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Αθήνα, σήµερα στις 17 Σεπτεµβρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 10.06’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη του νοµοθετικού
έργου, επιτρέψτε µου δύο ανακοινώσεις. 

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Ιαπωνίας για την αποφυγή της διπλής
φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και την
αποτροπή της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής και του
Πρωτοκόλλου αυτής». 

Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανά-
πτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, κα-
θώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κατέθεσαν στις 16-9-2024 σχέδιο νόµου: «Νέο Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και συµπληρωµα-
τικές διατάξεις». 

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Διαδικασίες ελέγχου, διοικητικά µέτρα και
κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε
Προστατευόµενες Ονοµασίες Προέλευσης, Προστατευόµενες
Γεωγραφικές Ενδείξεις και Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυ-
πων Προϊόντων».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
11 Σεπτεµβρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση, συνολικά, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα συνεφώ-
νησε. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος
Στύλιος για δεκαπέντε λεπτά. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
των οµιλητών. 

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Το νο-
µοσχέδιο έχει τίτλο: «Διαδικασίες ελέγχου, διοικητικά µέτρα και
κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε
Προστατευόµενες Ονοµασίες Προέλευσης», τα γνωστά ΠΟΠ,
«Προστατευόµενες Γεωγραφικές Ενδείξεις», τα γνωστά ΠΓΕ,
«και Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων».

Σε τι αποσκοπεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; 
Σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η προστασία και η ανάδειξη των

ελληνικών προϊόντων µε προστατευόµενη ονοµασία προέλευ-
σης, προστατευόµενη γεωγραφική ένδειξη, εγγυηµένα παραδο-
σιακά ιδιότυπα προϊόντα. Πρόκειται για προϊόντα που συνδέονται
άµεσα µε την ταυτότητα της χώρας µας, την ιστορία, την παρά-
δοση, τη γαστρονοµία µας και αφορούν εκατοντάδες, χιλιάδες
αγρότες και παραγωγούς σε όλη τη χώρα. 

Ένα εµβληµατικό ΠΟΠ προϊόν είναι η γνωστή φέτα, που είναι
και διαφήµιση για τη χώρα µας. Το νοµοσχέδιο αποσκοπεί επι-
πλέον στον εκσυγχρονισµό και την ενίσχυση του θεσµικού πλαι-
σίου για τα προϊόντα µε ενδείξεις -τα είπα πιο πριν-, ευθυγραµ-
µίζοντας την εθνική νοµοθεσία µε τις νέες απαιτήσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και ειδικότερα µε τον κανονισµό 1143/2024. Επι-
πλέον, διασφαλίζει την ποιότητα και την ανθεκτικότητα των
ελληνικών γεωργικών προϊόντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ πολύ σύντοµα
στα ζητήµατα που θεραπεύει το νοµοσχέδιο. Το σχέδιο νόµου
αντιµετωπίζει σηµαντικά θέµατα στον τοµέα της παραγωγής και
διακίνησης των προϊόντων µε ενδείξεις, ειδικότερα: Τον ανε-
παρκή έλεγχο. Η προηγούµενη νοµοθεσία δεν ανταποκρινόταν
στις σύγχρονες απαιτήσεις. Υπήρχαν κενά που επέτρεπαν αθέ-
µιτες πρακτικές, όπως η µη εξουσιοδοτηµένη χρήση των ενδεί-
ξεων. 

Δεύτερον, τις χρονοβόρες διαδικασίες επιβολής προστίµων
και κυρώσεων. Η επιβολή κυρώσεων για παραβάσεις ήταν αργή
και αναποτελεσµατική. Οι παραβάτες εκµεταλλεύονταν την κα-
θυστέρηση απονοµής ποινών, υπονοµεύοντας συνολικά την αξιο-
πιστία του συστήµατος αλλά και του κράτους µας. 

Τρίτον, τα κενά στη νοµοθεσία στην αναγνώρισή τους. Υπήρχε
ασάφεια στη νοµοθεσία, σχετικά µε την αναγνώριση των ενδεί-
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ξεων, κάτι που δυσκόλευε τις υπηρεσίες αλλά και όλη τη λειτουρ-
γία της αγοράς. Τα κενά αυτά εκµεταλλεύονταν οι δικηγόροι των
παραβατών, είτε για να καθυστερήσουν την έκδοση αποφάσεων
από τα δικαστήρια είτε εκµεταλλεύονταν για να πετύχουν πολύ
µικρές ποινές ή στο τέλος να καταλήξουν µε προσφυγές σε δεύ-
τερο βαθµό σε οριστική απαλλαγή. 

Επιπλέον, τι άλλο θεραπεύει; Την ανεπαρκή προστασία των
προϊόντων µε ενδείξεις, µε αποτέλεσµα να κυκλοφορούν στην
αγορά προϊόντα που δεν πληρούν τα απαραίτητα κριτήρια. 

Ας δούµε, όµως, πώς το νοµοσχέδιο θεραπεύει τα παραπάνω
προβλήµατα που ανέφερα. Παρέχει λύσεις µέσα από έναν συν-
δυασµό πιο συστηµατικών και πιο αυστηρών ελέγχων. Αναµορ-
φώνει τις διαδικασίες επιβολής κυρώσεων και συντονίζει καλύ-
τερα τις αρµόδιες αρχές. 

Ειδικότερα προβλέπει τη βελτίωση της λειτουργίας του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ», ενισχύοντας τις αρµοδιότητές του και καθιστώντας
τις διαδικασίες πιο αποτελεσµατικές, ταχύτερες και διαφανείς.
Οι έλεγχοι θα γίνονται πιο συχνά και στοχευµένα, µε σαφείς οδη-
γίες για την αντιµετώπιση των παραβάσεων. 

Επιπρόσθετα απλοποιείται η διαδικασία επιβολής κυρώσεων,
µε την εισαγωγή αντικειµενικών και µετρήσιµων κριτηρίων για
τον υπολογισµό των προστίµων. Με αυτόν τον τρόπο, το πλαίσιο
γίνεται πιο αποτελεσµατικό και πιο αυστηρό, λειτουργώντας απο-
τρεπτικά για τους παραβάτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου χωρίζεται σε
πέντε µέρη και περιλαµβάνει συνολικά είκοσι πέντε άρθρα κι ένα
παράρτηµα. 

Στο Μέρος Α’ περιλαµβάνει τα άρθρα 1 έως 3, τα οποία ανα-
φέρονται στον σκοπό, το αντικείµενο και το πεδίο εφαρµογής
του νοµοσχεδίου. Προβλέπει τον ρόλο του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ»
ως αρµόδιας αρχής, ορίζει τις αρµοδιότητές του στους ελέγχους
της παραγωγής, της ποιότητας και της διακίνησης των αγροτι-
κών προϊόντων, διασφαλίζοντας διαφάνεια, δικαιοσύνη και αµε-
ροληψία. Παράλληλα ορίζει τη Διεύθυνση Συστηµάτων Ποιό-
τητας και Βιολογικής Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων ως αρµόδια αρχή. Επιπρόσθετα ορίζεται η
συγκεκριµένη διεύθυνση ως σηµείο επαφής µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για τα θέµατα αυτά. 

Στο Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου είναι τα άρθρα από το 4 έως
το 15. Αφορά τον µηχανισµό ελέγχου, εξειδικεύει τις αρµοδιότη-
τες των αρχών, προβλέπει εισήγηση από τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ»
για το εύρος των προστίµων. 

Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο άρθρο 15 του νοµοσχεδίου.
Προβλέπει µία ενιαία επιτροπή για όλες τις παραβάσεις, η οποία
είναι υπεύθυνη για την εκτίµηση και επιβολή των προστίµων. Η
επιτροπή αποτελείται από εκπροσώπους από το Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους και των υπηρεσιών του Υπουργείου, διασφαλί-
ζοντας µε αυτόν τον τρόπο την αµεροληψία, την ακεραιότητα και
την αντικειµενικότητα, και κάνει εισήγηση στον αρµόδιο Υπουρ-
γό. Αν θέλετε, µπορώ να σας πω και συγκεκριµένα ποιες άλλες
υπηρεσίες. Στις συνεδριάσεις της επιτροπής παρίσταται εκπρό-
σωπος του ΕΛΓΟ, ο οποίος είναι εισηγητής, χωρίς όµως να έχει
δικαίωµα ψήφου.

Τι άλλο κάνει το συγκεκριµένο άρθρο; Περιγράφει αναλυτικά
τη διαδικασία εκτίµησης των προστίµων και το χρονοδιάγραµµα
εφαρµογής κάθε σταδίου. Η επιτροπή ακολουθεί συγκεκριµένη
σειρά ενεργειών και αποφασίζει αν θα επιβληθεί πρόστιµο ή όχι.
Οι επιχειρήσεις έχουν δικαίωµα ειδικής διοικητικής προσφυγής
κατά των αποφάσεων της επιτροπής. Τα πρόστιµα καταχωρίζον-
ται ως έσοδα του Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας. Η Γενική
Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου παρακολου-
θεί την υλοποίηση των αποφάσεων και την πορεία αποπληρωµής
των προστίµων.

Το Μέρος Γ’ του νοµοσχεδίου αποτελείται από τα άρθρα 16
έως 18. Αναφέρεται σε οµάδες παραγωγών προϊόντων ΠΟΠ,
ΠΓΕ και ΕΠΙΠ, σύµφωνα µε τον κανονισµό 2024/1143, η οποία γί-
νεται πιο οργανωµένη και πιο σαφής. Με αυτόν τον τρόπο ενθαρ-
ρύνεται η συλλογικότητα και η συνεργασιµότητα των παραγω-
γών µας. Όταν οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι µας είναι πιο πολ-
λοί, είναι και πιο δυνατοί, κύριε Υπουργέ.

Ρυθµίζει ζητήµατα που αφορούν τρόφιµα στα οποία χρησιµο-

ποιούνται ως συστατικά τα προϊόντα µε ενδείξεις και καθορίζον-
ται διοικητικά µέτρα και πρόστιµα για τις παραβάσεις των επιχει-
ρήσεων που τα παράγουν, για να σταµατήσουν κάποια στιγµή τα
κόλπα και η παραπλάνηση στην αγορά. Τα πρόστιµα είναι στο
ίδιο ύψος µε αυτούς οι οποίοι παράγουν αποκλειστικά προϊόντα
ΠΟΠ.

Το Μέρος Δ’ του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει τα άρθρα 19 έως
20 και αφορά τις λοιπές διατάξεις. Ειδικότερα, δηµιουργείται ένα
νοµικό πλαίσιο σύµφωνα µε τον κανονισµό 2017/625. Θα εξη-
γήσω παρακάτω τι αφορά το συγκεκριµένο νοµικό πλαίσιο.

Ρυθµίζει µισθολογικά θέµατα για τα στελέχη της υπηρεσίας
του Ταµείου Ανάκαµψης του ΥΠΑΑΤ και ορίζονται νέα όρια αµοι-
βών για τις νοµοθετικές επιτροπές και οµάδες ελέγχου της πα-
ραπάνω υπηρεσίας. Γνωρίζετε όλοι ότι το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας και στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, όπως και σε όλη τη χώρα, έχει συγκεκριµένο και σφι-
χτό χρονοδιάγραµµα και υλοποίηση και είναι πάρα πολύ µεγάλα
τα ποσά που δίνονται στις επιχειρήσεις και τους Έλληνες παρα-
γωγούς και αγρότες.

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ στο άρθρο 19, το οποίο, στο πλαί-
σιο του κανονισµού 2017/625 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προβλέ-
πει για τους τοµείς αρµοδιότητας του ΥΠΑΑΤ και ρυθµίζει
περιπτώσεις που η αρχή που διενεργεί τον έλεγχο διαπιστώσει
µη συµµόρφωση σε τοµέα αρµοδιότητας άλλης ελεγχόµενης
αρχής. Συγκεκριµένα, αν η ελέγχουσα αρχή διαπιστώσει µη συµ-
µορφώσεις σε προϊόντα της ελεγχόµενης επιχείρησης, δικαιού-
ται να τα δεσµεύσει προσωρινά, συντάσσοντας πρακτικό δέσ-
µευσης, το οποίο διαβιβάζει στην αρµόδια αρχή, προκειµένου η
τελευταία να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες. Άρα δηµιουρ-
γείται η βάση, το νοµικό πλαίσιο, για τη συνεργασία του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» και του ΕΦΕΤ και διασφαλίζει τη διεξαγωγή ενιαίων
ελέγχων. 

Το Μέρος Ε’ περιλαµβάνει εξουσιοδοτικές διατάξεις που επι-
τρέπουν την εξειδίκευση και τον καταµερισµό των αρµοδιοτήτων
µεταξύ του Υπουργείου και του οργανισµού ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ».
Επιπλέον, περιλαµβάνει µεταβατικές διατάξεις για την οµαλή
εφαρµογή του νόµου και καταργούµενες διατάξεις που συγ-
κρούονται µε το νέο πλαίσιο. Τέλος, περιέχει παράρτηµα µε ανα-
λυτικό πίνακα διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης και προστίµων.

Σας προτρέπω, όλους τους συναδέλφους, να δείτε το παράρ-
τηµα, όπου περιγράφονται πολύ συγκεκριµένα τα διοικητικά
µέτρα συµµόρφωσης και το εύρος του προστίµου ανά παρά-
βαση. Προκαλώ όλους τους εισηγητές που έχουν επιφύλαξη να
διαβάσουν το σύνολο του πίνακα αυτού και να µας σχολιάσουν
το σύνολο του πίνακα, όχι ένα µέρος του, για να καταλάβουµε
όλοι και να αντιληφθούµε ότι η απόφαση έχει ληφθεί, να υπάρξει
µια οργάνωση στην αγορά και οι παραβάτες να τιµωρηθούν,
πραγµατικά και στην κυριολεξία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα διασφαλίζει την αποτελεσµατικότητα και τη διαφάνεια
στους ελέγχους, θωρακίζει την ποιότητα και την αξιοπιστία των
ελληνικών προϊόντων, στηρίζει έµπρακτα τους παραγωγούς µας,
συµβάλλει στην προστασία των καταναλωτών και ενισχύει την
ανταγωνιστικότητα των ελληνικών γεωργικών προϊόντων. Θωρα-
κίζει την εθνική οικονοµία µε προοπτική και δυναµική.

Η Νέα Δηµοκρατία και η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και η Κυ-
βέρνησή µας στέκεται πάντα δίπλα στους Έλληνες παραγωγούς,
παρέχοντάς τους τη στήριξη που χρειάζονται, για να διατηρή-
σουν και να αναδείξουν την υψηλή ποιότητα των προϊόντων ΠΟΠ,
ΠΓΕ και ΕΠΙΠ, τόσο στην εγχώρια όσο και στην ευρωπαϊκή
αγορά.

Τα χαρακτηριστικά αυτών των προϊόντων αποτελούν πολύτιµο
εργαλείο µάρκετινγκ, που ενισχύει τη θέση τους στην αγορά και
συµβάλλει στην καλύτερη τοποθέτησή τους. Ένα προϊόν που
είναι πιστοποιηµένο µε προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και αναγνωρισµένο στην ευρωπαϊκή αγορά, διαθέτει και αυξηµέ-
νες δυνατότητες διείσδυσης και στις άλλες διεθνείς αγορές. Η
πιστοποίηση και αναγνώριση ενισχύουν την εµπιστοσύνη των κα-
ταναλωτών και προσδίδουν προστιθέµενη αξία στα προϊόντα
µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε ότι από το 2019 µέχρι
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τώρα σταθήκαµε και στεκόµαστε πάντοτε δίπλα στους αγρότες
µας. Θέλω να θυµίσω πολύ συγκεκριµένα κάποιες ενέργειες που
έχουν γίνει:

Πρώτα απ’ όλα, το 2020 η αυστηροποίηση των ελέγχων για τις
παράνοµες ελληνοποιήσεις προϊόντων του πρωτογενή τοµέα.
Αυτοί οι έλεγχοι οδήγησαν σε σηµαντικές βελτιώσεις των τιµών
για τους παραγωγούς, προστατεύοντας ταυτόχρονα τους κατα-
ναλωτές από παραπλανητικές πρακτικές. Το λέει και ο τελευ-
ταίος κτηνοτρόφος σε όλη τη χώρα ότι η αυστηροποίηση των
ποινών οδήγησε σε τριπλασιασµό των τιµών στο γάλα, στη φέτα.
Εκεί, σας προσκαλούµε όλους, να κάνουµε µια σύγκριση.

Τα στοχευµένα µέτρα στήριξης των αγροτών µας, λόγω των
ιδιαίτερων συνθηκών, που δεν τις δηµιουργήσαµε εµείς αυτές
τις συνθήκες, µας ήρθαν. Αναφέροµαι στην πανδηµία COVID-19,
καθώς και στον πόλεµο για την Ουκρανία. Να µη θυµίσω τώρα
τα ποσά που έχουν δοθεί και τα προσωρινά πλαίσια που δηµι-
ουργήθηκαν.

Τη στήριξη που παρείχε η Κυβέρνησή µας στους αγρότες που
επλήγησαν από φυσικές καταστροφές. Πάντοτε ήµασταν δίπλα
στους αγρότες και µε το παραπάνω.

Τα µέτρα, τέλος, για τη µείωση των φόρων των αγροτών, κάτι
που ήταν προεκλογική µας δέσµευση το 2019. Το είπαµε, το κά-
ναµε. Το γνωρίζουν οι αγρότες. Δεν τα αναφέρω ένα-ένα, για την
οικονοµία του χρόνου.

Θέλω, όµως, να επισηµάνω και τις πρόσφατες ανακοινώσεις
που έγιναν από τον Πρωθυπουργό στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης.

Ανακοινώθηκε η κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο αγροτικό πετρέλαιο, ένα µέτρο που αναµένεται να µειώσει
σηµαντικά το κόστος παραγωγής. Ένα µέτρο που επιβλήθηκε
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το 2016 και ίσχυσε από το
2017 µέχρι και πρόσφατα. Ήταν η Νέα Δηµοκρατία αυτή που ερ-
χόταν κάθε χρόνο και έδινε κάτι εκατοµµύρια για να στηρίξει
τους παραγωγούς και τους αγρότες στο αγροτικό πετρέλαιο.

Παράλληλα, εξήγγειλε την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµα-
τος και τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά 1%. Επιπλέον,
ανακοινώθηκε η µείωση κατά 50% του τεκµαρτού εισοδή- µατος
για τους κατοίκους των χωριών µε πληθυσµό έως χίλιους πεντα-
κόσιους κατοίκους, ενισχύοντας την τοπική οικονοµία και δίνοντας
κίνητρα για την παραµονή των ανθρώπων στην ελληνική ύπαιθρο
και στην ελληνική επικράτεια. Γνωρίζετε όλοι ότι τα µέτρα αυτά
είναι µια πραγµατικότητα και δεν χωρούν καµµία αµφισβήτηση.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι ένα µέρος του
συνολικού σχεδίου της Νέας Δηµοκρατίας, ενός στρατηγικού
σχεδίου για τη στήριξη των παραγωγών, ενός στρατηγικού σχε-
δίου για τη δηµιουργία ενός ανταγωνιστικού, βιώσιµου και ανθε-
κτικού πρωτογενή τοµέα στη χώρα µας, ψηφιακού, καινοτόµου,
που θα µπορεί στην κυριολεξία να διασφαλίζει το εισόδηµα των
αγροτών, να συµβάλλει στην ανταγωνιστικότητα της χώρας και
στο να έχουµε καλά ποιοτικά προϊόντα σε προσιτές τιµές για
τους Έλληνες παραγωγούς και τους Έλληνες αγρότες.

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, και όντας µέρος αυτού του
σχεδίου, σας καλώ να ψηφίσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητείται σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης που
στόχο έχει την προστασία των προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ. Κα-
λό, όµως, είναι πρώτα να αναφερθούµε στη συνολική εικόνα, στη
συνολική κατάσταση στον πρωτογενή τοµέα. 

Κύριε Υπουργέ, είστε ο πέµπτος Υπουργός σε αυτά τα πέντε
χρόνια διακυβέρνησης. Λίαν επιεικώς, η κατάσταση δεν είναι κα-
θόλου καλή. 

Πρώτον, Κοινή Αγροτική Πολιτική. Η υλοποίηση της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής µέχρι σήµερα χαρακτηρίζεται από τη δυ-
σκολία την προφανή υλοποίησης του εθνικού στρατηγικού σχε-
δίου, εξαιτίας του γεγονότος ότι το ίδιο το στρατηγικό σχέδιο
δεν είχε κουµπώσει στις ανάγκες των παραγωγών, δεν είχε κουµ-

πώσει στην παραγωγική δραστηριότητα. Παράδειγµα-απόδειξη
η αδυναµία υλοποίησης των οικολογικών προγραµµάτων. Από τη
στιγµή που δεν έχει λυθεί το θέµα µε τα βοσκοτόπια, πώς είναι
δυνατόν να προχωρήσουν; Τουλάχιστον τα προγράµµατα τα οι-
κολογικά, που αφορούν και έχουν σχέση µε την κατάσταση των
βοσκοτόπων. 

Δεύτερον, αδυναµία, δυσκολία εφαρµογής της αιρεσιµότητας
και της καλής περιβαλλοντικής πρακτικής, αν και µε τις τελευ-
ταίες τροποποιήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν θεραπευτεί
αρκετά πράγµατα. 

Τρίτον, οι άδικες, αδιαφανείς πληρωµές από τον ΟΠΕΚΕΠΕ,
µε αποτέλεσµα την επιτήρηση από τη Γενική Διεύθυνση Αγροτι-
κής Ανάπτυξης τη γνωστή DG-AGRI, την πρόταση επιβολής προ-
στίµου -την πρόταση, επαναλαµβάνω- και εν συνεχεία την «επιτή-
ρηση» -ούτως ή άλλως είναι σε εποπτεία ο ΟΠΕΚΕΠΕ- από τον
ίδιο τον Υπουργό. Αλήθεια, την πολιτική ευθύνη για όσα έχουν
συµβεί µε τις πληρωµές στον ΟΠΕΚΕΠΕ ποιος θα την αναλάβει;
Την πολιτική ευθύνη για το εθνικό στρατηγικό σχέδιο ποιος θα
την αναλάβει; 

Τέταρτη παρατήρηση, η κατάρρευση του συστήµατος υποβο-
λής ΟΣΔΕ. Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτά τα τέσσερα που ανέ-
φερα δεν µπορεί κάποιος να ισχυριστεί ότι είναι τοξική αντιπο-
λίτευση. Μπορεί κανείς να πει ότι το ΟΣΔΕ λειτούργησε σωστά;
Όλοι είστε από αγροτικές περιοχές. Μπορεί κάποιος να πει ότι ο
ΟΠΕΚΕΠΕ το 2023 πλήρωσε δίκαια; Μπορεί κάποιος να πει ότι
εξηγήθηκαν στους αγρότες και τους κτηνοτρόφους ποιες είναι
οι µεταρρυθµίσεις της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής; Όχι. Εν τού-
τοις, κανείς δεν ανέλαβε την πολιτική ευθύνη γι’ αυτό το φιάσκο
µε τις πληρωµές. 

Είδαµε, ακούσαµε, τον Πρωθυπουργό να προβαίνει σε κάποιες
συγκεκριµένες εξαγγελίες. Αγροτικό πετρέλαιο, κόκκινα δάνεια,
θερµοκήπια και δηµόσιες γαίες. Θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Δεν
µηδενίζουµε. Ένα και ένα κάνουν δύο. Το αγροτικό πετρέλαιο
είναι θετικό, ήταν πάγιο αίτηµα. Εµείς προτείνουµε τη µόνιµη
κάρτα πετρελαίου για τον αγρότη. Λύθηκε, όµως, το πρόβληµά
τους; Όχι. Και δεν έχει λυθεί, διότι δεν προκύπτει ένα συγκεκρι-
µένο σχέδιο, µοντέλο, ποιον ακριβώς θέλετε να στηρίξετε στον
πρωτογενή τοµέα. Θα προσπαθήσω να αποδείξω ότι δεν έχετε
σχέδιο για το ποιον θέλετε να στηρίξετε -ή µάλλον έχετε- από τα
θερµοκήπια. 

Στη δεύτερη εξαγγελία του Πρωθυπουργού: Κόκκινα αγροτικά
δάνεια. Προχτές που το ανέφερα µου λέει ένας κυβερνητικός
Βουλευτής: Ε, αυτό που είχατε κάνει το 2018 ήταν πρόταση, θε-
ωρία. Αυτό εδώ, το 2018, έχει την υπογραφή Γιάννη Στουρνάρα
και προέβλεπε, κύριε Υπουργέ, διαγραφή όλων των τόκων, δυ-
νατότητα διαγραφής έως 60% του κεφαλαίου και -το πιο σηµαν-
τικό- υπολογισµό των πανοτοκίων. Όσοι είστε από αγροτικές
περιοχές ξέρετε ότι η Αγροτική Τράπεζα τα έχει πάρει όχι δύο
και τρεις φορές, αλλά δέκα φορές αυτά τα δάνεια. Ο πήχης, σε
αυτό που ετοιµάζεστε να κάνετε, είναι αυτός. Κάντε ακόµα κα-
λύτερες ρυθµίσεις, να σας πούµε και µπράβο. Γιατί διαβάζω κάτι
για αναδιαρθρώσεις δανείων και επαναχρηµατοδοτήσεις των δα-
νείων µε συνεταιρισµούς, να δούµε συγκεκριµένα πράγµατα.
Αυτό το πρόγραµµα, επαναλαµβάνω, ήταν το 2018, ίσχυσε µόνο
για λίγους µήνες, ωφελήθηκαν λίγοι, δεν έγινε γνωστό. Λίγοι
ωφελήθηκαν, αλλά ο πήχης για εσάς θα είναι αυτός. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτη εξαγγελία: Θερµοκήπια. Τα θερµοκήπια δεν είναι για
χόρταση, ένα στρέµµα θερµοκήπιο, καλό θερµοκήπιο, κοστίζει
100.000 ευρώ. Δέκα στρέµµατα, 1 εκατοµµύριο ευρώ. Για ανα-
ρωτηθείτε ποιος αγρότης µπορεί σήµερα να κάνει θερµοκήπιο;
Ναι, να γίνουν επενδύσεις, να γίνουν. Ποιος αγρότης µπορεί σή-
µερα να κάνει θερµοκήπιο; Γιατί θερµοκήπιο σηµαίνει υδροπο-
νική καλλιέργεια. Όταν το φτιάξεις, πρέπει σε δύο µέρες να το
πας στο σουπερµάρκετ. Είναι τα προϊόντα τέτοια. Συνεπώς η επι-
χείρηση είναι εργοστάσιο. Προφανώς, κάποιοι λίγοι ωφελούνται
από αυτό. 
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Και, τέταρτον, δηµόσιες γαίες. Ειλικρινά από την εξαγγελία
του Πρωθυπουργού κατάλαβα ότι για θερµοκήπια θα είναι οι δη-
µόσιες γαίες, αυτές οι ανεκµετάλλευτες. Εδώ υπάρχει νοµικό
πλαίσιο, ο ν.4061/2012. 

Η αλήθεια είναι ότι και στη δική µας διακυβέρνηση δεν µπορέ-
σαµε να δώσουµε µια λύση ξεκάθαρη και δίκαιη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πείτε τα και αυτά, όµως.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι πείτε τα, εµείς τα λέµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πείτε τα. Ξέρω ότι έγινε η προσπάθεια, αλλά δεν
τελεσφόρησε. Γι’ αυτό σάς το λέω, όχι για άλλον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Έτσι, όλα τα λέµε. Τουλάχιστον να
τα λέµε όλοι όλα. Κριτήρια υπάρχουν στον ν.4161/2012 για
νέους, για επαγγελµατίες. Τι θα αλλάξετε σε αυτά τα κριτήρια;
Θα τα κάνετε καλύτερα για επενδύσεις, για θερµοκήπια; Ναι, να
γίνει µια κουβέντα τα κριτήρια να είναι πιο ευέλικτα, αλλά για κοι-
νωνικούς σκοπούς. Άκουσα για αυτές τις δηµόσιες γαίες. Και
πόσες είναι ανεκµετάλλευτες, ειλικρινά; Αυτή δεν είναι παραπει-
στική ερώτηση. Εγώ γνωρίζω ότι στη Θεσσαλία οι δηµόσιες εκτά-
σεις είναι η Κάρλα. Στην Ηλεία είναι η λίµνη Αγουλινίτσα.
Υπάρχουν και ένα εκατοµµύριο επιπλέον εκτάσεις παραγωγικές;
Θα το δούµε. 

Το πρόβληµα σίγουρα δεν λύθηκε µε το αγροτικό πετρέλαιο.
Το πρόβληµα επιτείνεται, διότι δεν υπάρχει συγκεκριµένο µον-
τέλο, συγκεκριµένο σχέδιο, µια σοβαρή εθνική αγροτική πολι-
τική, κύριε Υπουργέ. Και από εµάς θα ακούτε µόνο προτάσεις. 

Πριν λίγους µήνες καταθέσαµε µια πρόταση νόµου για  τον συ-
νεργατισµό. Σκοπίµως δεν αναφέρω τη λέξη «συνεταιρισµό».
Ήταν για τον «συνεργατισµό». Θεωρούµε ότι µπορεί να υπάρξει
ένα µοντέλο διαφορετικό, αρκεί, όµως, να στηριχτεί αυτό το µον-
τέλο. Αυτή τη στιγµή υπάρχει το φορολογικό κίνητρο 50% όταν
κάποιος συναλλαχθεί µε τον συνεταιρισµό. Ωραία, πανηγύριζαν,
γιατί τώρα το πήραν χαµπάρι. Ταυτόχρονα, υπάρχει 50% φορο-
λογικό κίνητρο για όποιον κάνει συµβολαιακή γεωργία, µε τον
έµπορο. Ποιο προνόµιο θα επιλέξει ο αγρότης; Οι περισσότεροι
τη συµβολαιακή γεωργία. Συνεπώς το κίνητρο-προνόµιο για τον
συνεταιρισµό µένει ανενεργό. 

Στην πρόταση νόµου τη δικιά µας, την οποία θα καταθέσουµε,
εµπεριέχονται στοιχεία, όπως για αξιοποίηση όλων των περιου-
σιακών στοιχείων των συνεταιρισµών, υπέρ των γειτονικών υγιών
συνεργατικών σχηµάτων. Προβλέπεται και λύση για τα κόκκινα
αγροτικά δάνεια των συνεταιρισµών. 

Δυστυχώς, δεν έχουµε δει ακόµη σχέδιο, γιατί δεν υπάρχει
σχέδιο για την προστασία του αγροτικού εισοδήµατος, κύριε
Υπουργέ. Εγώ θα περίµενα κάτι από τον Πρωθυπουργό. Σήµερα
-ας µη γελιόµαστε- το φαινόµενο των ελληνοποιήσεων, το οποίο
δυστυχώς δεν έχει λυθεί, και το φαινόµενο της εισαγωγής προ-
ϊόντων από τρίτες χώρες καταστρέφει το εισόδηµα του αγρότη.
Το καταστρέφει. Η Ευρωπαϊκή Ένωση πυροβολεί τα πόδια της.
Απαιτεί από τον Ευρωπαίο αγρότη περιβαλλοντικά πρότυπα συγ-
κεκριµένα -και καλά κάνει- και την ίδια ώρα έρχονται στη µισή
τιµή προϊόντα. Εκεί τι κάνεις; Είναι ρητορική η ερώτηση. Απαγο-
ρεύεις τις εισαγωγές; Όχι. Μήπως υπάρχουν άλλα µέτρα για να
τονώσεις την ντόπια αγορά, να προτιµούνται τα αµύγδαλα τα ελ-
ληνικά πρώτα, οι ξηροί καρποί; Να είναι ελκυστική για τον έµ-
πορο η αγορά ξηρών καρπών πρώτα από την Ελλάδα; 

Δεν υπάρχει, συνεπώς, ένα συγκεκριµένο σχέδιο, µια συγκε-
κριµένη εθνική αγροτική πολιτική σε βάθος εικοσαετίας, κύριε
Υπουργέ, αν θέλουµε να γίνει κάτι καλό στον πρωτογενή τοµέα. 

Προστασία της αγροτικής γης. Στη Θεσσαλία -είστε από την
Καρδίτσα- η αδειοδότηση σε φωτοβολταϊκά σε παραγωγική γη
έφτασε στις τριακόσιες σαράντα εννιά χιλιάδες στρέµµατα. Σε
ερώτηση προς τον κ. Σκυλακάκη την πρώτη εβδοµάδα τον ικέ-
τευα να µου το διαψεύσει ή να µου το επιβεβαιώσει. Και θα ζη-
τήσω συγγνώµη εάν δεν είναι σε τριακόσιες σαράντα χιλιάδες
στρέµµατα παραγωγικής γης. Δεν το έκανε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι θα γίνει στο τέλος; Θα εξαφανιστεί η παραγωγική δραστη-
ριότητα. Είπαµε καλές οι ΑΠΕ, αλλά µε σχέδιο, χωροταξικό σχέ-

διο. Όλος ο κάµπος θα γεµίσει φωτοβολταϊκά. Αυτό είναι το µέλ-
λον για τη γεωργία; Αυτό είναι το µέλλον; Αυτό έχετε να πείτε
στους αγρότες; Αυτό είναι το συγκεκριµένο σχέδιο; Όχι.

Να πω τώρα δυο λόγια για την πανώλη και µετά θα αναφερθώ
στο νοµοσχέδιο, για το οποίο έχω να πω ότι δεν σας αξίζει. 

Πανώλη: Συγχαρητήρια, πάντα, στους κτηνιάτρους, οι οποίοι
απαιτούν και το ανθυγιεινό. Αναφέροµαι στους κτηνιάτρους του
δηµοσίου. Στις 11 Ιουλίου ξεκινάει η πανώλη. Προσπαθώ να είµαι
όσο γίνεται πιο προσεκτικός, για να µην κατηγορηθώ για τοξική
αντιπολίτευση. Όλοι θέλουµε να τελειώσει, αν είναι δυνατόν,
αύριο. Αύριο µπορεί να τελειώσει; Να τελειώσει. Αυτό το χαρτί
είναι από τον Παγκόσµιο Οργανισµό για τις ασθένειες των ζώων
και τα κρούσµατα. 

Όταν είπατε, κύριε Υπουργέ, στις 30 Αυγούστου ότι «τέλη Σε-
πτεµβρίου θα έχουµε τελειώσει µε την πανώλη», τότε τα κρού-
σµατα ήταν εξήντα δύο και θα το προσκοµίσω στα Πρακτικά.
Σήµερα είναι εβδοµήντα ένα και δεν έχουν συνυπολογιστεί τα
δύο τα προχθεσινά στο Πουρνάρι της Λάρισας. Και είδαµε τον
Υφυπουργό, τον κ. Κέλλα, σε ερώτησή µου και πανηγύριζε. «Τε-
λειώσαµε µε την πανώλη». Και λέω αυτός ο πανηγυρισµός µε το
έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής -και αυτό θα το προσκο-
µίσω στα Πρακτικά- εκτελεστική απόφαση της Επιτροπής στις
29 Αυγούστου, η οποία λέει «στην παρούσα επιδηµιολογική κα-
τάσταση, υπάρχει υψηλός κίνδυνος περαιτέρω εξάπλωσης». Στο
µυαλό σας φέρτε αυτό που λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, «υψηλός
κίνδυνος» και αυτό που είπε ο Υφυπουργός, «τελειώσαµε, συγ-
χαρητήρια». Και στον πίνακα µε τα κρούσµατα βλέπουµε ότι
υπάρχει µια µικρή, αλλά σταδιακή αύξηση των κρουσµάτων. 

Και τώρα, κύριε Υπουργέ, ακούστε, επειδή οι κτηνοτρόφοι δεν
µπορούν να αντεπεξέλθουν στις ζωοτροφές -γι’ αυτό και το προ-
τείναµε από τότε που κάναµε την επίκαιρη, δώστε τους κάτι
έναντι- κάποιοι δεν υπακούν και τα βγάζουν έξω τα πρόβατα να
βοσκήσουν. Δώστε έναντι στους κτηνοτρόφους και αργότερα η
εκκαθάριση, µη γίνει πάλι όπως το βατερλό µε το µέτρο 5.2 για
την αντικατάσταση του ζωικού κεφαλαίου από τον κ. Αυγενάκη.
Τα προσκοµίζω στα Πρακτικά και µαζί την απόφαση την εκτελε-
στική της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και τον πίνακα µε τα κρού-
σµατα από τον Οργανισµό Ασθένειας των Ζώων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, πα-

ρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Δώ-

στε µου ένα λεπτό, παρακαλώ. 
Εγώ πρώτη φορά χθες και προχθές είπα, όποιος συγκρίνει τον

νόµο του 2020 -µοίρασα και στους εισηγητές πίνακα- µε τον νόµο
που ψηφίζεται τώρα -απλά πράγµατα- θα διαπιστώσει ότι απου-
σιάζουν οι ποινικές κυρώσεις, απουσιάζει η υποχρέωση δηµοσιο-
ποίησης του παραβάτη. Απουσιάζει η ευθύνη των µετοχών των
εταιρειών και απουσιάζουν και τα υψηλά πρόστιµα.

Να έρθει ο Υπουργός και ο Υφυπουργός και να πει: «Κύριε
Κόκκαλη, αυτό που λέτε δεν είναι σωστό». Περιµένουµε να το
πείτε. Καταργείται; Δεν ισχύουν οι ποινικές κυρώσεις; 

Ο ελεγκτής του ΕΛΓΟ -ακούστε- αύριο, όταν θα πάει και θα
διαπιστώσει µια παράβαση, θα έχει δύο νόµους. Ο τελευταίος ο
νόµος δεν θα έχει υποχρέωση να δηµοσιοποιήσει το όνοµα του
παραβάτη. Έχει ο προηγούµενος. Ακόµη και να ισχύει, είναι κά-
κιστη νοµοθέτηση. Να δεχτώ ότι ισχύει ο προηγούµενος νόµος;
Ασάφεια νόµου. Βγείτε, επιτέλους, και πείτε το. Είτε έχετε υπε-
ροψία, αλαζονεία, είτε δεν γνωρίζετε. Ένα από τα δύο. Συγγνώ-
µη. Βγείτε και πείτε ότι ο νόµος Βορίδη αφορούσε τα ΠΟΠ. Ναι
ή όχι; Ο τίτλος, ορίστε: «…µη συµµορφώσεις ως προς τη σή-
µανση της χώρας καταγωγής και χρήση ενδείξεων ΠΟΠ - ΠΓΕ,…
», ποινικές κυρώσεις, µέτρα του 2020. 

Το νοµοσχέδιο που ψηφίζεται σήµερα τι τίτλο έχει, κύριε Στύ-
λιο; Δεν έχει για τα ΠΟΠ; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό που λέτε αφορά σε άλλα θέµατα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συγγνώµη! Λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι
αφορά σε άλλα θέµατα. 

Δώστε µου δέκα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ο νόµος του 2020 αφορούσε τη χώρα προέλευ-
σης. Δεν είναι το ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην κά-
νετε διάλογο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ο νόµος του 2020: «Όποιος παράγει,
εισάγει, εξάγει, διακινεί, διαθέτει στην κατανάλωση τρόφιµα από
τα οποία προέρχονται ή τα οποία εµφανίζονται ως προϊόντα ΠΟΠ
τιµωρείται µε δύο χρόνια φυλακή». Αυτό δεν είναι εδώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Καταργείται;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πάρτε το µικρόφωνο και πείτε το. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα γίνει διάλο-

γος. 
Κύριε Κόκκαλη, ολοκληρώστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πάρτε το µικρόφωνο και πείτε «δεν

καταργείται ο νόµος του 2020», γιατί όµως, να µας πείτε και το
γιατί δεν καταργείται. Μην ξεφυσάτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη,
τρίτη φορά που σας το ζητώ, παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-
ριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα θα
πάρει η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ, η κ. Χριστίνα Σταρακά. 

Και παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής
των Βουλευτών. 

Κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, κα-

λούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο για την προ-
στασία των προϊόντων µε προστατευόµενες ονοµασίες προέλευ-
σης, προστατευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις και εγγυηµένων
παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων. Όµως, και εγώ µε τη σειρά
µου νοµίζω ότι πρέπει να δούµε πρώτα, πριν µπούµε στο νοµο-
σχέδιο, και τη µεγάλη εικόνα που επικρατεί στον πρωτογενή
τοµέα.

Η τροµακτική αύξηση του κόστους παραγωγής -τιµές λιπα-
σµάτων, ζωοτροφών, ενεργειακό κόστος, εισφορές- αλλά και η
κερδοσκοπία από τους µεσάζοντες στην κυριολεξία έχουν µει-
ώσει το εισόδηµα των αγροτών τα τελευταία δέκα χρόνια, ενώ
µην ξεχνάµε πόσο έχει αυξηθεί ο αριθµός των αγροτών που εγ-
καταλείπουν την παραγωγή. Τι να το πρωτοαναφέρουµε; Τις φυ-
σικές καταστροφές τύπου «Ντάνιελ», που έχουν οδηγήσει στην
ολέθρια καταστροφή τον πρωτογενή τοµέα, ενώ οι αποζηµιώσεις
ακόµη αναζητούνται; Να αναφερθούµε στον εκσυγχρονισµό του
ΕΛΓΑ, που έχει αργήσει σκανδαλωδώς; Το ΠΑΣΟΚ χρόνια τώρα
λέει -και έχει και τις προτάσεις του- για την αναθεώρηση του κα-
ταστατικού του ΕΛΓΑ και για το πόσο επιτακτική και άµεση
ανάγκη είναι. Να πούµε για την εφαρµογή της ΚΑΠ στη χώρα
µας; Με τις καθυστερήσεις; Με τις πετσοκοµµένες πληρωµές,
όπως πέρυσι, που αποδείχτηκε η χειρότερη χρονιά που έχει γίνει
ποτέ σε πληρωµές από την εφαρµογή της ΚΑΠ στη χώρα µας;

Και όλα αυτά, λοιπόν, έχουν οδηγήσει τον αγροτικό µας κόσµο
στο χείλος του γκρεµού. Για τα παραπάνω δεν έχουµε ακούσει
τίποτα. Ακούσαµε µόνο κάτι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού στη
ΔΕΘ, µε πολύ φτωχές -θα τις χαρακτηρίσουµε εµείς- εξαγγελίες
και έπειτα από πέντε χρόνια. Και επειδή ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας είπε ότι από το 2019 µε την πολιτική της Νέας Δη-
µοκρατίας άλλαξε η ζωή των αγροτών, θα ήθελα να έρθει µαζί
µου και να πάµε την επίσκεψη που πήγα εγώ την προηγούµενη
εβδοµάδα στην Αιτωλοακαρνανία, στους ανθρώπους που έχουν
πληγεί από την πανώλη. Ειλικρινά οι σταβλικές τους εγκαταστά-

σεις είναι νεκροταφεία. Οι καταστροφικές επιπτώσεις στο ζωικό
τους κεφάλαιο τεράστιες. Αυτός, λοιπόν, ο κόσµος είδε την πε-
ριουσία του, είδε το βιος τους σε µια στιγµή να το σκοτώνουν,
να το δολοφονούν. 

Ξέρετε τι µου είπε ένας κτηνοτρόφος µε δάκρυα στα µάτια
όταν επισκεφτήκαµε αυτές τις σταβλικές εγκαταστάσεις; Μου
είπε: «Αυτή τη στιγµή νιώθω ότι µου σκότωσαν τα παιδιά µου».
Αυτός ο κόσµος τόσο έχει δεθεί µε το ζωικό κεφάλαιο. Και µου
είπε: «Αυτή τη στιγµή δεν µε έχει πάρει κανείς ένα τηλέφωνο. Οι
υποχρεώσεις µου τρέχουν και δεν έχω λάβει ούτε 1 ευρώ από
την Κυβέρνηση». Συµφωνώ, λοιπόν, ότι όντως αλλάξατε τη ζωή
αυτών των ανθρώπων, αλλά προς το χειρότερο, προς την εξα-
θλίωση, προς τον αφανισµό τους.

Και να ρωτήσω κάτι σε αυτό το σηµείο σχετικά µε αυτό το
θέµα από αυτό εδώ το Βήµα. Ποιος ευθύνεται για την πανώλη;
Ποιοι είναι αυτοί οι έµποροι; Δεν ξέρουµε τα ονόµατα. Δεν ξέ-
ρουµε ποιοι είναι αυτοί που έφεραν αυτά τα ζώα στη χώρα. Αν
τους γνωρίζετε, να µας το πείτε. Και από πού ήρθε η πανώλη τε-
λικά; Ποιοι είναι οι έλεγχοι που γίνονται στα σύνορα; Τι είναι τε-
λικά η χώρα; Ξέφραγο αµπέλι; Και γιατί δεν γίνεται έρευνα από
το Υπουργείο σας, κύριε Υπουργέ, σε συνδυασµό µε τις δικαστι-
κές αρχές, για να βρούµε και να τιµωρήσουµε τους υπεύθυνους;
Τα λέω αυτά διότι αυτή τη στιγµή οι κατεστραµµένοι κτηνοτρό-
φοι πραγµατικά εκπέµπουν κραυγή αγωνίας. 

Σας το είπα και στην επιτροπή, θα το επαναλάβω και στην Ολο-
µέλεια. Αποζηµιώσεις. Πρέπει να δεσµευτείτε για δύο πράγµατα.
Πρώτον, πρέπει να δεσµευτείτε για µια άµεση ενίσχυση αυτών
των ανθρώπων -δεν θα το πω εγώ «έναντι»-, για έκτακτο επίδοµα
ενίσχυσης σε αυτούς τους ανθρώπους, που αυτή τη στιγµή ξεκί-
νησαν τα παιδιά τους σχολείο και δεν έχουν πραγµατικά 1 ευρώ
εισόδηµα και παράλληλα οι υποχρεώσεις τρέχουν. Όπως επίσης
θα δεσµευτείτε και για γενναίες αποζηµιώσεις, γιατί ένα ζώο δεν
στοιχίζει, σύµφωνα µε τον κανονισµό των τιµών που έχει ανακοι-
νώσει ο ΕΛΓΑ και το Υπουργείο. Να υπολογίζετε και όλο το κό-
στος που έχει το ζώο και ξεπερνάει τα 1.000 ευρώ. Παρ’ όλα
αυτά πρέπει να είναι γενναίες οι αποζηµιώσεις σας. Εµείς γενι-
κότερα έχουµε προτείνει ένα εθνικό σχέδιο διάσωσης της κτη-
νοτροφίας, γιατί σε αυτή την περίπτωση θέλει εθνικό σχέδιο και
όχι περιστασιακά και αποσπασµατικά να πετάµε προτάσεις. 

Να συνεχίσουµε λίγο στην κατάσταση του πρωτογενή τοµέα
και να πάµε και σε αυτό το φιάσκο µε τις δηλώσεις του ΟΣΔΕ;
Δεν έχουν εφαρµοστεί ακόµα τα ψίχουλα του κ. Μητσοτάκη και
ήδη η διαδικασία υποβολής αιτήσεων του ΟΣΔΕ του ’24 θα είχε
καταρρεύσει, καθώς διακόσιες χιλιάδες αιτήσεις έµειναν στον
αέρα. Και η παράταση που δόθηκε δεν λύνει το πρόβληµα, γιατί
για πρώτη φορά ξέρετε πολύ καλύτερα πότε ξεκίνησαν οι δηλώ-
σεις του ΟΣΔΕ. Και φυσικό επακόλουθο είναι να υπάρχει µια
βροχή από διαµαρτυρίες και καταγγελίες από φορείς εκπροσώ-
πησης των αγροτών.

Πάµε σε ένα πολύ µεγάλο αγκάθι µε το όνοµα ΟΠΕΚΕΠΕ.
Κύριε Υπουργέ, παραδεχθήκατε προχθές στην πρώτη επιτροπή
ότι πήρατε τη γενναία απόφαση και βάλατε τον ΟΠΕΚΕΠΕ υπό
την επιτήρησή σας και πραγµατικά παραξενευτήκαµε, λες και η
Κυβέρνηση είναι άµοιρη των ευθυνών για όσα ντροπιαστικά συµ-
βαίνουν εκεί. Πραγµατικά µας δίνετε την εντύπωση ότι λειτουρ-
γείτε σαν ένα σωσίβιο σωτηρίας ενός πλοίου που βουλιάζει στα
σκάνδαλα και στην ανυποληψία, ενός οργανισµού τον οποίο έχει
βάλει στο στόχαστρο η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, µε σκοπό να
ερευνήσει παράνοµες χρηµατοδοτήσεις και τη διασπάθιση των
κοινοτικών κονδυλίων.

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ, κύριε Υπουργέ, είναι από τον νόµο υπό την επο-
πτεία σας και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Και να πω και κάτι
άλλο. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ εκτελεί δικές σας πολιτικές, δικές σας εντο-
λές. Πέντε πρόεδρους έχετε αλλάξει. Τι ψάχνουµε τώρα µε τον
ΟΠΕΚΕΠΕ; Να βρούµε έναν αποδιοποµπαίο τράγο, για να καλύ-
ψουµε την ανεπάρκεια όλων των πολιτικών της πενταετίας αυ-
τής; Και πάµε και σε ένα τροµακτικό νούµερο, το πρόστιµο των
280 εκατοµµυρίων, που δεν πρέπει να το πετάµε στην άκρη. 

Τι γίνεται µε αυτό και ποιος θα το πληρώσει τελικά αυτό; Ο
Έλληνας φορολογούµενος πολίτης; Οι αγρότες µήπως, από πε-
τσόκοµα επιδοτήσεων; Δεν το ξέρουµε. 
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Σε όλη αυτή, λοιπόν, τη συγκυρία, για να µπούµε και στο νο-
µοσχέδιο, φέρνετε το παρόν νοµοσχέδιο για τους ελέγχους των
προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ και, µάλιστα, µετά από τρεις µήνες
αφού έχει τελειώσει η δηµόσια διαβούλευση. 

Στην ουσία αυτό το νοµοσχέδιο συµπεριλαµβάνει συµπληρω-
µατικά µέτρα της υφιστάµενης νοµοθεσίας του ευρωπαϊκού κα-
νονισµού 1143/2024 µε πεδίο εφαρµογής τις γεωγραφικές
ενδείξεις για τα αλκοολούχα ποτά, τον οίνο, τα παραδοσιακά
ιδιότυπα προϊόντα και τις προαιρετικές ενδείξεις ποιότητας για
τα γεωργικά προϊόντα. 

Ξεκινώντας την κριτική µας, παρατηρούµε πρώτα το εξής: Από
το νοµοσχέδιο αυτό εξαιρούνται τα αλκοολούχα ποτά και ο
οίνος, παρόλο που ο κανονισµός αναφέρεται εκτεταµένα σε
αυτά. Η συµπερίληψη αποκλειστικά και µόνο του ξυδιού στο
πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου είναι αδικαιολόγητη, καθώς
και αυτό πρόκειται για κατηγορία αµπελοοινικού προϊόντος. Δεν
εξηγείται εποµένως η απόσπαση του κρασιού από τις εθνικές
ρυθµίσεις για τον οίνο. Και πραγµατικά έχω µια απορία: Τι σας
εµπόδιζε να κάνετε κάτι που ισχύει σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση;

Στη συνέχεια, για να εξειδικευόµαστε και λίγο περισσότερο και
να καταλαβαινόµαστε όλοι, έχουµε δοµήσει τις παρατηρήσεις
µας πάνω στο νοµοσχέδιο σε τέσσερις πυλώνες, τους οποίους
θέσαµε στις επιτροπές και παντελώς αγνοήσατε.

Πυλώνας πρώτος: Ενιαία αρχή ελέγχου και κυρώσεων. 
Κοινό συµπέρασµα, κύριε Υπουργέ, της συνολικής κριτικής

συνδυαστικά µε τις απόψεις και των φορέων είναι πως πρέπει να
υπάρχει µια ενιαία αρχή που θα ελέγχει και θα επιβάλλει τις ποι-
νές και τα πρόστιµα για τους παραβάτες. 

Δεν µπορεί, αγαπητοί συνάδελφοι, να ελέγχει ο ΕΛΓΟ, να επι-
βάλλει το πρόστιµο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, ενώ
ελέγχους να κάνει παράλληλα και ο ΕΦΕΤ. Είναι ένα χάος και το
αποτέλεσµα αυτού είναι ο κατακερµατισµός των αρµοδιοτήτων
να δηµιουργεί γραφειοκρατία, ανασφάλεια δικαίου και πάνω απ’
όλα ατιµωρησία. 

Δεύτερος πυλώνας σηµαντικός: Έλεγχοι. Χρειαζόµαστε ολο-
κληρωµένους ελέγχους στα προϊόντα και στα τρόφιµα σε όλη
την αλυσίδα και όχι στιγµιαίους, δειγµατοληπτικούς, όπως είναι
σήµερα. Αυτό που εκλείπει από την αγορά είναι η ιχνηλασιµό-
τητα. Για παράδειγµα, στην ελιά η ιχνηλασιµότητα µπορεί να παί-
ξει καθοριστικό ρόλο, καθώς µιλάµε για παραγωγούς, ποικιλίες
κ.λπ.. Άρα η ηλεκτρονική καταχώριση των στοιχείων βοηθά σί-
γουρα στην πρόληψη. Θέλουµε στοχευµένους ελέγχους παντού,
από το χωράφι στο ράφι, ώστε να εξυγιαίνεται όλη η αλυσίδα.
Είναι σηµαντικό, επίσης, να γίνει µία εξειδίκευση των µέτρων για
τα ΠΟΠ προϊόντα, διαφορετική για τα ζωικής προέλευσης και
διαφορετική για τα φυτικής προέλευσης. Αλλιώς ελέγχονται οι
ελιές και αλλιώς το γάλα. 

Έχουµε, επίσης, την απαίτηση, κύριε Υπουργέ, να γνωρίζουµε
από πριν το κόστος των ελέγχων, πώς προσδιορίζονται, από
ποιον και πώς θα καταλογίζονται στον ελεγχόµενο. Πρέπει να ξέ-
ρουµε πώς θα επιλέγονται οι ελεγκτές, µε ποια κριτήρια, τι ειδι-
κότητα θα έχουν και ποιες κυρώσεις θα έχουν οι ελεγκτές που
τυχόν µεροληπτούν υπέρ των επιχειρήσεων. 

Βλέπετε ότι είναι πάρα πολλά τα αναπάντητα ερωτήµατα και
δυστυχώς το νοµοσχέδιο µπάζει από παντού. 

Πυλώνας τρία, που είναι σοβαρό θέµα: Η υποστελέχωση του
ΕΛΓΟ. Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Προέδρου των Εργαζοµένων
του ΕΛΓΟ, υπάρχουν είκοσι ελεγκτές, για να ελεγχθούν δύο χι-
λιάδες επιχειρήσεις. Το παραδέχτηκε εξάλλου και ο Αντιπρό-
εδρος του οργανισµού στην επιτροπή. Δεν γίνεται να γίνουν όλοι
αυτοί οι έλεγχοι που µπορούν να αυξηθούν µε την ισχύ του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου µε είκοσι µόνο άτοµα. Πρέπει να κάνετε
άµεσα προσλήψεις µε εξειδικευµένο προσωπικό και να υπάρχει
σωστή οργάνωση από τον ΕΛΓΟ για καλύτερα αποτελέσµατα.
Πώς θα γίνουν οι άµεσες προσλήψεις; Βρείτε τη λύση, που κυ-
βερνάτε. Υπάρχει τρόπος, αλλά αυτό πρέπει να γίνει άµεσα. 

Πυλώνας τέσσερα: Πρόστιµα. Είπατε στην επιτροπή ότι το
παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί συνέχεια του 4691/2020 για τις ελ-
ληνοποιήσεις. Και εµείς, λοιπόν, εδώ έχουµε τέσσερις συγκριτι-
κές παρατηρήσεις.

Πρώτον, στο παρόν νοµοσχέδιο δεν υπάρχει πρόβλεψη ποινι-
κών κυρώσεων για τους παραβάτες, παρ’ ότι στο προηγούµενο
προβλεπόταν µέχρι και φυλάκιση, ενώ µπορούσε να επιτραπεί η
δηµοσίευση των στοιχείων των κατηγορουµένων ή των καταδι-
κασθέντων, που για µας καθιστά τον νόµο πιο αποτρεπτικό. Άρα
η δηµοσίευση των στοιχείων των παραβατών ήταν κάτι που το
θέλαµε και συµφωνούσαµε. Σας το ζητήσαµε επανειληµµένα
στην επιτροπή, σας το ζήτησαν και οι φορείς. Δεν το πράξατε.
Αντιθέτως, ελαφρύνατε αδικαιολόγητα και άλλο τις ποινικές κυ-
ρώσεις. Άρα τι κάνουµε µε αυτό, το παρόν νοµοσχέδιο; Αφή-
νουµε ένα τεράστιο ζωτικό χώρο στους παραβάτες. 

Δεύτερον, δεν υπάρχει πρόβλεψη πλέον για αλληλέγγυα ευ-
θύνη των φυσικών προσώπων και των νοµικών προσώπων που
εκπροσωπούν, ενώ στο προηγούµενο νοµοσχέδιο οι υπεύθυνοι
ευθύνονταν ακόµα και µε την προσωπική τους περιουσία και εις
ολόκληρον µαζί µε το οικείο νοµικό πρόσωπο. Είναι άλλη µια δι-
ευκόλυνση για τους παραβάτες. 

Τρίτον, το ύψος των προστίµων µέχρι 300.000 ευρώ προβλέ-
πεται εδώ µόνο σε µία περίπτωση, ενώ εκεί προβλεπόταν, στον
προηγούµενο νόµο, στο σύνολο των παραβάσεων. Δεν πρέπει,
θεωρείτε, να γνωρίζουµε ποιοι συντελεστές καθορίζουν το ύψος
των προστίµων και ποιος ο τρόπος υπολογισµού τους; Στα κρι-
τήρια επιβολής µέτρων σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν έχουµε προ-
οδευτικό συντελεστή ανάλογα µε τον τζίρο των επιχειρήσεων,
ενώ στο προηγούµενο είχαµε.

Και πάµε να δούµε λίγο και τις προθεσµίες. Το νοµοσχέδιο
προβλέπει ότι ο ΕΛΓΟ έχει προθεσµία εξήντα µέρες για να βγά-
λει το πόρισµα και άλλες εξήντα µέρες προθεσµία έχει η επι-
τροπή του Υπουργείου, για να γνωµοδοτήσει υπέρ της επιβολής
ή µη του προστίµου. Φτάνουµε, λοιπόν, στους τέσσερις µήνες
για να συνταχθεί η σχετική ποινή συν το δικαίωµα της προσφυ-
γής που έχει µετά ο ενδιαφερόµενος στον Υπουργό για την επι-
βολή κύρωσης και, από την άλλη, ο Υπουργός δεν έχει καµµία
προθεσµία για να το εκδώσει. Άρα κανένας δεν γνωρίζει πότε και
αν τελικά θα επιβληθούν τα πρόστιµα. 

Συµπεραίνουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο και σε σύγκριση µε το προηγούµενο ενθαρρύνετε την ατι-
µωρησία, µόνο και µόνο για να µη συγκρουστείτε µε τα συµφέ-
ροντα ή -και να κάνω κι εγώ και µια ακόµα σκέψη- ίσως για να
µεγαλώσετε τον ψηφοθηρικό σας στρατό, εις βάρος πάντα των
Ελλήνων πολιτών. 

Στις παρατηρήσεις µας θέλω να σταθώ σε δύο σηµεία: Πρώ-
τον, στις εξουσιοδοτικές διατάξεις. Έχουµε εννιά για τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης. Πραγµατικά δεν καταλαβαίνω γιατί
τόσες πολλές υπουργικές αποφάσεις για είκοσι πέντε άρθρα,
που ουσιαστικά καθιστούν ανεφάρµοστο το νοµοσχέδιο, αφού
δεν περιλαµβάνει καµµία προθεσµία. Επίσης, είναι αρνητικό το
γεγονός ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν γίνεται καµµία αναφορά
στους αγροτικούς συνεταιρισµούς που διαθέτουν ευρεία γκάµα
ΠΟΠ προϊόντα που δεν καλύπτονται. 

Συµπερασµατικά, το νοµοσχέδιο, παρ’ ότι µιλάει για την προ-
στασία των προϊόντων ΠΟΠ, προσεγγίζει το θέµα πάρα πολύ επι-
φανειακά και είναι ελλιπές και ήθελα να ρωτήσω αν έτσι πραγ-
µατικά θα λυθεί το πρόβληµα των ανύπαρκτων ελέγχων για τις
ελληνοποιήσεις, τις υποθέσεις νοθείας που βρίσκονται στα συρ-
τάρια του Υπουργείου τόσα χρόνια, καθώς και τα ανείσπρακτα
πρόστιµα; Με έναν αποσπασµατικό νόµο-ευχολόγιο, που υπο-
φορτώνει έναν υποστελεχωµένο ΕΛΓΟ;

Οι ελληνοποιήσεις αγροτικών προϊόντων τινάζουν στην κυριο-
λεξία στον αέρα τον αγροτικό κόσµο και δεν έχουν τελειωµό τα
φαινόµενα, όπως είναι µε τη φέτα, το µέλι, το γάλα, εις βάρος
πάντα των νόµιµων παραγωγών,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία Στα-
ρακά, παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: …µε αποτέλεσµα -κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε- να θησαυρίζουν οι ελληνοποιητές-νονοί, αυτοί δηλαδή που
βαφτίζουν ελληνικά τα προϊόντα, και να πλήττονται οι γνήσιοι και
πραγµατικοί παραγωγοί. 

Και θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, και κλείνω, κύριε Πρόεδρε,
ότι είχατε την ευκαιρία να καθιερώσετε ένα νέο, ξεκάθαρο πλαί-
σιο προστασίας για τα ξεχωριστά προϊόντα της πατρίδας µας,
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µε αυστηρούς ελέγχους, γενναία πρόστιµα, για να µπορέσουν
να προστατευτούν οι παραγωγοί µας. Δυστυχώς, δεν το πρά-
ξετε. 

Εµείς σας καταθέσαµε τις προτάσεις µας για να βελτιώσετε
τα αδύναµα σηµεία, αλλά τα αγνοήσατε. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοι-
πόν, καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε. Τον

λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, ο Βασίλης Μεταξάς. 

Και θα έλεγα και στους υπόλοιπους ειδικούς αγορητές µια αυ-
τοσυγκράτηση στον χρόνο, όσο γίνεται. Μια ανοχή υπάρχει από
το Προεδρείο, αλλά ήδη στον κατάλογο που βγήκε -δεν ξέρω αν
τον έχετε στα χέρια σας- οι εγγραφές είναι τριάντα οκτώ. Άρα
σίγουρα θα περάσουµε τα µεσάνυχτα στη σηµερινή συνεδρίαση.
Οπότε το λέω από τώρα γενικά για όλους και για τους οµιλητές,
σε ό,τι αφορά τον χρόνο.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, το καθεστώς των ΠΟΠ-ΠΓΕ-ΕΠΙΠ προϊόντων

που αφορά το προς ψήφιση νοµοσχέδιο θεσπίστηκε στο πλαίσιο
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
αποτελεί µια προσαρµογή της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στο πλαίσιο της διεθνοποιηµένης καπιταλιστικής αγοράς.
Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι θεσµοθετήθηκε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση µε τις τροποποιήσεις της ΚΑΠ στα µέσα της δεκαετίας
του ’90 ως αντιστάθµισµα στις αλλαγές που επέφερε η αποδοχή
από την Ευρωπαϊκή Ένωση των κανόνων του Παγκόσµιου Οργα-
νισµού Εµπορίου για την απελευθέρωση του εµπορίου των αγρο-
τοκτηνοτροφικών προϊόντων, µε την κατάργηση των εξαγωγικών
επιδοτήσεων και τη σταδιακή µείωση των εισαγωγικών δασµών. 

Μπορεί η Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµµατα να προβάλλουν
τα ΠΟΠ προϊόντα σαν διέξοδο για την επιβίωση του αγρότη και
του κτηνοτρόφου, όµως ουσιαστικά αυτή η πολιτική εξυπηρετεί
και προστατεύει τα µονοπώλια της εµπορίας και της µεταποί-
ησης αγροτικών προϊόντων, τα οποία λυµαίνονται τον µόχθο των
βιοπαλαιστών της υπαίθρου. 

Για παράδειγµα, η προστασία της ονοµασίας της φέτας, που
είναι το πιο εµβληµατικό ΠΟΠ προϊόν της Ελλάδας, συνέβαλε
στην αυξηµένη κερδοφορία και εξωστρέφεια των γαλακτοβιοµη-
χάνων αλλά και στον οξυµένο ανταγωνισµό τους µε τα µονοπώ-
λια της βόρειας Ευρώπης και τα οµοειδή τυροκοµικά προϊόντα
τους, όπως το λευκό τυρί άλµης, από αγελαδινό όµως γάλα, το
οποίο παράγεται µε πολύ ευνοϊκότερους όρους παραγωγικότη-
τας της εργασίας στις καπιταλιστικές φάρµες της βόρειας Ευ-
ρώπης. Αυτή είναι η ουσία. 

Τα περί ποιότητας και τα περί ελέγχων γίνονται ίσωµα από την
ίδια την καπιταλιστική αγορά, όπως και η πρόβλεψη για γάλα από
αυτόχθονες φυλές στη φέτα, µε ορισµένους να κάνουν ότι πέ-
φτουν από τα σύννεφα από τις αθρόες εισαγωγές προβάτων από
τη Ρουµανία που βγήκαν στην επιφάνεια, µε αφορµή και τα κρού-
σµατα πανώλης, ένα νόσηµα που µπήκε και εξαπλώθηκε στην
Ελλάδα µε τη βούλα τον ενωσιακών κανονισµών, που απαγο-
ρεύουν τον έλεγχο του κτηνοτροφικού κεφαλαίου κατά την εισα-
γωγή του από άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ας µην αναφερθούµε στην ελιά Καλαµών, όπου η Ευρωπαϊκή
Ένωση ουσιαστικά έχει αποδεχθεί την αξιοποίηση του ονόµατος
«Καλαµών» από µια σειρά χώρες, οµολογώντας την κοροϊδία της
νοµοθεσίας των ΠΟΠ προϊόντων, που είναι κοµµένη και ραµµένη
στην ανταγωνιστικότητα των µονοπωλίων. Έτσι, µια χαρά οι βιο-
µήχανοι και οι µεγαλοσυσκευαστές πωλούν ελιές Αιγύπτου µε
την ονοµασία «Καλαµών». 

Ποια είναι, λοιπόν, τα σπουδαία οφέλη που κέρδισαν όλα αυτά
τα χρόνια οι βιοπαλαιστές αγρότες, οι κτηνοτρόφοι της Ελλάδας
από το καθεστώς των ΠΟΠ στο πλαίσιο της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής; Ο αριθµός των εκµεταλλεύσεων συνεχώς συρρικνώ-
νεται, εγκαταλείπονται γη και εκτροφές ζώων και η παραγωγή
συγκεντρώνεται σε µικρότερο αριθµό εκµεταλλεύσεων. 

Για του λόγου το αληθές, αν µείνουµε στη φέτα και παρακο-
λουθήσουµε την εξέλιξη της προβατοτροφίας -που παράγει το
βασικό συστατικό στοιχείο της-, θα διαπιστώσουµε ότι οι εκµε-
ταλλεύσεις από το 2012 µέχρι το 2022 µειώθηκαν κατά 37,5%,
από 88.000 σε 51.000, ενώ ο αριθµός των προβάτων µειώθηκε
κατά 20%, από 9,2 εκατοµµύρια στα 7,3 εκατοµµύρια. Την ίδια
στιγµή, έχει επιταχυνθεί η συγκέντρωση της παραγωγής, µε αύ-
ξηση των µεγάλων, εντατικών εκµεταλλεύσεων.

Όµως και σε ό,τι αφορά τη λαϊκή κατανάλωση, µπορεί να κλί-
νετε σε όλες τις πτώσεις τη λέξη «ποιότητα», όµως η πολιτική
σας έχει καταστήσει τα ποιοτικά προϊόντα, τα ποιοτικά τρόφιµα,
απλησίαστα για τη λαϊκή οικογένεια. Είναι χαρακτηριστικό ότι
κάθε χρόνο ο όγκος των εγχώριων πωλήσεων της φέτας µειώνε-
ται. Μόνο το 2022 η µείωση έφτασε το 9,5%, ενώ αντίστοιχα αυ-
ξάνεται ο όγκος των πωλήσεων των φθηνότερων και χαµηλότε-
ρης ποιότητας λευκών τυριών που την υποκαθιστούν -αυτά το
2022 είχαν αύξηση 15%- και µάλιστα παράγονται χάρη στις
αθρόες εισαγωγές φθηνού αγελαδινού γάλακτος, που η Κοινή
Αγροτική Πολιτική εξασφαλίζει µια χαρά στους βιοµήχανους. 

Αντίστοιχη είναι η κατάσταση και µε το ελαιόλαδο και τα υπό-
λοιπα προϊόντα. Την ίδια ώρα, µια χούφτα εξαγωγικές επιχειρή-
σεις θησαυρίζουν. Είναι ενδεικτικό ότι από το 2017 ο τζίρος από
τις εξαγωγές φέτας έχει εφταπλασιαστεί φτάνοντας το 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ, πάνω όµως στα βάσανα των κτηνοτρόφων και
πάνω στην απλησίαστη φέτα για τα λαϊκά νοικοκυριά. 

Αποδεικνύεται, λοιπόν, στην πράξη ότι η πολιτική σας και οι
νόµοι που ψηφίζετε αυτό που εξυπηρετούν είναι η κερδοφορία
των επιχειρηµατικών οµίλων. Τα υπόλοιπα -έλεγχοι και ιδίως ότι
θα ελέγξετε τα µονοπώλια- µόνο ως ανέκδοτο µπορούν να ακου-
στούν. Άλλωστε η ίδια η νοµοθεσία σας προβλέπει τη δυνατό-
τητα να αµφισβητηθούν τα πάντα και τώρα και σε αυτό το
νοµοσχέδιο στην ίδια λογική κινείστε. 

Για παράδειγµα, η διαδικασία του άρθρου 15, µε τις εξηγήσεις
της επιχείρησης, την ειδική προσφυγή και τη δυνατότητα προ-
σβολής των κυρώσεων, επιβεβαιώνει τη λογική σας, που είναι το
πρόστιµο να µην αµφισβητεί την κερδοφορία των µεγάλων οµί-
λων. 

Σε ό,τι δε αφορά στο µέτρο των έγγραφων συστάσεων σε πε-
ριπτώσεις ακόµα και σοβαρών παραβάσεων -στο άρθρο 24 ανα-
φέρεται-, πραγµατικά είναι αχαρακτήριστο, κύριε Υπουργέ.
Επιχείρηση µπορεί να γλιτώσει µε γραπτή σύσταση, αν δεν έχει
κανένα αρχείο εισροών-εκροών, παραγωγής, αποθεµάτων, τεκ-
µηρίωσης προέλευσης των προϊόντων ΠΟΠ-ΠΓΕ-ΕΠΙΠ κ.λπ.. Με
γραπτή σύσταση µπορεί να τη βγάλει καθαρή όµιλος που παρά-
γει µε σοβαρούς κινδύνους για τη δηµόσια υγεία, όπως ωρί-
µανση σε δοχεία-χώρους εκτός προδιαγραφής, πρώτη ύλη εκτός
προδιαγραφής, πλήρωση δοχείων µε συστατικά εκτός προδια-
γραφής, ιδίως -το βάζει έτσι µέσα το νοµοσχέδιο- ελαιόλαδο,
ξύδι σε βάζα ελιάς, ακατάλληλο γάλα, υπέρβαση χρόνου από
άµελξη έως τυροκόµηση. 

Όλα αυτά µπορεί να τα γλιτώσει κάποιος µε µια γραπτή σύ-
σταση και περιγράφονται αναλυτικά στο άρθρο 24. Και µιλάτε
για ελέγχους! Κοροϊδεύετε τον κόσµο. Το λιγότερο που θα
έπρεπε να κάνετε είναι η ανάκληση της πιστοποίησης -χώρια όλα
τα υπόλοιπα µέτρα, λέω το λιγότερο- και όχι γραπτή σύσταση
που βάζετε. 

Όµως, τελικά, είναι αυτό που είπαν και οι φορείς στην ακρό-
αση «να γίνεται παζάρι», που φυσικά αφορά τους µεγάλους οµί-
λους. Έτσι τελικά µόνο τη µαρίδα θα κυνηγάτε και πού και πού
θα βάζετε και κανένα µεγάλο πρόστιµο, έτσι για τα µάτια του κό-
σµου, από αυτά τα πρόστιµα που δεν καταβάλλονται ποτέ.

Δεν είναι, λοιπόν, καθόλου τυχαίο ότι η όλη εφαρµογή του
προς ψήφιση νόµου ανατίθεται στις υπουργικές αποφάσεις του
άρθρου 21 ούτε το γεγονός ότι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί είναι
υποστελεχωµένοι και γονατισµένοι και τους διατηρείτε έτσι υπο-
στελεχωµένους και γονατισµένους και µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Και αυτό το ζήτηµα δεν αφορά µόνο τους ελέγχους των ΠΟΠ
προϊόντων αυτών, αφορά και όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα. Το εί-
δαµε και µε την πανώλη και τις ζωονόσους και αλλού. Και, αλή-
θεια, πέρασαν δύο µήνες από την πανώλη. Έχει ληφθεί κάποιο
ουσιαστικό µέτρο για την επαρκή στελέχωση των υπηρεσιών,
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όπως η ΔΑΟΚ, τα κτηνιατρικά εργαστήρια, ο ΕΦΕΤ και φυσικά ο
ΕΛΓΟ, µε µόνιµο προσωπικό; Ή πάλι θα τους έχετε να µετακι-
νούνται σε όλη την Ελλάδα, λες και έχουµε επιστράτευση, για να
πηγαίνουν να βλέπουν τι γίνεται εδώ, τι γίνεται εκεί; Και δεν το
λύσατε το πρόβληµα µε την πανώλη -τα είπαµε και στην επι-
τροπή-, έναν µήνα καραντίνα καινούργια, µε νέο κρούσµα, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται, αλλά οι ελεγκτικοί µηχανισµοί γονατισµένοι,
υποστελεχωµένοι. 

Τα είπαν και οι φορείς, δύο χιλιάδες επιχειρήσεις, είκοσι χιλιά-
δες επιχειρήσεις, 2.000 κατά µέσο όρο -πόσο βγαίνει;- τρελά
νούµερα. Μιλάµε για υπηρεσίες µε ποσοστά στελέχωσης ακόµη
και κάτω του 30% των προβλεπόµενων στα οργανογράµµατά
τους.

Και εδώ, εντάξει, δεν θα σας δώσουµε εσάς όλη την πίτα,
έχουν και άλλοι κοµµάτι της πίτας, τη µοιράζεστε, και τις ευθύνες
και τα υπόλοιπα κόµµατα έχουν σοβαρές ευθύνες, όσοι κυβέρ-
νησαν, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. Έχουν συµβάλει στη σηµερινή διαλυτική
κατάσταση των υπηρεσιών και φωνάζουν ότι δεν γίνονται έλεγ-
χοι, έχουµε ελληνοποιήσεις. Ναι, αλλά έχετε ευθύνη και εσείς.

Δεν θα ξεχάσουµε πως ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτός που ως κυβέρ-
νηση διαφήµιζε ότι θα λύσει τα προβλήµατα των ελέγχων των
ζωονόσων όχι µε προσλήψεις µόνιµων κτηνιάτρων, αλλά µε τον
θεσµό του ιδιώτη κτηνιάτρου εκτροφής, προωθώντας το φόρ-
τωµα του κόστους για τα προγράµµατα ελέγχου των ζωονόσων,
όπως ο µελιταίος και η φυµατίωση, αλλά και η ευλογιά, στις πλά-
τες των κτηνοτρόφων.

Και ασφαλώς είναι και τα ζητήµατα των αµοιβών των εργαζο-
µένων στους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Μιλάµε για εξειδικευ-
µένο προσωπικό, µε προχωρηµένες σπουδές, τεράστια πρακτική
εµπειρία και τους έχετε να ζουν στα όρια της επιβίωσης. Τους
κοροϊδεύετε και µε τα 100 ευρώ που ανακοίνωσε χωρίς ντροπή
αύξηση -µεγάλη αύξηση!- ο κ. Μητσοτάκης µέχρι το 2027 από τη
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.

Και συνεχίζετε στην ίδια λογική και µε τις αµοιβές µε το άρθρο
20, όπως έκαναν και οι προηγούµενοι, οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις, να δίνετε επιλεκτικά επιδόµατα σε ελάχιστους υπαλλή-
λους.

Επαναφέρουµε ξανά -το είπαµε και στις επιτροπές και από
αυτό το Βήµα- το αίτηµα των γενναίων αυξήσεων 20% στους µι-
σθούς των υπαλλήλων, το αίτηµα της επαναφοράς του δέκατου
τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού. Και ασφαλώς σταµατήστε
να χύνετε κροκοδείλια δάκρυα για τους κτηνιάτρους! Να τους
δώσετε σήµερα κιόλας το ανθυγιεινό επίδοµα, που το έπαιρναν
επί δεκαετίες οι κτηνίατροι σε όλες τις κρατικές υπηρεσίες και
οι άλλες κατηγορίες των εργαζοµένων.

Συνοψίζοντας, αφετηριακό σηµείο της τοποθέτησης του ΚΚΕ
επί του νοµοσχεδίου είναι η αρχή ότι ο λαός πρέπει να τρώει τρό-
φιµα ποιοτικά και φθηνά. Το καθεστώς των πιστοποιήσεων ΠΟΠ,
ΠΓΕ και ΕΠΙΠ δεν του το έχει εξασφαλίσει αυτό µέχρι σήµερα
και θεωρούµε ότι ούτε πρόκειται να το εξασφαλίσει. Μάλιστα, τέ-
τοια πιστοποιηµένα προϊόντα, όπως η φέτα και το ελαιόλαδο,
έχουν γίνει απλησίαστα για τη λαϊκή κατανάλωση, γιατί το κυνήγι
του µονοπωλιακού κέρδους που προωθεί και η νοµοθεσία των
ΠΟΠ είναι αυτό το οποίο ενισχύει την ακρίβεια και τις ανατιµή-
σεις. Την ίδια στιγµή, µια χούφτα µονοπωλιακοί όµιλοι της εµπο-
ρίας και της µεταποίησης στην κυριολεξία θησαυρίζουν. Είναι
ψέµα ότι από αυτή τη διαδικασία έχουν κερδίσει οι βιοπαλαιστές
παραγωγοί. Τα στοιχεία το αποδεικνύουν. Δεν είναι τυχαίο ότι οι
δράσεις για τα ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ προϊόντα εντάσσονται στη
στρατηγική της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.

Το ΚΚΕ, λοιπόν, διαχρονικά καταψηφίζει όχι µόνο αντίστοιχα
νοµοσχέδια, όχι µόνο την Κοινή Αγροτική Πολιτική, αλλά και απο-
καλύπτει και πολεµά τις συνέπειές τους. Είναι µια πολιτική που
όλα τα υπόλοιπα κόµµατα όχι µόνο υποστηρίζουν, αλλά και συν-
διαµορφώνουν, όταν βρεθούν στην κυβέρνηση, καλλιεργούν και
αυταπάτες στους αγρότες, ότι µέσω αυτής και των διάφορων κα-
νονισµών της, όπως είναι και αυτός για τα ΠΟΠ προϊόντα, θα βελ-
τιωθεί η θέση τους.

Βέβαια, οι φετινές κινητοποιήσεις και ο πανευρωπαϊκός αγρο-
τικός ξεσηκωµός «έβαλαν τον κάθε κατεργάρη στον πάγκο του».
Οι αγρότες έχουν τεράστια εµπειρία, για αυτό και ξεσηκώθηκαν

πανευρωπαϊκά ενάντια στην Κοινή Αγροτική Πολιτική το προ-
ηγούµενο διάστηµα, µια πολιτική που, µε κριτήριο τον µονοπω-
λιακό ανταγωνισµό, από τη µια τούς επιβάλλει όλο και πιο ασφυ-
κτικές προδιαγραφές παραγωγής και από την άλλη δίνει τη δυ-
νατότητα για αθρόες εισαγωγές κάθε λογής πρώτων υλών, ώστε
τα µεταποιητικά µονοπώλια να εξασφαλίζουν πάµφθηνες πρώτες
ύλες.

Εµείς λέµε ότι, ναι, θα µπορούσε να σχεδιάζεται από το κρά-
τος η παραγωγή, µε βάση τις ανάγκες του λαού, να σχεδιάζεται
η πρόληψη των φυσικών καταστροφών, η συλλογική καλλιέργεια,
να εξασφαλίζονται φθηνές βιοµηχανικές εισροές, να µπορεί ο
αγρότης και ο κτηνοτρόφος να έχουν ελεύθερο χρόνο, διακοπές,
να υπάρχουν στην ύπαιθρο υποδοµές υγείας, παιδείας, ψυχαγω-
γίας, µε βάση τις δυνατότητες της εποχής, και όχι να χρειάζεται
ένα παιδί από ένα χωριό µία και δύο ώρες την ηµέρα µαζί µε τους
γονείς να πηγαίνει είτε στο σχολείο είτε στις διάφορες δραστη-
ριότητες.

Αυτή η πολιτική πρόταση του ΚΚΕ για τους αγρότες προϋπο-
θέτει άλλη οργάνωση της παραγωγής από την εργατική κρατική
εξουσία, που µε κοινωνικοποίηση των µονοπωλίων και της γης,
µε κεντρικό σχεδιασµό και ενταγµένο σε αυτόν τον παραγωγικό
συνεταιρισµό των µικροµεσαίων αγροτών θα µπορεί να αναπτύ-
ξει την παραγωγή µε κριτήριο την ικανοποίηση των κοινωνικών
αναγκών. Μόνο έτσι θα µπορούν να αξιοποιούνται τα επιτεύγ-
µατα της επιστήµης και της τεχνολογίας, αλλά και να τους δοθεί
µια τεράστια ώθηση για την παραπέρα ανάπτυξή τους.

Λύσεις, λοιπόν, προς όφελος των αναγκών της πλειοψηφίας
της κοινωνίας, των παραγωγών του πλούτου, των εργαζοµένων,
των επαγγελµατιών, των αγροτών εσείς δεν µπορείτε να δώσετε,
το αντίθετο, η στήριξη των µονοπωλιακών οµίλων απαιτεί το τσά-
κισµα δικαιωµάτων, νέα βάσανα, καταστροφή των λαϊκών οικο-
γενειών.

Το ΚΚΕ έχει την πρόταση, απευθύνει σταθερά και σταθερό κά-
λεσµα αγωνιστικής συµπόρευσης στους βιοπαλαιστές αγρότες.
Επαναλαµβάνουµε ότι έχουν εµπειρία οι αγρότες, την πλουτίζουν
στον δρόµο του αγώνα καθηµερινά. Εκεί βρίσκεται και η πιο απο-
τελεσµατική αντιπολίτευση στην πολιτική της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και τη στρατηγική του κεφαλαίου και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα,

λοιπόν, ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας, ειδικός αγορητής από την
Ελληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε πάλι
στον πρωτογενή τοµέα, στον αγροτικό τοµέα, µε όλα αυτά τα
οποία συµβαίνουν το τελευταίο χρονικό διάστηµα -τα ξέρει το
Υπουργείο-, για να προστατεύσουµε την ονοµασία προέλευσης
αγροτικών προϊόντων, τη γεωγραφική ένδειξη και, πάνω από όλα,
να προστατεύσουµε τους καταναλωτές.

Αυτό που έχουµε να πούµε για αυτό το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης είναι ότι είναι ένα µεγάλο «υπουργείο της αµαρτίας»,
το πιο αµαρτωλό Υπουργείο όλων των εποχών. Και κάθε µέρα
που περνάει εγώ δίνω τα εύσηµα στον Υπουργό, διότι οι οικονο-
µικές ατασθαλίες, όλη αυτή η κατάσταση-µπάχαλο µε τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ καλά κρατεί και είναι πολλά τα λεφτά, κύριοι, στον
ΟΠΕΚΕΠΕ.

Και για αυτό εµείς καταθέτουµε και µια επίκαιρη ερώτηση, για
να δούµε, γιατί µπορεί µεν, κύριε Τσιάρα, κύριε Υπουργέ, να βά-
λατε υπό επιτήρηση τον ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλά είναι τόσο βαθύ το ζή-
τηµα αυτό και τόσο µεγάλες οι τρύπες του ΟΠΕΚΕΠΕ, που
µακάρι να βρείτε κάποια άκρη εκεί µέσα και εσείς και ο κ. Σταµε-
νίτης και ο κ. Κέλλας. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ έπρεπε να ξεκινήσει τις δη-
λώσεις τον Μάρτιο -προσέξτε!- και ξεκινά, λοιπόν, τις δηλώσεις
στις 17 Ιουλίου, χωρίς να υπάρχουν χάρτες. Ανύπαρκτοι οι χάρ-
τες, δεν υπάρχουν!

Πήρε τους πεπαλαιωµένους χάρτες και έρχεται τώρα να προ-
λάβει µέχρι τέλη του µήνα που έδωσε παράταση ο Υπουργός για
την υποβολή δηλώσεων ΟΣΔΕ, για να πληρωθούν και τις µεταβι-
βάσεις που πρέπει να πληρωθούν οι αγρότες τον Οκτώβριο και
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αυτό είναι φύσει αδύνατο να γίνει.
Και δίνει ο ΟΠΕΚΕΠΕ πριν από λίγους µήνες 14 εκατοµµύρια

ευρώ για βιολογική κτηνοτροφία σε ανύπαρκτα αγροκτήµατα,
κύριε Βιλιάρδο, κύριε Χήτα και υπόλοιποι κύριοι. Σε ανύπαρκτα
αγροκτήµατα, δεν υπάρχουν αγροκτήµατα!

Δηλαδή, πείτε µου τώρα πώς θα δικαιωθούν οι αγρότες που
είναι σωστοί και νόµιµοι, όταν ο ΟΠΕΚΕΠΕ χρωστάει λεφτά,
κύριε Υπουργέ µου -και το ξέρετε-, από το 2014. Όσοι είχαν, δη-
λαδή, την ατυχία να µπουν σε έναν δειγµατοληπτικό έλεγχο και
είναι καθ’ όλα νόµιµοι, αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν πληρωθεί
ακόµη και καλείται τώρα ένας ΟΠΕΚΕΠΕ να πληρώσει 552 εκα-
τοµµύρια ευρώ περίπου για προκαταβολή, 40 εκατοµµύρια ευρώ
για θεοµηνίες και αποζηµιώσεις, 82 εκατοµµύρια ευρώ τα παλιά,
συν και κάτι άλλα υπόλοιπα 27 εκατοµµύρια ευρώ.

Και το λέω αυτό ενδεικτικά, διότι στον αγροτοκτηνοτροφικό
τοµέα γίνεται το έλα να δεις και είναι ένας ΟΠΕΚΕΠΕ -προσέξτε!-
που δεν είναι ψηφιοποιηµένος, είναι χειροκίνητος.

Ακόµη και για την πανώλη οι κτηνοτρόφοι στη Θεσσαλία φω-
νάζουν -Θεσσαλός είστε, κύριε Υπουργέ, τα ξέρετε- ότι ευθύνε-
ται και ο ΟΠΕΚΕΠΕ, µε το χειροκίνητο σύστηµα εισαγωγής ζώων,
γιατί -προσέξτε!- ο ΟΠΕΚΕΠΕ δεν συνδέεται ούτε µε το gov.gr
ούτε µε την ΑΑΔΕ ούτε µε το Εθνικό Κτηµατολόγιο, είναι κράτος
εν κράτει από µόνος του. Ένα κράτος µόνος του! Τρέχει ο Υ-
πουργός, είναι καλή η προσπάθεια, να δούµε τι θα γίνει και άλλα
πολλά.

Aν δεν έρθει ξανά ο έλεγχος στις διευθύνσεις γεωργίας, µε
προσλήψεις γεωπόνων και κτηνιάτρων, δεν θα βρούµε καµµία
άκρη αυτή τη στιγµή µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Και τι έκαναν στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ; Έδωσαν 20 εκατοµµύρια ευρώ από το 2003 σε δύο εται-
ρείες, που στην ουσία είναι µία και δεν έχει εκσυγχρονιστεί.
Στράφι και τα λεφτά! Τότε τι τα δίνουµε; Τι τα πληρώνει ο φορο-
λογούµενος Έλληνας; Συν 700.000 ευρώ που δώσαµε σε µια
ιδιωτική εταιρεία, για να µελετήσει, λέει, τη νέα ΚΑΠ.

Πάµε στο σηµερινό. Θέλετε να κάνετε ελέγχους για να προ-
στατεύσουµε τα αγροτοκτηνοτροφικά µας προϊόντα, την ονοµα-
σία προέλευσης, την αξία του προϊόντος, τη γεωγραφική ένδειξη,
για να ξέρουµε από ποια περιοχή το προϊόν έχει τα γεωλογικά
και τα κλιµατολογικά χαρακτηριστικά και την παραδοσιακή τέχνη.
Όλα αυτά είναι καλά. Έτσι προστατεύουµε πάνω απ’ όλα τον πα-
ραγωγό και συνάµα και τον καταναλωτή. Ποιος θα τα κάνει αυτά;
Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Είναι υποστελεχωµένος ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ»; Είναι! Εδώ υπάρχουν καιρό τώρα υποθέσεις παραβάσεων
σε ό,τι αφορά τη διακίνηση και ταυτοποίηση αγροτοκτηνοτροφι-
κών προϊόντων στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και δεν µπορούν να διεκ-
περαιωθούν, αφού δεν υπάρχει προσωπικό. 

Στη δε εκλογική µου περιφέρεια, στις Σέρρες -άκουσον, άκου-
σον!- στα κτήρια του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», κύριοι συνάδελφοι, µέ-
νουν λαθροµετανάστες. Καταλαβαίνετε τι έκαναν; Είχαν κτήρια
του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», τον έχουν υποβαθµίσει, τον έχουν υπο-
στελεχώσει, τον έχουν αφήσει σε αχαρτογράφητα νερά και
έχουν βάλει και λαθροµετανάστες µέσα, γιατί έκαναν κτηριακή
υποδοµή σε συνεργασία µε την περιφέρεια. Καταργήσαµε και
τους σταθµούς γεωργικής έρευνας όλα αυτά τα χρόνια σε ό,τι
αφορά τα αµνοερίφια, τις φυλές και ούτω καθεξής και πάµε
τώρα µε έναν ανύπαρκτο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» να κάνουµε ελέγ-
χους. Πρώτα τον στελεχώνεις, τον οργανώνεις και δίνεις τον υλι-
κοτεχνικό εξοπλισµό, για να µπορεί να κάνει τη δουλειά του.

Πέρυσι είχαµε µείωση παραγωγής µήλων. Δεν υπήρχε καµµία
σχέση σε σύγκριση µε την προηγούµενη χρονιά, που οι εξαγω-
γές µας στα µήλα ήταν αρκετές. Από τις δεκατέσσερις χιλιάδες
τόνους, αν θυµάµαι καλά, πέσαµε στις τέσσερις χιλιάδες τόνους.
Και προσέξτε τώρα! Στα σουπερµάρκετ τα µήλα ως διά µαγείας
είναι όλα ελληνικά. Πώς γίνεται, ρε παιδιά, αυτό; Πείτε µου πώς
γίνεται, όταν έχουµε έλλειψη µήλων λόγω θεοµηνίας, λόγω κλι-
µατολογικών συνθηκών, στα σουπερµάρκετ να µην υπάρχει έλ-
λειµµα; Άρα κάποιοι τα βαφτίζουν ελληνικά. 

Όσο για τη φέτα, µέχρι φέτα Χιλής και Ισλανδίας είχαµε. Ευ-
τυχώς την προστατέψαµε, όταν η φέτα -η οποία έχει πάρει το
όνοµά της και από τον τεµαχισµό του τυριού- είναι κατοχυρω-
µένη ως ελληνικό όνοµα από τον 17ο αιώνα. Και τρέχουµε να απο-
δείξουµε ότι τα του οίκου µας είναι δικά µας. Και µιλάµε για τη

φέτα, η οποία έχει το 40% της εξαγωγής όλων των τυριών και
γενικότερα τα τυριά µας ως θετικό πρόσηµο εξαγώγιµο κατα-
λαµβάνουν το 10% της συνολικής εξαγωγής.

Ας πάµε και στο µέλι. Εδώ ήµασταν ως Ελληνική Λύση. Ξέρει
και ο κ. Στύλιος, οι προκάτοχοι του κ. Τσιάρα, ότι υπήρχε το
µέτρο 11. Τι έλεγε, λοιπόν, το µέτρο 11, κύριοι, που αφορούσε
το µέλι; Ότι το δικαίωµα επιδότησης και ελέγχου θα το υποστεί
το έντοµο και όχι ο µελισσοκόµος. Δηλαδή ο µελισσοκόµος δεν
δικαιούνταν να πάρει επιδότηση. Δικαιούνταν, όµως, το έντοµο.
Μπορεί να ακούγεται τρελό, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Με προτροπή δικιά µας -άλλωστε και ο Ευρωβουλευτής µας Μα-
νώλης Φράγκος έκανε µεγάλους αγώνες στην Κοµισιόν- αποκα-
ταστάθηκε αυτή η αδικία, γιατί χάνονταν αρκετά δισεκατοµµύρια
ευρώ για τους µελισσοκόµους.

Και µιας και συζητάµε σήµερα γι’ αυτό εδώ, πάµε να δούµε τα
εξής. Όταν στα εκατό κιλά µέλι βάλεις ένα κιλό ελληνικό µέλι,
αλλάζει -προσέξτε!- άρδην όλη η ταυτοποίηση, το brand name,
δηλαδή, του προϊόντος. Τι κάνουν µετά; Παίρνουν τη συσκευασία
και γράφουν «µέλι ελληνικό» και, για να είναι σύννοµοι, αναγρά-
φονται όλες οι υπόλοιπες χώρες µε ψιλά γράµµατα, όπως Κίνα,
Τανζανία και οτιδήποτε άλλο, και οι γλυκαντικές ουσίες. Άρα
αυτό αποτελεί παραπλάνηση του καταναλωτή; Βεβαιότητα!
Ποιος θίγεται; Ο Έλληνας µελισσοκόµος, που τρέχει να κάνει επι-
κονίαση από δέντρο σε δέντρο.

Ας πάµε τώρα και σε πολλά άλλα προϊόντα. Υπάρχει το σύ-
στηµα «ΕΠΑΡΕΛ». Το ξέρει κανείς; Είναι οι ψεκασµοί στους οποί-
ους υπόκεινται τα φρούτα και τα λαχανικά. Για παράδειγµα, το
πορτοκάλι επιδέχεται τέσσερις ψεκασµούς και το µήλο πάνω από
είκοσι. Βάλατε ποτέ αυτό που σας λέµε ως Ελληνική Λύση; Προ-
τίθεστε να το κάνετε, κύριοι του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, κύριε Τσιάρα και κύριε Σταµενίτη, να πατήσετε, δηλαδή,
επιτέλους πόδι και να βάλετε φόρο στο διοξείδιο του άνθρακα,
κάτι που επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Διότι εκεί µπορείτε να
πατήσετε πόδι από τη στιγµή που έχουµε υπογράψει τη Συνθήκη
GAP, που είναι εγκληµατική για τον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα. 

Ας δούµε τι λέει η Συνθήκη GAP. Μπορούµε να εισάγουµε a
priori και να κάνουµε αθρόες εισαγωγές από τρίτες χώρες. Βρή-
κες, δηλαδή, πατάτες Τουρκίας, βρήκες πατάτες Αιγύπτου, φέρ’
τες. Δεν µας ενδιαφέρει η εγχώρια παραγωγή. Είναι υπογεγραµ-
µένη. Όµως, αν έµπαινε τουλάχιστον ένας αυστηρός έλεγχος
στις εκποµπές αερίων και ρυπογόνων ουσιών, που έχουµε το δι-
καίωµα να το κάνουµε αυτό ως Ελλάδα, θα µπλοκάραµε κάποιες
αθρόες εισαγωγές µε κάποια περίεργα προϊόντα που έρχονται,
τα οποία είναι η ταφόπλακα για τα ελληνικά.

Ενθυµούµαι αυτό που καταθέσαµε σε επίκαιρη ερώτηση ως
Ελληνική Λύση πριν από τρία χρόνια για πατάτες που υπήρχαν
αδιάθετες στις αποθήκες στο Νευροκόπι και στην Άνω Βροντού,
στη Δράµα και στις Σέρρες. Τότε, λοιπόν, υποσχεθήκατε ότι ένα
µέρος της εγχώριας παραγωγής θα το έπαιρναν τα νοσοκοµεία
και ο ελληνικός Στρατός, για να αποφύγουµε την εισαγωγή πα-
τάτας Τουρκίας και Αιγύπτου. Κάναµε κάτι; Δηλαδή, το κάναµε
µία χρονιά. Θα παρακαλάµε κάθε χρόνο να υπάρχει διάθεση των
ελληνικών προϊόντων απέναντι σε παράνοµες ελληνοποιήσεις
που γίνονται από µεγάλο κύκλωµα, όπως αυτό αποδεικνύεται;
Μα, δεν υπάρχει υπηρεσία! Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», όπως καλά
λέτε εσείς, αλλά µε τι στελέχη να κάνει τους ελέγχους;

Και πάµε τώρα στα άρθρα και συγκεκριµένα στο άρθρο 23.
Όπου αναφέρει τις προτεινόµενες καταργούµενες διατάξεις, ο
νοµοθέτης καταργεί το δικαίωµα της δηµιουργίας των οµάδων
παραγωγών που προβλέπονται στα άρθρα 37 και 38 του ν.4384/
2016. Ας δούµε τώρα ποιο είναι το οξύµωρο. Κατ’ αρχάς, να
πούµε ότι αυτές οι οµάδες είναι νόµιµες, είναι συνεταιριστικές
και είναι οµάδες υπέρ των αγροτών και των κτηνοτρόφων. Τι γί-
νεται, όµως, τώρα; Ο νοµοθέτης, αυτό που πάµε να ψηφίσουµε
δηλαδή σήµερα, αναφέρει στο άρθρο 38 ότι καταργεί το άρθρο
38, που αφορά ουσιαστικά στις αρµοδιότητες των οµάδων, αλλά
δεν καταργεί το άρθρο 37, που επιτρέπει τη δηµιουργία αυτών
των οµάδων, όπως αναφέρει ο ευρωπαϊκός κανονισµός. Το
άρθρο 37, δηλαδή, µε το άρθρο 38 είναι σε µια αντίφαση, είναι
οξύµωρο αυτό. Από τη µία, δηλαδή, καταργείς τις οµάδες παρα-
γωγών, που είναι προς όφελος του αγροτοκτηνοτροφικού τοµέα,
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και, από την άλλη, τους επιτρέπει να δηµιουργηθούν. Δεν θα
µπερδευτεί κάποιος τώρα µελετώντας αυτό το νοµοσχέδιο;

Υπάρχουν, όµως, κι άλλα. Το άρθρο 24 αποτελείται από πα-
ράρτηµα που περιγράφει την παράβαση, τα διοικητικά µέτρα
συµµόρφωσης και τα πρόστιµα που επιβάλλονται, καθώς και το
ύψος των προστίµων. Οι κυρώσεις αυτές επιβάλλονται όταν δια-
πιστώνεται µη συµµόρφωση µε τον κανονισµό από τον οργανι-
σµό που είπαµε πριν, από τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Ο νοµοθέτης
προτείνει µία σειρά από διοικητικά µέτρα. 

Πάµε, όµως, τώρα στα εξής. Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά την
επιβολή των προστίµων, αναφέρεται στο άρθρο 15 ότι αυτά θα
καθορίζονται από την επιτροπή επιβολής κυρώσεων που θα
υπάρχει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η
επιτροπή θα είναι τριµελής, τα µέλη θα καθορίζονται από τον
Υπουργό και θα µπορεί να συµµετέχει ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ».
Όµως, προσέξτε τώρα. Κατ’ αρχάς, όσον αφορά στα µέλη, θέ-
λουµε διευκρινίσεις, κύριε Υπουργέ, για το ποια θα είναι τα κρι-
τήρια µε τα οποία θα επιλέγονται αυτά τα µέλη, για να απαρτί-
ζουν και να συνθέτουν την τριµελή επιτροπή. Με ποια κριτήρια
θα επιλέγονται; Ωστόσο, ο ΕΛΓΟ -προσέξτε το αυτό!- δεν θα έχει
δικαίωµα ψήφου. Ωραία, ρε παιδιά! Δηλαδή, ο ΕΓΛΟ θα ασκεί
τον έλεγχο, ο ΕΛΓΟ θα εισηγείται -προσέξτε!- στην επιτροπή για
επιβολή προστίµων, αλλά το καθ’ όλα αρµόδιο όργανο που θα
ασκεί τον ελεγκτικό µηχανισµό δεν θα έχει δικαίωµα ψήφου. Άρα
θα είναι δώρον άδωρον!

Και ρωτάω το εξής: Βλέποντας αυτά τα στοιχεία, πώς θέλετε
εµείς να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο θέλουµε να
ψηφίσουµε, για να προστατεύσουµε, κύριοι, τον παραγωγό και
τον καταναλωτή; Είναι στο πρόγραµµά µας, είναι στο πρόγραµµα
της Ελληνικής Λύσης, είναι ακρογωνιαίος λίθος για µας ο πρω-
τογενής τοµέας. Όµως, µε όλη αυτή τη δοµηµένη περί των άρ-
θρων αναντιστοιχία και ανακολουθία, από τη µία καταργώ τις
οµάδες, από την άλλη τις επιτρέπω, από την άλλη θέλω τον
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» να ασκεί τον έλεγχο για την ονοµασία προ-
έλευσης, τη γεωγραφική ένδειξη και τα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά, αλλά από την άλλη δεν θα έχει δικαίωµα ψήφου, δεν
ακούγεται τρελό, δεν ακούγεται περίεργο, δεν ακούγεται οξύ-
µωρο; 

Μπαίνουµε, λοιπόν, σε σκέψεις. Θέλουµε να ψηφίσουµε την
κατοχύρωση των αγροτοκτηνοτροφικών προϊόντων και δεν µπο-
ρούµε να το πράξουµε µε βάση αυτά τα οποία βλέπουµε, µελε-
τούµε, ερευνούµε και ψάχνουµε, τόσο εγώ όσο και όλοι οι
συνάδελφοί µου οµοϊδεάτες και ο Πρόεδρός µας Κυριάκος Βε-
λόπουλος. Διότι θέλουµε σήµερα να επενδύσουµε σε νέες καλ-
λιέργειες, µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, χάρη στις πολύ καλές
κλιµατολογικές µας συνθήκες, όπως σε αρώνια, µύρτιλα, ιππο-
φαές, κράνα, ρίγανη, λουλούδι του Δαρβίνου, που το πήρε ο κ.
Καχριµάνης, γιατί άκουγε τον Κυριάκο Βελόπουλο, και δίνει
στρεµµατική απόδοση µέχρι και 5.000 ευρώ το στρέµµα! Αυτά
είναι καλά για να ανακουφιστούµε από τις παραδοσιακές καλ-
λιέργειες και στη λογική των πονηρών κοινοτικών επιδοτήσεων.
Αυτή τη στιγµή ξεκληριστήκαµε σε πάρα πολλά ζητήµατα και
απεντάξαµε πάρα πολλές παραδοσιακές καλλιέργειες. 

Βάλε τώρα που γεµίζουµε την Ελλάδα και µε «φουρφούρια»
και φωτοβολταϊκά και θα σας πω εγώ για το πόσο θα µειωθεί, κύ-
ριοι, η καλλιεργήσιµη γη στην Ελλάδα, γιατί τα συµφέροντα των
πολυεθνικών και των µονοπωλίων καλά κρατούν. Σε λίγο καιρό
στις Σέρρες θα έχουµε το µεγαλύτερο φωτοβολταϊκό πάρκο
στην Ελλάδα, µε τετρακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες πάνελ στο Με-
νοίκιο Όρος, που καιγόταν. Ενενήντα κτηνοτροφικές µονάδες -
µαντριά, που λέµε και στην καθοµιλουµένη- εµφανίζονται. Και
λέµε µετά ότι υπάρχει ένα «action plan», ένα «business plan», για
να χρησιµοποιήσω αγγλοσαξονικούς όρους, δηλαδή στρατηγι-
κός σχεδιασµός για τον πρωτογενή τοµέα; Ο πρωτογενής το-
µέας είναι ο βασικός πυλώνας αυτή τη στιγµή, αν θέλουµε αυτή
η χώρα να ορθοποδήσει και να δώσουµε εχέγγυα και κίνητρα σε
νέους αγρότες να µείνουν στην ύπαιθρο. 

Εγώ δεν βλέπω να έχει έρθει ένα νοµοσχέδιο για να στηρίξει
επί της ουσίας τους νέους αγρότες. Ο νόµος λέει για νέους
αγρότες, δηλαδή νέος αγρότης θεωρείται αυτός που είναι ηλι-
κίας µέχρι τριάντα εννέα ετών. 

Κύριε Παπαδάκη, δεν σε πιάνει για λίγο! 
Σε λίγο θα έρθει και ο Υπουργός -τώρα µιλάει- και θα φέρει

νοµοσχέδιο για τον ΕΛΓΑ.
Κύριε Υπουργέ, θα φέρετε για τον ΕΛΓΑ νοµοσχέδιο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας το έχω προαναγγείλει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία. Το έχετε προαναγγεί-

λει, αλλά να το καθορίσουµε και χρονικά.
Βγαίνει ο Υπουργός πριν από λίγες µέρες και λέει ότι ο ΕΛΓΑ

λέει για 800.000 ευρώ, αλλά οι αποζηµιώσεις φτάνουν τα διπλά-
σια. Είναι έτσι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τα διπλάσια, ναι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Τα διπλάσια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι 550 εκατοµµύρια ευρώ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Μπράβο! Έχει ο ΕΛΓΑ τρύπα!

Να, µια τρύπα µεγάλη ο ΕΛΓΑ! Γιατί; Θα µου πουν ότι δεν πλή-
ρωναν οι αγρότες; Όχι, οι αγρότες, για να υποβάλουν δήλωση,
θα πρέπει να έχουν πληρώσει τα ασφάλιστρα. Και ξέρετε το τι
αδικίες γίνονται στον ΕΛΓΑ…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν ισχύει αυτό που λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Δεν ισχύει; Κύριε Σταµενίτη,
χωρίς να έχουν πληρωµές, µπορούν να κάνουν δήλωση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ελάτε. Δεν
θα γίνεται διάλογος, κύριε Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι, αν
ανοίξουµε το αγροτικό, µέχρι αύριο θα µιλάµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε ξεπεράσει τα
δεκαπέντε λεπτά. Υπάρχει µία ανοχή, αλλά…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Θα αλλάξει ο κανονισµός του
ΕΛΓΑ. Εγώ πολύ φοβούµαι, κοιτώντας τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους στα µάτια, να µην αυξηθούν οι ασφαλιστικές ει-
σφορές. Αυτοί δεν µπορούν να πληρώσουν τώρα. Κανείς δεν µι-
λάει για την αγρότισσα η οποία είναι στο χωράφι µέχρι τα βαθιά
γεράµατα.

Είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα στον αγροκτηνοτροφικό τοµέα.
Με αφορµή, εν κατακλείδι, το σηµερινό νοµοσχέδιο, θέλουµε την
προστασία των αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων. Θέ-
λουµε την προστασία πάνω από όλα του παραγωγού. Θέλουµε
µικρούς και ευέλικτους συνεταιρισµούς, κατά τα ισπανικά, ιτα-
λικά και γαλλικά πρότυπα. Σας τα έχουµε προτείνει, εξάλλου, ως
Ελληνική Λύση. Δεν θέλουµε τις ατασθαλίες και τις αµαρτίες του
παρελθόντος µέσα στο συνεταιριστικό κίνηµα, αλλά, κύριοι,
ακούστε, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, εάν δεν ενι-
σχύσουµε το συνεταιρίζεσθαι, δηλαδή τη φιλοσοφία του πνεύ-
µατος «η ισχύς εν τη ενώσει», θα είµαστε βορά του κάθε επιτή-
δειου, είτε Έλληνα είτε ξενόφερτου, τυχάρπαστου, ο οποίος θα
βαφτίζει τα προϊόντα ελληνικά και ούτω καθεξής. 

Φανταστείτε ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει δώσει το δικαίωµα σε
ιδιώτη να συµµετέχει σε διοικητικό συµβούλιο ενός συνεταιρι-
σµού! Και άντε, πείτε µου εσείς! Δεν ξέρω αν ήταν ο κ. Φίλης τότε
Υπουργός.

Ο ιδιώτης, κύριε Φωτόπουλε, που έχει γεωργικά προϊόντα δικά
του, έχει το δικαίωµα να είναι σε διοικητικό συµβούλιο ενός συ-
νεταιρισµού! Και τώρα πείτε µου εσείς τι θα υποστηρίξει ο άν-
θρωπος, το επιχειρείν το δικό του ή τον συνεταιρισµό; Γίνονται
αυτά; Δεν γίνονται!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Σαν στρατηγικός επενδυτής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι, δεν θα γί-

νει διάλογος, παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Έχετε δίκιο.
Όλα αυτά –αυτές είναι οι υποψίες µας, δεν είµαστε καθόλου

καχύποπτοι- είναι στοιχεία αδιάσειστα. Υπάρχουν µεγάλα προ-
βλήµατα στον αγροκτηνοτροφικό τοµέα και είναι µεγάλη η αµαρ-
τία του ΟΠΕΚΕΠΕ. Μιλάµε για τεράστια αµαρτία, τεράστιο
σκάνδαλο. Αφήστε το, γιατί αν το ανοίξουµε, δεν θα τελειώσει.
Θα το φέρουµε και σε επίκαιρες, θα σας ενοχλούµε µε αυτό. 

Ο Υπουργός κάνει µια προσπάθεια. Μπορεί να είναι φιλότιµη.
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Εγώ δεν αντιλέγω για τις προθέσεις του Υπουργείου. Το θέµα
είναι ότι άφησαν έναν ΟΠΕΚΕΠΕ ανεξέλεγκτο και κάνει ό,τι θέλει,
ό,τι γουστάρει όπως λέει και ο λαός. Ποιος την πληρώνει τη
νύφη; Εξακόσιες πενήντα χιλιάδες αγρότες κινδυνεύουν, διακό-
σιες χιλιάδες αγρότες µπαίνουν στο στόχαστρο ελέγχου για 60
εκατοµµύρια ευρώ και έρχεται µια Ευρωπαία Ελβετίδα πριν από
δύο µήνες, η Λάουρα και επιβάλλει πρόστιµο 283 εκατοµµύρια
ευρώ στον ΟΠΕΚΕΠΕ έτσι από την πρώτη µατιά και θα ακολου-
θήσουν κι άλλοι έλεγχοι. Ποιος θα τα πληρώσει όλα αυτά; Ο Έλ-
ληνας µεροκαµατιάρης φορολογούµενος αγρότης και δη Έλ-
ληνας πολίτης. Γι’ αυτό λέµε ότι ο αγροκτηνοτροφικός τοµέας,
δυστυχώς, κατάντησε να είναι µία µεγάλη αµαρτία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο ειδικός αγορητής της Νέας Αριστεράς κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «Να τελειώνου-

µε τον αγροτικό κόσµο», λες και οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι,
οι µελισσοκόµοι, οι λοιποί παραγωγοί και οι καλλιεργητές δεν
υπάρχουν! Αυτοί θα µπορούσαν να ήταν οι τίτλοι, αν θέλαµε να
περιγράψουµε τις αγροτικές πολιτικές που ακολουθεί η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας στον πρωτογενή τοµέα τα τελευταία
πέντε χρόνια. 

Τα ίδια συµπεράσµατα θα έβγαιναν, αν άκουγε κανείς τον
Πρωθυπουργό λίγες ηµέρες πριν, στη ΔΕΘ, όπου και πάλι, µε
εξαίρεση µια ελάχιστη αναφορά στην επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης, ο αγροτικός κό-
σµος ήταν ο µεγάλος χαµένος από τις χωρίς θετικό κοινωνικό
αντίκτυπο εξαγγελίες του κ. Μητσοτάκη. Όµως, ακόµη κι αν ερ-
χόταν κάποιος ή κάποια σήµερα για πρώτη φορά στη χώρα και
διαπίστωνε ότι έναν χρόνο µετά την αδιανόητη καταστροφή στον
Έβρο, εκεί όπου κάηκαν διακόσιες χιλιάδες ελαιόδεντρα που πα-
ρήγαγαν µάλιστα προϊόντα ΠΟΠ, οι ελαιοπαραγωγοί παραµέ-
νουν ακόµα απλήρωτοι και συνάµα διαπίστωνε ότι έναν χρόνο
µετά τον «Ντάνιελ» το ίδιο συµβαίνει και µε την αντιπληµµυρική
θωράκιση στη Θεσσαλία, όπου οι αποζηµιώσεις αλλά και το απα-
ραίτητο σχέδιο ανασυγκρότησης της περιοχής αγνοούνται µέχρι
σήµερα, εύλογα θα κατέληγε στο συµπέρασµα πως για τη Νέα
Δηµοκρατία ο αγροτικός κόσµος αποτελεί τον τελευταίο τροχό
της αµάξης. 

Αν στα παραπάνω συνυπολογίσουµε και τις ζωονόσους, την
πανώλη και την ευλογιά που έπληξαν την ελληνική κτηνοτροφία
και τα χιλιάδες ζώα που ως εκ τούτου θανατώθηκαν, τότε κατα-
λαβαίνουµε σε πόσο οριακό σηµείο βρίσκεται σήµερα η εγχώρια
γεωργία και η κτηνοτροφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χρόνια και διαχρονικά προ-
βλήµατα του αγροτικού τοµέα ήρθαν να προστεθούν τα τελευ-
ταία χρόνια οι αρνητικές επιπτώσεις αλλεπάλληλων κρίσεων.
Μιλάµε για κρίση υγειονοµική, κρίση κλιµατική, κρίση γεωπολι-
τική, µε µεγάλες ανατροπές και αναδιατάξεις στον αγροδιατρο-
φικό τοµέα. Τα εγχώρια δίκτυα παραγωγής και η διακίνηση
προϊόντων δοκιµάστηκαν, ενώ η αύξηση των δαπανών στην ενέρ-
γεια και στα γεωργικά εφόδια διέλυσαν στην κυριολεξία τους πα-
ραγωγούς. 

Παρ’ ότι γνωστά τα παραπάνω δεδοµένα και οι δυσκολίες, η
αγροτική πολιτική που επέλεξε η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν πρό-
σφερε καµµία απάντηση, καµµία λύση, αλλά επιδείνωσε περαι-
τέρω την κατάσταση µε τον κακό και χωρίς πολιτική στόχευση
σχεδιασµό του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ, µε την απουσία
αποτελεσµατικών µέτρων ενάντια στην ακρίβεια και στην αισχρο-
κέρδεια, µε την αδυναµία της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει τις
επιπτώσεις που δηµιούργησαν οι πληµµύρες και οι πυρκαγιές,
µε τη διαχειριστική της ανεπάρκεια και την πελατειακή διαχείριση
της καταβολής των αγροτικών ενισχύσεων, µε την έλλειψη στρα-
τηγικού σχεδιασµού για ένα νέο παραγωγικό µοντέλο που θα εγ-
γυάται το αγροτικό εισόδηµα για την επισιτιστική ασφάλεια της
χώρας, µε την αποδυνάµωση έως και κατάργηση των δηµόσιων
πολιτικών στον αγροτικό τοµέα και µε την προώθηση ιδιωτικο-
ποιήσεων µέσω ΣΔΙΤ. 

Σε αυτό το πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής εντάσσεται και
το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µε
τίτλο: «Διαδικασίες ελέγχου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις στον
τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε Προστατευό-
µενες Ονοµασίες Προέλευσης, Προστατευόµενες Γεωγραφικές
Ενδείξεις και Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων». 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που έρχεται µε µεγάλη καθυ-
στέρηση και είναι ελλιπές σε βασικά του σηµεία. Αποτελεί στην
πραγµατικότητα συµπλήρωµα παλαιότερων νόµων και κανονι-
σµών. Το παραδέχτηκε και ο ίδιος ο Υπουργός, ο οποίος δήλωσε
πως προβληµατίστηκε αν θα έπρεπε να κατεβάσει ξεχωριστό
νόµο ή να αρκεστεί σε κάποιες υπουργικές αποφάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι αναγνωρίζουµε πως τα
προϊόντα ΠΟΠ και τα προϊόντα γεωγραφικής ένδειξης µπορούν
να αποτελέσουν συγκριτικό πλεονέκτηµα για τον τόπο µας και
ιδιαίτερα για τις κατά τόπους οικονοµίες. Είναι δεκάδες τα προ-
ϊόντα υψηλής ποιότητας –πολλά εξ αυτών αναγνωρισµένα ήδη
µε ετικέτες- που µπορούν να κατακτήσουν τις εγχώριες, αλλά και
τις διεθνείς αγορές, όπως η ελιά, το µέλι, η φέτα, το λάδι, τα
µήλα, η σταφίδα, ο κρόκος, η µαστίχα και τόσα ακόµα. 

Επιτρέψτε µου να εστιάσω λίγο στον καπνό, µιας και δεν γνω-
ρίζετε πως στη Θράκη ευδοκιµεί η ποικιλία καπνού, ο µυρωδικός
Μπασµάς, που θεωρείται από τις καλύτερες παγκοσµίως, αν όχι
η καλύτερη, και που τείνει προς εξαφάνιση λόγω µη στήριξης
των καπνοπαραγωγών από την Κυβέρνηση και το αυξηµένο κό-
στος παραγωγής, µε συνέπεια να µην παράγεται αυτός ο ποιοτι-
κότερος καπνός και να αδειάζει η ύπαιθρος. Και σας ρωτώ:
Επιτρέπεται η ελληνική πολιτεία διαχρονικά να µην αξιοποιεί, να
µην εκµεταλλεύεται, να µην επενδύει στα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα που έχουν και µπορούν να παράξουν οι τοπικές κοινωνίες
µας, όπως, εν προκειµένω, η ποικιλία Μπασµάς στα µέρη µου;
Για να προωθηθούν, λοιπόν, τα προϊόντα ΠΟΠ, χρειαζόµαστε την
ανάδειξη της ίδιας της ονοµασίας των προϊόντων, ώστε να ανα-
βαθµιστούν τα µερίδιά τους. Και βεβαίως, να υιοθετηθεί µια φι-
λόδοξη στρατηγική µάρκετινγκ. 

Προϋπόθεση για τα παραπάνω -θα συµφωνήσετε, νοµίζω, όλοι
σε αυτό- είναι να διαφυλαχθεί η υστεροφηµία, δηλαδή η ποι-
ότητα αυτών των προϊόντων. Τι κάνει το παρόν νοµοσχέδιο; Κάνει
βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση; Προστατεύει τα προϊόντα
από αθέµιτες και κακόβουλες πρακτικές; Δίνει στους παραγω-
γούς τα κατάλληλα εργαλεία; Οι ίδιες οι τοποθετήσεις των φο-
ρέων στις επιτροπές απάντησαν στα παραπάνω ερωτήµατα:
Πολυνοµία, αποσπασµατικότητα, επικαλύψεις αρµοδιοτήτων, δι-
οικητική γραφειοκρατία. Και βεβαίως, εκκωφαντική σιωπή για το
σηµαντικότερο: Την ενίσχυση, αναβάθµιση και αναδιοργάνωση
του υποστελεχωµένου ελεγκτικού µηχανισµού. 

Σας ρώτησα και κατά τη συζήτηση στις επιτροπές τον αριθµό
των υπαλλήλων που υπηρετούν στη διεύθυνση ΠΟΠ του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» και στη Διεύθυνση Ποιότητας και Βιολογικών του
Υπουργείου. Τα νούµερα είναι πραγµατικά απογοητευτικά, αν
συνυπολογίσουµε πως τα µέρη ελέγχου που παράγουν προϊόντα
ΠΟΠ και γεωργικής προέλευσης στη χώρα είναι χίλια εκατόν σα-
ράντα επτά και οι οργανικές θέσεις είναι περίπου είκοσι. Οπότε,
µε τον αριθµό των ελάχιστων υπαλλήλων τα νούµερα αυτά δεν
βγαίνουν. Τι θα κάνετε; Θα κάνετε κάτι γι’ αυτό; Θα ενισχύσετε
τις υπηρεσίες, τον ελεγκτικό µηχανισµό, µε προσλήψεις; Τι ακρι-
βώς περιµένετε; 

Ένα άλλο σηµείο που σας επισήµανα και κατά τη συζήτηση
στις επιτροπές, το ανέφεραν και οι φορείς: Αδυναµία διοικητικών
µέτρων. Σε περίπτωση σηµαντικών παραβάσεων και µη τήρησης
των προδιαγραφών, προβλέπεται απλά µια έγγραφη σύσταση,
τη στιγµή που σήµερα µε το ισχύον πλαίσιο ζητείται αποχαρα-
κτηρισµός των ποσοτήτων ή ακόµα και ανάκτησης πιστοποίησης.
Σας το επισήµαναν και οι φορείς. Τα διοικητικά µέτρα και τα δι-
οικητικά πρόστιµα που προστίθενται µε τον τρόπο που κλιµακώ-
νονται δεν είναι ικανά να συµβάλλουν στη συµµόρφωση των
επιχειρήσεων. Πιο ξεκάθαρα δε γίνεται. 

Σε ό,τι αφορά την αναγνώριση των οµάδων παραγωγών, δεν
αναλύονται οι διαδικασίες, παρά µόνο αυτό που αναφέρει το νο-
µοσχέδιο ότι προβλέπεται βασικός κοινοτικός κανονισµός. Πα-
ράλληλα, δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο καµµία αναφορά στους
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συνεταιρισµούς, παρά το ότι υπάρχουν σήµερα πολλοί συνεται-
ρισµοί που παράγουν ΠΟΠ προϊόντα. 

Τέλος, προκαλεί αλγεινή εντύπωση το γεγονός ότι δεν ζητή-
σατε, αλλά ούτε και αξιοποιήσατε σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, την
τεράστια εµπειρία των εργαζοµένων στον ΕΛΓΟ. Δηλαδή, των
καθ’ ύλην αρµόδιων στα ζητήµατα ελέγχων της προστασίας και
της ποιότητας των γεωργικών προϊόντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανυποληψία και η απαξίωση
στην οποία έχει περιέλθει σήµερα συνολικά το χαρτοφυλάκιο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων είναι πραγµα-
τικά πρωτόγνωρη. Οι ευθύνες της Κυβέρνησης τεράστιες. Δεν
έχει κανείς παρά να δει τα όσα συµβαίνουν στον ΟΠΕΚΕΠΕ µε
τα πρόστιµα των εκατοντάδων εκατοµµυρίων που επιβλήθηκαν
στον οργανισµό για αδιαφάνεια στις πληρωµές, αλλά και συνο-
λικά την επιτροπεία στην οποία τέθηκε ο οργανισµός από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Αδιανόητες καταστάσεις από µια Κυβέρνη-
ση, που κατά τα άλλα, πουλάει επιτελικό κράτος. 

Αν στα παραπάνω προσθέσουµε και τις καταγγελίες του πα-
ραιτηθέντα πρώην προέδρου του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» για εικονι-
κούς ή ελλιπείς ελέγχους, για ελληνοποιήσεις, ακόµα και για
πιέσεις σε απευθείας αναθέσεις, τότε καταλαβαίνουµε γιατί ο
σηµερινός Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης αναγκάστηκε εµµέ-
σως να παραδεχθεί στις επιτροπές πως παρέλαβε καµένη γη. Ξέ-
χασε, όµως, να διευκρινίσει πως την παρέλαβε από την Κυβέρ-
νησή του. Επιτρέψτε µου, όµως, να ξαναπώ πως το παρόν και το
µέλλον του αγροτικού κόσµου της χώρας είναι πολύ πιο κρίσιµο
από τα µαγειρέµατα κάποιων Υπουργών της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη. 

Αν ο Πρωθυπουργός αδιαφορεί για τον πρωτογενή τοµέα,
εµείς λέµε πως ο πρωτογενής τοµέας µπορεί να εξελιχθεί σε βα-
σική ατµοµηχανή µηχανή της χώρας. Πως η µείωση του αγροτι-
κού εισοδήµατος, η συνεχής υποβάθµιση και ερήµωση της
υπαίθρου και εγκατάλειψη των µικρών και µεσαίων εκµεταλλεύ-
σεων, δεν είναι νοµοτέλεια, αλλά πολιτική επιλογή της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας. Οφείλετε απαντήσεις. Απαντήσεις
στους αγρότες και τους κτηνοτρόφους µας. 

Εξηγήστε γιατί δεν εφαρµόζεται το σύστηµα «ΑΡΤΕΜΙΣ 2» για
την καταπολέµηση της νοθείας στο γάλα και σε άλλα προϊόντα.
Γιατί δεν εφαρµόζονται εργαλεία που είναι έτοιµα και µπορούν
να µας προστατέψουν από τη µάστιγα των ελληνοποιήσεων;
Προφανώς, γιατί υπηρετείτε συγκεκριµένα συµφέροντα. Γιατί
δεν έχει πληρωθεί ακόµα το µέτρο «ΑΜΑΛΘΕΙΑ», ύψους 12 εκα-
τοµµυρίων για την ενίσχυση των κτηνοτρόφων µας; Ποιο είναι το
χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης; Θα καταδικάσετε τη χώρα λόγω της δικής σας ανεπάρ-
κειας σε νέα πρόστιµα. 

Πείτε µας και εξηγήστε µας, πώς είναι δυνατόν τέσσερις στους
δέκα Λαρισαίους αγρότες να παραµένουν και σήµερα απλήρωτοι
από τις ζηµιές που προκάλεσε ο «Ντάνιελ»;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Νέα Αριστερά σας έχουµε
καταθέσει συγκεκριµένα µέτρα για στήριξη του αγροτικού εισο-
δήµατος: Μείωση του κόστους παραγωγής και προστασία των
τιµών παραγωγού από αθέµιτες εµπορικές πρακτικές. Νοµοθέ-
τηση της προστασίας της πρώτης κατοικίας και των σταβλικών
εγκαταστάσεων των αγροτοκτηνοτρόφων. Ενίσχυση των συλλο-
γικών σχηµάτων, ενίσχυση και διεύρυνση της πιστοποίησης, µε
βάση τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα και τις ιδιαιτερότητες του
αγροτικού τοµέα στη χώρα για την παραγωγή προϊόντων µε ποι-
ότητα και ταυτότητα. Μηδενικό ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής.
Ενεργοποίηση της Επιτροπής Καταπολέµησης Αθέµιτων Εµπο-
ρικών Πρακτικών και πολλά ακόµη.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο δεν πρόκειται να αλλάξει την κα-
τάσταση που επικρατεί σήµερα στις διαδικασίες ελέγχου των γε-
ωργικών προϊόντων και των τροφίµων. Αποτυγχάνει να θωρακίσει
για τους λόγους που προανέφερα τα προϊόντα ΠΟΠ ή τα προ-
ϊόντα γεωγραφικής ένδειξης. Υπολείπεται εκείνων των τολµηρών
µέτρων που απαιτούνται και γι’ αυτό και καταψηφίζουµε αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν και για την τήρηση του χρόνου. 

Καλούµε τώρα τον ειδικό αγορητή από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα Νίκη κ. Νικόλαο Βρεττό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, όντως εµείς δεν θα καταθέσουµε προτάσεις, αυτές που ανα-
φέραµε στην επιτροπή, γιατί ακριβώς δεν τις έχετε λάβει υπ’ όψιν
-όχι µόνο εµάς, αλλά και τους φορείς- και αυτή είναι µια πάγια
τακτική να νοµοθετείτε πριν έρθει καν στις επιτροπές µε έναν
τρόπο, ο οποίος είναι ενάντια στα συµφέροντα των Ελλήνων πο-
λιτών και µιας και συζητούµε για τον πρωτογενή τοµέα, ενάντια
στους αγρότες και στην προστασία του καταναλωτή.

Εποµένως, σε αυτό το νοµοσχέδιο που αφορά διαδικασίες
ελέγχου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις στον τοµέα των γεωργι-
κών προϊόντων και τροφίµων, µε προστατευόµενες ονοµασίες
προέλευσης ΠΟΠ, προστατευόµενες γραφικές ενδείξεις ΠΓΕ και
εγγυηµένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων, τα ΕΠΙΠ.  

Εµείς στη Νίκη ξέρουµε ότι αυτό το σχέδιο νόµου θα έπρεπε
να είναι τόσο σηµαντικό και αποτελεί φυσικά τον πυρήνα της στό-
χευσής µας. Ο πρωτογενής  τοµέας για εµάς είναι εξόχως ση-
µαντικός, αφού η αυτάρκεια είναι εκείνη που θα καταστήσει την
Ελλάδα, την πατρίδα µας, ανεξάρτητη χώρα.

Βλέπουµε όλοι τις εστίες γεωπολιτικών εντάσεων µεγάλων
παγκόσµιων χωρών - παικτών που δηµιουργούνται αυτή τη στιγ-
µή σε όλο τον κόσµο µε ευθύνη αυτών των συµµάχων ή αφεντών
-η Κυβέρνηση θα µας εξηγήσει πώς τους βλέπει- µεγάλων παι-
κτών. Κανείς µας δεν µπορεί να φανταστεί τι θα γίνει σε αυτή την
παγκόσµια σκακιέρα εάν συνεχιστεί η ίδια πολιτική και µετά τις
αµερικανικές εκλογές. 

Χθες µάλιστα πρέπει να σηµειώσουµε ότι ο αντιπολεµοχαρής
πρόεδρος -της ειρήνης, της δηµοκρατίας, δεν µας αφορά, αλλά
σίγουρα αντιπολεµοχαρής- Ντόναλντ Τραµπ δέχθηκε δεύτερη
δολοφονική απόπειρα εναντίον της ζωής του. Δεν γνωρίζω εάν
αυτό είναι το τίµηµα της ειρήνης. Αυτό που είναι δεδοµένο, είναι
ένα: πως το γεωπολιτικό κλίµα αν παραµείνει ασταθές µετά τις
αµερικανικές εκλογές του Νοεµβρίου η φράση «επισιτιστική
κρίση» θα αντικαταστήσει τη φράση «κλιµατική κρίση» που είναι
της µόδας και που αποτελεί παράλληλα για την Κυβέρνηση και
παγκοσµίως µια τεράστια µπίζνα. Το ίδιο είχε συµβεί και προ-
ηγουµένως µε την λεγόµενη «υγειονοµική κρίση» πραγµατικής
πανδηµίας ή υπερτιµηµένης. Δεν θέλει κανείς µας επίσης να φαν-
ταστεί τι θα συµβεί εάν οι εστίες ανάφλεξης στη Μέση Ανατολή
επεκταθούν και κλείσουν τα Στενά του Σουέζ. Πείνα, αγαπητές
και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι προ των πυλών!

Σαφώς συµφωνούµε µε τις παρατηρήσεις που στις επιτροπές
ήδη έχουν γίνει -τις έχουµε κάνει εµείς- και τη θεµατολογία ότι
πραγµατικά στον πρωτογενή τοµέα η ποιότητα είναι εκείνη που
διασφαλίζει το συγκριτικό µας πλεονέκτηµα στον διεθνή στίβο.
Από την άλλη, όµως, αυτή την ποιότητα οι Έλληνες πρέπει να τη
βρίσκουν σε χαµηλή τιµή σε οποιοδήποτε εγχώριο ράφι και όχι
να είναι έδεσµα για τους πλουσίους διεθνείς και ξένους παρά-
γοντες. 

Φυσικά είµαστε υπέρ των εξαγωγών. Έτσι κι αλλιώς το δηµο-
σιονοµικό έλλειµµα δυστυχώς είναι υπέρ των εισαγωγών και σε
βάρος των εξαγωγών. Το όραµά µας όµως για εµάς είναι η γε-
ρασµένη εξαιτίας των πολιτικών έχετε εφαρµόσει πατρίδα µας,
να γίνει διπλάσια τουλάχιστον πληθυσµιακά, ώστε ο παραγωγός
και ο έµπορος να µην έχουν ως µόνο στόχο τις εξαγωγές, αλλά
να κερδίζουν από την εγχώρια κατανάλωση, εφόσον υπάρχουν
εγχώριοι καταναλωτές. Για µας πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλ-
ληνες. Για σας οι ξένοι φίλοι. 

Φυσικά δεν µας προξένησε καµµία ιδιαίτερη εντύπωση το γε-
γονός ότι για το προτεινόµενο νοµοσχέδιο που αφορά τα διοικη-
τικά µέτρα και τις κυρώσεις περί των προϊόντων ΠΟΠ και ΕΠΙΠ
δεν εισακούστηκαν οι προτάσεις των εργαζοµένων του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ». Πρωτοφανές; Όχι. Συστηµατικό; Ναι. Αλήθεια, τί-
ποτα δεν είχατε να µάθετε από αυτούς; Τόσο σοφοί και παντο-
γνώστες είστε; 

Συνεχίζοντας τη σκέψη µου, να πω ότι για να επιτευχθεί αυτή
η αυτάρκεια την οποία χρειαζόµαστε όσο ποτέ ως κράτος, αλλά
πολύ περισσότερο ως έθνος, θα πρέπει να ελέγχουµε τις εισα-
γωγές σαν κέρβεροι. Όλοι γνωρίζουµε, για παράδειγµα, το µέ-
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γεθος εισαγωγών οπωροκηπευτικών από την Τουρκία. Μήπως,
πλην του Ατζούν και της σχέσης του µε τον «ΣΚΑΪ», θέλουµε να
επεκτείνουµε έτι περαιτέρω τη συµφωνία φιλίας των Αθηνών; Αν
αυτή η συµφωνία είναι υπέρ των Ελλήνων, τότε τι να πουν όλοι
οι υπόλοιποι; Δεν αντιλαµβανόµαστε εποµένως ότι απέναντί µας
έχουµε ένα πλήρως αναθεωρητικό κράτος που επιδιώκει την εξα-
φάνιση µε οποιονδήποτε τρόπο. Δεν σας ενδιαφέρει; Δεν σας
ανησυχεί; Το καταλαβαίνουµε από τον τρόπο που κινείστε διπλω-
µατικά, γιατί µπορεί να σας αρέσει να συνοµιλείτε και να κάνετε
συµφωνίες µε τον αιµοσταγή για εµάς Τούρκο πρόεδρο και µπο-
ρεί να µην σας αρέσουν άλλοι πατριώτες δηµοκράτες ηγέτες,
όπως της Ουγγαρίας, ο Βίκτορ Όρµπαν, αλλά τουλάχιστον εκεί-
νος, όπως και ο Ερντογάν, υπερασπίζονται αντίστοιχα τη δική
τους ουγγρική και τουρκική παραγωγή. 

Εσείς γιατί δεν υπερασπίζεστε την ελληνική παραγωγή; Γιατί
δεν εφαρµόζετε πολιτικές τέτοιες που να είναι υπέρ των Ελλή-
νων, υπέρ της οικογένειας, υπέρ της αύξησης του εισοδήµατός
τους; Τι κάνετε; Δεν κάνετε ούτε το απλό στο παρόν νοµοσχέδιο,
δεν ενισχύετε ούτε τους ελέγχους σε προϊόντα προέλευσης τρί-
των χωρών, όπως είναι η Τουρκία ή η Αλβανία, χώρες από τις
οποίες έχουµε δεχτεί και συνεχίζουµε να δεχόµαστε ιστορικές
ήττες.

Φυσικά και γνωρίζετε πολύ καλά ότι µε το κύκλωµα των παρά-
νοµων ελληνοποιήσεων εσείς δίνετε τη δυνατότητα να κερδίζουν
οι χώρες, όπως η Τουρκία, που τα προϊόντα τους δεν πληρούν
τις περισσότερες φορές τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές, όπως,
για παράδειγµα, όσον αφορά τα υπολείµµατα φυτοφαρµάκων
που αυτά περιέχουν. 

Πού είναι οι έλεγχοι που λέτε; Και µάλιστα πού είναι οι αυστη-
ροί έλεγχοι που απαιτούνται, ώστε να ωφεληθεί σε τελική ανά-
λυση ο Έλληνας παραγωγός; Εδώ δεν µπορέσατε να προστατεύ-
σετε τους κτηνοτρόφους από την εισαγόµενη πανώλη της Ρου-
µανίας, τους καταστρέψατε γιατί δεν τους επιτρέψατε να που-
λήσουν στο Πάσχα του καλοκαιριού, βάζοντάς τους µάλιστα
γενικές απαγορευτικές διατάξεις σφαγής των αιγοπροβάτων, κα-
ταστρέφοντας και αυτούς που δεν είχαν καµµία σχέση µε τα ει-
σαγόµενα ζώα από τη Ρουµανία. Αντ’ αυτού, όµως, είστε η χαρά
των µεσαζόντων και των εµπόρων. Μας φέρατε εσφαλµένα από
τη Ρουµανία. Ε, βέβαια πώς θα προστατεύσουµε την ελληνική
παραγωγή, αφού είναι αντίθετη η ελληνική παραγωγή και οι Έλ-
ληνες παραγωγοί στα συµφέροντα των µεσαζόντων. Ξέρετε τι
θέλετε να κάνετε. Θέλετε υπηρετώντας µε τα νοµοσχέδιά σας
ξένες πολυεθνικές αγροτικές εταιρείες να παράγετε το φθηνό
αγροτικό προϊόν στην Τουρκία, όπου οι ποιοτικοί έλεγχοι είναι
αστείοι -εκτός αν πιστεύετε ότι είναι σοβαροί- και να το εκµεταλ-
λεύεται εδώ το εγχώριο κύκλωµα των ελληνοποιήσεων πωλών-
τας το προϊόν πανάκριβα. 

Εµείς σας τα λέµε; Όχι. Εσείς τα ξέρετε. Καταπληκτικό! «Δύο
σε ένα», όπως τα προϊόντα που πουλάνε στο σουπερµάρκετ και
πλουτίζουν οι άλλοι έµποροι! «Δύο σε ένα»: Εξυπηρετείτε και τις
ξένες πολυεθνικές, εξυπηρετείτε και τους ολιγάρχες. Σε αυτό
είστε καταπληκτικοί! Αλλιώς αν θέλατε, θα είχατε ήδη έναν ενιαίο
ελεγκτικό µηχανισµό που θα επέβαλε εξοντωτικά πρόστιµα, που
θα απέτρεπαν τις ελληνοποιήσεις και τα οποία πρόστιµα θα ήταν
άµεσα εκτελεστά.

Εσείς, η ελληνική κυβέρνηση, είστε γνωστοί: οι «ναι σε όλα».
Στην Ευρωπαϊκή Ένωση και παντού θα έπρεπε να έχετε ήδη
απαιτήσει αν θέλατε πραγµατικά να υπηρετηθεί η προστασία του
καταναλωτή και θα έπρεπε η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, που σας
γνωρίζει πολύ καλά, να απαιτήσει οι παραγωγές στις τρίτες
χώρες να συµµορφώνονται µε τους εσωτερικούς κανονισµούς
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να µην παρουσιάζεται αυτή η αν-
τίφαση και η υποκρισία στην πολιτική δράση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µεταξύ της εµπορικής πολιτικής και της Κοινής Αγροτι-
κής Πολιτικής, της λεγόµενης ΚΑΠ, που και αυτή έγινε ερήµην
των αγροτών. Είναι ένας αθέµιτος ανταγωνισµός που υποσκά-
πτει τη βιωσιµότητα χιλιάδων αγροκτηµάτων στη χώρα µας και
την Ευρώπη. 

Εµείς θέλουµε να καταστήσουµε σαφές ότι είναι επιτακτικό τα
φρούτα και τα λαχανικά που προέρχονται από αυτές τις τρίτες
χώρες να πληρούν τις ίδιες ποιοτικές προδιαγραφές που απαι-

τούνται από τους παραγωγούς µας, τους γεωργοκτηνοτρόφους
µας, µε ίσες συνθήκες εργασίας και ίδια χρήση φυτοπροστατευ-
τικών προϊόντων, καθώς και να επιδιωχθεί οι ελληνικές ελεγκτι-
κές αρχές να διενεργούν αυστηρούς ελέγχους για τήρηση των
εµπορικών προδιαγραφών ποιότητας και µη ύπαρξης υπολειµ-
µάτων φυτοφαρµάκων στα εισαγόµενα προϊόντα στην ελληνική
αγορά, µε παράλληλη διασφάλιση της µη ελληνοποίησής τους.
Αλλά, είπαµε: να εξασφαλίσουµε τις ευρωπαϊκές πολυεθνικές
που ήδη αγοράζουν από τρίτες χώρες την παραγωγή, γιατί εκεί
έχουν φθηνά εργατικά χέρια και ελέγχους Ζιµπάµπουε και να
κλείσουµε εµείς και το µάτι στους ντόπιους εδώ, τους εγχώριους
ολιγάρχες, που τους συµφέρουν οι παράνοµες ελληνοποιήσεις!

Κατά τα λοιπά, λοιπόν, είναι αδήριτη ανάγκη να υπάρξουν
έλεγχοι ιχνηλασιµότητας στην αγορά, ενώ η ηλεκτρονική κατα-
χώριση των στοιχείων βοηθά επίσης σηµαντικά στην πρόληψη.
Αλλά µε το παρόν νοµοσχέδιο ποιείτε ουδέν στον σηµαντικό
αυτό τοµέα για την προστασία του καταναλωτή, για τη διασφά-
λιση της ποιότητας, για την πάταξη της κερδοσκοπίας και για την
αξιοπρεπή βιωσιµότητα των αγροτοκτηνοτρόφων µας, πλην των
προστίµων, που τα διαφηµίζετε πάρα πολύ, τα οποία για να είναι
αποτελεσµατικά θα έπρεπε να είναι συγκεκριµένα, αλλά και να
αποδίδονται τάχιστα. Διότι επί του παρόντος προβλέπεται η δια-
δικασία επιβολής των ποινών αλλά όχι η προθεσµία για την κα-
ταβολή αυτών των προστίµων από όσους παρανοµούν και θα
πρέπει να υφίστανται και ποινές ποινικού χαρακτήρα στους πα-
ρανοµούντες, που εσείς δεν τις εγκρίνετε. Εποµένως, και στον
τοµέα των προστίµων έχετε την ασάφεια και την αοριστία ως το
όπλο ακριβώς όλων αυτών που θέλετε υποτίθεται να προστατεύ-
σετε. 

Παρατηρούµε επίσης ότι στο νέο υπό διαµόρφωση, υπό κατά-
θεση, υπό συζήτηση στην Ολοµέλεια σήµερα νοµοσχέδιο αυτές
οι ποινικές κυρώσεις είναι -το ξαναλέω, γιατί είναι σηµαντικό- και
ασαφείς όσον αφορά το ποινικό κοµµάτι. Θα υπάρχει µόνιµη
αφαίρεση σήµατος ΠΟΠ για τις σοβαρές παραβάσεις επί παρα-
δείγµατι; Αυτό θα έπρεπε να γίνεται σε µια χώρα που νοµοθετεί
υπέρ των πολιτών της. Θα συνεχίσουν να έχουν ευθύνη πλην των
νοµικών προσώπων και οι µέτοχοι; Με το παρόν όχι. Σε µια σο-
βαρή χώρα θα έπρεπε ναι. Δεν το συζητάµε βέβαια ότι είναι επι-
τακτικό να δηµοσιοποιούνται οι ποινές, διότι αυτό λειτουργεί
αποτρεπτικά. Σιγά µη δηµοσιοποιήσουµε τους παραβάτες, είναι
καλά παιδιά! 

Εσείς δεν νοµοθετείτε εποµένως το παρόν νοµοσχέδιο µε προ-
διαγραφές έτσι ώστε να καταστεί αποτρεπτικό στους εµπόρους
της κερδοσκοπίας, αποτρεπτικό στους εµπόρους της νοθείας και
αποτρεπτικό στους αδίστακτους αυτούς που σε βάρος της
υγείας πουλάνε αλλοιωµένα προϊόντα και αγαθά. 

Για τη γραφειοκρατία δεν θα σας πούµε. Τη νοµοθετείτε, για
να είναι απαραίτητος ο κάθε Υπουργός, µε τον κατακερµατισµό
των αρµοδιοτήτων. Φυσικά και τα γνωρίζετε. Παρ’ ότι όµως τα
γνωρίζετε βέβαια, δεν κάνετε κάτι για αυτό, κάνοντας κάποιον
να πιστέψει ότι αυτό το πολυδαίδαλο σύστηµα και η ασάφεια
οδηγεί στη µη αποτελεσµατικότητα, στοχευµένα. 

Σε τελική ανάλυση, αυτό που διαπιστώνουµε είναι ότι η λογική
που ακολουθείται από την Κυβέρνηση τη δική σας είναι συστη-
µατικά η ίδια: Ανάλγητοι στους µικρούς διότι οι µικροί παραγωγοί
δεν θα αναλάβουν και δεν θα λάβουν τους απαραίτητους πόρους
για να συµµορφωθούν στις νέες απαιτήσεις, επίµονοι στη γρα-
φειοκρατία ως γνήσια σηµιτικά τέκνα ενός κράτους που κανείς
δεν ξέρει σε ποιον τελικά να αποταθεί και ποιος διαθέτει την ευ-
θύνη, δουλικοί και ανεπαρκείς στον ξένο ανταγωνισµό, βελούδι-
νοι στους ολιγάρχες -η χαρά τους!

Εµείς ως Νίκη θα δώσουµε τα πάντα ώστε οι Έλληνες να ξα-
ναγίνουν ιδιοκτήτες στον τόπο τους και για να ξαναγίνουν ιδιο-
κτήτες πρέπει ο πρωτογενής τοµέας να ανήκει στους Έλληνες,
στους πολλούς και όχι στους λίγους, στους τίµιους και όχι στους
διεφθαρµένους. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βρεττό και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Πριν περάσουµε στον επόµενο ειδικό αγορητή, επιτρέψτε µου
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να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»

Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέ-
θεσαν σήµερα, 17 Σεπτεµβρίου 2024, πρόταση νόµου: «Απονοµή
σύνταξης στους γονείς τέκνων µε αναπηρία 67% και άνω. Τρο-
ποποίηση της παραγράφου 1 του άρθρου 37 του ν.3996/2011,
όπως τροποποιήθηκε µε τον ν.4336/2015». 

Καλούµε στο Βήµα την ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Κεφαλά Γεωργία. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο που µας έφερε η Κυβέρνηση να διαβάσουµε

και να ψηφίσουµε είναι ένας κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ο κανονισµός 2024/1143, ο οποίος έρχεται στη Βουλή µε
κάποιες συµπληρωµατικές διατάξεις και κάποιες καταργούµενες.
Προσπαθεί να φέρει κάποια συµπληρωµατικά µέτρα, µε στόχο
τον συντονισµό και την παρακολούθηση της εφαρµογής του συ-
στήµατος ελέγχου στον τοµέα των προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ και
ΕΠΙΠ, την αναγνώριση των οµάδων παραγωγών και την επαφή
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σύµφωνα µε το πλαίσιο της Πράξης
της Γενεύης της Συµφωνίας της Λισσαβόνας για την τήρηση των
παραπάνω. 

Ξέρουµε όλοι πόσο σηµαντική είναι για την οικονοµία της
χώρας µας αλλά και για τη σωστή ενηµέρωση του καταναλωτή
και την υγεία του µια σωστή ρύθµιση σε αυτό το θέµα. Από τη
µία οι ελληνοποιήσεις του βόειου και του χοίρειου κρέατος, του
γάλακτος, του µελιού και πλήθους άλλων προϊόντων, νοθεύσεις,
απαράδεκτες συνθήκες εισαγωγής ζώων και προϊόντα που «βα-
φτίζονται» ΠΟΠ χωρίς να είναι, πληµµελείς έλεγχοι, φάκελοι πα-
ραβιάσεων που παραµένουν στα συρτάρια για χρόνια και περι-
µένουµε να έρθει κάτι που θα µας πείσει ότι θα βγούµε από αυτή
την κατάσταση. 

Όµως ωραίος ο κανονισµός, αλλά η ελληνική πραγµατικότητα
είναι άλλη. Η ελληνική πραγµατικότητα είναι: γραφειοκρατία,
υποστελέχωση και απόλυτη απόσταση από την ψηφιακή τεχνο-
λογία και τα βοηθήµατά της και βέβαια µια διαχρονική από όλες
τις κυβερνήσεις εγκατάλειψη των προϊόντων ΠΟΠ και ΠΓΕ. Δεν
είχαµε ποτέ στήριξη στα προϊόντα µας, όπως στην περίπτωση
της Συµφωνίας των Πρεσπών και των µακεδονικών προϊόντων
που αφέθηκαν στην τύχη τους. 

Το νοµοσχέδιο το υπογράφει και το Υπουργείο Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, ο κ. Δηµήτρης Παπαστεργίου. Το Υπουργείο όµως
αυτό είναι απόν εντελώς από το νοµοσχέδιο. Για ποιο λόγο έχει
βάλει την υπογραφή του δεν έχουµε καταλάβει. Οι φορείς ζητούν
ιχνηλασιµότητα της προέλευσης των πρώτων υλών, της παρα-
σκευής των προϊόντων, της τυποποίησης, της σήµανσης, της δια-
νοµής και µας λένε πως εύκολα αυτό θα µπορούσε να γίνει µε
µία ηλεκτρονική βάση καταγραφής δεδοµένων. Δεν χρειάζεται
να το εφεύρουµε αυτό. Υπάρχει και τηρείται σε άλλες χώρες.
Πρέπει να το εφαρµόσουµε. Όχι µόνο δεν το εφαρµόζουµε, αλλά
και ένα πιλοτικό σύστηµα που είχε εφαρµοστεί µε ηλεκτρονικό
τσιπάρισµα, ώστε να γνωρίζουµε από ποιον παραγωγό έφυγε το
γάλα αλλά και όλη την πορεία του µέχρι τον παραλήπτη, δεν εγ-
κρίθηκε η συνέχειά του. Δεν ξέρουµε τον λόγο. Πάντως δεν συ-
νεχίστηκε. 

Είναι δυνατόν το 2024 να περιοριζόµαστε στους δειγµατολο-
γικούς ελέγχους; Πόσοι υπάλληλοι θα ήταν αρκετοί για κάτι τέ-
τοιο σε όλη την Ελλάδα; Σίγουρα όχι οι είκοσι υπάλληλοι που
διαθέτει ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Η µόνη συµµετοχή του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης είναι κάτι που ετοιµάζουν για το
µέλλον -έτσι µας είπαν-, οπότε και εξ οράµατος η υπογραφή. 

Ωστόσο ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε τα σοβαρά προβλήµατα λει-
τουργίας του αδυνατεί µε τις παρούσες συνθήκες να αντεπεξέλ-
θει και όλοι εµείς µαζί µε τους εργαζόµενους φοβόµαστε πως
δεν θα καταφέρουµε για άλλη µια φορά να είµαστε αποτελεσµα-
τικοί χωρίς ηλεκτρονική υποστήριξη, χωρίς προσλήψεις προσω-
πικού και παρ’ όλα αυτά µε περισσότερες αρµοδιότητες που θα
οδηγήσουν τον οργανισµό προφανώς σε κάποιον «στραγγαλι-
σµό». 

Τα µόνα χρήµατα που επενδύονται σε αυτό το πόνηµα είναι η
συνολική δαπάνη των 373.000 ευρώ που θα δοθεί σε υπαλλή-
λους της Υπηρεσίας Διαχείρισης Έργων Ταµείου Ανάκαµψης του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ως αποζηµίωση
από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, δα-
πάνη δηµοσιονοµικά ουδέτερη. Δεν θα µπορούσαµε να επενδύ-
σουµε κάτι ακόµα στην ιχνηλασιµότητα, ώστε να αποκτήσουµε
την ηλεκτρονική βάση δεδοµένων που θα µπορεί να είναι από-
λυτα χρήσιµη σε όλους, ακόµη και στον καταναλωτή βέβαια, ή
έστω πρόσληψη υπαλλήλων στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» ώστε να
είναι εφικτοί και οι δειγµατολογικοί έλεγχοι; 

Αντί αυτού, βλέπουµε διατάξεις που απλά δεν µπορούν να
εφαρµοστούν στην παρούσα φάση, όπως το άρθρο 17, όπου η
ελέγχουσα αρχή θα ενηµερώνει την αρµόδια αρχή για την υπο-
ψία παράβασης, η οποία θα αίρεται αυτοδίκαια εάν η αρµόδια
αρχή δεν καταφέρει να ελέγξει την πιθανή παράβαση µέσα σε
δεκαπέντε µε είκοσι µέρες. Όλοι ξέρουµε εδώ ότι είναι αδύνατο
να ελεγχθεί µε αυτόν τον τρόπο το προϊόν. Τίποτα δεν έχει αλ-
λάξει αρκετά ώστε να µας κάνει να πιστέψουµε πως αυτοί οι δειγ-
µατολογικοί έλεγχοι θα διεξάγονται στην ώρα τους. 

Η Κυβέρνηση υποστηρίζει πως δεν γίνονται ίδιοι έλεγχοι από
διαφορετικές υπηρεσίες. Εµείς, όµως, βλέπουµε πως έλεγχοι
ποιότητας γίνονται και από τους δύο φορείς και από τον ΕΦΕΤ
και από τον ΕΛΓΟ, ίδιοι έλεγχοι αλλά άλλα πρόστιµα, τα οποία
επιβάλλει όχι η ελεγκτική αρχή, αλλά το Υπουργείο. 

Οι αρµόδιοι πιστεύουν πως θα έπρεπε να υπάρχει µια ενιαία
αρµόδια αρχή µε ξεκάθαρες αρµοδιότητες, µε αυστηρές ποινές
που θα αποτρέπουν τους παραβάτες. Διαφωνούν µε τη σύσταση
για συµµόρφωση που είναι και η πρώτη «ποινή», ενώ έχει εντοπι-
στεί παράβαση προϊόντος και θέλουν δηµοσιοποίηση της παρα-
βατικής επιχείρησης -όταν αυτή είναι σε µεγάλη έκταση τουλάχι-
στον- και των προϊόντων της. 

Το νοµοσχέδιο ακόµα δεν έχει προβλέψει τι γίνεται µε τους
συνεταιρισµούς και τις συνεργασίες οµάδων παραγωγών, όπως
είναι ο Συνεταιρισµός Κροκοπαραγωγών Κοζάνης, για παρά-
δειγµα.

Επί τη ευκαιρία, να σηµειώσουµε εδώ ότι η παραγωγή τους
έχει µειωθεί στο ένα τρίτο και πολλές είναι οι αιτίες βέβαια που
αυτό συµβαίνει. Μία από αυτές που θα ήθελα να αναφερθώ σή-
µερα είναι το ότι υπάρχει τροµακτική έλλειψη νερού σε όλη την
Ελλάδα και σε όλον τον κόσµο. Τα µισά από τα ΠΟΠ προϊόντα
βρίσκονται στη νησιωτική περιοχή της Ελλάδας, σε περιοχές
όπως η Κρήτη, η Νάξος, η Μήλος, η Λέρος που βρέθηκαν σε κα-
τάσταση έντονης λειψυδρίας, έκτακτης ανάγκης δηλαδή, το κα-
λοκαίρι που πέρασε. 

Περιµένουµε µια συνεργασία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και του Υπουργείου Ψηφιακής Ανάπτυξης που θα αναθέ-
σουν σε κάποιο πανεπιστήµιο να κάνει µια σοβαρή µελέτη για τη
διαχείριση του νερού και για τη σωτηρία και της πρωτογενούς
παραγωγής.

Έχετε αργήσει πάρα πολύ. Σε λίγο δεν θα έχουµε πρωτογενή
παραγωγή. Θα έχουµε ερηµοποίηση της ελληνικής υπαίθρου. Γί-
νονται συζητήσεις ανάµεσα σε πολίτες, πανεπιστηµιακούς, τερά-
στιες συναυλίες διαµαρτυρίας και εµείς είµαστε σε άλλον κόσµο
κυριολεκτικά. Το master plan της Κυβέρνησης είναι να αυξήσει
τα τιµολόγια του νερού, να κουβαλάµε νερό µε τα πλοία του Λι-
µενικού ή µήπως το ουσιαστικό σχέδιο είναι να βάλετε το νερό
υπό την εποπτεία της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, η οποία
απέτυχε στον έλεγχο της τιµής της ηλεκτρικής ενέργειας και να
ενοποιήσετε τις ΔΕΥΑΗ για να µπορούν να ασχοληθούν και οι
ιδιώτες µε το νερό;

Τέτοια αδιαφορία σε αυτό το φλέγον ζήτηµα πραγµατικά είναι
εντυπωσιακή και δεν εξηγείται αλλιώς, αντί να γίνει ποσοτικοποί-
ηση, καταγραφή του υδάτινου δυναµικού της χώρας, καταγραφή
των πηγών, τι φτάνει στις δεξαµενές από το βρόχινο νερό, δια-
χείριση των χειµάρρων, µικρά φράγµατα, όπως έχει γίνει και στην
Απείρανθο της Νάξου µε πρωτοβουλία του αείµνηστου Μανώλη
Γλέζου, αλλά και µε την υπάρχουσα µελέτη των δεκατριών µι-
κροφραγµάτων στον Νοµό Ροδόπης, τα οποία όµως δεν µπαί-
νουν σε λειτουργία, ώστε να µένει το βρόχινο νερό περισσότερο
στην επιφάνεια. Υπάρχουν λύσεις για αγροτική άρδευση, όπως
υπάρχει στο Ισραήλ, όπου όλο το νερό των πόλεων γίνεται αρ-
δευτικό µε τριτοβάθµια επεξεργασία από βιολογικούς καθαρι-
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σµούς. Υπάρχουν λύσεις. Περιορισµός διαρροών. Το 50% του
νερού χάνεται από το παλαιωµένο δίκτυο και από βλάβες. Σύγ-
χρονες τεχνολογίες στον αγροτικό τοµέα για εξοικονόµηση
νερού. Μικροάρδευση, µικρός οικοτουρισµός. Ένα πεντάστερο
έχει διπλάσια, τριπλάσια κατανάλωση νερού ανά κλίνη απ’ ό,τι
ένα τετράστερο και βέβαια όσο κατεβαίνουµε σε κλίµακα η κα-
τανάλωση νερού µικραίνει. «Έξυπνη» γεωργία, περιορισµός κα-
τανάλωσης, ένα καινούργιο παραγωγικό µοντέλο δηλαδή, που
έτσι κι αλλιώς θα κάνει γύρω στα πέντε µε δέκα χρόνια να απο-
δώσει, δηλαδή δεν θα είναι άµεσο το αποτέλεσµα. Παρ’ όλα
αυτά, κάτι µπορεί να γίνει πριν να είναι πολύ αργά. 

Η αφαλάτωση που είναι εξαιρετικά ενεργοβόρα και στην οποία
έχετε επενδύσει σε διάφορα νησιά των Κυκλάδων, απελευθερώ-
νει ελεύθερες ρίζες χλωρίου στη θάλασσα και περισσότερο νά-
τριο. Δεν είναι καλή περιβαλλοντική λύση. Απαγορέψτε τις
κολυµβητικές δεξαµενές, τις λεγόµενες πισίνες, ελέγξτε τις γε-
ωτρήσεις. Σεβαστείτε εν τέλει το Συµβούλιο της Επικρατείας και
τις αποφάσεις του για τον δηµόσιο χαρακτήρα του νερού. Μην
ευνοείτε τους «µεγαλοβαρόνους» της εµφιάλωσης που χρω-
στάνε στους δήµους και τα χρέη τους διαγράφονται µαγικά. Ενο-
χλήστε τα µεγάλα συµφέροντα τουλάχιστον στο θέµα του νερού,
γιατί θα σας ενοχλήσουν οι πολίτες κάποια στιγµή, που αυτήν τη
φορά είναι αποφασισµένοι. 

Δεν παίζουµε µε το νερό, ενώ αντιθέτως µπορείτε να παίζετε
µε τους αγρότες, µε την επιστροφή του φόρου κατανάλωσης στο
πετρέλαιο. Τους λέτε «θα τον πληρώνετε» και θα τους τον επι-
στρέφετε, ενώ παλιότερα και µε χαµηλότερη τιµή πετρελαίου οι
κυβερνήσεις απέδιδαν µεγαλύτερη επιστροφή. Άλλα λέτε, άλλα
ενισχύετε στην πραγµατικότητα. Οι µικροµεσαίοι αγρότες θα συ-
νεχίσουν να υποφέρουν και οι νέοι αγρότες θα εξακολουθήσουν
να µην ενισχύονται και ενώ µαστίζονται από τα κόκκινα δάνεια
µετά το ξεπούληµα της Αγροτικής Τράπεζας, οι κυβερνήσεις
υπόσχονται και εξαπατούν, όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικά και
σ’ αυτό. Δώστε τους αφορολόγητο πετρέλαιο, µείωση του κό-
στους παραγωγής, µείωση της κιλοβατώρας στη ΔΕΗ, αντιπληµ-
µυρικά έργα που ακόµα περιµένουν, άµεση εξόφληση των
αγροτών στο φυτικό κεφάλαιο από τον ΕΛΓΑ. Έναν χρόνο µετά
συζητάµε τι πρέπει να γίνει µετά την καταστροφή που έχουν υπο-
στεί από τον «Ντάνιελ». Και βέβαια νοµικά κάποια στιγµή να απα-
γορευθούν οι εγκαταστάσεις των φωτοβολταϊκών σε «φιλέτα»
αγροτικής καλλιέργειας, µια καταστροφή που βλέπουµε µε την
έγκρισή σας να συνεχίζεται διαρκώς. 

Αυτά προς το παρόν. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφαλά και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης, ειδικός αγορη-

τής των Σπαρτιατών.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την εισήγησή µου για το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, θα ήθελα να
αναφερθώ σε µια σηµαντική απώλεια για τον επιστηµονικό κόσµο
της χώρας, στον θάνατο του καθηγητή Αντωνίου Φώσκολου.
Επρόκειτο για έναν άνθρωπο ο οποίος υπήρξε πρωτοπόρος στην
ανάδειξη του θέµατος των ελληνικών υδρογονανθράκων και κυ-
ρίως ήταν ένας επιστήµονας ο οποίος αφιέρωσε τη ζωή του στο
να αναδείξει τη σηµασία των ενεργειακών αποθεµάτων της
χώρας. Εάν ο πολιτικός κόσµος της χώρας, το πολιτικό σύστηµα
είχε ακολουθήσει τις διδαχές του, σήµερα η Ελλάδα πιθανώς θα
είχε ενεργειακή αυτάρκεια και δεν θα χρειαζόταν να εξαρτάται
από το εξωτερικό. Δυστυχώς, όµως, µέχρι σήµερα ουδείς έλαβε
σοβαρά υπ’ όψιν τις διδαχές του. 

Εµείς θεωρούµε πως θα πρέπει να υπάρξει κάποτε µια εθνική
κυβέρνηση, η οποία να αξιοποιήσει τα πορίσµατα του καθηγητή
και κυρίως να φροντίσουµε να έχουµε ενεργειακή αυτάρκεια ως
χώρα. Αυτά ήθελα να πω. Δυστυχώς, πλην ελαχίστων εξαιρέ-
σεων, άκουσα ελάχιστες αναφορές από µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης. Θεωρώ πως όταν πεθαίνει µια προσωπικότητα του βεληνε-
κούς του καθηγητού, θα έπρεπε να υπάρχουν αφιερώµατα. Δυ-
στυχώς δεν έγινε αυτό. Το καταθέτω ως διαµαρτυρία και ως πα-
ράπονο.

Επί του νοµοσχεδίου τώρα. Το παρόν νοµοσχέδιο ουσιαστικά
αφορά τις διαδικασίες ελέγχου, τα διοικητικά µέτρα και τις κυ-
ρώσεις στον τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε
ονοµασία ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ. Ουσιαστικά ως σκοπό έχει τον εκ-
συγχρονισµό και την αναµόρφωση του συστήµατος ελέγχου του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», την ενίσχυση και την επιτάχυνση του συστή-
µατος επιβολής διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης και προστί-
µων που θα επιβάλλονται από τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και κυρίως
την εν γένει αντιµετώπιση των ζητηµάτων που αφορούν την πα-
ρακολούθηση της εφαρµογής του εθνικού και του ενωσιακού
πλαισίου στον τοµέα των προϊόντων µε ΠΟΠ, ΠΓΕ ή ΕΠΙΠ. Ου-
σιαστικά το νοµοσχέδιο έρχεται να εφαρµόσει τον κανονισµό
2024/1143.

Ποια είναι τώρα τα προβλήµατα; Κατ’ αρχάς να πω ότι η προ-
στασία των προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ είναι µείζονος σηµα-
σίας, διότι σχετίζεται µε την προστασία των καταναλωτών, την
προστασία των Ελλήνων παραγωγών, διότι γι’ αυτά τα προϊόντα
έχουµε ιδιαίτερες κλιµατολογικές και περιβαλλοντικές συνθήκες
και θα πρέπει να τα προστατεύουµε ως κόρην οφθαλµού και κυ-
ρίως και µε το φαινόµενο των παράνοµων ελληνοποιήσεων που
πλήττουν την πρωτογενή µας παραγωγή και τους Έλληνες πα-
ραγωγούς.

Δυστυχώς όµως, στην πράξη αυτό έως τώρα δεν γίνεται διότι
έχουµε πολλά φαινόµενα παράνοµων ελληνοποιήσεων κι αυτό
κυρίως προκαλείται από τους ελλιπείς ελέγχους. Είχαµε µάλιστα
πρόσφατο παράδειγµα την επιδηµία πανώλης στη Θεσσαλία, η
οποία συνεχίζεται ακόµα και σήµερα. Ακόµα και τώρα έχουµε για
ένα µήνα καραντίνα, έχουµε νέα κρούσµατα. Αυτό για µας είναι
πάρα πολύ σηµαντικό. Και δράττοµαι της ευκαιρίας να σηµειώσω
ότι αυτήν την στιγµή που µιλάµε, η πρωτογενής παραγωγή της
Ελλάδας συρρικνώνεται δραµατικά και αυτό οφείλεται στο γεγο-
νός ότι όλοι οι αγρότες έχουν να αντιµετωπίσουν ένα ιδιαίτερα
υψηλό κόστος παραγωγής, ιδιαίτερα υψηλό ενεργειακό κόστος,
αλλά κυρίως, πάρα πολλοί από αυτούς έχουν να αντιµετωπίσουν
και τα κόκκινα δάνεια, τα οποία, όπως γνωρίζουµε όλοι, τα δια-
χειριζόταν αρχικά η Αγροτική Τράπεζα και στη συνέχεια πέρασαν
στην Τράπεζα Πειραιώς αλλά και σε funds. 

Δυστυχώς, όλοι αυτοί οι παράγοντες δηµιουργούν ένα τοξικό
µείγµα, µε αποτέλεσµα πάρα πολλοί αγρότες σήµερα να µην
µπορούν να επιβιώσουν και να σκέφτονται να παρατήσουν το
επάγγελµα. Κι εµείς, οι Σπαρτιάτες, είχαµε πει ότι για εµάς η
πρωτογενής παραγωγή αποτελεί πρώτιστο µέληµα και πυλώνα
του οικονοµικού µοντέλου της χώρας. Άνευ πρωτογενούς παρα-
γωγής δεν θα έχουµε ποτέ αυτάρκεια σε προϊόντα, δεν θα µπο-
ρούµε να κάνουµε εξαγωγές αγροτικών προϊόντων και κυρίως,
θα έχουµε µονίµως ελλειµµατικό ισοζύγιο, όπως έχουµε και σή-
µερα. 

Σε ένα περιβάλλον γεωπολιτικής αστάθειας, όπως είναι το ση-
µερινό, επιβάλλεται να είµαστε αυτάρκεις τόσο ενεργειακά όσο
και σε θέµατα τροφίµων. Δεν θα πρέπει να βασιζόµαστε σε εισα-
γωγές. Αυτό, κατά την άποψή µας, είναι πάρα πολύ σοβαρό και
θεωρώ πως θα πρέπει να είναι µέγιστο, µείζον ζήτηµα για κάθε
ελληνική κυβέρνηση. 

Επίσης, δράττοµαι της ευκαιρίας να πω, για το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι αυτή τη στιγµή το Υπουργείο έχει να
αντιµετωπίσει το σοβαρό σκάνδαλο του ΟΠΕΚΕΠΕ. Ακούσαµε
και από άλλους συναδέλφους, επεβλήθη πρόστιµο πρόσφατα
από την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία 283.000.000 ευρώ στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και κυρίως, µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση ξεκίνησε η κα-
τάθεση των αιτήσεων ΟΣΔΕ, µε αποτέλεσµα σήµερα που µιλάµε,
περίπου διακόσιες χιλιάδες αιτήσεις να κινδυνεύουν να µείνουν
στον αέρα, χιλιάδες αγρότες κινδυνεύουν να µείνουν εκτός επι-
δοτήσεων. Είναι πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα και το επισηµαί-
νουµε, διότι αφορά µεγάλο τµήµα του αγροτικού κόσµου της
χώρας. Και δεν µπορούµε να λέµε ότι στηρίζουµε την πρωτογενή
παραγωγή και τον αγροτικό κόσµο της χώρας και να έχουµε
τόσο µεγάλες καθυστερήσεις σε αυτό το ζήτηµα. 

Λοιπόν, τώρα εδώ θέλω να πω, το νοµοσχέδιο ουσιαστικά έρ-
χεται να µας πει ότι προσπαθεί να εκσυγχρονίσει, όπως είπα και
πριν, τον τρόπο ελέγχου για τα ΠΟΠ και κυρίως και τον τρόπο
επιβολής διοικητικών προστίµων. Ο οργανισµός ο οποίος επι-
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φορτίζεται όλα τα παραπάνω είναι ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο
οποίος, εάν διαβάσει κάποιος το άρθρο 4 επιφορτίζεται µε πάρα
πολλές αρµοδιότητες. Για παράδειγµα αξιολογεί και εγκρίνει αι-
τήσεις ένταξης στο σύστηµα ελέγχου, χορηγεί πιστοποιητικά κα-
ταχώρησης στο µητρώο εγκεκριµένων επιχειρήσεων και ειδικών
χρήσεων των ενδείξεων ΠΟΠ ΠΓΕ και ΕΠΙΠ, καταρτίζει ή και δη-
µοσιοποιεί το µητρώο, ουσιαστικά διεξάγει ελέγχους επιτόπιους
στη λιανική, χονδρική, επιβάλει µέτρα συµµόρφωσης και ένα
σωρό άλλα θέµατα, τα οποία θα τα επιφορτιστεί ένας οργανι-
σµός, ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» που, όπως ακούσαµε και στην ακρό-
αση των φορέων, είναι ελλιπώς στελεχωµένος. 

Και θέλουµε να ρωτήσουµε πώς θα µπορέσει ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» να τα κάνει όλα αυτά, όλες αυτές τις πολλές αρµοδιότητες
που του δίνετε όταν δεν έχει επαρκές προσωπικό. Πώς θα γίνει
αυτό στην πράξη; Δεν είναι µόνο να επιφορτίζουµε µε αρµοδιό-
τητες έναν οργανισµό, θα πρέπει αυτός ο οργανισµός να µπορεί
να έχει το απαραίτητο δυναµικό, ώστε να καταρτίζει αποτελεσµα-
τικότερους ελέγχους. Δυστυχώς αυτό και σήµερα δεν γίνεται. Κι
όσο δεν υπάρχουν µόνιµες προσλήψεις, θα έχουµε µονίµως πρό-
βληµα, θα έχουµε µονίµως ελλιπούς ελέγχους, µε αποτέλεσµα
να έχουµε επιδηµίες πανώλης, µε αποτέλεσµα οι Έλληνες παρα-
γωγοί που παράγουν προϊόντα ΠΟΠ να είναι απροστάτευτοι και
κυρίως, να έχουµε συνεχώς παράνοµες ελληνοποιήσεις. Αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Θα περιµέναµε πως κάποια στιγµή θα πρέπει να γίνουν άµεσες
προσλήψεις στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ώστε ουσιαστικά αυτός ο
οργανισµός να µπορέσει να λειτουργήσει αποτελεσµατικά και να
µπορέσει να διεξάγει τους ελέγχους που πρέπει κι όχι να υπάρ-
χουν µεγάλες καθυστερήσεις και ελλείψεις. 

Ένα άλλο δε πρόβληµα που υπάρχει είναι ότι ναι µεν ο ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» θα διεξάγει επιτόπιους ελέγχους, όπως λέει το
άρθρο 8, όµως εµείς είχαµε ρωτήσει τους φορείς και πήραµε
απαντήσεις γιατί δεν γίνονται προληπτικοί έλεγχοι. Οι φορείς
επεσήµαναν στην ακρόαση των φορέων πως θα πρέπει αντί για
δειγµατοληπτικούς ελέγχους να κάνουµε προληπτικούς ελέγ-
χους. Όταν λοιπόν, ερωτήθηκαν οι φορείς, απάντησαν ότι ναι µεν
υπάρχει ένα πρόγραµµα προληπτικών ελέγχων, όµως, δυστυ-
χώς, αυτό το πρόγραµµα δεν έχει εφαρµοστεί έως και σήµερα
στην Ελλάδα. Και µάλιστα άκουσα από φορέα να λέει πως οι κυ-
βερνήσεις προτιµάνε να ανακατεύουν την τράπουλα -βαριά έκ-
φραση- αντί δηλαδή να κάνουν προληπτικούς ελέγχους. Εάν δεν
υπάρξουν προληπτικοί έλεγχοι, κατά την άποψή µας, το πρό-
βληµα θα συνεχίζεται διαρκώς. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Ένα άλλο σηµαντικό πρόβληµα και µια σηµαντική έλλειψη του
νοµοσχεδίου, είναι ότι δεν καθορίζει επαρκώς τις αρµοδιότητες
των ελεγκτικών φορέων. Έχουµε συναρµοδιότητες του ΕΦΕΤ,
των ΔΑΟΚ µαζί µε τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και µάλιστα υπάρχει
µια µεγάλη ασάφεια για το ποιος θα διεξάγει τους ελέγχους σε
ορισµένους τοµείς, µε αποτέλεσµα η ασάφεια αυτή πολλές
φορές να αποβαίνει προς όφελος των παραβατών. Αυτό είναι
κάτι το οποίο δεν το αποσαφηνίζει το νοµοσχέδιο. 

Άλλη µια σηµαντική παράλειψη είναι στο άρθρο 15 που µιλάει
για τη διαδικασία επιβολής προστίµων. Εκεί, λοιπόν, η επιβολή
προστίµων θα γίνεται από µια τριµελή επιτροπή, η οποία θα διο-
ρίζεται από τον Υπουργό. Όµως -και αυτό είναι το παράδοξο του
νοµοσχεδίου- ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος θα κάνει τον έλεγχο
και θα εισηγείται τα πρόστιµα, δεν θα έχει δικαίωµα ψήφου σε
αυτή την επιτροπή. 

Και θέλω να ρωτήσω, για ποιο λόγο ο ελεγκτικός οργανισµός
δεν θα έχει δικαίωµα ψήφου στην επιβολή των προστίµων; Είναι
µια σηµαντική παράλειψη, είναι ένα παράδοξο, το οποίο δεν µπο-
ρούµε να καταλάβουµε για ποιο λόγο γίνεται. 

Ένα άλλο πάρα πολύ σηµαντικό κι αυτό θέλω να το πούµε,
είναι το άρθρο 21, οι εξουσιοδοτικές διατάξεις, όπου ουσιαστικά
τα περισσότερα θέµατα τα οποία προβλέπονται στο νοµοσχέδιο,
θα καθορίζονται, θα προαποφασίζονται, µε βάση υπουργικές
αποφάσεις. Έχουµε µια υπερσυγκέντρωση, ένα -να το πω έτσι-
υπουργοκεντρικό µοντέλο, όπου τα πάντα, τα όσα προβλέπονται
στο νοµοσχέδιο, θα ρυθµίζονται µε βάση αποφάσεις του εκά-
στοτε Υπουργού. Και θέλω να ρωτήσω, για ποιο λόγο γίνεται
αυτό εδώ; 

Εµείς αντιθέτως θέλουµε να προτείνουµε τα εξής: Θα θέλαµε
πρώτα από όλα να υπάρξει µια επαρκής στελέχωση των ελεγκτι-
κών µηχανισµών. Δεύτερον, να υπάρξει ένας ενιαίος φορέας
ελέγχου κι όχι να υπάρχει ένας κατακερµατισµός αρµοδιοτήτων
σε διάφορους φορείς, να υπάρχει αλληλοεπικάλυψη και ουσια-
στικά στο τέλος να υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα ελλιπών ελέγ-
χων. Το πιο σηµαντικό είναι να δηµιουργηθούν µικροί και ευέ-
λικτοι συνεταιρισµοί, οι οποίοι θα προστατεύουν και τα προϊόντα
ΠΟΠ και όχι να περιµένουν από φορείς, οι οποίοι αλληλοεπικα-
λύπτονται και πολλές φορές είναι υποστελεχωµένοι να διαπιστώ-
νουν τις παραβάσεις στα προϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ. 

Κατά την άποψή µας, λοιπόν, το νοµοσχέδιο παρά το γεγονός
ότι θέλει και ευαγγελίζεται ουσιαστικά τον εκσυγχρονισµό του
συστήµατος ελέγχου, στην πραγµατικότητα, στην πράξη, πολύ
φοβόµαστε πως θα υπάρξει θέµα στην εφαρµογή του. Επίσης,
ένα άλλο σηµείο που έπρεπε να θίξουµε είναι ότι ενώ ο κανονι-
σµός 2024/1143 στο πεδίο εφαρµογής του έχει και τα αλκοο-
λούχα ποτά και τον οίνο, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εκφεύ-
γουν του πεδίου εφαρµογής τα αλκοολούχα ποτά και ο οίνος -
για ποιόν λόγο γίνεται αυτό- και υπάρχει µόνο το ξύδι. Δεν κατά-
λαβα γιατί έγινε αυτή η εξαίρεση. 

Εν κατακλείδι, το νοµοσχέδιο προσεγγίζει το θέµα των ΠΟΠ,
ΠΓΕ και ΕΠΙΠ εντελώς επιφανειακά και επιδερµικά. Ουσιαστικά
δεν λύνει σοβαρότατα προβλήµατα που αφορούν τις αρµοδιό-
τητες των ελεγκτικών µηχανισµών. Υπάρχει ακόµα και σήµερα
µια σύγχυση στις αρµοδιότητες των ελεγκτικών µηχανισµών. Και
το πιο σηµαντικό είναι ότι ουσιαστικά επιφορτίζει τον ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» µε πάρα πολλές αρµοδιότητες, χωρίς όµως να προβλέ-
πει την επαρκή στελέχωση του οργανισµού και φοβόµαστε ότι
στην πράξη δεν θα µπορέσει να εφαρµοστεί το νοµοσχέδιο, γιατί
δεν θα µπορέσουν να γίνουν οι επαρκείς έλεγχοι. 

Για αυτούς, λοιπόν, τους λόγους εµείς δεν θα υπερψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο. Θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, διότι θεω-
ρούµε ότι ναι µεν, έχει κάποια θετική διάθεση, όµως στην πράξη
µε τις διατάξεις του ακυρώνεται η θετική διάθεση που µπορεί να
υπάρχει από τον νοµοθέτη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε,

σας είδα. Προτάσσεστε, ούτως ή άλλως, αλλά επειδή είχε ζητή-
σει πριν αρκετή ώρα και ο κ. Ηλιόπουλος τον λόγο ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος για µία µικρή παρέµβαση...

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να συνεννοηθούµε.
Δεν δίνω τον λόγο στον κ. Ηλιόπουλο. Εάν κι εσείς συµφωνείτε
να προταχθεί, καλώς. Ειδάλλως, έχετε τον λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Πόσες φορές το έχουµε κάνει εµείς αυτό για να το κάνουν
και οι άλλοι; Εντάξει, ας µιλήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, αυτό είναι
παράκληση του Προεδρείου. Εάν δεν συµφωνείτε, κανένα απο-
λύτως πρόβληµα. Με βάση τον Κανονισµό, έχετε το δικαίωµα και
βεβαίως θα δώσουµε τον λόγο σε εσάς ευθύς αµέσως. Δεν
υπάρχει ζήτηµα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε να µιλήσει ο κ. Ηλιόπουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ηλιόπουλε,
να είστε αυστηρά στον χρόνο που προβλέπεται.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης από χθες είστε διπλά εκτε-

θειµένοι. Δεν ξέρω αν είδατε τα νέα, νοµίζω τα είδατε. Ο τίτλος
είναι «κυρώσεις των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, στον Φέλιξ
Μπίτζιο», αν σας θυµίζει κάτι το όνοµα. κυρώσεις στον Φέλιξ Μπί-
τζιο και σε άλλους τέσσερις για την εµπλοκή τους µε την «IN-
TELLEXA» και το «Predator».

Μιλάµε για την εµπλοκή τους µε την «INTELLEXA» και το «Pre-
dator». Μιλάµε για δήµευση περιουσιών. Δήµευση περιουσιών
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στις ΗΠΑ, πληµµελήµατα στην Ελλάδα. Όταν µιλάµε για τον
Φέλιξ Μπίτζιο, µιλάµε για έναν άνθρωπο που, όπως έχει γραφτεί
από πάρα πολλά site και ανθρώπους που ασχολούνται µε την δη-
µοσιογραφική έρευνα, που έχει στενές σχέσεις και συνεργασία
και µε τον κ. Δηµητριάδη -υποθέτω τον θυµάστε τον κ. Δηµη-
τριάδη- και µε τον κ. Λαβράνο. 

Κοιτάξτε τώρα ένα παράξενο της τύχης. Οι εφοριακοί και ο οι-
κονοµικός εισαγγελέας, που ελέγχουν τον κ. Λαβράνο, ήταν και
αυτοί υπό παρακολούθηση. Εντελώς τυχαία! Πολλές συµπτώσεις
στη χώρα που έχουµε είκοσι επτά κοινούς στόχους ανάµεσα σε
ΕΥΠ και «Predator». Και εσείς λέτε ότι δεν τρέχει τίποτα.

Τι λέει, επίσης, το αρµόδιο γραφείο του Υπουργείου Οικονο-
µικών των ΗΠΑ; Ότι πελάτες του «Predator» είναι κρατικοί φορείς
και κυβερνήσεις. Κρατικοί φορείς και κυβερνήσεις! Άρα έχουµε
άλλη µία τεκµηρίωση ότι προφανώς και ήσασταν πελάτες του
«Predator» -δεν ξέρουµε εάν είστε ακόµα- και ότι προφανώς µι-
λάµε για ένα ενιαίο εγκληµατικό κέντρο, ΕΥΠ και «Predator», µε
κεντρική ευθύνη του ίδιου του Κυριάκου Μητσοτάκη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Μία φράση, για να κλείσω, για την ποιότητα της έρευνας που
έγινε από την ελληνική δικαιοσύνη, που δεν µπορεί να φέρει στη
συγκεκριµένη υπόθεση τον τίτλο «δικαιοσύνη». Γιατί, ναι, και οι
δικαστές κρίνονται σε µια δηµοκρατία. Η έρευνα του Αρείου
Πάγου κάλεσε µόνο έναν υπάλληλο της «INTELLEXA». Ο συγκε-
κριµένος υπάλληλος υπέδειξε ως επικεφαλής και τον άνθρωπο
που έκανε για το εδώ γραφείο τις προσλήψεις τον Μερόµ Χαρ-
πάζ. Ο Μερόµ Χαρπάζ είναι στους πέντε που έχουν κυρώσεις
τώρα στις ΗΠΑ. Ο αντεισαγγελέας Αχιλλέας Ζήσης ούτε καν τον
κάλεσε να καταθέσει. Ούτε καν κάλεσε να καταθέσει τον άν-
θρωπο που ήταν υπεύθυνος για το εδώ γραφείο της «INTEL-
LEXA» και που έκανε τις προσλήψεις.

Άρα, ναι και από τη χθεσινή εξέλιξη φαίνεται ότι ούτε η δικαιο-
σύνη έκανε τη δουλειά της και εσείς κάνετε τα πάντα για να θά-
ψετε αυτό το σκάνδαλο. Γιατί κάνετε τα πάντα; Γιατί εσείς είστε
υπεύθυνοι και εσείς στήσατε αυτόν τον παρακρατικό µηχανισµό.

Να ξέρετε πολύ καλά, όµως, ότι δεν θα ξεµπερδέψετε. Και
πρώτα απ’ όλους δεν θα ξεµπερδέψει ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
που νοµίζει ότι αυτή η ιστορία έκλεισε. Δεν έχει κλείσει. Η δηµο-
κρατία δεν είναι πολυτέλεια. Όποιος παίζει µε τη δηµοκρατία, θα
τιµωρηθεί από τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ηλιόπουλο.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος

Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω στον κύριο Ηλιόπουλο: Αγαπητέ συνάδελφε,

αν θέλετε να πέσει ο Μητσοτάκης, όπως πολύ εύστοχα είπε και
ο Λαζόπουλος χθες, θα έπρεπε τον γάµο οµοφυλοφίλων να µην
τον ψηφίσετε και να πέσει η Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν το λέµε εµείς. Εµείς τα είχαµε πει από τότε. Ο Λαζόπουλος

χθες τα αποκάλυψε και είπε ότι είναι ένα έγκληµα που έκανε η
Αριστερά, η όποια Αριστερά εν πάση περιπτώσει.

Σκοπός δεν είναι να πέσει ο Μητσοτάκης. Όχι, σκοπός είναι να
τον ρίξουµε επιτέλους τον Μητσοτάκη, για να απαλλαγεί η χώρα
από το βάρος. Δεν θα πέσει µόνο του ο Μητσοτάκης. Αφήστε
που καµιά φορά πέφτει και µόνος του, δεν χρειάζεται σπρώξιµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα σε κάτι σοβαρό. Η Ελληνική Λύση έχει µια ιδιαίτερη

ευαισθησία για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και ειδικές ιδιαιτε-
ρότητες και ικανότητες. Έχουµε κάνει έναν αγώνα ως κόµµα και
η κ. Αθανασίου και η κ. Ασηµακοπούλου. Έχουµε και στην Κοι-
νοβουλευτική µας Οµάδα άτοµα µε παρόµοιες ικανότητες, στο
ευρύτερο περιβάλλον της οικογένειάς µας.

Υπάρχει ένας νόµος από το 2011, ο ν.3996/2011, που προβλέ-
πει σύνταξη γονέων µε τέκνα ανάπηρα. Είναι έτσι φτιαγµένος ο
νόµος, ώστε να µην παίρνει ο γονέας αυτή τη σύνταξη. Έρχεται,
λοιπόν, η Ελληνική Λύση και πετάει όλες τις προϋποθέσεις τρι-

κλοποδιά που έβαλε ο νοµοθέτης εκείνη την περίοδο, ώστε να
µην παίρνουν αυτοί οι άνθρωποι, που κάνουν αγώνα -η ηρωίδα
µάνα, ο Έλληνας πατέρας µε ένα τέτοιο παιδί- ένα πενιχρό εισό-
δηµα ως σύνταξη. Τα πετάµε όλα έξω και απαιτούµε από όλα τα
κόµµατα, ζητούµε, εκλιπαρούµε να συνυπογράψουν την πρό-
ταση νόµου. Την καταθέτουµε για τα Πρακτικά. Είναι αυτή εδώ:
Πρόταση νόµου απονοµής σύνταξης γονέων τέκνων µε αναπηρία
67% και άνω. Είναι η τροποποίηση του προηγούµενου νόµου,
ώστε η ηρωίδα µάνα, ο ήρως πατέρας που ανεβαίνουν Γολγοθά,
να βοηθηθούν από το ελληνικό Κοινοβούλιο για τα άτοµα µε ει-
δικές ανάγκες, ειδικές ικανότητες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
πρόταση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκτός από τους γονείς αυτούς κάποια στιγµή αυτό το έρµο κρά-
τος, κύριοι Υπουργοί, θα πρέπει να δει και την ελληνική οικογένεια.
Πρέπει να υποστηριχθεί η Ελληνίδα µάνα, όπως έκαναν οι Ούγ-
γροι, όπως κάνουν πλέον και οι Γερµανοί. Πρέπει να δίδεται κάθε
µήνα ένα ειδικό βοήθηµα στην ηρωίδα µάνα, στη µάνα µας, στην
αδελφή µας που γεννάει Ελληνόπουλα. Από τη στιγµή, λοιπόν, που
πρέπει να πάρουµε αποφάσεις για το δηµογραφικό, αυτή είναι µία
άλλη πρόταση, η οποία κατατέθηκε πριν τρία χρόνια πάλι από την
Ελληνική Λύση, αλλά δεν την υπέγραψε κανένας.

Από τη στιγµή, λοιπόν, που πρέπει να πάρουµε αποφάσεις για
το δηµογραφικό, αυτή είναι µια άλλη πρόταση, η οποία κατατέ-
θηκε πριν τρία χρόνια πάλι από την Ελληνική Λύση και δεν την
υπέγραψε κανένας. Να δω µε τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και
ικανότητες, αν θα υπογράψει κανένα άλλο κόµµα. Και µην µου
πείτε πάλι τα ίδια. Η πρόταση νόµου για τα παιδιά αυτά, για τους
γονείς αυτούς, πρέπει να υπογραφεί από όλους όσους έχουν αν-
θρώπινη ευαισθησία και  ανθρώπινα συναισθήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πρέπει, λοιπόν, να στηρίζουµε την κάθε µάνα. Μέσα στο πρό-

γραµµά µας έχουµε µια ειδική διάταξη ότι κάθε µάνα που γεννάει
Ελληνόπουλο, θα παίρνει έναν ολόκληρο µισθό για να µπορούν
να γεννηθούν και άλλα Ελληνόπουλα. Μόνο έτσι διασφαλίζεις το
γένος και το έθνος των Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα  αρνητικά τώρα. Από πού να ξεκινήσω; Και οι δύο

είστε άνθρωποι από την επαρχία, ο κ. Σταµενίτης µάλιστα είναι
και συντοπίτης µου, από τα Γιαννιτσά. Ξέρετε, τουλάχιστον γνω-
ρίζετε και δια ζώσης. Δεν είστε σαν τον κ. Μητσοτάκη, τον κ. Γε-
ωργιάδη και τους υπόλοιπους που δεν ξέρουν τι σηµαίνει ροδά-
κινο, τι σηµαίνει σιτάρι, τι σηµαίνει κριθάρι. Αυτοί τα βλέπουν
µόνο στις ταινίες. 

Η πρωτογενής παραγωγή εδώ και πάρα πολλά χρόνια δεν είχε
προτεραιότητα από κανένα κόµµα. Η µοναδική κατατεθειµένη
πρόταση, στο πρόγραµµά της και όχι αφηρηµένα, είναι η πρό-
ταση της ανασυγκρότησης του πρωτογενούς τοµέα της Ελληνι-
κής Λύσης! Είναι κατατεθειµένη σε πρόγραµµα. Υπάρχει στο
διαδίκτυο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για εµάς ο πρωτογενής τοµέας είναι το άλφα και το ωµέγα

µιας οικονοµίας από την αρχαιότητα µέχρι και τώρα. Γιατί, πλέον,
δεν είναι πρωτογενής τοµέας, όπως νοµίζουµε εµείς. Είναι και η
υπεραξία που δίνεται σε κάθε προϊόν όταν τυποποιείται. Είναι οι
περιφερειακές εργασίες που δηµιουργούνται γύρω από τον πρω-
τογενή τοµέα.

Δυστυχώς, όµως, τα ολιγοπώλια εκµεταλλεύονται τους αγρό-
τες. Τα αγροτικά προϊόντα τυποποιούνται από άλλες εταιρείες,
όχι από τους αγρότες. Τα παίρνουν χύµα, τα τυποποιούν και κερ-
δίζουν οι κερδοσκόποι, οι µεσάζοντες, οι νταβατζήδες.  Έτσι
φτωχαίνει ο αγρότης και πλουτίζει ο ολιγάρχης ή ο µεσάζοντας.

Οι αγρότες δεν µπορούν να βγάλουν τα έξοδά τους. Οι καλ-
λιέργειες πιέζονται και ήρθε και η λύση πλέον από τον κ. Μητσο-
τάκη: Τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα εύφορης γης στη Θεσ-
σαλία θα γίνουν φωτοβολταϊκά, σίδερα, σκουριές και όλα αυτά
τα ανόητα που επιχειρεί η Νέα Δηµοκρατία να επιβάλει στη µάνα
ελληνική γη!
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, 2019 ήµουν εδώ, µετά τις εκλογές. Ήταν εκεί ο

Πρωθυπουργός, κύριε Τσιάρα, τον προκάλεσα και του είπα, όλοι
οι αρχηγοί κοµµάτων να συσκεφθούµε για τον πρωτογενή τοµέα
και να καταθέσει ο καθένας συγκεκριµένες προτάσεις, γιατί έρ-
χεται πείνα. Το 2019 είπα ότι έρχεται πείνα και η πείνα ήρθε. Γιατί
δεν ήταν ικανός ούτε ο Πρωθυπουργός ούτε οι άλλοι πολιτικοί
Αρχηγοί να αναλάβουν την ευθύνη, το µεγάλο βάρος ή αν θέλετε
το άχθος να γίνουν αχθοφόροι της λύσεως. Τώρα; Ναι, ακόµα
και τώρα µπορούµε να κάνουµε κάτι.

Φυτεύετε φωτοβολταϊκά. Γιατί δεν κάνετε το παράδειγµα της
Ισπανίας; Τι έκανε Ισπανία, κύριε Τσιάρα;  Στην Ισπανία µια έκτα-
ση ίση µε τη Σκύρο, µόνο µε θερµοκήπια, µε επιδότηση από το
κράτος, όχι τα 200 εκατοµµύρια.

Κύριε Τσιάρα, γελάτε. Διακόσια εκατοµµύρια θερµοκήπια δεν
µπορείς να κάνεις στα τετρακόσια, πεντακόσια στρέµµατα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Πόσο είναι; Ένα δισεκατοµµύριο; Πού να γεµίσετε την Ελ-
λάδα µε δισεκατοµµύρια; Τα πετάτε από τα παράθυρα τα δισε-
κατοµµύρια. Πού είναι το 1 δισεκατοµµύριο; Σοβαρολογείτε;
Μιλάµε για την Ισπανία. Η ηµερήσια παραγωγή λαχανικών καλύ-
πτει το ήµισυ της κατανάλωσης της Ευρώπης µόνο από µία πε-
ριοχή της Ισπανίας! Σας λέω συγκεκριµένη περιοχή και εσείς
κυνηγάτε αγρότες και κτηνοτρόφους.

Πάµε στην Τουρκία. Η Τουρκία είναι µέσα στις δέκα µεγαλύ-
τερες αγροτικές χώρες παγκοσµίως. Στις δέκα µεγαλύτερες η
Τουρκία, που κοροϊδεύατε «θα καταρρεύσει», «θα πεθάνει», «πει-
νάνε», «η λίρα πεθαίνει». Είναι στις δέκα µεγαλύτερες.

Το 2002, ακούστε, η αγροτική παραγωγή της Τουρκίας ήταν
24 δισεκατοµµύρια. Το 2022 είναι 56 δισεκατοµµύρια. Το 2030
θα είναι 113 δισεκατοµµύρια η αγροτική παραγωγή.

Οι εξαγωγές των αγροτικών προϊόντων της Τουρκίας το 2022
ήταν 34 δισεκατοµµύρια ευρώ, τρόφιµα, λαχανικά, οπωροκηπευ-
τικά. Πώς; Θα σας πω εγώ. Με την υποστήριξη του κράτους. Με
την υποστήριξη του Ερντογάν. Την περίοδο 2020 - 2022 δόθηκαν
επιχορηγήσεις πάνω από 80 δισεκατοµµύρια ευρώ στους αγρό-
τες, όχι στα λαµόγια των κοµµάτων, όχι µε πλαστά ΑΦΜ και βο-
σκοτόπια που δεν υπάρχουν, αλλά συγκροτηµένα, µε σχέδιο. Γι’
αυτό και η Τουρκία είναι στις δέκα αγροτικές χώρες αυτήν τη
στιγµή. Υπάρχουν παραδείγµατα. Να σας πω για την Τυνησία.
Στην Τυνήσια οι Τυνήσιοι ήδη φυτεύουν χιλιάδες στρέµµατα µε
ελιές. 

Να σας πω, επίσης, τι κάνει η Τουρκία ακόµα; Να σας πω εγώ.
Η Τουρκία, δυστυχώς, στην παραγωγή της χρησιµοποιεί φυτο-
φάρµακα που απαγορεύονται στην υπόλοιπη Ευρώπη. Το λέει
και το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Ασφάλειας Τροφίµων, η RASFF,
έβγαλε ανακοίνωση. Την έχω µπροστά µου. Τα στοιχεία ξέρετε
τι δείχνουν; Ότι το 35% των αγροτικών προϊόντων της Τουρκίας
είναι επικίνδυνα προς βρώση ή κατανάλωση. Δεν τα λέω εγώ. 

Αντί να κλείσετε, λοιπόν, τα σύνορα στους Κήπους να µην περ-
νάει ούτε ένα λαχανικό, για να τονώσουµε την εγχώρια παρα-
γωγή, εσείς φέρνετε προϊόντα από εκεί, τα βαφτίζουν ελληνικά
εδώ οι νταβατζήδες και πεθαίνει στην πείνα ο αγρότης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα δώσω παραδείγµατα τώρα, για να καταλάβετε από το 2019

τι εγκλήµατα κάνατε και δεν φταίει ο Τσιάρας. Καινούργιος είναι.
Για να είµαστε και σοβαροί, ο Υπουργός είναι καινούργιος, δεν
είναι ο προηγούµενος. 

Αυτά µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ, κύριε Τσιάρα, είναι τα καµώµατα του
Αυγενάκη. Κάποιους κρατάει ο Αυγενάκης µε αυτήν την ιστορία.
Ποιους; Βρείτε τα µεταξύ σας. Γι’ αυτό και δεν τον ακουµπάει
κανένας. Έφυγε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα και είναι όλη
µέρα εδώ µέσα. Κοροϊδεύουν τον κόσµο. 

Ακούστε, λοιπόν: Μείωση εκτρεφοµένων αιγών. Για όσους δεν
ξέρουν τι σηµαίνει αίγα, είναι η κατσίκα. Επτακόσια τρεις χιλιά-
δες εκατό ζώα µειώθηκαν. Μείωση προβάτων: Ένα εκατοµµύριο
εκατόν εβδοµήντα έξι χιλιάδες µειώθηκαν. Μείωση βοοειδών, πε-
νήντα επτά χιλιάδες ζώα µειώθηκαν. Η απώλεια σε χρήµατα, σύµ-
φωνα µε την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» –το καταθέτω στα Πρακτικά της
Βουλής- είναι 2 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Για πότε µιλάµε; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Τα τελευταία δέκα χρόνια, σας λέω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γιατί αν µιλάµε για πέρυσι που είχαµε τον «Ντά-
νιελ», να το καταλάβω, αλλά η συνολική απόδοση δεν είναι έτσι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι καλύτερη;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Βεβαίως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Άρα πολλαπλασιάζονται τα αιγοπρόβατα.

Τι λέτε, κύριε Τσιάρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα σας τα εξηγήσω…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Σαν τη λογιστική αριθµητική του κ. Μητσοτάκη: Ένα και
ένα κάνουν τρία, αρκεί να το λέει ο Πρωθυπουργός. 

Δεν είναι έτσι, κύριε Τσιάρα. Ρωτήστε κτηνοτρόφους, ρωτήστε
παραγωγούς. Δεν είναι έτσι. Λυπάµαι που το λέω. Και αυτό το
λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», δεν το λέω εγώ. Εγώ µπορεί να λέω ό,τι
θέλω. Εσείς µπορεί να λέτε ό,τι θέλετε, γιατί τα νούµερα τα δικά
σας –όχι προσωπικά τα δικά σας, αλλά της Κυβέρνησής σας-
είναι σαν την «βζιιιν» ανάπτυξη του Άδωνι Γεωργιάδη. Η ταχύτατη
αυτή ανάπτυξη! Τέτοια «βζιιιν» κάνατε όλοι σας. Αλλά το «βζιιιν»
είναι προς τα πίσω. Πάει πίσω η Ελλάδα. Απόδειξη είναι το χρέος
που έχει πάει 410 δισεκατοµµύρια ευρώ και πάει συνεχώς παρα-
πάνω. 

Ακούστε, λοιπόν, τι λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Πώς θα αναπλη-
ρωθούν τα 2 δισεκατοµµύρια που χάθηκαν, κύριε Τσιάρα; Να
σας πω εγώ: Από εισαγωγές. Τι σηµαίνει αυτό; Εκροή συναλλάγ-
µατος. Σηµαίνει διπλή χασούρα, 2 δισεκατοµµύρια έλλειµµα συν
δύο δισεκατοµµύρια εισαγωγές, 4 δισεκατοµµύρια. Και το λέει
ένας άνθρωπος που ασχολείται µε αυτά, κύριε Τσιάρα. Εγώ δεν
είµαι σαν τον κ. Μητσοτάκη. Εγώ έχω καθηµερινή ενασχόληση
µε την οικονοµία, την πραγµατική οικονοµία, όχι τη θεωρία. 

Και επειδή υπάρχουν κράτη που στηρίζουν τους αγρότες,
κύριε Τσιάρα -και επειδή µε διακόψατε- να σας πω ότι το µέσο
αγρόκτηµα στη Γερµανία πλήρους απασχόλησης παίρνει κάθε
χρόνο 3.000 ευρώ γεωργική αποζηµίωση σε ντίζελ. Ναι ή όχι,
κύριε Βιλιάρδο; 3.000 ευρώ ντίζελ αποζηµίωση, ενώ οι εκµεταλ-
λεύσεις αυτής της κατηγορίας πήραν συνολικά 480.000 ευρώ
επιχορηγήσεις το 2022-2023, µε κέρδη 115.000 ευρώ ο καθένας. 

Τι να συγκρίνουµε, κύριε Τσιάρα, τον αγρότη που βγάζει 150
ευρώ ανά στρέµµα; Τι να συγκρίνουµε; 200 ευρώ κέρδος θα έχει.
Να, ο κ. Σταµενίτης δίπλα σας είναι. Τα ροδάκινα βγάζουν 200 -
300 ευρώ το στρέµµα. Δεν βγάζει παραπάνω. Βάλατε και κυρώ-
σεις στη Ρωσία -είστε µε τη σωστή πλευρά της ιστορίας- πάνε
τα ροδάκινα, τελειώσανε. Τι να συζητάµε; Τα αυτονόητα να συ-
ζητήσουµε; Και ρωτάω εσάς: Ποιος θα πληρώσει από τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, κύριε Τσιάρα; Πείτε µας. Από τη Βουλγαρία; Από πού θα
πληρωθούν; Είναι σε επιτροπεία, ναι ή όχι; Θα µας πείτε γιατί
είναι σε επιτροπεία ο ΟΠΕΚΕΠΕ, ναι ή όχι, στη Νέα Δηµοκρατία;
Γιατί κρύβεστε;…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα το είχατε ακούσει, αν ακούγατε τότε που µι-
λούσαµε στην επιτροπή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Τι; Ποια επιτροπή; Σας λέω, υπήρχαν πλαστά ΑΦΜ, ναι ή
όχι; 

Υπήρχαν, κύριε Τσιάρα; Πλαστά ΑΦΜ έξι χιλιάδες, υπήρχαν;
Πλαστά βοσκοτόπια υπήρχαν; Ψάξατε να βρείτε ποιοι πήραν τα
λεφτά. Ψάξατε ή απλά τα είπαµε στην επιτροπή; 

Να πάνε φυλακή οι κλέφτες των αγροτών και κτηνοτρόφων µε
τα πλαστά ΑΦΜ. 

Εκεί σε θέλω, κύριε Τσιάρα. Εκεί σε θέλω. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και τώρα; Τι γίνεται τώρα, κύριε Τσιάρα; Θα τους βάλετε φυ-

λακή; Γιατί µου λέει ο Ηλιόπουλος προηγουµένως –έφυγε τώρα-
για την ιστορία µε το «Predator» δηµεύτηκαν, λέει, οι περιουσίες
στην Αµερική αυτών των κ. Λαβράνου ή πώς λέγονται και Μπί-
τζιου και Μίτζιου και Φίτζιου. Όπως έγινε µε τη «NOVARTIS».
Κουκουλώθηκε η ιστορία στην Αµερική, πήραν τα λεφτά οι µάρ-
τυρες και ο δικηγόρος,  στην Ελλάδα αθώοι όλοι. Έτσι θα γίνει
και µε αυτό, να ξέρετε. Αλλά κάποιους κρατάνε οι Αµερικανοί
έτσι. Το ποιους, βάλτε λίγο το µυαλό να δουλέψει. Και αυτούς
που πήραν λεφτά και αυτούς που πήραν µίζες, όλο το πολιτικό
σύστηµα.

Πάµε και σε ένα µείζον θέµα, κύριε Τσιάρα. Ο κ. Σταµενίτης
µεγάλωσε στα χωράφια, όπως και εγώ, µε τα ροδάκινα. Είναι δυ-
νατόν να έχουµε ακόµα νερά αρδευτικά από τη χούντα, µε τσι-
µέντα ανοιχτά κανάλια; Τα ξέρει ο κ. Σταµενίτης. Πηγαίναµε στα
χωράφια στα ροδάκινα, ανοιχτά κανάλια. Ανοιχτά, κανονικά. Πρέ-
πει να κάνουµε ένα σχέδιο για το νερό. Και για αυτά περί καθη-
γητών κ.λπ.. Να σας πω κάτι πολύ απλά; Δεν χρειάζονται καθη-
γητές.

Επισκέφτηκα το Άγιον Όρος την προηγούµενη εβδοµάδα.
Πήγα στη Μονή Βατοπεδίου. Το τι έκανε αυτή η µονή εκεί, πραγ-
µατικά, µε το νερό, έµεινα έκθαµβος. Πέρα από την αυτάρκεια
και επάρκεια αγαθών που έχουν, γιατί δουλεύουν νυχθηµερόν,
είχαν ταµιευτήρες παντού. Κλειστοί αρκετοί από αυτούς, όχι
ανοιχτοί. Ταµιευτήρες! Και εµείς έχουµε τα ποτάµια να ξεχύνον-
ται στις θάλασσες, τα κανάλια ανοιχτά, µη λελογισµένη χρήση
του νερού, πετάµε ακόµη µε το µπεκ στο καλαµπόκι. Τα ξέρω,
βλέπετε. Το µπεκ ξέρετε τί είναι; Γιατί δεν ξέρετε, επειδή είστε
από την Αθήνα οι περισσότεροι, φαντάζοµαι. Είναι ένα µηχάνηµα
που πετάει το νερό προς τα πάνω. Το πετάει είκοσι µέτρα ψηλά
και µε 40 βαθµούς θερµοκρασία, τα 3/5 του νερού εξαφανίζονται.
Έτσι ποτίζουν οι Έλληνες, όταν οι άλλοι έχουν υδροπονικές. Τι
να συζητάµε τώρα; Πόσα χρόνια θα χρειαστεί, κύριε Τσιάρα, να
κυβερνήσετε δέκα, είκοσι, τριάντα, σαράντα, πενήντα, µια χιλιε-
τία; Πόσα χρόνια για να διορθώσουµε τα απλά πράγµατα, εν
πάση περιπτώσει;  Αυτά λέει η Ελληνική Λύση. 

Τώρα, να σας πω. Τι θα γίνει µε τον ποταµό εκεί στον Έβρο,
τον Άρδα; Τι θα γίνει, κύριε Τσιάρα; Γελάτε. Τα νερά αυτά χρει-
άζονται για τον Έβρο, για να ποτίζουν οι κάτοικοι στον Έβρο. Τε-
λειώνει η συµφωνία. Έληξε και πρέπει να υπάρχει µία απάντηση
µέχρι τον Σεπτέµβριο. Και καλά που ήταν ο Πρωθυπουργός, για
να τα λέµε όλα. Πήρε τηλέφωνο ο Πρωθυπουργός και έδωσε µια
παράταση µέχρι τέλος Σεπτεµβρίου. Η συµφωνία έληγε το ‘64
και έληξε τώρα. Και εγώ ρωτώ εµένα, µόνος µου αναρωτιέµαι,
ξέρω ότι µια συµφωνία τελειώνει τώρα. Περιµένω στο παρά ένα;

Είναι η συµφωνία -µισό λεπτό να σας πω εγώ, την έχω µπρο-
στά µου- του 1964 και παρατάθηκε µέχρι το τέλος της καλλιερ-
γητικής περιόδου του Σεπτεµβρίου. Η εφηµερίδα του ‘63 είναι;
Εντάξει χάσαµε ένα χρόνο, δεν είναι του ‘64, είναι του ‘63.  

Να µας πείτε, λοιπόν, τι θα κάνουµε µε τον Άρδα, µας τηλε-
φωνούν από τον Έβρο. Να µας πείτε. 

Και αν θέλετε να πάµε µαζί στο Βατοπέδι και µε τον κ. Σταµε-
νίτη, για να δείτε πως γίνεται µε τα νερά. Και σας µιλάω σοβαρά,
τώρα δεν κάνω πλάκα. Ένας ηγούµενος και εκατό µοναχοί και
έχουν νερό άπειρο. Και εργαστήκανε, µοχθήσατε, παλέψανε και
το φτιάξανε. Εσείς τί κάνετε στο Μέγαρο Μαξίµου και στα Υ-
πουργεία σας -να καταλάβω κι εγώ- πέρα από ρουσφετάκια,
πέρα από εξυπηρετήσεις µε τα πλαστά ΑΦΜ; Δεν λέω για τον κ.
Τσιάρα, οι προηγούµενοι ξέρουν τι λέω. Ας ελπίσουµε ότι θα τα
λύσει ο κ. Τσιάρας. Χλωµό το βλέπω, γιατί από έναν δεν ξεκινάει
ποτέ η λύση. Γιατί εδώ το πρόβληµα δεν είναι ο Τσιάρας, είναι η
φιλοσοφία, είναι η νοοτροπία, είναι η αντίληψη που έχει ο Πρω-
θυπουργός για τα πράγµατα. Δεν έχει ενσυναίσθηση του τι περ-
νάει ο ελληνικός λαός. Είναι βαθιά νυχτωµένος ο Έλληνας
Πρωθυπουργός.

Πάµε σε ένα θέµα που προέκυψε τις τελευταίες µέρες, γιατί
έχω να πω και άλλα στην πορεία. Λαθροµετανάστες. Σας λέγαµε
για τους λαθροµετανάστες, κύριε Τσιάρα µου, Υπουργέ µου:
«Προσέξτε, κλείστε τα σύνορά». Μας λέγατε ισλαµοφοβικούς,
υπακούοντας στην ψευτοαριστερά και στα κελεύσµατα της. Σας

λέγαµε, κλείστε, βρε, τα σύνορα, µπαινοβγαίνουν, έρχονται χι-
λιάδες. Λέγατε είστε ακραίοι. Έβγαινε εδώ ο Πρωθυπουργός και
έλεγε οι ακραίοι που ζητάνε αυτό και εγώ είµαι περήφανος που
µπολιάζεται η ελληνική κοινωνία µε τους µετανάστες πρόσφυ-
γες.

Τώρα που κάνει ο Σόλτς αυτό που λέγαµε εµείς, και είναι και
σοσιαλιστής; Τώρα τι γίνεται, κύριε Τσιάρα µου; Έλα µου ντε!
Θέλετε τώρα να κάνετε ό,τι λέµε; Ούτε ο Αντιπρόεδρος του
Εδεσσαϊκού δεν τα κάνει αυτά. Θα σας δω να τα εφαρµόζετε.
Κλείστε τα σύνορα τώρα. Κλείστε τα σύνορα τώρα! Μην δεχτείτε
κανέναν πίσω από τη Γερµανία, για όσα λεφτά και αν σας δώ-
σουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στην ακρίβεια. Η ακρίβεια µαστίζει τους Έλληνες.

Είναι γεγονός αναµφισβήτητο. Μόνο ο Πρωθυπουργός δεν το
βλέπει και ο Βορίδης. Ο Βορίδης λέει τα δικά του. Είναι γνωστό
ότι ο Βορίδης έχει έναν δοκησισοφισµό περίεργο. Έχει αυτή τη
λεξιπλασία. Φτιάχνει λέξεις. Το πάει από εδώ, το πάει από εκεί,
εντάξει, είναι και καλός ρήτορας, τα βολεύει στο µυαλό του όπως
θέλει και ο κόσµος τον ακούει. Οι Έλληνες, όµως, στενάζουν. 

Εσείς παρακολουθείτε απαθής, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή
σας, τον αργό θάνατο των Ελλήνων και της Ελλάδος. Στο µόνο
που είστε ακριβείς ως Κυβέρνηση είναι ότι δεν κάνετε τίποτα για
την ακρίβεια, για τα καρτέλ, για τους ολιγάρχες και πεθαίνει στην
πείνα ο Έλληνας. Τώρα θα σας αποδείξω γιατί καταστρέφετε την
Ελλάδα, και το κάνατε και εκούσια, όχι µόνο ακούσια, κύριε
Υπουργέ. 

Είστε Κυβέρνηση «ντιλαδόρων», κύριε Υπουργέ; Κάνετε deals;
Θα σας το αποδείξω τώρα. Είστε υπηρέτες των ολιγαρχών, κύριε
Υπουργέ; Εσείς όχι. Όχι εσείς. Η Κυβέρνησή σας είναι και θα σας
το αποδείξω µε στοιχεία τώρα. Μην βιάζεστε, κύριε Τσιάρα.
Είστε η Κυβέρνηση της ανοµίας και των υπογείων διαδροµών.
Είστε η Κυβέρνηση της διαφθοράς. Θέλετε απόδειξη; Ωραία.
Πόσα χρόνια κυβερνάει η Νέα Δηµοκρατία; Κυβερνάει είκοσι;
Τριάντα; Σαράντα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων):…(Δεν ακούστηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Πόσο είπατε; Γιατί πριν δεν ήταν η Νέα Δηµοκρατία; Έχετε
δίκιο. Έχει δίκιο ο κ. Τσιάρας είναι Μητσοτάκης - Νέα Δηµοκρα-
τία. Είναι ο Μητσοτακισµός, και όχι του Καραµανλή του Κωνσταν-
τίνου η Νέα Δηµοκρατία, των πλατιών λαϊκών παραδόσεων, της
κοινωνίας των Ελλήνων, του έθνους και του γένους. Έχετε δίκιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εν πάση περιπτώσει, κυβερνάτε σαράντα χρόνια. Ξέρετε,

κύριε Τσιάρα, ότι πωλούνται ποινικά µητρώα έναντι 10.000 ευρώ;
Το γράφει σήµερα ο Τύπος, το έγραφε και χθες. Υπάρχει µια
φάµπρικα εξυπηρέτησης Βουλευτών, Υπουργών, Γενικών Γραµ-
µατέων, διοικητών, µελών ΔΕΠ και τα λοιπά, των λαθρεµπόρων,
για να εξασφαλίσουν ένα ποινικό µητρώο. Δεν βγήκε καµµία διά-
ψευση. Ψάχνει η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, προς τιµήν
της. Αλλά σαράντα και πενήντα χρόνια δεν το εντοπίσατε;
Έπρεπε να βγει το «DOCUMENT» του Βαξεβάνη για να κινηθεί η
Εισαγγελία του Αρείου Πάγου; Άνθρωποι λαθρέµποροι και βια-
στές να παίρνουν ποινικά µητρώα; 

Πάµε στο δεύτερο. Ξέρετε γιατί σας είπα «ντιλαδόρους»; Θα
σας πω εγώ. Είναι δυνατόν Πρωθυπουργός της χώρας να καλεί
ολιγάρχη στο Μαξίµου για να του πει να µην πάρει τράπεζα; Είναι
δυνατόν να καλείται ολιγάρχης από τον Πρωθυπουργό της
χώρας στο Μέγαρο Μαξίµου επειδή ο άνθρωπος θέλει να κάνει
στην ελεύθερη οικονοµία µια εξαγορά της Attica Bank –δεν ξέρω
τι θέλει να κάνει, δεν µε ενδιαφέρει καν- και να τον καλεί ο Πρω-
θυπουργός, να κάνει τα «ντιλαρίσµατα» και να τον αποτρέπει;
Είναι δυνατόν να αποτρέπει ο Πρωθυπουργός εξαγορές τηλεο-
πτικών σταθµών; Τι είστε; «Νταλαβερτζήδες» είστε; «Ντιλαδόροι»
είστε; Μιζαδόροι; Μητσοτάκης; Τι είστε; Πραγµατικά απορώ µε
αυτά που συµβαίνουν στην Κυβέρνηση. Σε καµµία χώρα του κό-
σµου δεν θα καλούσε Πρωθυπουργός ολιγάρχη -και ξέρετε πολύ
καλά τι εννοώ, είπα Attica Bank, και δεν µε ενδιαφέρει αν θα την
εξαγοράσει, δεν πάει να κάνει ό,τι θέλει- ή θα έλεγε στον άλλον
«µην παίρνεις το κανάλι». Πού βρισκόµαστε; Τι Μπανανία φτιά-
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ξατε; Αυτό είναι κράτος; Πραγµατικά απορώ. Πού το έχετε δει
αυτό στην ελεύθερη οικονοµία; 

Πάµε στο γεγονός ότι όλα τα πολιτικά κόµµατα κατάντησαν
την Ελλάδα φαιδρά πορτοκαλέα. Θα σας το αποδείξω τώρα.
Ντιµπέιτ πολιτικών αρχηγών δεν κάναµε. Δεν ήθελε ο Πρωθυ-
πουργός. Την πάτησε την πρώτη φορά. Δεν ήθελε και δεύτερη
να την πατήσει. Το αντιλαµβάνοµαι. Είναι ανασφαλής. Είναι ευ-
θυνόφοβος. Φοβάται την αντιπαράθεση µε την Ελληνική Λύση
και το τσαλαπάτηµα των έωλων επιχειρηµάτων του. Το αντιλαµ-
βάνοµαι. Αλλά θα κάνει –λέει- η κρατική ΕΡΤ –και ζητώ συγγνώµη
από τους συντρόφους στο ΠΑΣΟΚ εκεί πέρα, τους συντρόφους
σας- ντιµπέιτ των αρχηγών του ΠΑΣΟΚ. Δεν είστε σοβαρό κρά-
τος. Ντιµπέιτ πολιτικών αρχηγών δεν γίνεται γιατί αρνείται ο
Πρωθυπουργός. Και η κρατική τηλεόραση που πληρώνουν οι Έλ-
ληνες, θα κάνει ντιµπέιτ -λέει- του ΠΑΣΟΚ για την αρχηγία. Ας
κάνει και ο ΣΥΡΙΖΑ, ας κάνουν και όλα τα υπόλοιπα κόµµατα, να
το κάνουµε «µαγαζάκι»-λάφυρο την ΕΡΤ. Δεν είναι λογικές αυτές. 

Πάµε τώρα και στο άλλο θέµα για να σας αποδείξω ότι είναι
κράτος διαφθοράς το ελληνικό κράτος. Κύκλωµα µε τις ψευδείς
συνταγογραφήσεις. Θέση στο δηµόσιο τριάµισι εκατοµµύρια.
Ακούστε λίγο. Κύριε Υπουργέ, ακούστε µε λίγο γιατί αυτό είναι
πιο σοβαρό. Πώς γινόταν η πλαστή συνταγογράφηση; Ξέρετε,
κύριοι συνάδελφοι; Γινόταν από δοµές. Δηλαδή τα ονόµατα, τα
ΑΦΜ ήταν από δοµές, από µετανάστες, από λαθροµετανάστες,
από φυλακή.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ:...(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν µε ενδιαφέρει πώς λέγεται.
Είχαν εξαφανιστεί αυτοί. Πού τα βρήκαν τα στοιχεία; Ποιος

έδωσε τα ΑΜΚΑ; Ποιος έδωσε τα ΑΜΚΑ των ανθρώπων που είναι
στις δοµές; Ποιος, κύριε Υπουργέ, έδωσε τα ΑΜΚΑ των φυλακι-
σµένων; Το Υπουργείο ή µήπως οι µπίζνες, καλά οργανωµένες,
οι ΜΚΟ και φάγανε 3,5 εκατοµµύρια ευρώ µε γιατρούς µαζί; Για
πείτε µου; Δεν υπάρχει άλλη πηγή για να ξέρω το ΑΜΚΑ; Ή
Υπουργείο ή ΜΚΟ. Αυτά είναι που πρέπει να απαντηθούν, τριά-
µισι δισεκατοµµύρια βγαίνουν από την ελληνική υγεία, από τη
δηµόσια υγεία, κύριε Υπουργέ. 

Και επειδή είστε και οικογενειάρχης άνθρωπος. Γνωριζόµαστε
και χρόνια µε τον κύριο Υπουργό, να ξέρετε. Πολιτική είναι η αν-
τιπαράθεση. Και τον σέβοµαι και τον εκτιµώ, και το ξέρει προσω-
πικά. Αλλά, δυστυχώς, υπηρετεί µια Κυβέρνηση του αφελλη-
νισµού, πραγµατικά Κυβέρνηση του αφελληνισµού. Και µάλιστα
ο αφελληνισµός, Υπουργέ µου, προχωρά απρόσκοπτα. Δεν τα
ξέρετε εσείς αυτά. Δεν είστε υποχρεωµένος. Σας δείχνω λοιπόν
το βιβλίο Ιστορίας της ΣΤ’ δηµοτικού του ‘12. Αυτό εδώ. Θυµά-
στε; Τώρα είναι το καινούργιο. Εδώ λοιπόν τι έχει; Έχει µια εκ-
κλησία. Τώρα τι εκκλησία είναι αυτή χωρίς σταυρό, δεν το
καταλαβαίνω εγώ αυτό. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής και αυτό. Όταν επιχειρείται µε αυτόν τον τρόπο ο ανθελλη-
νισµός, η απορθοδοξοποίηση, υπάρχει πρόβληµα, κύριε Υπουρ-
γέ. Είστε και ορθόδοξος χριστιανός. 

Πάµε στο άλλο τώρα. Το µάθατε; Έχετε εικόνα, κύριε Υπουρ-
γέ; Γιατί εγώ έχω µία κόρη και κάποια στιγµή θα έχω και εγγόνι.
Πού να φανταζόµουν εγώ ότι θα ερχόταν η Νέα Δηµοκρατία για
να µάθει στο παιδί µου σεξουαλική διαπαιδαγώγηση. Είναι αυτό
εδώ το εγχειρίδιο του δασκάλου τους. Θα το δώσω εδώ στα
Πρακτικά. Να χαίρεστε τον κ. Μητσοτάκη και την παρέα του. Λέει
το εγχειρίδιο: «Τι κόσµο θέλουµε για τα παιδιά µας; Θέλουµε
έναν κόσµο που να µας χωράει όλες, όλους και όλα». Όταν λέτε
«όλα» τι εννοείται, κύριε Τσιάρα; Σχολικό εγχειρίδιο. Το καταθέτω
στα Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλες, όλους, όλα! Το «όλα» τι είναι; Τι θέλει να πει ο Μητσο-
τάκης εδώ; Τι σηµαίνει όλα; «Λο» και «λα», Λόλα. Τι σηµαίνει
«όλα»; Τα όλα; Το όλον; Το «όλον» ΠΑΣΟΚ που λέγανε για το πα-
ρελθόν; Ο Βενιζέλος το έλεγε αυτό. Το «όλον» ΠΑΣΟΚ. Είχε µια
θεωρητικολογία Βοριδική. Θεωρίες. Το όλον, τα όλα!

Πραγµατικά είστε περήφανοι γι’ αυτή την Κυβέρνηση; Ξέρω

ότι δεν είστε και οι δύο σας. Ξέω ότι δεν µπορεί να είστε περή-
φανοι. Το γνωρίζω. Το αντιλαµβάνοµαι. Όπως και πολλοί συνά-
δελφοι στη Νέα Δηµοκρατία. Αφού, λοιπόν, δεν είστε υπερήφα-
νοι, ρίξτε τον Μητσοτάκη για να τελειώνει και να απαλλαγεί η
χώρα από αυτόν τον άνθρωπο που βιάζει κάθε έννοια συντηρη-
τικής λογικής, κάθε έννοια προόδου, κάθε έννοια δηµοκρατίας. 

Απευθύνοµαι, λοιπόν, στους γονείς. Έχουν το δικαίωµα, µε
βάση τον νόµο, το µάθηµα αυτό να ζητήσουν να εξαιρεθεί και να
µην πηγαίνουν τα παιδιά στο µάθηµα αυτό. Κάνω έκκληση σε
όλους τους γονείς που αγαπούν το παιδί τους, µην του µπλέξουν
την ψυχούλα µε τα «όλα», το «όλο» από πέντε, έξι, επτά και οκτώ
χρονών. Έκκληση. Παράκληση.

Και να σας πω, λοιπόν, και σε τι κοινωνία οδηγεί η Νέα Δηµο-
κρατία, κύριε Υπουργέ µου. Ρεπορτάζ του «ΣΚΑΪ», του καναλιού
της Νέας Δηµοκρατίας. Ακούστε το ρεπορτάζ για µία κυρία που
τα έφτιαξε µε αεροπλάνο. Σε δελτίο ειδήσεων παρακαλώ αυτό.
Μην γελάτε, κύριοι. Δεν ντρέπεστε λίγο γι’ αυτό που κάνετε, είναι
ρατσιστικό αυτό που κάνετε. Δικαίωµα είναι, τα έφτιαξε µε αε-
ροπλάνο. Αυτό λέει το ρεπορτάζ του «ΣΚΑΪ». Και τι λέει; Λέει ότι
χώρισαν από κοινού µετά από εννέα χρόνια. Ρεπορτάζ δηµοσιο-
γράφου στο δελτίο ειδήσεων, σε εκποµπή. Η κυρία δηλώνει «αν-
τικειµενόφιλη», είναι φίλη µε τα αντικείµενα, δηλαδή µε το
µικρόφωνο, µε το ποτήρι, µε το αεροπλάνο. Και είναι δικαίωµά
της, λέει ο δηµοσιογράφος. Ο άλλος λέει «και καλά κάνει». Ο τρί-
τος δηµοσιογράφος λέει: «Αυτό εξηγείται επιστηµονικά;». Δηµο-
σιογράφος λέει: «Βέβαια, το εξηγούν οι επιστήµονες». Αντικειµε-
νόφιλη! Κοιτάξτε τι ανακαλύψαµε µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη,
τους αντικειµενόφιλους, το όλο, τα όλα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τώρα τι σχέση έχει το ρεπορτάζ;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έχει µια ιδιαίτερη σχέση. Να σας πω ποια είναι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ποια είναι;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δικό σας µαγαζί είναι, εγώ απέξω δεν περνάω. Ό,τι ώρα
και να ανοίξεις, Πρωθυπουργός, Πορτοσάλτε, τα καλά παιδιά της
Νέας Δηµοκρατίας. Άντε και κανένας πασόκος περνάει απέξω
και κανένας συριζαίος πού και πού για να τους βρίζουν και αυ-
τούς και να πουν τα δικά τους. Όλο Νέα Δηµοκρατία είναι εκεί
το µαγαζί.

Ο Άδωνις εδώ, κύριε Τσιάρα, ξέρετε τι µου είπε; Μου είπε: «Να
πάρω τον Αλαφούζο ένα τηλέφωνο να σε βγάλει αν θέλεις». Εδώ
ήταν. Και µου λέτε τι σχέση έχει η Κυβέρνηση µε τον «ΣΚΑΪ»; 

Δικό σας µαγαζί είναι. Τηλέφωνα εσείς παίρνετε. Δεν παίρ-
νουµε εµείς να βγουν ή να µη βγουν οι αντίπαλοί σας. Εγώ τα
λέω;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή τελειώνει και ο χρόνος, θα ήθελα να πω στον κύριο

Υπουργό ότι σήµερα ένας Τούρκος ακατανόµαστος Υπουργός –
δεν ξέρω τι είναι- επιτέθηκε στον κ. Δένδια, στον κ. Δένδια της
µειωµένης επήρειας, στον κ. Δένδια της παραχώρησης της εθνι-
κής κυριαρχίας, στον κ. Δένδια που χάρισε το Στεφανοβίκειο
στους Αµερικανούς χωρίς να ενηµερώσει κανέναν, στον κ. Δέν-
δια που ψήφισε όλα τα αντιλαϊκά µέτρα της Νέας Δηµοκρατίας
του Μητσοτάκη. Όµως, επειδή είναι Υπουργός της ελληνικής κυ-
βέρνησης, εµείς θα πούµε ότι εκπροσωπεί την Ελλάδα, στεκό-
µαστε δίπλα και του ζητάµε να πει κάτι, αν µπορεί, γιατί ο
Τούρκος Υπουργός µίλησε για «γαλάζια πατρίδα». Να του απαν-
τήσει ο Δένδιας: «Ναι, υπάρχει µια γαλάζια πατρίδα και είναι ελ-
ληνική και περιλαµβάνει όλα όσα δικαιούµαστε γεωπολιτισµικά».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μπορεί να το πει ο κ. Δένδιας; Εδώ τον θέλω τον κ. Δένδια.

Εµείς στεκόµαστε δίπλα στη δήλωση αυτή, να την πει όλη µαζί
ενωµένη: γεωπολιτισµικά. Είναι πολύ σηµαντικός στη διεθνή εξω-
τερική πολιτική ο όρος «γεωπολιτισµός», κάτι που αποφεύγει να
χρησιµοποιήσει η ελληνική Κυβέρνηση εδώ και δεκαετίες.

Πάµε και στην ενέργεια και ακούστε τώρα την παράνοιά σας,
κύριε Υπουργέ. Είστε στη σωστή πλευρά της ιστορίας. Επιβάλ-
λετε κυρώσεις στη Ρωσία και δεν µπορούν να πουλήσουν οι
αγρότες τα µαρούλια, τις τοµάτες και τα ροδάκινα. Όµως, για το
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πεντάµηνο Απρίλιος-Αύγουστος του 2024 η Ελλάδα όχι µόνο δεν
µείωσε την  κατανάλωση φυσικού αερίου από τη Ρωσία –ακού-
στε-, αλλά την αύξησε κιόλας. Καταγράφηκαν οι δεύτερες υψη-
λότερες εισαγωγές ρωσικού αερίου στη χώρα µας τον Αύγου-
στο. Δηλαδή, να µην πουλήσει ο αγρότης το ροδάκινο, να µην
πουλήσει ο κτηνοτρόφος το γάλα, να µην πουλήσουµε το µα-
ρούλι µας, αλλά µπορεί η Ρωσία να στέλνει µέσω Τουρκίας φυ-
σικό αέριο και να το αγοράζει ο κ. Μητσοτάκης. Μπορούν οι
εφοπλιστές να φέρνουν πετρέλαιο και φυσικό αέριο και να το
παίρνουν στον Λακωνικό Κόλπο οι Έλληνες by bus. 

Αυτό δεν είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας. Όχι, αυτή είναι
η σωστή πλευρά της λαθροµπίζνας. Είναι λαθροµπίζνα να ταΐζω
την Τουρκία µε by bus, το φυσικό αέριο να το παίρνω από την
Τουρκία µε τον TurkStream.

Και να σας πω γιατί λέω ότι δουλεύετε για την Τουρκία; Διότι
δίνετε άδειες για φωτοβολταϊκά -σας ενδιαφέρει και τους δύο-
ιδίως στη Θεσσαλία. Ακούστε πώς δίνονται οι άδειες στη Γερµα-
νία, παραδείγµατος χάριν, που ξέρω καλά. Ακούστε. Στις σοβα-
ρές χώρες, λοιπόν, όπως η Γερµανία, οι άδειες για φωτοβολταϊκά
και αιολικά πάρκα παραχωρούνται µε ανοικτούς ανταγωνιστι-
κούς διαγωνισµούς. Τις κερδίζουν αυτοί που δίνουν το µεγαλύ-
τερο εφάπαξ στην αγορά άδειας, χαµηλότερη τιµή κιλοβατώρας.
Στις µπανανίες της Ελλάδας του κ. Μητσοτάκη η ΡΑΕ και η Κυ-
βέρνηση παραχωρεί δωρεάν τις άδειες στους κοµµατικούς φί-
λους ολιγάρχες, στα καρτέλ της ενέργειας για ανεµογεννήτριες
και φωτοβολταϊκά. Ιδού η διαφορά και είναι ουσιαστική. Είναι ου-
σιαστική, επαναλαµβάνω.

Και επειδή µας τάισε πολλά παραµύθια, σας διαβάζω ρεπορ-
τάζ αγγλικών καναλιών σηµερινό. Το καταθέτω τα Πρακτικά. 

Δυστυχώς, κύριε Τσιάρα, είναι αυτό εδώ το ρεπορτάζ, που και
στο BBC µεταδόθηκε. Ο τίτλος είναι: «Στη Σκωτία χρησιµοποιού-
σαν ντιζελοκινητήρες για να εµποδίσουν τις ανεµογεννήτριες να
παγώνουν». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Τo ακούσατε, κύριε Τσιάρα; Τον χειµώνα που είχε κρύο στη
Σκωτία και πάγωναν οι ανεµογεννήτριες, έβαζαν ντιζελοκινητή-
ρες να θερµαίνουν τις ανεµογεννήτριες για να µην παγώνουν. Το
καταλαβαίνετε αυτό; Πράσινα παραµύθια, πράσινα άλογα πράτ-
τετε. «Πράσινα» άλογα πράττετε.

Σας το λέω να το ξέρετε. Κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό για να
οικονοµάει ο Μυτιληναίος. Καλός άνθρωπος. Α, είπα Μυτιλη-
ναίος. Ακούστε και κάτι τελευταίο. Ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ ξέ-
χασε να µας πει για τις εξορύξεις πάλι.

Γιατί, κύριε Τσιάρα; Άχνα για τις εξορύξεις, κουβέντα για τις
εξορύξεις. Για το φυσικό αέριο, για το πετρέλαιο, για τα υδροη-
λεκτρικά. Δεν µας είπε τίποτε για τις εξορύξεις. Τίποτα. Όταν
λέω τίποτα, εννοώ τίποτα. Είναι σηµαντικό.

Μιας και µιλάω για τον Ευάγγελο, ο εκλεκτός φίλος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, µην ξεχνάµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ
γινόταν το δικαστήριο, µια µικρή τροπολογία έγινε για εκείνη την
περίπτωση και έτυχε ο κ. Μυτιληναίος να ευνοηθεί από την τρο-
πολογία κατά το παρελθόν. Δεν ήταν σκόπιµο. Φαντάζοµαι ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ δεν κάνει τέτοια πράγµατα, αλλά ευνοήθηκε ο κ. Μυτι-
ληναίος.

Εδώ είναι ο κ. Μητσοτάκης, η σύζυγός του, και ο κ. Μυτιλη-
ναίος δίπλα-δίπλα. Πάρα πολύ ωραία. Ξεκινάει στο Σούνιο ο
Πρωθυπουργός εδώ στη φωτογραφία να οµιλεί: «Αξιότιµε Πρό-
εδρε της Βουλής, αξιότιµε Υπουργέ, αγαπητέ Βαγγέλη…». Ο
Βαγγέλης δεν είναι ο Βαγγέλης µε την πόρτα που έκλεινε ο Ξαρ-
χάκος, είναι ο Μυτιληναίος. Φώναζε ο Ξαρχάκος «Βαγγέλη» και
έκλεινε η πόρτα. «Αξιότιµε Βαγγέλη». Έτσι προσφωνείς. Το ότι
υπήρχαν άλλοι χίλιοι από κάτω δεν ήταν αξιότιµοι. Ο Βαγγέλης
ήταν αξιότιµος. Πώς να µην ήταν αξιότιµος; Βέβαια.

Να σας πω γιατί είναι αξιότιµος. Το κατήγγειλε ο Πρόεδρος
της Κοινότητας Αχλάδας στη Φλώρινα. Τι είπε; Η πώληση του λι-
γνίτη στα Σκόπια. Ποιος µεταφέρει και παίρνει τον λιγνίτη; Ο
αξιότιµος Βαγγέλης. Στις 13 Σεπτεµβρίου του 2022 στην Αθήνα
συναντά ο Πρωθυπουργός των Σκοπίων Κοβατσέφσκι τον Μη-

τσοτάκη και συµφωνούν για ενεργειακή συνεργασία. Στις 13 Σε-
πτεµβρίου του 2022 επαναλαµβάνω. Τέλος του 2022 ο αξιότιµος
Βαγγέλης µπαίνει ως στρατηγικός επενδυτής, δηλαδή µε δέκα
ηµέρες διαφορά. Συµπτωµατικά παίρνει περίπου οκτακόσιους χι-
λιάδες τόνους λιγνίτη από την Αχλάδα, τον µεταφέρει στα Σκόπια
και παίρνει µόνο 30 εκατοµµύρια ευρώ για τη δουλειά αυτή για
µερικούς µήνες ο αξιότιµος Βαγγέλης. Δεν λέω ότι κλέβει ο άν-
θρωπος. Είναι αξιότιµος άνθρωπος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κλείνω, κλείνω.

Δεν µας ενοχλούν οι ολιγάρχες, ο Βαγγέλης. Ο Βαγγέλης σας
ενόχλησε; Αποκλείεται. Τι καλός Βαγγέλης, όµως. Έτσι; Βρε τον
Βαγγέλη. Ο Βαγγέλης είναι διαφήµιση σε όλα τα κανάλια: «PRO-
TERGIA». Όπου ανοίγετε και κλείνετε την τηλεόραση, είναι ο
Βαγγέλης.

Για το χατίρι του κυρ Βαγγέλη, λοιπόν –όχι του αξιοτίµου, του
κυρ Βαγγέλη- γκρεµίσατε και την εκκλησία στο χωριό Αχλάδα.
Εδώ ήταν υποχρεωµένος ο κυρ Βαγγέλης και οι υπόλοιποι εργο-
λάβοι εκεί να αφήσουν την εκκλησία αλώβητη στην Αχλάδα Φλώ-
ρινας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή θέλω να κλείσω και πιέ-
ζει και ο Πρόεδρος, οι ολιγάρχες είναι βέβαιο για ένα πράγµα,
ότι δεν υπηρετούν τον ελληνικό λαό ούτε τα συµφέροντά του.
Δυστυχώς, ταυτίζεται και η Κυβέρνηση σε αυτό. Οι επιλογές της
όλες είναι αντιλαϊκές, είναι φιλοολιγαρχικές. Όλες οι επιλογές
αυτής της Κυβέρνησης κατατείνουν σε ένα συµπέρασµα: Κάνουν
µπίζνες οι ολιγάρχες, κάνει πάρτι το Μαξίµου. Αυτή είναι η αλή-
θεια. 

Τώρα, όµως, τι κάνουν οι ολιγάρχες; Σας έκαναν όλους γης
µαδιάµ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Στο ΠΑΣΟΚ γίνεται χαµός,
επτά αρχηγοί, οκτώ αρχηγοί, άλλοι δεκαπέντε σε εσάς. Έχουν
και οι άλλοι κάτι προβληµατάκια µαθαίνω. Όλοι έχετε προβλή-
µατα. Το πέτυχε ο Μητσοτάκης στα µέσα ενηµέρωσης. Τι κάνει,
όµως; Βλέπουν να ανεβαίνει η Ελληνική Λύση. Έχουν τροµάξει
στη Νέα Δηµοκρατία και βλέπουν ότι δεν τραβούν και τα υπο-
κοµµατίδια που κάνουν. Αναγκαστικά είναι η απελπισία µεγάλη
του κ. Μητσοτάκη.

Όµως, προκαλεί κατάπληξη ένα άλλο θέµα. Δεν είναι δυνατόν
δήθεν πατριωτικά κόµµατα ή πατριωτικά κόµµατα ή όπως αυτο-
προσδιορίζονται να βάλλουν εναντίον της Ελληνικής Λύσης, που
είναι η µόνη Αντιπολίτευση µε επιχειρήµατα. Δηµιουργείτε συ-
νειρµούς λάθος έτσι και ο κόσµος πιστεύει ότι είστε δεκανίκια
του κ. Μητσοτάκη. Εγώ δεν θα το πιστέψω αυτό. Αποκλείεται.
Δεν µπορεί. Δεν γίνεται.

Όταν, λοιπόν, η Ελληνική Λύση κάνει κριτική εποικοδοµητική
µε επιχειρήµατα, µε αποδείξεις, δεν µπορούν να βγαίνουν οι
άλλοι και να συνδράµουν διά της παρουσίας ή διά του λόγου τον
κ. Μητσοτάκη. Κάνουν πόλεµο εναντίον µας µε συκοφαντίες, µε
ψεύδη. Τέτοια απελπισία!

Το κυριότερο είναι ότι επιχειρούν και εµπλοκή ηµών µέσω τρί-
των ψεύτικων στοιχείων µόνο και µόνο για να εκθέσουν την Ελ-
ληνική Λύση. Εµείς, όµως, ό,τι λέµε το λέµε και το εννοούµε.
Μιλάµε µόνο πολιτικά. Δεν συκοφαντούµε, δεν απειλούµε, δεν
δηµιουργούµε ρήγµατα στον πατριωτικό χώρο, γιατί είµαστε
εµείς ο πατριωτικός χώρος, εµείς είµαστε ο πόλος, εµείς είµαστε
η έκφραση, εµείς µιλάµε για εθνική ανεξαρτησία και λαϊκή κυ-
ριαρχία. Αυτή είναι η διαφορά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να πω και κάτι; Εχθρός µας είναι τα προβλήµατα του ελ-

ληνικού λαού και η Νέα Δηµοκρατία και ουδείς άλλος. Όλοι οι
άλλοι απέναντί µας, ας είναι απέναντί µας. Εµείς µε τη Νέα Δη-
µοκρατία έχουµε να κάνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας θα πω ποια είναι η διαφορά µας. Δυστυχώς, η

Νέα Δηµοκρατία καίει τη χώρα. Την καίει, θα αφήσει αποκαΐδια.
Εµείς θέλουµε να σώσουµε τη χώρα. Για την καρέκλα ο Πρωθυ-
πουργός. Και φαίνεται ότι είναι απελπισµένος από τις δηµοσκο-
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πήσεις που παίρνει ο ίδιος. Εγώ ποτέ δεν τις σχολίασα. Είναι
απελπισµένος ο Πρωθυπουργός. Πανικός στο Μαξίµου. Θέλει
πίσω του να αφήσει στάχτες. Δυστυχώς, το λέω µε πόνο ψυχής
γιατί είναι για την Ελλάδα µας, για την πατρίδα µας. Και όπως
λέει ο Κινέζος φιλόσοφος, ο Σουν Τσου, «ένας κακός άνθρωπος
θα κάψει το ίδιο του το έθνος στο έδαφος για να κυβερνήσει
πάνω στις στάχτες».

Δεν θα τον αφήσουµε. Θα τον ρίξουµε. Θα του κάνουµε κρι-
τική. Θα φύγει γρήγορα. Θα πάει σε εκλογές. Καταρρέει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όταν εσείς, λοιπόν, θα ψάχνετε για Αρχηγό, εµείς θα φωνά-

ζουµε στον ελληνικό λαό ότι είµαστε εδώ, δίπλα σου για την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο για ένα λεπτό επί προσωπικού; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Για το ΠΑΣΟΚ τα είπα, όχι για εσένα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ένα λεπτό, πα-

ρακαλώ, γιατί πρέπει να προχωρήσουµε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε, πραγµατικά για ένα λεπτό. 
Ακούσαµε µια οµιλία τριάντα έξι λεπτών. Σε αυτά τα τριάντα

έξι λεπτά δεν ακούστηκε µόνο µία λέξη: «υποκλοπές». 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Το είπα! Δεν ήσουν εδώ, στην αρχή το είπα!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορεί κάποιος να

αναρωτιέται γι’ αυτή την τοποθέτηση του Κυριάκου Βελόπουλου.
Μπορεί κάποιος εξωτερικά να λέει γιατί τόσο µεγάλη ευκολία
από τη στιγµή που το Υπουργείο Οικονοµικών των ΗΠΑ,…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Πρόεδρε, το είπα! Γιατί δεν το λες; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …το Υπουργείο Οικο-
νοµικών εκθέτει ανεπανόρθωτα και την Κυβέρνηση και τη δικαιο-
σύνη. 

Όποιος, όµως, γνωρίζει καλύτερα, καταλαβαίνει τη στάση του
κ. Βελόπουλου και της Ελληνικής Λύσης για έναν πολύ απλό
λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Εγώ φταίω που σε άφησα να µιλήσεις. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Βελόπουλος ήταν
αυτός ο οποίος έβαλε πλάτη στην Κυβέρνηση όταν άλλαξε τη
σύνθεση της ΑΔΑΕ και του ΕΣΡ. Πότε άλλαξε η Κυβέρνηση τη
σύνθεση της ΑΔΑΕ; Τη στιγµή που συνεδρίαζε και συζητούσε για
επιβολή προστίµου 100 χιλιάρικα στην ΕΥΠ. 

Όταν, λοιπόν, έχεις βάλει πλάτη µε αυτόν τον τρόπο στο κα-
θεστώς Μητσοτάκη σε ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα, όταν έχεις πα-
ρακολουθήσεις στρατιωτικών και, µάλιστα, των στελεχών που
ευθύνονται για τα εξοπλιστικά προγράµµατα, µε ό,τι αυτό σηµαί-
νει για το οικονοµικό σκέλος του σκανδάλου των υποκλοπών, το
να λες σε άλλες πολιτικές δυνάµεις επειδή υπερασπίζονται τη
δηµοκρατία και τα δικαιώµατα ότι βάζουν πλάτη, είναι τουλάχι-
στον υποκριτικό. 

Με αυτή τη στάση του κ. Βελόπουλου για άλλη µια φορά απο-
δεικνύεται ότι θα είναι ένας χρήσιµος σύµµαχος στα δύσκολα
για τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Καλή επιτυχία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ένα λεπτό. Δεν

θα ανοίξουµε άλλο θέµα όµως, γιατί µετά θα δώσω τον λόγο
στον κ. Στίγκα. 

Παρακαλώ, κύριε Χήτα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ούτε ένα λεπτό γιατί δεν αξίζει να

ασχοληθείς πραγµατικά περισσότερο µε το παραλήρηµα του συ-
ναδέλφου από τη Νέα Αριστερά.

Δεν ξέρω, µπορεί να είχατε πάει για κάποια σόδα, ένα καφε-

δάκι, ένα τσιγάρο –δεν ξέρω άµα καπνίζετε κιόλας, κύριε Ηλιό-
πουλε-, αλλά αναφέρθηκε σε όλα αυτά που είπατε! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ δεν σας πρόσβα-
λα. Μίλησα πολιτικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αναφέρθηκε, αλλά δεν ήσασταν
εδώ. Δεν φταίµε εµείς, αν εσείς δεν είστε εδώ. Τι να κάνουµε
τώρα, κύριε Ηλιόπουλε; Τα είπε. Ήρθατε εδώ πέρα, πήρατε τώρα
τον λόγο. Δεν φτάνει που σας έδωσε τη θέση του ο άνθρωπος
και µιλήσατε –σας παραχώρησε νοµίζω τρία λεπτά- και το «ευ-
χαριστώ» είναι να βγείτε να πείτε ψέµατα και να κατηγορείτε έναν
Πρόεδρο κόµµατος και µία ολόκληρη παράταξη για τα δικά σας
µυθεύµατα και παραµύθια! 

Θα έπρεπε, τουλάχιστον, πολιτικά να ντρέπεστε! Πολιτικά να
ντρέπεστε! Και αφού σας κόπτει τόσο πολύ η πτώση του κ. Μη-
τσοτάκη και της Κυβέρνησης, είχατε –όπως σας είπε και πριν ο
Πρόεδρος- τη µοναδική ευκαιρία να ρίξετε την Κυβέρνηση αυτή,
αλλά πήγατε χέρι-χέρι και µε τους παράνοµους µετανάστες -τη
νοµιµοποίηση- και µε τον γάµο των οµοφυλόφιλων. Καθίστε τώρα
εκεί και απολαύστε τα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Πριν δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο των Σπαρτιατών, τον κ.

Στίγκα, σας κάνω γνωστό ότι τη συνεδρίαση παρακολουθεί η
Οµάδα Ανάπτυξης και Υλοποίησης του Μνηµονίου Συνεργασίας
µεταξύ της Βουλής των Ελλήνων και της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας µε επικεφαλής τη Γενική Δι-
ευθύντρια των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας, την
κ. Τασούλα Ιερωνυµίδου, στο πλαίσιο της επίσκεψής τους στην
Αθήνα, 16 µε 18 Σεπτεµβρίου 2024. 

Η Βουλή των Ελλήνων σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο των Σπαρτιατών, τον
κ. Βασίλειο Στίγκα. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές από αυτό
εδώ το Βήµα αλλά και έξω από εδώ, σε δηµόσιες οµιλίες µου,
καταγγέλλω συνεχώς την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
ειδικά τον κ. Μητσοτάκη ως τον πλέον ανίκανο Πρωθυπουργό
που κοροϊδεύει ασύστολα τους Έλληνες πολίτες πουλώντας
τους φύκια για µεταξωτές κορδέλες. Μοιράζει συνεχώς «θα» και
ψεύτικες υποσχέσεις που ξέρει πάρα πολύ καλά ότι δεν πρόκει-
ται ποτέ να τις πραγµατοποιήσει. 

Παρά τα λεγόµενα της Κυβέρνησης ότι όλα πάνε καλά, το νέο
χαστούκι µόλις πρόσφατα ήρθε από τη «MOODY’S», που δεν
αναβάθµισε το αξιόχρεο της χώρας και παρέµεινε εκτός επενδυ-
τικής βαθµίδας. Αυτό, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν το είδαµε από κανένα ΜΜΕ φιλικά προσκείµενο προς την Κυ-
βέρνηση. 

Στην έκθεσή της η «MOODY'S» αναφέρει ότι ένα από τα δυ-
σµενή στοιχεία της χώρας µας είναι το δηµογραφικό και οι µε-
ταρρυθµίσεις που δεν έγιναν για την αύξηση της παραγωγικό-
τητας –αυτό που φωνάζουµε τόσο καιρό εµείς οι Σπαρτιάτες,
είναι µια άσχηµη εξέλιξη για τα οικονοµικά της χώρας- και ότι ο
λόγος του χρέους προς το ΑΕΠ θα παραµείνει υψηλός για πάρα
πολλά χρόνια. Θα αρχίσει να πέφτει, λέει, στο 120% τη δεκαετία
του ’30, αν και εφόσον πάνε καλά τα πράγµατα. Όµως και το
120% παγκοσµίως είναι ένα από τα µεγαλύτερα ποσοστά ακόµα
και για δυνατές χώρες, πόσω µάλλον δε όταν πρόκειται για µια
φτωχή και διαλυµένη χώρα όπως είναι η δική µας. 

Έχω πει πάρα πολλές φορές –και θα επιµείνω για µια φορά
ακόµα- ότι η χώρα µας χρωστάει πάρα πολλά. Τα 650 δισεκατοµ-
µύρια που χρωστάει το κράτος και οι ιδιώτες είναι πάρα πολλά
χρήµατα και δεν πρόκειται ποτέ να τα ξοφλήσουµε. 

Θα µπορούσε η Κυβέρνηση µε τη βοήθεια των κοµµάτων της
Βουλής να κρατήσει µια σθεναρή στάση προς το ιερατείο των
Βρυξελλών και να κάνουµε µια στάση πληρωµών για κάποια χρό-
νια, να γίνει µία συµφωνία, η οποία θα δώσει πολλές ανάσες στη
χώρα µας, θα κρατήσει εδώ το εργατικό δυναµικό της χώρας µας
και δεν θα καταστραφούµε. 

Πώς γίνεται µε το χρέος να έχει φτάσει 400 δισεκατοµµύρια
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και να µιλάει η Κυβέρνηση για ανάπτυξη, για πρωτοβουλίες, για
τα πάντα;  Αυτό το χρέος, κυρίες και κύριοι, δεν βγαίνει. Η χώρα
µας συρρικνώνεται πληθυσµιακά µε εξωπραγµατικούς ρυθµούς
και εκ των πραγµάτων δεν µπορεί να έχει κανένα οικονοµικό αλλά
και εθνικό µέλλον. Μείναµε χώρα γερόντων. Δεν µπορούν οι
γέροι, οι µεγαλύτεροι ηλικίας ή αυτοί που θα βγουν στη σύνταξη
ή αυτοί που έχουν βγει στη σύνταξη να προσφέρουν πολλά στην
εθνική µας οικονοµία. Οι νέοι που µπορούν, που είναι ο παραγω-
γικός ιστός της χώρας µας, έχουν φύγει στο εξωτερικό. Διότι
όταν έχεις δηµογραφικό µαρασµό, την πτώση της παραγωγικής
διαδικασίας, την ανεξέλεγκτη φυγή –όπως είπαµε- των νέων,
τότε βλέπεις τον θάνατο του έθνους να έρχεται κατά πάνω σου,
χωρίς να µπορείς να κάνεις κάτι. 

Εδώ έχω παρατηρήσει ότι ο Έλον Μασκ, ο µεγάλος αυτός επι-
χειρηµατίας, ασχολείται πάρα πολύ µε τη χώρα µας. Είναι ο µο-
ναδικός σχεδόν που βγαίνει και λέει ότι έχει δηµογραφικό
πρόβληµα η Ελλάδα, ότι η Ελλάδα µαραζώνει, ότι η Ελλάδα πε-
θαίνει. Το ξέρουν οι ξένοι και δεν το ξέρουµε εµείς! 

Εποµένως, τα ψίχουλα που είπε ο κ. Μητσοτάκης στην Έκθεση
Θεσσαλονίκης ότι θα δώσει και ένα επιπλέον επίδοµα τώρα τα
Χριστούγεννα, είναι δυνατόν; Ποιον κοροϊδεύει; Ποιον κοροϊ-
δεύει; 

Γι’ αυτό είπα στην αρχή ότι δεν πρόκειται ποτέ αυτός ο άνθρω-
πος να κρατήσει αυτές τις υποσχέσεις. Ακόµα και µε το εργαλείο
που  είχαµε στα χέρια µας, το Ταµείο Ανάκαµψης, κατάφερε ο κ.
Μητσοτάκης να κάνει το ακατόρθωτο, να έχει η χώρα µας χαµη-
λότερους ρυθµούς ανάπτυξης, οπότε κυρίες και κύριοι, φαντα-
στείτε το 2025 που τελειώνει το τι έχει να γίνει. 

Βεβαίως για µια φορά ακόµα αναφέρω το τι έχει πει η EURO-
STAT, ότι είµαστε η δεύτερη πιο φτωχή χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Σε λίγο να ξέρετε θα µας ξεπεράσει και η Αλβανία που
δεν είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το έχω πει πάρα πολλές
φορές και κάνουν εδώ πέρα ότι δεν ακούν. Καµάρωνε ο κ. Μη-
τσοτάκης στην Έκθεση λέγοντας ότι 830 ευρώ είναι ο βασικός
µισθός µεικτά. Πώς να ζήσει κάποιος µε 830 ευρώ;

Να θυµίσω στον κ. Μητσοτάκη ότι το ’81, όταν µπήκαµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ήµασταν το δέκατο µέλος. Είχαµε όλα εκείνα
τα εφόδια για να βοηθήσουµε τη χώρα µας να πάει µπροστά. Τα
έχω ξαναπεί, αλλά θα τα ξαναπώ και άλλες φορές, ότι τα φάγανε
όλα, δεν άφησαν τίποτα όρθιο. 

Γι’ αυτό η ανίκανη Κυβέρνηση Μητσοτάκη θα µείνει στην ιστο-
ρία ως η πιο αντιλαϊκή, νεοταξική, αντιχριστιανική και δουλική
Κυβέρνηση όλων των εποχών. Είναι δουλική και φιλήκοη προς
τα συµφέροντα των ξένων και καταστροφική προς τα συµφέ-
ροντα των Ελλήνων. Όταν πεινάει ο ελληνικός λαός, δεν έχει
χρήµατα ο µέσος Έλληνας για να δώσει στο παιδί του, να σπου-
δάσει το παιδί του, να περάσει αξιοπρεπώς η οικογένειά του, για
κάτι άλλο υπάρχουν χρήµατα.

Και αναφέροµαι, κυρίες και κύριοι, στο περίφηµο Γενί Τζαµί
στην Έδεσσα. Αυτό το απίθανο Υπουργείο µε την απίθανη Υ-
πουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κάνει εργασίες αποκατάστα-
σης στο Γενί Τζαµί.

Να θυµίσουµε τι έγινε πριν από λίγα χρόνια, όταν ο Ερντογάν
έκανε τζαµί την Αγιά Σοφιά, όταν έκανε τζαµί τη Μονή της
Χώρας, όταν δεν µας αφήνει να πάµε στην Παναγία Σουµελά να
ανάψουµε ένα κερί και να λειτουργήσουµε αυτή την εκκλησία
που είναι πολύ σηµαντική για τον Ελληνισµό και για τον Πόντο
και εµείς ανακαινίζουµε τα τζαµιά του Ερντογάν και των µωαµε-
θανών.

Να θυµίσω στην κυρία Υπουργό τη Μονή Οσίου Λουκά στο Δί-
στοµο που αποτελεί ένα από τα σηµαντικότερα µνηµεία βυζαντι-
νής και αρχιτεκτονικής τέχνης. Σε αυτή τη µονή πέρυσι τον
Αύγουστο στις πυρκαγιές πήγα και έκανα αυτοψία την επόµενη
ηµέρα. Ακόµα ήταν ζεστό το χώµα και ακόµα έκαιγαν εκεί τα κου-
φάρια. Και µου λέει ο ηγούµενος «δεν µας άφησε το Υπουργείο
Πολιτισµού να κόψουµε τα ξερόχορτα και ένα µέρος της µονής
κάηκε». Και όταν έκανα εδώ ερώτηση στην κ. Μενδώνη, ξέρετε
τι µου είπε; «Εµείς τα είχαµε κόψει τα χορτάρια». Και της λέω «ή
ο ηγούµενος λέει ψέµατα ή εσείς, κυρία Υπουργέ». Της είπα «δεν
µπορούσε να έχει µια τέτοια µονή σηµαντικής αξίας πυρόσβεση
δική της;». Και τι µου απάντησε; Μου λέει «2,5 εκατοµµύρια είναι,

αλλά κάποια στιγµή θα τα δώσουµε». Κυβερνά τέσσερα χρόνια
αυτή η Κυβέρνηση, κυβερνά από το 2019 και ακόµη δεν βρήκε
χρήµατα να δώσει για τη Μονή Οσίου Λουκά, αλλά για το τζαµί
έχει.

Και όπως, βεβαίως, κυρίες και κύριοι, γνωρίζουµε πάρα πολύ
καλά τα τεράστια ποσά που έχει δώσει αυτή η Κυβέρνηση αλλά
και οι προηγούµενες για να στηθεί τζαµί στον Βοτανικό, να
υµνούµε τον Αλλάχ. Περιττό να σας θυµίσω ότι ο χώρος του Ναυ-
τικού, που έδωσε απλόχερα η Κυβέρνηση για να στηθεί αυτό το
τζαµί, ήταν µιας αξίας το λιγότερο 20 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα
χαρίσαµε!

Συνεχίζει η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη και δηλώνει
χωρίς ντροπή και αιδώ, ακούστε: «Η αποκατάσταση και η ανά-
δειξη του οθωµανικού τεµένους Γενί Τζαµί µε σκοπό» -λέει- «την
επανάχρησή του…», δηλαδή θα το φτιάξει και θα το λειτουργή-
σουν κανονικά, να έρχονται οι λαθροεισβολείς από όλη τη χώρα
να προσκυνούν και αυτό το τζαµί, γιατί έχουµε και άλλα πολλά.
Και συνεχίζει: «…η διαµόρφωση του περιβάλλοντος χώρου του
εντάσσεται στις επεµβάσεις του Υπουργείου, µε επίκεντρο την
προστασία και την ανάδειξη ως µνηµείου της πόλης που συνδέ-
εται µε την οθωµανική περίοδο». Δηλαδή, όλα τα έχει η Ελλάδα,
τα έχουµε λύσει τα προβλήµατά µας και θα πρέπει συνεχώς να
συνδεόµαστε µε τα τετρακόσια χρόνια οθωµανικής κατοχής, να
µην το ξεχάσουµε, γιατί οι τουρκολάγνοι µάς το θυµίζουν συνε-
χώς. Συνεχίζει, λέγοντας «οι αρµόδιες Υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού συνεργάζονται στενά µε τους τοπικούς φορείς
για την ολοκλήρωση του έργου, ώστε να ενταχθεί λειτουργικά»
-αυτό που είπαµε- «στην πολιτιστική ζωή της πόλης, ενισχύοντας
συγχρόνως τον µνηµειακό της πλούτο». Δηλαδή, ένα τζαµί είναι
ο µνηµειακός πλούτος της χώρας µας; Έχουµε τρελαθεί τελείως;
Χάσαµε τελείως το µυαλό µας; Όλα για τον Ερντογάν; Τόση δου-
λικότητα; Πώς γίνεται αυτό; Δεν έχουµε µνηµεία δικά µας;

Να θυµίσω στην κ. Μενδώνη και στην Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη ότι το σπίτι του Παύλου Μελά, του εθνοµάρτυρα του
Μακεδονικού Αγώνα, είναι ερείπιο, να µας πει το Υπουργείο Πο-
λιτισµού πόσα πούλµαν πηγαίνουν κάθε χρόνο να το επισκε-
φθούν, να µάθουν την ιστορία του Παύλου Μελά, γιατί έκανε
αυτό τον αγώνα, πώς τον έκανε, πώς έχασε τη ζωή του, πώς
έσπειρε το δέντρο της ελευθερίας ο Παύλος Μελάς. Αν ρωτή-
σετε ένα παιδάκι του σχολείου, του δηµοτικού, του γυµνασίου,
ενδεχοµένως και του λυκείου, δεν ξέρουν ποιος είναι ο Παύλος
Μελάς.

Το σπίτι του Νικηταρά, του µεγάλου αγωνιστή της Επανάστα-
σης, στη Νέδουσα Μεσσηνίας µέχρι πριν από λίγα χρόνια ήταν
ένα ερείπιο, ένας σωρός από πέτρες. Και ποιος το έφτιαξε αυτό,
αγαπητοί συνάδελφοι; Πολιτιστικοί σύλλογοι και ιδιώτες, απόν
το Υπουργείο Πολιτισµού. Αν αυτό δεν αποτελεί ντροπή για τη
χώρα µας, τότε τι αποτελεί;

Θέλετε να σας πάω και λίγο πιο κοντά; Εδώ στους Στύλους
του Ολυµπίου Διός απέναντι είναι το σπίτι του Κωστή Παλαµά
στην οδό Περιάνδρου. Το σπίτι του µεγάλου µας ποιητή από το
1943 που έφυγε από τη ζωή εν µέσω κατοχής είναι ακόµη ερεί-
πιο. Κανένας δεν γνωρίζει ότι εκεί ήταν το σπίτι του Παλαµά,
αλλά το σπίτι του Μπελογιάννη το έχουν κάνει µουσείο, έτσι για
να µην ξεχάσουµε.

Το Υπουργείο Πολιτισµού –λέει- και Αθλητισµού συνεχίζει το
θεάρεστο έργο του. Έβγαλε µια ανακοίνωση και ένα σηµατάκι,
µία µασκότ. Αυτό αποτελεί ντροπή για όλους εµάς που λεγόµα-
στε Έλληνες. Αυτή η µασκότ, αυτό το κακάσχηµο πράγµα, κρα-
τάει µία ασπίδα που λέει πάνω «Λεωνίδας». Το όνοµα της µασκότ
είναι «Λεωνίδας». Αυτό το τέρας πραγµατικά έχει και µία άλλη
ασπίδα, η οποία ασπίδα είναι µία ρόδα. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά, έτσι για να υπάρχει εδώ να κοσµεί το Κοινοβούλιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος
Στίγκας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτο-
γραφία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και λέει το Υπουργείο Πολιτισµού: «Για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία του Ράλι Ακρόπολις ο εθνικός µας αγώνας έχει µασκότ». Η
µασκότ, όπως είπαµε, λέγεται Λεωνίδας. Ο λόγος για τον Λεω-
νίδα, ο οποίος είναι εµπνευσµένος από τον αρχαίο Έλληνα, αυτό
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το πράγµα εδώ είναι εµπνευσµένο από τον Λεωνίδα, τον αρχαίο
Έλληνα που διετέλεσε βασιλιάς της Σπάρτης και εν έτει 2024
βρίσκεται στη Λαµία, όπου βρίσκεται η έδρα για το «Ράλι των
Θεών». Όλα τα έχω ακούσει σε αυτή τη ζωή, «Ράλι των Θεών» τι
είναι αυτό; Και συνεχίζει, βέβαια: «Στόχος του Λεωνίδα δεν είναι
να δείχνει πολεµοχαρής, αλλά να εκφράσει τη µαχητικότητα των
κορυφαίων οδηγών του κόσµου». Καταλάβατε τι γίνεται; Σε ξέ-
νους, σε πολλούς ξένους σε πάρα πολλές χώρες είναι γνωστό
το έπος των Θερµοπύλων, είναι γνωστός ο Λεωνίδας για την αυ-
ταπάρνησή του µε τους συντρόφους του. Είναι γνωστή η Ναυ-
µαχία της Σαλαµίνας, η Μάχη του Μαραθώνα και χίλιες δύο
άλλες µάχες και εµείς αυτόν τον βασιλιά που κράτησε τους Πέρ-
σες τον προσβάλλουµε έτσι, τόσο βάναυσα.

Βεβαίως, τα σχολικά βιβλία δεν αναφέρουν τέτοια πράγµατα.
Όλοι γνωρίζουµε ότι σε βιβλίο του δηµοτικού υπάρχει µία σελίδα
η οποία έχει τρεις φωτογραφίες. Η µία είναι η Κοκκινοσκουφίτσα.
Στη δεύτερη φωτογραφία είναι ο λαϊκός ήρωας Καραγκιόζης του
θεάτρου σκιών και στην τρίτη φωτογραφία είναι ο Μέγας Αλέ-
ξανδρος. Είναι σχολικά βιβλία αυτά να διδάξουµε τα παιδιά µας;
Και γράφει από κάτω «πείτε µας ποια σχέση έχουν αυτοί οι τρεις
ήρωες». Ντροπή!

Κυρίες και κύριοι, είναι ντροπή αυτό που γίνεται, προσβάλ-
λουµε την ιστορία µας, προσβάλλουµε τον πολιτισµό µας. Τι
άλλο να πω;

Στα σχολεία δεν διδάσκουν, για παράδειγµα, τη Γενοκτονία
των Ποντίων. Εδώ υπήρχαν κάποιοι από την αριστερή πλευρά
που έλεγαν ότι δεν έγινε η Γενοκτονία των Ποντίων. Βγήκαν κά-
ποιοι άλλοι από την αριστερή πλευρά και έλεγαν ότι υπήρξε συ-
νωστισµός στη Σµύρνη.

Στα τουρκικά σχολεία, όµως, διδάσκουν τη «γαλάζια πατρίδα».
Μαθαίνει τα παιδιά στα τουρκικά σχολεία ο Ερντογάν τι σηµαίνει
«γαλάζια πατρίδα» και πώς πρέπει να αρπάξουν εδάφη από τους
Έλληνες, κυρίως από τους Έλληνες.

Εδώ έχουµε «ροζ ιστορίες», «drag queen» στα νηπιαγωγεία,
έχουµε την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας να λέει στα παιδιά του νη-
πιαγωγείου τι σηµαίνει «Γουίνι το αρκουδάκι», το οποίο δεν έχει
φύλο και βεβαίως, στα σχολεία ακόµη µαθαίνουν ότι την περίοδο
1945-1949 έγινε Εµφύλιος.

Κλείνοντας µε αυτό, θα ήθελα να πω ότι την περασµένη Κυ-
ριακή έγινε µνηµόσυνο για τα θύµατα της Αριστερής θηριωδίας
που έγινε πριν από ογδόντα χρόνια στον µαρτυρικό Μελιγαλά.
Πρέπει, κυρίες και κύριοι, να θυµόµαστε κάποια γεγονότα και να
µην τα ξεχνάµε, γιατί λαός που ξεχνά είναι σίγουρο ότι θα τα ξα-
ναζήσει. 

Η ξενόφερτη ανταρσία, πλήρως καθοδηγούµενη από εσωτε-
ρικά και εξωθεσµικά κέντρα αριστερής ιδεολογίας, ήθελε να
πάρει την εξουσία στην Ελλάδα µε κάθε τρόπο και µε οποιοδή-
ποτε µέσο αδιαφορώντας για τις ανθρώπινες ζωές. Αυτή η ακό-
ρεστη δίψα για εξουσία και επιβολή δικτατορίας σοβιετικού
τύπου έσπειρε τον όλεθρο και την καταστροφή επί µία πενταετία
στερώντας πολύτιµο ανθρώπινο δυναµικό από τη χώρα µας. Οι
περισσότεροι από αυτά τα θύµατα δεν πέθαναν έτσι απλά, όπως
θα φανταζόταν κάποιος, αλλά βασανίστηκαν αγρίως ακόµα και
µετά θάνατον και είναι αµέτρητα ανά την Ελλάδα τα θυσιαστήρια
και οι τόποι µαρτυριών. Να θυµηθούµε λίγα από αυτά τα µνηµεία
ντροπής: Είναι ο Μελιγαλάς το Κιλκίς, ο Φενεός, η Τρύπα Τατάρ-
νας, η Στιµάγκα, το Αγιονόρι, η Ούλεν κ.ά..

Εµείς οι Έλληνες δεν θα λησµονήσουµε ποτέ τα εγκλήµατα
κατά της πατρίδας και κατά του λαού µας. Δεν θα γίνουµε ποτέ
συνένοχοι αυτής της µεγάλης προδοσίας, όπως όλοι οι θιασώτες
της λήθης, θα αγωνιζόµαστε εναντίον κάθε επιβουλής και πάντα
θα τιµούµε µε τον ανάλογο σεβασµό τους µάρτυρες της φυλής
µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Πρόεδρο. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε
να πάρω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε Κου-
κουλόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου
αυτή τη δίλεπτη παρέµβαση που θα βοηθήσει όλους τους Βου-
λευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα
θέµα. Στη διαβούλευση, στην ακρόαση φορέων και στα υποµνή-
µατα που πήραν όλα τα κόµµατα, όλοι οι Βουλευτές στην επι-
τροπή και κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή τέθηκε
µε έµφαση το εάν η προσαρµογή στην οποία προχωράµε σήµερα
στον κανονισµό αλλάζει κάτι στο πλαίσιο σε ό,τι αφορά τις ποι-
νές. Διότι υπάρχει ένα υφιστάµενο πλαίσιο, αυτό του 2020 και
µπαίνουν και εδώ κυρώσεις στους παραβάτες σε σχέση µε τα
ΠΟΠ, ΠΓΕ και όλη αυτή η κατηγορία των προστατευόµενων προ-
ϊόντων. Ενώ, λοιπόν, τέθηκε µε έµφαση το ζήτηµα από τους ει-
σηγητές όλων των κοµµάτων, είναι εντυπωσιακό ότι δεν υπήρξε
κανένα ξεκαθάρισµα από την πλευρά σας, από την πλευρά της
πολιτικής ηγεσίας για το εν λόγω θέµα. Ήταν, δηλαδή, εκτός κα-
νονισµού κάποιες από τις ποινές ποινικού χαρακτήρα κυρίως του
2020 και αλλάζουν; Το µόνο που έγινε ήταν ότι όταν έθεσε ξανά
το ζήτηµα στο Βήµα ο εισηγητής από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ,
υπήρξε ένα «δεν καταργείται», «δεν καταργήθηκε» µία συγκεκρι-
µένη ποινή. Νοµίζω ότι πριν ξεκινήσει ο κατάλογος οµιλητών, θα
πρέπει να ενηµερώσετε τι ακριβώς ισχύει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα το πω σε λίγο, κύριε Κουκουλόπουλε. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι θα είναι χρήσιµο για
όλους µας, κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ο κ. Σταµενίτης το έχει απαντήσει στην επι-
τροπή, αλλά θα το πούµε σε λίγο ξανά.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν νοµίζω να έχει απαντηθεί.
Από τα Πρακτικά τα οποία είδα ως όφειλα, αφού σήµερα έχω κα-
θήκοντα Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, δεν µου ήταν καθαρό
αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Διευκρινίστηκε και εχθές και την Παρασκευή,
αλλά θα το πούµε ξανά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Νοµίζω ότι θα το δι-
ευκρινίσει και πάλι ο κύριος Υπουργός στην οµιλία του. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να ξεκαθαριστεί λιγάκι τι ισχύει
για να γνωρίζουν όλοι. Νοµίζω ότι αυτό είναι χρήσιµο για όλους
µας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα για πέντε λεπτά ο Υφυπουργός Εξωτερι-

κών για την παρουσίαση του άρθρου 6 της υπουργικής τροπο-
λογίας. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΡΑΓΚΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ για δύο λεπτά

µόνο στο άρθρο 6 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 232 και ει-
δικό 10. Σύµφωνα µε το άρθρο 5 ιδ του κανονισµού της Ευρω-
παϊκής Ένωσης 833/2014 σχετικά µε περιοριστικά µέτρα λόγω
ενεργειών της Ρωσίας που αποσταθεροποιούν την κατάσταση
στην Ουκρανία, απαγορεύεται η παροχή ορισµένων υπηρεσιών,
όπως λογιστικών, επιχειρηµατικών συµβουλών, αρχιτεκτονικών,
νοµικών συµβουλών, λογισµικού διαχείρισης επιχειρήσεων και
υποστηρικτικών αυτών υπηρεσιών σε εταιρείες οι οποίες έχουν
έδρα τη Ρωσία, όπως αναλυτικά περιγράφονται στις παραγρά-
φους 1, 2, 2 α) και 3 α) του άρθρου στο οποίο αναφέρθηκα προ-
ηγουµένως, σύµφωνα µε την παράγραφο 7 του ίδιου άρθρου του
εν λόγω κανονισµού για την πώληση, προµήθεια, µεταφορά, εξα-
γωγή ή παροχή υπηρεσιών που προορίζονται για την αποκλει-
στική χρήση νοµικών προσώπων, οντοτήτων ή φορέων µε έδρα
τη Ρωσία που, όµως, ανήκουν ή ελέγχονται αποκλειστικά ή από
κοινού από νοµικό πρόσωπο, οντότητα ή φορέα που έχει ιδρυθεί
ή συσταθεί, σύµφωνα µε το Δίκαιο κράτους-µέλους, χώρας-µέ-
λους του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου της Ελβετίας ή της
χώρας εταίρου, όπως αυτές απαριθµούνται στο παράρτηµα VIII,
η απαγόρευση εκκινεί από την 30ή Σεπτεµβρίου 2024 µετά από
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την τελευταία τροποποίηση που έγινε.
Μετά από την ηµεροµηνία αυτή, σύµφωνα µε το άρθρο 10 πα-

ράγραφος η, οι αρµόδιες αρχές µπορούν να επιτρέπουν την πώ-
ληση, προµήθεια, µεταφορά, εξαγωγή ή παροχή των υπηρεσιών
σε ελεγχόµενες επιχειρήσεις µε έδρα τη Ρωσία µόνο µε τη χο-
ρήγηση σχετικής άδειας. Είναι, εποµένως, απαραίτητη η υιοθέ-
τηση της εν λόγω ρύθµισης µε βάση την αρχή της χρηστής
διοίκησης και δη της καλής πίστης, προκειµένου να υπάρχει
ασφάλεια δικαίου κατά την δραστηριοποίηση των διοικούµενων
στους σχετικούς τοµείς παροχής υπηρεσιών, δεδοµένου ότι από
30-6-2024 θα δηµιουργηθεί νοµοθετικό κενό.

Βασικός στόχος είναι να αποφευχθεί η έξοδος εκτός ελληνικής
επικράτειας τοµέων δραστηριοτήτων σηµαντικών και αξιόπιστων
εγχώριων, αλλά, κυρίως, αλλοδαπών και πολυεθνικών εταιρειών,
οι οποίοι θα φέρουν συνακόλουθη µείωση θέσεων εργασίας.

Σας ευχαριστώ πολύ. Είµαι στη διάθεσή σας για να απαντήσω
όποια ερώτηση έχετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φραγκογιάννη. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε
να πάρω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε Καζα-
µία, έχετε τον λόγο για µία παρέµβαση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να µας διευκρινίσει ο κύριος Υφυπουργός, ο οποίος

µας παρουσίασε το άρθρο 6 της τροπολογίας που, δυστυχώς,
κατέθεσε για άλλη µία φορά πάρα πολύ αργά εχθές το βράδυ η
Κυβέρνηση, ορισµένα πράγµατα. Η γλώσσα που χρησιµοποίησε
για να παρουσιάσει αυτό το άρθρο ήταν µια γλώσσα ιδιαιτέρως
τεχνοκρατική και αµφιβάλλω πραγµατικά αν οι πολίτες που µας
ακούν κατάλαβαν οτιδήποτε από αυτά που κάνει το άρθρο.

Αυτό το άρθρο ενσωµατώνει έναν κανονισµό ο οποίος χαλα-
ρώνει το καθεστώς των κυρώσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
συνεπώς της χώρας µας απέναντι στη Ρωσία. Ξέρετε τι κάνει; Το
άρθρο αυτό επιτρέπει σε εταιρείες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι
οποίες αυτή τη στιγµή δραστηριοποιούνται στη Ρωσία, να µην
υπόκεινται στο εµπάργκο. Ενθαρρύνει, δηλαδή, την Ευρωπαϊκή
Ένωση να αυξήσει την επιχειρηµατική της δραστηριότητα στη
Ρωσία. Είναι για να γίνονται περισσότερες µπίζνες εκ µέρους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Ρωσία και ταυτόχρονα και η Ευρω-
παϊκή Ένωση, αλλά και η Κυβέρνηση που ακολουθεί πιστά την
υποκριτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ απέ-
ναντι στη Ρωσία, παριστάνει ότι δήθεν υπερασπίζεται κυρώσεις.
Δεν υπερασπίζεστε κυρώσεις. Οι κυρώσεις είναι διάτρητες και
είναι ένα καθεστώς µόνο για τα µάτια. Και ξέρετε γιατί; Διότι
έχουν αποτύχει παντελώς να αλλάξουν οτιδήποτε στην πορεία
του πολέµου στην Ουκρανία που µαίνεται εδώ και δυόµισι χρό-
νια.

Θα περιµέναµε, κύριε Υφυπουργέ, να µας εξηγήσετε ποια είναι
η πολιτική της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης απέ-
ναντι στη Ρωσία και σε σχέση µε τις κυρώσεις αντί να µας δια-
βάζετε τεχνικά ποιες επιχειρήσεις εξαιρούνται και για ποιον λόγο
κ.λπ. και να το παρουσιάζετε ως δήθεν µέριµνα της Κυβέρνησης
µόνο για τους εργαζόµενους. Δεν είναι για τους εργαζόµενους.
Είναι για τα κεφάλαια που επενδύονται εκ µέρους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στη Ρωσία του Πούτιν. Πείτε το ξεκάθαρα, για να
καταλαβαίνει ο λαός τι κάνετε, πως το κάνετε και γιατί. Με άλλα
λόγια, πείτε µας τι ακριβώς εξυπηρετεί αυτή η αλλαγή πέρα από
αυτό που είπατε προσχηµατικά, ότι δήθεν είναι για να εξασφαλί-
σει θέσεις εργαζοµένων.

Επίσης, διαδικαστικά θέλω να σας πω πρώτον, ότι η τροπολο-
γία αυτή έρχεται πάλι πολύ αργά, δηλαδή εχθές το βράδυ και ότι
αυτός δεν είναι τρόπος νοµοθέτησης. 

Επίσης, εντάσσεται αυτή η παράγραφος ζ και σε ένα άρθρο
νόµου του 2021, το οποίο ασχολείται µε πολύ γενικά ζητήµατα.
Δίνει εξουσιοδότηση στο Υπουργείο Εσωτερικών να ασχολείται
µε ζητήµατα της εξωτερικής εµπορικής µας πολιτικής, δηλαδή
της εκπροσώπησης της Ελλάδας σε ζητήµατα της ενιαίας εµπο-
ρικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο εξωτερικό, εκπρο-
σώπηση στην ΕΛΤΑΤ, κ.λπ.. Και µπαίνει ξεκάρφωτο αυτό το
άρθρο 6 και αναφέρεται σε κάτι πάρα πολύ εξειδικευµένο. Το

Υπουργείο Εξωτερικών έχει τη συνολική ευθύνη για την επιβολή
και εφαρµογή των κυρώσεων απέναντι στη Ρωσία και των κυρώ-
σεων εν γένει; Γιατί µπαίνει µία υπεξαίρεση των κυρώσεων µόνο
ως παράγραφος στο άρθρο αυτό και δεν υπάρχει µια γενικότερη
ανάλυση για τις δικαιοδοσίες του Υπουργείου Εξωτερικών, όσον
αφορά στην πολιτική των κυρώσεων;

Μπορείτε να µας εξηγήσετε; Κυρίως, όµως, δώστε, σας παρα-
καλώ, έµφαση στο θέµα του τι ακριβώς είναι αυτή η πολιτική
πλέον που ασκείται στο θέµα των κυρώσεων απέναντι στη Ρωσία
και γιατί δεν την ξεκαθαρίσατε όταν παρουσιάσατε το άρθρο 6
της τροπολογίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ, πριν

απαντήσετε συνολικά, θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σαρακιώτη και στη συνέχεια, εφόσον
το επιθυµείτε, θα πάρετε τον λόγο.

Παρακαλώ, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο χρόνια ακούµε από την Κυβέρνηση διαρκώς ότι βρίσκεται

στη σωστή πλευρά της ιστορίας. Κι εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία που από την πρώτη στιγµή µιλήσαµε για ανθρω-
πιστική βοήθεια και όχι για ουσιαστική εµπλοκή στον πόλεµο της
Ρωσίας µε την Ουκρανία, κατηγορηθήκαµε ως «φιλορώσοι», ως
«φιλοπουτινικοί» και ένα σωρό άλλα, ενώ αυτό που ζητούσαµε
ήταν η διατήρηση της πάγιας γραµµής επί χρόνια της ελληνικής
εξωτερικής πολιτικής, η οποία είχε καταστήσει τη χώρα µας πυ-
λώνα σταθερότητας και απέφευγε την εµπλοκή σε εµπόλεµες
ζώνες και καταστάσεις.

Και ενώ ακούµε τα χίλια όσα και αποστέλλουµε πολεµικό
υλικό, βλέπουµε ότι φέρνετε µια τροπολογία τώρα και δίνετε τη
δυνατότητα σε κάποιους –που δεν ξέρουµε σε ποιους, περιµέ-
νουµε να µας διευκρινίσετε σε ποιους- να µένουν εκτός των κυ-
ρώσεων. 

Είναι ξεκάθαρο ότι θέλετε να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένους
ανθρώπους, συγκεκριµένα συµφέροντα, κύριε Υπουργέ. Μάλλον
εξοκείλετε από τη σωστή πλευρά της ιστορίας, γιατί υπάρχουν
και κάποια οικονοµικά συµφέροντα τα οποία δεν βλέπουν πλευ-
ρές της ιστορίας και τα οποία σήµερα, µε αυτή την τροπολογία,
εξυπηρετείτε. Και σας ρωτάµε ποιους θέλετε να εξυπηρετήσετε
µε αυτή τη νυχτερινή τροπολογία. Χάθηκε η σωστή πλευρά; Πή-
γατε σε κάποια άλλη πλευρά τώρα; Πείτε µας και αν συνάδει µε
τις διατάξεις του Ευρωπαϊκού Δικαίου αυτή η τροπολογία που
φέρατε εχθές το βράδυ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΡΑΓΚΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερι-

κών): Κύριοι συνάδελφοι, αναφέρατε τρία-τέσσερα πράγµατα
όλα µαζί σε µία απλή τροπολογία, τα οποία έχουν σχέση µε την
αποτελεσµατικότητα των κυρώσεων, µε τη θέση της χώρας µας
στο σοβαρό θέµα που υπάρχει ανάµεσα στην Ουκρανία και τη
Ρωσία –στην πραγµατικότητα, στη ρωσική επεκτατική στάση και
εµπόλεµη κατάσταση στην οποία έχει οδηγήσει την περιοχή
µέσω της επίθεσης στην Ουκρανία- και επίσης αναφερθήκατε και
στη διευκόλυνση κάποιων οικονοµικών στόχων που υπάρχουν γι’
αυτόν τον σκοπό. 

Στην πραγµατικότητα, το πράγµα είναι πιο απλό και αυτό που
καταθέσαµε το έχουν ακολουθήσει και άλλες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τον ίδιο ακριβώς σκοπό. Θα σας το πω µέσα
από ένα παράδειγµα. Έχουµε µία µεγάλη εταιρεία –ελληνική ή
ξένη, δεν έχει σηµασία- η οποία είναι εγκατεστηµένη στη χώρα
µας και η οποία έχει µεταξύ άλλων επενδύσεων σε πολλές χώρες
και µία επένδυση στη Ρωσία χρόνια τώρα. Αυτή η επένδυση υπο-
στηρίζεται από ένα data center το οποίο υπάρχει στην Ελλάδα.
Και στην Ελλάδα αυτό το κέντρο πληροφοριακής υποστήριξης
υποστηρίζει την επένδυσή τους στην Ιταλία, στην Ισπανία, στη
Νορβηγία, στην Ινδία, στη Σαουδική Αραβία και στη Ρωσία. Αυτό
το οποίο ζητάνε είναι η δυνατότητα να µπορούν να συνεχίσουν
να υποστηρίζουν τη ρωσική τους επένδυση, η οποία δεν αφορά
σε προϊόντα τα οποία εµπίπτουν στις κυρώσεις, αλλά µπορεί να
είναι µπισκότα ή φάρµακα. 
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Άρα, λοιπόν, δεν παίρνουµε µία στάση µέσα από αυτή την τρο-
πολογία σε σχέση µε τη γενικότερη πολιτική στάση µας σε σχέση
µε τη Ρωσία ή την Ουκρανία και, βεβαίως, δεν κρίνουµε την απο-
τελεσµατικότητα των κυρώσεων. Η αποτελεσµατικότητα των κυ-
ρώσεων είναι ένα µεγάλο θέµα, ένα µεγάλο κεφάλαιο που,
ευχαρίστως, µπορούµε να το κουβεντιάσουµε κάποια άλλη
στιγµή, αλλά δεν αφορά στην τροπολογία. Η τροπολογία αφορά
στη δυνατότητα να µπορούµε να εξαιρέσουµε από έναν κανονι-
σµό την ελληνική ή ξένη επιχείρηση που απασχολεί χιλιάδες αν-
θρώπους στη χώρα µας, προκειµένου να συνεχίσει να υποστη-
ρίζει πληροφοριακά την επένδυσή της στη Ρωσία. Και ο φόβος
µην τυχόν αυτή η επένδυση σηκωθεί και φύγει είναι ορατός και
είναι πραγµατικός. Και τότε θα µας κατηγορούσατε για πληµ-
µελή εποπτεία αυτής της κατάστασης, διότι θα µας έφευγαν χί-
λιοι άνθρωποι από µία πάρα πολύ καλή εργατική σχέση την οποία
έχουν µε τη συγκεκριµένη εταιρεία. Αυτός είναι ο µόνος στόχος
και ο µόνος σκοπός.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Περνάµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών και θα δώσω τον

λόγο στην κ. Σέβη Βολουδάκη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κοιτάξουµε

γύρω µας τόσο στην Ελλάδα όσο και στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες, βλέπουµε ότι η κλιµατική κρίση ορίζει κάθε πτυχή της κα-
θηµερινότητάς µας. Μια πληµµύρα είναι ικανή να καταστρέψει
καλλιέργειες, να ανεβάσει τις τιµές ενός προϊόντος, να κατα-
στρέψει τον µόχθο όλων αυτών των συµπολιτών µας που ασχο-
λούνται µε τον πρωτογενή τοµέα, να βάλει φωτιά στο τραπέζι
µας, να µας αλλάξει τις συνήθειες και να εκτινάξει τον οικονοµικό
προϋπολογισµό. Ο πρωτογενής τοµέας, λοιπόν, είναι εξόχως ση-
µαντικός, αλλά και συνάµα ευαίσθητος και εκτεθειµένος σε κιν-
δύνους που δεν ελέγχουµε, αλλά και σε αυτούς που µπορούµε
να ελέγξουµε. 

Από τον τόπο µου, τα Χανιά, οι παλιοί λένε ότι είµαστε ό,τι µας
δίνει ο τόπος µας, ότι καλλιεργούµε στον τόπο µας. Αυτά τα προ-
ϊόντα που βγαίνουν από τη γη µας, αυτά που παράγονται στον
τόπο µας είναι ένα σηµαντικό κοµµάτι από το συλλογικό µας
DNA. Είναι παράγοντας προόδου, ελπίδας και ευηµερίας. Γι’
αυτό πιστεύω ότι ως πολιτεία οφείλουµε να κάνουµε ό,τι περνάει
από το χέρι µας για να προστατέψουµε τον πρωτογενή τοµέα
όσο µπορούµε, γιατί µε αυτόν τον τρόπο προστατεύουµε και την
εθνική µας οικονοµία. 

Πιστεύω –και το πιστεύω βαθιά- ότι ισχυρή εθνική οικονοµία
χωρίς πρωτογενή τοµέα και αγροτική παραγωγή δεν µπορεί να
υπάρξει. Γι’ αυτό πιστεύω ακράδαντα ότι τα αγροτικά µας προ-
ϊόντα και η ορθή διαχείρισή τους µπορούν να εγγυηθούν την πε-
ραιτέρω ανάπτυξη και µια δυνατή οικονοµία. Και αυτό οφείλουµε
να το αναδείξουµε ως βασικό εθνικό στόχο. 

Όµως, οι στόχοι δεν επιτυγχάνονται µε ευχολόγια. Απαιτείται
όραµα, στρατηγική και συγκεκριµένες προτάσεις που θα γίνουν
δράσεις και εφαρµόσιµα µέτρα. Μιλάµε για δράσεις που θα
απαντούν στα χρονίζοντα προβλήµατα, µε βασικότερο το εκρη-
κτικό πρόβληµα του κόστους παραγωγής. Μιλάµε για µέτρα
όπως αυτά που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός πρόσφατα στη
ΔΕΘ για τη µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου στο
πετρέλαιο που ήδη ενσωµατώθηκε νοµοθετικά καθώς το ψηφί-
σαµε την προηγούµενη εβδοµάδα, την έκπτωση στο ηλεκτρικό
ρεύµα και τη ρύθµιση χρεών. 

Μιλάµε, επίσης, για δράσεις όπως αυτές που περιλαµβάνει το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Ειδικότερα, µε το υπό συζήτηση σχέ-
διο νόµου ισχυροποιείται το νοµικό πλαίσιο για τα προϊόντα προ-
στατευόµενης ονοµασίας προέλευσης, τα προϊόντα προστατευό-
µενης γεωγραφικής ένδειξης και τα εγγυηµένα παραδοσιακά
ιδιότυπα προϊόντα, ενώ βελτιώνεται και ο ελεγκτικός µηχανισµός
µε στόχο την προστασία των καταναλωτών, τη διαφάνεια, τη λει-
τουργία της αγοράς σε πλαίσιο υγιούς ανταγωνισµού και την αν-
τιµετώπιση του φαινοµένου των ελληνοποιήσεων σε συµφωνία
και προς τη βέλτιστη εφαρµογή του κανονισµού 1143/2024.

Θα ήθελα να σταθώ ειδικότερα στις διατάξεις που αναµορφώ-
νουν και εκσυγχρονίζουν το σύστηµα ελέγχου του ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» για τα συγκεκριµένα προϊόντα, ώστε να µπει επιτέλους
ένα τέλος σε ορισµένα φαινόµενα αυθαιρεσίας. Επανακαθορίζε-
ται το πλαίσιο επιβολής και επιµέτρησης των σχετικών ποινών,
ενώ θεσπίζεται σύστηµα αναγνώρισης οµάδων παραγωγών προ-
ϊόντων προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης ή προϊόντων
προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης.

Ιδιαίτερα καινοτόµα είναι η ρύθµιση η οποία απηχεί την κουλ-
τούρα οικειοθελούς συµµόρφωσης, συνεργασίας και εσωτερι-
κού ελέγχου της οµάδας παραγωγών, καθώς και εκείνη που
προβλέπει τη συνεργασία των αρµοδίων οργάνων των κρατών-
µελών για τον εντοπισµό και την προσωρινή δέσµευση των προ-
ϊόντων που δεν πληρούν τα ποιοτικά χαρακτηριστικά της
κατηγορίας, ώστε να µπορέσουµε να εξαλείψουµε το φαινόµενο
των ελληνοποιήσεων και της νοθείας των ελληνικών προϊόντων
µε τη συνεργασία και των ελεγκτικών αρχών των υπόλοιπων
χωρών. 

Είµαστε όλοι µας υπεύθυνοι να διαφυλάξουµε τη µοναδικό-
τητα των ελληνικών προϊόντων.

Όπως ανέφεραν στις συζητήσεις της επιτροπής οι αρµόδιοι
φορείς, οι ρυθµίσεις δεν έρχονται να θεραπεύσουν ένα πρό-
βληµα που αφορά µόνο στα ονοµασίας προέλευσης ή γεωγρα-
φικής ένδειξης προϊόντα, αλλά επιχειρεί ευρύτερα να αντιµετω-
πίσει ζητήµατα αθέµιτου ανταγωνισµού, ελέγχων της αγοράς,
ελληνοποιήσεων και κακών πρακτικών. Πρακτικές που ζηµιώνουν
τον καταναλωτή, καθώς τροφοδοτούν τον πληθωρισµό της απλη-
στίας, ενώ βλάπτουν τους παραγωγούς οι οποίοι µε σκληρή δου-
λειά καλλιεργούν, ενισχύοντας τις τοπικές µας κοινωνίες και την
οικονοµία. 

Και θα µου επιτρέψετε εδώ να αναφερθώ ειδικότερα σε συγ-
κεκριµένες περιοχές του Νοµού Χανίων, όπως τον Αποκόρωνα,
το Κολυµπάρι, το Σέλινο, περιοχές προστατευόµενης ονοµασίας
προέλευσης στις οποίες παράγονται υψηλής ποιότητας προ-
ϊόντα, αλλά και όλα τα προϊόντα ΠΟΠ των Χανίων, όπως το ελαι-
όλαδο, τα πορτοκάλια, η σταφίδα σουλτανίνα, η γραβιέρα, η
ξυνοµυζήθρα, το πηχτόγαλο, τα κρητικά παξιµάδια, το πευκοθυ-
µαρόµελο, τα οποία χρήζουν αποτελεσµατικής προστασίας από
το κράτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς, οφείλουµε να εντεί-
νουµε τις προσπάθειες και να σχεδιάσουµε περισσότερες πα-
ρεµβάσεις, που θα δίνουν ελπίδα και προοπτική στους αγρότες
για να παραµείνουν στα χωράφια τους. Να αλλάξουµε το συλλο-
γικό όραµα ευηµερίας, που για πολλές δεκαετίες έβλεπε τον
πρωτογενή τοµέα και την αγροδιατροφή ως κάτι λιγότερο ση-
µαντικό. 

Είναι τιµή να είσαι αγρότης και θέλει πολλή δουλειά, γνώση
και αγάπη για τη γη και την ιστορία της. Οι αγρότες µας χρει-
άζονται πρωτοβουλίες που θα τους δίνουν κατεύθυνση, τεχνο-
γνωσία, εγγυήσεις και χρηµατοδοτικά εργαλεία για νέες πιο
προσοδοφόρες καλλιέργειες, µε σύγχρονα συστήµατα παραγω-
γής. 

Οφείλουµε, όµως, να εντείνουµε την πίεση και προς την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Η πράσινη µετάβαση που προβλέπει η ΚΑΠ και
οι φιλοπεριβαλλοντικές πρακτικές που αυτή προωθεί, δεν έχουν
σταθµίσει ορθά το αυξηµένο κόστος που προκαλεί στον Ευρω-
παίο παραγωγό και συγκεκριµένα στον Έλληνα παραγωγό. Κυ-
ρίως, δεν συνεκτιµούν ότι την ίδια στιγµή γίνονται εισαγωγές από
τρίτες χώρες που δεν τηρούν καµµία προδιαγραφή, δηµιουργών-
τας έναν αθέµιτο ανταγωνισµό και αυτό θα πρέπει να αντιµετω-
πιστεί. 

Πριν κλείσω, θα µου επιτρέψετε να θυµίσω, ότι καλή η πράσινη
µετάβαση, αλλά ακόµα σηµαντικότερη είναι η αναζωογόνηση της
περιφέρειάς µας, η αυτάρκεια της Ελλάδας και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σε αγροδιατροφικά προϊόντα. Για να έχουµε µια Ελλάδα
ισχυρή, αυτάρκη και δυναµική στην Ευρώπη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Βολουδάκη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μηταράκη για δύο µόνο

λεπτά, για να παρουσιάσει τη βουλευτική τροπολογία που έχει
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καταθέσει κι αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Παπαηλιού,
τον οποίο κι ευχαριστώ για την παραχώρηση. 

Ορίστε, κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ θετική η νοµοθετική πρω-

τοβουλία της Κυβέρνησης για τη στήριξη προϊόντων ΠΟΠ και
ΠΓΕ και επίσης, η δηµιουργία των οµάδων παραγωγών στο
άρθρο 16. 

Κατέθεσα µια τροπολογία µε γενικό αριθµό 231 και ειδικό 9.
Είναι µια νοµοτεχνικού τύπου παρέµβαση που διευκρινίζει ότι
στις περιπτώσεις όπου υπάρχουν αναγκαστικοί συνεταιρισµοί -
όπως στις περιπτώσεις της Χίου, όπου τη µαστίχα τη διαχειρίζε-
ται η Ένωση Μαστιχοπαραγωγών Χίου- αυτοί οι αναγκαστικοί
συνεταιρισµοί έχουν την ευθύνη για τη διατήρηση και τη στήριξη
των ΠΟΠ και των ΠΓΕ. 

Επίσης, θα εκµεταλλευτώ την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, να σας
ευχαριστήσω για το πολύ έντονο ενδιαφέρον που έχετε ήδη δεί-
ξει για τις µεγάλες ζηµιές που πάθαµε στη Χίο από την πρόσφατη
θεοµηνία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισάγεται προς συζήτηση ένα νοµοσχέδιο µε
σκοπό, όπως αναφέρεται στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης, να
ενισχυθεί η αναγνώριση και κατοχύρωση των γεωργικών προϊόν-
των και τροφίµων µε προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης,
προστατευόµενη γεωγραφική ένδειξη και εγγυηµένα παραδο-
σιακά ιδιότυπα προϊόντα, µέσω της προσαρµογής της υφιστάµε-
νης νοµοθεσίας για την εφαρµογή του σχετικού ευρωπαϊκού
κανονισµού.

Όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, το νοµοσχέδιο είναι πρόχειρο,
ελλιπές, αποσπασµατικό και θα αποδειχθεί στην πράξη αναπο-
τελεσµατικό για τη διασφάλιση της ποιότητας των γεωργικών
προϊόντων και τροφίµων ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ. Και βέβαια, δεν αν-
τιµετωπίζει και µε αυτό δεν πρόκειται να αντιµετωπιστούν απο-
τελεσµατικά αυτά που αποτελούν πληγή για την αγροτική
οικονοµία, οι ελληνοποιήσεις, η νοθεία και ο αθέµιτος ανταγωνι-
σµός. 

Στο νοµοσχέδιο προβληµατικό είναι το γεγονός ότι δεν απο-
σαφηνίζονται οι αρµοδιότητες κάθε αρχής ελέγχου, ώστε οι
έλεγχοι να καταστούν αποτελεσµατικότεροι και αποδοτικότεροι
για την αντιµετώπιση τυχόν παρανοµιών στη διαδικασία παρα-
γωγής συσκευασίας και εµπορίας προστατευόµενων προϊόντων.
Αυτό δεν πραγµατοποιείται µε δειγµατοληπτικούς ελέγχους
όπως ισχύει. Ο πρωτογενής τοµέας και ο αγροτικός κόσµος,
έχουν ανάγκη να υπάρξει επαναξιολόγηση του όλου σηµερινού
συστήµατος ελέγχου τροφίµων και η διαµόρφωση ενός ισχυρού
φορέα, ενός ενιαίου φορέα, µιας ενιαίας αρχής ελέγχου των τρο-
φίµων, µε στόχο τη στήριξη και την προστασία των παραγωγών
και των προϊόντων τους. 

Ο υπάρχων πολυκερµατισµός των µηχανισµών ελέγχου ενι-
σχύει µία οιονεί συντεχνιακή αντιµετώπιση της κατάστασης. Απο-
τέλεσµα είναι η µη επιβολή ουσιαστικών κυρώσεων και η
διαµόρφωση ενός τοπίου αυθαιρεσίας και ατιµωρησίας. Εξάλ-
λου, στο νοµοσχέδιο οι προβλεπόµενες κυρώσεις κλείνουν το
µάτι σε συγκεκριµένα συµφέροντα, ακόµη και απαλλάσσοντάς
τα. Τα περισσότερα προϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ είναι στην πλει-
ονότητά τους τρόφιµα που ελέγχονται ως τρόφιµα εκτός από τον
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και από τον ΕΦΕΤ. Δηλαδή, υπάρχουν δύο
ελεγκτικοί µηχανισµοί που προβλέπουν διαφορετικά κυρωτικά
συστήµατα. 

Ο πρόχειρος τρόπος µε τον οποίον ως Κυβέρνηση, κύριε
Υπουργέ, προσπαθεί να αντιµετωπίσει το πρόβληµα των ελέγ-
χων, θα δηµιουργήσει κενά και εν τέλει θα ενισχύσει την ήδη
υπάρχουσα αδιαφάνεια. Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θε-
ωρούµε ότι επιβάλλεται µια άλλη προσέγγιση των διαδικασιών
ελέγχου των διοικητικών µέτρων και των κυρώσεων στον τοµέα
των γεωργικών προϊόντων, προσαρµοσµένη στις τρέχουσες συν-
θήκες και µε την εφαρµογή ενός ενιαίου συγκροτηµένου και

απλοποιηµένου πλαισίου. Αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε την ενί-
σχυση σε πόρους και ανθρώπινο δυναµικό των λειτουργούντων
σήµερα ελεγκτικών µηχανισµών που είναι διάσπαρτοι υποστελε-
χωµένοι και πλέον λειτουργούν µε πολλές επικαλύψεις µεταξύ
των υπηρεσιών, αλλά και θολά σηµεία που ευνοούν την ανάπτυξη
της παραβατικότητας, αλλά και την έλλειψη πρόληψης, συνεπώς,
την εµπέδωση ασφάλειας δικαίου. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της κατάστασης είναι ότι ο οργα-
νισµός ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µετά την παραίτηση του Προέδρου
και των εκ µέρους του εξαιρετικά σοβαρών δηµοσίων καταγγε-
λιών για κακοδιαχείριση και οικονοµικά σκάνδαλα, παραµένει
ακόµα ακέφαλος. 

Όσον αφορά στα διοικητικά µέτρα και πρόστιµα, αυτά κλιµα-
κώνονται µε τρόπο που να λειτουργούν αναποτελεσµατικά και
να µη συµβάλλουν στη συµµόρφωση προς τους κανόνες. Και
πάντως, ο τρόπος κλιµάκωσης των µέτρων αυτών προκαλεί αθέ-
µιτο ανταγωνισµό και άνιση, µη δίκαιη µεταχείριση, για όσους τη-
ρούν τις προδιαγραφές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεµονωµένα ο αγροτικός το-
µέας, της κτηνοτροφίας συµπεριλαµβανοµένης, συµβάλλει κατά
5% έως 6% στο ελληνικό ΑΕΠ. Όµως, λόγω των συνεργιών του
µε τη µεταποίηση, τη βιοµηχανία, τις εξαγωγές και τον τουρισµό
η συµβολή του υπερβαίνει το 30%. 

Η αγροτική πολιτική που εφαρµόζει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας περιορίζεται στην ανακύκλωση των προερχόµενων
από την Ευρωπαϊκή Ένωση επιδοτήσεων, δυστυχώς υπέρ των
ηµετέρων και δεν αφορά στον αγροτικό πληθυσµό, στον µικρο-
µεσαίο αγρότη και κτηνοτρόφο, αφού εδώ και πέντε χρόνια, από
το 2019 που ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας, οι επιδοτήσεις
δίδονται εν πολλοίς αδιαφανώς, αυθαίρετα και όχι τακτικά,
ακόµα και σε ανθρώπους που δεν έχουν σχέση µε την παραγωγή
προϊόντων και την εκτροφή ζώων. Και όλα αυτά στο πλαίσιο του
κοµµατισµού, της µικροπολιτικής, της ρουσφετολογίας και βάσει
της συγκυρίας για επικοινωνιακούς λόγους. 

Τα µείζονα θέµατα, η νέα ΚΑΠ, η λειψυδρία, τα φωτοβολταϊκά
σε αγροτική γη, ο ΟΠΕΚΕΠΕ, ο ΕΛΓΑ και άλλα είτε δεν αντιµε-
τωπίζονται είτε αντιµετωπίζονται στρεβλά. Το Εθνικό Στρατηγικό
Σχέδιο στο πλαίσιο της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής απο-
δείχθηκε ανεφάρµοστο. Τροποποιείται, αλλά τα στελέχη, οι
υπάλληλοι του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
δεν βρίσκουν άκρη µε τις διατάξεις για την περίφηµη πράσινη
πολιτική που ψηφίστηκε. 

Η λειψυδρία αποτελεί τεράστιο πρόβληµα για την αγροτική οι-
κονοµία και συνδέεται και µε την κλιµατική κρίση, αλλά και µε την
έλλειψη ή την ανυπαρξία υποδοµών για την ορθολογική διαχεί-
ριση των υδάτων. 

Το θέµα αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν αντιµετωπίζεται και δεν επι-
λύεται µε ασκήσεις επί χάρτου. Χρειάζεται ένα σοβαρό ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο, που δεν έχετε. Βέβαια εσείς το µόνο που
προωθείτε είναι η ιδιωτικοποίηση του νερού. Χρειάζονται έργα
υποδοµής µε τέτοιο τρόπο που να µην επιχειρείται η αντιµετώ-
πιση της λειψυδρίας σε µία περιοχή -εννοώ τη Θεσσαλία- µε τη
µεταφορά της σε γειτονικές.

Για τα αγροτικά φωτοβολταϊκά λέτε ότι δεν υπάρχει χώρος στο
δίκτυο. Πού να βρεθεί, αφού έχει καταληφθεί -το δίκτυο- από τις
ελάχιστες µεγάλες εταιρείες βιοµηχανικών φωτοβολταϊκών που
καλύπτουν ακόµα και τη γη υψηλής παραγωγικότητας;

Διαλύσατε τον ΟΠΕΚΕΠΕ, ο ΕΛΓΑ δεν βγαίνει οικονοµικά και
ακόµη αναµένεται η αναθεώρηση του κανονισµού του όπως
έχετε υποσχεθεί, ώστε να ανταποκριθεί στα νέα δεδοµένα.

Δυστυχώς, σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η γεωρ-
γία αποτελεί τον ασθενή της ελληνικής οικονοµίας, της πρωτο-
γενούς παραγωγής, η κτηνοτροφία αποτελεί τον µεγάλο ασθενή,
παρ’ ότι είναι σηµαντικός παράγοντας για τη διατροφική ασφά-
λεια. Κι αυτό διότι αντιµετωπίζεται από την πολιτεία ως παρίας.

Η κτηνοτροφία εγκαταλείπεται παντού, διότι το υπέρογκο κό-
στος εκτροφής των ζώων και η µη λήψη µέτρων για την ανακού-
φιση των κτηνοτρόφων, τους έχουν φέρει σε απόγνωση. Δεν
έχουν ληφθεί µέτρα θεσµικού και οικονοµικού χαρακτήρα, ούτως
ώστε να βοηθηθεί ο Έλληνας µικρός και µεσαίος κτηνοτρόφος.
Επίσης, στο υπέρογκο κόστος παραγωγής προστέθηκε και η πα-
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νώλη. Η ανεξέλεγκτη εισαγωγή ζώων από χώρες του εξωτερικού
είναι η αιτία αυτής της ζωονόσου. Και ενώ έπρεπε να απαγορευ-
τούν οι σχετικές εισαγωγές, η Κυβέρνηση απαγόρευσε τη µετα-
φορά ζώων εντός της χώρας! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δισεκατοµµύρια ευρώ «έχουν
πέσει» και «πέφτουν», οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι τα ακούνε,
αλλά βέβαια δεν τα βλέπουν. Έτσι αντί ο αγροτικός τοµέας «να
πάρει τα πάνω του», οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι είναι σε από-
γνωση. Οι θέσεις για την αγροτική παραγωγή πρέπει να ενταχ-
θούν σε ένα ευρύτερο στρατηγικό σχέδιο για τη συνολική
ανασυγκρότηση της υπαίθρου που να την καθιστά ζώσα και βιώ-
σιµη. Διαφορετικά ζώσα και βιώσιµη δεν θα είναι ούτε η ελληνική
οικονοµία ούτε η πατρίδα µας συνολικά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπηλιού.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σταύρος Μιχαηλίδης από το ΠΑΣΟΚ

και στη συνέχεια ο Πρόεδρος της Νίκης κ. Νατσιός.
Κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε αφορµή τη δηµοσίευση του κανονισµού 1143/2024
σχετικά µε τις γεωγραφικές ενδείξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
επιχειρεί να δηµιουργήσει θεσµικό πλαίσιο για τις διαδικασίες
ελέγχου, τα διοικητικά µέτρα και τις κυρώσεις στον τοµέα των
γεωργικών προϊόντων και τροφίµων για προστατευόµενες ονο-
µασίες προέλευσης. Πρόκειται στην ουσία για παρεµβάσεις στο
ήδη υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο για τις διαδικασίες ελέγχου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περίοδος των τελευταίων
ετών που διανύουµε, πραγµατικά δοκιµάζει τις αντοχές των αν-
θρώπων που απασχολούνται στον πρωτογενή τοµέα, όχι µόνο
από τις τραγικές συνέπειες που ζούµε λόγω της κλιµατικής κρί-
σης, αλλά και από τις αστοχίες και την έλλειψη ουσιαστικής πο-
λιτικής εκ µέρους της Κυβέρνησης, η οποία τα τελευταία πέντε
χρόνια της διακυβέρνησής της έχει καταφέρει ο πρωτογενής το-
µέας να βρίσκεται κυριολεκτικά σε κατάρρευση.

Οι άνθρωποι οι οποίοι απασχολούνται στη γεωργία, στην κτη-
νοτροφία, στην αλιεία, αλλά και στους άλλους κλάδους της πα-
ραγωγής στους τοµείς που αναφερόµαστε, αισθάνονται πραγ-
µατικά την απόλυτη µοναξιά, την απόλυτη εγκατάλειψη. Η συρ-
ρίκνωση του πρωτογενούς τοµέα παρασύρει, βέβαια, σε συρρί-
κνωση και την ελληνική ύπαιθρο, η οποία ερηµώνεται και απο-
ψιλώνεται πληθυσµιακά, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Η απογοητευτική εικόνα της κυβερνητικής αγροτικής πολιτι-
κής και µέριµνας απεικονίζεται στη λειτουργία και εποπτεία του
ΟΠΕΚΕΠΕ. Ο οργανισµός, ο οποίος ιδρύθηκε για τη στήριξη της
πρωτογενούς παραγωγής, βρίσκεται σήµερα υπό ευρωπαϊκή επι-
τήρηση και σε εξευτελιστική προοπτική οριστικής άρσης της πι-
στοποίησης από τις ευρωπαϊκές αρχές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το νοµοσχέδιο έχουν µιλήσει
εκτενώς συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ. Προς αποφυγήν επαναλή-
ψεων θα περιοριστώ σε δύο µόνο από τα πολλά προβληµατικά
σηµεία του νοµοσχεδίου: 

Το πρώτο αφορά στην πρόκληση σε υπερθετικό βαθµό γρα-
φειοκρατίας, τόσο στις υποστελεχωµένες υπηρεσίες, όσο και
στους φορείς που επηρεάζονται από τις πρόνοιες του υπό συ-
ζήτηση νόµου. 

Το δεύτερο αφορά στη διαδικασία βεβαίωσης και επιβολής κυ-
ρώσεων. Είναι να απορεί κάποιος πώς κατέληξε το Υπουργείο σε
τέτοια διαδικασία, που ορίζει τη διεύθυνση Συστηµάτων Ποιότη-
τας και Βιολογικής Γεωργίας ως αρµόδια αρχή για την προστα-
σία των ελληνικών γεωγραφικών ενδείξεων, ορίζει τον ΕΛΓΟ-
«Δήµητρα» ως αρµόδια αρχή για τη λήψη των κατάλληλων διοι-
κητικών και δικαστικών µέτρων και επιπρόσθετα συστήνει τρι-
µελή επιτροπή για την επιβολή των κυρώσεων στην οποία ο
εκπρόσωπος του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», της υπηρεσίας που διενήρ-
γησε την έρευνα και διαπίστωσε την παράβαση, συµµετέχει στην

εν λόγω επιτροπή δίχως δικαίωµα ψήφου;
Υπ’ όψιν ότι η εν λόγω επιτροπή, αν και έχει τον τίτλο «Επι-

τροπή Επιβολής Κυρώσεων», τελικά δεν επιβάλλει τις κυρώσεις.
Η Επιστηµονική Υπηρεσία καλεί σε αλλαγή τίτλου και να αναφέ-
ρεται πλέον ως «Επιτροπή Προστίµου».

Ο χρόνος που απαιτείται από τη βεβαίωση της παράβασης
µέχρι την έκδοση της απόφασης για επιβολή κυρώσεων ή απαλ-
λαγή από άλλο κλιµάκιο, τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυν-
σης Τροφίµων, δεν θα είναι µικρότερος των έξι µηνών. Και
βεβαίως, δεν τελειώνει εκεί η διαδικασία. Γιατί δεν ολοκληρώνε-
ται; Διότι εµπλέκεται ακόµη και ο ίδιος Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης, ο οποίος τελικά αποφασίζει, εφόσον κατατεθεί ειδική
διοικητική προσφυγή για την εκδίκαση της οποίας δεν προσδιο-
ρίζεται όµως ανατρεπτικός χρόνος. Με άλλα λόγια µπορεί και
ποτέ να µην επιβληθούν κυρώσεις. Αυτό, όµως, δεν είναι διαδι-
κασία αποτροπής παραβάσεων.

Αυτά τα απαράδεκτα, προσωπικά, τα έχω ζήσει από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και µε την προηγούµενη ιδιότητα που
είχα, όσον αφορά τις αλιευτικές παραβάσεις. Οι σοβαρές αλιευ-
τικές παραβάσεις από το Υπουργείο δεν εκδικάζονται ποτέ, µε
ό,τι αυτό επισύρει.

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο που φέρατε στη Βουλή επιδιώ-
κει την προστασία προϊόντων προστατευόµενης ονοµασίας προ-
έλευσης, προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης και εγγυηµέ-
νων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων. Ο τόπος µου, η Χίος,
έχει κατοχυρώσει δύο προϊόντα σε αυτές τις κατηγορίες: τη µο-
ναδική στον κόσµο µαστίχα ως ΠΟΠ και το χιώτικο µανταρίνι ως
προϊόν προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης.

Η καλλιέργεια της µαστίχας πάει χιλιάδες χρόνια πίσω στον
χρόνο και, όπως γνωρίζετε όλοι σε αυτή την Αίθουσα, είναι ένα
προϊόν απολύτως µοναδικό στον πλανήτη. Διακινείται αποκλει-
στικά από την Ένωση Μαστιχοπαραγωγών Χίου που ιδρύθηκε το
1938 ως αναγκαστικός συνεταιρισµός. Καλλιεργείται στα λεγό-
µενα Μαστιχοχώρια, είκοσι τέσσερα χωριά στη νότια Χίο, και
απασχολούνται περίπου οκτακόσιες µε εννιακόσιες οικογένειες.
Διότι πρέπει να έχετε υπ’ όψιν σας ότι η καλλιέργεια της µαστί-
χας είναι µια πολύ δύσκολη καλλιέργεια η οποία απαιτεί προσω-
πική εργασία όλο τον χρόνο από όλη την οικογένεια, η οποία
δουλεύει για τον καθαρισµό του προϊόντος νύχτα - µέρα. 

Τα τελευταία χρόνια λόγω της συνετούς και µεθοδικής διοίκη-
σης του συνεταιρισµού και της διορατικής πρωτοβουλίας ίδρυ-
σης το 2002 της θυγατρικής εταιρείας «MEDITERRA» έχει επι-
τευχθεί σηµαντική αύξηση των απασχολούµενων, ιδιαίτερα των
νέων αγροτών, στην καλλιέργεια για την παραγωγή της µαστί-
χας. Επιπρόσθετα, το µοναδικό αυτό προϊόν αποδείχθηκε επι-
στηµονικά ότι έχει και ιδιαίτερες θεραπευτικές ιδιότητες, πέραν
των άλλων χρήσεων. Όλα αυτά έχουν συµβάλει στην αύξηση της
ζήτησης και ως εκ τούτου και στην αύξηση της ελκυστικότητας
νέων καλλιεργητών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα που τα ακριτικά µας
νησιά, όπως η Χίος, υποφέρουν από τόσα προβλήµατα που προ-
καλεί και η κρατική αδιαφορία, η καλλιέργεια της µαστίχας απο-
τελεί πυλώνα της οικονοµικής ζωής του νησιού. Το άλλοτε
ναυτιλιακό συνάλλαγµα φθίνει λόγω του δηµογραφικού, αλλά και
εκ του γεγονότος ότι οι νέοι δείχνουν πια απαρέσκεια για το ναυ-
τικό επάγγελµα εξαιτίας της αδιαφορίας κυβερνητικής αρωγής
και των δυσκολιών του επαγγέλµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. 
Ο τουρισµός στο νησί εξαρτάται µόνο από τους απέναντι. Αν

εκλείψει και η καλλιέργεια, λόγω των δυσκολιών, των επικείµενων
προβληµάτων µε την κλιµατική αλλαγή, τα υπερβολικά κόστη για
την καλλιέργεια, εργατικά λιπάσµατα, καύσιµα κ.λπ. η εξέλιξη δε
θα είναι καθόλου καλή. 

Τα αναφέρω όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ,
διότι πριν από λίγες ηµέρες, στις 11 Σεπτεµβρίου, η Χίος και ιδι-
αίτερα τα Μαστιχοχώρια δοκιµάστηκαν πολύ άσχηµα από την
βαριά και έντονη βροχόπτωση από το καιρικό σύστηµα «Aτένα»,
µε αποτέλεσµα να επέλθει ολοκληρωτική καταστροφή της πα-
ραγωγής, η οποία θα στερήσει ακόµα και τα προς το ζην σε οκτα-
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κόσιες µε εννιακόσιες οικογένειες. 
Κύριε Υπουργέ, κατά ευνοϊκή συγκυρία αυτές τις ηµέρες βρι-

σκόταν εκεί κλιµάκιο του ΕΛΓΑ και ήδη ανέφερε πραγµατικά το
µέγεθος της ολοκληρωτικής καταστροφής. Ζητούµε από εσάς
την άµεση παρέµβαση για την ταχεία αντίδραση του ΕΛΓΑ για
άµεση καταβολή δίκαιων, ρεαλιστικών αποζηµιώσεων, ώστε αφ’
ενός οι µαστιχοκαλλιεργητές να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν
στις υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει έναντι της προσδοκώµε-
νης παραγωγής, να πληρώσουν εργάτες, λιπάσµατα, ασπροχώ-
µατα, άρδευση κ.λπ. και αφ’ ετέρου η Ένωση Μαστιχοπαρα-
γωγών Χίου να µπορέσει να αντεπεξέλθει στις υποχρεώσεις που
έχει αναλάβει έναντι εισαγωγέων στο εξωτερικό, φαρµακοβιοµη-
χανιών, εταιρειών ζαχαροπλαστικής κ.λπ.. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χρηστή διοίκηση της διαχεί-
ρισης αυτού του προϊόντος από την ένωση και τη «MEDITERRA»,
η διάδοσή του σε όλον τον κόσµο, όπως ανέφερα προηγουµέ-
νως, έχει δηµιουργήσει προϋποθέσεις περαιτέρω ανάπτυξης και
απασχόλησης, ιδιαίτερα νέων. Αν δεν ανταποκριθεί η πολιτεία
έγκαιρα και όπως πρέπει σε τέτοιες περιπτώσεις και δεδοµένου
ότι κανείς δεν µπορεί πια να εγγυηθεί για τις καιρικές συνθήκες,
ενδεχοµένως να επικρατήσει απαισιοδοξία και οπισθοδρόµηση
σε ό,τι επιτεύχθηκε µέχρι σήµερα στην καλλιέργεια και σε µελ-
λοντικές προσδοκίες γενικότερα για την πορεία και ανάπτυξη του
νησιού.

Παρακαλούµε για την άµεση ανταπόκρισή σας, κύριε Υπουρ-
γέ.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Μιχαηλίδη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νίκης κ. Δηµήτρη Νατσιό. 
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα για τα προϊόντα

και τρόφιµα µε προστατευόµενες ονοµασίες προέλευσης, προ-
στατευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις και τα εγγυηµένα παραδο-
σιακά ιδιότυπα προϊόντα και θα επεξεργαστούµε το σχετικό
νοµοσχέδιο, λέτε και κύριοι της Κυβέρνησης, τα προϊόντα αυτά
να τα βρίσκει κάποιος στο Amazon και στο Temu. Συνέλθετε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι των αστικών κέντρων! 

Τα λεγόµενα ΠΟΠ προϊόντα παράγονται από τους Έλληνες
αγρότες στην ελληνική γη, που την έχετε γεµίσει µε ανεµογεν-
νήτριες, µε τσιµέντο, µε φωτοβολταϊκά και που την καίτε κάθε
καλοκαίρι. Ρεβίθια Ενιπέα, βοσκοτύρι Λιβαδίου και οίνος από
τους πρόποδες των Αγράφων είναι προϊόντα -µεταξύ πολλών
άλλων- ΠΟΠ, που θέλουν Έλληνες αγρότες για να τα φροντίσουν
και την ιερή ελληνική γη για να µας τα προσφέρει. Είµαστε τυχε-
ροί γιατί το σκανδαλώδες µεγαλείο του ευλογηµένου τόπου µας,
που µας ανέχεται ακόµη, µας προσφέρει εδώ και αιώνες προ-
ϊόντα µοναδικά που σε όλο τον πλανήτη γίνονται προσπάθειες
να αντιγραφούν. Και µόνο αυτά τα δώρα που µας δίνει απλόχερα
η ελληνική γη αν τα εκµεταλλευόµασταν όπως πρέπει, θα λύναµε
πολλά από τα προβλήµατά µας. 

Η θεσσαλική γη που παρατήσατε και αφήσατε να πνιγεί είναι
αυτή που παράγει πολλούς από τους νόστιµους αυτούς θησαυ-
ρούς. Το άγγιγµα του Μίδα θα έλεγε κάποιος πως έχει η Ελλάδα
µας. Όµως, την ώρα που τα άλλα κράτη καταθέτουν το ένα έγ-
γραφο µετά το άλλο, η χώρα µας παραµένει ουραγός στις δια-
δικασίες ΠΟΠ. Πρέπει να αλλάξουµε πολλά. Πρέπει να βγούµε
µπροστά, να κάνουµε γνωστά τα ελληνικά προϊόντα παντού στον
πλανήτη και να σταθούµε επιτέλους στο πλευρό των αγροτών,
να µάθουν ξανά τα παιδιά µας να αγαπούν τη γη, να στρέψουµε
τους νέους µας ίσως και µέσα από προγράµµατα πρωτοποριακά
µαθητείας να γνωρίσουν την ελληνική γη και τα απαράµιλλα
δώρα της. 

Και να πω κάτι, πενταπόσταγµα θα έλεγα της προίκας των
προγόνων µας, που σχεδόν ντρεπόµαστε να τους µνηµονεύουµε.
Στον «Οικονοµικό» του Ξενοφώντα που µιλάει για την γεωργική

τέχνη ο Σωκράτης λέει κάτι πολύ σοφό. Ας τον αφουγκραστούµε.
Πρόκειται για σύντοµο, συντοµότατο κείµενο. «Καλώς δε κακεί-
νος είπεν ος έφη την γεωργίαν των άλλων τεχνών µητέρα και
τροφόν είναι. Ευ µεν γαρ φεροµένης της γεωργίας έρρωνται και
αι άλλαι τέχναι άπασαι. Όπου δ’ αν αναγκασθή η γη χερσεύειν,
αποσβέννυνται και αι άλλαι τέχναι σχεδόν τι και κατά γην και
κατά θάλασσαν». Και σε νεοελληνική απόδοση ο λόγος του Σω-
κράτη: «Και ωραίος είναι ο λόγος εκείνου που είπε πως η γεωρ-
γία είναι των άλλων τεχνών µητέρα και τροφός. Διότι αν η
γεωργία πάει καλά, καλά πηγαίνουν και οι άλλες τέχνες. Όπου,
αντιθέτως, η γη κατ’ ανάγκην» -ή αδιαφορώντας, θα έλεγα- «µεί-
νει χέρσα, εκεί σχεδόν σβήνουν όλες οι άλλες τέχνες, στεριανές
και θαλασσινές». Σβήνει η γεωργία; Σβήνει σιγά σιγά και η πα-
τρίδα. 

Πάµε τώρα βόλτα σε ένα µανάβικο της γειτονιάς. Τι αντικρί-
ζεις; Πατάτες Αιγύπτου, κρεµµύδια και λεµόνια Τουρκίας, εσπε-
ριδοειδή Ισπανίας. Γέµισε ο τόπος από εισαγόµενα φρούτα, ένας
τόπος ευλογηµένος σαν τον δικό µας, ηλιοστάλακτος, αγκαλια-
σµένος από θάλασσα -«Θεέ µου, πόσο µπλε ξοδεύεις για να µην
σε βλέπουµε…», όπως λέει και ο ποιητής- είναι δυνατόν να εισά-
γει γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα; Λιβάδι απέραντο η πατρίδα
µας. Ο καιρός της καλοσυνεύει δύο µήνες νωρίτερα από τους
Ευρωπαίους. Είναι δυνατόν να µην έχει επάρκεια σε γεωργικά
αγαθά; Αντί να είµαστε -θα έλεγα- το περιβόλι της Ευρώπης
αφού η γη µας είναι σχεδόν αµόλυντη λόγω της ασθµαίνουσας
βιοµηχανίας -ουδέν κακόν αµιγές καλού-, καταντήσαµε χερσο-
τόπι. Καταστρέψαµε τη γεωργία, τη µητέρα των τεχνών κατά τον
Σωκράτη και ερήµωσαν τα χωριά µας. 

Το είδαµε µε πόνο ψυχής, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Είδαµε άδεια χωριά στον Έβρο, στην Ήπειρο, στη Μακεδονία
µας, στη Στερεά Ελλάδα, στα νησιά µας. Είδαµε στις διακοπές
µας χώρια που µέχρι πριν από λίγα χρόνια έσφυζαν από ζωή και
παιδικές φωνές, σήµερα να είναι άδεια, βουβά και µαύρισε η καρ-
διά µας. Όµως, τα χωριά αυτά δεν άδειασαν χωρίς την ευθύνη
της Βουλής. Όλα πηγάζουν από το πρόβληµα της υπογεννητικό-
τητας της χώρας µας, την αστυφιλία, την υδροκέφαλη πολιτική
ενός αθηνοκεντρικού κράτους που δεν το ενδιαφέρει η ύπαι-
θρος.

Δεν είναι υπερβολή εάν πω ότι από την αρχαιοελληνική πόλη-
κράτος φτάσαµε σήµερα στο νεοελληνικό κράτος-πόλη και µι-
λάµε σήµερα για τα προϊόντα ΠΟΠ. Προστατευόµενοι πρέπει να
είναι οι Έλληνες αγρότες, οι Ελληνίδες µανάδες, η ελληνική
ύπαιθρος. 

«Εάν αποσυνθέσεις την Ελλάδα, σου αποµένουν µια ελιά, ένα
αµπέλι και ένα καράβι», έλεγε ο Οδυσσέας Ελύτης και αναφέρε-
ται ο ποιητής στην παράδοσή µας που είναι η ζωντανή φωνή των
κεκοιµηµένων και όχι η νεκρή φωνή των ζώντων. 

Να χαράξουµε, λοιπόν, την πολιτική του µέλλοντος, µία πολι-
τική που θα γεµίσει πάλι τα χωριά µας µε παιδικές φωνές, που
θα γεµίσει ξανά τις εκκλησίες µας στα χωριά τις Κυριακές, γιατί
κατάντησε ο λαός µας µε τον µακρότατο ιστορικό του βίο και την
πλουσιότατη και πανέµορφη πολιτιστική του παράδοση, ο ελλη-
νικός λαός που έφτασε στο θαύµα του ’21, στους δοξασµένους
βαλκανικούς πολέµους και στον θρύλο της Πίνδου, ο λαός αυτός
να χάσει την αυτοεκτίµησή του, να δυσπιστεί προς κάθε τι το ελ-
ληνικό, να ντρέπεται για το βαρυσήµαντό του όνοµα, να αισθά-
νεται παρακατιανός ποιος; Ο Έλληνας µπροστά σε κάθε τυχάρ-
παστο Ευρωπαίο και να δέχεται µε ευχαρίστηση όλα τα φτηνά
και σάπια υποπροϊόντα, τις «νεροµπογιές» του χρεοκοπηµένου
ευρωπαϊκού δήθεν δυτικού πολιτισµού. 

Δόξα τω Θεώ, όµως, αρκετά παιδιά, αρκετοί νέοι σκέφτονται
µε περισσότερη ωριµότητα από πολλούς, σκέφτονται σοφότερα,
ανεβαίνουν στους ώµους των πατέρων για να δουν µακρύτερα
το µέλλον, ανακαλύπτουν την παράδοσή µας. Με χαρά είδαµε
τα πανηγύρια της πατρίδας µας το καλοκαίρι γεµάτα να είναι από
νέους, να χορεύουν κυκλικούς χορούς πιασµένοι χέρι-χέρι, ύψι-
στο µάθηµα δηµοκρατικότητας και αλληλοπεριχώρησης. 

Ξέρετε, οι νέοι γνωρίζουν πολλά περισσότερα απ’ ό,τι και από
όσα θέλουµε να πιστεύουµε. Η Θράκη µας γέµισε µε νέους, η
Ήπειρος, η Πελοπόννησος. Ο ανθός της πατρίδας µας διψάει
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για το κρυστάλλινο νερό της παράδοσης. Θέλει να ξεδιψάσει σε
ένα εκκλησάκι, να ανάψει ένα κερί, να εξοµολογηθεί. Δεν ζούµε
σε γυάλα. Ξέρουµε τι γίνεται και γι’ αυτό ελπίζουµε πως στο
τέλος θα κυριαρχήσει το ελληνικό, θα κυριαρχήσει το ρωµαίικο,
θα κυριαρχήσει το χριστιανικό.

Ίσως να σας πληροφόρησαν οι συνεργάτες σας, κύριε Πρω-
θυπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης –αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό- για το χωριό στην Ευρυτανία που µέσω ενεργειών της
δασκάλας του χωριού, του παπά, του ιερέα και ενός κατοίκου µε
µία αγγελία στο Facebook κάλεσαν οικογένειες µε παιδιά για να
µετακοµίσουν στο µικρό χωριό κοντά στο Καρπενήσι. Μάλιστα,
οι οικογένειες θα είχαν τη στήριξη όλου του χωριού. Παρέχονταν
στις οικογένειες αυτές δωρεάν σπίτι, δουλειά και βοήθεια για τα
πρώτα τους έξοδα. Και τι λέτε να έγινε; Γέµισαν οι άνθρωποι του
χωριού µε δηλώσεις ενδιαφέροντος από διάφορες οικογένειες
από την Ελλάδα. Πάνω από εκατό οικογένειες δήλωσαν το εν-
διαφέρον τους για να πάνε στο χωριό. «Μακάρι να είχαµε εκατό
σπίτια να τους φιλοξενήσουµε όλους», είπαν οι κάτοικοι στην πα-
νέµορφη Φουρνά. 

Να σας πω, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, πως τελικά δύο πο-
λύτεκνες οικογένειες θα εγκατασταθούν στο χωριό και δέκα παι-
διά θα γεµίσουν πάλι µε τις παιδικές φωνές τους την πλατεία του
χωριού και το σχολείο. Άρα, ό,τι µπορούν να κάνουν µια δα-
σκάλα, ένας απλός ιερέας και ένας κάτοικος ενός χωριού θέλετε
να µας πείτε πως δεν µπορεί να το κάνει µια ολόκληρη Κυβέρ-
νηση σπουδαγµένων µε µεταπτυχιακά και διδακτορικά, µια ολό-
κληρη πολιτεία; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης) 
Και το συζητάµε εδώ και χρόνια και λύση δεν βρίσκουµε; Σο-

βαρά τώρα; Εκτός αν δεν θέλετε να βρεθεί λύση. 
Ζωντανέψτε τα χωριά µας. Έτσι θα λυθεί και το δηµογραφικό

πρόβληµα. Ανακαινίστε σπίτια που ρηµάζουν. Δώστε τα πρώτα
σε οικογένειες εκπαιδευτικών, να ανοίξουν τα σχολεία, να ακου-
στεί το κουδούνι, να ξανασηµάνουν τα καµπαναριά των εκκλη-
σιών. Αλλά, το ξέχασα. Ζούµε σε µνηµονιακή αιχµαλωσία. Προ-
φανώς πρέπει να ρωτήσουµε, όπως θα έλεγε και ο µακαρίτης µε-
γάλος ηθοποιός Μάνος Κατράκης, τους φίλους µας τους Γερµα-
νούς αν πρέπει να προχωρήσουµε σε τέτοιες εθνωφελείς ενέρ-
γειες.

Πάµε, όµως, και σ’ ένα άλλο κρίσιµο θέµα. Είδατε πως επιβε-
βαιωθήκαµε αναφορικά µε τους φόβους και τις ανησυχίες που
είχαµε εκφράσει εξαρχής που µπήκαµε στην ελληνική Βουλή
χάρη στον λαό µας για την αλλοπρόσαλλη ευρωπαϊκή πολιτική
στο µεταναστευτικό. Η µία µετά την άλλη ευρωπαϊκή χώρα, η
Σουηδία, η Γερµανία, το Βέλγιο, η Ιταλία, η Ισπανία, η Ολλανδία
αντιλαµβάνονται εναργώς πως η πολιτική της ενσωµάτωσης των
προσφύγων και των λαθροµεταναστών δεν λειτουργεί πια. Όσα
λεφτά και να δόθηκαν, οι άνθρωποι αυτοί, τουλάχιστον οι περισ-
σότεροι, ήρθαν στην Ευρώπη για να αλλάξουν την Ευρώπη και
όχι για να εργαστούν και να αφοµοιωθούν και να σεβαστούν τις
ευρωπαϊκές -όπως λέγονται- αξίες. Βλέπουµε παράνοµους µε-
τανάστες να έρχονται καραβιές στην Ευρώπη και την Ελλάδα κι
ας µην τα δείχνουν όλα τα κανάλια της χώρας µας. Κανάλια που
εκπέµπουν σε συχνότητες που ανήκουν στον ελληνικό λαό, πα-
ρακαλώ, κρύβουν τη ζοφερότατη πραγµατικότητα. Γεµίζουν τα
ελληνικά νησιά και µετά η ενδοχώρα βέβαια -αυτή είναι η διαδι-
κασία- µε µουσουλµάνους µετανάστες, οι οποίοι σκοπό έχουν
όχι να δουλέψουν, αλλά να εισπράττουν τα επιδόµατα που στε-
ρούνται οι Έλληνες εµπερίστατοι πολίτες. 

Σας υποβάλλω ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης. Ένας µωαµεθανός ξεκινά από
το Μπαγκλαντές, το Πακιστάν, το Αφγανιστάν για να έρθει στην
Ευρώπη. Γιατί αυτοί οι µουσουλµάνοι δεν πάνε στα πλούσια αρα-
βικά κράτη που έχουν έλλειψη από εργατικά χέρια; Είναι ένα
ερώτηµα το οποίο απευθύνει όλος ο ελληνικός λαός. Γιατί έρ-
χονται στην Ελλάδα; Βλέπουµε νεαρές µουσουλµάνες να έρχον-
ται «κυνηγηµένες» -εντός εισαγωγικών η λέξη- µε τη µαντήλα στο
κεφάλι για να πάνε στην Ευρώπη. Ερώτηµα: Γιατί δεν πάνε στο
Κατάρ, το Μπαχρέιν, τη Σαουδική Αραβία και το Οµάν που είναι
οµόδοξές τους χώρες;

Βλέπουµε –πάλι εντός εισαγωγική η φράση- «κυνηγηµένους»

πρόσφυγες να πηγαίνουν λίγο καιρό µετά τη «σωτηρία» τους δια-
κοπές στις χώρες απ’ όπου έφυγαν για να σωθούν. Μα, για τόσο
κορόιδα µάς περνούν όλοι αυτοί, µην πω καµµιά πιο βαριά κου-
βέντα; Ολόκληρες συνοικίες των Αθηνών, τα «κατεχόµενα» -έτσι
τα ονοµάζουν οι γηγενείς- είναι στα χέρια λαθροµεταναστών -
ουδείς µπορεί να κινηθεί και να περπατήσει το βράδυ- οι οποίοι
κατά βάση είναι του µωαµεθανικού θρησκεύµατος.

Θα το λέω πάντοτε: Ακυρώσατε την επανάσταση του ’21. Θα
τρίζουν τα κόκκαλα και του Καραϊσκάκη και του Μακρυγιάννη και
των άλλων αγωνιστών του ’21 που έδωσαν το αίµα τους για να
ελευθερωθεί αυτός ο τόπος. 

Αντί να χαράξουµε πολιτικές και έναν οδικό χάρτη για να γυ-
ρίσουν πίσω οι Έλληνες οικονοµικοί µετανάστες στην πατρίδα
µας, που τους διώξατε βέβαια µε τις ανθελληνικές πολιτικές σας
τόσα χρόνια και εσείς της Κυβέρνησης και εσείς της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως, φέρνουµε λαθροµετανάστες για να τους δί-
νουµε τι; Επιδόµατα.

Αυτό -θα χρησιµοποιήσω µία λέξη- είναι κρανιογενές. Και να
πω κάτι έχοντας υπ’ όψιν µου την είδηση των τελευταίων ηµερών
για την κατάργηση εµµέσως πλην σαφώς από τη Γερµανία της
Συνθήκης του Σένγκεν. Η Γερµανία, αγαπητοί µου, όταν απειλεί-
ται και πιέζεται οικονοµικά -το γνωρίζουµε από την ιστορία της-
αλλάζει το βάδισµά της. Την εµπνέουν οι χήνες. Ήδη ακυρώνει
τη Συνθήκη του Σένγκεν, αποδεικνύοντας για πολλοστή φορά -
µόνο οι αφελείς δεν το καταλαβαίνουν και δεν µπορούν να το πι-
στέψουν- το «Deutschland über alles». Η Γερµανία υπεράνω όλων
και η Γερµανία απέναντι όλων είναι η κυρίαρχη ιδεολογία της.
Τώρα διαφαίνεται πόσο καταστρεπτικές ήταν και οι υπογραφές
στο Δουβλίνο ΙΙΙ. 

Και εξηγώ σύντοµα, για να µάθει ο ελληνικός λαός τι υπέγρα-
ψαν οι εγκληµατικές µνηµονιακές κυβερνήσεις. Με βάση, λοιπόν,
τις ισχύουσες ρυθµίσεις όταν ένας παράνοµος µετανάστης ει-
σέρχεται σε µια χώρα της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και υποβάλλει
αίτηση ασύλου ο Κανονισµός Δουβλίνο ΙΙΙ ορίζει ότι ένα και µο-
ναδικό κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι υπεύθυνο
να εξετάσει την αίτησή του. Το κράτος αυτό είναι κατά κανόνα
το κράτος πρώτης εισόδου. Εκτός και αν συντρέχουν ειδικοί
λόγοι, οπότε την εξέταση ασύλου µπορεί να την αναλάβει κάποιο
άλλο κράτος-µέλος. Με την υποβολή της αίτησης ασύλου λαµ-
βάνονται δακτυλικά αποτυπώµατα και γίνεται η καταγραφή του
αιτούµενου άσυλο στην ευρωπαϊκή κεντρική βάση. Αν ο εν λόγω
µετανάστης δεν λάβει τελικά άσυλο, αρµόδιο γι’ αυτό παραµένει
το κράτος που εξέτασε το αίτηµά του. Έτσι αν ο παράνοµος µε-
τανάστης µεταβεί στο άλλο κράτος-µέλος και συλληφθεί εκεί -
αυτό θα βιώσουµε δυστυχώς- οι υπηρεσίες αυτού του κράτους
θα γνωρίζουν από ποιο κράτος-µέλος ο µετανάστης εισήλθε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση χάρις στα δακτυλικά αποτυπώµατα και
θα µπορούν να τον επιστρέψουν σε αυτό το κράτος-µέλος. 

Σε αυτό το πλαίσιο διαβάσαµε από ξένες πηγές ότι τον Ιούλιο
δύο πτήσεις τσάρτερ µετέφεραν παράνοµους µετανάστες από
τη Γερµανία στην Ελλάδα και έπεται συνέχεια. Έτσι η Ελλάδα,
όπως η κάθε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει εξωτερικά
σύνορα, καταλήγει να είναι όχι µόνο η χώρα υποδοχής των πα-
ράνοµων µεταναστών αλλά και η χώρα πρώτης απέλασης. Με
αυτό τον τρόπο οι έξυπνοι, κουτοπόνηροι –θα έλεγα- κεντροευ-
ρωπαίοι µεταθέτουν µάλλον διακριτικά µέχρι τώρα -από εδώ και
πέρα απροκάλυπτα- το µεταναστευτικό τους πρόβληµα στην πε-
ριφέρεια. 

Ενίοτε µάλιστα µπορούν και να µας νουθετούν, λέγοντάς µας
ότι πρέπει να κρατάµε τα σύνορά µας ανοιχτά, την ίδια ώρα που
εκείνοι µπορούν µέσω του Δουβλίνο να κρατούν τα δικά τους σύ-
νορα κλειστά. Οι ίδιοι δεν χρειάζεται βεβαίως να ανησυχούν ούτε
χρειάζεται να λογοδοτήσουν σε κάποιον, αφού το ανθρωπιστικό
έργο το έχουν αναθέσει σε άλλους.

Στο λαθροµεταναστευτικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέ-
πουµε να ισχύει απόλυτα η περίφηµη ρήση «ο σώζων εαυτόν σω-
θήτω», αλλά δεν το καταλαβαίνετε γιατί εσείς εξάλλου προω-
θείτε -το έχει πει ο Πρωθυπουργός- την πολυπολιτισµικότητα, τη
διαφορετικότητα και όλες τις παραδοξότητες, που κυκλοφορούν
στην οικουµένη. 

Κλείνοντας, να ευχαριστήσω από καρδιάς τους ηρωικούς ερ-
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γαζόµενους του προαστιακού, τους µηχανοδηγούς, που αποσό-
βησαν µία ακόµη τραγωδία στον ελληνικό σιδηρόδροµο. Πάλι
όµως το ρίξατε στο ανθρώπινο λάθος. Δεν µας είπατε, όµως,
ποιες δικλίδες ασφαλείας υπάρχουν για να µη συµβαίνουν αυτά
τα ανθρώπινα λάθη. Πάλι κάποιος άλλος φταίει, εκτός από την
Κυβέρνηση; Δεν βαρεθήκατε, δεν κουραστήκατε να µας σερβί-
ρετε συνεχώς την ίδια άνοστη καραµέλα. 

Ντρέποµαι προσωπικά να δω τους χαροκαµένους συγγενείς
και οικείους των θυµάτων στα Τέµπη. Από του χρόνου -και αν,
υπογραµµίζω το «και αν»- θα ξεκινήσει η δίκη για την απόδοση
δικαιοσύνης. Από τον Ιούνιο του 2023 που ξεκίνησε η δίκη, δεν
έχουν ακόµα καταθέσει όλοι οι υπεύθυνοι. Ο Θεός να δίνει υπο-
µονή και κουράγιο στους ανθρώπους που έχασαν τους αγαπη-
µένους τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νίκη, το δηµοκρατικό και πα-
τριωτικό µας κίνηµα µε την καθαρότητα και σοβαρότητα των αν-
θρώπων που την περιβάλλουν και των λόγων της και των
προτάσεών της, θα αγωνίζεται µε πνεύµα θυσίας και αυταπάρ-
νησης, µε σθένος για τα δίκαια του λαού µας, για τα νιάτα της
πατρίδας µας που τα διακονούσαµε πολλές δεκαετίες, νιάτα που
πεινούν και διψούν για αλήθεια και ειλικρίνεια. Εσείς είστε το
παλιό, το σάπιο. Έρχεται το νέο, το οποίο έρχεται όµως από µα-
κριά από το ολόδροσο δέντρο της ρωµιοσύνης µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και έξι συνοδοί από το ελληνορ-
θόδοξο δίγλωσσο κολέγιο Alphington Grammar School από τη
Μελβούρνη της Αυστραλίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Βασίλειο Κοτίδη από την Ελ-
ληνική Λύση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Να καλωσορίσουµε τους από πολύ µα-
κριά Έλληνες µαθητές. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η Κυβέρνηση αποφάσισε να φέρει ενώπιον µας ακόµα ένα
σχέδιο νόµου σχετικά µε τον πολύπαθο χώρο της αγροτικής πα-
ραγωγής, ένα χώρο που εάν και βασικός πυλώνας της πρωτογε-
νούς παραγωγής οικονοµίας µας, η Κυβέρνηση τον έχει χαµηλά
στις προτεραιότητές της. 

Πρόσφατα είχαµε την ψήφιση της νέας κοινής αγροτικής πο-
λιτικής από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το µέλλον του ευρωπαϊκού
αγροτικού κόσµου αποτυπώθηκε στις τελικές αποφάσεις της κοι-
νής αγροτικής πολιτικής µε την Ελλάδα για µια ακόµη φορά σε
θέση κοµπάρσου. Καµµία διεκδίκηση, καµµία πρόταση, απλά
αποδοχή των ειληµµένων αποφάσεων.

Οι περικοπές και η µείωση του αγροτικού τοµέα είναι δεδο-
µένο ότι θα πλήξουν άµεσα τη χώρα µας. Είναι γνωστή άλλωστε
η λατρεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και της ελληνικής Κυ-
βέρνησης στην εισαγωγή φθηνών προϊόντων από τρίτες χώρες
εις βάρος της εγχώριας παραγωγής µας. Η χώρα µας µη έχον-
τας εθνική στρατηγική και όραµα για τον αγροτικό τοµέα, αλλά
και από το βάρος των δυσµενών συνεπειών της νέας ευρωπαϊκής
πολιτικής θα βρεθεί σε πολύ δύσκολη θέση. Αν βάλουµε στη ζυ-
γαριά τις ολοένα και συχνότερες καταστροφές λόγω κακοκαι-
ρίας, καταλαβαίνουµε ότι εάν δεν υπάρξει ένα σοβαρό σχέδιο
δράσης για τον πρωτογενή τοµέα η κατάσταση θα γίνει δραµα-
τική. 

Από το 2019 η Ελληνική Λύση και ο Πρόεδρός µας, Κυριάκος
Βελόπουλος, σας το λέει. Φυσικά τον αγνοήσατε. Αυτό φαίνεται
στο ότι δεν υπάρχει κανένα τέτοιο σχέδιο ως τώρα. Αντί να φρον-
τίσει η χώρα µας δηλαδή για την αύξηση της παραγωγής, βο-
λεύεται µε την αθρόα εισαγωγή προϊόντων από κάθε γωνιά του
πλανήτη. Ο Έλληνας καταναλώνει λεµόνια Τουρκίας, πατάτες Αι-
γύπτου, µήλα Αργεντινής, κρέας Ρουµανίας και φυσικά αυτά
είναι αµφιβόλου ποιότητας.

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό το πράγµα. Δεν

µπορεί να εισάγουµε τα πάντα. Σε µια δύσκολη και µεγάλη οικο-
νοµική κρίση όπως προέκυψε από τον πόλεµο µε την Ουκρανία,
η χώρα µας θα βρεθεί ενώπιον επισιτιστικής κρίσης. Εσείς όµως
δεν ασχολείστε µε τέτοια πεζά θέµατα, αρκεί οι φίλοι σας µεσά-
ζοντες εισαγωγείς να κάνουν τη δουλειά τους. Το δήθεν ενδια-
φέρον σας αλλά και ουσιαστικά η πλήρης αδιαφορία και
απαξίωσή σας για την αγροτιά φαίνεται στην αντιµετώπιση της
καταστροφής του Θεσσαλικού Κάµπου και όχι µόνο.

Πρόσφατα στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, ένα χρόνο
µετά, ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε µέτρα ανακούφισης των
πληγέντων, τα ίδια µέτρα που εξήγγειλε αµέσως µετά την κατα-
στροφή, δηλαδή, πριν από έναν χρόνο. Αυτό πώς ονοµάζεται, εν-
διαφέρον ή κοροϊδία; Προέρχοµαι από έναν αγροτικό νοµό, το
Νοµό Ηµαθίας. Κάποτε ο νοµός µου αποτελούσε τη ναυαρχίδα
των εξαγωγών γεωργικών προϊόντων όλης της χώρας µε κύριους
αποδέκτες τα κράτη της ανατολικής Ευρώπης. Δυστυχώς όµως
µετά τον εµφύλιο της Γιουγκοσλαβίας, η αγροτική οικονοµία του
νοµού µας ακολουθεί φθίνουσα πορεία και αυτό βέβαια ήρθε να
το τελειώσει ο πόλεµος της Ουκρανίας. 

Εκτός από τους εξωγενείς παράγοντες και η ίδια η ελληνική
πολιτεία δεν βοήθησε την κατάσταση µε την έλλειψη του µακρο-
χρόνιου σχεδιασµού προγράµµατος. Ταυτόχρονα, υπάρχει αύ-
ξηση της αγοράς πρώτων υλών για τα αγροτικά προϊόντα, όπως
για παράδειγµα τα φυτοφάρµακα, τα καύσιµα και φυσικά, το ερ-
γατικό δυναµικό.

Η συνδροµή της πολιτείας µέσω του ΕΛΓΑ είναι ελλιπής και
µειούµενη συνεχώς. Οι τυχόν αποζηµιώσεις από φυσικές κατα-
στροφές καταβάλλονται ελλιπείς και µε καθυστέρηση. Είχαµε
στην περιοχή µας -και εσείς, κύριε Υφυπουργέ γνωρίζετε, γιατί
είστε πολύ δίπλα µας- στις 18 και 19 Αυγούστου ισχυρές βροχο-
πτώσεις µε πρόκληση µεγάλης καταστροφής της τοπικής αγρο-
τικής παραγωγής. Ο ΕΛΓΑ δεν αναγνωρίζει δικαίωµα αποζηµίω-
σης λόγω βροχοπτώσεων. Οι πληγέντες αγρότες βρίσκονται
στον αέρα.

Κύριε Υπουργέ, δώστε τη λύση τώρα, γιατί είναι θέµα επιβίω-
σης για τους αγρότες µας.

Φυσικά, λέτε ότι µπορεί να κάνει αίτηση ο αγρότης αν δεν πλη-
ρώσει την εισφορά του στον ΕΛΓΑ. Ναι, αλλά δεν µπορεί να
πάρει αποζηµίωση. Γιατί δεν κάνετε το πολύ απλό; Να δώσετε
µε τη διαφορά. Κρατήστε από την αποζηµίωση την εισφορά και
να τελειώνει υπόθεση. Από πού θα βρουν οι άνθρωποι τα χρή-
µατα, εφόσον δεν έχουν πουλήσει την παραγωγή τους;

Όσον αφορά βέβαια το κατατεθέν νοµοσχέδιο σχετικά µε την
προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης, την προστασία γεωγρα-
φικής ένδειξης και τα εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιότυπα προ-
ϊόντα, ουσιαστικά πρόκειται για επανάληψη του ίδιου θεσµικού
πλαισίου µε ελάχιστες διαφοροποιήσεις.

Δεν προβλέπεται τίποτα για την ενίσχυση της ευελιξίας του
ΕΛΓΑ και του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» που συνεχίζουν να ασκούν
έλεγχο στα παραπάνω προϊόντα. Ειδικά ο ΕΛΓΑ, έχει µετατραπεί
σε έναν πολυδαίδαλο οργανισµό που τείνει να λειτουργεί όλο και
περισσότερο γραφειοκρατικά.

Στο σχέδιο νόµου δεν αποσαφηνίζονται οι αρµοδιότητες κάθε
αρχής και ελέγχου.

Επίσης. δεν υπάρχει πρόβλεψη για την πρόσληψη εξειδικευ-
µένου προσωπικού, όπως γεωπόνων για θερµοκηπιακές καλλιέρ-
γειες. Θα σας πω ένα παράδειγµα. Έρχεται ο γεωπόνος για να
ελέγξει το χαλάζι που έχει πέσει και παίρνει τα ροδάκινα από
κάτω, ξέρετε, από τις ποδιές, από τις ροδακινιές. Το χαλάζι πέ-
φτει, όµως, πέφτει από επάνω. Είναι µια κοινή λογική. Θα βγάλει
από κάτω 25%, 30%, δεν θα πάρει τίποτα ο αγρότης και επάνω
έχει 90% ζηµιά ο άνθρωπος. Δεν δέχεται και κουβέντα. Του δίνει
τη σκάλα ο αγρότης και λέει «Μη µε πλησιάζετε». Αυτά γίνονται
στους Νοµούς Πιερίας, Πέλλας και Ηµαθίας.

Και κάτι άλλο. Είπαµε για θερµοκήπια. Να πούµε και ότι δίνετε
600 εκατοµµύρια σε µεγάλες εταιρείες θερµοκηπίων. Δηλαδή, οι
µικροί, όπως υπάρχουν σε εµάς στον Άγιο Γεώργιο Ηµαθίας, οι
αγρότες που έχουν ένα, δύο, πέντε, δέκα, δεκαπέντε στρέµµατα
θερµοκήπια, τι θα κάνουν; Δεν θα επιδοτηθούν; Όχι, φυσικά.

Το νοµοσχέδιο δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του και δεν αναφέρει τί-
ποτα για τη λειψυδρία, που κάθε χρόνο δηµιουργεί πρόβληµα
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µεγαλύτερο στη χώρα µας. Ακόµα ποτίζουµε από αυτά τα µε-
γάλα κανάλια µε τα χαλασµένα τσιµεντένια πλαϊνά. Στη Βέροια
και στην Ηµαθία αυτό βλέπουµε. Δεν ξέρω γιατί δεν έχει γίνει
ακόµα κάτι σοβαρό για τη λειψυδρία. 

Δεν ασχολείστε καθόλου µε το ζήτηµα των κόκκινων δανείων,
που αποτελεί ανοιχτή πληγή για τους Έλληνες παραγωγούς.

Θα έπρεπε να υπάρχει µεγαλύτερη µέριµνα για το ζήτηµα των
ελληνοποιήσεων, της τυποποίησης των συγκεκριµένων προϊόν-
των, καθώς και στην πλήρη εφαρµογή του ηλεκτρονικού τιµολο-
γίου. Η χώρα µας διαθέτει ορισµένα βαριά χαρτιά, όπως το µέλι,
το λάδι, την κορινθιακή σταφίδα, τις ιχθυοκαλλιέργειες, το τυρί
φέτα, την ελιά και τα παράγωγα αυτών. Θα πρέπει πάση θυσία
να προστατευθεί η ελληνικότητά τους, καθώς αποτελούν τη
βάση της εξαγωγικής δύναµης της πατρίδας µας.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, µε λύπη πληροφορήθηκα ότι απα-
ξιώσατε τις προτάσεις των επιστηµόνων - εµπειρογνωµόνων του
ΕΛΓΑ σχετικά µε το σχέδιο νόµου, αρνούµενος ακόµα και να
τους συναντήσετε.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριοι συ-
νάδελφοι, ακόµα ένα νοµοσχέδιο αποσπασµατικό και πρόχειρο
κατατέθηκε για τον αγροτικό τοµέα.

Εάν θέλετε προτάσεις, η Ελληνική Λύση είναι έτοιµη να συνει-
σφέρει. Η επιστροφή στους αγρότες του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης, θέσπιση αφορολόγητου για τα πέντε πρώτα χρόνια
άσκησης αγροτικής καλλιέργειας και ειδικά χαµηλοί φορολογικοί
συντελεστές είναι µόνο η αρχή. Εάν δεν µπορείτε να το ξεκινή-
σετε, θα το κάνουµε εµείς. Άλλωστε ξέρετε ότι είµαστε εδώ δυ-
νατοί για το καλό του Έλληνα πολίτη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κοτίδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χρόνια πολλά σε όσες γιορτάζουν σήµερα.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε την οµιλία του Πρωθυπουργού στη

Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης που µπορεί να περιελάµβανε σα-
ράντα πέντε µέτρα. Όµως, η πραγµατικότητα που ζούµε καθη-
µερινά αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
αδυνατεί να αντιµετωπίσει τις κρίσεις που η ίδια δηµιουργεί µε
την αντιλαϊκή της πολιτική.

Η ακρίβεια στις τιµές των βασικών αγαθών έχει εκτοξευθεί,
αφήνοντας τα ελληνικά νοικοκυριά να παλεύουν για να επιβιώ-
σουν. Ο ενεργειακός τοµέας αντί να θωρακιστεί έχει παραδοθεί
στα µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα, επιβαρύνοντας τους πολίτες
µε δυσβάσταχτους λογαριασµούς. Τι να πούµε και για τη στεγα-
στική κρίση; Η Κυβέρνηση, υπόσχεται λύσεις αλλά οι πολιτικές
της οδηγούν µόνο σε αύξηση των ενοικίων και σε αδυναµία των
νέων ανθρώπων να βρουν προσιτή κατοικία.

Η Νέα Δηµοκρατία, συνεχίζει να στηρίζει τα µεγάλα οικονοµικά
συµφέροντα, ενώ οι απλοί πολίτες βλέπουν τις ζωές τους να βυ-
θίζονται στην ανασφάλεια. Τα σαράντα πέντε αυτά µέτρα δεν
είναι παρά η ασπιρίνη που προσπαθεί να καλύψει τις πληγές που
έχει δηµιουργήσει η ίδια η Κυβέρνηση. Η πολιτική της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν είναι απλώς αποτυχηµένη. Είναι επικίνδυνη για το
µέλλον της ελληνικής κοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε σήµερα την ψήφιση ενός
νοµοσχεδίου που στοχεύει στην προστασία των προϊόντων προ-
στατευόµενης ονοµασίας προέλευσης από παράνοµες ενέρ-
γειες, όπως οι ελληνοποιήσεις ξένων προϊόντων και οι νοθείες.
Αναγνωρίζω ότι πρόκειται για ένα υπαρκτό πρόβληµα, το οποίο
η Κυβέρνηση προσπαθεί να αντιµετωπίσει.

Όµως, ας είµαστε ειλικρινείς. Αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι
αποτέλεσµα πρωτοβουλίας του Έλληνα νοµοθέτη αλλά εκτέ-
λεση εντολών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βλέπουµε πλέον πως οι
κυβερνήσεις µας έχουν υποβιβαστεί στον ρόλο του εκτελεστικού
βραχίονα των ευρωπαϊκών κανονισµών. Εδώ, κύριοι συνάδελφοι,
είναι Ελλάδα, όχι µία επαρχία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι ξένοι
δεν θα µας επιβάλλουν πώς θα καλλιεργούµε τη γη µας και τι
προϊόντα θα παράγουµε. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, καλείται να λύσει το πρόβληµα µε απο-

σπασµατικές διατάξεις, την ώρα που οι φορείς αλλά και η πλει-
οψηφία της Αντιπολίτευσης ζητούν τη δηµιουργία ενός οργανω-
µένου, ενιαίου διοικητικού οργάνου ελέγχου. Αντ’ αυτού, βλέ-
πουµε απλά διπλές αρµοδιότητες, όπως αυτές µεταξύ του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» και του ΕΦΕΤ κάτι, που µόνο σύγχυση προκαλεί και
διευκολύνει τους παραβάτες να αποφύγουν τις κυρώσεις. 

Ακούσαµε πρόσφατα στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης τον
Πρωθυπουργό και τα µέλη της Κυβέρνησης να λένε πως έχουν
προτεραιότητα τη στήριξη των αγροτών και του πρωτογενούς
τοµέα, παρουσιάζοντας, µάλιστα, µία σειρά µέτρων. Θέλω να
σταθώ σε δύο συγκεκριµένα µέτρα που αποδεικνύουν ότι ο στό-
χος της Κυβέρνησης είναι να εκχωρήσει γεωργικές εκτάσεις και
χρήµατα σε µεγάλα funds και πολυεθνικές, εξαθλιώνοντας
ακόµα περισσότερο τον µικροµεσαίο αγρότη.

Το πρώτο µέτρο, είναι το πρόγραµµα των 600 εκατοµµυρίων
ευρώ για την αύξηση της θερµοκηπιακής καλλιέργειας. Το δεύ-
τερο, είναι το σχέδιο ανταλλαγής και αντιπαροχής των αδρανών
δηµόσιων γαιών που ανήκουν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης. Ποιος µικροµεσαίος αγρότης έχει τη δυνατότητα να συµµε-
τάσχει σε αυτά τα προγράµµατα. Ακόµα και εάν κάποιοι µικροί
αγρότες συνεργαστούν για να δηµιουργήσουν µία εταιρεία, πώς
θα µπορέσουν να ανταγωνιστούν τους επιχειρηµατικούς κολοσ-
σούς; 

Αυτή η πολιτική, οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια στην εξαφά-
νιση του Έλληνα αγρότη. Πρέπει να αντισταθούµε στην υποδού-
λωση της ελληνικής γης από τα ξένα funds και µεγαλοεπιχει-
ρηµατίες. Η γη ανήκει στους Έλληνες και µόνο στους Έλληνες.
Το ελληνικό αγροτικό τοπίο βρίσκεται ήδη σε τραγική κατά-
σταση. Ο Έλληνας αγρότης βλέπει το κόστος παραγωγής να
έχει αυξηθεί κατά 150% τα τελευταία δύο χρόνια ενώ, ταυτό-
χρονα, βρίσκεται αντιµέτωπος µε µονοπώλια και ολιγοπώλια. Από
τη µία τα σουπερµάρκετ αυξάνουν τις τιµές στο γάλα και από
την άλλη οι γαλακτοβιοµηχανίες λένε στους παραγωγούς ότι
έχουν πλεονάζοντα αποθέµατα και τους πιέζουν να ρίξουν τις
τιµές. 

Δεν υπάρχει η παραµικρή ισορροπία και φυσικά δεν υπάρχει
η παραµικρή ένδειξη για τον τέλειο ανταγωνισµό που επικαλείται
η Κυβέρνηση. Η ελληνική αγορά λειτουργεί σαν κλειστό καρτέλ
µε τον παραγωγό πάντα στη γωνία. Μπορεί η Κυβέρνηση να επι-
καλείται την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους δηµοσιονοµικούς πε-
ριορισµούς, όµως ας είµαστε σαφείς. Όταν πρόκειται για την
προστασία των αγροτών, της αγοράς, των παραγωγών δεν υπάρ-
χει καµµία δικαιολογία για την ανικανότητά της. Το χειρότερο
είναι ότι η χώρα µας δεν έχει καν σχέδιο διαχείρισης των υδάτι-
νων πόρων. Ένα κρίσιµο ζήτηµα που επηρεάζει άµεσα το κόστος
παραγωγής. Ενώ άλλες χώρες επενδύουν σε φράγµατα, αφαλά-
τωση και ανακύκλωση νερού, η εύκολη λύση στην Ελλάδα είναι
η αύξηση της τιµής του νερού άρδευσης. Αυτό θα οδηγήσει σε
ακόµη µεγαλύτερη αύξηση του κόστους παραγωγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να παραβλέ-
ψουµε ότι το νερό, η ενέργεια και τα γεωργικά αγαθά θα κατα-
λήξουν σύντοµα να διαπραγµατεύονται σε χρηµατιστήρια, µε τις
τιµές να εκτοξεύονται, λόγω κερδοσκοπικών πρακτικών. Αυτή η
εµπορευµατοποίηση βασικών αγαθών, µε την πρόφαση της κλι-
µατικής κρίσης, είναι µια απειλή που πρέπει να προλάβουµε. Εδώ
ακριβώς βρίσκεται και η αποτυχία της Κυβέρνησης, ενώ υποστη-
ρίζει πως προστατεύει τον πρωτογενή τοµέα, στην πραγµατικό-
τητα τα µέτρα που προωθεί δεν εξυπηρετούν τους µικροµε-
σαίους παραγωγούς, αλλά τις µεγάλες επιχειρήσεις και τα ξένα
funds. Δεν υπάρχει καµµία στρατηγική για την ενίσχυση του µι-
κρού αγρότη, που είναι η καρδιά της ελληνικής παραγωγής, και
φτάνουµε στο νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας.

Και ας µην γελιόµαστε οι διπλές αρµοδιότητες του ΕΛΓΟ και
του ΕΦΕΤ δηµιουργούν χάος, µε αποτέλεσµα οι παραβάτες να
εκµεταλλεύονται τα κενά και τις ασάφειες. Η λύση δεν είναι να
θεσµοθετούµε επιτροπές χωρίς ουσιαστικές αρµοδιότητες ή να
επιβάλλουµε έγγραφες συστάσεις, αντί αυστηρές κυρώσεις.
Πρέπει να προχωρήσουµε άµεσα στη δηµιουργία ενός ισχυρού
εθνικού φορέα ελέγχου που θα έχει την αρµοδιότητα να παρα-
κολουθεί την ελληνική παραγωγή από τη βάση ως την κατανά-
λωση. Αυτός ο φορέας πρέπει να είναι στελεχωµένος από Έλ-
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ληνες ειδικούς που γνωρίζουν την πραγµατικότητα της ελληνικής
γεωργίας και µπορούν να επιβλέψουν µε αυστηρότητα και αµε-
ροληψία. 

Η γεωργία µας, η γεωργική µας παραγωγή είναι άρρηκτα συν-
δεδεµένη µε την εθνική µας ταυτότητα και την πολιτιστική µας
κληρονοµιά. Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε την υποβάθµισή της
και την εκχώρησή της σε ξένες δυνάµεις. Το σηµερινό νοµοσχέ-
διο δεν προσφέρει την προστασία που χρειάζεται ο πρωτογενής
τοµέας. Οι έλεγχοι πρέπει να γίνονται µε αυστηρότητα και τα
προϊόντα µας να προστατεύονται µε βάση τα εθνικά κριτήρια, όχι
µε ευρωπαϊκές οδηγίες που δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαιτε-
ρότητες της χώρας µας. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι η ελληνική αγροτιά δεν µπορεί
να αντέξει άλλο τις συνεχείς επιθέσεις από τα µονοπώλια και την
αδιαφορία της Κυβέρνησης και της ευρωπαϊκής πολιτικής. Πρέ-
πει να επανεξετάσουµε τη στρατηγική µας, να δώσουµε κίνητρα
στους νέους να ασχοληθούν µε τη γεωργία και να προστατεύ-
σουµε τον Έλληνα παραγωγό από τις ξένες επιρροές που απει-
λούν να εξαφανίσουν τον πρωτογενή µας τοµέα. Αν είναι να
αναλάβουµε δράση τώρα, ο κίνδυνος να δούµε την αγροτική µας
παραγωγή να σβήνει, είναι πιο κοντινός από ποτέ. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, όλες οι υγιείς πατριωτικές δυνάµεις δεν θα επι-
τρέψουµε να µετατραπεί η πατρίδα µας σε αποικία των πολυεθ-
νικών και των ξένων συµφερόντων. Οι Έλληνες αγρότες δεν είναι
υποτελείς των Βρυξελλών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δηµητροκάλλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων, τον κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τα πολλά χρόνια που βρί-

σκοµαι στον χώρο του ελληνικού Κοινοβουλίου, είναι η πρώτη
φορά που παίρνω τον λόγο από αυτό το Βήµα µε την ιδιότητα
του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Και νοµίζω -
µιας και η αφορµή δόθηκε σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό από
όλους τους συναδέλφους που βρεθήκαν πριν από εµένα εδώ στο
Βήµα- ότι πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα θέµατα και ζητή-
µατα τα οποία αφορούν συνολικά στον πρωτογενή τοµέα. Νο-
µίζω ότι πρέπει να ξεκαθαρίσουµε µια πραγµατικότητα η οποία
υφίσταται και δεν νοµίζω ότι µπορεί να την αµφισβητήσει κανείς.
Και βεβαίως πρέπει να κάνω γνωστό σε όλους εσάς -βασικά στο
Σώµα, στα πολιτικά κόµµατα, στους αξιότιµους συναδέλφους, οι
οποίοι εκτιµώ ότι έχουν µεγάλο ενδιαφέρον για την πορεία του
πρωτογενούς τοµέα, πολλοί από εµάς καταγόµαστε από περιο-
χές όπου ο πρωτογενής τοµέας έχει πραγµατικά κυρίαρχο ρόλο
και στην τοπική οικονοµία- το τι ακριβώς θέλουµε να κάνουµε,
ποιες είναι οι στοχεύσεις και ποιες είναι οι κατευθύνσεις οι
οποίες έχουµε πρόθεση να ακολουθήσουµε το επόµενο χρονικό
διάστηµα. 

Αν µιλήσουµε, λοιπόν, για τον πρωτογενή τοµέα στην Ελλάδα,
θα συµφωνήσουµε ότι είναι ουσιαστικά µια παραγωγική διαδικα-
σία η οποία δεν συµβάλλει απλά και µόνο σηµαντικά στο Ακαθά-
ριστο Εγχώριο Προϊόν, έχει πολύ µεγαλύτερη σηµασία για την
ίδια τη σύνθεση, την κοινωνική συνοχή της πατρίδας µας. Είναι
ο χώρος επαγγελµατικής ενασχόλησης που κρατάει τους ανθρώ-
πους, που κρατάει τους Έλληνες πολίτες στην ελληνική περιφέ-
ρεια και είναι αυτός ο οποίος δίνει µια πραγµατική δυναµική σε
όλα τα µήκη και τα πλάτη της χώρας, ακόµη και σε µικρά, απο-
µακρυσµένα χωριά, σε ξεχασµένες τοπικές κοινωνίες. Δίνει τη
δυνατότητα στους ανθρώπους να µένουν στους χώρους των πα-
τρογονικών τους εστιών, στους τόπους που µεγάλωσαν, στους
τόπους από τους οποίους είναι συνδεδεµένοι. Άρα, προφανώς
έχει τεράστια σηµασία η επίδραση και ο ρόλος του στην εθνική
οικονοµία, άλλο τόσο όµως µεγάλη σηµασία έχει η επίδραση και
ο ρόλος του στην κοινωνική συνοχή της πατρίδας µας. 

Και πρέπει κανείς να βλέπει τον πρωτογενή τοµέα, όχι αποµο-
νωµένα, κάνοντας κριτική σε επιµέρους ζητήµατα, τα οποία δι-
καιολογηµένα µπορεί να είναι προβληµατικά –θα είµαι ο πρώτος

που θα το δεχτώ- αλλά βλέποντας πώς επιδρώντας µέσω των
όποιων πολιτικών και κυβερνητικών επιλογών, να έχουµε το κα-
λύτερο δυνατό αποτέλεσµα µε τις συνθήκες οι οποίες είτε µπο-
ρεί να είναι διαµορφωµένες από το παρελθόν, µε τα γνωστά
προβλήµατα ή τις παθογένειες, είτε διαµορφώνονται στον πα-
ρόντα χρόνο, ακριβώς γιατί η συγκυρία µάς βοηθάει να διαµορ-
φωθούν. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω κατ’ αρχάς ότι ο πρωτογενής το-
µέας είναι µία από τις µεγάλες προτεραιότητες της σηµερινής
Κυβέρνησης. Και αυτό θέλω να πιστεύω ότι είναι γνωστό σε
όλους σας, όχι απλά και µόνο γιατί είναι συχνές οι αναφορές ή
οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού ή γενικότερα της Κυβέρνησης
το τελευταίο χρονικό διάστηµα, αλλά γιατί υπάρχει µια εστια-
σµένη κατά κάποιον τρόπο επικέντρωση του πολιτικού ενδιαφέ-
ροντος σε αυτό το οποίο πρόκειται να εξελιχθεί -εξελίσσεται και
πρόκειται να εξελιχθεί- στον πρωτογενή τοµέα. 

Μάλιστα, ανέφερα και στην οµιλία µου στην επιτροπή ότι
υπάρχει και µια ευτυχής συγκυρία, διότι ο πρωτογενής τοµέας
τα τελευταία χρόνια έχει προτεραιοποιηθεί και στις πολιτικές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και η συγκυρία είναι θετική για µας γιατί,
ενώ ήταν µόνιµα ένα µεγάλο ζητούµενο για το πώς θα στηρί-
ξουµε και θα βοηθήσουµε τον πρωτογενή τοµέα, πώς θα αναλά-
βουµε πρωτοβουλίες, πώς θα ασκήσουµε πολιτικές οι οποίες θα
δώσουν την πραγµατική ανάσα, θα προσδιορίσουν ακόµη περισ-
σότερο το παραγωγικό µοντέλο του πρωτογενούς τοµέα και θα
τον κάνουν ακόµα πιο σηµαντικό στη συµβολή του στο Ακαθάρι-
στο Εγχώριο Προϊόν, έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση τώρα, µέσα
από την παραδοχή ή την ανάγκη που αναδεικνύει για διατροφική
επάρκεια, για αυτάρκεια των δικών της προϊόντων, να δείξει
πόσο σηµαντικός είναι ο πρωτογενής τοµέας κατ’ αρχάς για την
ίδια την Ευρώπη, αλλά να βοηθήσει έµµεσα και εµάς, µέσω των
πολιτικών που επιλέγουµε, προκειµένου να υποστηρίξουµε τον
πρωτογενή τοµέα. 

Είναι µια τυχαία διαδικασία η οποία απλά έρχεται από το πα-
ρελθόν και οι κυβερνήσεις της Μεταπολίτευσης φρόντισαν απλά
να τις συντηρήσουν χωρίς να ασκήσουν πολιτικές ή χωρίς να επι-
χειρήσουν να βελτιώσουν µια κακή πραγµατικότητα; Προφανώς
και όχι. Ήταν επιτυχηµένες όλες οι πολιτικές; Επίσης µάλλον όχι.
Θέλω να είµαι ειλικρινής απέναντί σας. Αν θα έπρεπε να ισχυρι-
στώ ότι όλα όσα υπάρχουν αυτή τη στιγµή στον πρωτογενή
τοµέα, στους µηχανισµούς που τον υποστηρίζουν ή σε µια γενι-
κότερη πρακτική η οποία έχει ακολουθηθεί από το παρελθόν
είναι όλα καλά, δεν θα ήµουν ειλικρινής απέναντί σας και δεν θα
µιλούσαµε ειλικρινά. 

Αν όµως και εσείς από την άλλη πλευρά, οι οποίοι βρεθήκατε
στο Βήµα, που µιλήσατε και εκφράσατε την άποψή σας, έχετε ει-
λικρινή πρόθεση να στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα, θα πρέπει
να µιλήσουµε διαφορετικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι µε
ατάκες, όχι απλά και µόνο µε εκφράσεις οι οποίες µπορεί να δη-
µιουργούν ένα ενδιαφέρον για τον υποτιθέµενο τηλεθεατή, αν
υπάρχουν τηλεθεατές σε αυτή τη διαδικασία της συζήτησης που
υπάρχει σε επίπεδο Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Όµως, θα πρέπει να µιλήσουµε µέσα από µια σοβαρή συζήτηση
και µέσα από προτάσεις, οι οποίες αφορούν στην ίδια τη συνέ-
χεια, στην ίδια την ανάπτυξη, στην ίδια την επιβίωση του πρωτο-
γενούς τοµέα. Λυπάµαι που θα σας το πω, αλλά τουλάχιστον από
τη δική σας πλευρά εγώ προσωπικά δεν είδα και δεν κατέγραψα
καµµία τέτοια προσέγγιση. 

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι συµβαίνει για να βάλουµε όλα αυτά
τα πράγµατα σε µια σειρά; Υπάρχουν πλεονεκτήµατα σε σχέση
µε τον πρωτογενή τοµέα της χώρας µας και τις δυνατότητες που
έχει προκειµένου να αναπτυχθεί ακόµη περισσότερο; Προφανώς
και υπάρχουν. Από πού αποδεικνύεται αυτό; Μα, αν δει κανείς
το τι παράγουµε, ποια είναι η βασική εξαγωγική µας δυνατότητα
και πού ενδεχοµένως πρέπει να εστιάσουµε για να αυξήσουµε
ακριβώς αυτό το αποτέλεσµα -θα µπορούσα να σας µιλήσω µε
νούµερα πολλή ώρα, αλλά δεν έχουν καµµία απολύτως αξία-
είναι εύκολο να διαπιστώσει κανείς ότι το µεγάλο θετικό ισοζύγιο,
το οποίο διαπιστώνεται τα τέσσερα χρόνια στις ελληνικές εξα-
γωγές είναι στα οπωροκηπευτικά προϊόντα και εκεί πρέπει κυ-
ρίως να εστιάσει κανείς την προσοχή του, αν θέλει να υπάρχει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 17 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 20865



µεγάλη προστιθέµενη αξία στην ελληνική οικονοµία µέσω της
διάθεσης των προϊόντων του πρωτογενούς τοµέα. Εκεί έχουµε
µια αύξηση η οποία είναι περίπου 60% τα τελευταία τέσσερα
χρόνια. Υπάρχει και µια µικρή αύξηση των εισαγόµενων προϊόν-
των µε κυρίαρχο το κρέας, αλλά είναι πολύ µικρή σε σχέση µε
την αύξηση που παρατηρείται στις εξαγωγές για τα οπωροκη-
πευτικά προϊόντα. Και, βεβαίως, πρέπει κανείς να δει ολιστικά
πώς µπορεί να διαχειριστεί αυτή την πραγµατικότητα και να
φέρει το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα, αν όντως θέλουµε να πε-
τύχουµε κάτι. 

Τι επιχειρεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή; Και τουλά-
χιστον σε ό,τι µε αφορά είναι τα πρώτα βήµατα. Δεν θέλω να σας
πω ή ενδεχοµένως να εξαγγείλω «µαξιµαλιστικές» προτάσεις ή
ζητήµατα τα οποία ξέρουµε πολύ καλά ότι είναι πολύ δύσκολο
να φτάσουν µέχρι τον στόχο τους. Ψάχνουµε να βρούµε συγκε-
κριµένα πράγµατα. Τι µπορεί να είναι συγκεκριµένο; Θα µει-
ώσουµε το κόστος παραγωγής, καταργούµε τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης. 

Η απαλλαγή από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης είχε σταµατή-
σει το 2016, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Επαναφέραµε ουσιαστικά τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Έχουν
δοθεί περισσότερα από 240 εκατοµµύρια ευρώ τα τελευταία τρία
χρόνια και πλέον µε ένα σταθερό µηχανισµό επιστρέφεται ο ει-
δικός φόρος κατανάλωσης. Για ποιο λόγο; Για να µειώσουµε το
κόστος παραγωγής. Είναι το µόνο που πρέπει να κάνουµε; Όχι,
δεν είναι το µόνο που πρέπει να κάνουµε, είναι ένα βήµα.

Πάµε παρακάτω. Δεν πρέπει να δούµε τις παθογένειες που έρ-
χονται από το παρελθόν; 

Ποια ήταν µια µεγάλη παθογένεια, κύριε Κόκκαλη; Το είπατε
και πολύ σωστά το αναφέρατε νωρίτερα. Δεν ήταν τα θέµατα και
τα ζητήµατα των κόκκινων αγροτικών δανείων που ήταν µια θηλιά
στον λαιµό όχι µόνο είκοσι - τριάντα χιλιάδων αγροτών φυσικών
προσώπων, αλλά και περισσότερων από επτακοσίων αγροτικών
συνεταιρισµών; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Γι’ αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ναι, αναλάβατε µια πρωτοβουλία το 2018.
Γιατί, κύριε Κόκκαλη, αυτή η πρωτοβουλία -και είναι προς τιµήν

σας- δεν προχώρησε; Δεν είναι γιατί δεν έγινε γνωστό και το ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά. Η πραγµατικότητα είναι κάπου αλλού. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Πού;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εµείς ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ σήµερα και λέµε
ότι µε µια όσο γίνεται πιο γενναία ρύθµιση θα δώσουµε ένα τέλος
και στην οµηρία ανθρώπων που έτυχε να µπλεχθούν σε έναν
αγροτικό συνεταιρισµό και η περιουσία τους είναι ακόµη δεσµευ-
µένη εδώ και δέκα χρόνια, αλλά και σε απλούς ανθρώπους αγρό-
τες οι οποίοι είδαν για µια δυο χρονιές να µην πηγαίνει καλά όλη
η παραγωγική διαδικασία ή έτυχε να βρεθούν σε µια δυσκολία
της ζωής και βρίσκονται υπό τον βρόγχο ενός κόκκινου δανείου. 

Και έχουµε προαναγγείλει ότι θα γίνει σηµαντική µείωση των
κεφαλαίων,  έχουµε προαναγγείλει ότι θα υπάρξει αναχρηµατο-
δότηση των δανείων. Θέλουµε µε κάθε τρόπο να δώσουµε ανάσα
στον αγροτικό κόσµο να απαλλαγεί από βάρη και παθογένειες
του παρελθόντος. 

Η τρίτη επιλογή αφορά στο γεγονός ότι αν θέλουµε να αυξή-
σουµε όντως την εξαγωγική δυνατότητα της χώρας, πού πρέπει
να επενδύσουµε; Στη θερµοκηπιακή καλλιέργεια. 

Το είπα νωρίτερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εδώ υπάρ-
χει πεδίο δόξης λαµπρό και αυτό αποδεικνύεται από την ίδια τη
ζήτηση της αγοράς, από την εξαγωγική δυνατότητα της χώρας,
από το γεγονός ότι αυτή η εξαγωγική δυνατότητα τα τελευταία
τέσσερα χρόνια µας έχει δώσει θετικό ισοζύγιο στον αγροτικό
τοµέα που ήταν αρνητικό το 2019 και το γεγονός ότι βαίνει µονί-
µως αυξανόµενη. Αυτά δεν είναι στοιχεία τα οποία πρέπει να
προσµετρήσει κανείς;

Γι’ αυτόν τον λόγο όντως µέσω του ΠΑΑ -γνωρίζετε ποιο είναι το
ΠΑΑ και τι είναι και πώς ενισχύει ουσιαστικά την αγροτική και την
κτηνοτροφική δραστηριότητα, τον πρωτογενή τοµέα γενικότερα-
θα δοθούν 150 συν 150 εκατοµµύρια. Το 35% θα είναι µε τραπεζικό
δανεισµό και η ιδία συµµετοχή των αγροτών θα είναι το 15%. 

Αλήθεια, για να µιλήσουµε µε αριθµούς, ένα hi tech θερµοκή-
πιο δέκα στρεµµάτων, µε βάση τουλάχιστον τις µελέτες, κοστίζει
380.000 ευρώ. Το υδροπονικό κοστίζει ένα εκατοµµύριο που λέ-
γαµε, γιατί πρέπει κάποια στιγµή όταν είµαστε στο βήµα του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου και απευθυνόµαστε στους Έλληνες πολί-
τες, τουλάχιστον οι αριθµοί τους οποίους αναφέρουµε να έχουν
σχέση µε την πραγµατικότητα. Δεν είναι κάτι που το γνωρίζω και
εγώ -θέλω να σας είµαι ειλικρινής- αλλά αναγκάστηκα να το ανα-
ζητήσω, αναγκάστηκα να ψάξω, αναγκαστικά να δω ποια είναι τα
ποσά τα οποία χρειάζονται προκειµένου είτε να κατασκευάσει
κανείς ένα συµβατικό θερµοκήπιο, που και εκεί υπάρχουν διαφο-
ρετικές κατηγορίες –απλό, µεσαίο, υψηλής τεχνολογίας- ή ένα
υδροπονικό θερµοκήπιο. Δεν είναι τόσο εύκολο το να λέει κανείς
όποιο νούµερο µπορεί να σκεφθεί για οτιδήποτε. 

Άρα, τα νούµερα για τα οποία µιλάµε και συµβατά είναι, όταν
µάλιστα ξέρουµε ότι υπάρχει ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα.
Η παραγωγή της τοµάτας, όταν µιλάµε για µια κλασική καλλιέρ-
γεια -υπαίθρια καλλιέργεια-, είναι τρεις τόνοι το στρέµµα. Όταν
µιλάµε για θερµοκηπιακή καλλιέργεια, είναι δεκατρεισήµισι τόνοι
το στρέµµα. Αντιλαµβάνεστε ότι µιλάµε για τεσσερισήµισι φορές
παραπάνω παραγωγή. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πόσο µεγαλώνουν τα µεγέθη και ποια
µπορεί να είναι η προσδοκία στη συγκεκριµένη περίπτωση, αν
όντως θέλουµε να µεγεθύνουµε και το ακαθάριστο εγχώριο προ-
ϊόν, αλλά και την εξαγωγική δυνατότητα της χώρας, πρωτίστως,
όµως, αν θέλουµε να στηρίξουµε τους ανθρώπους του πρωτο-
γενούς τοµέα, γιατί η συζήτηση γίνεται για αυτούς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ούτε και τα µεγάλα συµφέροντα που κάποιοι
έχετε ανακαλύψει και συνηθίζετε να επαναλαµβάνετε ούτε πολύ
περισσότερο για µια αδιαφανή διαδικασία, η οποία βρίσκεται
κάπου αλλού. 

Και το λέω αυτό γιατί πραγµατικά θα µπορούσα να αντι-
κρούσω πολλά από αυτά τα οποία ανέφεραν νωρίτερα οι κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, διότι υπάρχουν κάποια πράγµατα τα
οποία τουλάχιστον νοµίζω ότι είναι απαντηµένα από µόνα τους.
Δεν χρειάζεται να πω κάτι παραπάνω. Αν υπάρχουν θέµατα ή ζη-
τήµατα, ξέρουµε πάρα πολύ καλά πού βρίσκονται, πού πρέπει
να σταθούµε, τι πρέπει να αντιµετωπίσουµε σήµερα και πώς πρέ-
πει να κάνουµε τα επόµενα βήµατα. Ακόµη και το γεγονός ότι
υπάρχουν οι ανεκµετάλλευτες γαίες, οι οποίες ανήκουν στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης Τροφίµων και υπάρχει η πρό-
θεση να διατεθούν, είναι ακριβώς για να δώσουµε τη δυνατότητα
σε αγρότες ή σε συνεταιριστικά σχήµατα, τα οποία έχουν την
πρόθεση να κάνουν το επόµενο βήµα και κυρίως να κατευθυν-
θούν σε µια εξαγωγική παραγωγική διαδικασία, να έχουν την
απαραίτητη γη, προκειµένου να την καλλιεργήσουν. 

Εκεί είναι ακριβώς όλη η υπόθεση. Δηλαδή, τα τέσσερα βή-
µατα, οι τέσσερις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού από το Βήµα
της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης, που χθες ουσιαστικά τα
επικαιροποιήσαµε και τα κάναµε περισσότερο συγκεκριµένα,
είχαν να κάνουν µε το γεγονός ότι υπηρετούµε ένα συνολικό σχέ-
διο. Αυτή τη στιγµή δεν υπάρχουν διατάξεις, δεν υπάρχουν εξαγ-
γελίες, δεν υπάρχουν προθέσεις οι οποίες είναι ξεκοµµένες η µία
από την άλλη. Αντίθετα, όλες υπηρετούν ένα συγκεκριµένο
στόχο, πώς θα µεγαλώσουµε την παραγωγή, πώς θα απαλλα-
γούµε από τις παθογένειες του παρελθόντος, πώς θα µπορέ-
σουµε µε ένα πολύ συγκεκριµένο τρόπο να µειώσουµε το κόστος
παραγωγής, αν και εδώ η συζήτηση είναι τεράστια. Είναι σαν να
µην ξέρουµε µεταξύ µας ότι το µεγάλο πρόβληµα που έχει ο ελ-
ληνικός πρωτογενής τοµέας είναι οι µικρές σε έκταση αγροτικές
εκµεταλλεύσεις ή οι µικρές κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις. Άρα,
δεν µπορεί να είναι εύκολα ανταγωνιστικός.

Όλα αυτά τα γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αλλά το θέµα είναι µε αυτή την παραδοχή κάνουµε
αυτά που πρέπει να κάνουµε προκειµένου να αλλάξει αυτή η
πραγµατικότητα και να βοηθήσουµε τον κόσµο ο οποίος είναι
ενεργός στον πρωτογενή τοµέα; Αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα
το οποίο πρέπει να απαντήσουµε κάθε φορά. 

Όµως, αν θέλουµε απλά και µόνο αυτή η συζήτηση να είναι το
γνωστό επαναλαµβανόµενο πεδίο της µικροκοµµατικής αντιπα-
ράθεσης, να είστε βέβαιοι ότι αυτό δεν θα βοηθήσει κανέναν. Δεν
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θα βοηθήσει κυρίως τους ανθρώπους στους οποίους απευθυνό-
µαστε όλοι µας, τους ανθρώπους της ελληνικής περιφέρειας,
τους ανθρώπους που µοχθούν, που αγωνίζονται, που προσπα-
θούν και που εύλογα περιµένουν από την ελληνική πολιτεία να
κάνει κι αυτή τις δικές της επιλογές και τα δικά της βήµατα. 

Όµως, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι όλα αυτά που όντως µπο-
ρεί να συνιστούν προβλήµατα δεν τελούν ούτε εν αγνοία µας
ούτε πολύ περισσότερο δεν είναι ουσιαστικά στο πεδίο των πο-
λιτικών µας επιλογών που θέλουµε να κάνουµε τα βήµατα το επό-
µενο χρονικό διάστηµα. 

Όσον αφορά τον ΟΠΕΚΕΠΕ, µάλιστα, έχετε άποψη, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, από πότε είναι τα προ-
βλήµατα του ΟΠΕΚΕΠΕ; Ξέρετε; Ξέρετε από πότε είναι; Ξέρετε
από πότε µπαίνουν τα πρόστιµα στον ΟΠΕΚΕΠΕ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Για ποια περίοδο ερευνάτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για να µη θεωρήσουµε, δηλαδή, ότι αυτά είναι
όλα ζητήµατα  παρθενογένεσης ή είναι ζητήµατα τα οποία προ-
έκυψε χθες. Πρέπει να ξέρουµε πού βρισκόµαστε. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε. Σας εξήγγειλα, όταν µίλησα στην αρ-
µόδια κοινοβουλευτική επιτροπή την προηγούµενη Τετάρτη, ότι
αναγκάστηκα να πάρω µία πολύ σκληρή απόφαση και να βάλω
τον ΟΠΕΚΕΠΕ στην επιτήρηση του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Γιατί; Διότι µε βάση τις συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής έπρεπε να κάνουµε κάποια συγκεκριµένα βήµατα.

Ξέρετε τι είναι ο ΟΠΕΚΕΠΕ, πώς λειτουργεί ο ΟΠΕΚΕΠΕ; Η
ερώτηση είναι ρητορική, µην το πάρετε µε αρνητικό τρόπο.

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ είναι ο διαπιστευµένος οργανισµός µέσω του
οποίου γίνεται απευθείας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η διά-
θεση και βεβαίως, η διανοµή των ευρωπαϊκών πόρων. Ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ κανονικά δεν θα έπρεπε να έχει καµµία λειτουργική σχέση
µε κανένα Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Επειδή υπάρχουν
παθογένειες από το παρελθόν συµβαίνει αυτό, επειδή υπάρχουν
ζητήµατα τα οποία δεν έχουν εξελιχθεί και µε την ψηφιοποίηση
και µε τον εκσυγχρονισµό και µε το ανθρώπινο δυναµικό που
χρειάζεται και µε όλα αυτά τα προβλήµατα που κάποιοι ανέφε-
ραν ότι έρχονται από το παρελθόν. Βεβαίως και υπάρχουν. Είπε
κανείς ότι δεν υπάρχουν; Όµως, πώς θα λυθούν; Ξέρετε κανένα
µαγικό ραβδί ή κανένα κουµπί που το πατάµε και αλλάζουν όλα;
Αν ξέρετε, πείτε µου να το ξέρω και εγώ και να το κάνουµε.

Βλέπετε, όµως, ότι γίνεται µια πολύ σοβαρή προσπάθεια σε
έναν χώρο ο οποίος για διαφορετικούς λόγους παρουσίασε
πολλά προβλήµατα που έρχονται από το παρελθόν και τουλάχι-
στον η δική µου πρόθεση και η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι
ένα ζήτηµα το οποίο πραγµατικά έκαιγε να το πιάσουµε και να
το λύσουµε και αυτό θα επιχειρήσουµε τον επόµενο χρόνο να
κάνουµε.

Και είµαι διατεθειµένος οποιαδήποτε στιγµή να έρθω και στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου και να σας ενηµερώσω και
για τα βήµατα τα οποία γίνονται. Όµως, αν θέλετε να κάνουµε
τέτοια φθηνή και µικροπολιτική αντιπαράθεση, δεν θα βοηθή-
σουµε κανέναν, σας διαβεβαιώ για αυτό. Και καθένας από εµάς
µπορεί να έχει τα επιχειρήµατά του, αλλά δεν είναι πάλι εκεί η
ουσία του θέµατος.

Σε ό,τι αφορά τα πρόστιµα, θέλω λίγο να το ξεκαθαρίσουµε.
Είναι άλλος ο νόµος του 2020 ο οποίος ήρθε να συµπληρώσει -
αν θυµάµαι καλά- τον νόµο του 2014 και είναι εντελώς διαφορε-
τικός ο νόµος που έρχεται τώρα. Ο ΕΛΓΟ είναι αυτός ο οποίος
στην πραγµατικότητα βάζει διοικητικά πρόστιµα. Όταν υπάρχουν
ζητήµατα, παραπέµπει τις υποθέσεις στον εισαγγελέα. Άρα, λοι-
πόν, δεν υπάρχει σύγχυση µεταξύ του ενός και του άλλου. Θέλω
να το ξεκαθαρίσω -τα είπε ο κ. Σταµενίτης την Παρασκευή, αν
θυµάµαι καλά, στην επιτροπή και νοµίζω ότι τα επανέλαβε και
χθες- ότι ο ΕΦΕΤ ξέρετε πολύ καλά ότι επιβάλλει πρόστιµα µόνο
εάν στη διεξαγωγή των ελέγχων του διαπιστώσει παραβάσεις
που αφορούν στα ΠΟΠ και αφορούν κυρίως -για να ξέρουµε τι
γίνεται- στην υγιεινή και την ασφάλεια των τροφίµων. Ο ΕΛΓΟ
έρχεται να διαπιστώσει αν η διαδικασία που έχει ακολουθηθεί
είναι η διαδικασία ΠΟΠ. Γιατί ο ΕΦΕΤ βάζει πρόστιµα απευθείας
–χρηµατικά, διοικητικά- ενώ ο ΕΦΕΤ δεν το κάνει και το παρα-
πέµπει στο Υπουργείο; Διότι ο µεν ΕΦΕΤ είναι νοµικό πρόσωπο

δηµοσίου δικαίου, ο δε ΕΛΓΟ είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου. Είναι γνωστό –κάποιος συνάδελφος το ανέφερε, δεν το
θυµάµαι- το ποια είναι τα µέλη της επιτροπής του Υπουργείου;
Μα, περιγράφονται στο νοµοσχέδιο! Τα µέλη της επιτροπής του
Υπουργείου όπου έρχεται το όποιο θέµα παραπέµπει ο ΕΛΓΟ πε-
ριγράφονται στο νοµοσχέδιο, από πού ορίζονται και µε ποιο
τρόπο ορίζονται.

Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει τέτοιου είδους θέµα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι.

Νοµίζω εσείς, κύριε Μπούµπα, το είχατε πει, τώρα το θυµάµαι,
εσείς το ρωτήσατε. Δεν τίθεται, λοιπόν, τέτοιο θέµα.

Κοιτάξτε, θα µπορούσα πραγµατικά να απαντήσω σε πολλά,
παραδείγµατος χάριν, αν απέτυχαν ή όχι τα οικολογικά σχήµατα,
κύριε Κόκκαλη. Αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι από το αιτού-
µενο ποσό για την καταβολή των 859 εκατοµµυρίων δώσαµε 431
εκατοµµύρια ευρώ, τα µισά, δηλαδή τα οικολογικά σχήµατα ήταν
µια πολύ µεγάλη αναζήτηση όλων των ανθρώπων του πρωτογε-
νούς τοµέα.

Επίσης, κυρία Σταρακά, θέλω να σας παρακαλέσω να αποσύ-
ρετε από τα Πρακτικά τη φράση «δολοφονία των ζώων». Δεν γί-
νονται δολοφονίες των ζώων και το ξέρετε πολύ καλά, είναι
θανατώσεις, δεν γίνονται δολοφονίες.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας είπα πώς αισθάνθηκε ο κόσµος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Η δολοφονία των ζώων παραπέµπει σε κάτι δια-
φορετικό. Εδώ υπάρχει κάτι το οποίο ξέρουµε πολύ καλά ότι πε-
ριγράφεται από τον ευρωπαϊκό κανονισµό και µε βάση την
ορολογία που χρησιµοποιείται αντιλαµβάνεστε ότι είναι ένα θέµα
για το οποίο πρέπει να δείξουµε και εµείς και την απαραίτητη
ευαισθησία, αλλά και να το δούµε όπως πρέπει.

Ανέφερε ο αξιότιµος Πρόεδρος -µεταξύ πολλών πραγµατικά-
της Ελληνικής Λύσης και µας είπε ότι στην Τουρκία είναι ευτυχι-
σµένοι οι αγρότες. Δεν παρακολουθείτε την πραγµατικότητα;
Δεν την παρακολουθείτε; Δεν βλέπετε τι προβλήµατα έχουν οι
αγρότες στην Τουρκία; Εκτός αν αυτό είχε τη λογική των συστά-
σεων που είχαµε δεχθεί πριν από καιρό κατά τη διαχείριση της
πανώλης -και θα φτάσω και εκεί- όπου µας έλεγαν κάποιοι να
ακολουθήσουµε το µοντέλο της Τουρκίας και της Ινδίας, σαν να
µην ξέρουν ότι στην Τουρκία η πανώλη είναι από το 1996, στην
Ινδία από το 1984 και ακόµη δεν την έχουν εκριζώσει.

Δηλαδή κάποια στιγµή πρέπει να ξέρουµε τι θέλουµε και τι ζη-
τάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί από εκεί και πέρα αυτό
που εκπέµπουµε και στους Έλληνες πολίτες δεν είναι απλά δι-
χαστικό, είναι ένα λάθος µήνυµα. Είναι ένα λάθος µήνυµα και αν
θέλετε, µπορώ και εγώ να διαβιβάσω στα Πρακτικά όλα τα δη-
µοσιεύµατα πολύ µεγάλων πραγµατικά ειδησεογραφικών πρα-
κτορείων που λένε ότι βυθίζονται στα χρέη οι αγρότες της
Τουρκίας και τα καταθέτω στα Πρακτικά, για να γίνει γνωστό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Δεν είµαι αυτής της άποψης ότι πρέπει κάθε φορά να δίνω στα
Πρακτικά κάτι το οποίο επιβεβαιώνει κάτι λάθος από πριν, αλλά
αναγκάζοµαι κάποιες φορές.

Για να µπορούµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –επα-
ναλαµβάνω- να κάνουµε µια συλλογική πολιτική, φτάνουν οι δια-
πιστώσεις, χρειάζονται οι πολιτικές. Ναι, έχουµε προβλήµατα µε
τους περισσότερους κρίσιµους οργανισµούς του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Ποιο είναι το µεγαλύτερο
πρόβληµα; Η υποστελέχωση. Έχουµε προβλήµατα µε την επικά-
λυψη των ελέγχων; Βεβαίως και έχουµε, είναι ένα θέµα το οποίο
θα το δω. Έχουµε προβλήµατα µε θέµατα ή ζητήµατα τα οποία
έρχονται ως παθογένειες από το παρελθόν; Αν θα το αρνούµουν,
θα σας έλεγα και εγώ ότι δεν υπάρχει τίποτα και είναι όλα καλά,
αλλά λύνονται όλα αυτά µε ένα µαγικό ραβδί; Αν το έχετε υπ’
όψιν σας, πείτε µου να το ξέρω.

Προσωπικά βρίσκοµαι ενώπιόν σας και σας διαβεβαιώνω ότι
αυτό το οποίο έχει εξαγγελθεί από τον Πρωθυπουργό στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης και το οποίο εξειδικεύσαµε µόλις χθες
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αφορά σε ένα µέρος ενός ολιστικού σχεδίου που υπάρχει αυτή
τη στιγµή για τον πρωτογενή τοµέα. Και η διαβεβαίωση είναι πως
θα κινηθούµε µε κάθε δυνατότητα και εγώ προσωπικά και οι κύ-
ριοι Υφυπουργοί και οι γενικοί γραµµατείς και όλοι οι συνεργάτες
του Υπουργείου, προκειµένου να δώσουµε µια εντελώς διαφο-
ρετική κατεύθυνση και µια εντελώς διαφορετική προοπτική στον
πρωτογενή τοµέα. Θα µου πείτε ότι αυτά τα ξανακούσατε, θα το
δεχθώ. Το ζήτηµα, όµως, είναι ότι αυτή είναι µια πραγµατικότητα
που πρέπει κανείς να τη διαπιστώσει στην ολότητά της, αλλά βε-
βαίως και από εκεί και πέρα να χαράξει άξονες στρατηγικής και
άξονες πολιτικής. Και αυτή είναι η πρόθεσή µας αυτή τη στιγµή,
από τη στιγµή που πρέπει κάποια πράγµατα να τα βάλουµε σε
µια εντελώς διαφορετική λογική.

Είναι δύο ζητήµατα στα οποία θέλω να σταθώ, κύριε Πρόεδρε,
αν µπορώ να έχω και τον χρόνο της δευτερολογίας για να ολο-
κληρώσω.

Το ένα αφορά στα αρδευτικά και στη διαχείριση του αρδευτι-
κού νερού, διότι άκουσα κάποιους από τους συναδέλφους εδώ
να κάνουν µια κριτική η οποία δεν ξέρω πραγµατικά αν είχε λο-
γική και µάλιστα νοµίζω ότι ήταν και από πολιτικούς Αρχηγούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο και αν η συζήτηση για το
αρδευτικό νερό είναι µια συζήτηση η οποία έχει την ουρά της
πίσω δεκαετίες στο παρελθόν -δεν σας το κρύβω ότι και εγώ
συµµετείχα σε µια τέτοια δηµόσια συζήτηση το 1998- φαντάζοµαι
ότι σας είναι γνωστό ότι η πρώτη φορά που αναλαµβάνονται κυ-
βερνητικές πρωτοβουλίες για να µπορέσουµε να διασφαλίσουµε
την επάρκεια του αρδευτικού νερού είναι µόλις από αυτή την Κυ-
βέρνηση. Δεν νοµίζω ότι υπήρχε άλλη κυβέρνηση η οποία µε ένα
ολιστικό σχέδιο µπορούσε να βλέπει µέσα από µελέτες, µέσα
από καταγραφές, µέσα από τον σχεδιασµό έργων, µέσα από
έργα τα οποία υλοποιούνται από την Περιφέρεια, µέσα από έργα
Συµπράξεων Δηµοσίου, Ιδιωτικού Τοµέα, έργα τα οποία αφορούν
στην επάρκεια και τη διαχείριση του αρδευτικού νερού.

Διότι εδώ πλέον που βρισκόµαστε δεν είναι ότι απλά βρισκό-
µαστε στο µη περαιτέρω. Είναι ότι όντως είναι η πρώτη φορά που
υπάρχει ένας σοβαρός σχεδιασµός υλοποίησης έργων που αφο-
ρούν στην επάρκεια και τη διαχείριση αρδευτικού νερού. Μπορεί
να ξεκίνησε περίπου στις αρχές της δεκαετίας -του 1920 εννοώ-
γιατί τότε περίπου παρουσιάστηκε το πρόγραµµα «Ελλάδα -
Ύδωρ 2.0», αλλά βεβαίως επικαιροποιήθηκε, έγινε πιο συγκεκρι-
µένη όλη αυτή η πολιτική προσέγγιση µετά τον «Ντάνιελ» στη
Θεσσαλία, όπου η ανάγκη για την κατασκευή των αντιπληµµυρι-
κών έργων συνδυάστηκε µε την ανάγκη για τη διαχείριση έργων
που αφορούν στην επάρκεια του αρδευτικού νερού.

Γι’ αυτό και βλέπετε ότι έχει συσταθεί ΟΔΥΘ στη Θεσσαλία,
γι’ αυτό κάνουµε την ίδια αντίστοιχη µελέτη στην Κρήτη, γι’ αυτό
προτεροποιούνται ουσιαστικά αντίστοιχες µελέτες σε διαφορε-
τικές περιφέρειες της Ελλάδας που ξέρουµε ότι έχουν το ίδιο
πρόβληµα, γιατί υπάρχει µια σταθερή πολιτική βούληση και µια
σταθερή πολιτική επιλογή από την Κυβέρνηση να δει, να διαχει-
ριστεί αυτά τα ζητήµατα και βεβαίως, να οδηγηθεί σε λύσεις
µέσω της κατασκευής πολύ µεγάλων, πολύ σηµαντικών έργων.
Προφανώς τα έχετε διαβάσει, τα ξέρετε όλα αυτά, αλλά αυτά
δεν είναι τυχαία έργα, δεν είναι έργα που καθένας µπορεί να τα
δει µέσα από µία στόχευση µικροκοµµατική, µικροπολιτική, µι-
κροπολιτικών συµφερόντων. Είναι έργα τα οποία αφορούν σε
όλα τα µήκη και τα πλάτη της Ελλάδος, είναι έργα τα οποία αφο-
ρούν σε περιοχές όπου ξέρουµε ότι υπάρχει µεγάλο πρόβληµα
στη διαχείριση του αρδευτικού νερού και είναι έργα τα οποία θα
αλλάξουν τη µοίρα του πρωτογενούς τοµέα τα επόµενα χρόνια.

Διότι αν µιλάµε για µείωση του κόστους παραγωγής, δεν είναι
µόνο ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Είναι η δια-
χείριση της ενέργειας, η µείωση του κόστους ενέργειας, είναι η
διαχείριση των υδάτινων πόρων, όλα αυτά συνδυάζονται µαζί.
Δεν είναι το καθένα από µόνο του µια ξεχωριστή οντότητα. Όλα
αυτά στην πραγµατικότητα υπηρετούν έναν βασικό στόχο που
έχει να κάνει µε την πραγµατική µείωση του κόστους παραγω-
γής, αλλά βεβαίως και όλα αυτά είναι έργα, τα οποία δεν τα βλέ-
πει κανείς από τη µια στιγµή στην άλλη να υλοποιούνται. Όταν
γνωρίζει κανείς ποιος είναι ο απαραίτητος χρόνος για τις µελέ-
τες, ο απαραίτητος χρόνος για την περιβαλλοντική αδειοδότηση

και ο απαραίτητος χρόνος για τις κατασκευές στην Ελλάδα, τα
οποία αφορούν σε µια διαδικασία νοµιµότητας, κατανοεί ότι όλα
αυτά δεν γίνονται από τη µια στιγµή στην άλλη. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα και το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Τέλος, θέλω να σας µιλήσω για την πανώλη για άλλη µια φορά.
Ναι, όντως είχα πει ότι η πανώλη, αν όλα είναι καλά, µέχρι το
τέλος του Σεπτεµβρίου θα µπει σε έναν έλεγχο. Αυτή τη στιγµή
φαντάζοµαι να ξέρετε ότι οι περισσότερες περιοχές οι οποίες
ήταν υπό µέτρα περιορισµού µετακίνησης κ.λπ., έχουν απελευ-
θερωθεί. Στην πραγµατικότητα µιλάµε για δύο περιφέρειες.
Έχουµε µόνο τέσσερις εστίες πανώλης το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα, οι οποίες εµπίπτουν στην καταγραφή, στο σχεδιασµό και
στη δική µας ιχνηλάτηση, την ιχνηλάτηση του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Ξέραµε ότι είναι οι «ουρές» αυ-
τού του µεγάλου προβλήµατος. Τα κρούσµατα που στη Λάρισα,
στην Κόρινθο, στην Αιτωλοακαρνανία και στην Ηλεία ήξεραν ότι
είναι «ουρές» του προβλήµατος. Δεν είναι κάτι το οποίο είναι
άγνωστο σε εµάς. 

Όµως –ξαναλέω για άλλη µια φορά- όταν χώρες µε αντίστοιχο
ζωικό κεφάλαιο έχουν οδηγηθεί σε θανάτωση υπερδεκαπλάσιου
αριθµού ζώων, αντιλαµβάνεστε από τι κίνδυνο ουσιαστικά –θέλω
να πιστεύω, πρώτα ο Θεός- έχουµε ξεφύγει. Γιατί αν το πιο ση-
µαντικό για µας δεν ήταν η διατήρηση του ζωικού κεφαλαίου στη
χώρα µας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Γιατί ο καθένας που µπορεί
να έχει σχέση µε την κτηνοτροφία µπορεί να καταλάβει πόσο ση-
µαντικό είναι και σε ποια περίοδο ουσιαστικά εντοπίστηκε το
πρόβληµα και πού θέλαµε να καταλήξουµε χρονικά για να υπάρ-
χει µικρότερη δυνατή επιρροή. 

Το είχα πει και στην επιτροπή, τα ζώα είναι παραγωγικά µετά
τα µέσα Οκτωβρίου, µας ενδιαφέρει η φέτα περισσότερο από
οτιδήποτε άλλο. Πρέπει να ξέρουµε ποιες είναι οι στοχεύσεις της
κτηνοτροφικής ουσιαστικά ενασχόλησης και ποιο είναι το προϊόν
το οποίο µας ενδιαφέρει περισσότερο από όλα. Άρα λοιπόν,
αυτά τα οποία κάναµε είχαν ένα συγκεκριµένο στόχο, δεν έγιναν
τυχαία. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Και γι’ αυτό το λόγο είχαµε και το θετικό –θέλω να πιστεύω- απο-
τέλεσµα, αν και εφόσον αρχές Οκτωβρίου µε βάση και το γεγο-
νός ότι απ’ ό,τι φαίνεται ο χρόνος επώασης της συγκεκριµένης
νόσου, που είχε προσδιοριστεί αρχικά επιστηµονικά στις είκοσι
µία µέρες, αποδεικνύεται ότι είναι πολύ µεγαλύτερος στην
πράξη. Άρα λοιπόν αυτό το οποίο προσδοκούσαµε, βγαίνει εν-
δεχοµένως χρονικά λίγο πιο πίσω, αλλά πάντα µέσα στο πλαίσιο
αυτό που είχαµε προσδιορίσει από την πρώτη στιγµή και µέσα
από την αναµονή - προσδοκία που είχαµε για τις ουρές των κρου-
σµάτων που µπορεί να αντιµετωπίζαµε µέχρι την τελευταία
στιγµή. 

Το θέµα είναι ότι εδώ που βρισκόµαστε ουσιαστικά θέλω να
πιστεύω ότι είµαστε κοντά στο κλείσιµο του κύκλου. Είναι η σειρά
να µπει στο τραπέζι της συζήτησης και να ολοκληρωθεί το θέµα
των αποζηµιώσεων. Σωστά το θέτετε. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Ουσιαστικά έχουµε κάνει τα απαραίτητα βήµατα, είµαστε
σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών, για να κάνουµε τις
κινήσεις που προβλέπονται –κι εσείς σωστά το λέτε, κύριε Κόκ-
καλη, αυτή είναι η αλήθεια- για να µπορέσει να υπάρξει µια οικο-
νοµική ανακούφιση σε όλους τους κτηνοτρόφους, οι οποίοι είδαν
τη δραστηριότητά τους να υποστέλλεται, τα έξοδά τους να αυ-
ξάνονται και γενικότερα να υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα αυτή
τη χρονική περίοδο. 

Σηµασία έχει όµως ότι σώσαµε το µεγάλο µέρος του ζωικού
κεφαλαίου της χώρας µας. Αυτό είναι το πιο σηµαντικό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. 

Κλείνω µε την τροπολογία και θα πω στο τέλος και δυο λόγια
για το νοµοσχέδιο, πολύ σύντοµα, όµως, κύριε Πρόεδρε.

Ξέρετε πολύ καλά ότι τα άρθρα τα οποία αφορούν στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης από την κατατιθέµενη τροπολογία,
στο µεν πρώτο υπάρχει µια τροποποίηση κοινής υπουργικής
απόφασης που αφορά στην παραγωγή επαρκών ποσοτήτων κρα-
σιού γιατί εµποδιζόταν η εµπορική ανάπτυξη των τοπικών επιχει-
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ρήσεων και µε την αλλαγή αυτή που κάνουµε, οι παραγωγοί µπο-
ρούν ειδικά στην περιοχή της Μακεδονίας να παίρνουν σταφύλια
και από άλλες περιοχές, άρα το ζητούµενο είναι να αυξήσουν το
παραγόµενο τους προϊόν. 

Στο άρθρο 2 κάνουµε κάποιες αλλαγές στον Αλιευτικό Κώδικα
που αφορά σε µισθώσεις µέσω δηµοπρασίας που δεν µπορούν
να επιµηκυνθούν ούτε επιτρέπεται να γίνει αναµίσθωση, µε απο-
τέλεσµα να µην µπορεί να γίνει χρήση των χρηµατοδοτικών ερ-
γαλείων που παρέχονται µέσω συγχρηµατοδοτούµενων προ-
γραµµάτων λόγω αδυναµίας εξυπηρέτησης των σχετικών δε-
σµευτικών όρων των επενδυτικών προγραµµάτων εντός του
ισχύοντος χρόνου της µίσθωσης. 

Και γι’ αυτό το λόγο προβλέπουµε γι’ αυτές τις περιπτώσεις
την αναµίσθωση έως δέκα χρόνια για να µπορούν να εξυπηρε-
τούνται οι µισθωτές ιχθυοτροφικών υδάτων και να µπορούν µε
αυτόν τον τρόπο να καλύπτουν τις υποχρεώσεις που απορρέουν
από την ένταξη στο συγχρηµατοδοτούµενο επενδυτικό πρό-
γραµµα δίνοντας επιπλέον κίνητρα για επενδύσεις στον τοµέα
της αλιείας. 

Με το άρθρο 3 ανανεώνουµε τις προθεσµίες για κτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις και παραχωρήσεις σε νέους αγρότες και
ανέργους. Το έχετε ζητήσει πάρα πολλοί συνάδελφοι όλων των
κοµµάτων. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται συζήτηση. Είναι µια απολύ-
τως αυτονόητη ρύθµιση για την οποία σταθήκαµε θετικά από την
πρώτη στιγµή. Και είναι και λόγος για να προχωρήσει και το 5.2
και πολλά άλλα ζητήµατα τα οποία είχαν προκύψει. 

Με το άρθρο 4, στην πραγµατικότητα, κάνουµε πράξη αυτό
για το οποίο είχαµε δεσµευτεί στη Λάρισα, όταν στη συνάντηση
µε τον Πρωθυπουργό ετέθη ένα ζήτηµα τι θα γίνει τελικά σε ό,τι
αφορά τις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ για τα ζώα που είναι ηλικίας
έξι ετών και άνω, τη στιγµή που οι κτηνοτρόφοι πλήρωναν στον
ΕΛΓΑ ασφάλεια γι’ αυτά. Όπως βλέπετε, αυξάνουµε τα όρια ηλι-
κίας για να µπορούν να υπάρξουν και οι αποζηµιώσεις δίνοντας
τέλος και σε αυτή την υπόθεση που ουσιαστικά δικαιολογηµένα
ταλαιπώρησε ένα πολύ µεγάλο µέρος του κτηνοτροφικού κό-
σµου. 

Τέλος, για την τροπολογία που κατέθεσε ο συνάδελφος ο κ.
Μηταράκης, νοµίζω ότι δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση. Στην
πραγµατικότητα αποδεχόµαστε την ουσία της. Θα την ενσωµα-
τώσουµε µε νοµοτεχνική βελτίωση εντός του νοµοσχεδίου. Δεν
τίθεται κανένα θέµα, διότι µιλάµε για αναγκαστικούς συνεταιρι-
σµούς. Άρα δεν θίγεται ζήτηµα. Το ξέρετε, κύριε Κουκουλό-
πουλε, το ξέρετε πολύ καλά το θέµα κι εσείς, αφορά και στον
κρόκο. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Άρα λοιπόν ξέρετε πολύ καλά ότι όχι µόνο δεν
τίθεται τέτοιο ζήτηµα, αλλά οι αναγκαστικοί συνεταιρισµοί το θέ-
λουν και δεν τίθεται κανένα θέµα ούτε νοµιµότητας ούτε κάτι
άλλο. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –
δυο λόγια και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την
ανοχή σας-, το νοµοσχέδιο στην πραγµατικότητα είναι η ενσω-
µάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη του κανονισµού 1143/2024. 

Σωστά είχατε επισηµάνει ότι θα µπορούσε απλά και µόνο να
υιοθετήσουµε τον κανονισµό και µε υπουργικές αποφάσεις στην
πραγµατικότητα να δηµιουργήσουµε το πλαίσιο, µέσα από το
οποίο θα τηρούνταν όλοι οι όροι του κανονισµού. Εµείς θέλαµε
να δώσουµε µεγαλύτερη θεσµική οντότητα στον ίδιο τον κανονι-
σµό κάνοντάς τον νόµο του κράτους και αφαιρώντας ενδεχοµέ-
νως οποιαδήποτε αµφισβήτηση που µπορεί να κρυβόταν πίσω
από την έκδοση οποιασδήποτε υπουργικής απόφασης. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν τίθεται πραγµατικά
θέµα συζήτησης µεταξύ µας για το πώς θα αυστηροποιήσουµε
το πλαίσιο, πώς θα προστατεύσουµε περισσότερο, πώς θα δη-
µιουργήσουµε µεγαλύτερη διαφάνεια για τα προϊόντα, τα οποία
έχουν προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης, έχουν προστα-
τευόµενη γεωγραφική ένδειξη ή είναι εγγυηµένα παραδοσιακά
ιδιότυπα προϊόντα, ε, δεν µιλάµε την ίδια γλώσσα, σας το λέω ει-
λικρινά. Αν απλώς είναι η αφορµή για να πείτε ότι αντιπολιτεύε-
στε την Κυβέρνηση, θα το καταλάβω. Είναι η ίδια λογική µε την

οποία οι πολιτικοί Αρχηγοί έρχονται και µιλούν επί παντός επι-
στητού –θεµιτό, κοινοβουλευτικά αποδεκτό- σε οποιοδήποτε νο-
µοσχέδιο. Αν όµως µου λέτε ότι αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο
το αµφισβητείτε γιατί απλούστατα φέρνουµε στην ελληνική έν-
νοµη τάξη έναν ευρωπαϊκό κανονισµό µέσα από νοµοθετική δια-
δικασία που αφορά σε προϊόντα τα οποία αναδεικνύουν την
προστιθέµενη αξία στην ελληνική παραγωγική διαδικασία, κρα-
τάνε τους ανθρώπους τις µικρές τοπικές κοινωνίες και τους δί-
νουν ένα λόγο πραγµατικά για να επιβιώσουν, δεν µιλάµε ίδια
γλώσσα. Σας το λέω ειλικρινά. Ωστόσο όλοι µας κρινόµαστε και
από αυτά που κάνουµε, αλλά και από αυτά που δεν κάνουµε. 

Με αυτές τις σκέψεις θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συµ-
µετέχοντες, εισηγητές, ειδικούς αγορητές. Νοµίζω ότι ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο στην πραγµατικότητα ήταν ένα κατά κάποιο
τρόπο διεκπεραιωτικό νοµοσχέδιο κατέληξε να είναι ένα ουσια-
στικό νοµοσχέδιο, σε ό,τι αφορά τη συζήτηση για τον πρωτογενή
τοµέα, για την πραγµατικότητα που τον αφορά, αλλά και για τις
κατευθύνσεις που έχουµε πρόθεση να ακολουθήσουµε και γι’
αυτό θέλω να σας ευχαριστήσω όλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Υπουργέ. 
Περνάµε στον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
Παρακαλώ κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουρ-

γέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός πολύ γλαφυρά και
περιεκτικά παρουσίασε τις κεντρικές γραµµές της Κυβέρνησης
και την πολιτική, όσον αφορά τον αγροτικό τοµέα, τον κτηνοτρο-
φικό, τους παραγωγούς µας. 

Σήµερα έχουµε ενώπιον µας ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που
στην πραγµατικότητα ενσωµατώνει τον κανονισµό της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αλλά δίνει και µεγαλύτερη θεσµική νοµιµοποίηση.
Είναι ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, το οποίο αφορά τις διαδικασίες ελέγχου, τα διοικητικά
µέτρα και τις κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών προϊόντων και
τροφίµων µε προστατευόµενες ονοµασίες προέλευσης, προστα-
τευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις και εγγυηµένα παραδοσιακά
ιδιότυπα προϊόντα.

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου µε τίτλο ««Διαδικασίες ελέγ-
χου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών
προϊόντων και τροφίµων µε Προστατευόµενες Ονοµασίες Προ-
έλευσης, Προστατευόµενες Γεωγραφικές Ενδείξεις και Εγγυη-
µένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων» είναι µια αναγκαία
και επίκαιρη παρέµβαση που φιλοδοξεί να ενισχύσει την προστα-
σία των ελληνικών προϊόντων και να δυναµώσει την εµπιστοσύνη
του καταναλωτή. 

Αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι απλώς µια συλλογή διατάξεων.
Αντιθέτως, αποτελεί µια κρίσιµη απάντηση στις προκλήσεις που
αντιµετωπίζει ο πρωτογενής τοµέας της χώρας µας. Η ανάγκη
για έναν σύγχρονο και αυστηρότερο έλεγχο των προϊόντων που
κυκλοφορούν στην αγορά ήταν και είναι επιτακτική, καθώς η ποι-
ότητα και η αυθεντικότητά τους είναι κοµβικής σηµασίας για την
προστασία των καταναλωτών κυρίως εντός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Το νοµοσχέδιο επιδιώκει τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισµό
του ελέγχου των προϊόντων ΠΟΠ και ΠΓΕ µέσω ενός ανανεωµέ-
νου συστήµατος που θα εντείνει την αποτελεσµατικότητα των
επιτροπών ελέγχου και θα διευκολύνει τη διαδικασία επιβολής
διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης. 

Η δυσκολία και η χρονοβόρα διαδικασία των µέχρι σήµερα κυ-
ρώσεων θα λάβει τέλος, καθώς θα στηρίζεται σε ένα πιο ευέλικτο
και διαφανές πλαίσιο. Πρώτον, αποσκοπούµε στην αντιµετώπιση
της ανεπαρκούς επιτήρησης που υπήρχε στο παρελθόν. Μέσω
της θέσπισης ενός σαφούς νοµικού πλαισίου παρέχουµε τη δυ-
νατότητα για έγκαιρες και αποτελεσµατικές παρεµβάσεις, ώστε
να αποτρέψουµε την αθέµιτη χρήση των ενδείξεων ΠΟΠ και ΠΓΕ
που υπονοµεύουν την αξιοπιστία των ελληνικών προϊόντων. 

Δεύτερον, η δηµιουργία ενός επαρκούς συστήµατος ελέγχου
ενισχύει τη λειτουργία του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» κάνοντάς το πιο
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διαφανές και αποτελεσµατικό. Ο ενισχυµένος έλεγχος θα συµ-
βάλλει στη διαφύλαξη των συµφερόντων των παραγωγών και θα
προστατεύσει τους καταναλωτές από αθέµιτες πρακτικές. Με
την προτεινόµενη ρύθµιση ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» αναλαµβάνει
πλέον σηµαντικές αρµοδιότητες, όπως είναι η εισήγηση για την
υποβολή προστίµων, γεγονός που θα οδηγήσει σε πιο γρήγορες
και αποφασιστικές αναγνωρίσεις περιπτώσεων µη συµµόρφω-
σης. Μέσω µιας µόλις τριµελούς επιτροπής επιβολής κυρώσεων
θα προκύψει µια καλύτερη αξιολόγηση των περιπτώσεων και πιο
αντικειµενικά κριτήρια για την επιβολή των κυρώσεων.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο προσφέρει τη δυνατότητα υποβολής
ειδικής διοικητικής προσφυγής για τις επιχειρήσεις εξασφαλίζον-
τας ότι όλοι οι εµπλεκόµενοι έχουν τη δυνατότητα εάν θεωρούν
ότι αδικούνται, να αξιοποιήσουν τα νόµιµα εργαλεία που τους
δίνει ο νόµος.

Τρίτον, µέσω αναγνώρισης οµάδων ΠΟΠ και ΠΓΕ επιδιώκουµε
να δώσουµε µια δυναµική ώθηση στους Έλληνες αγρότες προ-
ωθώντας τη συνεργασία τους και αναγνωρίζοντας την αξία των
παραδοσιακών προϊόντων µας καθιστώντας τα ανταγωνιστικά
στην εσωτερική και διεθνή αγορά.

Μέσω αυτής της νοµοθετικής ρύθµισης, κυρίες και κύριοι,
αποδεικνύουµε τη δέσµευσή µας για τη στήριξη του ελληνικού
προϊόντος και την προώθηση των τοπικών µας παραδόσεων
επενδύοντας στην ποιότητα και την αναγνώριση των ελληνικών
ονοµασιών προέλευσης. Επιτυγχάνουµε, δηλαδή, για πρώτη
φορά την ενίσχυση του συστήµατος ελέγχου, γεγονός που θα
οδηγήσει σε µια πιο ανταγωνιστική και βιώσιµη γεωργία, επιφέ-
ροντας έτσι κέρδη τόσο για τους παραγωγούς όσο και για τους
καταναλωτές, καθώς η αύξηση της αξιοπιστίας ελέγχου ποιότη-
τας προσδίδει αξία µεγαλύτερη στο ελληνικό προϊόν στην ευρω-
παϊκή και τη διεθνή αγορά.

Η Αιτωλοακαρνανία, ο τόπος µου, όντας ένας από τους ισχυ-
ρότερους αγροτοκτηνοτριφικούς νοµούς της χώρας µε τεράστια
πλουτοπαραγωγικά αποθέµατα διαθέτει τεράστιες δυνατότητες
ανάπτυξης στον τοµέα των γεωργικών και κτηνοτροφικών προ-
ϊόντων, ιδίως καθώς σχεδιάζεται η προώθηση και η αναγνώριση
προστατευόµενων ονοµασιών προέλευσης ΠΟΠ. Η στρατηγική
αυτή στοχεύει στην ενίσχυση της ποιότητας και της αυθεντικό-
τητας των προϊόντων του νοµού, προκειµένου να µπορούν να αν-
ταγωνίζονται επαρκώς τόσο στην εσωτερική αγορά όσο και
διεθνώς.

Η συνεργασία µεταξύ των παραγωγών µέσω της δηµιουργίας
οµάδων θα ενισχύει την τοπική οικονοµία επιτρέποντας τη δια-
τήρηση παραδοσιακών µεθόδων παραγωγής και παράλληλα, τη
βελτίωση των ελέγχων και της διαφάνειας στην αγορά. Αυτή η
προσέγγιση όχι µόνο θα ενδυναµώσει την εµπιστοσύνη των κα-
ταναλωτών στα τοπικά προϊόντα, αλλά θα συµβάλει και στη βιω-
σιµότητα της γεωργίας και της κτηνοτροφίας στην περιοχή, ιδίως
για προϊόντα που γνωρίζουν την άνθιση στον νοµό µας, όπως
είναι οι ελιές Καλαµών, το λάδι, το µέλι, προϊόντα γάλακτος, αλι-
είας, κτηνοτροφίας, αλλά και ο τοπικός οίνος.

Το νοµοσχέδιο αυτό συνολικά είναι ένα βήµα προς την κατεύ-
θυνση της ενίσχυσης της ελληνικής αγροτικής παραγωγής και
της προάσπισης των εθνικών µας προϊόντων. Είναι µια ευκαιρία
να προστατεύσουµε τα προϊόντα µας και να διασφαλίσουµε ότι
η ποιότητα θα παραµείνει στο επίκεντρο της εθνικής µας πολιτι-
κής. Όλοι µαζί, ανεξαρτήτως πολιτικών πεποιθήσεων, πρέπει να
στηρίξουµε µια πρωτοβουλία που υπηρετεί το κοινό συµφέρον,
τον πρωτογενή τοµέα και την εθνική µας οικονοµία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
σας ευχαριστούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για ένα νοµοσχέδιο µε εξαιρετική σηµασία για την αγροτική
οικονοµία και για την προστασία της µοναδικότητας των προϊόν-
των µας. Η δέσµη µέτρων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων εντάσσεται στο πλαίσιο της ειδικής στρατηγικής
που υλοποιείται από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
για την περαιτέρω ενδυνάµωση του αγροτικού τοµέα και έρχεται
να καλύψει πολύ κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν στη στήριξη,
στην ανάδειξη και στην ενίσχυση των γεωργικών µας προϊόντων,
τα οποία βέβαια διακρίνονται για την ειδική τους ποιότητα και τη
σύνδεση µε την παραγωγική µας κληρονοµιά.

Ως Βουλευτής του Νοµού Αχαΐας και ως εκπρόσωπος µιας πε-
ριοχής µε πολύ µεγάλη αγροτική δραστηριότητα και µε σηµαν-
τικά παραδοσιακά προϊόντα, όπως είναι µεταξύ άλλων η κοριν-
θιακή σταφίδα, τα κρασιά της Αιγιάλειας, της Πάτρας, της δυτι-
κής Αχαΐας, η τεντούρα και τα τυροκοµικά προϊόντα της ορεινής
Αχαΐας στα Καλάβρυτα, αντιλαµβάνοµαι πλήρως τη σηµασία της
διασφάλισης των προστατευόµενων ονοµασιών προέλευσης,
των προστατευόµενων γεωγραφικών ενδείξεων και βέβαια, των
εγγυηµένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων, καθώς υπάρ-
χει άµεση σύνδεση µε την ταυτότητα της χώρας µας. Άλλωστε,
ο αγροτικός τοµέας της Ελλάδας δεν βασίζεται µόνο στην πο-
σότητα, αλλά κυρίως στην ποιότητα όσων παράγουµε, στις εξαι-
ρετικές παραδοσιακές ποικιλίες και τεχνικές που έχουν κληρο-
δοτηθεί από γενιά σε γενιά και που αναγνωρίζονται παγκοσµίως.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο στοχεύει να θέσει ένα πιο αυ-
στηρό και συνεκτικό πλαίσιο ελέγχου και κυρώσεων για την προ-
στασία αυτών ακριβώς των προϊόντων, το οποίο µπορεί να
λειτουργήσει επιπρόσθετα ως εργαλείο εξαγωγικότητας και µά-
λιστα προστιθέµενης αξίας στις διεθνείς αγορές. Μάλιστα, έρ-
χεται σε µια πολύ κρίσιµη στιγµή, την ώρα δηλαδή που ο αντα-
γωνισµός στην παγκόσµια αγορά εντείνεται και η ανάγκη για την
προστασία της ποιότητάς µας γίνεται ακόµα πιο επιτακτική.

Έχουµε γίνει πολλές φορές µάρτυρες απόπειρας παραπλάνη-
σης των καταναλωτών από περίεργες ονοµασίες και συσκευα-
σίες. Με τα προωθούµενα µέτρα επιχειρείται να µπει ένα τέλος
σε αυτή την ασυδοσία και να διασφαλιστεί ότι τα προϊόντα που
φέρουν τις συγκεκριµένες ονοµασίες θα είναι γνήσια και θα σέ-
βονται τις αυστηρές προδιαγραφές που έχουν τεθεί. Σαφώς η
ύπαρξη ισχυρών και αποτρεπτικών κυρώσεων αποτελεί κλειδί για
την επιτυχία του νοµοσχεδίου. Ειδικότερα, µέσα από τον ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος είναι και ο φορέας που θα αναλάβει το
κύριο βάρος της εποπτείας, ενισχύεται το πλαίσιο για την απο-
τελεσµατική παρακολούθηση και τον έλεγχο της συµµόρφωσης
όσων παράγουν, µεταποιούν και εµπορεύονται προϊόντα µε τις
παραπάνω ενδείξεις.

Η διαµόρφωση ενός πίνακα διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης
και προστίµων, καθώς και η θεσµοθέτηση κριτηρίων επιµέτρησης
για παραβάσεις µε βάση πάντα την αποτελεσµατικότητα, την
αποτρεπτικότητα και την αναλογικότητα, θα ενισχύσουν αυτήν
ακριβώς τη διαφάνεια και τη δικαιοσύνη στις διαδικασίες ελέγ-
χου. Ως εκ τούτου -και δικαίως- οι παραγωγοί που συµµορφώ-
νονται µε τους κανόνες θα επωφεληθούν, ενώ εκείνοι που παρα-
βιάζουν τους κανονισµούς, θα αντιµετωπίσουν τις όποιες κυρώ-
σεις.

Επιπρόσθετα, πέρα από την προστασία των προϊόντων, το νο-
µοσχέδιο επιδιώκει να ενισχύσει συνολικά την αγροτική παρα-
γωγή. Ειδικά για τόπους, όπως είναι η Αχαΐα, όπου οι µικροί και
µεσαίοι παραγωγοί αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της αγροτικής οι-
κονοµίας προσφέρεται µια πολύ σηµαντική ασπίδα προστασίας. 

Οι αγρότες της περιοχής µας που παράγουν προϊόντα εξαιρε-
τικής ποιότητας θα µπορούν να επωφεληθούν από ένα περιβάλ-
λον ισονοµίας στην αγορά, ενώ παράλληλα θα έχουν τη δυνα-
τότητα να ενισχύσουν την παρουσία τους στο εξωτερικό αξιο-
ποιώντας τις πιστοποιήσεις που φέρουν οι παραγωγές τους. 

Επίσης, µε την παρούσα πρωτοβουλία προωθείται η ανάδειξη
της ελληνικής αγροτικής ταυτότητας µε τη σπάνια ποικιλοµορφία
του φυσικού της περιβάλλοντος και τις παραδοσιακές τεχνικές
της. Είναι γνωστό, άλλωστε, ότι οι καταναλωτές σε όλον τον πλα-
νήτη αναζητούν πλέον τρόφιµα µε αυθεντικότητα, ποιότητα και
ιστορία και τα προστατευόµενα προϊόντα είναι η απάντησή µας
σε αυτή την παγκόσµια ζήτηση. Η προβολή δε της ελληνικής γε-
ωργίας πρέπει να γίνεται µε βάση την αλήθεια και την ποιότητα.
Δεν υπάρχει άλλος χώρος για παραπλάνηση ή για την εισαγωγή
προϊόντων αµφιβόλου ποιότητας, τα οποία κλέβουν τον κόπο
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τόσων πολλών Ελλήνων παραγωγών και καταστρέφουν την ει-
κόνα της ελληνικής αγροτικής παραγωγής στις διεθνείς αγορές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι καθήκον µας να υποστη-
ρίξουµε την ελληνική γεωργία, να προστατέψουµε τους παρα-
γωγούς και να ενισχύσουµε την οικονοµία των τοπικών µας
κοινωνιών. Με το νοµοσχέδιο αυτό, η χώρα µας αποκτά πλέον
ένα σύγχρονο και ευέλικτο πλαίσιο που θα µας επιτρέψει να ανα-
δειχθούµε ως πρωταγωνιστές στον τοµέα των προϊόντων µε προ-
στατευόµενες ενδείξεις. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσουµε, στηρίζοντας έτσι τα
συµφέροντα των παραγωγών µας, αλλά και όλης της ελληνικής
οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Αριστοτέλης
Σπάνιας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε τίτλο «Διαδικασίες ελέγχου, διοικητικά µέτρα και
κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε
Προστατευόµενες Ονοµασίες Προέλευσης, Προστατευόµενες
Γεωγραφικές Ενδείξεις και Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυ-
πων Προϊόντων».

Στο σχέδιο νόµου καθορίζονται οι αρµόδιες αρχές για τον
έλεγχο των προϊόντων αυτών, ενισχύεται το σύστηµα ελέγχου
του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε τη θέσπιση κανόνων και διαδικασιών,
η λειτουργία µητρώου εγκεκριµένων επιχειρήσεων και δικαιού-
χων χρήσης ενδείξεων των προαναφερόµενων προϊόντων, το
οποίο κρίνεται απαραίτητο για το ελεγκτικό έργο του ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ», όπως καθορίζονται και τα διοικητικά µέτρα συµµόρφω-
σης που επιβάλλονται από αυτόν σε περίπτωση διαπίστωσης
παραβάσεων της εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας.

Θεσπίζονται κριτήρια για τη µέτρηση, οι συντελεστές των κρι-
τηρίων µέτρησης και το εύρος των προβλεπόµενων προστίµων,
όπως επίσης και η σύσταση επιτροπής επιβολής κυρώσεων, το
πλαίσιο λειτουργίας και το έργο αυτής. Ρυθµίζονται θέµατα που
αφορούν τα τρόφιµα ως συστατικά προϊόντα και τα διοικητικά
µέτρα και πρόστιµα για τις παραβάσεις σ’ αυτόν τον τοµέα. Δι-
ευκρινίζονται οι υποχρεώσεις των φυσικών προσώπων και των
επιχειρήσεων που απασχολούνται στον τοµέα αυτόν των γεωρ-
γικών προϊόντων και τροφίµων και η θέσπιση σχετικού µητρώου. 

Ως κεντρική αρµόδια αρχή και σηµείο επαφής µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για την προστασία ελληνικών γεωγραφικών εν-
δείξεων στο πλαίσιο της Πράξης της Γενεύης και της Συµφωνίας
της Λισαβόνας ορίζεται η Διεύθυνση Συστηµάτων Ποιότητας και
Βιολογικής Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. Ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» ορίζεται ως αρµόδια αρχή ελέγ-
χου της αγοράς για τα γεωργικά προϊόντα και τρόφιµα που φέ-
ρουν στην επισήµανσή τους ονοµασίες, ενδείξεις, σύµβολα και
σήµατα, όπως αυτά ορίζονται στην κατά περίπτωση ισχύουσα
ενωσιακή και ελληνική νοµοθεσία ως ΠΟΠ. 

Για τον σκοπό αυτόν, µεταξύ άλλων λαµβάνονται µέτρα ώστε
να προλαµβάνεται ή να παύει η αθέµιτη χρήση των ονοµασιών,
των ενδείξεων, των συµβόλων και των σηµάτων πιστοποίησης
στην επισήµανση προϊόντων που παράγονται ή διατίθενται στην
ελληνική αγορά και στο διαφηµιστικό υλικό. Διεξάγονται επίση-
µοι έλεγχοι προκειµένου να διαπιστωθεί αν τα προϊόντα συµµορ-
φώνονται προς τις κατά περίπτωση ισχύουσες απαιτήσεις της
επισήµανσης, της παρουσίασης, της διαφήµισης και των προδια-
γραφών τους.

Καταρτίζεται και επικαιροποιείται ο Κανονισµός Ελέγχου και
Πιστοποίησης κατόπιν έγκρισης του Υπουργού. Οι Διευθύνσεις
Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής των Περιφερειακών Ενο-
τήτων της χώρας συµµετέχουν στα κλιµάκια ελέγχου και συνερ-
γάζονται µε τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Καθορίζεται η διαδικασία µε
την οποία ο ενδιαφερόµενος υποβάλλει αίτηση για την ένταξη

στο σύστηµα ελέγχου προϊόντων µε ΠΟΠ προς τον ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ», ο οποίος ελέγχει, εγκρίνει ή απορρίπτει την αίτηση. Κα-
ταρτίζεται και τηρείται Μητρώο Εγκεκριµένων Επιχειρήσεων και
Δικαιούχων Χρήσης Ενδείξεων από τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». 

Πραγµατοποιεί διοικητικούς ελέγχους λόγω του ότι είναι αρ-
µόδιος για την κατάρτιση και την επικαιροποίηση του Κανονι-
σµού Ελέγχου και Πιστοποίησης Προϊόντων, όπως και για την
ενηµέρωση της Διεύθυνσης Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολογι-
κής Γεωργίας για τον Κανονισµό. Καθορίζονται τα διοικητικά
µέτρα συµµόρφωσης και τα πρόστιµα σε παραβάσεις της κοινής
ενωσιακής και εθνικής νοµοθεσίας που αφορούν στις καταχωρι-
σµένες ονοµασίες γεωργικών προϊόντων ή τροφίµων. Τα κριτή-
ρια επιµέτρησης των κυρώσεων και ο προσδιορισµός των
προστίµων ακολουθούν την αρχή της αναλογικότητας, της απο-
τελεσµατικότητας, της αποτρεπτικότητας, της πολλαπλότητας,
του βαθµού επικινδυνότητας, της παράδοσης, του µεγέθους της
επιχείρησης, της υποτροπής στην ίδια κατηγορία τα τελευταία
πέντε έτη.

Συστήνεται Επιτροπή Επιβολής Κυρώσεων. Θεσπίζεται σύ-
στηµα αναγνώρισης οµάδων παραγωγών µε κάθε προϊόν µε ει-
δική ένδειξη, προβλέπεται η δυνατότητα αναγραφής µιας κατα-
χωρηµένης ονοµασίας ως ΠΟΠ στον κατάλογο των συστατικών
ενός τροφίµου µέσα ή δίπλα στην εµπορική του ονοµασία, καθώς
και στην επισήµανση, παρουσίαση και διαφήµιση του ιδίου.

Ορίζεται ο µηχανισµός για τη διενέργεια ολοκληρωµένων
ελέγχων µε στόχο την πάταξη της νοθείας. Σε µη συµµόρφωση
των παραβατών που αφορούν στον τοµέα αρµοδιότητας άλλης
ελεγκτικής αρχής, τα προϊόντα δεσµεύονται έως ότου η αρµόδια
αρχή αποστείλει ελεγκτικό κλιµάκιο. Υπολογίζεται εκ νέου το ετή-
σιο όριο αποζηµίωσης των γνωµοδοτικών επιτροπών και των
οµάδων ελέγχου της Υπηρεσίας Διαχείρισης Έργων Ταµείου
Ανάκαµψης του Υπουργείου. Θεσπίζεται η µηνιαία αποζηµίωση
από το ενιαίο µισθολόγιο. Το ισχύον όριο αποζηµίωσης αποτέ-
λεσε ισχυρό αντικίνητρο για τη συµµετοχή σε αυτές. 

Προτείνεται η αλλαγή της πρακτικής παραγωγής έτσι ώστε οι
παραγωγοί να µπορούν να παίρνουν σταφύλια από άλλες περιο-
χές για την αύξηση της παραγωγής τους. Προβλέπεται η ένταξη
σε συγχρηµατοδοτούµενο επενδυτικό πρόγραµµα των µισθωτών
ιχθυοτρόφων υδάτων και σε περιπτώσεις ακραίων καιρικών φαι-
νοµένων τους δίδεται η δυνατότητα αναθεώρησης του µισθώµα-
τός τους. Δίνεται παράταση έως 31-12-2025 σε κτηνοτροφικές
εγκαταστάσεις χωρίς άδεια λειτουργίας ή άδεια εγκατάστασης
και σ’ αυτές εντός ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, ώστε να
λάβουν την κατάλληλη έγκριση.

Για το πρόβληµα της λήξης παραχώρησης αγροτικών ακινή-
των σε κατά κύριο επάγγελµα αγρότες ή ανέργους και για την
παραχώρηση αδιάθετων ακινήτων σε αυτούς, δίνεται η δυνατό-
τητα µέχρι 31-12-2024 µε απόφαση του περιφερειάρχη.

Καθορίζεται ο τρόπος αποζηµίωσης απώλειας ζωικού κεφα-
λαίου στα ακραία καιρικά φαινόµενα το 2023 ως προς το κόστος
της αξίας της ασφαλιστικής τιµής, καθώς και την ηλικία των
ζώων. Γίνονται παρεµβάσεις για τη συγκρότηση του Μητρώου
Προσωρινών Αναπληρωτών και Ωροµισθίων της Δηµόσιας Υπη-
ρεσίας Απασχόλησης και για την άµεση απορρόφησή τους. Γί-
νονται παρεµβάσεις για τις οντότητες και τα νοµικά πρόσωπα
που παρέχουν υπηρεσίες συνδεδεµένες µε αυτές τις εταιρείες
µε έδρα τη Ρωσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µε τις νοµοθετικές της παρεµβάσεις θωρακίζει την
αγορά των ελληνικών προϊόντων µε αυστηρούς ελεγκτικούς µη-
χανισµούς που σκοπό έχουν τη διασφάλιση της ποιότητας των
αγροτικών προϊόντων και τροφίµων, την προστασία της προέλευ-
σής τους και της ταυτότητάς τους, καθώς και τον έλεγχο της νό-
µιµης χρήσης όρων, συµβολαίων και ενδείξεων. Η αναγνώριση
των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων ως ΠΟΠ αποτελεί πλε-
ονέκτηµα των παραγωγών, αλλά και όλων όσοι εµπλέκονται στην
υπόλοιπη διαδικασία παραγωγής λόγω της αξιοπιστίας που απο-
κτούν τα προϊόντα απέναντι στους καταναλωτές, όπως αποτελεί
και κίνητρο ανάπτυξης προϊόντων σε αποµονωµένες περιοχές,
τα οποία προωθούνται πιο εύκολα πείθοντας το κοινό που απευ-
θύνονται να παραµείνουν στην κατανάλωσή τους έχοντας πλήρη
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ενηµέρωση για τα χαρακτηριστικά τους και για την ποιότητά
τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία και
ακολουθεί ο κ. Κόντης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, για τη Νέα Δηµοκρατία ο αγροτικός τοµέας ήταν ανέκαθεν
τοµέας αιχµής και πάντα σε προτεραιότητα. Τη θέση αυτή υπη-
ρετεί από την πρώτη στιγµή και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Τα προβλήµατα των ανθρώπων της παραγωγής και του
µόχθου είναι γνωστά σε όλους και µέληµά µας είναι η κατά το
δυνατόν επίλυση τους, η βελτίωση του βιοτικού τους επιπέδου
και των εισοδηµάτων τους. Με σχέδιο και στρατηγική προωθού-
µε την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου και η εξωστρέφεια
είναι η βάση της οικονοµικής ποιοτικής και εµπορικής ανάπτυξης. 

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το 15% των εξαγωγών τροφίµων µε
αυξητικές τάσεις είναι ποιοτικά προϊόντα Προστατευόµενης Ονο-
µασίας Προέλευσης. Αυξανόµενη είναι, επίσης, η ζήτηση των
ποιοτικών τοπικών προϊόντων και από τους επισκέπτες στη χώρα
µας. Στο πλαίσιο αυτό αναπτύσσεται στην Ελλάδα ο αγροτοδια-
τροφικός τοµέας, κάτι που άλλωστε ήταν ζητούµενο. Η βελτίωση
της ποιότητας, η µεταποίηση, ο συνεργατισµός και η έµφαση σε
αγροτοδιατροφικά προϊόντα είναι εκείνα που αποδεδειγµένα θα
δώσουν σηµαντική ώθηση. 

Το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια γιορτές και εκδηλώσεις
συλλογικότητας συνδέονται µε τοπικά προϊόντα δείχνει ότι η αν-
τίληψη αυτή έχει αρχίσει να εδραιώνεται στη συνείδηση των πα-
ραγωγών και αυτό είναι πολύ κρίσιµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας διαθέτει ευρεία
γκάµα Προστατευόµενης Ονοµασίας Προϊόντων. Είναι ο κρόκος,
η µαστίχα, διάφορες ποικιλίες µήλων, λαδιού, βεβαίως η φέτα,
και πολλά άλλα. Πίσω από αυτά τα προϊόντα κρύβονται αιώνες
αγροτικών παραδόσεων και τοπικής τεχνογνωσίας, οι οποίες
συνδέονται µε το µικροκλίµα συγκεκριµένης γεωγραφικής περιο-
χής. Ειδικά στην περιφέρειά µου, τη Θεσσαλία, η αγροτική γη
έχει τη δυνατότητα να παραγάγει ποιοτικά αγροτικά προϊόντα
και ορισµένα από αυτά µπορούν να αποτελέσουν σηµείο αναφο-
ράς του τόπου και να αναδείξουν την πρωτογενή παραγωγή. 

Ως προϊόντα Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης ή
Προϊόντα Γεωγραφικής Ένδειξης έχουν πιστοποιηθεί στην πε-
ριοχή µας είκοσι διαφορετικά είδη που αφορούν φρούτα, ελιές,
τυριά, παράγωγα κρέατος, ενώ στο τελικό στάδιο υποβολής βρί-
σκονται οι φάκελοι ακόµα δεκατριών προϊόντων, όπως το κεράσι
και τα µήλα της Αγιάς, το αχλάδι του Τυρνάβου, τα αµύγδαλα
του Συκουρίου και άλλα. 

Αυτό, όµως, που δίνει την προστιθέµενη αξία σε κάθε προϊόν
δεν είναι µόνο ότι προέρχεται από συγκεκριµένο γεωγραφικό
τόπο, αλλά και το ότι παράγεται µέσα σε ένα πλαίσιο κανονι-
σµών. Σε αυτή ακριβώς την κατεύθυνση κινείται και το νοµοσχέ-
διο που ψηφίζουµε σήµερα. Ενισχύει τους παραγωγούς µας,
ιδίως αυτούς των µειονεκτικών και αποµακρυσµένων περιοχών,
καθώς τους δίνει τη δυνατότητα να προωθήσουν πιο εύκολα τα
προϊόντα µε εξειδικευµένα χαρακτηριστικά, πάντοτε προς όφε-
λός τους. Παράλληλα, διευκολύνει τους καταναλωτές στους
οποίους διατίθενται σαφείς και συνοπτικές πληροφορίες για την
καταγωγή του προϊόντος και το αγοράζουν µε εγγυήσεις ως
προς την ποιότητα και τα χαρακτηριστικά του. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο έρχεται να θεραπεύσει ένα πρό-
βληµα ,το οποίο δεν αφορά µόνο τα ΠΟΠ ή Γεωγραφικής Ένδει-
ξης Προϊόντα, αλλά είναι ευρύτερο. Αναφέροµαι στον αθέµιτο
ανταγωνισµό, τις ελληνοποιήσεις και στις κακές πρακτικές από
µεταποιητές και µεσάζοντες. Πρόκειται, δηλαδή, για ζωτικά θέ-
µατα τα οποία βλάπτουν τόσο τον παραγωγό όσο και τον κατα-
ναλωτή και κατ’ επέκταση τη χώρα, τροφοδοτώντας τον πλη-
θωρισµό της απληστίας, καθώς στα τρόφιµα έχουµε τις µεγαλύ-
τερες αυξήσεις τιµών. 

Τα ΠΟΠ και Γεωγραφικής Ένδειξης Προϊόντα έχουν ιδιαίτερη
σηµασία για την τοπική και εθνική οικονοµία, αλλά εµφανίζονται
περιπτώσεις αυθαίρετης οικειοποίηση του όρου ΠΟΠ, αφού είναι
ελκυστικός για τους καταναλωτές. Γι’ αυτό είναι πολύ σηµαντική
η διευθέτηση που θεσµοθετείται σήµερα και η επιβολή κυρώ-
σεων σε όλους όσους παρανοµούν, όπως προβλέπεται στο
παρόν νοµοσχέδιο. 

Επίσης, γίνεται αποσαφήνιση των αρµοδιοτήτων κάθε αρχής
ελέγχου, προκειµένου αυτοί να καταστούν αποτελεσµατικότεροι
και αποδοτικότεροι. Προβλέπονται υποχρεώσεις για όσους πα-
ράγουν, συσκευάζουν, διακινούν και εµπορεύονται γεωργικά
προϊόντα ή τρόφιµα ΠΟΠ ή Γεωγραφικής Ένδειξης και Εγγυη-
µένα Παραδοσιακά Ιδιότυπα Προϊόντα. 

Θεωρώ δε, σωστή την ίδρυση µητρώου εγκεκριµένων επιχει-
ρήσεων και δικαιούχων χρήσης των εν λόγω ενδείξεων, κύριε
Υπουργέ, επιχειρήσεων, δηλαδή και δικαιούχων στους οποίους
θα δίνεται πιστοποίηση. Ο Οργανισµός ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» εκ-
συγχρονίζεται, επιταχύνονται οι διαδικασίες του και αναµορφώ-
νεται, ώστε να καλύπτει επαρκώς τις νέες ανάγκες. Ήδη από τον
Ιούλιο, ο εν λόγω οργανισµός, που σύµφωνα µε το παρόν νοµο-
σχέδιο θα είναι αρµόδιος για την κατάρτιση και επικαιροποίηση
του κανονισµού ελέγχου και πιστοποίησης των προϊόντων, εκ-
συγχρονίστηκε ψηφιακά και έθεσε σε λειτουργία το πληροφο-
ριακό σύστηµα i-AGRO. Το σύστηµα στοχεύει στην αναβάθµιση
της λειτουργίας ελέγχου και πιστοποίησης των προϊόντων, ενι-
σχύοντας παράλληλα τη διαφάνεια όλων των διαδικασιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατοχύρωση του προστατευό-
µενου ονόµατος και η γεωγραφική ένδειξη των προϊόντων θα
ισχυροποιηθούν περισσότερο αν οι ίδιοι οι καταναλωτές, οι το-
πικές κοινωνίες, οι θεσµικοί εκπρόσωποι, οι κλαδικοί φορείς εµ-
πιστευτούν, στηρίξουν, προστατεύσουν και αναδείξουν τα προϊό-
ντα αυτά, λειτουργώντας ως πρεσβευτές της πολιτιστικής και γα-
στρονοµικής ταυτότητας κάθε τόπου. 

Ένα άλλο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ -γιατί το
θεωρώ, επίσης, σηµαντικό- είναι η διάκριση σε µέτρα ζωικής και
σε µέτρα φυτικής παραγωγής, κύριε Υπουργέ, όπως άλλωστε
αναφέρθηκε και από την Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών. 

Σηµαντικό ζήτηµα ακόµα, είναι η προσπάθεια τρίτων χωρών
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, να χρησιµοποιήσουν φηµισµένα
ονόµατα ευρωπαϊκών αγροτικών προϊόντων ΠΟΠ, προσπαθών-
τας έτσι να εισχωρήσουν στις αγορές. Τέτοιες ενέργειες θέτουν
σε κίνδυνο τόσο τη γεωργία και την κτηνοτροφία της χώρας, όσο
και την εθνική µας οικονοµία. Βεβαίως, το ζήτηµα είναι εθνικό,
αλλά και ευρωπαϊκό, γι’ αυτό και η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει
να προβεί σε αποφασιστικές ενέργειες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι από αγροτικό νοµό.
Έχω υπηρετήσει τον αγροτικό κόσµο επί σειρά ετών και έχω ιδι-
αίτερη ευαισθησία στα θέµατα που αφορούν τους αγρότες µας.
Οι κίνδυνοι που εγείρει η κλιµατική κρίση, επιβάλλουν αλλαγή
στον τρόπο καλλιέργειας και στην χρήση των φυσικών πόρων,
όπως επιβάλλεται και µόνιµη προσαρµογή των αποζηµιώσεων
ΕΛΓΑ. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ να τονίσω τη σηµασία της τροπολογίας
σας για τις αποζηµιώσεις ζωικού κεφαλαίου από τον «Ντάνιελ»,
που εµείς στη Θεσσαλία γνωρίζουµε την αγωνία των κτηνοτρό-
φων µας εκεί. Οι απαιτήσεις, αγαπητοί συνάδελφοι, των κατανα-
λωτών αυξάνουν την ανάγκη για διαφοροποιηµένα και υψηλής
προστιθέµενης αξίας προϊόντα. Ο εκσυγχρονισµός της αγροτο-
κτηνοτροφίας επιβάλλεται, όπως επιβάλλεται και η µείωση του
κόστους παραγωγής. Πιστεύω ότι σε αυτό θα λειτουργήσει κα-
ταλυτικά η καινοτοµία και οι νέες τεχνολογίες. 

Σε έναν κόσµο όπου οι αναπτυσσόµενες αγορές αναδεικνύον-
ται και ο αγώνας επιβίωσης γίνεται ακόµα πιο σκληρός και απαι-
τητικός ο ελληνικός αγροτικός τοµέας δεν έχει να φοβηθεί
τίποτα, διότι δεν στερείται τίποτα. Έχει ανταγωνιστικά πλεονε-
κτήµατα. Έχει ικανό ανθρώπινο δυναµικό. Έχει πλούσιο υπέδα-
φος και εξαιρετικό κλίµα. Παράλληλα, έχει στο τιµόνι του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων τον συντοπίτη
µου Καρδιτσιώτη Κώστα Τσιάρα, που έχει ζυµωθεί µε την αγρο-
τιά και κυρίως, έχει Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη που
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πιστεύει στις δυνατότητες του πρωτογενούς τοµέα και τον στη-
ρίζει συνεχώς και εµπράκτως. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Ανδριανός µε τη συναίνεση του κ. Κόντη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πιστοποιήσεις ποιότητας και

προέλευσης, όπως η προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης, η
προστατευόµενη γεωγραφική ένδειξη και η πιστοποίηση παρα-
δοσιακών ιδιότυπων προϊόντων είναι ένα ισχυρό εργαλείο, τόσο
για τους παραγωγούς όσο και για τους καταναλωτές. Τα οφέλη
είναι πολλαπλά και ιδιαίτερα σηµαντικά. Οι πιστοποιήσεις αυτές
διασφαλίζουν την ποιότητα των προϊόντων, ενισχύοντας τη φήµη
και την αναγνωρισιµότητά τους και συνεπώς και την ανταγωνι-
στικότητά τους στις εγχώριες και διεθνείς αγορές, ανοίγοντας
νέους ορίζοντες για εξαγωγές και τη συνολική ενίσχυση της εθνι-
κής οικονοµίας. Ταυτόχρονα, προστατεύουν τους παραγωγούς
από τον αθέµιτο ανταγωνισµό και τις αποµιµήσεις που δεν πλη-
ρούν τις ίδιες αυστηρές προδιαγραφές ποιότητας. Δηµιουργούν
χειροπιαστή προστιθέµενη αξία για τους παραγωγούς και σηµαν-
τικά οφέλη, δίνοντας συχνά ζωή και αναπτυξιακή προοπτική σε
ολόκληρες τις τοπικές οικονοµίες, δηµιουργώντας καλά αµειβό-
µενες θέσεις εργασίας, τόσο στον καθαυτόν πρωτογενή τοµέα
και στην παραγωγή τροφίµων όσο και ένα ολόκληρο οικοσύ-
στηµα που αναπτύσσεται γύρω από τα φηµισµένα τοπικά ποι-
οτικά προϊόντα.

Συχνά η επίσηµη αναγνώριση της ιδιαίτερης αξίας ενός τοπι-
κού προϊόντος, συµβάλλει µάλιστα και στην ενίσχυση της βιοποι-
κιλότητας, προστατεύοντας ευάλωτες ποιοτικές ποικιλίες και
δίνοντας κίνητρα για την επιλογή και ανάπτυξη ήπιων στο περι-
βάλλον µορφών αειφόρου παραγωγής και οικοτουρισµού και
αγροτουρισµού, ενισχύοντας συνολικά το τουριστικό προϊόν της
χώρας µας και δηµιουργώντας νέες πηγές εσόδων για τις τοπι-
κές κοινωνίες. Δηµιουργεί έτσι τις προϋποθέσεις για την προστα-
σία και την βιώσιµη διατήρηση µορφών υλικής και άυλης πολι-
τιστικής κληρονοµιάς και παραδόσεων που συχνά η απαρχή τους
χάνεται µέσα στους αιώνες. 

Τέλος, οι επισηµάνσεις αυτές ωφελούν τους καταναλωτές, δί-
νοντάς τους ασφάλεια στην επιλογή των προϊόντων, καθώς µπο-
ρούν να είναι σίγουροι για την ποιότητα και την προέλευση των
τροφίµων που βάζουν στο τραπέζι τους.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να επισηµάνω, αφού µιλάµε για την
προστασία των καταναλωτών και για την ενηµέρωσή τους, ένα
ζήτηµα στο ελαιόλαδο. Βλέπουµε στα ράφια ελαιόλαδο κλασικό.
Γνωρίζουµε όλοι, λοιπόν, ότι το ελαιόλαδο είναι έξτρα παρθένο,
παρθένο, εξευγενισµένο, ραφιναρισµένο, δηλαδή στην ουσία
επεξεργασµένο µε χηµικά, πυρηνέλαιο. Το κλασικό ελαιόλαδο
νοµίζω ως κλασικό είναι παραπλανητικό. Πρέπει να το δείτε, γιατί
αν δείτε στα ψιλά γράµµατα από κάτω λέει από εξευγενισµένα,
ραφιναρισµένο δηλαδή επεξεργασµένο µε θερµικές και χηµικές
διαδικασίες και παρθένα ελαιόλαδα. Δεν είναι, όµως, κλασικό µε
την έννοια που γνωρίζει ο καθένας µας τι σηµαίνει κλασικό. Πρέ-
πει, λοιπόν, να είναι ξεκάθαρο στον καταναλωτή, γιατί έτσι προ-
στατεύουµε και τον καταναλωτή και τον παραγωγό. Όταν λέµε
ελαιόλαδο ξέρουµε το έξτρα παρθένο, το παρθένο, τα ραφινα-
ρισµένα, εξευγενισµένα, το πυρηνέλαιο. Πρέπει να το δείτε, το
έχω θέσει και στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας όταν είχαµε
τη νέα Συνήγορο του Πολίτη. Πρέπει να το δείτε τα συναρµόδια
Υπουργεία. Πιστεύω ότι πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε αυτό το
θέµα.

Υπό το πρίσµα, λοιπόν, αυτό κάθε πρωτοβουλία για την ενί-
σχυση και τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου που διέπει
τις πιστοποιήσεις ποιότητας και προέλευσης είτε στο ενωσιακό
είτε στο εθνικό επίπεδο είναι εν τέλει µια πρωτοβουλία που δίνει
παραπάνω δύναµη τόσο στους παραγωγούς όσο και στους κα-
ταναλωτές. Σε αυτήν ακριβώς την κατεύθυνση κινείται το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε σήµερα. Με τον εκσυγχρονισµό του συστή-
µατος ελέγχου διασφαλίζεται η αποτελεσµατικότερη παρακο-
λούθηση της παραγωγής και της διακίνησης προϊόντων µε πιστο-
ποίηση ποιότητας και προέλευσης και ενισχύεται περαιτέρω η

αξιοπιστία των ελληνικών πιστοποιήσεων, προστατεύοντας έτσι
ουσιαστικά τόσο τους παραγωγούς όσο και τους καταναλωτές
από αθέµιτες πρακτικές.

Ιδιαίτερη σηµασία έχει η αναβάθµιση του ρόλου του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε την ενίσχυση του συστήµατος ελέγχου και ο ορι-
σµός της Διεύθυνσης Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολογικής
Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
ως αρµόδιας αρχής και σηµείο επαφής µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για την προστασία ελληνικών γεωγραφικών ενδείξεων. Το
νέο πλαίσιο που ορίζεται για την επιβολή διοικητικών µέτρων
συµµόρφωσης, καθώς και το σύστηµα υπολογισµού και επιβολής
προστίµων σε περιπτώσεις παραβάσεων µε βάση τις αρχές της
αποτελεσµατικότητας, της αποτρεπτικότητας και της αναλογικό-
τητας διασφαλίζει την αυστηρή τήρηση και εποπτεία των κανό-
νων, την άµεση αντίδραση σε περιπτώσεις παραβάσεων και
αποµιµήσεων και τη δίκαιη επιβολή κυρώσεων, βελτιώνοντας
έτσι τη συµµόρφωση µε τη νοµοθεσία. 

Ιδιαίτερα θετικές είναι επίσης οι προβλέψεις για το µητρώο εγ-
κεκριµένων επιχειρήσεων και τις οµάδες παραγωγών µε σαφείς
και διάφανες διαδικασίες και προϋποθέσεις που αυξάνουν τη
διαφάνεια και την προσβασιµότητα στην πληροφόρηση για τους
καταναλωτές και προάγουν την αποτελεσµατική συνεργασία των
παραγωγών, ένα επιτακτικό ζητούµενο αν θέλουµε πραγµατικά
να παραγάγουµε προστιθέµενη αξία για τα ποιοτικά µας προ-
ϊόντα και να ενισχύσουµε τις προοπτικές ανάπτυξης των τοπικών
κοινωνιών της περιφέρειας. 

Ιδιαίτερα θέλω να σταθώ στη νέα πρόβλεψη του άρθρου 17
για τη δυνατότητα αναγραφής καταχωρισµένης ονοµασίας στον
κατάλογο των συστηµατικών συστατικών ενός τροφίµου, δυνα-
τότητα που ανοίγει νέες ευκαιρίες αξιοποίησης των προϊόντων
αυτών για τους παραγωγούς µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο
αυτό δείχνει τον δρόµο που συνολικά πρέπει να ακολουθήσουµε
για την περαιτέρω αναβάθµιση του πρωτογενούς µας τοµέα. Η
Ελλάδα µπορεί και οφείλει να επενδύσει στην αποδεδειγµένη
ποιότητα των τοπικών προϊόντων µας, στον υλικό και άυλο πολι-
τισµό µας που συνδέεται µε τη γη και την πρωτογενή παραγωγή,
στη συνολική ταυτότητα της χώρας µας. Οι συνεχείς διακρίσεις
των ελληνικών προϊόντων, η ολοένα και αυξανόµενη φήµη της
ελληνικής κουζίνας που ψηφίζεται σταθερά µεταξύ των καλύτε-
ρων στον κόσµο τόσο από τους ειδικούς γευσιγνώστες όσο και
από τους επισκέπτες µας, η έµφαση στη δηµιουργία προστιθέ-
µενης αξίας έναντι της µαζικής παραγωγής είναι µονόδροµος.
Και για να το πετύχουµε αυτό οφείλουµε να διαφυλάξουµε ως
κόρη οφθαλµού την αξιοπιστία των πιστοποιήσεων ποιότητας και
προέλευσης. Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει τη βούλησή της να αν-
τιµετωπίσει το µεγάλο πρόβληµα των ελληνοποιήσεων, του αθέ-
µιτου ανταγωνισµού, του ακόµη µεγάλου χάσµατος των τιµών
παραγωγού και καταναλωτή, των προκλήσεων που συνεχίζεται
να αντιµετωπίζει ο πρωτογενής κλάδος της χώρας µας και ιδίως
µε την κλιµατική κρίση. 

Το ζουν, λοιπόν, οι αγρότες µας και στην Αργολίδα. Έχουµε
λειψυδρία. Το πρόβληµα στα ελαιόδεντρα για τρίτη, τέταρτη
χρονιά σε πολλές περιοχές είναι η παραγωγή µηδενική ούτε το
λάδι της χρονιάς τους δεν θα βγάλουν. Έχουµε τους πορτοκα-
λεώνες, που πλέον δεν µπορούν οι αγρότες να τους ποτίσουν.
Οι γεωτρήσεις στερεύουν η µία πίσω από την άλλη, γι’ αυτό πρέ-
πει να τρέξουµε και τρέχουµε και πιέζουµε για το έργο του Ανα-
βάλου, που το γνωρίζετε και πιστεύω ότι θα ολοκληρωθεί για να
λύσει αυτό το πρόβληµα της λειψυδρίας, που είναι βασικό για να
αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα της πρωτογενούς παραγωγής
και να κρατήσουµε στον τόπο µας τους αγρότες µας από τη
στιγµή που θέλουµε και επιβάλλεται να έχουµε πρωτογενή πα-
ραγωγή. 

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω και τα προβλήµατα της γραφει-
οκρατίας που ζούµε καθηµερινά. Έχουµε τον αγωγό του Ανάβα-
λου που τελειώνει σε λίγο καιρό και δεν έχει γίνει ακόµα ούτε η
µελέτη για τα δίκτυα διανοµής. Πρώτα ο θεός, θα έχουµε σε
λίγον καιρό από το Υπουργείο Υποδοµών πλέον -γιατί εκεί πήγαν
οι αρµοδιότητες- το έργο αυτό, χωρίς, όµως, να έχουµε τα δί-
κτυα. Τρέχουµε, πιέζουµε για να γίνουν τα δίκτυα διανοµής. 
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Ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ ανακοίνωσε θετικά µέτρα για τον
πρωτογενή τοµέα, τη µόνιµη επιστροφή του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης, του οποίου ο µηδενισµός ήδη ψηφίστηκε, την κατα-
γραφή των ενεργών συνεταιρισµών και τη δηµιουργία των
προϋποθέσεων για τη διασφάλιση της βιωσιµότητάς τους µε την
αναχρηµατοδότηση των δανείων, την ενίσχυση των θερµοκηπια-
κών καλλιεργειών µε 600 εκατοµµύρια ευρώ, την αξιοποίηση των
αδρανών γαιών που είναι ένα πάγιο αίτηµα του αγροτικού κό-
σµου. 

Οι συνάδελφοι της περιφέρειας και ιδιαίτερα των αγροτικών
περιοχών, όπως η ιδιαίτερη πατρίδα µου η Αργολίδα, γνωρίζουν
καλά τις ανησυχίες των αγροτών µας όσο και την αποφασιστικό-
τητά τους να προσθέσουν αξία στα προϊόντα τους µε σεβασµό
στο περιβάλλον, στην ιστορία και τον πολιτισµό του τόπου µας. 

Μόνο τυχαίο δεν είναι, µε όλα τα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζει ο αγροτικός κόσµος από έλλειµµα του 2019 στο ισοζύγιο
των αγροτικών προϊόντων που ξεπερνούσε τα 731 εκατοµµύρια
ευρώ, φτάσαµε το 2023 να έχουµε πλεόνασµα ύψους 450 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Ενισχύοντας, λοιπόν, όλα αυτά που κάνουν ξε-
χωριστή την ταυτότητά µας ενισχύουµε όχι µόνο τον πρωτογενή
τοµέα, αλλά και συνολικά τις προοπτικές της πατρίδας µας. 

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας στον παραπάνω χρόνο,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κόντης για έξι λεπτά, ακολουθεί ο κ.
Παπαδάκης και στη συνέχεια ο κ. Καραθανασόπουλος για δώ-
δεκα λεπτά. 

Παρακαλώ, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε το νο-

µοσχέδιο αυτό το οποίο έχει στόχο να προστατεύσει τα προϊόντα
ΠΟΠ και αυτά µε ειδική γεωγραφική προέλευση. Πιστεύουµε ότι
θα πρέπει να δηµιουργηθεί ένα αυστηρό νοµοθετικό πλαίσιο το
οποίο θα προασπίζει κατ’ αρχάς την πιστοποίηση µε τα αυστηρά
κριτήρια που υπάρχουν και που θα πρέπει να διέπουν την ονο-
µασία ενός προϊόντος ΠΟΠ, αλλά και να προστατεύει τους πα-
ραγωγούς από την πλαστογραφία προϊόντων, η οποία πλέον έχει
φτάσει σε πολύ µεγάλο βαθµό µε τα δικά µας προϊόντα. Βλέ-
πουµε άλλες χώρες να ονοµάζουν και να πουλάνε φέτα. Εδώ και
χρόνια, µάλιστα, η Βουλγαρία πουλάει φέτα ελληνική -υποτίθε-
ται- εδώ και είκοσι µε τριάντα χρόνια. 

Θα πρέπει να τα κυνηγήσουµε και να προσπαθήσουµε να εί-
µαστε συνεπείς στην προστασία των πολιτών και όχι να κάνουµε
τα «στραβά µάτια», όπως έγινε µε την ονοµασία «Turkeagean»
την οποία µας υπέκλεψαν οι Τούρκοι και την κατοχύρωσαν -µε
τη δική µας ανοχή, θα έλεγα εγώ και όχι από ένα σφάλµα ενός
υπαλλήλου- και το οποίο το αφήσαµε, πέρασε και πλέον έχει θε-
σπιστεί και το γράφουν στα δικά τους κιτάπια οι Τούρκοι µε
αυτόν τον τρόπο. Σε ό,τι προπαγανδιστικό δίνουν έξω για τον
τουρισµό τους µιλάνε για «Turkeagean». Είναι κάτι που είναι απα-
ράδεκτο και δεν το δεχόµαστε µέχρι σήµερα και θα έπρεπε,
ίσως, να το κυνηγήσουµε ακόµη και τώρα και όχι να τα αφήνουµε
πλέον στην τύχη τους, που αν περάσει, πέρασε και τελείωσε. 

Σχετικά µε τα προϊόντα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα πρέπει να υπάρξει, επίσης, µια προσπάθεια της Κυβέρνησης
και του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» για περαιτέρω εκπαίδευση των παρα-
γωγών, για να τους ωθήσουν και να τους µάθουν να προχωρούν
στις βέλτιστες πρακτικές, να βελτιώσουν τα προϊόντα σύµφωνα
µε τις σύγχρονες απαιτήσεις και σε όλα τα θέµατα να υπάρχει
µια συνεργασία κράτους µε παραγωγούς σε πραγµατικά επί-
πεδα. 

Πώς, όµως, να εµπιστευθούν οι παραγωγοί, οι αγρότες µας,
οι κτηνοτρόφοι όποιον τους µιλάει πλέον από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης και του Υπουργείου, όταν κάθε τρεις και λίγο υπάρχει
ένα σκάνδαλο υφαρπαγής πόρων, είτε της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είτε του δηµοσίου; 

Έχουµε αυτό τον καιρό την ιστορία µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ η οποία
πάει να περάσει στα ψιλά. Άνθρωποι άγνωστοι, ανύπαρκτοι, µε
απλά έναν ΑΦΜ, το οποίο θα είναι κάποιου δηµιουργηµένου ροµ-
πότ ή κάποιου µεταλλαγµένου, µεταποιηµένου ανθρώπου ο

οποίος δεν υπάρχει, πήρε 19 εκατοµµύρια επιχορήγηση και κα-
νείς δεν ξέρει ποιος είναι αυτός ο κύριος που τα πήρε! Και υπάρ-
χουν πάρα πολλοί σαν κι αυτόν. Όταν τα ακούει οποιοσδήποτε
αγρότης στον οποίο πάµε να επιβάλουµε νόµους και κανονι-
σµούς και ξέρει ταυτόχρονα ότι κάποιοι γελάνε µαζί του και υπο-
κλέπτουν-υφαρπάζουν από αυτόν χρήµατα τα οποία θα µπορού-
σαν να είχαν στραφεί στην αγροτική παραγωγή και ανάπτυξη, σί-
γουρα δεν εµπιστεύεται πλέον όχι µόνο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», αλλά
ούτε κανέναν. 

Εκεί πρέπει να αρχίσουµε και να χτυπήσουµε και να σφυρηλα-
τήσουµε µία καλή σχέση κράτους µε αγροτική και γεωργική πα-
ραγωγή, αλιεία και οτιδήποτε είναι, και όχι να δείχνουµε ότι
θέλουµε να χτυπήσουµε την παρανοµία της υποκλοπής ή της
πλαστογραφίας των προϊόντων, την ίδια στιγµή που κάποιοι -δεν
θέλω να πω πώς και ποιοι- υποκλέπτουν δισεκατοµµύρια τα
οποία ή τα στέλνει η Ευρωπαϊκή Ένωση είτε τα παράγει είτε δίνει
το ελληνικό κράτος και απλώς σηκώνουµε τα χέρια και λέµε ότι
δεν ξέρουµε ποιοι τα πήραν! 

Στέκοµαι σε αυτή την ιστορία αυτού του κυρίου µε τα 19 εκα-
τοµµύρια που έχει πάρει εδώ και καιρό και δεν ξέρω πού έχει
προχωρήσει η έρευνα, κύριε Υπουργέ. Ξέρει κανείς ποιος είναι
αυτός ο κύριος ή θα µείνει στην ιστορία; 

Ίσως αυτή είναι η µεγαλύτερη ληστεία του αιώνα -υπήρχε το
τρένο της Αγγλίας που τον έπιασαν στη Βραζιλία κάποτε τον Ρόν-
ταλντ Μπιγκς- και αυτό το «φάντασµα» έχει πάρει 19 εκατοµµύ-
ρια και δεν θα µάθει ποτέ κανείς ποιος ήταν. Και είναι πάρα
πολλά «φαντάσµατα» σαν κι αυτόν. Και τα ακούν οι αγαπητοί µας
αγρότες και πραγµατικά αναρωτιούνται πώς γίνεται και δεν µπο-
ρεί να πιάσει κάποιος τέτοιους απατεώνες είτε από το follow the
money, πού πήγαν τα χρήµατα, πώς πήγαν, πού έχουν πληρωθεί.
Δεν µπορεί να τα έστειλε στη Ροδεσία ή στο Χονγκ Κονγκ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό έχει απαντηθεί, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Υπάρχουν κι άλλοι. Μιλάµε για 3,5 δισε-
κατοµµύρια. Ο κ. Αυγενάκης έκανε καταγγελία για πολλά θέµατα
στον ΟΠΕΚΕΠΕ, τα οποία…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό που αναφέρατε έχει απαντηθεί. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Αυτό πραγµατικά δεν το ήξερα ότι έχει
απαντηθεί. Θα φροντίσω να µάθω ποιος είναι τελικά αυτός ο κ.
Κανελλόπουλος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κανείς δεν είναι. Δεν υπήρξε ποτέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν υπήρχε. Αυτό λέµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ήταν το συνολικό ποσό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Το οποίο το παρουσιάζει το Υπουργείο

ως «αχρεωστήτως καταβληθέντα» και λέει ότι θα τα πάρει πίσω.
Από ποιον; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Από τον ΟΠΕΚΕΠΕ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κατεβλήθησαν. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Από τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Αφορούσε όλα τα προηγού-
µενα που είναι απλήρωτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, κρατήστε τα αυτά για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, εγώ επαφίεµαι στη
θέλησή σας να διαλευκάνετε αυτό το θέµα και θα χαρώ να δω
ότι πραγµατικά δεν υπάρχουν τέτοια µελανά στοιχεία. 

Να χαιρετήσω σήµερα το ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την ευ-
καιρία αυτή, έβαλε τον Έλληνα Επίτροπο, τον κ. Τζιτζικώστα, σε
µία θέση στην οποία µας αρµόζει, όπως φαίνεται, απόλυτα. Τον
έβαλε Επίτροπο Μεταφορών. Είµαστε η χώρα µε τις καλύτερες
µεταφορές στην Ευρώπη -φαίνεται- και µας επιβράβευσε η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αν κοιτάξει κανείς τα τρένα µας και τα λεωφο-
ρεία µας πώς πηγαίνουν, θα καταλάβει ότι όντως το αξίζαµε
αυτό. 

Και µακάρι -γιατί εγώ πιστεύω ότι µπορεί να επιτελέσει έργο ο
κ. Τζιτζικώστας- να αλλάξει όλο αυτό το χάλι που βλέπουµε. Γιατί
δεν κυκλοφορείτε οι περισσότεροι µε τα λεωφορεία. Εγώ καµµιά
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φορά µπαίνω και βλέπω το στριµωξίδι που υπάρχει. Δεν είναι έτσι
ούτε στην Παλαιστίνη που µοιράζουν φαγητό τώρα µέσα στα λε-
ωφορεία. Είναι τροµερό! Και συγγνώµη και για την παροµοίωση
που έκανα, γιατί ίσως δεν έπρεπε να γίνει, γιατί οι άνθρωποι εκεί
πεινάνε. Πάντως µιλάµε για τροµερή σαρδελοποίηση µέσα στα
λεωφορεία µε τους ανθρώπους που πηγαίνουν στη δουλειά τους
κάθε πρωί ή γυρνάνε από αυτή. 

Τέλος πάντων, δεν έχω να αναφέρω τίποτα άλλο για το νοµο-
σχέδιο αυτό, γιατί πιστεύω ότι παρ’ ότι είναι πολύ σηµαντικό και
θα πρέπει να το δούµε µε άλλη µορφή και µε σοβαρότητα και
υπευθυνότητα, δεν θα αποφέρει τίποτα, γιατί δεν υπάρχουν οι
ποινές οι οποίες θα έπρεπε να υπάρχουν στο να αποτρέπουν αυ-
τούς οι οποίοι παραβατούν, αυτούς οι οποίοι πλαστογραφούν
προϊόντα, αυτούς οι οποίοι ονοµάζουν προϊόντα -όπως ανέφερε
και προηγούµενος συνοµιλητής- τα οποία δεν είναι προϊόντα άξια
να έχουν τον τίτλο που φέρουν και αυτοί ανενόχλητοι συνεχίζουν
στην αγορά και απλά αλλάζουν ετικέτες πολλές φορές και δεν
τους ελέγχει κανείς. 

Πιστεύουµε ότι µόνο µέσα από αυστηρές ποινές, ακόµη και
από κλείσιµο των εταιρειών οι οποίες προβαίνουν σε αυτές τις
πρακτικές, ίσως φτάσουµε στο να έχουµε µια µέρα µια σοβαρή
και υπεύθυνη παραγωγή και όπως αρµόζει στους Έλληνες αγρό-
τες µας, στους γεωργούς µας και οτιδήποτε άλλο ασχολείται µε
την πρωτογενή παραγωγή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παπαδάκης από την Ελληνική Λύση. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο απλά ήρθε ο κύριος Υ-

πουργός και αποδόµησε όλα τα επιχειρήµατα, όλη την Αντιπολί-
τευση, όλες τις προτάσεις, µε µια λέξη. Τι είπε; «Δεν έχουµε µα-
γικό ραβδάκι, τι να κάνουµε; Ελλείψεις υπάρχουν, αλλά µαγικό
ραβδάκι δεν έχουµε». Τελειώσαµε. 

Να θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι µαγικό ραβδάκι…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό ακούσατε;
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Αυτό άκουσα, ναι. Αν είπατε κάτι

άλλο, βάλτε να το ξανακούσουµε. 
Να θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι µαγικό ραβδάκι δεν έχετε, αλλά

πέντε χρόνια έχετε τη διακυβέρνηση της χώρας. Και όλα αυτά
τα οποία λέµε εµείς τώρα ως Αντιπολίτευση, τα λέγατε εσείς
όταν ήσασταν εσείς αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ και µετά από
πέντε χρόνια πάλι είµαστε στο σηµείο µηδέν! Εύκολο να λέµε ότι
δεν έχουµε µαγικό ραβδάκι και να αποδοµούµε όλη την Αντιπο-
λίτευση. Δεν χρειάζεται να πούµε τίποτα άλλο. 

Στον Έβρο, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είµαστε όλοι στα µπαλκόνια και περιµένουµε την περιβόητη ανά-
πτυξη, την οποία µας υποσχέθηκε η Κυβέρνηση. Μέχρι τότε
όµως αυτό που βλέπει ο Έβρος είναι να σβήνει µε µαθηµατική
ακρίβεια. Είκοσι τέσσερα Δηµοτικά Σχολεία, κύριε Υπουργέ, δεν
θα ανοίξουν φέτος στον Έβρο, διότι δεν υπάρχουν µαθητές.
Ούτε ένα ούτε δύο, είκοσι τέσσερα! Μέσα σε δέκα χρόνια µει-
ώθηκε ο πληθυσµός του Έβρου κατά δεκαεπτά χιλιάδες. Μιλάµε
χάθηκε πληθυσµιακά ένας Δήµος Σαµοθράκης και ένας Δήµος
Σουφλίου.

Εξαναγκάσατε -όχι εσείς προσωπικά, η Κυβέρνησή σας- τον
Μητροπολίτη Άνθιµο της Αλεξανδρούπολης να στείλει επιστολή
και να γράψει κλείνοντας ότι «µοιάζει η αγωνία σας για τον Έβρο
να µην είναι αληθινή». Τα είπε ο Μητροπολίτης Άνθιµος, ο θρη-
σκευτικός ηγέτης του τόπου, όχι ο Παπαδάκης, όχι οποιοσδή-
ποτε άλλος, ο οποίος δεν πιστεύω να είναι κοµµατικό στέλεχος
της Ελληνικής Λύσης ούτε να έχει καµµία όρεξη να σας κάνει αν-
τιπολίτευση, αλλά βλέπει ο άνθρωπος αυτός, που ζει καθηµερινά
στον Έβρο, ότι όλα αυτά τα οποία λέτε είναι ψέµατα. Θεωρία,
«µασάζ», επιτροπές, αλλά πράξη µηδέν! 

Το µοναδικό έργο ανάπτυξης που κάνατε στον Έβρο είναι το
Κέντρο Υποδοχής και Ταυτοποίησης στο φυλάκιο ακριβώς δίπλα
στην Τουρκία, µετρώντας και τους λαθροµετανάστες ως µόνιµο
πληθυσµό και βγάζοντας ότι το φυλάκιο έχει οκτακόσιους κατοί-
κους ενώ έχει διακόσιους. Και χθες σε επίκαιρη ερώτηση που

έκαναν στον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας για το λάθος αυτό,
δεν µου απάντησαν αν θα διορθωθεί ή όχι. 

Η αλήθεια είναι ότι την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν
τη νοιάζει η ανάπτυξη στον Έβρο. Δεν ενδιαφέρεται για τον
Έβρο διότι αλλιώς δεν θα πάρετε και 44% -να λέµε την αλήθεια-
διότι αν βιοµηχανοποιήσετε, αν δώσετε φορολογικά κίνητρα, αν
έρθουν επιχειρήσεις, αν έρθει κόσµος πάνω στον Έβρο και µπο-
ρέσει να αναπτυχθεί, δεν θα έχει τόσους πολλούς στρατιωτικούς,
δεν θα έχει τόσους πολλούς αστυνοµικούς, δεν θα µπορεί να κι-
νηθεί το πελατειακό καθεστώς. Δεν θα µπορούµε να κάνουµε µε-
ταθέσεις, αποσπάσεις, περιµένοντας ουρές στα κυβερνητικά
βουλευτικά γραφεία. Τα γνωρίζει αυτά η Κυβέρνησή σας πάρα
πολύ καλά και εσείς τροφοδοτείται. Γι’ αυτό δεν θέλετε πραγµα-
τική ανάπτυξη στον Έβρο. 

Συγκροτήσατε και µια περιβόητη Επιτροπή Ανασυγκρότησης
του Έβρου, µε Πρόεδρο Θεσσαλό, τον κ. Τριαντόπουλο, που
πήρε όλα τα χρήµατα της κρατικής αρωγής και τα πήγε στη Θεσ-
σαλία. Και λέγατε ότι ό,τι πάρει η Θεσσαλία, θα πάρει και ο Έβ-
ρος. Δείτε τα συγκριτικά στοιχεία και τα στατιστικά στοιχεία, να
δείτε πού πήγαν τα χρήµατα και πόσο πολύ αγαπάτε τον Έβρο. 

Μέχρι στιγµής οι Εβρίτες από αυτή την περιβόητη Επιτροπή
Ανασυγκρότησης πήραν βαρύγδουπες εξαγγελίες και υποσχέ-
σεις και τίποτα άλλο. Πράξεις µηδέν. Γι’ αυτό το ξαναλέω, και ο
Μητροπολίτης Άνθιµος έγραψε στην ουσία ότι λέτε ψέµατα. 

Αυτό που έµεινε -έρχοµαι στον τοµέα σας- είναι ο πρωτογενής
τοµέας και αυτόν µε σταθερά βήµατα τον αφανίζετε. Η αλιεία µη-
δενίζεται. Σκέφτεστε -και θα γίνει πράξη- να τοποθετήσετε δύο
πιλοτικά αιολικά πάρκα ανεµογεννητριών, δύο στη θαλάσσια πε-
ριοχή της Σαµοθράκης και δύο στη θαλάσσια περιοχή της Αλε-
ξανδρούπολης. Αυτό σηµαίνει άµεσα ότι τελειώνουν οι αλιείς
από το Θρακικό πέλαγος, διότι ο θόρυβος και το βουητό που θα
κάνουν οι θαλάσσιες ανεµογεννήτριες θα διώξουν, όπως είναι
λογικό, τα ψάρια. Θα καταστραφεί η θαλάσσια πανίδα. 

Δεν τα λέω εγώ. Το λέει το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης,
το οποίο κατέθεσε όλες αυτές τις απόψεις στο Δηµοτικό Συµ-
βούλιο Σαµοθράκης. Θα δεσµευτεί το πολύτιµο αλιευτικό πεδίο
του Θρακικού πελάγους, όπου δραστηριοποιούνται διακόσια δε-
καεννέα αλιευτικά σκάφη. 

Στα Πρακτικά της Βουλής το ψήφισµα του Δήµου Σαµοθρά-
κης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να σηµειωθεί ότι το Θρακικό Πέλαγος είναι από τα σηµαντι-
κότερα αλιευτικά πεδία της Μεσογείου και το σηµαντικότερο της
χώρας µε 26% συνολικής αλιευτικής παραγωγής. 

Οι αγρότες στον Έβρο κινδύνεψαν να µην µπορέσουν να πο-
τίσουν τα χωράφια τους, γιατί έληξε τον Ιούλιο η διακρατική συµ-
φωνία Βουλγαρίας Ελλάδας για να αποδεσµεύσει τα νερά η
Βουλγαρία για να µπορέσουν να ποτίσουν τις καλλιέργειές τους.
Και τελικά µέχρι σήµερα που µιλάµε, οριστική λύση δεν έχει
δοθεί και υπεγράφη µια προσωρινή συµφωνία από τον Περιφε-
ρειάρχη Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, άρον-άρον, πρό-
χειρα, χωρίς να ξέρουµε τις προϋποθέσεις και αν είναι ωφέλιµη
ή όχι για τη χώρα. Αντιληφθείτε µετά, όταν βάζουµε να υπογρά-
ψει διακρατική συµφωνία η Τοπική Αυτοδιοίκηση Β’ Βαθµού,
πόσο ικανή είναι η Κυβέρνησή σας και πόσο πολύ αγαπάτε τον
Έβρο. 

Δεν έχετε αποζηµιώσει µέχρι και σήµερα τους πυρόπληκτους
στις µονοετείς καλλιέργειες. Έχετε δώσει κάποια ψίχουλα στους
ελαιοπαραγωγούς, µετά από οκτώ, εννιά µήνες για πρώτη δόση
και περιµένουν οι άνθρωποι και τη δεύτερη δόση. Θα την πάρουν
σε καµµιά δεκαετία σίγουρα. Έχετε αποζηµιώσει όµως µε 186
ευρώ το στρέµµα τις ακακίες που δεν παράγουν τίποτα και φυ-
σικά δεν αποζηµιώθηκαν όλοι. Αποζηµιώθηκαν κάποιοι λίγοι και
χθες σε επίκαιρη ερώτηση που έφερα στον Υφυπουργό, τον κ.
Σταµενίτη, µου απάντησε ότι «Ναι, δεν αποζηµιώθηκαν όλοι. Ναι
ο Υφυπουργός, ο κ. Κελέτσης, ο πρώην Υφυπουργός είχε βγει
δηµόσια σε ραδιοφωνικό σταθµό στον Έβρο και είχε δηλώσει ότι
όντως υπάρχει αδικία διότι από αβελτηρία, σφάλµα, αβλεψία -
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όπως θέλετε πείτε το- του ανταποκριτή του ΕΛΓΑ στην Αλεξαν-
δρούπολη δεν έπαιρνε τις δηλώσεις ζηµιάς και δεν αποζηµιώθη-
καν, αλλά θα αποζηµιωθούν». Παρ’ όλα αυτά χθες απάντηση δεν
πήρα επ’ αυτού και άρα ούτε αυτό µπορέσατε να κάνετε σωστά.

Οι κτηνοτρόφοι µένουν άνεργοι λόγω της ζωονόσου που ήρθε
στον Έβρο. Έσφαξε η Κυβέρνησή σας επτά χιλιάδες πρόβατα.
Αρνείστε να εµβολιάσετε τα ζώα, ενώ η Ευρωπαϊκή Ένωση επι-
χορηγεί την Τουρκία για να εµβολιάσει. Φυσικά όµως εµβολιά-
σατε τους Έλληνες υποχρεωτικά, γιατί εκεί οικονοµούσαν
κάποιες φαρµακευτικές εταιρείες και κάποιοι φίλοι της Κυβέρ-
νησης.

Δεν έχετε καν αναφέρει πόσο θα αποζηµιώσετε τα σφαγµένα
ζώα των κτηνοτρόφων, παρά µόνο δηλώσεις µέχρι σήµερα. Οι
έµποροι κρεάτων αναγκάζονται και εισάγουν τα κρέατα από το
εξωτερικό, Ρουµανία, Βουλγαρία και άλλες χώρες και δεν µπο-
ρούν να αγοράσουν από την Ελλάδα, διότι το κόστος παραγωγής
είναι ακριβότερο και παρόλο που έχουν µεταφορικά έξοδα, τους
έρχεται πιο φθηνό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με λίγα λόγια και κλείνοντας, αυτή είναι η αγάπη σας για τον
πρωτογενή τοµέα στον Έβρο. Καταφέρατε να φαλιρίσετε τον
ΟΠΕΚΕΠΕ και µπήκαµε και εκεί σε ευρωπαϊκή εποπτεία. Επο-
πτεία στην οικονοµία που φτάσατε το χρέος σε 400 δισ. και, ενώ
µε 300 µπήκαµε στα µνηµόνια. Εποπτεία στα πάντα, ακόµα και
στους διαιτητές ποδοσφαίρου. Παίζουµε ποδόσφαιρο µε εισα-
γόµενους διαιτητές. Πραγµατικά τώρα, σοβαρά λέτε ότι όντως
κυβερνάτε σωστά αυτή τη χώρα; 

Εµείς ως Ελληνική Λύση δίνουµε πολύ µεγάλη σηµασία στον
πρωτογενή τοµέα. Υπάρχει δηµοσιευµένο στο διαδίκτυο το πρό-
γραµµά µας. Ο πρωτογενής τοµέας θέλει στήριξη. Θέλει σύγ-
χρονα µέσα εν έτει 2024, για να ανταποκριθούν και ας χρησιµο-
ποιηθούν οι ΑΠΕ, οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας στους αγρό-
τες, στους πολίτες ούτως ώστε να έχουν τζάµπα ρεύµα, ώστε οι
αγρότες να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις σύγχρονες απαι-
τήσεις και να οικονοµάνε µόνο πέντε έξι άνθρωποι, επιχειρηµα-
τίες και ανώνυµες εταιρείες. 

Δεν θα κάνετε όµως τίποτα από όλα αυτά, γιατί δεν έχετε
σκοπό πραγµατικά να στηρίξετε τον τοµέα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, κλείστε. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κλείνω. 
Εµείς θέλουµε τους Έλληνες και την Ελλάδα µπροστά. Πι-

στεύουµε στο κράτος έθνος. Πιστεύουµε σε µια χώρα η οποία
δεν είναι εξαρτηµένη. Εσείς θέλετε µία χώρα, την Ελλάδα, προ-
τεκτοράτο και να κάνετε δουλειές και τίποτα άλλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
για δώδεκα λεπτά ο κ. Καραθανασόπουλος. Ακολουθεί ο κ. Μα-
νούσος και ο κ. Ηλιόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Η Κυβέρνηση έφερε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για τις δια-

δικασίες ελέγχου των γεωργικών προϊόντων µε προστατευόµε-
νες ονοµασίες προέλευσης, προστατευόµενες γεωγραφικές
ενδείξεις και άλλα. 

Για ποιον αλήθεια είναι αυτό το νοµοσχέδιο; Ποιανού τα συµ-
φέροντα εξυπηρετεί, κύριε Υπουργέ; Η ερώτηση είναι πολύ κα-
θαρή και η απάντηση που δίνουµε είναι πάρα πολύ καθαρή, αλλά
πρέπει να γίνει καθαρό και σε αυτούς που παρακολουθούν αυτή
τη διαδικασία. Μήπως µε αυτό το νοµοσχέδιο θα διασφαλιστεί
ακόµη περισσότερο η επάρκεια της ποιοτικής διατροφής του
λαού µας; Θα καλυφθούν, δηλαδή, οι διατροφικές ανάγκες του
λαού; Όχι. Γιατί µέχρι τώρα µε όλες αυτές τις ονοµασίες «εγγύη-
σης» και «προστατευόµενες», τι έχουµε για παράδειγµα σε δύο
εµβληµατικά προϊόντα; Τα τελευταία δύο χρόνια µειώθηκε η κα-
τανάλωση της ελληνικής φέτας κατά 9,5% και αυξήθηκε κατά
15% το λευκό εισαγόµενο τυρί. Στο λάδι, στο ελληνικό ελαιόλαδο
είναι αντίστοιχη η εικόνα. Μειώθηκε η κατανάλωσή του και αυ-

ξήθηκαν τα διάφορα χηµικά υποπροϊόντα και παράγωγα τα διά-
φορα χηµικά υποπροϊόντα. 

Άρα, λοιπόν, δεν σχετίζεται µε την ικανοποίηση των διατροφι-
κών αναγκών του λαού µας -που για εµάς αυτό είναι το κυρίαρχο
ζήτηµα- µε ποιοτικά αγροτικά προϊόντα. Ή µήπως εξυπηρετεί
τους βιοπαλαιστές αγροτοκτηνοτρόφους; Αν ήταν έτσι, όλα αυτά
τα προηγούµενα χρόνια δεν θα είχαµε αυτή την εικόνα για πα-
ράδειγµα στην κτηνοτροφία, όπου αναφέρθηκε και ο εισηγητής
µας. Την τελευταία δεκαετία µειώθηκαν κατά 37% οι κτηνοτρο-
φικές εκµεταλλεύσεις στη χώρα µας. Από ογδόντα οκτώ χιλιάδες
που ήταν, πέσαµε στις πενήντα µία χιλιάδες, ενώ πολύ µικρότερη
ήταν η µείωση των ίδιων των αιγοπροβάτων. Από 9,2 εκατοµµύ-
ρια, πήγαµε στα 7,3. Είναι δηλαδή 20%. Και αυτό σηµαίνει τι; Ότι
οι εναποµείνασες επιχειρήσεις, οι εναποµείνασες εκµεταλλεύ-
σεις κτηνοτροφικές µεγεθύνθηκαν, συγκέντρωσαν όλο και µεγα-
λύτερο κοµµάτι της παραγωγής. Άρα, λοιπόν, ούτε και τον
βιοπαλαιστή αγροτοκτηνοτρόφο εξυπηρετεί το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. 

Ποιος είναι αυτός που εξυπηρετείται, αν δεν εξυπηρετείται ο
λαός ή ο άµεσος παραγωγός; Είναι φανερό. Με το νοµοσχέδιο
αυτό εξυπηρετούνται ακόµη περισσότερο τα µονοπώλια του
αγροδιατροφικού συµπλέγµατος και για να θωρακίσουν ακόµη
περισσότερο την ανταγωνιστικότητά τους και για να διασφαλί-
σουν τη συνέχιση και µεγέθυνση των εξαγωγών των αγροτικών
εµπορευµάτων, αλλά και ταυτόχρονα να ενισχύσουν ακόµη πε-
ρισσότερο την κερδοφορία τους. Στο ιστορικό του, στο πώς κα-
θορίστηκαν αυτές οι ονοµασίες και για ποιον λόγο, αναφέρθηκε
αναλυτικά ο εισηγητής µας και δεν θα αναφερθώ πάλι.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό τι θέλετε να εξυπη-
ρετήσετε. Θέλετε να εξυπηρετήσετε τα µονοπώλια του αγροδια-
τροφικού συµπλέγµατος. Θέλετε να εξυπηρετήσετε, δηλαδή, τον
βασικό υπεύθυνο των προβληµάτων που αντιµετωπίζει οι βιοπα-
λαιστές αγρότες. Ποιο είναι αυτό; Το κυνήγι του κέρδους. 

Και µάλιστα οι βιοπαλαιστές αγρότες βρίσκονται ανάµεσα σε
δύο συµπληγάδες πέτρες από τη µία είναι οι πολυεθνικές οι
οποίες προµηθεύουν τους αγρότες µε τα διάφορα αγροτικά εφό-
δια, µε τα διάφορα µηχανήµατα, µε τα αναλώσιµα, µε τα φάρ-
µακα, µε τα λιπάσµατα που πουλούν πανάκριβα στους αγρότες.
Για ποιον λόγο πουλούν πανάκριβα; Αυξάνουν τις τιµές για να
βγάζουν µεγαλύτερα κέρδη. Άρα αυξάνουν µε γεωµετρική πρό-
οδο το κόστος παραγωγής στον αγρότη. 

Και από την άλλη µεριά, τι έχουν να αντιµετωπίσουν οι αγρό-
τες, εκτός από το αυξηµένο κόστος παραγωγής, λοιπόν, που
οφείλεται στο κυνήγι του κέρδους; Από την άλλη µεριά έχουν να
αντιµετωπίσουν τους εµπόρους, τους µεταποιητές των αγροτι-
κών τους προϊόντων, που αντιµετωπίζουν τα αγροτικά προϊόντα
ως πρώτη ύλη. Άρα από τη στιγµή που είναι πρώτη ύλη για τη
βιοµηχανία του αγροδιατροφικού συµπλέγµατος, τι θέλουν; Να
µειώσουν το κόστος της πρώτης ύλης. Άρα να µειώσουν την τιµή
την οποία δίνουν στον παραγωγό, όποτε τη δίνουν και εάν τη δί-
νουν γιατί πολλές φορές ούτε καν τον πληρώνουν µε τις διάφο-
ρες «πέτσινες» επιταγές. 

Έτσι, λοιπόν, από τη µια µεριά έχει την αύξηση του κόστους
παραγωγής για να διασφαλιστεί το κέρδος των πολυεθνικών και
από την άλλη έχει τη µείωση της τιµής λόγω ακριβώς του αντα-
γωνισµού, τον οποίο δέχεται από τα µονοπώλια του αγροδιατρο-
φικού συµπλέγµατος. Έτσι, λοιπόν, αυτός είναι ο βασικός υπεύ-
θυνος. Και πίσω από αυτόν βεβαίως υπάρχουν και άλλοι. Υπάρχει
η Κοινή Αγροτική Πολιτική, η οποία στηρίζει τη διαδικασία συγ-
κέντρωσης της γης σε όλο και λιγότερα χέρια, πολλές φορές και
την αλλαγή χρήσης γης. Βλέπε πράσινη µετάβαση, αιολικά, φω-
τοβολταϊκά πάρκα ή τουριστικές επενδύσεις σε γη υψηλής πα-
ραγωγής. Και βεβαίως όχι µόνο διευκολύνει και στηρίζει αυτή τη
διαδικασία, αλλά και ταυτόχρονα τη µετατροπή της αγροτικής
παραγωγής, να περάσει δηλαδή η αγροτική παραγωγή στα χέρια
µεγάλων καπιταλιστικών αγροτικών επιχειρήσεων. Και από αυτή
την άποψη, λοιπόν, αποτελεί έναν από τους λόγους επιτάχυνσης
της διαδικασίας ξεκληρίσµατος της φτωχοµεσαίας αγροτιάς.

Και βεβαίως η Κοινή Αγροτική Πολιτική είναι υπεύθυνη και για
την αθρόα, ανεξέλεγκτη εισαγωγή αγροτικών εµπορευµάτων στη
χώρα µας που παράγονται στο εξωτερικό, εκτοπίζοντας τα ελ-
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ληνικά αγροτικά προϊόντα. Και αποτελεί και τη βάση της εκδή-
λωσης της πανώλης από τη στιγµή που υπάρχει ελεύθερη διακί-
νηση ζώων στην επικράτεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης χωρίς να
υπάρχουν οι απαιτούµενοι έλεγχοι. Να, λοιπόν, πώς εκδηλώθη-
καν τα κρούσµατα πανώλης στη χώρα µας, όπως η εισαγωγή αι-
γοπροβάτων από τη Ρουµανία τα οποία ήταν άρρωστα και τα
οποία υποτίθεται ότι η Κυβέρνηση και το κράτος παλεύει να αν-
τιµετωπίσει. 

Πώς; Με ποιους µηχανισµούς, µε ποιους ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς, όταν έχουν αποψιλωθεί από το ανθρώπινο δυναµικό;
Όλοι οι οργανισµοί που εποπτεύονται από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης είναι µε κόσµο κάτω του 30% των νέων οργα-
νογραµµάτων, που είναι ακόµη περισσότερο περιορισµένα λόγω
µνηµονιακών κατευθύνσεων. Δεν φτάνουν οι κτηνίατροι για να
µπορέσουν να το αντιµετωπίσουν και µεταφέρετε κτηνιάτρους
εκατοντάδες χιλιόµετρα µακριά για να αντιµετωπίσουν και να
ελέγξουν την εξάπλωση της πανώλης. 

Και αυτό είναι αποτέλεσµα και της σηµερινής Κυβέρνησης που
έχει ευθύνη, αλλά και των προηγούµενων κυβερνήσεων. Δεν
ήταν η κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου το 2011, που έβγα-
λε από τα βαρέα και ανθυγιεινά τους κτηνοτρόφους και όλες οι
επόµενες κυβερνήσεις το διατήρησαν; Δεν ήταν κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ που µίλαγε για το θεσµό των ιδιωτικών κτηνιάτρων εκτρο-
φής, µεταφέροντας την ευθύνη στους ίδιους τους κτηνοτρόφους
να βρουν τον ιδιώτη κτηνίατρο για να µπορέσουν να πάρουν τις
όποιες προφυλάξεις και τα όποια µέτρα προστασίας των κοπα-
διών τους; Η κυβέρνηση του όλου ΣΥΡΙΖΑ ήταν, σηµερινού µε
τις διπλές παραφυάδες τις οποίες έχει. Πώς, λοιπόν, θα τα δια-
χειριστείτε αυτά και πώς θα αντιµετωπίσετε, όταν παίρνετε τέ-
τοιου είδους µέτρα; 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και κανένα από τα υπόλοιπα κόµ-
µατα δεν λέει κουβέντα για την ταµπακιέρα, για τον βασικό υπεύ-
θυνο, τη δράση του καπιταλιστικού κέρδους, τη δράση των
µονοπωλίων και βεβαίως την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Πώς θα
µπορούσαν να πουν κουβέντα το ΠΑΣΟΚ ή ο ΣΥΡΙΖΑ, ο όλος ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε τις διάφορες εκφάνσεις του, όταν έχει στηρίξει την Κοινή
Αγροτική Πολιτική για παράδειγµα; Και τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική τη στήριξε και ο Ευρωβουλευτής της Ελληνικής Λύσης.
Μπορούν αυτοί να µιλήσουν για τα βασικά προβλήµατα και τους
βασικούς υπεύθυνους που αντιµετωπίζει ο αγρότης;

Και, βεβαίως, πάνω σε όλα αυτά έχουµε και τις πολιτικές των
εκάστοτε κυβερνήσεων: Είναι η φορολογική πολιτική, η πολιτική
του ΕΛΓΑ ο οποίος βάζει πολλούς κόφτες για να µην αποζηµιώ-
σει τους αγρότες, η µη έγκαιρη αποζηµίωση των αγροτών, οι ελ-
λείψεις υποδοµών οι οποίες θα προστάτευαν την αγροτική
παραγωγή από τα διάφορα φυσικά φαινόµενα, από πληµµύρες,
από πυρκαγιές ή από σεισµούς. Τέτοιου είδους υποδοµές δεν
υπάρχουν, δεν γίνονται, δεν προωθούνται ούτε και για τον εµ-
πλουτισµό του υδροφόρου ορίζοντα µε τα διάφορα φράγµατα,
ούτως ώστε να αντιµετωπιστούν τα ζητήµατα της άρδευσης των
αγροτικών τους εκµεταλλεύσεων. Και βεβαίως είναι και η ανυ-
παρξία από µεριάς του κράτους επιστηµονικής και τεχνολογικής
στήριξης των βιοπαλαιστών αγροτοκτηνοτρόφων. Και στην ίδια
ρότα, στην ίδια λογική κινούνται και οι εξαγγελίες τις οποίες
έκανε από το βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης.

Τι είπε; Αναφέρθηκε σε ένα τεράστιο πρόγραµµα επενδύσεων
ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ σε συνδυασµό µε την παροχή
κρατικής γης για τη δηµιουργία σύγχρονων θερµοκηπίων. Ποιοι
θα τα κάνουν αυτά; Οι βιοπαλαιστές αγρότες ή οι καπιταλιστές,
επιχειρηµατίες και επενδυτές; Και θα είναι προς όφελος των βιο-
παλαιστές αγροτών ή σε βάρος τους; Βεβαίως θα είναι σε βάρος
τους όλα αυτά. Γιατί ακριβώς στηρίζετε την επιτάχυνση της δη-
µιουργίας µεγάλων καπιταλιστικών επιχειρήσεων στην αγροτική
οικονοµία. 

Τέτοια παραδείγµατα υπάρχουν στη χώρα µας και τα βιώ-
νουµε τα αποτελέσµατά τους. Για παράδειγµα, τα γνωστά φρα-
ουλοχώραφα στην περιοχή της Αχαΐας και της Ηλείας, όπου εκεί
πέρα ο «κόκκινος χρυσός» είναι βαµµένος µε αίµα, µε το αίµα
των εργατών µεταναστών γης. 

Από την άλλη µεριά, υπάρχουν οι διάφορες υποκριτικές κορώ-

νες του κ. Μητσοτάκη σε σχέση µε τις αποφάσεις της γερµανικής
κυβέρνησης για το προσφυγικό - µεταναστευτικό. 

Τι κάνει η γερµανική κυβέρνηση; Υλοποιεί τη συµφωνία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, τη Συµφωνία του Κανονισµού του Δουβλίνου
και την απαράδεκτη κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης και
Τουρκίας. Που τι λέει, ανάµεσα στα άλλα; Ότι στο όνοµα κρίσεων
και απειλών µπορεί να ανοιγοκλείνει το κάθε µέλος τη «στρό-
φιγγα». 

Αυτή τη στιγµή τι αντιµετωπίζει η Γερµανία; Έχει δεκάδες χι-
λιάδες απολύσεις από τη βιοµηχανία της. Τι θα κάνει και νέους
εργάτες µετανάστες όταν θα πηγαίνουν εκεί; Όταν είχε ανάγκη
από εργάτες στη βιοµηχανία, άνοιξε τα σύνορά της και ένα εκα-
τοµµύριο εργάτες µετανάστες µπήκαν στη Γερµανία. Σήµερα
που η κρίση χτυπάει τη βιοµηχανία µεταποίησης στη Γερµανία,
κλείνει και τη «στρόφιγγα». 

Μάλιστα, ποιος το κάνει; Μια σοσιαλδηµοκρατική «προοδευ-
τική» κυβέρνηση, κάτι που δείχνει την ταυτότητα των χειρισµών
όσον αφορά το µεταναστευτικό ανάµεσα στις διάφορες πολιτι-
κές οµάδες που δραστηριοποιούνται στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο. Δείχνει δηλαδή τη σύµπτωση στις στρατηγικές επιλογές και
στο αντιδραστικό πλαίσιο όλων αυτών των αστικών πολιτικών δυ-
νάµεων. 

Από αυτή την άποψη εµείς ως ΚΚΕ το λέµε καθαρά, ότι πρέπει
εδώ και τώρα να καταργηθεί όλο αυτό το απαράδεκτο άδικο ευ-
ρωενωσιακό πλαίσιο σε βάρος των ξεριζωµένων, εδώ και τώρα
να εφαρµοστεί η Συνθήκη της Γενεύης για την προστασία όλων
των προσφύγων και να µπορούν να πηγαίνουν στις χώρες του
πραγµατικού προορισµού τους και όχι ανάλογα µε τα εκάστοτε
γεωστρατηγικά παζάρια τα οποία γίνονται. 

Η δεύτερη εξαγγελία του κ. Μητσοτάκη ήταν για τη διαχείριση
των κόκκινων δανείων, των αγροτών και των συνεταιρισµών. Τον
έπιασε ο πόνος; Όχι! Ίσα-ίσα, θέλουν αυτά τα δάνεια να υπαχ-
θούν σε νέες ρυθµίσεις. Άρα ξαναχρέωµα των αγροτών στις νέες
ρυθµίσεις προς όφελος των τραπεζών. 

Την ίδια στιγµή, οι αγρότες έχουν πληρώσει πολλές φορές το
αρχικό κεφάλαιο το οποίο πήραν. Πολλές φορές! Και πρέπει να
τους επιστραφούν και χρήµατα σε πολλούς από αυτούς, γιατί
έχουν ξεχρεώσει δύο και τρεις φορές το αρχικό τους δάνειο.
Αλλά, µε τα διάφορα πανωτόκια έχουν φτάσει σε αυτό το σηµείο. 

Αντί, λοιπόν, να «κουρεύετε» γενναία το κεφάλαιο, να «κουρευ-
τούν» τελείως οι τόκοι, τα πανωτόκια και οι διάφοροι κεφαλαι-
οποιηµένοι τόκοι, τους βάζετε σε νέες ρυθµίσεις. Γιατί; Για να
ξεκαθαρίσετε αυτά τα δάνεια τα οποία διαχειρίζονται οι ειδικοί
διαχειριστές της Αγροτικής Τράπεζας και άλλων τραπεζών οι
οποίες δεν υπάρχουν πλέον, για να µπορέσουν από 1-1-2025 να
µεταφερθούν τα δάνεια αυτά που έχουν στα χέρια τους οι δια-
χειριστές αυτών των χρεοκοπηµένων τραπεζών και να µπορέ-
σουν να περάσουν στα funds. Άρα, λοιπόν, για να είναι πιο
καθαρά και ρυθµισµένα µε νέους όρους τα δάνεια αυτά. Για την
εξυπηρέτηση λοιπόν των funds γίνεται. 

Από αυτή την άποψη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πάρω και τη δευτε-

ρολογία, κύριε Πρόεδρε. Ακόµη δύο-τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρ’ όλο που δεν

προβλέπεται, θα σας δώσουµε τη δυνατότητα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Η µεγαλύτερη κοροϊδία είναι για το αγροτικό πετρέλαιο. Όχι

αφορολόγητο αγροτικό πετρέλαιο δεν παίρνουν, αλλά ένα πο-
σοστό επιστρέφεται και µάλιστα όχι σε όλους, γιατί υπάρχουν
κόφτες και εξαιρέσεις. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, µε το τρίτο µνηµόνιο που ψήφισε, και το ΠΑΣΟΚ και
η Νέα Δηµοκρατία, κατήργησε την επιστροφή του φόρου στο πε-
τρέλαιο για τους αγρότες, που τότε ήταν 180 εκατοµµύρια. Και
µετά από κινητοποιήσεις των αγροτών όλα αυτά τα χρόνια, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αναγκάστηκε να δώσει ορισµένα
τµήµατα: 70 εκατοµµύρια τη µια φορά, 77 εκατοµµύρια την άλλη,
80 εκατοµµύρια και τώρα 100 εκατοµµύρια. Ενώ πριν από δέκα
χρόνια που καταργήθηκε η επιστροφή του φόρου η τιµή του πε-
τρελαίου κίνησης ήταν 1 ευρώ και τώρα είναι 1,50 ευρώ. Και όχι
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180 εκατοµµύρια δεν δίνετε, που πάλι δεν καλύπτουν το κόστος,
αλλά δίνετε περίπου τα µισά από τα 180 εκατοµµύρια, µόνο 100
εκατοµµύρια, ενώ θα έπρεπε να υπερδιπλασιαστεί αυτό το ποσό
για να µπορέσει…

Εµείς τι λέµε; Εµείς λέµε ότι οι αγρότες πρέπει να παίρνουν
το αφορολόγητο πετρέλαιο από τη µάνικα. Και µια σειρά άλλους
στόχους και αιτήµατα της αγροτιάς το ΚΚΕ τα στηρίζει, όπως:
Τη µείωση του κόστους παραγωγής µε το αφορολόγητο πετρέ-
λαιο στην αντλία, όπως το παίρνουν οι εφοπλιστές. Το πλαφόν 7
λεπτά ανά κιλοβατώρα στο αγροτικό ρεύµα. Την κατάργηση του
Χρηµατιστηρίου Ενέργειας. Την επιδότηση των µέσων εφοδίων
και ζωοτροφών. Την κατάργηση του ΦΠΑ στις αγροτικές εισροές
και στα είδη λαϊκής κατανάλωσης και κατώτατες εγγυηµένες
τιµές για τους αγρότες, που θα καλύπτουν το κόστος παραγω-
γής και θα αφήνουν και στον αγρότη ένα εισόδηµα, ώστε να µπο-
ρεί να συνεχίσει και να ζει αλλά και να συνεχίσει την αγροτική
του δραστηριότητα. Και αποζηµίωση στο σύνολο της καταστρο-
φής που έχει πάθει από τις διάφορες ζηµιές, στο 100%, και µέσα
άµεσης αντιπληµµυρικής, αντιπυρικής και αντισεισµικής θωρά-
κισης. Αυτά είναι ορισµένα βασικά µέτρα. 

Το βασικό ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε -θα κλείσω µε αυτό-, είναι
ακριβώς ποια είναι η διέξοδος. Η διέξοδος δεν έρχεται από το
παρελθόν, από την προγονολατρεία, που ορισµένα κόµµατα του
ακροδεξιού χώρου µιλάνε µε όµορφα λόγια για την αγροτική ζωή
στην ύπαιθρο, αλλά έρχεται από το σήµερα και τις ανάγκες του
σήµερα µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον. 

Ο κύριος Υπουργός είπε τη µεγάλη αλήθεια. Ποια είναι η ελ-
ληνική πραγµατικότητα; Ο µικρός αγροτικός κλήρος, που δεν
είναι ανταγωνιστικός και παραγωγικός. Πώς θα το λύσει αυτό ο
καπιταλισµός; Με το ξεκλήρισµα της φτωχοµεσαίας αγροτιάς,
των βιοπαλαιστών αγροτών και κτηνοτρόφων, και τη συγκέν-
τρωση της αγροτικής παραγωγικής δραστηριότητας σε όλο και
λιγότερα χέρια, στις µεγάλες καπιταλιστικές επιχειρήσεις. Και οι
αγρότες τι θα κάνουν; Θα γίνουν εργάτες γης ή θα πάνε στα
αστικά κέντρα. 

Εµείς τι λέµε, λοιπόν; Πώς µπορεί να αντιµετωπιστεί αυτό; Με
την πρόταση του ΚΚΕ, µε την αλλαγή της εξουσίας, µε τη σοσια-
λιστική προοπτική, η οποία είναι ελπιδοφόρα, ρεαλιστική και είναι
προς όφελος των βιοπαλαιστών αγροτών. Γιατί ακριβώς πέρα
από την κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής, ο σοσιαλισµός,
η σοσιαλιστική οργάνωση της οικονοµίας, τι θα κάνει; Κοινωνι-
κοποίηση της γης, κοινωνικοποίηση των καπιταλιστικών αγροτι-
κών εκµεταλλεύσεων, ούτως ώστε να δηµιουργηθούν κρατικές
παραγωγικές µονάδες για την παραγωγή και την επεξεργασία
αγροτικών προϊόντων, είτε ως πρώτη ύλη είτε ως άµεσης κατα-
νάλωσης. Και από την άλλη µεριά, τη δράση του παραγωγικού
συνεταιρισµού, ο οποίος θα έχει δικαίωµα χρήσης πάνω στην κοι-
νωνικοποιηµένη γη, αλλά και ταυτόχρονα θα στηρίζεται. Πώς; 

Θα στηρίζεται µέσα από τη µείωση του κόστους παραγωγής
µέσω των κοινών εργασιών καλλιέργειας, συλλογής των αγροτι-
κών προϊόντων, την προστασία της αγροτικής παραγωγής από
τα φυσικά φαινόµενα µέσω των υποδοµών που θα κάνει το σο-
σιαλιστικό κράτος, αλλά και την αµέριστη επιστηµονική και τε-
χνολογική υποστήριξη. Και ταυτόχρονα, την αναµόρφωση της
υπαίθρου, την αναζωογόνηση της υπαίθρου, µε όλα τα υπόλοιπα
τα οποία χρειάζεται από σχολεία και τα υπόλοιπα. 

Αυτή είναι η ρεαλιστική ελπιδοφόρα διέξοδος για τους βιοπα-
λαιστές αγρότες, τους εργάτες, τους εργαζόµενους, τα υπό-
λοιπα λαϊκά στρώµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τελειώσω µε το
εξής, κύριε Πρόεδρε. 

Θα πω κάτι για τα «ορφανά» του Κασιδιάρη, των απογόνων των
συνεργατών των ναζί κατακτητών, όπως ο κ. Στίγκας, για παρά-
δειγµα, ο οποίος κατέφυγε σε έναν πρωτόγονο αντικοµµουνισµό.
Ήθελε, τροµάρα του, να µας κάνει και µαθήµατα ιστορίας, ότι το
ΚΚΕ πρωτοστάτησε στην αντίσταση του ελληνικού λαού απέ-
ναντι στους κατακτητές, δηµιούργησε το ΕΑΜ, τον ΕΛΑΣ, την
ΕΠΟΝ και διάφορες άλλες αντιστασιακές οργανώσεις, για να
σώσει την τιµή και την υπόληψη, αλλά και τον πατριωτισµό του

ελληνικού λαού. 
Έτσι και ο Δηµοκρατικός Στρατός Ελλάδας αποτέλεσε τον πα-

τριωτικό λαϊκό στρατό στη χώρα µας ο οποίος ηττήθηκε απ’ τους
Αµερικάνους ιµπεριαλιστές που στήριξαν την ελληνική αστική
τάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
είναι λάθος που επέτρεψα τη δευτερολογία µαζί µε την πρωτο-
λογία. Δεν θα ξανασυµβεί όσο προεδρεύω. 

Κύριε συνάδελφε, εάν ο κάθε κοινοβουλευτικός µιλάει επί εί-
κοσι δύο λεπτά, η ροή της συζήτησης δεν είναι αυτή που πρέπει
να είναι. Όταν ο κάθε κοινοβουλευτικός ενώνει την πρωτολογία
µε τη δευτερολογία, που δεν προβλέπεται απ’ τον Κανονισµό και
µιλάει για είκοσι δύο λεπτά…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει γίνει κι άλλες φο-
ρές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει γίνει. Όσο προ-
εδρεύω εγώ δεν θα ξαναγίνει γιατί δεν προβλέπεται απ’ τον Κα-
νονισµό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ ωραία, λοιπόν.
Αφήστε µε τώρα να πω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εννοείται ότι σας δί-
νουµε τη δυνατότητα να πάρετε και λίγο χρόνο απ’ τη δευτερο-
λογία για να ολοκληρώσετε τη σκέψη σας, όχι για να περνάµε το
εικοσάλεπτο για κάθε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ολοκληρώσω τη
σκέψη µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι, λοιπόν, για ακόµη

µια φορά επιβεβαιώνεται ο χρήσιµος ρόλος αυτών των φασιστι-
κών, ναζιστικών µορφωµάτων που αποτελούν παιδιά του συστή-
µατος, το αιµατοβαµµένο χέρι του συστήµατος. Βεβαίως είναι
βαθύτατα γελασµένοι ότι µε τέτοιες ανιστόρητες αναφορές, µε
αυτόν τον πρωτόγονο αντικοµµουνισµό µπορούν να ανακόψουν
την άνοδο του κύρους του ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. Είστε και εκτός του θέµατος. Δόθηκαν τέσσερα
λεπτά στα οποία απαντάτε σε ό,τι ειπώθηκε απ’ τον κ. Στίγκα. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Κύριε συνάδελφε, δεν θα επιτρέψω
άλλο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να ολοκληρώσω µε δύο
λέξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, αλλά µε τις δύο
και µε τις δύο, καταλαβαίνετε. Έχουµε συναδέλφους που περι-
µένουν να µιλήσουν. Σας δόθηκε η δυνατότητα να απαντήσετε
σε ό,τι ειπώθηκε αλλά ήδη απαντάτε πέντε λεπτά γι’ αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά που λέω σας ενο-
χλούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν ενοχλεί τίποτα
κανέναν. Ο καθένας έχει τη δυνατότητα να µιλήσει αλλά εντός
του πλαισίου του Κανονισµού. 

Παρακαλώ, µια κουβέντα µόνο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Με µια κουβέντα, λοι-

πόν: την ενίσχυση του ρεύµατος αµφισβήτησης της κυρίαρχης
πολιτικής στην πάλη για την ανατροπή αυτής της βαρβαρότητας
που ζούµε.

Θα είχα τελειώσει εδώ και ενάµιση λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

καταλαβαίνετε τι λέω και νοµίζω ότι µπορούµε να συνεννοούµα-
στε. Εγώ πάντως νοµίζω ότι η πρωτολογία και η δευτερολογία
δεν πρέπει… Τουλάχιστον όσο είµαι προεδρεύων εγώ δεν θα το
επιτρέψω να συµβαίνει γιατί έχουµε είκοσι συνεχόµενα λεπτά
από έναν οµιλητή κοινοβουλευτικό. Αν το κάνουν άλλοι τέσσε-
ρις-πέντε µετά δεν θα µπορούν να µιλήσουν οι Βουλευτές. 

Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Μανού-
σος. Και ακολουθεί ο κ. Ηλιόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, η ποιότητα αποτελεί το ισχυρότερο αν όχι

το µοναδικό διαβατήριο για την επιβίωση της ελληνικής αγροτι-
κής παραγωγής στην παγκόσµια αγορά η οποία µοιάζει µε άγρια
ζούγκλα. Η αξιοπιστία των συστηµάτων ποιότητας όπως τα προ-
ϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ είναι το στοίχηµα µε το οποίο αναµε-
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τριέται καθηµερινά το αρµόδιο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» ως ο καθ’ ύλην αρµόδιος φορέας της
ποιότητας των αγροτικών προϊόντων µε τα συστήµατα προαιρε-
τικής πιστοποίησης και τους επίσηµους ελέγχους που διεξάγει
στα αγροτικά προϊόντα και τρόφιµα. 

Εντούτοις, προκαλεί αλγεινή εντύπωση και γεννά πλήθος ερω-
τηµάτων το γεγονός ότι το προτεινόµενο νοµοσχέδιο που αφορά
το θεσµικό πλαίσιο για τις διαδικασίες ελέγχου τα διοικητικά
µέτρα και τις κυρώσεις διαµορφώθηκε χωρίς καµµία απολύτως
συµµετοχή των εργαζοµένων που στελεχώνουν επί δεκαετίες τις
συγκεκριµένες υπηρεσίες του οργανισµού. Η πολυετής εµπειρία
και το εξειδικευµένο προσωπικό που διαθέτει ο οργανισµός στα
συστήµατα ποιότητας και εν προκειµένω στους ελέγχους στον
τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων ΠΟΠ, ΠΓΕ και
ΕΠΙΠ φάνηκε να µην ενδιαφέρει κανέναν από τους διαµορφωτές
του προτεινόµενου νοµοσχεδίου. Οι επιστήµονες και οι εµπειρο-
γνώµονες του οργανισµού που σηκώνουν στις πλάτες τους επί
δεκαετίες και µάλιστα κάτω από ιδιαίτερα αντίξοες συνθήκες το
βάρος της πιστοποίησης των προϊόντων αυτών, ούτε ερωτήθη-
καν ούτε καν ενηµερώθηκαν για την επεξεργασία του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου ούτε βεβαίως τους δόθηκε η δυνατότητα να
διατυπώσουν την παραµικρή άποψη για τον τρόπο που µπορεί
να γίνει αποτελεσµατικότερος και αποδοτικότερος ο διοικητικός
µηχανισµός που εγγυάται την ποιότητα των γεωργικών προϊόν-
των και τροφίµων. 

Επί της ουσίας του νοµοθετήµατος περιοριζόµαστε να σχολιά-
σουµε ό,τι συνιστά πρόβληµα, ελλιπές σε ουσιώδη σηµεία του
τα οποία επιγραµµατικά µόνο παραθέτουµε µε την ελπίδα ότι θα
δοθεί τελικά η δυνατότητα ώστε να συζητηθούν και να εντοπι-
στούν ουσιαστικά πριν προστεθεί στη θεσµική φαρέτρα της δια-
σφάλισης της ποιότητας των αγροτικών προϊόντων. 

Ακόµα ένα αναποτελεσµατικό εργαλείο δουλειάς. Η έκδοση
παραβόλου κατά την υποβολή της αίτησης πιστοποίησης έχει
προταθεί επανειληµµένως από τις υπηρεσίες του οργανισµού
προκειµένου να ενδυναµωθεί το κύρος του συστήµατος ποιότη-
τας ΠΟΠ-ΠΓΕ. Το προτεινόµενο θεσµικό πλαίσιο στο µεγαλύτερο
µέρος του δεν απέχει ούτε διαφοροποιείται από το ισχύον. Στην
ουσία δεν προτείνονται σηµαντικές βελτιώσεις στο υπάρχον νο-
µοθετικό πλαίσιο. Τα διοικητικά µέτρα και διοικητικά πρόστιµα
που προστίθενται µε τον τρόπο που κλιµακώνονται δεν είναι
ικανά να συµβάλουν στη συµµόρφωση των επιχειρήσεων. Παρα-
δείγµατος χάριν, σε περίπτωση σηµαντικών παραβάσεων, όπως
είναι η τήρηση των προδιαγραφών, ως πρώτο µέτρο προβλέπε-
ται η έγγραφη σύσταση προς την επιχείρηση. Ενώ ήδη έχει κα-
ταγραφεί προϊόν µη συµµορφούµενο µε βάση τις ίδιες προ-
διαγραφές η συνήθης πρακτική µέχρι σήµερα είναι να ζητείται ο
χαρακτηρισµός των ποσοτήτων και η ανάκληση της πιστοποί-
ησης. Δεν προσδιορίζονται οι συντελεστές για τα κριτήρια επι-
µέτρησης.

Όσον αφορά στην αναγνώριση των οµάδων παραγωγών δεν
αναλύονται οι διαδικασίες παρά µόνο το νοµοσχέδιο αναφέρει
ό,τι προβλέπει ο βασικός κοινοτικός κανονισµός για την έγκριση
του κανονισµού πιστοποίησης και όλων των σχετικών µε αυτόν
αρχείων και εντύπων. Απαιτείται απόφαση Υπουργού γεγονός
που γραφειοκρατικοποιεί τη διαδικασία άνευ νόµου. Κατόπιν των
παραπάνω τα οποία εκτίθενται συνολικά υφίσταται σηµαντικός
λόγος το νοµοσχέδιο να επανεξεταστεί, αν και δεν προβλέπεται
κάτι τέτοιο πλέον. Αυτή ήταν η ανακοίνωση του συλλόγου των
εργαζοµένων του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και δεν θα άλλαζα ούτε τε-
λεία. 

Γνωρίζετε, κύριε Υφυπουργέ, ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή φέτα
που πουλιέται στο Μεξικό και παρασκευάζεται στη Δανία µε την
επωνυµία «Greek Feta»; Όπως επίσης και γιαούρτι ελληνικό το
οποίο παρασκευάζεται στο Βέρµοντ των Ηνωµένων Πολιτειών;
Θα σας δείξω κάτι που έγινε τον Νοέµβριο 2023. Θα σας δια-
βάσω όπως το λέει στα αγγλικά: «North Macedonia and the
Macedonian products presented at the traditional bazaar in Brus-
sels». Στην ουσία τι µας λένε οι φίλοι µας οι Σκοπιανοί, οι οποίοι
παραβιάζουν ασταµάτητα την επαίσχυντη συµφωνία των Πρε-
σπών; Παρουσιάζουν τα δικά τους εθνικά προϊόντα ως γνήσια
µακεδονικά. Χάσαµε τη φέτα, χάσαµε το γιαούρτι, µη χάσουµε

και τον µακεδονικό χαλβά. Πρέπει να κάνετε κάτι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Το ΠΟΠ είναι για την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τα Σκόπια δεν είναι Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχεις φέτα να εξάγεις
στο Μεξικό; Έχεις παραγωγή στην Ελλάδα για να εξάγεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, συνεχί-
στε, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Η φέτα αυτή παράγεται στη Δανία
και πωλείται στο Μεξικό. Θέλετε να το καταθέσω στα Πρακτικά; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Σου λέω ότι η φέτα είναι για την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µπορούµε να
έχουµε διάλογο, παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Καµµία αντίρρηση. 
Υπάρχει αυτή τη στιγµή ελληνική φέτα σε ράφι του Μεξικό από

τη Δανία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Αφού γράφει φέτα. Δεν είναι ΠΟΠ η

ονοµασία; Φέτα ΠΟΠ. Εν πάση περιπτώσει.
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να είστε καλά, κύριε

συνάδελφε, ευχαριστώ. Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος είναι στη
διάθεσή σας για ό,τι άλλο νοµίζετε. 

Τον λόγο έχει τώρα ζητήσει για έξι λεπτά ο κ. Ηλιόπουλος από
τη Νέα Αριστερά. Και µετά θα περάσουµε στον κατάλογο των
οµιλητών, κύριε Ακτύπη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα κρίσιµο νοµοσχέ-
διο για έναν σηµαντικό τοµέα. Περισσότερο σηµαντικός ο τοµέας
λιγότερο κρίσιµες οι ρυθµίσεις που φέρνετε εσείς. 

Επιτρέψτε µου να κάνω µία επί της αρχής παρατήρηση για την
στρατηγική διαφωνία που υπάρχει. Αυτή τη στιγµή εδώ που βρι-
σκόµαστε, αν θέλουµε κυριολεκτικά να σώσουµε την αγροτική
παραγωγή και αν θέλουµε η αγροτική παραγωγή να είναι ένα
από τα βασικά χαρακτηριστικά του παραγωγικού µοντέλου που
χρειάζεται η χώρα, η αγορά δεν µπορεί να δώσει λύσεις. Είµαστε
σε µία κατάσταση όπου η αγορά διαρκώς δηµιουργεί νέες κρί-
σεις, νέα προβλήµατα και αν θέλουµε να δοθούν λύσεις αυτό ση-
µαίνει ισχυρά δηµόσια εργαλεία, ισχυρή κρατική παρέµβαση. Δεν
µπορεί να γίνει διαφορετικά και εδώ είναι µια βασική τακτική και
στρατηγική διαφωνία. Έξι συγκεκριµένες παρατηρήσεις.

Παρατήρηση πρώτη. Κόστος ενέργειας. Είναι κάτι το οποίο τα-
λαιπωρεί πολύ τους αγρότες, τον αγροτικό κόσµο, ταλαιπωρεί
όλον τον κόσµο της παραγωγής και τους πολίτες. Ξέρετε πολύ
καλά ότι αυτές τις µέρες τις βραδινές ώρες οι παραγωγοί ενέρ-
γειας έχουν φτάσει να δίνουν τιµές 940 ευρώ τη µεγαβατώρα µε
το κόστος παραγωγής να µην ξεπερνάει σε καµµία περίπτωση
τα 150 ευρώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν ισχύει αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω συνολικά για την
κατάσταση που υπάρχει µε το ρεύµα, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα
πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα. Όταν επιτρέπετε σε έναν τέ-
τοιο κλάδο να λειτουργεί µε 600% κέρδος, αυτό δείχνει τη συνο-
λική σας µεθοδολογία. Αυτό λέω. Αυτό δείχνει τη συνολική σας
µεθοδολογία. 

Τι δεν έχουµε για τον αγροτικό κόσµο; Δεν έχουµε καµµία στή-
ριξη για εργαλεία όπως οι ενεργειακές κοινότητες. Δεν υπάρχει
αυτό πραγµατικά γιατί ποτέ δεν πιστέψατε στις ενεργειακές κοι-
νότητες. Απ’ όταν αναλάβατε το πρώτο πράγµα που κάνατε ήταν
να καταργήσετε την προτεραιότητα των ενεργειακών κοινοτήτων
στη σύνδεση. Για να µην µπούµε στον αλγόριθµο που έδωσε ο
κ. Σκρέκας για τη συνδεσµολογία και ποιοι µπαίνουν τελικά στο
δίκτυο, ποιοι έχουν προτεραιότητα στο δίκτυο. 

Και ζούµε την παράνοια να µπαίνουν σε καλλιεργήσιµη γη φω-
τοβολταϊκά και να µην µπορούν οι βιοµηχανικοί παραγωγοί να
βάλουν. Αυτό είναι ακραία παράνοια. Να πηγαίνεις σε βιοµηχα-
νικές περιοχές και να σου λένε οι παραγωγοί ότι δεν µπορούν να
βάλουν φωτοβολταϊκά και να βάζουµε φωτοβολταϊκά σε καλλιερ-
γήσιµη γη. 

Δεύτερο ζήτηµα. Τους αγρότες τους κλέβουν οι µεσάζοντες.
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Έχουµε από τις χειρότερες επιδόσεις από το πώς πηγαίνει η κα-
τάσταση από το ράφι στο χωράφι. Τι λέµε εµείς εδώ; Έλεγχος
τιµών σε όλη την αλυσίδα παραγωγής. Μπορεί και πρέπει να
γίνει.

Τρίτο κρίσιµο ζήτηµα είναι το νερό. Κρίσιµα αρδευτικά έργα
σε όλη τη χώρα δεν προχωράνε. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
Ακόµα και οι δικοί σας Βουλευτές σας δίνουν παραδείγµατα από
τις περιοχές τους για κρίσιµα αρδευτικά έργα που θα έπρεπε να
προχωρήσουν. Αξιοποιήσατε το Ταµείο Ανάκαµψης; Όχι. 

Δεύτερο ζήτηµα που σχετίζεται µε το νερό. Υπερτουρισµός.
Είδατε στη Νάξο το πρόβληµα µε την αγροτική πατάτα, που ακρι-
βώς λόγω έλλειψης νερού η παραγωγή κινδυνεύει να τιναχτεί
στον αέρα; Πηγαίνετε σε περιοχές και δίνετε άδειες όχι µόνο για
αλλαγή χρήσης γης, αλλά και για κατασκευή ξενοδοχειακών µο-
νάδων οι οποίες σπαταλούν τους υδάτινους πόρους που θα
έπρεπε να πάνε στην αγροτική παραγωγή. 

Τέταρτος παράγοντας, προστασία από την κλιµατική κρίση.
Καταφέρατε από τα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης να προϋπο-
λογίσετε µόλις το 1% από τους πόρους που είχατε από το Ταµείο
Ανάκαµψης για έργα πολιτικής προστασίας και από αυτά να αξιο-
ποιήσετε µόλις το 1%, µε τα τελευταία στοιχεία που είχαν βγει
από το Ινστιτούτο ΕΝΑ µέσα στο καλοκαίρι. Δηλαδή, η προστα-
σία από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης για τις επιπτώσεις
της κλιµατικής κρίσης είναι το 1% του 1%.

Πέµπτη παρατήρηση. Με ποια χρηµατοδοτικά εργαλεία; Μπο-
ρείτε να σκεφτείτε µία σοβαρή δυτική χώρα η οποία δεν έχει ει-
δικά χρηµατοδοτικά εργαλεία «κουµπωµένα» πάνω στον
αγροτικό κόσµο; Και τι εννοώ; Δεν εννοώ το άλφα ή το βήτα πρό-
γραµµα. Εννοώ µια δηµόσια αναπτυξιακή τράπεζα, της οποίας
ένα από τα σκέλη παρέµβασής της θα είναι ο αγροτικός κόσµος.
Από όταν έκλεισε η Αγροτική Τράπεζα, ο αγροτικός κόσµος όχι
µόνο δεν έχει τέτοια χρηµατοδοτικά εργαλεία, αλλά αντιµετωπί-
ζει κιόλας τα τεράστια ζητήµατα µε τα δάνεια και το χρέος που
έχουν αναφερθεί πάρα πολλές φορές.

Τελευταία παρατήρηση πριν κλείσω. Συζητάµε εδώ και υπάρ-
χει µια µεγάλη απουσία στη συζήτηση για την αγροτική παρα-
γωγή. Αυτή η µεγάλη απουσία είναι οι εργάτες γης και ποιες είναι
οι συνθήκες στην αγροτική παραγωγή. Είστε µια δύναµη η οποία
έχει επενδύσει στον ακροδεξιό λαϊκισµό. Όταν η προηγούµενη
κυβέρνηση, παραδείγµατος χάριν, είχε φέρει το εργόσηµο για
τους εργάτες γης, λέγατε ακριβώς αυτά τα οποία λέγανε η Ελ-
ληνική Λύση, οι Σπαρτιάτες, η Νίκη όταν φέρατε την τροπολογία
του κ. Γεωργιάδη και του κ. Καιρίδη. Αφού είχατε πρώτα καλλιερ-
γήσει εντελώς τον ακροδεξιό λαϊκισµό, τελικά παραδεχτήκατε
ότι µε την πολιτική σας χιλιάδες εργαζόµενοι στον αγροτικό
χώρο είχαν φύγει από τη χώρα, είχαν πάει σε άλλες χώρες όπως
Ιταλία, Ισπανία, γιατί είχαν ακολουθήσει άλλη πολιτική και ήρθατε
εκ των υστέρων να παραδεχτείτε ότι οι άνθρωποι οι οποίοι µπο-
ρεί να ήταν στη χώρα επί δύο χρόνια χωρίς χαρτιά, παράνοµα,
θα τους δώσουµε χαρτιά για να εργαστούν. 

Ξέρετε κάτι; Εδώ είναι η βασική διαφωνία. Ξέρετε πάρα πολύ
καλά ότι αυτή τη στιγµή χωρίς µετανάστες κρίσιµες παραγωγικές
διαδικασίες της χώρας δεν µπορούν να σταθούν. Αν θέλουµε να
είµαστε ρεαλιστές. Το ερώτηµα είναι αν αυτοί οι άνθρωποι θα
δουλεύουν µε δικαιώµατα και µε αξιοπρέπεια ή αν θα δουλεύουν
«µαύρα», θα τους πυροβολούνε ή θα τους διώχνουν όταν πρέπει
να πληρωθούν. Εσείς έχετε επιλέξει το δεύτερο.

Επιτρέψτε µου να σας κάνω µια µικρή ενηµέρωση. Αυτές τις
µέρες τα Αρχεία Σύγχρονης Κοινωνικής Ιστορίας έχουν µια πολύ
ενδιαφέρουσα έκθεση από το αρχείο αλβανικής µετανάστευσης.
Σας καλώ ειλικρινά να σκεφτούµε όλοι ποια θα ήταν η ιστορία
αυτής της χώρας και ποια θα ήταν η οικονοµική πορεία αυτής
της χώρας, αν δεν υπήρχε το µεγάλο ρεύµα αλβανικής µετανά-
στευσης τη δεκαετία του 1990, ένα ρεύµα που η ελληνική πολι-
τεία δεν το σεβάστηκε, που οι ελληνικές πολιτικές δυνάµεις δεν
το σεβάστηκαν και έχουµε ακόµα και σήµερα ανθρώπους που
είναι τριάντα χρόνια στη χώρα, έχουν µεγαλώσει εδώ τα παιδιά
τους, έχουν πάει στον στρατό, σπουδάζουν Ελληνικά τα πάντα
κι αυτοί δεν έχουν ακόµα χαρτιά.

Και κλείνω µε µια φράση και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
τη Θεσσαλία. Έναν χρόνο µετά, τέσσερις στους δέκα στη Λάρισα

δεν έχουν πάρει αποζηµιώσεις. Μια σειρά από µέτρα αποζηµιώ-
σεων είναι πίσω. Ακόµα και στην πανώλη είναι πίσω οι αποζηµιώ-
σεις. Δεν έχουν γίνει ενέργειες για την αποκατάσταση της γονι-
µότητας των εδαφών στις παρακάρλιες εκτάσεις. Έχετε άρνηση
στήριξης των βαµβακοπαραγωγών που αναγκάστηκαν να ξανα-
σπείρουν τα χωράφια τους κι αυτό δυσχεραίνει περαιτέρω την
κατάσταση. Ποιο είναι το πραγµατικό σας σχέδιο για τη Θεσσα-
λία; Μόνο να µετατρέψετε την καταστροφή σε ευκαιρία µε την
ιδιωτικοποίηση του νερού από αυτούς τους Ολλανδούς που δεν
έχουν καµµία σχέση µε τα ζητήµατα που τους ζητάτε να διαχει-
ριστούν. Το µόνο σας ζήτηµα είναι να µετατρέψετε και το νερό
σε µία καινούργια κερδοφόρα επιχείρηση.

Για όλους αυτούς τους λόγους και καταψηφίζουµε την πολι-
τική σας και θεωρούµε ότι αυτό το οποίο έχει ανάγκη αυτή τη
στιγµή η χώρα και η κοινωνία είναι ένα µεγάλο λαϊκό µέτωπο σύγ-
κρουσης µε τη Δεξιά και τον νεοφιλελευθερισµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, για την οικονοµία στον χρόνο. 
Τώρα έχει τον λόγο από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ακτύπης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια προκειµένου να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που αφορά τον αγ-
ροτικό τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµασία του πρωτογενούς
τοµέα για τη χώρα είναι τόσο αυτονόητη που δεν χρειάζεται να
το τονίζουµε διαρκώς. Έχουµε αποδείξει έµπρακτα ως Κυβέρ-
νηση ότι στεκόµαστε δίπλα στους ανθρώπους του µόχθου, στους
αγρότες µας, στους κτηνοτρόφους µας, στους αλιείς µας, ακού-
γοντας τα αιτήµατά τους και αντιµετωπίζοντας δοµικά ζητήµατα
τα οποία σχετίζονται µε το κόστος παραγωγής. Όποτε χρει-
άστηκε, σε όποια δυσκολία ή καταστροφή ήµασταν εκεί να τα
αντιµετωπίσουµε. Θέλω να θυµίσω ότι στον αγροτικό τοµέα η Κυ-
βέρνηση έχει πρακτικά ικανοποιήσει τα δίκαια αιτήµατα των
αγροτών µας όπως αυτά κατατέθηκαν σε επαναλαµβανόµενες
συζητήσεις. Το τονίζω αυτό και από αυτό εδώ το Βήµα.

Η σηµασία του πρωτογενούς τοµέα είναι τεράστια για την Ελ-
λάδα µας γι’ αυτό θα πρέπει να κάνουµε ό,τι χρειαστεί για να
βοηθήσουµε τους αγρότες και τους παραγωγούς µας. Να µην
ξεχνάµε ότι ήταν αυτή η Κυβέρνηση η οποία προχώρησε σε πα-
ρεµβάσεις οι οποίες έχουν να κάνουν µε τη µείωση του κόστους
των λιπασµάτων, των ζωοτροφών, των φυτοφαρµάκων, την επι-
στροφή της προκαταβολής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο, αλλά και τη ρύθµιση των χρεών προς τη
ΔΕΗ των Τοπικών και Γενικών Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων. 

Μάλιστα, αν θελήσουµε να ανατρέξουµε από το 2019 που ανα-
λάβαµε µέχρι σήµερα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προ-
χώρησε σε µείωση της φορολογίας στους αγρότες µε δυνα-
τότητα για πρώτη φορά απαλλαγής από την καταβολή φόρου ει-
σοδήµατος κατά 50% των φορολογητέων κερδών. Θεσµοθέτηση
νέας φορολογικής κλίµακας για τα φυσικά πρόσωπα και τους
κατ’ επάγγελµα αγρότες µε συντελεστές που ξεκινούν από το
9% αντί για 22%. Χορήγηση εφάπαξ ενίσχυσης µε το 2% του τζί-
ρου για τις κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις. Μείωση του ΦΠΑ και
στα λιπάσµατα και στις ζωοτροφές από το 13% στο 6% και του
ΦΠΑ για αγορά αγροτικών µηχανηµάτων από το 24% στο 13%.
Δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να τα ξεχνάµε όλα αυτά.

Τώρα θέλω να σταθώ και στην ουσία του παρόντος νοµοσχε-
δίου το οποίο ενισχύει τη θέση των ελληνικών γεωργικών προ-
ϊόντων προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης, προστασίας
γεωγραφικής ένδειξης, εγγυηµένο παραδοσιακό ιδιότυπο προϊόν
και ιδιαίτερα στις ανταγωνιστικές ευρωπαϊκές αγορές, εξασφα-
λίζοντας την ποιότητα και την αυθεντικότητα των προϊόντων,
προστατεύοντας τα δικαιώµατα και τον κόπο των αγροτών µας,
ενώ εναρµονίζει και συµµορφώνει την εθνική νοµοθεσία µε τις
απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ερχόµαστε, λοιπόν, και
υποστηρίζουµε έµπρακτα τις οµάδες παραγωγών προϊόντων
ΠΟΠ και Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδειξης θεσπίζοντας
το ειδικό σύστηµα αναγνώρισης. 

Δεν µένουµε, όµως, µόνον εκεί. Το νοµοσχέδιο διασφαλίζει την
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αυθεντικότητα των προϊόντων, προστατεύει τους καταναλωτές,
αλλά και αντιµετωπίζει στη ρίζα το πρόβληµα του αθέµιτου αν-
ταγωνισµού. Απώτερος στόχος είναι η αποτροπή παραβάσεων
που υπονοµεύουν την εµπιστοσύνη των Ελλήνων και Ευρωπαίων
καταναλωτών στα ελληνικά προϊόντα. 

Πριν κλείσω, θέλω να σταθώ και σε κάποια άλλα σηµεία του
νοµοσχεδίου, όπως το γεγονός ότι ενισχύουµε το σύστηµα ελέγ-
χου του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», καθιστώντας το πιο αποτελεσµατικό,
ταχύτερο και διαφανές.

Στο παρόν νοµοθέτηµα προβλέπεται µια ενιαία επιτροπή για
όλες τις παραβάσεις, η οποία είναι υπεύθυνη για την εκτίµηση
και την επιβολή των προστίµων. Περιγράφεται αναλυτικά η δια-
δικασία εκτίµησης των προστίµων και το χρονοδιάγραµµα εφαρ-
µογής κάθε σταδίου και έτσι, ακολουθείται µια συγκεκριµένη
διαδικασία και αποφασίζεται αν επιβληθεί πρόστιµο όχι. Οι επι-
χειρήσεις έχουν δικαίωµα ειδικής διοικητικής προσφυγής. Η Γε-
νική Διεύθυνση Οικονοµικών του Υπουργείου παρακολουθεί την
υλοποίηση των αποφάσεων και την είσπραξη των προστίµων,
χωρίς να υπάρχουν παράθυρα και σκιές.

Κλείνοντας, τα προϊόντα προστατευόµενης ονοµασίας προ-
έλευσης, τα προϊόντα µε προστατευόµενη γεωγραφική ένδειξη
και τα εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα είναι σηµαν-
τικό τµήµα του οικονοµικού κεφαλαίου που δηµιουργεί ο πρωτο-
γενής τοµέας. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τα οικονοµικά οφέλη
της παραγωγής των προϊόντων αυτών τόσο σε τοπικό όσο και σε
εθνικό επίπεδο είναι για τη χώρα µας πολύ µεγάλα.

Χρέος µας, λοιπόν, είναι αυτές τις κατηγορίες προϊόντων να
τις θωρακίσουµε και αυτό κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς µας δεν λέει ότι τα προ-
βλήµατα του αγροτικού κόσµου θα λυθούν µε ένα µαγικό ραβδί.
Ναι, έχουµε δρόµο µπροστά µας, αλλά πρέπει να αναγνωρί-
σουµε ότι, ως Κυβέρνηση, προβήκαµε σε γενναίες µεταρρυθµί-
σεις, σε ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα και φυσικά, σε
µεγάλες στηρίξεις οπότε αυτό απαιτήθηκε. Το αύριο της πατρί-
δας είναι συνυφασµένο µε την ελληνική γη και δεν πρέπει ποτέ
να το ξεχάσουµε αυτό.

Οι Έλληνες µεγαλώσαµε, ενισχυθήκαµε, αναπτυχθήκαµε µε
την αξιοποίηση της γης και του πρωτογενούς τοµέα. Δεν το ξε-
χνάµε αυτό. Γι’ αυτό και προτεραιότητά µας είναι η διαρκής στή-
ριξη της ανταγωνιστικότητας του πρωτογενούς τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γιάννης Λο-
βέρδος. Ακολουθεί ο κ. Βαλτογιάννης.

Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο κύριος συνάδελφος, να ανακοι-
νώσω ότι ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό την Τρίτη 24 και Τετάρτη
25 Σεπτεµβρίου. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-

λύ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να σας συγχαρώ για την αυστηρή εφαρµογή

του Κανονισµού, όπως πρέπει να γίνεται, για να είναι οµαλές οι
διαδικασίες της Βουλής. Διότι εδώ, στη Βουλή των Ελλήνων, πρέ-
πει να γίνεται ο δηµοκρατικός διάλογος που χρήζει το πολίτευµά
µας.

Σήµερα είναι της Αγίας Σοφίας και των θυγατέρων της Πίστης,
Αγάπης και Ελπίδας. Δεν είναι µόνο µια θρησκευτική εορτή. Δεν
είναι µόνο ότι γιορτάζουν οι γυναίκες που φέρουν τα ονόµατα
αυτά. Είναι οι αξίες που κρύβονται πίσω από αυτά τα ονόµατα,
οι έννοιες και θα έλεγα ότι θα έπρεπε να είναι η γιορτή της Βου-
λής αυτή η γιορτή, γιατί χρειαζόµαστε όλοι µας και σοφία και
αγάπη και πίστη και ελπίδα.

Με αυτό στο µυαλό, θέλω να τονίσω ότι σήµερα είµαι ευχαρι-
στηµένος, διότι µε αφορµή ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης, συζητούµε ένα συγκεκριµένο θέµα και όχι
όλη την αγροτική πολιτική. Αφορά στην προστασία των προϊόν-
των ειδικής σήµανσης και των προϊόντων προέλευσης και την
προστασία και των παραγωγών, αλλά και των καταναλωτών από
αθέµιτες χρήσεις και παραβάσεις της νοµοθεσίας. Το ανέλυσε
πάρα πολύ καλά ο εισηγητής µας, ο κ. Στύλιος και όπως πολύ
σωστά είπε και ο Υπουργός, ο κ. Τσιάρας, αυτό το νοµοσχέδιο
είναι η εφαρµογή ενός ευρωπαϊκού κανονισµού του 2024.

Με αφορµή, όµως, αυτό το νοµοσχέδιο εγγράφηκαν να µιλή-
σουν περίπου σαράντα Βουλευτές, εκ των οποίων οι είκοσι ένας
είναι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και πρέπει να το επιση-
µάνω αυτό ως θετικό, γιατί µαζί µε τους Βουλευτές αυτούς, τους
Υπουργούς, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, τους πολι-
τικούς Αρχηγούς, ο αριθµός των οµιλητών σήµερα στη Βουλή
ξεπερνάει τους εξήντα, κάτι που σηµαίνει ότι τουλάχιστον το ένα
πέµπτο των Βουλευτών σήµερα θα µιλήσει. Θετικό! Μακάρι να
ήταν και περισσότεροι! Αυτός είναι ο σκοπός όλων µας, να µι-
λούν όσο το δυνατόν περισσότεροι Βουλευτές, ακόµη και αν
λένε πράγµατα µε τα οποία διαφωνώ, πράγµατα τα οποία θεωρώ
ακραία.

Άκουσα, ας πούµε, µια φράση του σεβαστού Προέδρου της
Νίκης, του κ. Νατσιού, που είπε ότι εµείς, στη Νέα Δηµοκρατία,
είµαστε το σάπιο και εκείνος εκπροσωπεί το φρέσκο και το δρο-
σερό. Εντάξει, ο καθένας έχει την άποψή του. Δέχοµαι ό,τι και
αν πείτε, φτάνει να µιλάτε στη Βουλή, γιατί η Βουλή είναι πάνω
από όλα, πάνω από τα τηλεοπτικά πάνελς και πάνω από τα σό-
σιαλ µίντια.

Διατρέχοντας τον κατάλογο των οµιλητών, διαπίστωσα ότι
είµαι ο µόνος Βουλευτής Αθηνών που ενεγράφη για να µιλήσει.
Δεν το κάνω, επειδή µιλάω σε όλα τα νοµοσχέδια. Θα έπρεπε,
κατά τη γνώµη µου, να µιλήσουν και άλλοι Βουλευτές Αθηνών,
διότι το θέµα του αγροτικού τοµέα, παρ’ όλο που στη δική µου
περιφέρεια δεν έχουµε αγρότες και δεν έχουµε αγροτική παρα-
γωγή, αφορά ολόκληρη την Ελλάδα. Είναι µείζονος σηµασίας για
την Ελλάδα.

Για µας, στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αντίθετα
από ό,τι υποστηρίζεται από κάποιους, η προστασία και η ανά-
πτυξη του αγροτικού τοµέα είναι πρώτης προτεραιότητος. Δεν
είναι δεύτερης, είναι πρώτης προτεραιότητος. Και σε αυτή την
προσπάθεια θα συνεχίσουµε.

Άκουσα να λένε διάφοροι για τα λάθη που έχουν γίνει στην
αγροτική πολιτική. Πράγµατι, έχουν γίνει πολλά. Έχουν γίνει
πολλά και διαχρονικά.

Άκουσα -και σε αυτό συµφωνώ- τον αγαπητό εκπρόσωπο του
ΚΚΕ, µε τον οποίο µπορεί να διαφωνώ, αλλά σέβοµαι πάντα την
άποψή του, τον κ. Καραθανασόπουλο, να λέει για τον µικρό κλή-
ρο. Πράγµατι, ο µικρός κλήρος είναι µια από τις αιτίες διαχρο-
νικά στη χώρα µας που δεν έχουµε την αγροτική παραγωγή που
θα θέλαµε.

Άκουσα, επίσης, να λένε και για τις επιδοτήσεις. Οι επιδοτή-
σεις µετά το 1981 έφεραν πολλά καλά στον αγροτικό τοµέα.
Έφεραν, όµως και κακά. Έφεραν και δεινά. Επαναπαυθήκαµε
στις επιδοτήσεις και τώρα που έχει αλλάξει η Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική, βλέπουµε τα λάθη που έχουν γίνει από το 1981 και µετά.
Αυτά πρέπει να τα διορθώσουµε και προσπάθεια κάνει και το
Υπουργείο. Δεν µπορεί να τα κάνει όλα το Υπουργείο, δεν µπορεί
να τα κάνει όλα η Κυβέρνηση.

Σε µια ελεύθερη οικονοµία, σε µια Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία
δεν έχει σύνορα και δεν πρέπει να έχει σύνορα -κάτι που φαίνεται
ότι το έχουν ξεχάσει οι φίλοι µας, οι Γερµανοί, τις τελευταίες ηµέ-
ρες- δεν µπορεί να έχουµε µόνο την Κυβέρνηση να νοµοθετεί ή
να επιβάλλει. Πρέπει να έχουµε και τη συµµετοχή όλης της κοι-
νωνίας και ιδίως, των αγροτών.

Οι αγρότες έχουν αιτήµατα. Πάντα είχαν αιτήµατα, πάντα θα
έχουν, όπως κάθε επαγγελµατική τάξη. Και εµείς αγαπάµε τους
αγρότες και θέλουµε να τους βοηθήσουµε και τα µέτρα που
εξαγγέλθηκαν από τον Πρωθυπουργό στη Θεσσαλονίκη προς
αυτή την κατεύθυνση είναι. Είναι αρκετά; Όχι. Χρειάζονται πε-
ρισσότερα; Ενδεχοµένως, ναι. Υπάρχουν οι δυνατότητες να δο-
θούν περισσότερα; Δεν το ξέρω. Ελπίζω να υπάρχουν και στην
πορεία να βρεθούν και άλλοι τρόποι για να ενισχύσουµε προς
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αυτή την κατεύθυνση.
Από εκεί και πέρα, όµως, τα διαρθρωτικά προβλήµατα του

αγροτικού τοµέα, όπως είναι ο µικρός αγροτικός κλήρος, ο
οποίος όντως δεν αποδίδει την παραγωγή που θα έπρεπε, είναι
προβλήµατα που πρέπει να λυθούν.

Ο κ. Καραθανασόπουλος, µολονότι εντόπισε το πρόβληµα,
έχει τη δική του αντίληψη, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Σεβα-
στή.

Θα έλεγα, όµως, αγαπητέ κύριε Καραθανασόπουλε, το εξής.
Μιλήσατε πάλι για συµφέροντα καπιταλιστικά κ.λπ.. Ξέρετε κά-
ποιον µεγάλο καπιταλιστή ο οποίος ασχολείται µε την παραγωγή
γεωργικών προϊόντων; Εγώ ξέρω τον Έλον Μασκ, τον Στιβ
Τζοµπς και έναν σωρό άλλους οι οποίοι ασχολούνται µε την τε-
χνολογία, δεν ασχολούνται µε την αγροτική παραγωγή. Η αγρο-
τική παραγωγή ήταν στον Μεσαίωνα. Τότε υπήρχαν οι φεου-
δάρχες, οι τσιφλικάδες. Έχουµε φύγει από εκείνη την εποχή και
έχουµε φύγει και οριστικά από εκείνη την εποχή.

Αναφερθήκατε, επίσης, σε κάτι που οµολογώ ότι δεν το κατά-
λαβα για την προστασία των εργατών γης. Ξέρετε πολλούς Έλ-
ληνες που είναι εργάτες γης; Διότι, αν τους ξέρετε, να τους
φέρετε, γιατί δεν υπάρχουν, µε αποτέλεσµα αν υποχρεωνόµαστε
να φέρνουµε από το εξωτερικό εργάτες γης, κάτι το οποίο, κατά
τη γνώµη µου, είναι λάθος. Γι’ αυτό, νοµίζω ότι είναι άλλης νοο-
τροπίας και άλλης αντίληψης τα πράγµατα, αλλά είναι θεµιτό.
Έχετε την άποψή σας, έχω την άποψή µου.

Εγώ, επειδή σέβοµαι απόλυτα τον Κανονισµό, αγαπητέ κύριε
Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Καλό σας απόγευµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βαλτογιάννης, ο Ανεξάρτητος Βου-

λευτής. Θα ακολουθήσει ο κ. Χαρακόπουλος, η κ. Οικονόµου και
ο κ. Πουλάς και στη συνέχεια, θα µιλήσει ο Υφυπουργός, ο κ.
Σταµενίτης.

Κύριε Βαλτογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω όλους και να ευχηθώ

καλή και δηµιουργική χρονιά να έχουµε.
Σήµερα θα ψηφιστεί ένα νοµοσχέδιο που υποτίθεται ότι θα θω-

ρακίσει τον πρωτογενή τοµέα και τα προϊόντα προστατευόµενης
ονοµασίας προέλευσης, ΠΟΠ, στην πραγµατικότητα προσθέτει
βάρη και επιβαρύνει τους παραγωγούς. Αντί να στηρίξει ουσια-
στικά τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο, η Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη για άλλη µια φορά αποδεικνύει ότι ενδιαφέρεται µόνο
για τη βιτρίνα και τη γραφειοκρατία. Οι µικροπαραγωγοί εξαφα-
νίζονται και η ελληνική γη περνάει στα χέρια µεγαλοεπενδυτών.

Κύριε Υπουργέ, όταν µιλάµε για ΠΟΠ προϊόντα το πρώτο που
πρέπει να αναλογιστούµε είναι αν υπάρχει παραγωγή. Σήµερα
θα έπρεπε να φέρετε ένα νοµοσχέδιο µε ξεκάθαρο µήνυµα: Ούτε
ένα στρέµµα ακαλλιέργητο το 2025. Γιατί ο µισός κάµπος είναι
ακαλλιέργητος. Και γιατί, κύριε Υπουργέ, είναι ακαλλιέργητος ο
κάµπος; Είναι γιατί µε τις πολιτικές σας έχετε εξαφανίσει καλ-
λιέργειες που στήριζαν την οικονοµία της χώρας και των τοπικών
κοινωνιών. Καπνός, τεύτλα, ρύζι, καλαµπόκι, σιτάρι, βαµβάκι,
όλες αυτές τις καλλιέργειες τις καταργήσατε.

Ποιο είναι το επόµενο θύµα; Είναι τα φασόλια της Καστοριάς
και η κτηνοτροφία. Η καταστροφή της κτηνοτροφίας είναι γεγο-
νός, µε την πανώλη που έφτασε από ευρωπαϊκές χώρες. Αυτό τι
σηµαίνει; Ότι κάποιοι στο κράτος δεν έκαναν σωστά τη δουλειά
τους. Αλήθεια, οι υπηρεσίες που ευθύνονται, συνεχίζουν και λει-
τουργούν κανονικά; Και αυτοί που τη στελεχώνουν, παραµένουν
ατιµώρητοι στις θέσεις τους;

Στην Αιτωλοακαρνανία, όπου γνωρίζω την κατάσταση, οι κτη-
νοτρόφοι έχουν ήδη καταστραφεί. Δεν είναι µόνο αυτοί που έχα-
σαν τα ζώα τους, αλλά και εκείνοι που βρίσκονται σε καραντίνα.
Δεν µπορούν να πουλήσουν το κρέας και το γάλα. Ποια αποζη-
µίωση θα τους δοθεί; Και το πιο σηµαντικό, πόσο άµεσα θα απο-
ζηµιωθούν; Η πανώλη αποτελεί ένα ακόµα παράδειγµα της
αποτυχίας αυτής της Κυβέρνησης να διαχειριστεί κρίσεις στον
πρωτογενή τοµέα. Ενώ τα κρούσµατα αυξάνονται, οι κτηνοτρό-
φοι περιµένουν µάταια βοήθεια και η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για

µέτρα που δεν επαρκούν ούτε για τις βασικές ανάγκες. Νωρίτερα
άκουσα τον κύριο Υπουργό που είχε µια διαφωνία µε τον ΣΥΡΙΖΑ,
ποιος λειτουργάει καλύτερα τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Λοιπόν, οι µικροµε-
σαίοι αγρότες λένε ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ και ο ΕΛΓΑ είναι τα καλύτερα
εκλογικά κέντρα της κάθε κυβερνήσεως.

Και ένα τελευταίο, γιατί γίνεται πολύς ντόρος τελευταία µε τον
Αχελώο. Να ξέρει η Κυβέρνηση και οι εργολάβοι της ότι οι Αιτω-
λοακαρνάνες θα τους χαλάσουν τα σχέδιά τους. Κάτω τα χέρια
από τον Αχελώο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Βουλευ-

τών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα τον λόγο για να υποστη-

ρίξω την προσπάθεια του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης για
τη θωράκιση της πιστοποίησης των αγροτοκτηνοτροφικών µας
προϊόντων και µε την ευκαιρία να θέσω και τρία επίκαιρα ζητή-
µατα που χρήζουν απαντήσεων.

Πιστεύω ότι όλοι µας συµφωνούµε πως το µεγάλο στοίχηµα
για την πρωτογενή παραγωγή της χώρας είναι η υψηλή ποιότητα
µε στόχο την εξωστρέφεια, τις διεθνείς αγορές, που θα επιστρέ-
φουν προστιθέµενη αξία σε όλη την αλυσίδα της παραγωγής.

Τα προϊόντα προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης, ΠΟΠ,
προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης, ΠΓΕ και εγγυηµένα
παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα, ΕΠΙΠ, είναι η αιχµή του δόρα-
τος σε αυτήν την προσπάθεια και οφείλουµε να διασφαλίσουµε
θεσµικά, αλλά και πρακτικά την ποιότητά τους. Το νοµοσχέδιο
συµβάλλει στη θεσµική θωράκισή τους µε διατάξεις που ενι-
σχύουν το πλέγµα προστασίας της ποιότητάς τους, πέρα από
την εναρµόνιση µε την κοινοτική νοµοθεσία καθώς µπαίνουν κα-
νόνες και γίνονται πιο συγκεκριµένα τα βήµατα για την πιστοποί-
ηση των προϊόντων.

Επιπλέον, σηµαντικός είναι ο ελεγκτικός ρόλος του ΕΛΓΟ,
αφού η γάγγραινα των ελληνοποιήσεων, όπως είδαµε στο πα-
ρελθόν, µπορεί να αποτελέσει τροχοπέδη στο όλο εγχείρηµα των
ΠΟΠ. Η πάταξη αυτής της γάγγραινας είναι πάγιο αίτηµα των αν-
θρώπων της υπαίθρου που αγωνίζονται νυχθηµερόν για να πα-
ράξουν προϊόντα µε ποιότητα και να κερδίσουν από την προ-
στιθέµενη αξία που αυτή µπορεί να φέρει. Γι’ αυτό θεωρώ ως
απαραίτητο συµπληρωµατικό µέτρο την ενδυνάµωση των ελεγ-
κτικών αρχών του ΕΛΓΟ µε προσωπικό, αλλά και κατάλληλα
µέσα, για να µπορεί να επιτελεί αποτελεσµατικά το έργο του.

Δεν έχει, όµως, νόηµα να προσπαθούµε να παράγουµε ποι-
ότητα αν δεν µπορούµε να καρπωθούµε την υπεραξία της. Νο-
µίζω, κύριε Υφυπουργέ, είµαστε πρωταθλητές σε αναγνωρίσεις
ΠΟΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αρκεί, όµως, µόνο η αναγνώριση
ενός προϊόντος ως ΠΟΠ για να κερδίσει ο παραγωγός; Αναγνω-
ρίσαµε εδώ και χρόνια το αρνάκι και το κατσικάκι Ελασσόνας ως
ΠΟΠ. Είχε τα αναµενόµενα αποτελέσµατα για τον παραγωγό;
Όσο καλά, όσο ποιοτικά κι αν είναι τα προϊόντα µας, αν δεν υπάρ-
χει συγκεκριµένη στρατηγική προώθησης των πιστοποιηµένων
προϊόντων, τότε η πιστοποίηση είναι δώρον άδωρον.

Κύριε Υπουργέ, ήχησαν άσχηµα στα αυτιά των πολιτών οι επώ-
νυµες καταγγελίες του πρώην προέδρου του ΕΛΓΟ για τον προ-
κάτοχό σας. Ευελπιστούµε όλοι η υπόθεση αυτή να τύχει της
ενδεδειγµένης διερεύνησης, ώστε αν υπάρχει φωτιά εκτός από
καπνό, να γίνουν τα δέοντα, άλλως να φύγουν οι σκιές από τον
οργανισµό και αυτός να κάνει µια νέα αρχή. Όπως επίσης πρέπει
να υπάρξουν απαντήσεις στην καταγγελία που είδε το φως της
δηµοσιότητας στον ιστότοπο «in.gr» µε τίτλο «Οσµή σκανδάλου
στο ΥΠΑΑΤ εις βάρος ελαιοπαραγωγών», που κάνει λόγο για 10,3
εκατοµµύρια ευρώ που έχουν χαθεί µέσω περίεργων χειρισµών
του Υπουργείου -όχι επί των ηµερών σας- εις βάρος ελαιοπαρα-
γωγών, ενώ βρίσκονται συνολικά άλλα 14,5 εκατοµµύρια ευρώ
στον αέρα από κοινοτικές ενισχύσεις, εξαιτίας -όπως σηµειώνε-
ται- της προκλητικής ολιγωρίας ορισµένων υψηλά ιστάµενων στο
Υπουργείο σας. Δεν ξέρω αν έχει ήδη επιληφθεί της υπόθεσης η
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δικαιοσύνη, αλλά νοµίζω ότι οι αγρότες που αγωνιούν αν θα λά-
βουν έγκαιρα τις κοινοτικές ενισχύσεις τον Οκτώβριο, δικαιούν-
ται µιας απάντησης.

Καταθέτω το σχετικό δηµοσίευµα στα Πρακτικά, δηµοσίευµα
της 12ης Σεπτεµβρίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το δεύτερο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, που θα ήθελα να θέσω
αφορά τα φωτοβολταϊκά, αν και δεν είναι µόνο δική σας αρµο-
διότητας. Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα µε την τοποθέτησή τους
σε γη υψηλής παραγωγικότητας. Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι στο
πλαίσιο της λεγόµενης πράσινης µετάβασης είναι επιβεβληµένη
η χρήση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Ωστόσο, µε δεδοµένη
την ανάγκη στοιχειώδους αυτάρκειας σε τρόφιµα, θεσπίστηκε
ως ανώτατο όριο τοποθέτησης ΑΠΕ σε γη υψηλής παραγωγικό-
τητας το 1%. Στη Θεσσαλία όπου έχουµε και έντονες αντιδρά-
σεις κτηνοτρόφων για συρρίκνωση των βοσκοτόπων, σύµφωνα
µε επίσηµα στοιχεία που είδαν το φως της δηµοσιότητας από τον
Περιφερειάρχη κ. Δηµήτρη Κουρέτα που ζητά κοινό µέτωπο για
τα φωτοβολταϊκά, καλύφθηκε το επιτρεπόµενο όριο. Καταθέτω
το σχετικό δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» της Λάρι-
σας στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συγκεκριµένα έχει δοθεί άδεια σε τριακόσιες εβδοµήντα τέσ-
σερις χιλιάδες στρέµµατα που αποτελούν το 8,4% της καλλιερ-
γήσιµης γης στον κάµπο. Το 1% της καλλιεργήσιµης γης της
Θεσσαλίας αντιστοιχεί σε σαράντα τέσσερις χιλιάδες στρέµµατα
και ήδη έχουν εγκατασταθεί φωτοβολταϊκά σε σαράντα χιλιάδες
στρέµµατα. Έχει, δηλαδή, σχεδόν εξαντληθεί το επιτρεπόµενο
όριο.

Το επόµενο ερώτηµα, λοιπόν, είναι το εξής: Τα υπόλοιπα τρια-
κόσιες τριάντα τέσσερις χιλιάδες στρέµµατα βρίσκονται σε καλ-
λιεργήσιµη γη; Αν ναι, θα επιληφθεί εισαγγελέας για το µεγα-
λύτερο σκάνδαλο στη Θεσσαλία σύµφωνα µε δηµοσίευµα στην
ιστοσελίδα «larissapress»; Καταθέτω το σχετικό δηµοσίευµα στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ολοκληρώνω, κύριε Υπουργέ, µε µια αναφορά στην αλ-
λαγή κανονισµού του ΕΛΓΑ, ώστε αγρότες και κτηνοτρόφοι να
µπορούν να αποζηµιώνονται για ζηµιές που σήµερα δεν ασφαλί-
ζονται.

Όλοι οι προκάτοχοί σας, από τον κ. Βορίδη µέχρι τον αποπεµ-
φέντα κ. Αυγενάκη, εξήγγειλαν την αλλαγή του κανονισµού του
ΕΛΓΑ µετακινώντας κάθε φορά την ηµεροµηνία αναθεώρησης
του κανονισµού. Πέντε χρόνια µετά οι Υπουργοί που επαγγέλ-
λονται την αλλαγή του κανονισµού αλλάζουν, αλλά ο ΕΛΓΑ πα-
ραµένει ίδιος και απαράλλακτος. Τι τελικά συµβαίνει; Υπάρχει
αναλογιστική µελέτη για τη βιωσιµότητα του ΕΛΓΑ µε νέους
ασφαλιζόµενους κινδύνους; Θα είναι προαιρετική ή υποχρεωτική
η ασφάλιση για το σύνολο των ασφαλιστικών κινδύνων; Θα είναι
δυσβάσταχτα τα ασφάλιστρα για τους αγρότες, ακόµη και αν
υπάρχει επιδότηση του ασφαλίστρου από τα ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα;

Πέντε χρόνια µετά οι αγρότες δικαιούνται καθαρές απαντή-
σεις. Αν υπάρχει υπαναχώρηση στις αρχικές εξαγγελίες είναι έν-
τιµο να κατατεθούν στους αγρότες οι λόγοι. Αλλιώς ας έρθει
επιτέλους στη Βουλή η πολυεξαγγελθείσα αλλαγή του κανονι-
σµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κυρία Οικονόµου, µήπως θέλετε να προηγηθεί ο κ. Πουλάς και

να µιλήσετε αµέσως µετά εσείς; Και µετά ο κύριος Υφυπουργός.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πουλά, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα εδώ στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο για τις διαδικασίες ελέγ-
χου, τα διοικητικά µέτρα και τις κυρώσεις στον τοµέα των γεωρ-
γικών προϊόντων και τροφίµων, των προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ και
ΕΠΙΠ.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε έναν βαρύγδουπο τίτλο,
χωρίς όµως να υποστηρίζεται από το περιεχόµενό του. Κάνετε
πάλι µια πρόχειρη, αποσπασµατική προσπάθεια για τον έλεγχο
και την προστασία των προϊόντων της χώρας που τελικά ευνοεί
την ασυδοσία, την αλληλοεπικάλυψη αρµοδιοτήτων, τη γραφει-
οκρατία και την αναποτελεσµατικότητα. Αντί να αυστηροποι-
ήσετε τους ελέγχους και τα πρόστιµα και να δηµοσιοποιείτε τα
στοιχεία των παραβατών, εσείς κάνετε ακριβώς το αντίθετο. Ποια
προστασία λοιπόν παρέχετε σε αυτά τα προϊόντα; Ποιον εµπαί-
ζετε; 

Για άλλη µια φορά αποδεικνύεστε ανεπαρκείς απέναντι στις
τρέχουσες ανάγκες του πρωτογενούς τοµέα της χώρας και µά-
λιστα σε µια πολύ δύσκολη περίοδο για τους αγρότες µας, που
τολµώ να πω ότι είναι η δυσκολότερη των τελευταίων ετών µε
ευθύνη της Κυβέρνησής σας.

Δεν έχετε όραµα και κανένα σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα
της χώρας και αυτό φαίνεται ξεκάθαρα από το γεγονός ότι το
νοµοθετικό έργο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µετά
από πέντε χρόνια και περισσότερο της κυβερνητικής σας θητείας
είναι φτωχό και απολύτως αναντίστοιχο µε τις προσδοκίες των
καιρών και των αγροτών.

Κύριε Υπουργέ, οι αποτελεσµατικοί έλεγχοι των προϊόντων θα
πρέπει να διενεργούνται από έναν ενιαίο φορέα που θα είναι πλή-
ρως στελεχωµένος και θα έχει την ευθύνη της διαδικασίας από
την αρχή µέχρι το τέλος, όχι όπως στην περίπτωση του παρόντος
νοµοσχεδίου που ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», µε το λιγοστό προσω-
πικό του, θα διενεργεί ελέγχους και τα πρόστιµα θα τα επιβάλλει
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και µάλιστα µε µεγάλη κα-
θυστέρηση. Θεωρώ ότι είναι µια διαδικασία που θα έχει αµφί-
βολα αποτελέσµατα.

Απορίας άξιο είναι το γεγονός ότι από το νοµοσχέδιο εξαι-
ρούνται τα αλκοολούχα ποτά και ο οίνος, γεγονός που έχει προ-
καλέσει αντιδράσεις στον κλάδο του αµπελοοινικού τοµέα. Τα
προϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ είναι πολύ σηµαντικά για τη χώρα
µας και πρέπει µε κάθε τρόπο να τα προστατεύσουµε, γι’ αυτόν
τον λόγο οι έλεγχοι θα πρέπει να είναι πολύ πιο αυστηροί, όπως
και πολύ αυστηρά θα πρέπει να είναι τα πρόστιµα τα οποία θα
πρέπει να δηµοσιοποιούνται.

Παράγουµε εξαιρετικά προϊόντα µε ιδιαίτερα πλεονεκτήµατα
και ποιοτικά χαρακτηριστικά χάρη στον µόχθο των αγροτών µας.
Παράγουµε προϊόντα µε εξαιρετική απήχηση τόσο στους εγχώ-
ριους καταναλωτές, όσο και στο εξωτερικό και οφείλουµε να δια-
σφαλίσουµε αυτή τη διαδικασία παραγωγής και την ποιότητα
προς όφελος τόσο των αγροτών, όσο και των καταναλωτών.

Πρέπει να υπάρχει εµπιστοσύνη από την πλευρά των κατανα-
λωτών για την αξιοπιστία της παραγωγής αυτών των προϊόντων
προκειµένου να υπάρχει κατανάλωση.

Πριν από µόλις ενάµιση χρόνο φέρατε ένα νοµοσχέδιο για την
οργάνωση και τη λειτουργία του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», όπου σας
είχαµε τότε τονίσει χαρακτηριστικά ότι το προσωπικό για τους
ελέγχους δεν επαρκεί. Πολλά κρίσιµα ζητήµατα τα παραπέµπατε
σε έναν εσωτερικό κανονισµό. Σας ερωτώ, έχουν επιλυθεί αυτά
τα ζητήµατα; Ποια είναι η κατάσταση του προσωπικού αυτή τη
στιγµή στον οργανισµό; Πόσοι υπηρετούν; Σε ποιες θέσεις; Σε
ποιες ειδικότητες; Και ποιες ελλείψεις υπάρχουν; Αυτά είναι κρί-
σιµα ερωτήµατα, τα οποία πρέπει να απαντηθούν, εκτός και αν
ο στόχος σας είναι να παραδώσετε το έργο αυτών των ελέγχων
σε ιδιώτες, όπως κάνετε όλο το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, η ανασφάλεια και η αβεβαιότητα που
βιώνουν οι αγρότες από την πολιτική σας είναι διάχυτη στην ελ-
ληνική ύπαιθρο, η οποία αν δεν ληφθούν τα κατάλληλα µέτρα,
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πολύ σύντοµα θα εγκαταλειφθεί πλήρως. Το κόστος παραγωγής
και ενέργειας για τους αγρότες είναι δυσθεώρητο και πλέον απα-
γορευτικό για να συνεχίσουν να καλλιεργούν. Η ψαλίδα των
τιµών από το χωράφι στο ράφι αυξήθηκε, επιβαρύνοντας τους
καταναλωτές και επιστρέφοντας ψίχουλα στους παραγωγούς.

Τα κάνατε θάλασσα µε τη νέα ΚΑΠ, τις συνδεδεµένες ενισχύ-
σεις, αλλά και τη λειτουργία του ΟΠΕΚΕΠΕ, ο οποίος έχει χάσει
πλήρως την αξιοπιστία του και µάλιστα τέθηκε υπό επιτήρηση.
Έχουµε φτάσει Σεπτέµβρη µήνα και για πρώτη φορά στα χρο-
νικά δεν έχουν ολοκληρωθεί οι δηλώσεις του ΟΣΔΕ. Επιτέλους,
πείτε την αλήθεια στους αγρότες για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Τι συµβαί-
νει; Δεν προχωρήσατε στην αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ
που πια δεν ανταποκρίνεται στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρί-
σης και στις ζηµιές που αυτή προκαλεί. Ακόµη περιµένουµε το
νοµοσχέδιο που πέντε Υπουργοί που έχουν περάσει εξαγγέλ-
λουν ότι θα το φέρουν στη Βουλή και ακόµα δεν έχει έρθει.  

Οι ολιγωρίες σας στο θέµα των παράνοµων ελληνοποιήσεων,
που είναι από τα βασικά προβλήµατα που ταλαιπωρούν την ελ-
ληνική κτηνοτροφία, αλλά και τους καταναλωτές, µας έφερε αν-
τιµέτωπους µε τον εφιάλτη της πανώλης που παραµένει και
συνεχώς από δηµοσιεύµατα βλέπουµε ότι πιθανόν εξαπλώνεται
στη χώρα και έχει φέρει τους κτηνοτρόφους σε απόγνωση. 

Δεν έχουν προχωρήσει τα αρδευτικά έργα στη χώρα µε την
ταχύτητα που πρέπει. Το νερό γίνεται όλο πιο ακριβό και πιο δυ-
σεύρετο. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο Ανάβαλος στην Αρ-
γολίδα, ένα έργο το οποίο παραµένει ηµιτελές εδώ και σαράντα
χρόνια. Οι αγρότες της Αργολίδας, εκτός από τα προβλήµατα
του κόστους παραγωγής και ενέργειας και της λειψυδρίας, έρ-
χονται αντιµέτωποι και µε τις ολιγωρίες της κυβερνητικής σας
πολιτικής. Ακόµη περιµένουν την κοινοποίηση των ενστάσεων για
τις ζηµιές στα εσπεριδοειδή από τον παγετό του Ιανουαρίου του
2022. Αντιµετωπίζουν καθηµερινά καταστροφές στις καλλιέρ-
γειες τους, όπως είναι το πρόβληµα της τριστέτσας, όπως είναι
το πρόβληµα µε τις ακρίδες, όπως είναι το πρόβληµα µε τους
αγριόχοιρους. Και, ενώ περιµένουν να αντιµετωπιστεί ειδικά το
πρόβληµα της τριστέτσας και σας λέµε ότι θα πρέπει να υιοθε-
τήσετε µια ολιστική λύση και µια γενναία στοχευµένη αναδιάρ-
θρωση της καλλιέργειας του πορτοκαλιού της Αργολίδας, εσείς
δεν πράττετε τίποτα. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω πως οι αγρότες
δεν αντέχουν άλλο την πολιτική σας. Αντί να στηρίξετε τον πρω-
τογενή τοµέα ως βασικό πυλώνα της ελληνικής οικονοµίας, εσείς
τον ρίχνετε στον καιάδα και οδηγείτε τους αγρότες σε απόγνωση
και την ελληνική ύπαιθρο σε ερηµοποίηση. Σε αυτόν, λοιπόν, τον
δρόµο που έχετε πάρει, το ΠΑΣΟΚ θα βρίσκεται συνεχώς απέ-
ναντί σας και δεν θα σας ακολουθήσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

ευχαριστούµε πολύ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Οικονόµου. Παρα-

καλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριά-

κου Μητσοτάκη αποδεικνύει καθηµερινά ότι συνεχίζει να βρίσκε-
ται δίπλα στους Έλληνες αγρότες. Θυµίζω την οριστική
κατάργηση -πριν από λίγες ηµέρες ανακοινώθηκε στη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης- του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγρο-
τικό πετρέλαιο, ενός φόρου για τον οποίον η Νέα Δηµοκρατία
είχε δηµιουργήσει ειδικό µηχανισµό ετήσιας επιστροφής του σε
όλους τους παραγωγούς µας και πρόσφατα θεσµοθέτησε τη µό-
νιµη απαλλαγή τους. 

Πρόκειται για µια έµµεση οικονοµική ενίσχυση της πρωτογε-
νούς παραγωγής, ύψους 83 εκατοµµυρίων ευρώ κατ’ έτος, την
οποία θυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε καταργήσει το 2016 κι εµείς την
επαναφέραµε ως Κυβέρνηση. Μια σηµαντική οικονοµική ενί-
σχυση, την οποία πλέον καθιστούµε µόνιµη για όλους τους Έλ-
ληνες αγρότες. 

Κύριε Υπουργέ, η ποιότητα των αγροτικών προϊόντων και γε-
νικότερα των τροφίµων που παράγει ο ελληνικός αγροδιατροφι-
κός τοµέας είναι το µεγάλο ανταγωνιστικό του πλεονέκτηµα. Ως

χώρα έχουµε κάνει µεγάλα άλµατα στους τοµείς της πιστοποί-
ησης, διαπίστευσης και ελέγχου ποιότητας, όχι µόνο των πρώτων
υλών που παράγουν οι Έλληνες γεωργοί και κτηνοτρόφοι, αλλά
και στη βιοµηχανία τροφίµων όπου τα ελληνικά προϊόντα διακρί-
νονται διεθνώς για την ποιότητα και για τον ιδιαίτερο χαρακτήρα
τους. Η εξαιρετική αυτή παρουσία της χώρας µας και στον ευ-
ρωπαϊκό, αλλά και στον παγκόσµιο πλέον αγροδιατροφικό τοµέα
είναι φυσικά αποτέλεσµα της σκληρής δουλειάς των παραγωγών
µας. 

Ταυτόχρονα όµως, στηρίχτηκε θεσµικά από το ισχύον σύ-
στηµα προστατευόµενων ονοµασιών προέλευσης, ΠΟΠ, προστα-
τευόµενων γεωγραφικών ενδείξεων και εγγυηµένων παραδοσια-
κών ιδιότυπων προϊόντων. Πρόκειται για τα γνωστά µας προϊόντα
ΠΟΠ, όπου η ιδιαίτερη πατρίδα µου η Ευρυτανία έχει αξιοσηµεί-
ωτη παρουσία µε εκλεκτά προϊόντα, όπως είναι τα τυριά, το τσα-
λαφούτι, η φέτα και η τοπική κεφαλογραβιέρα. Ξεχωριστά
προϊόντα που έχουν βάλει τον νοµό µας στον χάρτη διεθνώς και
ανοίγουν νέες προοπτικές για τους παραγωγούς µας και τους
κτηνοτρόφους µας. 

Στην ίδια κατεύθυνση µε περισσότερο ευέλικτο τρόπο µας επι-
τρέπουν να κινηθούµε πέραν των ΠΟΠ και οι προστατευόµενες
γεωγραφικές ενδείξεις, αλλά και τα λεγόµενα εγγυηµένα παρα-
δοσιακά ιδιότυπα προϊόντα. 

Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικός εδώ ο ρόλος του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» ως οργανισµού ελέγχου και πιστοποίησης αγροτι-
κών προϊόντων. Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να ενισχύσει όχι
µόνο τους υπάρχοντες ελεγκτικούς µηχανισµούς, αλλά και τις
επιβαλλόµενες διοικητικές κυρώσεις σε περιπτώσεις παραβά-
σεων της εθνικής και κοινοτικής νοµοθεσίας. 

Θέλω σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, να κάνω µια σύντοµη
αναφορά στα κτηνοτροφικά και ιδιαίτερα στα γαλακτοκοµικά
προϊόντα µας από τα οποία προέρχονται και τα εξαιρετικά τυριά
ΠΟΠ τα οποία σας προανέφερα. Είναι σηµαντικό λοιπόν, για
τους παραγωγούς µας να λειτουργεί όχι µόνο ένα αποτελεσµα-
τικό σύστηµα πιστοποίησης της ποιότητάς τους, αλλά και ένας
αποτελεσµατικός κρατικός µηχανισµός καταπολέµησης του φαι-
νοµένου των περίφηµων ελληνοποιήσεων των εισαγόµενων κτη-
νοτροφικών προϊόντων που όπως γνωρίζετε πλήττουν καίρια τη
φήµη της ελληνικής γαλακτοκοµίας και των προϊόντων της. 

Αναµφίβολα πρόκειται για ένα σύνθετο θέµα στο οποίο συναρ-
µόδια είναι τόσο το Υπουργείο Οικονοµικών από την πλευρά των
τελωνειακών ελέγχων όσο και το Υπουργείο Ανάπτυξης σε ό,τι
αφορά τη διακίνηση των παραπάνω προϊόντων στις τοπικές αγο-
ρές. Παρ’ όλα αυτά η παρέµβαση του Υπουργείου σας όπως και
των περιφερειών παραµένει ένας παράγοντας κρίσιµης σηµα-
σίας για τον έλεγχο των µονάδων παραγωγής και µεταποίησης
αγροτικών προϊόντων. Σε αυτήν την κατεύθυνση είναι σηµαντική
και η θέσπιση συστήµατος αναγνώρισης οµάδων παραγωγών
προϊόντων ΠΟΠ ή ΠΓΕ που γίνεται στο άρθρο 16 του παρόντος
νοµοσχεδίου. 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές πως το νοµοσχέδιο που συζη-
τούµε σήµερα κινείται θετικά στην κατεύθυνση επίλυσης υπαρ-
κτών προβληµάτων, κυριότερα των γεωργών µας. Θα ήθελα
όµως, να σας θέσω ξανά ένα πρόβληµα που απασχολεί πολλούς
Έλληνες κτηνοτρόφους ανά την επικράτεια, ειδικά σε ορεινές
περιοχές και µιλώ για τις επιθέσεις λύκων σε κοπάδια ζώων στη
Στερεά Ελλάδα όπου είδαµε πρόσφατα συµβάντα ακόµα και
κοντά σε κατοικηµένες περιοχές. Πλέον το φαινόµενο αυτό δεν
περιορίζεται σε αποµονωµένες στάνες ή µακρινά βοσκοτόπια
αλλά αγγίζει ακόµα και τα περίχωρα κωµοπόλεων µε καταστρο-
φικές συνέπειες για τους κτηνοτρόφους µας. 

Ταυτόχρονα, οι παραπάνω επιθέσεις προκαλούν ανασφάλεια
και στους ίδιους τους κατοίκους ορεινών περιοχών όπως είναι η
Ευρυτανία, καθώς οι αγέλες λύκων έχουν πολλαπλασιαστεί σε
αριθµό και έχουν εξαπλωθεί σηµαντικά στον χώρο. 

Οι οικονοµικές λοιπόν, ζηµιές των κτηνοτρόφων διαρκώς µε-
γαλώνουν από το φαινόµενο αυτό. Πρόκειται βέβαια, για απώ-
λειες που καλύπτονται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ. Όµως εξαι-
τίας του ισχύοντος κανονισµού ασφάλισης προβλέπεται µία πολύ
περίπλοκη διαδικασία απόδειξης των ζηµιών στα εκτρεφόµενα
ζώα στην οποία οι κτηνοτρόφοι αντικειµενικά δεν µπορούν να αν-
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ταποκριθούν. Εποµένως, εν όψει της ολοκλήρωσης του νοµοσχε-
δίου για τον νέο ασφαλιστικό κανονισµό του ΕΛΓΑ, πρέπει να
απλοποιηθεί η σχετική διαδικασία και να αυξηθεί η ασφαλιστική
αποζηµίωση των κτηνοτρόφων για απώλειες ζώων από λύκους
που δυστυχώς συναντώνται πλέον πολύ συχνά παντού.

Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω θέλοντας εν συντοµία να θέσω
υπ’ όψιν του κυρίου Υπουργού ένα θέµα που έχει τεθεί ξανά την
τελευταία δεκαετία. Αναφέροµαι στο ζήτηµα της αξιοποίησης
του Κέντρου Γεωργικής Εκπαίδευσης Ευρυτανίας του ΚΕΓΕ,
ενός κτηρίου που παλαιότερα ιδιοκτησίας του ΕΛΓΟ- «ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» που βρίσκεται έξω από το Καρπενήσι και πρόκειται για ένα
ακίνητο άνω των δέκα στρεµµάτων, το οποίο έχει επανειληµµένα
ζητήσει να αξιοποιήσει ο Δήµος Καρπενησίου. Είµαι βέβαιη,
κύριε Υπουργέ, ότι θα αντιµετωπίσετε θετικά το αίτηµα αυτό και
ότι θα προχωρήσετε σύντοµα σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες
για τη µεταβίβαση του ΚΕΓΕ, προκειµένου να αποκτήσει το ανα-
ξιοποίητο αυτό ακίνητο µία νέα προοπτική. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ρια συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, κ. Σταµενίτης. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τις προηγούµενες ηµέρες

είχαµε µια ιδιαίτερα παραγωγική συζήτηση επί του σχεδίου
νόµου, που καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε. Κλείνοντας χθες
την τοποθέτησή µου στη Βουλή, ζήτησα από τους εκπροσώπους
των κοµµάτων να στηρίξουµε αυτές τις ρυθµίσεις, ώστε να στεί-
λουµε ένα µήνυµα ότι µπροστά στο συµφέρον της χώρας των
προϊόντων µας και σαφώς των παραγωγών συµφωνούµε στις βα-
σικές αρχές. Γιατί αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια καθαρά προσπά-
θεια προστασίας, ενίσχυσης και ανάδειξης των προϊόντων ΠΟΠ,
ΠΓΕ, ΕΠΙΠ και παράλληλη στήριξη των Ελλήνων παραγωγών. Κα-
λύτερος έλεγχος της παραγωγής και εµπορίας για βελτίωση γε-
νικά του υφιστάµενου πλαισίου, εξειδίκευση των αρµοδιοτήτων
των αρµοδίων αρχών για τον έλεγχο των προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ
και ΕΠΙΠ και εκσυγχρονισµός του συστήµατος ελέγχου της χρή-
σης των ενδείξεων ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ, από φυσικά πρόσωπα
και επιχειρήσεις που παράγουν, διακινούν, συσκευάζουν προ-
ϊόντα ή τρόφιµα των παραπάνω κατηγοριών. Ενίσχυση του συ-
στήµατος ελέγχου του ελληνικού οργανισµού «ΔΗΜΗΤΡΑ»,
αποσαφήνιση των αρµοδιοτήτων κάθε αρχής ελέγχου, προκει-
µένου οι έλεγχοι να καταστούν αποτελεσµατικοί. Επαναπροσδιο-
ρισµός του πλαισίου των διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης και
προστίµων που επιβάλλονται εκ µέρους του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ»,
εισηγείται και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
για παραβάσεις της εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας, που αφο-
ρούν στις καταχωρηµένες ονοµασίες γεωργικών προϊόντων ή
τροφίµων. Θέσπιση συστήµατος αναγνώρισης οµάδων παραγω-
γών ΠΟΠ, ΠΓΕ, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του κανονισµού 1143/
2024 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτές είναι ορισµένες από τις
βασικές ρυθµίσεις που καλούµαστε σήµερα να τις προσθέσουµε
στη νοµοθετική µας φαρέτρα, σε µια συνολική προσπάθεια που
αναπτύσσουµε από το 2019. 

Είπα χθες και τονίζω και σήµερα: πάταξη των ελληνοποιήσεων,
έλεγχος, αξιοποίηση της τεχνολογίας, εξωστρέφεια. Είναι βασικά
σηµεία ενός σχεδίου που επιχειρεί να προστατεύσει τα ελληνικά
προϊόντα, τα προϊόντα ΠΓΕ, ΠΟΠ και ΕΠΙΠ. 

Απαντώντας στην κριτική που ακούστηκε αυτές τις ηµέρες να
πω ότι το παρόν σχέδιο νόµου δεν ακυρώνει ούτε καταργεί τις
προηγούµενες νοµοθετικές µας πρωτοβουλίες. Κάθε άλλο. Αυτό
που κάνει είναι πως προσθέτει στην προσπάθειά µας για την προ-
στασία των ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ προϊόντων. Προστίθενται έλεγ-
χοι, αποσαφηνίζονται αρµοδιότητες, επιταχύνονται οι διαδικα-
σίες, όπως έχουµε πει και στην διαβούλευση στις συνεδριάσεις
των επιτροπών.

Τονίζω και πάλι ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που εντάσ-
σεται στη συνολική στρατηγική που χαράζουµε τα τελευταία

χρόνια για την ενίσχυση των ελληνικών προϊόντων συνολικά. 
Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχει σχεδιάσει και εφαρµόζει πολιτικές στη
βάση µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής. Ξέρουµε πού θέλουµε
να πάµε τον πρωτογενή τοµέα. Έχουµε µετρήσει τις δυνάµεις
µας και έχουµε αξιολογήσει τις δυνατότητες µας, που είναι οµο-
λογουµένως πολλές, όπως πολλές είναι και οι δυσκολίες. Ανα-
λογιστείτε πόσες καταστροφικές συνέπειες από την κλιµατική
κρίση κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε το 2023, οι πληµµύρες στη
Θεσσαλία, η πυρκαγιά στον Έβρο, αλλά και φαινόµενα όπως
ήπιοι χειµώνες µε πολλαπλές αρνητικές συνέπειες στις παραγω-
γές και σε όλη την επικράτεια. Είναι φαινόµενα που διαταράσ-
σουν την πρωτογενή παραγωγή και βέβαια, πλήττουν τους
παραγωγούς µας και το εισόδηµά τους. 

Προσέξτε, όµως. Όλες αυτές οι δυσκολίες δεν αποτέλεσαν σε
καµµία περίπτωση άλλοθι για να σταµατήσουµε να εφαρµόζουµε
όλες εκείνες τις πολιτικές που θα µετασχηµατίσουν τον πρωτο-
γενή τοµέα και θα τον καταστήσουν κινητήριο δύναµη της ελλη-
νικής οικονοµίας, στήριξη των παραγωγών και αντιµετώπιση των
έκτακτων φαινοµένων από τη µία, όραµα, σχεδιασµός και εφαρ-
µογή από την άλλη.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο υπήρξε, όπως ήταν αναµενόµενο,
αφορµή για µια γενικότερη συζήτηση για όλα τα θέµατα που
αφορούν την παραγωγική διαδικασία. Είναι γεγονός ότι η κλιµα-
τική κρίση µας θέτει µπροστά σε µεγάλες προκλήσεις. Μέσα από
τις δράσεις µας, όµως, δίνουµε τις απαντήσεις. Είναι απαντήσεις
που έρχονται µέσα από µόνιµες παρεµβάσεις, που περιλαµβά-
νουν την αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών εργαλείων που διαθέ-
τουµε, τόσο για αποζηµίωση, αποκαταστάσεις και στήριξη όσο
και για επενδύσεις και τον µετασχηµατισµό του αγροτικού και
κτηνοτροφικού τοµέα, τις διορθώσεις χρόνιων στρεβλώσεων, την
υιοθέτηση και εισαγωγή νέων τεχνολογιών και της καινοτοµίας
στην παραγωγική διαδικασία, τις πολιτικές για την ανανέωση του
ανθρώπινου δυναµικού του πρωτογενούς τοµέα, τη χρηµατοδό-
τηση αγροτικών υποδοµών, απαραίτητο για την αναχαίτιση της
κλιµατικής κρίσης, τον µετασχηµατισµό του ΕΛΓΑ, που σύντοµα
στην επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια θα έχουµε πάρα πολλά
να πούµε, την ανασυγκρότηση του ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλά και τη στρα-
τηγική για την ορθή διαχείριση των υδάτων, µιας και η λειψυδρία
είναι ένα δύσκολο φαινόµενο στην αντιµετώπισή του. Σταθερά
βρισκόµαστε στο πλευρό των παραγωγών µε παρεµβάσεις για
τη συγκρότηση του κόστους παραγωγής, αλλά και την αναπλή-
ρωση απώλειας εισοδήµατος, όποτε αυτό χρειάστηκε.

Τέλος, θέλω να κάνω και µια αναφορά στα µέτρα που ανακοί-
νωσε ο Πρωθυπουργός από το βήµα της ΔΕΘ και που παρου-
σίασε χθες αναλυτικά ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ.
Τσιάρας και επιβεβαιώνουν αυτά που έλεγα µέχρι τώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε αποδείξει ότι όποτε τα
δηµοσιονοµικά της χώρας µας το επιτρέπουν, προχωράµε σε πα-
ρεµβάσεις τόνωσης του εισοδήµατος των παραγωγών. Προχω-
ράµε, λοιπόν, στην εφαρµογή µηδενικού συντελεστή ειδικού
φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης ντίζελ
κινητήρων, το οποίο χρησιµοποιείται αποκλειστικά στη γεωργία.
Η επιστροφή του αναφερόµενου ειδικού φόρου κατανάλωσης
είναι ανεκχώρητη, ακατάσχετη στα χέρια του δηµοσίου ή τρίτων,
καθώς και µη υποκείµενη σε οποιαδήποτε κράτηση και συµψη-
φισµό. 

Να θυµίσω σε όσους σήµερα εύκολα κάνουν κριτική ότι η επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης καταργήθηκε το 2016
και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή που τα τε-
λευταία τρία χρόνια επιστρέφει το 50% του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης. Συνολικά έχει επιστρέψει στους παραγωγούς πάνω
από 250 εκατοµµύρια ευρώ. Τώρα έρχεται να µονιµοποιήσει το
µέτρο όχι στο 50%, αλλά στο 100%. 

Παίρνουµε µέτρα για τα κόκκινα δάνεια. Στοχεύουµε στη στή-
ριξη των συνεργατικών σχηµάτων, στην ενίσχυση βιώσιµων συ-
νεταιρισµών. Δίνουµε άµεση πρόσβαση σε λύσεις νέας
τραπεζικής χρηµατοδότησης. Προσελκύουµε νέα κεφάλαια στον
πρωτογενή τοµέα και παρέχουµε βιώσιµες ρυθµίσεις αγροτικών
δανείων. 

Παίρνουµε µέτρα για την ανάπτυξη θερµοκηπιακών καλλιερ-
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γειών, περίπου 600 εκατοµµύρια που προέρχονται από το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, από τραπεζικό δανεισµό και ιδιω-
τική συµµετοχή για να αυξήσουµε την παραγωγή, να εξοικονο-
µήσουµε ενέργεια στο 30%, να µειώσουµε την κατανάλωση
νερού, να προστατέψουµε το περιβάλλον και να δηµιουργή-
σουµε νέες θέσεις εργασίας. 

Τέλος, εκπονούµε νέο σχέδιο ανταλλαγής και αντιπαροχής
αδρανών γαιών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Αξιοποι-
ούµε αδρανείς εκτάσεις του ΥΠΑΑΤ για αγροτική χρήση µε ανα-
πτυξιακό και κοινωνικό πρόσηµο. Και φυσικά το κάναµε πράξη η
παρέµβασή µας που κάναµε στις τιµές του ενεργειακού κόστους,
στις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας και το πρόγραµµα «ΓΑΙΑ» που
δίνει ελκυστική τιµή 9,3 λεπτά σε αυτούς που συµµετέχουν σε
οµάδες παραγωγών, αλλά και το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ» που
διασυνδέει εικονικά καταναλώσεις ΓΟΕΒ - ΤΟΕΒ µε εγκεκριµένα
φωτοβολταϊκά πάρκα, αλλά και το πολύ πετυχηµένο πρόγραµµα
«Φωτοβολταϊκά στο Χωράφι» µε 30% επιδότηση για να καλυ-
φτούν αυτοί που είναι εκτός των ΓΟΕΒ και των ΤΟΕΒ. Είναι µια
τρανή απόδειξη ότι εµείς είµαστε εδώ για να αντιµετωπίσουµε
και να βοηθούµε τον πρωτογενή τοµέα. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο πρωτογενής τοµέας πρέπει να πάει µπροστά. Εµείς είµαστε
αποφασισµένοι, όπως είπε και χθες ο Υπουργός να τρέξουµε πιο
γρήγορα και αυτό κάνουµε. Το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι ένα
τµήµα αυτής της προσπάθειας και σας καλώ, όπως έκανα και
στην επιτροπή, να το υποστηρίξετε και να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ευ-
χαριστούµε για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Χνά-
ρης, ακολουθεί η κ. Κοντοτόλη και στη συνέχεια ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Χνάρη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που ούτε κατ’ ελάχιστο δεν
αφορά τις προτεραιότητες του πρωτογενή τοµέα. Αυτό αποδει-
κνύει εξάλλου η έλλειψη ενός συγκροτηµένου και ολοκληρωµέ-
νου σχεδίου αγροτικής πολιτικής που έχει οδηγήσει στη
συστηµατική υποβάθµιση και εγκατάλειψή του και τα πέντε συ-
ναπτά έτη διακυβέρνησής σας. Αυτό αποδεικνύει άλλωστε και η
αλλαγή πέντε Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η
θητεία του νέου Υπουργού δεν ξεκίνησε µε τους καλύτερους οι-
ωνούς, καθώς συνέπεσε µε την ελληνική κτηνοτροφία να πλήτ-
τεται από τον ιό της πανώλης των αιγοπροβάτων. Χιλιάδες ζώα
θανατώθηκαν µε αποτέλεσµα να τεθεί σε σοβαρό κίνδυνο η
ύπαρξη της ελληνικής κτηνοτροφίας µε ότι αυτό συνεπάγεται για
την εθνική οικονοµία. Η ανικανότητα να επανδρώσει τις πύλες ει-
σόδου µε το κατάλληλο προσωπικό και τεχνολογικό εξοπλισµό,
παρά τις συνεχείς παρεµβάσεις µας, κατέδειξε την πλήρη ανα-
ξιοπιστία στη θωράκιση της χώρας από µελλοντικά νοσήµατα. 

Με ερώτησή µου έθεσα υπ’ όψιν σας όλα τα παραπάνω, αλλά
η απάντησή σας ήταν ανεπαρκής και απογοητευτική. Αρκεστή-
κατε στην παράθεση προγραµµατισµένων προσλήψεων µόνιµων
κτηνιάτρων αντί να προβείτε άµεσα και µε συνοπτικές διαδικα-
σίες στις προσλήψεις έκτακτου κτηνιατρικού προσωπικού.

Επίσης, αναπάντητο παρέµεινε το ερώτηµα της στελέχωσης
των κτηνιατρικών υπηρεσιών των περιφερειών, ενώ δύο µήνες
µετά την είσοδο του ιού στη χώρα ακόµα εκκρεµεί η σχετική ΚΥΑ
για αποζηµίωση των κτηνοτρόφων.

Συνδυαστικά µε τα παραπάνω δεν έχετε προβεί στην καταβολή
της περιβόητης ενίσχυσης «Αµάλθεια» λόγω των επιπτώσεων της
ρωσοουκρανικής κρίσης που αφορά τους κτηνοτρόφους νησιω-
τικών περιοχών. Η απάντησή σας σε τρεις συνεχόµενες ερωτή-
σεις είναι ότι ελέγχετε εδώ και ενάµιση χρόνο τα δικαιολογητικά
που έχουν κατατεθεί. Τελικά, κύριε Υπουργέ, ποιανού τη νοηµο-
σύνη υποτιµάτε, τη δική µας ή την ίδια των κτηνοτρόφων; 

Δυσεπίλυτη, επιπλέον, παραµένει η ολοκλήρωση κατάθεσης
των δηλώσεών του ΟΣΔΕ. Η προβληµατική βάση υποστήριξης
της όλης διαδικασίας συνεπάγεται να υπολείπονται χιλιάδες αι-

τήσεις. Με αυτά τα δεδοµένα δεσµεύεστε ότι θα καταβληθεί προ-
καταβολή ενιαίας ενίσχυσης τέλη Οκτωβρίου σύµφωνα µε τις αι-
τήσεις του ’24;

Παρεµπιπτόντως συνεχίζω να µην καταλαβαίνω τη δήλωση του
Υπουργού ότι θέτει τον ΟΠΕΚΕΠΕ σε εποπτεία. Η προηγούµενη
εξήγηση του δεν αναιρεί ότι είτε έτσι είτε αλλιώς αυτός είναι ο
πολιτικός προϊστάµενος. Σήµερα, όπως έχουµε επισηµάνει επα-
νειληµµένα, οι δυσκολίες που αντιµετωπίζει ο αγροτικός κόσµος
είναι πολλές, η εκρηκτική αύξηση του κόστους παραγωγής, η µη
ουσιαστική απλοποίηση και τροποποίηση της νέας ΚΑΠ, ο ανα-
χρονιστικός κανονισµός του ΕΛΓΑ και το έλλειµµα γης, όπως και
η διαχείριση των κόκκινων δανείων και η προστασία της αγροτι-
κής γης. 

Ειδικότερα η Νέα Δηµοκρατία εξακολουθεί να παραµένει
απλός θεατής στην αύξηση του κόστους παραγωγής, καθώς επί-
σης και στο καθηµερινό κόστος ζωής των αγροτικών νοικοκυ-
ριών. Πάγια θέση του ΠΑΣΟΚ συνιστά η δηµιουργία αγροτικών
ενεργειακών κοινοτήτων µε προτεραιότητα σύνδεσης υπό την
προϋπόθεση ότι µέχρι την υλοποίησή τους θα εξασφαλιστεί για
τον παραγωγό χαµηλή τιµή ρεύµατος. 

Για την τροποποίηση της νέας ΚΑΠ γι’ ακόµα µια φορά διαπι-
στώσαµε ότι οι προτάσεις σας δεν αποτέλεσαν αντικείµενο δια-
βούλευσης µε τους αγρότες και τους αρµόδιους φορείς. Δεν
επετεύχθη η απλοποίηση των οικολογικών σχηµάτων και η περι-
βόητη πράσινη µετάβαση δεν µπορεί να γίνει εις βάρος του πα-
ραγωγού και πολύ περισσότερο της επισιτιστικής επάρκειας της
χώρας και κατ’ επέκταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Οι συνέπειες της κλιµατικής κρίσης, που είναι έκδηλες σε γε-
ωργία και κτηνοτροφία, επιβάλλουν τον εκσυγχρονισµό του
ΕΛΓΑ, ενώ αναµένουµε περαιτέρω διευκρινίσεις σχετικά µε την
εξαγγελία σας για τη διαχείριση των κόκκινων δανείων και την
προστασία της αγροτικής γης, καθώς η τελευταία αποτελεί για
το ΠΑΣΟΚ εθνικό κεφάλαιο. 

Πείτε µας: Ο µηχανισµός που θα δηµιουργήσετε θα αφορά
µόνο τους συνεταιρισµούς ή και τους ιδιώτες αγρότες;

Σηµαντικό ζήτηµα είναι και η έλλειψη εργατών γης. Εκτός από
τη νοµιµοποίηση των παράτυπα διαµενόντων, την οποία εξαρχής
στηρίξαµε και εµείς, προτεραιότητα θα πρέπει να αποτελεί και η
στελέχωση των αρµόδιων υπηρεσιών -αποκεντρωµένες διοική-
σεις και πρεσβείες-, καθώς και η εφαρµογή σχετικών διατάξεων
που αφορούν τις µετακλήσεις. 

Πρωταρχικής σηµασίας ζήτηµα αποτελεί και το διαχρονικό
φαινόµενο των παράνοµων ελληνοποιήσεων και της νοθείας
ΠΟΠ ελληνικών αγροτικών προϊόντων, που συνδέεται µε το επί-
µαχο νοµοσχέδιο. Η υποστελέχωση των υπηρεσιών έχει επιφέρει
κατ’ ουσίαν την ελαχιστοποίηση των ελέγχων µε πρόστιµα που
δεν εισπράττονται, µε συνέπεια την αναποτελεσµατική προστα-
σία των σηµαντικών ποιοτικών προϊόντων της χώρας και όλα
αυτά, βέβαια, εις βάρος πάντα των αγροτών. Απέναντι στη δια-
χρονική έλλειψη πολιτικής βούλησης από µέρους σας αυτονόητο
-και όχι ζητούµενο- πρέπει να αποτελεί η µόνιµη αυστηροποίηση
και εντατικοποίηση των ελέγχων στην αγορά.

Όσον αφορά τώρα το εν λόγω νοµοσχέδιο, διαµορφώνει τον
ΕΛΓΟ σε έναν πολυδαίδαλο γραφειοκρατικό οργανισµό και επι-
πλέον δηµιουργεί ένα ευνοϊκότερο νοµικό πλαίσιο για τους πα-
ραβάτες. Πιο συγκεκριµένα, συγκριτικά µε το προηγούµενο
ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο δεν αναφέρονται ποινικές κυρώσεις
ή διατάξεις που αφορούν την προσωπική αλληλέγγυα ευθύνη
φυσικών και νοµικών προσώπων, όπως ο προοδευτικός συντελε-
στής ανάλογα µε τον τζίρο της επιχείρησης, καθώς και η δηµο-
σίευση στοιχείων των παραβατών. Επιπλέον, δεν θεσπίζονται
οµοιόµορφοι κανόνες, καθώς εξαιρούνται τα αλκοολούχα ποτά
και ο οίνος και περιλαµβάνεται µόνο το ξύδι οίνου. 

Δεν υπάρχει µία ενιαία αρχή που θα πραγµατοποιεί τους ελέγ-
χους και θα επιβάλει ποινές και πρόστιµα στους παραβάτες,
καθώς δεν υπάρχει πρόβλεψη για πρόσληψη επιπλέον προσωπι-
κού, µε δεδοµένη τη σηµερινή υποστελέχωση. 

Στην κατάρτιση του κανονισµού ελέγχου και πιστοποίησης
προϊόντων από τον ΕΛΓΟ υπάρχει πάλι µια διάσπαση αρµοδιο-
τήτων. Ο ΕΛΓΟ, ενώ ορίζεται ως κεντρική αρχή, θα ενηµερώνει
το Υπουργείο, εν συνεχεία θα αποκόπτεται από κάθε εποπτική
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αρµοδιότητα και από κάθε ουσιαστική παρέµβαση στα ζητήµατα
των ελέγχων. 

Τέλος, η ευρεία παροχή εξουσιοδοτικών διατάξεων προς τον
Υπουργό ευνοεί την υπερβολική γραφειοκρατία, επιβεβαιώνον-
τας ότι το παρόν θεσµικό πλαίσιο είναι εντελώς ελλιπές και δεν
ρυθµίζει ένα µέρος των υπό κρίση ζητηµάτων. 

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, αδιαµφισβήτητα συνθέτουν ένα νο-
µοθετικό πλαίσιο µε πολλές ελλείψεις, πρόχειρο, γραφειοκρα-
τικό, αποσπασµατικό και κυρίως µε απουσία οράµατος και στό-
χευσης και χωρίς να προσδίδει καµµία προστιθέµενη αξία στα
ποιοτικά προϊόντα που αφορά. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κοντοτόλη, από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε ήδη έναν πολύ

σκληρό Σεπτέµβρη για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Μιλώ
φυσικά για τις τεράστιες αυξήσεις στις τιµές των προϊόντων, στο
ρεύµα και στα καύσιµα, αυξήσεις που µειώνουν ακόµα περισσό-
τερο την αγοραστική δύναµη των πολιτών µας και µας κατατάσ-
σουν τελευταίους στην Ευρώπη, κάτω και από τη Βουλγαρία.
Μιλώ και για τις αυξήσεις που µειώνουν την κατανάλωση, χτυ-
πώντας κυρίως τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, µειώνοντας
τον τζίρο τους και προφανώς τα κέρδη τους. Και εδώ η Κυβέρ-
νηση αρκείται στον ρόλο του θεατή ή στην καλύτερη περίπτωση,
στον ανταποκριτή. 

Όλοι και όλες γνωρίζουµε ότι το µεγάλο πρόβληµα είναι οι
τιµές των αγροτικών προϊόντων από το χωράφι στο ράφι. Οι
τιµές στο ράφι είναι διπλάσιες ή και δεκαπλάσιες µερικές φορές
από την τιµή στο χωράφι και ο παραγωγός είναι µόνος και απρο-
στάτευτος, χωρίς ελέγχους στους συνοριακούς σταθµούς της
χώρας όσον αφορά την ανίχνευση υπολειµµάτων φυτοφαρµά-
κων σε εισαγόµενα νωπά λαχανικά. 

Πώς, όµως, ο Έλληνας παραγωγός θα ανταγωνιστεί τον
Τούρκο ή Βαλκάνιο παραγωγό που χρησιµοποιεί απαγορευµένα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση φυτοφάρµακα; Τα επικίνδυνα παρασι-
τοκτόνα πολύ σωστά απαγορεύτηκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση
µε κόστος, όµως, για τον Έλληνα παραγωγό που χάνει προϊόν
λόγω ασθενειών και δυσκολιών στην καταπολέµηση. Κι εσείς αντί
να στηρίξετε τον Έλληνα παραγωγό, επιτρέπετε την εισαγωγή
λαχανικών µε απαγορευµένα φυτοφάρµακα. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά σχετικό δηµοσίευµα από το
site «ypaithros». 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρίνα Κοντοτόλη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι προέρχοµαι από τα
Τρίκαλα της Θεσσαλίας, µία περιοχή που η πρωτογενής παρα-
γωγή, οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι είναι η ραχοκοκαλιά της το-
πικής οικονοµίας, µια περιοχή που οι παραγωγοί µετά τις
πληµµύρες του «Ντάνιελ» κινδυνεύουν κυριολεκτικά µε αφανι-
σµό. Γιατί δεν έφταναν τα µύρια όσα προβλήµατα που είχαν µε
το κόστος παραγωγής, µε τις ασύδοτες ελληνοποιήσεις προϊόν-
των, µε την απληστία των εµπόρων και των µεσαζόντων, µε τα
χρέη να τους έχουν πνίξει κυριολεκτικά, µε την ανυπαρξία ου-
σιαστικής στήριξης από το κράτος, ήρθε και η καταστροφή του
«Ντάνιελ», µαζί και η πανώλη. 

Σας το έχουµε πει µε όλους τους τρόπους, σας τα είπε και
στην πρόσφατη επιστολή παραίτησής του ο πρόεδρος του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Τι σας είπε; Δεν κάνατε τίποτα για τους ελέγ-
χους στην αγορά. Δεν κάνατε τίποτα για τις παράνοµες ελληνο-
ποιήσεις, όπως στο γάλα και στο µέλι. Δεν κάνατε τίποτα για την
προστασία των ελληνικών προϊόντων. Αντιθέτως, τον πιέζατε να
υπογράψει απευθείας αναθέσεις. Σε ποιους άραγε; Και έρχεστε
σήµερα και λέτε: «Φέρνουµε νοµοσχέδιο για την προστασία των

προϊόντων ΠΟΠ κ.λπ.», όµως δεν µας είπατε τι απαντήσατε στον
πρόεδρο του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Κάνετε σαν να µη συµβαίνει τί-
ποτα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την επιστολή παραίτησης του Προ-
έδρου του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρίνα Κοντοτόλη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο κάνατε και για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Τον βάζετε σε ετήσια
επιτήρηση µε δική σας απόφαση, κύριε Υπουργέ, για µία σειρά
από παραλείψεις και αστοχίες επί δικής σας διακυβέρνησης. 

Η αρµόδια Διεύθυνση Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπέ-
βαλλε πρόστιµο στη χώρα µας που αφορά στη µείωση κατά 10%
των ποσοστών που καταβλήθηκαν ως ενισχύσεις στους αγρότες
το 2023. 

Επίσης, έγινε καταλογισµός ύψους 281 εκατοµµυρίων ευρώ
για µη τήρηση των κοινοτικών κανόνων για τις πληρωµές του
2019, του 2020 και του 2021. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό δηµοσίευµα της εφηµερί-
δας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρίνα Κοντοτόλη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά εσείς τα λέτε επιτυχηµένη αγροτική πολιτική; Γι’
αυτό είναι στα κεραµίδια οι αγρότες µας, οι κτηνοτρόφοι µας, οι
µελισσοκόµοι µας, στα Τρίκαλα, στη Φαρκαδόνα, στην Πύλη,
στην Καλαµπάκα; Μόνοι, αβοήθητοι και όπου βγει. 

Ούτε τις αποζηµιώσεις του «Ντάνιελ» δεν έχετε δώσει ακόµα
στους πληµµυροπαθείς, ούτε τους δρόµους και τις γέφυρες
έχετε αποκαταστήσει, ούτε καν το έχετε δροµολογήσει, όπως η
γέφυρα της Διάβας. Υποσχέσεις, υποσχέσεις, υποσχέσεις. 

Δεν µιλάµε για τα πληµµυρισµένα χωριά και τις εγκαταστάσεις
που δεν πρόκειται να γίνουν όπως ήταν πριν, ούτε για τα ζώα που
πνίγηκαν και ακόµα δεν έχουν καταφέρει να τα αντικαταστήσουν.
Μιλάµε απλά για τη στοιχειώδη αντιπληµµυρική θωράκιση για να
µην ξαναζήσουµε τα ίδια. Και εδώ, δυστυχώς, «πάµε και όπου
βγει». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο που αφορά τις διαδικασίες ελέγχου, τα διοικητικά µέτρα, τις
κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε
προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης, προστατευόµενες γε-
ωγραφικές ενδείξεις και εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιότυπα προ-
ϊόντα.

Ως Βουλευτής της Μείζονος Αντιπολίτευσης, πράγµατι ανα-
γνωρίζω τη σηµασία της προστασίας αυτών των προϊόντων. Απο-
τελούν την καρδιά της ελληνικής γεωργίας και ένα σηµαντικό
κοµµάτι της ταυτότητας και της οικονοµίας µας. 

Ωστόσο το νοµοσχέδιο που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση είναι
προβληµατικό. Η ενίσχυση των ελέγχων για την προστασία
αυτών των προϊόντων είναι απαραίτητη. Όµως το νοµοσχέδιο δεν
συνοδεύεται από επαρκή προετοιµασία για την εφαρµογή του.
Χρειαζόµαστε ένα αξιόπιστο και καλά οργανωµένο σύστηµα
ελέγχων που να λειτουργεί γρήγορα, µε ακρίβεια και αποδοτικό-
τητα, αλλά χωρίς προσωπικό και τα κατάλληλα µέσα θα µείνει
ένα κενό γράµµα, όπως είπε και ο εισηγητής µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η προστασία των προϊόντων µε προστατευόµενες ονοµασίες
προέλευσης, προστατευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις κ.λπ.,
είναι ζωτικής σηµασίας για την προβολή της ελληνικής γεωργίας
στις διεθνείς αγορές. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Σας ευχαριστώ. 
Ωστόσο το νοµοσχέδιο δεν εντάσσεται σε µια συνολική στρα-

τηγική που να προστατεύει τον παραγωγό, να ελέγχει την αγορά
και να ενισχύει τις εξαγωγές και την προώθηση των ελληνικών
προϊόντων µε αυτά τα σήµατα στο εξωτερικό. Χωρίς αυτή τη
στρατηγική, η νοµοθετική σας πρωτοβουλία θα µείνει ηµιτελής. 

Ζητάµε να δοθεί µεγαλύτερη βαρύτητα στις απόψεις των
αγροτικών συνεταιρισµών και των επαγγελµατικών ενώσεων που
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εκπροσωπούν τους παραγωγούς. Μόνο µέσω ουσιαστικού δια-
λόγου θα µπορέσουµε να καταλήξουµε σε µία νοµοθεσία, που
όχι µόνο θα προστατεύει τα προϊόντα µας, αλλά και θα ενισχύει
την παραγωγή και την ανταγωνιστικότητά τους. Γι’ αυτό και δεν
κατανοούµε γιατί να µην ενταχθούν και οι συνεταιρισµοί στο
άρθρο 16 και όχι µόνο οµάδες παραγωγών. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
πω ότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει σηµαντικές αδυναµίες. Δεν µπο-
ρούµε να αγνοήσουµε το γεγονός ότι οι µικροί και µεσαίοι πα-
ραγωγοί βρίσκονται σε δύσκολη θέση και το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου δεν προσφέρει τις απαραίτητες λύσεις για την ενί-
σχυση και τη βιώσιµη ανάπτυξή τους. 

Απαιτείται να κινηθούµε µε προσοχή, να εξασφαλίσουµε τη
στήριξη των παραγωγών µας, να προωθήσουµε τα ελληνικά προ-
ϊόντα διεθνώς και να προστατεύσουµε τον πλούτο της ελληνικής
γεωργίας χωρίς να επιβάλλουµε τα δυσβάσταχτα βάρη σε εκεί-
νους που στηρίζουν την οικονοµία της υπαίθρου. Γι’ αυτό κα-
λούµε την Κυβέρνηση να λάβει υπ’ όψιν τις παρατηρήσεις µας
και να αναθεωρήσει ορισµένες προβλέψεις του νοµοσχεδίου,
ώστε να έχουµε ένα πραγµατικά δίκαιο και αποτελεσµατικό πλαί-
σιο, που θα εξυπηρετεί τόσο τα συµφέροντα των παραγωγών
όσο και της χώρας µας συνολικά. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή. Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,
για τον χρόνο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Σαρακιώτης
για δώδεκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην ξεκινήσω

σχολιάζοντας την οµιλία του κ. Υπουργού, ο οποίος έκανε κά-
ποιες γενικές επισηµάνσεις, έθεσε κάποιους στόχους, έκανε πολ-
λές διαπιστώσεις, αλλά αυτό που µπορώ να πω και αυτό που λένε
και οι αγρότες είναι ότι, κύριε Υπουργέ, αυτά µας τα είπαν και
άλλοι. 

Είστε ο πέµπτος Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης που έρχεστε
από το 2019 επί της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και επα-
ναλαµβάνετε διαρκώς τα ίδια πράγµατα. Έναν χρόνο ο µέσος
όρος ζωής των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης της Νέας Δη-
µοκρατίας και κάθε χρόνο ακούµε τις ίδιες γενικότητες, τις ίδιες
επισηµάνσεις, τους ίδιους στόχους και το αποτέλεσµα το κρίνουν
οι αγρότες, το κρίνει ολόκληρος ο πρωτογενής τοµέας. 

Είπατε ότι κρίνεται η κοινωνική συνοχή από την παραµονή των
νέων ανθρώπων, των αγροτών στην ελληνική περιφέρεια, ότι η
πολιτεία οφείλει να µεριµνά και να κρατά τους ανθρώπους στην
ελληνική περιφέρεια. Θα συµφωνήσουµε. Ποια είναι όµως η
πραγµατικότητα που έχει διαµορφωθεί, µε πρωτοβουλίες της Κυ-
βέρνησης;

Θα καταθέτω στα Πρακτικά ρεπορτάζ το οποίο περιλαµβάνει
αναλυτικά το τι συµβαίνει στην ελληνική περιφέρεια σήµερα. Εν-
δεικτικά θα αναφέρω την περιοχή του Δοµοκού. Τιτλοφορείται
«Δοµοκός… φωτοβολταϊκή γη. Στα δικαστήρια οι αγρότες ζητούν
απαντήσεις. Χιλιάδες πάνελ ξεφυτρώνουν άναρχα αφού προ-
ηγουµένως τα χωράφια χαρακτηρίζονται «χαµηλής παραγωγικό-
τητας», καταγγέλλουν αγρότες του Δοµοκού σηµειώνοντας ότι
η αλλαγή στη χρήση γης θα έχει ολέθρια αποτελέσµατα όχι µόνο
για τους ίδιους, αλλά και για τους καταναλωτές και το µικροκλίµα
της περιοχής. Μεγάλες εκτάσεις, όχι µόνο σε αυτή την περιοχή,
στο εύπορο οροπέδιο όπου τροφοδοτεί και την υπόλοιπη Ελ-
λάδα και την πρωτεύουσα µε όσπρια, σιτηρά, κηπευτικά έχουν
σπαρεί µε φωτοβολταϊκά».

Και θα σας πω τι λένε οι αγρότες: «Δεν πρόκειται για πράσινη,
αλλά για µαύρη ανάπτυξη. Αν αυτή η εξάπλωση και η άναρχη εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκών συνεχιστεί, σε πέντε χρόνια δεν θα
υπάρχει πρωτογενής τοµέας στην περιοχή». 

Άλλος αγρότης: «Ήδη έχουµε παρατηρήσει αλλαγές στη συµ-
περιφορά και κυρίως στη διαδικασία ωρίµανσης των κηπευτι-
κών». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουν καταθέσει και µηνυτήρια αναφορά για υπέρβαση των
ορίων αδειοδότησης και εγκατάστασης φωτοβολταϊκών. 

Αυτός είναι ο τρόπος, κύριε Υπουργέ, που κρατάτε τους αγρό-
τες στην ελληνική περιφέρεια! 

Στο ίδιο µήκος κύµατος και ο Αγροτικός Γεωργικός Ελαιοκο-
µικός Κτηνοτροφικός Συνεταιρισµός Μαρτίνου. Λέει ότι πρέπει
να αντιµετωπίζεται ως κοινωνικό αγαθό η γη και όχι ως βορά στα
χέρια των επιχειρηµατιών. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ο τρόπος µε τον οποίο αγωνίζεσθε για να παραµείνουν
οι αγρότες µας στην ελληνική περιφέρεια!

Επειδή το έθιξε και ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και
µετά είχαµε την τοποθέτηση του Υφυπουργού, δεν ακούσαµε
ούτε ένα σχόλιο για την καταγγελία στον ιστότοπο «in.gr», µε
τίτλο «Οσµή σκανδάλου στο ΥΠΑΑΤ εις βάρος των ελαιοπαρα-
γωγών». 

Εκεί αναφέρει: «Στον αέρα βρίσκονται κοινοτικές ενισχύσεις
ύψους 14,5 εκατοµµυρίων ευρώ για τις ενώσεις των ελαιοπαρα-
γωγών της χώρας για το έτος 2024, εξαιτίας της προκλητικής
ολιγωρίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης», του Υπουρ-
γείου σας. Και συνεχίζει: «Αν το ποσό αυτό χαθεί το συνολικό κό-
στος της ζηµιάς για τους ελαιοπαραγωγούς θα φτάσει τα 24,8
εκατοµµύρια ευρώ, καθώς πέρυσι οι αντίστοιχες επιδοτήσεις
ύψους 10,3 εκατοµµυρίων ευρώ δεν δόθηκαν ποτέ και επιστρά-
φηκαν στα κοινοτικά ταµεία µε ευθύνη του Υπουργείου». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν το λέει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το επα-
νέλαβε προηγουµένως και Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Ο
Υφυπουργός δεν απάντησε. Φαντάζοµαι στο τέλος της τοποθέ-
τησής σας, κύριε Υπουργέ, θα αναφερθείτε και σε αυτό. 

Και κάνατε και διαπίστωση ότι υπάρχει ζήτηµα υποστελέχω-
σης. Πόσα χρόνια θέλετε να λύσετε το ζήτηµα υποστελέχωσης;
Είστε πέντε χρόνια Κυβέρνηση. Θέλετε δέκα, δεκαπέντε, είκοσι,
τριάντα; Πείτε µας ότι σε τριάντα χρόνια θα λύσουµε το ζήτηµα
της υποστελέχωσης. Είστε ο πέµπτος Υπουργός και ακούµε τα
ίδια πράγµατα για την υποστελέχωση.

Και βλέπω τελευταίο σχόλιο για την υπηρεσία του ΤΑΕ του Π.Ε
Φθιώτιδας, όπου επιβάλλατε παράλληλα καθήκοντα σε τρεις
υπαλλήλους ως επόπτες ζωοτροφών στην υπηρεσία του ΤΑΕ της
Βοιωτίας χωρίς προηγουµένως να ζητηθεί καν η γνώµη τους.
Τους αναγκάζετε να µετακινούνται µε δικά τους έξοδα λαµβά-
νοντας µια πενιχρή αποζηµίωση και θέτετε σε κίνδυνο τη σωµα-
τική τους ακεραιότητα. 

Δεν µπορείτε να επανδρώσετε µια συγκεκριµένη υπηρεσία σε
όµορη περιφερειακή ενότητα και βάζετε σε αυτή τη διαδικασία
τους εργαζόµενους, αλλά φαντάζοµαι θα µας πείτε ότι σε δεκα-
πέντε χρόνια το θέµα της υποστελέχωσης θα καταφέρετε να το
επιλύσετε.

Και είπατε ότι είναι µεγάλη προτεραιότητα της Κυβέρνησης ο
πρωτογενής τοµέας. Μάλιστα. Ένα από τα κορυφαία προϊόντα
της ελληνικής γης είναι η ελιά. Φαντάζοµαι το γνωρίζετε, κύριε
Υπουργέ. Και γνωρίζετε, καθώς έχουν κοινοποιηθεί στο Μέγαρο
Μαξίµου από πέρυσι τον Σεπτέµβρη, επιστολές διαµαρτυρίας
αγροτικών συλλόγων διαφόρων περιοχών για το ζήτηµα της
ακαρπίας. Είχαµε µειωµένη παραγωγή κατά 80%-90% σε πολλές
περιοχές της πατρίδας µας. 

Έγιναν πολλές ερωτήσεις από το κόµµα της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης. Εγώ θα διαβάσω ερώτηση που είχα κάνει στις 22-
1-2024 και την απάντηση που έδωσε ο κ. Σταµενίτης για την
ακαρπία της ελιάς. 

20888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«Είµαστε αποφασισµένοι να εξαντλήσουµε και τις δηµοσιονο-
µικές θεσµικές δυνατότητες σε εθνικό και ενωσιακό επίπεδο,
προκειµένου να στηρίξουµε αυτό που θεωρούµε όχι απλά ένα
εθνικό προϊόν, αλλά ένα εµβληµατικό προϊόν όπως είναι η ελιά.
Τόσο το ελαιόλαδο όσο και η επιτραπέζια ελιά είναι εθνικά εµ-
βληµατικά προϊόντα». 

Και συνέχιζε, τον Γενάρη του τρέχοντος έτους, ο Υπουργός
που ήρθε να απαντήσει «θα διερευνήσουµε τις προϋποθέσεις έν-
ταξης και το οικονοµικό όφελος από πιθανά χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία. Με πρωτοβουλία του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Αυγενάκη για πρώτη φορά µεθαύριο θα πραγ-
µατοποιηθεί συνάντηση των εννέα Υπουργών Γεωργίας και Αλι-
είας των χωρών του ευρωπαϊκού νότου, µε κύριο θέµα την
αντιµετώπιση των συνεπειών της κλιµατικής κρίσης στις καλλιέρ-
γειες. Σε αυτό το πλαίσιο ο Υπουργός σκοπεύει να θέσει εκ νέου
το ζήτηµα της ακαρπίας της ελιάς υλοποιώντας µια δέσµευση
της ηγεσίας προς τους παραγωγούς». 

Έχουν περάσει οκτώ µήνες, έχετε πει του κόσµου τα ψέµατα,
οι αγρότες δεν έχουν δει ούτε ένα ευρώ και αναµένω την απάν-
τηση του κυρίου Υφυπουργού, τι έγιναν αυτές οι συναντήσεις, τι
έγιναν αυτά τα ταξίδια στις Βρυξέλλες από τον προκάτοχο σας
και ποιο ήταν το αποτέλεσµα. Και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ο κ.
Μητσοτάκης το Δεκέµβρη είχε επισκεφθεί ελαιοπερίβολο στη
Φθιώτιδα, είχε δει το πρόβληµα, είχε υποσχεθεί και ο ίδιος απο-
ζηµιώσεις και µέριµνα της πολιτείας. 

Τι έγινε; Πού είναι οι αποζηµιώσεις για την ακαρπία της ελιάς,
κύριε Υπουργέ; Να τις περιµένουµε; Έρχονται; Τι θα πούµε
στους καλλιεργητές; Γιατί τον Γενάρη ο Υφυπουργός, που βρί-
σκεται και σήµερα σε αυτά τα έδρανα, είπε ότι κινητοποιείται το
Υπουργείο σε ευρωπαϊκό επίπεδο αλλά θα κοιτάξει και από εσω-
τερικούς πόρους να καλύψει αυτό το ζήτηµα;

Και φτάσατε στο σηµείο να µιλήσετε και για τους κτηνοτρό-
φους. Να σας µεταφέρω τι λένε οι κτηνοτρόφοι για τις πρωτο-
βουλίες που έχετε λάβει και για τα µέτρα του Πρωθυπουργού
στη ΔΕΘ. Σύµφωνα µε τον Πρόεδρο του Συνδέσµου Ελληνικής
Κτηνοτροφίας τον κ. Μόσχο, «η κτηνοτροφία έχει αφεθεί τελείως
στο έλεός της. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για το τι γίνεται
ούτε σε σχέση µε τις ζωονόσους ούτε µε το µεγάλο κόστος πα-
ραγωγής, γιατί θα µειώνατε και το κόστος της παραγωγής. Οι
εξαγγελίες του Πρωθυπουργού δεν απαντούν σε καµµία πραγ-
µατική ανάγκη των κτηνοτρόφων. Παρά το γεγονός ότι υπήρχε
υπόσχεση ότι µε τη νέα ΚΑΠ θα ενισχυθεί η κτηνοτροφία, τελικά
έχει γίνει ακριβώς το αντίθετο. Καλούµε όλους τους κτηνοτρό-
φους να καταλάβουν το µήνυµα. Ο Πρωθυπουργός µας ξέχασε,
αλλά εµείς δεν ξεχνάµε προ ηµερών». Γιατί µας είπατε ότι βοη-
θήσατε και τους κτηνοτρόφους. Μάλλον δεν κατάλαβαν τη βοή-
θεια που έχετε παράσχει. 

Και είπατε και για παθογένειες από το παρελθόν, ας πούµε
στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Κύριε Υπουργέ, ο ΟΠΕΚΕΠΕ, όπως φαντάζοµαι
ότι γνωρίζετε, ελέγχεται για παράνοµες πληρωµές τα έτη 2020,
2021, 2022 και 2023. Αν δεν κάνω λάθος κυβέρνηση αυτά τα χρό-
νια ήταν το κόµµα σας, η Νέα Δηµοκρατία. Μπορεί να έχουν αλ-
λάξει δυο, τρεις, τέσσερις, πέντε Υπουργοί, αλλά κυβέρνηση του
κυρίου Μητσοτάκη είχαµε. Ποιες είναι οι διαχρονικές παθογέ-
νειες, όταν ελέγχεται από την ευρωπαία εισαγγελέα για συγκε-
κριµένες παραβάσεις σε συγκεκριµένα χρονικά διαστήµατα; Και
φαντάζοµαι, γνωρίζετε ότι µέχρι το 2019 οι αγρότες -και το ανα-
γνωρίζουν και οι ίδιοι- ήξεραν και πότε θα πληρωθούν και τι θα
πληρωθούν. Ήρθε η Κυβέρνηση των αρίστων, των τεχνοκρατών
και δεν ξέρουν ούτε πότε θα πληρωθούν ούτε τι χρήµατα θα πά-
ρουν. 

Και θα ήθελα να µας απαντήσετε. Θυµάστε στο παρελθόν το
ΟΣΔΕ να είναι Σεπτέµβρης και να µην έχουν ολοκληρωθεί οι δια-
δικασίες; Πείτε µας µια χρονιά που µέσα Σεπτεµβρίου -φτάνουµε
στα τέλη Σεπτεµβρίου- συνεχίζονταν οι δηλώσεις του ΟΣΔΕ.
Είναι µάλλον επειδή είναι µεγάλη προτεραιότητα της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας ο πρωτογενής τοµέας και γι’ αυτό
παρατείνετε τις δηλώσεις. Παθογένειες του παρελθόντος, κύριε
Υπουργέ είναι και ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ». Διαβάζουµε όµως πα-
ραίτηση βόµβα του Προέδρου του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε καταγ-
γελίες για απευθείας αναθέσεις. Με µία επιστολή φωτιά προς

τον Πρωθυπουργό αποκαλύπτει πιέσεις να υπογράφει απευθείας
αναθέσεις και εκτοξεύει σφοδρά πυρά κατά του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Αυτό συνιστά παθογένεια; Το ότι πίεζε ο προ-
κάτοχός σας για απευθείας αναθέσεις τον πρόεδρο του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και δεν τον άφηνε να εκτελέσει τα καθήκοντά
του, είναι χρόνια παθογένεια; Μάλιστα, πολύ ενδιαφέρουσα και
αυτή η άποψη!

Και µιας και κάνατε µια γενικότερη τοποθέτηση σαν να έχουµε
τον προϋπολογισµό -δεν ακούσαµε κάτι συγκεκριµένο, κάτι στο-
χευµένο- να σας θέσω και ένα ερώτηµα, καθώς τα προϊόντα βιο-
τεχνολογίας βλέπουµε ότι έρχονται, πλησιάζουν και τη χώρα
µας, πλησιάζουν το πιάτο µας. Αναφέροµαι στα εργαστηριακά
τρόφιµα. Βλέπουµε όχι µόνο το κρέας, αλλά και το µέλι και άλλα
τρόφιµα. Βλέπουµε εταιρείες να εισάγονται στο χρηµατιστήριο
και θα χτυπήσει σε λίγο καιρό και την πόρτα µας. Έχετε κάποια
πρόταση, επεξεργάζεστε το οτιδήποτε στο Υπουργείο για ένα
ζήτηµα µείζον κατά την άποψή µου και κατά την άποψη πολλών,
το οποίο θα συναντήσουµε µπροστά µας το επόµενο χρονικό διά-
στηµα; Ευελπιστώ και γι’ αυτό να απαντήσετε στην οµιλία σας.

Κλείνοντας, δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε ένα σκάνδαλο,
το οποίο λαµβάνει χώρα το τελευταίο χρονικό διάστηµα και έχει
να κάνει µε τα ΕΑΣ. Καλέσαµε απ’ αυτό το Βήµα ως ΣΥΡΙΖΑ-Προ-
οδευτική Συµµαχία και τον κ. Χατζηδάκη και τον κ. Δένδια να το-
ποθετηθεί για αυτά που καταγγέλλουν γαλάζιοι εργαζόµενοι στα
ΕΑΣ. Τη στιγµή δηλαδή που µαίνεται ο πόλεµος στην Ουκρανία
και υπάρχει έντονη ζήτηση για πυροµαχικά, έρχεται η Κυβέρνησή
σας και προχωρά σε µια συµφωνία µε Τσέχους η οποία βλάπτει
τα συµφέροντα της ελληνικής βιοµηχανίας. Και µια συµφωνία
κοινοπραξίας µε την τσέχικη εταιρεία, η οποία αφορά τα άκρως
ευαίσθητα ζητήµατα του αµυντικού εξοπλισµού και από την
οποία συµφωνία δεν προκύπτει αν τηρήθηκαν τόσο πριν όσο και
µετά τη σύναψη αυτής διαδικασίες δηµοσιότητας προς διασφά-
λιση της αρχής του ευρύτερου δυνατού ανταγωνισµού, αλλά και
των αρχών της ακεραιότητας και της διαφάνειας, καθώς οι παν-
τός είδους δηµόσιες συµβάσεις και δη αυτές που αφορούν ευαί-
σθητα δεδοµένα και ευαίσθητους τοµείς, όπως ο πολύπαθος
τοµέας της άµυνας, µε σκοπό την εξυπηρέτηση του δηµοσίου
συµφέροντος, οφείλουν όλους να µας προβληµατίζουν και όλοι
να εστιάζουµε στο ζήτηµα της διαφάνειας.

Και ερωτάσθε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας: Επί
τη βάσει ποιου νοµοθετικού καθεστώτος και µε ποια διαδικασία
συνήφθη η συµφωνία κοινής εταιρείας µεταξύ ΕΑΣ και «MSM Ex-
port», που δηµιουργεί µονοπωλιακό καθεστώς στον τοµέα της
παραγωγής, εµπορίας και εξαγωγής αµυντικού υλικού και αναι-
ρεί τη δυνατότητα να συναφθούν παρεµφερείς συµβάσεις για τα
επόµενα σαράντα χρόνια; Με ποια αιτιολογία παρεκάµθησαν πά-
γιες διαδικασίες σύναψης συµβάσεων των νόµων 3978/11 και
4412/2016 για τη διασφάλιση της διαφάνειας; 

Και δεν µπορώ να µην επικαλεστώ σε αυτό το σηµείο τη δή-
λωση από το 2023 του αρµόδιου Υπουργού του κ. Δένδια, που
λέει ότι το 2024 θα είναι ένα έτος µετασχηµατισµού για την ελ-
ληνική αµυντική βιοµηχανία. Αν έλεγε για την τσέχικη αµυντική
βιοµηχανία, θα συµφωνούσα. Για την ελληνική βιοµηχανία σύµ-
φωνα -τονίζω και πάλι- µε όσα λένε γαλάζιοι συνδικαλιστές σί-
γουρα το 2024 δεν είναι µια καλή χρονιά.

Και επί της τροπολογίας, θα υπερψηφίσουµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ως ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία την τροπολογία.
Υπάρχουν θετικές διατάξεις στο σκέλος του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Θα αναφερθεί αναλυτικά και ο εισηγητής µας,
ο κ. Κόκκαλης. Δεν µπορούµε όµως να µην σχολιάσουµε το γε-
γονός ότι φέρνετε θετικές διατάξεις µαζί µε το τελευταίο άρθρο
της τροπολογίας, η οποία έχει να κάνει µε το ξεπάγωµα των κυ-
ρώσεων προς ρωσικές εταιρείες.

Και αναρωτιέται κανείς: Εσείς δεν ήσασταν µε τη σωστή
πλευρά της ιστορίας, που επέβαλε τις κυρώσεις προς τη Ρωσία
και τη στήριξη µε πολεµικό εξοπλισµό της Ουκρανίας; Ποιοι είναι
αυτοί που θέλετε να εξυπηρετήσετε µε το ξεπάγωµα των κυρώ-
σεων; Ποιους αφορά; Γιατί τη σωστή πλευρά της ιστορίας όταν
στέλνουµε αµυντικό υλικό στην Ουκρανία, την ξέρετε. Όταν είναι
να αρθούν κυρώσεις προς Ρώσους, πείτε µας ποια είναι αυτή η
σωστή πλευρά. Όταν έχουµε να εξυπηρετήσουµε οικονοµικά
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συµφέροντα, ξέρετε ποια είναι η σωστή πλευρά. 
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική-

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Λιούτας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ µε ένα νοµοσχέδιο ειδικής και καίριας σηµασίας για
την πρωτογενή µας παραγωγή. Έχουµε µπροστά µας ένα νοµο-
σχέδιο µεγάλης και εξαιρετικής σηµασίας για τη θωράκιση του
ανταγωνιστικού πλεονεκτήµατος, που συνιστούν για την πατρίδα
µας η αγροτική και κτηνοτροφική µας παραγωγή. 

Αντικείµενο του νοµοσχεδίου είναι τα προϊόντα προστατευό-
µενης ονοµασίας προέλευσης, τα προϊόντα προστατευόµενης
γεωγραφικής ένδειξης και τα εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιότυπα
προϊόντα. Πρόκειται για προϊόντα που συνδέονται µε τις ρίζες
µας, µε την ιστορία και την παράδοσή µας. Αφορούν εκατοντά-
δες χιλιάδες αγρότες και κτηνοτρόφους της πατρίδας µας.

Ειδικότερα τώρα σκοπός των ρυθµίσεων που εισάγονται είναι
η βελτίωση του θεσµικού πλαισίου µέσω της προσαρµογής της
υφιστάµενης νοµοθεσίας στον ευρωπαϊκό κανονισµό 1143/2024,
ο καλύτερος έλεγχος της παραγωγής και εµπορίας, η ενίσχυση
της προστασίας αυτών των προϊόντων και τροφίµων, η διασφά-
λιση της αυθεντικότητάς τους, προστατεύοντας τους καταναλω-
τές, τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους από τον αθέµιτο
ανταγωνισµό, η ενδυνάµωση του ελεγκτικού έργου του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», η βελτίωση της λειτουργίας και της αποτελεσµατικότητας
της υπηρεσίας διαχείρισης έργων του Ταµείου Ανάκαµψης του
Υπουργείου και η στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης και οικονο-
µίας. 

Κυρίες και κύριοι, τα οικονοµικά οφέλη που συνεπάγεται η πα-
ραγωγή των συγκεκριµένων προϊόντων για τη χώρα µας, τόσο
σε τοπικό όσο και σε εθνικό επίπεδο, είναι πολύ σηµαντικού µε-
γέθους. Το όφελος αφορά τους παραγωγούς, τον κόσµο της ερ-
γασίας σε όλα τα στάδια µεταποίησης και εµπορίας, τα δεκάδες
συνοδά στην πρωτογενή παραγωγή επαγγέλµατα, καθώς τελικά
και ολόκληρη την τοπική και εθνική µας οικονοµία. 

Ειδικότερα τώρα, µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου αποσαφη-
νίζονται οι αρµοδιότητες κάθε αρχής ελέγχου. Προβλέπονται
υποχρεώσεις για όσους επιθυµούν να παράγουν, να διακινήσουν
και να συσκευάσουν µε σκοπό την εµπορία, καθώς επίσης υπο-
χρεώσεις και για τις επιχειρήσεις παραγωγής, συσκευασίας και
εµπορίας των συγκεκριµένων προστατευόµενων προϊόντων.
Προβλέπεται το µητρώο εγκεκριµένων επιχειρήσεων και δικαιού-
χων χρήσης των ενδείξεων, το οποίο ήδη λειτουργεί, καθώς και
η θέσπιση υποχρέωσης του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» να ενηµερώνει
την κεντρική αρµόδια αρχή για θέµατα παρακολούθησης των συ-
στηµάτων ποιότητας. Είναι πολύ σηµαντικές αυτές οι παρεµβά-
σεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Η αναγνώριση των οµάδων παραγωγών γίνεται πιο οργανω-
µένη και σαφής και µε αυτόν τον τρόπο ενθαρρύνονται η συλλο-
γικότητα και η συνεργατικότητα. Ενισχύεται η προστασία των
ενδείξεων, διασφαλίζοντας ότι µόνο τα προϊόντα που πληρούν
τα κριτήρια ποιότητας και προέλευσης µπορούν να φέρουν
αυτές τις ενδείξεις. 

Επιπρόσθετα, ιδιαιτέρως µεγάλης σηµασίας είναι και η ρύθ-
µιση που εισάγεται µε την οποία επανακαθορίζεται το πλαίσιο
των διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης και προστίµων, τα οποία
επιβάλλονται εκ µέρους του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» και του Υπουρ-
γείου για παραβιάσεις της εθνικής και της ενωσιακής νοµοθε-
σίας. 

Ειδικότερα, προβλέπονται κριτήρια επιµέτρησης προστίµων τα
οποία θα αξιολογούνται και θα βαθµολογούνται µε βάση τις
αρχές της αποτελεσµατικότητας, της αποτρεπτικότητας και της
αναλογικότητας. Συστήνεται επίσης η Επιτροπή Επιβολής Κυρώ-
σεων για την εξέταση µη συµµορφώσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προστατευόµενα προϊόντα

της πρωτογενούς µας παραγωγής, τα ΠΟΠ προϊόντα, µε εµβλη-
µατικό προϊόν τη φέτα µας, τα προϊόντα προστατευόµενης γεω-
γραφικής ένδειξης, καθώς και τα εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιό-
τυπα προϊόντα συνιστούν τη «µαγιά» και τον πυρήνα ενός βασι-
κότατου εθνικού συγκριτικού πλεονεκτήµατός µας. 

Με τη συνεχή θωράκιση και ενδυνάµωση του νοµοθετικού
πλαισίου επιδιώκεται και διασφαλίζεται σε σηµαντικό βαθµό αυτή
η παραγωγή, η οποία σηµατοδοτεί κρίσιµο τοµέα εξαγωγών, ενώ
ταυτόχρονα τοποθετεί και την πατρίδα µας σε µία εξέχουσα
θέση παγκοσµίως στον τοµέα της παραγωγής των τροφίµων και
της διατροφής. 

Αναλογιζόµενοι τη µεγάλη πρόσθετη αξία που σηµατοδοτεί η
συγκεκριµένη παραγωγή για την εθνική µας οικονοµία γίνεται
αµέσως αντιληπτό ότι η θωράκιση και η ασφάλεια των προϊόντων
και των παραγωγών µας συνιστούν τελικά βασικό µας έργο και
συστατικό και ουσιαστικά το χρέος µας. 

Κυρίες και κύριοι, η πρωτογενής παραγωγή είναι καταλυτικός
µοχλός ανάπτυξης. Η στήριξη της παραγωγής, η διασφάλιση του
οικογενειακού εισοδήµατος των αγροτών και των κτηνοτρόφων
µας, η δηµιουργία προϋποθέσεων ώστε το σηµαντικό αυτό επάγ-
γελµα να συνεχίσει και η παραγωγή προϊόντων υψηλών προδια-
γραφών και ποιότητας συνιστούν βασικούς και καθοριστικούς
σκοπούς µας. 

Βιώνουµε µια εποχή όπου η κλιµατική κρίση απέδειξε πόσο κα-
ταστροφική µπορεί να αποβεί για τις καλλιέργειες, για το πάγιο
κεφάλαιο των παραγωγών µας και συνολικά για το εισόδηµά
τους. Η στοχευµένη και δίκαιη στήριξη καθίσταται ένας διαρκής
στόχος. 

Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας αποτελούν το µείζον πα-
ραγωγικό κοµµάτι µέσα σε µία κοινωνία. Η σηµασία του επαγ-
γέλµατός τους είναι σπουδαία και ο διάλογος µαζί τους πάντοτε
παραγωγικός και ωφέλιµος επί των ζητηµάτων µιας τοπικής κοι-
νωνίας. 

Προς την κατεύθυνση της στοχευµένης και ουσιαστικής στή-
ριξης που ακολουθούµε πρέπει να τονιστεί ότι ιδιαίτερο και ει-
δικό βάρος έχουν επιπρόσθετα και οι ανακοινώσεις του Πρωθυ-
πουργού στη ΔΕΘ: Για την κατάργηση του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης για το πετρέλαιο για τη γεωργία. Για τη ρύθµιση των
κόκκινων δανείων, ένα σηµαντικό νοµοθετικό έργο που έρχεται
τους επόµενους µήνες για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους
µας. Για την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, καθώς επί-
σης και για τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά 1% και
για τη µείωση του τεκµαρτού εισοδήµατος κατά 50% σε χωριά
µε κάτω από χίλιους πεντακόσιους κατοίκους. Πρόκειται για στο-
χευµένες δράσεις που προσφέρουν ουσιαστικές λύσεις στον πυ-
ρήνα των προβληµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα µας είναι µία χώρα
που στηρίζεται στην αγροτική και κτηνοτροφική της παραγωγή.
Έχουµε λοιπόν χρέος να στηρίζουµε την εθνική µας αγροτική
παραγωγή, διασφαλίζοντας τα δίκαια συµφέροντα των αγροτών
µας, προασπίζοντας τελικά την οικονοµία της ίδιας µας της πα-
τρίδας. Αυτό το πράττουµε πάντοτε µε αίσθηση της µεγάλης µας
ευθύνης. Το πράττουµε, για να στηρίζουµε τους παραγωγούς
µας, οι οποίοι εργάζονται σκληρά και κάτω από αντίξοες συνθή-
κες για την επιβίωσή τους. 

Θέλω, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω από το Βήµα
αυτό ότι είµαστε και θα είµαστε πάντοτε στο πλευρό τους και
πάντα δίπλα τους σε κάθε δίκαιο αίτηµά τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λιούτα. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιάννης Οικονόµου. 
Θα ακολουθήσουν ο κ. Φλώρος, ο κ Δελβερούδης και ο κ. Δα-

βάκης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε συζήτηση

και κάθε νοµοθετική παρέµβαση που αφορά την παραγωγή των
τροφίµων στη χώρα µας είναι ιδιαίτερα σηµαντική, όχι µόνο γιατί
δυστυχώς η αγροτική παραγωγή συρρικνώνεται συνεχώς και
έτσι µεγαλώνει η εξάρτησή µας από εισαγωγές τροφίµων και η
Ελλάδα στηρίζεται στα βασικά καταναλωτικά αγαθά από εισα-
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γωγές και είναι περισσότερο ευάλωτη στον διεθνή ανταγωνισµό
από ό,τι άλλες χώρες, αλλά κυρίως γιατί ο οικονοµικός µετασχη-
µατισµός που επιδιώκουµε οφείλει να έχει σε πρώτη προτεραι-
ότητα την παραγωγή ποιοτικών ανταγωνιστικών προϊόντων τα
οποία να µπορούν να διατεθούν µε αξιώσεις στις διεθνείς αγο-
ρές. Στην κορυφή αυτής της κατηγορίας είναι τα προϊόντα ΠΟΠ
και ΠΓΕ. 

Η πατρίδα µας, η χώρα µας -το γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ-,
είναι µεταξύ των χωρών εκείνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
έχει κατοχυρώσει µια λίστα µε διακόσια πενήντα περίπου αγρο-
τικά προϊόντα και των δύο αυτών κατηγοριών: Το λάδι, η ελιά, το
κρασί, διάφορα τυριά, µε εµβληµατικότερο τη φέτα. Σε κάθε
γωνιά της χώρας παράγονται τέτοιου είδους προϊόντα. 

Θα έλεγα ότι κι εµείς στη Φθιώτιδα είµαστε ιδιαίτερα περήφα-
νοι για τα τέσσερα ΠΟΠ προϊόντα που έχουµε: Το κατίκι Δοµο-
κού, το κελυφωτό φιστίκι της Μάκρης, την κονσερβολιά Αταλά-
ντης και Στυλίδας και τα ακτινίδια Σπερχειού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι ζούµε στην ελληνική περι-
φέρεια, όσοι έχουµε επαφή µε την αγροτική οικονοµία γνωρί-
ζουµε την προστιθέµενη αξία που δίνουν στο εισόδηµα των
παραγωγών, των µεταποιητών, αλλά και στις τοπικές µας κοινω-
νίας αυτά τα προϊόντα. 

Όπως γνωρίζουµε από την εµπειρία του παρελθόντος, αλλά
και από διάφορα πρόσφατα αρνητικά περιστατικά που είδαν το
φως της δηµοσιότητας, υπάρχει η ανάγκη ο ελεγκτικός µηχανι-
σµός σε ό,τι αφορά τα ΠΟΠ και τα ΠΓΕ να γίνει πιο αυστηρός,
να εκσυγχρονιστεί, να γίνει πιο αποτελεσµατικός. 

Αυτό ακριβώς είναι που κάνει το νοµοσχέδιο που εισηγείστε
σήµερα, κύριε Υπουργέ, και στα σηµεία τα καινούργια που εισά-
γει, αλλά και σε αυτά που έρχεται σε ευθυγράµµιση µε τον ευ-
ρωπαϊκό κανονισµό που πρόσφατα τέθηκε σε ισχύ. 

Και ο εισηγητής µας και εσείς και οι υπόλοιποι συνάδελφοι
ανέλυσαν διεξοδικά το νοµοσχέδιο. Εγώ θέλω να σταθώ σε τρία
σηµεία που κατά τη γνώµη µου θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικά. Πρώ-
τον, την αλλαγή της φιλοσοφίας και της µεθοδολογίας σε ό,τι
αφορά την επιβολή των κυρώσεων, είτε πρόκειται για διοικητικά
µέτρα είτε πρόκειται για πρόστιµα. 

Τι έχουµε εδώ; Έχουµε σε πολύ µεγάλο βαθµό την αντικειµε-
νικότητα στην επιβολή των κυρώσεων. Ο ΕΛΓΟ ο ίδιος πλέον επι-
βάλλει διοικητικές κυρώσεις, εισηγείται πρόστιµα µε πολύ
µικρότερο εύρος απ’ ό,τι στο παρελθόν. Έχουµε µία επιτροπή
αντί για δύο στην επιβολή των κυρώσεων. Έχουµε δηλαδή ισχυ-
ρά εχέγγυα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πιστεύουµε ότι η
υποκειµενικότητα στη διαδικασία και στην επιβολή των κυρώ-
σεων περιορίζεται πολύ. Και άρα, δεν θα έχουµε ούτε χρονοβό-
ρες καθυστερήσεις ούτε αποφάσεις ευάλωτες στην προσωπική
άποψη, που «ενίοτε» -εν πάση περιπτώσει, εντός πολλών εισα-
γωγικών το «ενίοτε»- αυτό υπέκρυπτε και κάποια συµφέροντα ή
εν πάση περιπτώσει κάποιες «µατιές» πολύ υποκειµε- νικές. 

Η δεύτερη πολύ σηµαντική, νοµίζω, παρέµβαση είναι η κάλυψη
του νοµοθετικού κενού σε ό,τι αφορά ΠΟΠ και ΠΓΕ προϊόντα που
συµµετέχουν ως συστατικά σε άλλα προϊόντα και σε εταιρείες
που τα παράγουν. Υπήρχε κενό νοµοθεσίας σε αυτές τις περι-
πτώσεις, µε αποτέλεσµα πολλές φορές να παρατηρούνται στρε-
βλώσεις. 

Η τρίτη σηµαντική, κατά τη γνώµη µου, παρέµβαση του νοµο-
σχεδίου είναι ότι δηµιουργείται ένα νοµικό πλαίσιο για τις περι-
πτώσεις εκείνες ελέγχων υπηρεσιών του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης όπου η αρχή η οποία ελέγχει διαπιστώνει κάποια µη
συµµόρφωση σε πεδίο αρµοδιότητας άλλης αρχής και µέχρι σή-
µερα καθόταν µε σταυρωµένα τα χέρια. Αντιµετωπίζουµε δηλαδή
µία βασική παθογένεια του ελεγκτικού µηχανισµού -όχι µόνο στο
κοµµάτι του Υπουργείου σας, γενικώς στη χώρα µας- της διά-
σπασης δυνάµεων και της αδυναµίας αξιοποίησης της πληροφο-
ρίας την ώρα που παρουσιάζεται. 

Με την ψήφιση του νοµοσχεδίου η πολιτεία θα έχει στη διά-
θεσή της αντικειµενικά έναν αυστηρότερο και πιο αποτελεσµα-
τικό µηχανισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κακά τα ψέµατα. Αν θέλουµε να
προστατέψουµε στην πράξη αυτά τα προϊόντα, τα ΠΟΠ και ΠΓΕ
προϊόντα, τη φέτα, το κατίκι Δοµοκού και µια σειρά από άλλα,

εκείνο που χρειάζεται είναι να υπηρετήσουµε όλοι ένα καινούρ-
γιο συµβόλαιο πράξεων και ενεργειών. 

Κι όταν λέω όλοι, εννοώ όλοι: οι παραγωγοί µε την οργάνωσή
τους, οι διεπαγγελµατικές ενώσεις µε τις εισηγήσεις, τις οδηγίες,
τα µέλη τους και µε αυστηρούς εσωτερικούς κανόνες δεοντολο-
γίας, µε τη θέσπιση κανόνων αυτοπροστασίας των προϊόντων
που παράγουν και φυσικά, η πολιτεία µε τον σχεδιασµό και τη
θέσπιση των ελέγχων αυτών. 

Με αυτόν τον τρόπο τα προϊόντα όχι µόνο θα θωρακιστούν,
αλλά κυρίως -και αυτό είναι σηµαντικό-, θα προσελκύσουν νέους
ανθρώπους, θα διαµορφώσουµε ένα πεδίο όπου οι πολλοί και
συνεπείς θα είναι κερδισµένοι και οι λίγοι και πονηροί αποµονω-
µέν

Υπό την προϋπόθεση, κύριε Υπουργέ, και είµαι σίγουρος ότι
το έχετε υπ’ όψιν σας αυτό και θα το κοιτάξετε, στο άρθρο 22,
23 του νοµοσχεδίου, αν θυµάµαι καλά, είδα ότι απαιτούνται
εννέα εξουσιοδοτικές υπουργικές αποφάσεις. Συνήθως όπου
απαιτούνται πολλές αποφάσεις υποκρύπτεται από πίσω καθυ-
στέρηση. Η εµπειρία σας και οι σχέσεις σας µε τον αγροτικό
τοµέα από την περιφέρεια στην οποία εκλέγεστε είναι τέτοια που
νοµίζω θα σας οδηγήσει στο να δείτε από την αρχή την έκδοση
των αποφάσεων αυτών. 

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο υπό-
λοιπο χρόνο της οµιλίας µου να αναδείξω κάποια στοιχεία για
τον αγροτικό τοµέα και να σχολιάσω σύντοµα κάποιες από τις
παρατηρήσεις που άκουσα. 

Είναι πολλά αυτά που θα µπορούσε να πει κανείς για να περι-
γράψει τον αγροτικό τοµέα στη χώρα µας, θα περιοριστώ µόνο
σε τέσσερα για να σκιαγραφήσω µια εικόνα που συνδέεται και
µε την κουβέντα που κάνουµε σήµερα. 

Πρώτον, η εγχώρια βιοµηχανία τροφίµων στη χώρα αποτελεί
τον κυριότερο κλάδο της ελληνικής µεταποίησης. Βασικός τρο-
φοδότης αυτής της βιοµηχανίας είναι ο αγροτικός τοµέας µε τα
προϊόντα που παράγει και επίσης η αγροδιατροφή, αυτός ο το-
µέας δηλαδή έχει πάρα πολλές συνέργειες µε έναν άλλον ση-
µαντικό τοµέα οικονοµικής δραστηριότητας της χώρας, τον
τουρισµό. Αντιλαµβάνεται, λοιπόν, κανείς τη σηµασία του. 

Δεύτερον, τα αγροτικά µας προϊόντα, ιδιαίτερα τα φρούτα και
τα γαλακτοκοµικά, έχουν αποδείξει µια αξιοζήλευτη, θα έλεγα,
εξαγωγική δυναµική. Προσέξτε, µια εξαγωγική δυναµική που δεν
ανεκόπη ούτε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και των άλλων κρί-
σεων που ζήσαµε το προηγούµενο διάστηµα, όταν η εφοδιαστική
αλυσίδα, αλλά και το διεθνές εµπόριο διαταράχθηκαν πολύ έν-
τονα. 

Πάµε τώρα σε δύο λιγότερο αισιόδοξα χαρακτηριστικά. 
Στον αγροτικό τοµέα σήµερα απασχολούνται περίπου τετρα-

κόσιες εξήντα µία χιλιάδες άνθρωποι, µε τα δηµογραφικά όµως
χαρακτηριστικά στη σύνθεσή του να είναι απογοητευτικά και µε
τις προβολές στο µέλλον απολύτως απαισιόδοξες. Και τέλος, η
αξία παραγωγής ανά απασχολούµενο είναι σηµαντικά χαµηλό-
τερη από τα αντίστοιχα µέσα επίπεδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτό συµβαίνει εξαιτίας της σηµαντικά χαµηλότερης παραγωγι-
κότητας και εργασίας, αλλά και του εδάφους στον ελληνικό
αγροτικό τοµέα σε σχέση µε αυτά που συµβαίνουν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και την αδυναµία µας να µεγεθυνθούµε.

Αυτό µε τη σειρά του έχει την αιτία του σε µια σειρά, σε ένα
ευρύ πεδίο προβληµάτων και αδυναµιών, είτε πρόκειται για γε-
νικότερα προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας είτε πρόκειται
για προβλήµατα πιο συνδεδεµένα µε τον πρωτογενή τοµέα.

Και θέλω εδώ να κάνω µια παρατήρηση. Από την Αντιπολί-
τευση άκουσα προηγουµένως και τον κ. Σαρακιώτη, ακούω όµως
τον πολιτικό λόγο, τον αντιπολιτευτικό λόγο της Αντιπολίτευσης
για την αγροτική πολιτική να εστιάζεται σε δύο πράγµατα µονί-
µως και µονότονα αυτά τα πέντε χρόνια: «Δώστε περισσότερες
επιδοτήσεις και αποζηµιώσεις», «Γιατί δεν αποζηµιώνετε και γιατί
δεν επιδοτείτε;», σε ένα διάστηµα που ο ΕΛΓΑ έχει δώσει αποζη-
µιώσεις ρεκόρ από καταβολής αγροτικής πολιτικής στη χώρα,
αλλά εν πάση περιπτώσει αυτό. Και το δεύτερο, σκανδαλολογία
και παρατηρήσεις για µια σειρά από πράγµατα, µια κριτική που,
κατά τη γνώµη µου, είναι αδιέξοδη, δεν είναι παντού άστοχη. Τα
προβλήµατα που επισηµαίνουµε για τον ΟΠΕΚΕΠΕ είναι υπαρ-
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κτά και οφείλουµε κι εµείς να κάνουµε την αυτοκριτική µας. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. Με συγχωρείτε.
Όµως ποιο είναι το πρόβληµα; Και καλά το πρόβληµα της Αν-

τιπολίτευσης, οι ίδιοι κρίνουν τι αναδεικνύουν και τι λένε. Το πρό-
βληµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν συζητούµε τα βασικά και τα
µεγάλα που αφορούν τα προβλήµατα του πρωτογενούς τοµέα
στη χώρα. Ξέρετε ποια είναι τα προβλήµατα αυτά; 

Δεν τα λέω µόνο εγώ, τα αναδεικνύουν και διάφορες µελέτες,
πρόσφατα η µελέτη της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ»: Ο µικρός και κατακερµα-
τισµένος κλήρος, το πολύ χαµηλό επίπεδο τεχνικής εκπαίδευσης
των αγροτών, η µεγάλη ηλικία των αγροτών, η υστέρηση σε επεν-
δύσεις φυσικού κεφαλαίου και η υιοθέτηση νέων τεχνολογιών,
οι δυσµενείς εξελίξεις του κόστους παραγωγής -αυτό είναι που
πάντοτε κυριαρχεί, είναι το εύκολο στην κριτική και τις παρατη-
ρήσεις- και οι περιβαλλοντικές αλλαγές και προκλήσεις που
έχουµε. 

Εάν γύρω από αυτά τα ζητήµατα ο πολιτικός κόσµος, η Κυβέρ-
νηση, οι φορείς των αγροτών, η αγορά, όλοι µας δεν προσπαθή-
σουµε να βρούµε ουσιαστικές και βιώσιµες λύσεις, δεν τα
προσεγγίσουµε µε µια µακροπρόθεσµη στρατηγική που άµεσα
πρέπει να αντιµετωπίσει την ανάγκη προσαρµογής της ελληνικής
παραγωγής στην κλιµατική αλλαγή και στην κρίση που έχουµε
και να διορθώσει µε τις κατάλληλες πολιτικές διαχρονικές στρε-
βλώσεις, εάν δεν αποφασίσουµε ότι συνολικά οι κυβερνητικές
πολιτικές παρεµβάσεις πρέπει να τέµνουν οριζόντια τις ανάγκες
τού πρωτογενούς τοµέα, τότε δυστυχώς, παρά τα επιµέρους θε-
τικά αποτελέσµατα, εκείνο που θέλουµε να κάνουµε, δηλαδή στο
να εξασφαλίσουµε ότι ο πρωτογενής τοµέας στη χώρα µας θα
είναι καθοριστικός για την ανάπτυξη της Ελλάδος, θα εξασφαλί-
ζει συνοχή στην περιφέρεια, θα εξασφαλίζει την επισιτιστική
ασφάλεια, θα δίνει ζωή και προοπτική στα χωριά και τις πόλεις
τής επαρχίας µας, τότε δυστυχώς τα αποτελέσµατα πολύ γρή-
γορα δεν θα είναι αυτά που θέλουµε. 

Η Κυβέρνηση µε επιµέρους πολιτικές έχει δώσει απαντήσεις.
Το νοµοσχέδιο που φέρατε δείχνει ότι καταλαβαίνετε τα κρίσιµα
κοµµάτια αυτής της αλυσίδας, όπως είναι η προστασία των τρο-
φίµων. Προς αυτή την κατεύθυνση όµως πρέπει να συνεχίσουµε
πιο γρήγορα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για
την ανοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Οικονόµου. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Φλώρος, Ανεξάρτητος

Βουλευτής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα αντιµέτωποι µε ένα νοµοσχέδιο που αφορά τη ρύθµιση
των γεωργικών προϊόντων µε προστατευόµενη ονοµασία προ-
έλευσης και προστατευόµενη γεωγραφική ένδειξη, αλλά και εγ-
γυηµένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων, µε φαινοµενικό
στόχο να ενισχύσει τη διαφάνεια, την προστασία και την ποι-
ότητα των προϊόντων αυτών. 

Ωστόσο υπάρχουν σηµαντικά αδύναµα σηµεία σε αυτό το νο-
µοσχέδιο, τα οποία δεν µπορούµε να τα αγνοήσουµε, όπως άλ-
λωστε δεν αγνοούµε και τη διαχρονική ανικανότητα της Κυβέρ-
νησης να προστατεύσει τους µικροµεσαίους αγρότες και παρα-
γωγούς µε τρανταχτά παραδείγµατα στο πρόσφατο παρελθόν. 

Αρχικά ο έλεγχος και η εποπτεία που προβλέπει το νοµοσχέδιο
ανατίθεται κυρίως σε κεντρικές αρχές, όπως ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ» που έχει την αρµοδιότητα να παρακολουθεί και να επιβάλει
κυρώσεις. Όµως τίθεται ένα καίριο ερώτηµα: Πώς διασφαλίζεται
ότι αυτό το σύστηµα ελέγχου θα λειτουργήσει µε αµεροληψία
και διαφάνεια; 

Όταν ο έλεγχος συγκεντρώνεται στα χέρια µιας κεντρικής
αρχής, χωρίς να προβλέπεται επαρκής ανεξάρτητος έλεγχος,
δηµιουργούνται υπόνοιες για την πιθανότητα καταχρήσεων ή
ανεπαρκών ελέγχων. Μια ιστορία που δυστυχώς τείνει να επανα-
λαµβάνεται πολύπλευρα σε διάφορους κλάδους. 

Ένα δεύτερο σηµείο που χρειάζεται προσοχή είναι η διαδικα-
σία επιβολής προστίµων και κυρώσεων. Στο νοµοσχέδιο προβλέ-
πεται ότι τα πρόστιµα και οι κυρώσεις επιβάλλονται από τον
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ωστόσο η διαδικασία αυτή παραµένει γρα-
φειοκρατική και χρονοβόρα. Αν η επιτροπή κυρώσεων συνεδριά-
ζει µόνο εντός των προκαθορισµένων χρονοδιαγραµµάτων και
χωρίς αµοιβή, τίθενται ερωτήµατα σχετικά µε την αποτελεσµα-
τικότητα και την άµεση επιβολή κυρώσεων. 

Ο τρόπος διενέργειας των ελέγχων πρέπει να γίνει πιο ολο-
κληρωµένος και όχι αποσπασµατικός, όπως είναι σήµερα. Συγ-
κεκριµένα, ο έλεγχος για ένα προϊόν ή τρόφιµο, αφού πραγµα-
τοποιηθεί σε ένα οποιοδήποτε στάδιο της αλυσίδας παραγωγής,
µεταποίησης ή διακίνησης και πώλησής τους, θα πρέπει να επε-
κτείνεται στην εφαρµογή της ιχνηλασιµότητας που παρέχει
πλέον µε χαµηλό κόστος η τεχνολογία τόσο στα προηγούµενα
όσο και στα επόµενα στάδια, δηλαδή να περιλαµβάνει όλα τα βα-
σικά στάδια της αλυσίδας, να επεκτείνεται παντού, κοινώς από
το χωράφι στο ράφι, ώστε να εξυγιαίνεται όλη η αλυσίδα. Αυτό
σας το λέει και µε επιστολή της η ΕΘΕΑΣ, την οποία σας έχει κα-
ταθέσει στην επιτροπή.

Το νοµοσχέδιο επίσης ενσωµατώνει σηµαντικές ρυθµίσεις για
την αναγνώριση οµάδων παραγωγών προϊόντων ΠΟΠ και ΠΓΕ,
οι οποίες αποκτούν αποκλειστικά δικαιώµατα για την προστασία
και την προώθηση αυτών των προϊόντων. Όµως δεν είναι σαφές
πώς ακριβώς οι µικροπαραγωγοί θα µπορέσουν να ενταχθούν σε
αυτές τις οµάδες και να προστατευτούν από τυχόν µονοπωλια-
κές πρακτικές. 

Επιδιώκεται επιπλέον η προώθηση της διαφάνειας και της πι-
στοποίησης των προϊόντων µέσω του συστήµατος ελέγχων, αλλά
παραµένει επίσης ασαφές το πώς θα αντιµετωπιστούν αυτά τα
προβλήµατα, όπως η νοθεία ή η παραπλανητική χρήση των γεω-
γραφικών ενδείξεων από επιχειρήσεις που δεν συµµορφώνονται. 

Η διαδικασία παρακολούθησης παραµένει πολύπλοκη χωρίς
να εξασφαλίζει την άµεση εφαρµογή των κανονισµών. Και για να
είµαστε ρεαλιστές, σε σχέση µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο,
όταν εξετάζουµε την πραγµατικότητα στο πεδίο, όπως αυτή δια-
µορφώνεται, για παράδειγµα µε τα όσα συµβαίνουν στη Θεσσα-
λία, το κενό µεταξύ θεωρίας και πράξης γίνεται δραµατικά εµ-
φανές.

Τι γίνεται µε τους παραγωγούς ακτινιδίων στη Θεσσαλία; Εί-
δαµε ότι ακόµη και σήµερα, µετά τις πληµµύρες και όσες πληγές
έπαθαν οι καλλιέργειές τους, ανεπανόρθωτες πληγές και ζηµιές,
λόγω του «Ντάνιελ» και του «Ελίας», δεν έχουν ακόµη αποζηµιω-
θεί.

Οι µικροί παραγωγοί βασίζουν την επιβίωσή τους σε αυτές τις
καλλιέργειες και παραµένουν ακόµη αβοήθητοι. Η πολιτεία αδυ-
νατεί να τους προστατεύσει. Οι αποζηµιώσεις που δικαιούνται
δεν έχουν καταβληθεί και η καταγραφή των ζηµιών δεν έχει καν
ολοκληρωθεί. Η τραγική αυτή κατάσταση καθρεφτίζει την ανικα-
νότητα του κρατικού µηχανισµού να στηρίξει τους µικρότερους
παραγωγούς που συνεχίζουν να µάχονται µόνοι τους.

Και δεν είναι µόνο οι φυσικές καταστροφές που πλήττουν τον
πρωτογενή τοµέα. Την ίδια στιγµή ο κίνδυνος για τους µικρούς
παραγωγούς δεν έρχεται µόνο από τις καιρικές συνθήκες, αλλά
και από τις ανεξέλεγκτες αλλαγές στη χρήση της γης. 

Ακούσαµε στη ΔΕΘ τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού για
νέες επενδύσεις και στήριξη στον πρωτογενή τοµέα και την πα-
ραγωγή. Αντ’ αυτού, βλέπουµε το εντελώς αντίθετο. Χιλιάδες
στρέµµατα γης που παραδοσιακά χρησιµοποιούνται για καλλιέρ-
γειες παραχωρούνται για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάρ-
κων, όπως βλέπουµε χαρακτηριστικά στον Άγιο Κωνσταντίνο
Φαρσάλων τον οποίο και επισκέφτηκαν το περασµένο Σαββατο-
κύριακο. Η κατάσταση είναι τραγική. 

Ενώ η παραγωγή τροφίµων µειώνεται, η γη παραχωρείται σε
µεγάλες εταιρείες, οι οποίες υπόσχονται µεν υψηλότερα µισθώ-
µατα, κάτι που αρκετοί από τους πληγέντες από την στιγµή που
δεν έχουν την στήριξη του κράτους και δεν έχουν αποζηµιωθεί
το βλέπουν ως την καλύτερη λύση. Με τι αποτέλεσµα όµως; Ήδη
το 20% αυτής της γης στην περιοχή εκεί έχει παραχωρηθεί για
φωτοβολταϊκά και ο ρυθµός αυτός αυξάνεται. Αν συνεχιστεί αυτή
η πορεία, τι θα αποµείνει για τους αγρότες; Το κυριότερο, τι θα
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τρώµε όταν η καλλιεργήσιµη γη µειώνεται συνεχώς για να δώσει
τη θέση της σε βιοµηχανικά έργα; 

Η κατάσταση αυτή πλήττει καίρια τον µικρό παραγωγό που
δεν έχει τα µέσα να αντισταθεί στον πλειοδότη των φωτοβολταϊ-
κών. Ο µικρός παραγωγός δεν µπορεί να ανταγωνιστεί τις µεγά-
λες εταιρείες που εκµεταλλεύονται την αγροτική γη και η
πολιτεία φαίνεται να αφήνει αυτό το µονοπώλιο να αναπτυχθεί
ανεξέλεγκτα. Θέστε όρια. Τώρα είναι η ώρα που πρέπει να πρά-
ξετε και όχι µόνο να µείνετε στα λόγια. 

Αντί να προστατεύουµε τον πρωτογενή τοµέα και την τοπική
παραγωγή, επιτρέπουµε να γίνεται εµπορική εκµετάλλευση της
γης σε βαθµό που οι µικροί αγρότες εκτοπίζονται. Αν αυτό το νο-
µοσχέδιο είχε πραγµατική πρόθεση να προστατεύσει τους µι-
κρούς παραγωγούς, θα είχε προβλέψει µηχανισµούς ελέγχου για
να διασφαλίσει ότι η γη υψηλής παραγωγικότητας παραµένει
στους αγρότες. Θα είχε επίσης θεσπίσει αυστηρά όρια για την
εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάρκων σε καλλιεργήσιµες εκτά-
σεις, ώστε να µην εξαρτόµαστε σε λίγα χρόνια από την εισαγωγή
τροφίµων, την ώρα που η ελληνική γη χρησιµοποιείται για την
παραγωγή ενέργειας και όχι τροφίµων. 

Το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας µπορεί να µιλά για
την προστασία των προϊόντων ΠΟΠ και ΠΓΕ, όµως οι προτεινό-
µενες ρυθµίσεις είναι τόσο ασαφείς που είναι φανερό πως στο-
χεύουν περισσότερο στη διατήρηση των συµφερόντων των
µεγάλων επιχειρήσεων. 

Και επειδή άκουσα νωρίτερα έναν συνάδελφο να αναφέρει το
Μεξικό, κύριε Υπουργέ, σας το καταθέτω και στα Πρακτικά, είναι
αυτό που ανέφερε πριν ο συνάδελφος κ. Μανούσος για προϊόν
που πωλείται στο Μεξικό. Αναφέρει κάτω: Προϊόντα Δανίας µε
ονοµασία «φέτα». Θα το δείτε κι εσείς. Ψάξτε το.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Φλώρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή η Κυβέρνηση αντί να ενισχύσει τον πρωτογενή τοµέα και
να προστατεύσει τους αγρότες, επιλέγει να τους αφήσει να αγω-
νίζονται µόνοι τους εκτεθειµένοι σε αθέµιτο ανταγωνισµό και
γραφειοκρατία. Είναι πλέον ξεκάθαρο ότι δεν ενδιαφέρεστε
πραγµατικά για τους µικρούς παραγωγούς και οι εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ ήταν µια ακόµη στάχτη στα µάτια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φλώρο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Κοµνηνός Δελβερούδης Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος της Νίκης για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μέχρι να έρθει ο συνάδελφος, να καταθέσω τις
νοµοτεχνικές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, καταθέ-
στε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο κύριος συνάδελφος,
να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, προκειµένου να τε-
θούν σε γνώση των συναδέλφων.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο έρχεται η Κυβέρνηση να µας πείσει ότι αποσκοπεί στην
ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα και αυτό βέβαια προσπάθησε
να µας πει ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης,
ότι δηλαδή το βάρος της Κυβέρνησης στρέφεται στην παραγωγή
της χώρας και ειδικά στον πρωτογενή τοµέα. 

Δεν µας έπεισαν φυσικά παρ’ όλα αυτά, διότι ούτε το παρόν
νοµοσχέδιο φαίνεται να µπορεί να επιτελέσει αυτόν τον σκοπό,
αλλά ούτε και τα µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός, αφού
το καλάθι της διεθνούς έκθεσης για τους αγρότες έµεινε και πάλι
άδειο. 

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι αυτό που
θέλουν οι παραγωγοί µας είναι ριζικά µέτρα για την αντιµετώπιση
του τεράστιου κόστους παραγωγής που αυξάνεται συνεχώς
λόγω της εκτίναξης του ενεργειακού κόστους, αλλά και µέτρα
για τις χαµηλές τιµές στις οποίες πουλάνε τα αγροτικά προϊόντα
που παράγουν µε κόπο και ιδρώτα, ενώ την ίδια στιγµή κερδο-
σκοπούν οι µεγαλέµποροι. 

Όµως γι’ αυτά τα πραγµατικά προβλήµατα δεν ακούσαµε τί-
ποτα από τα χείλη του Πρωθυπουργού, όπως τίποτα δεν άκου-
σαν και οι κτηνοτρόφοι προς µεγάλη τους δυσαρέσκεια.

Όσον αφορά το µέτρο της επιστροφής του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, να πούµε ότι αποτελούσε
πάγιο αίτηµα των αγροτών και κεκτηµένο δικαίωµα των Ευρω-
παίων αγροτών, το οποίο κερδήθηκε και από τους Έλληνες
αγρότες µε τους αγώνες που έδωσαν στους δρόµους πριν µερι-
κούς µήνες. Δεν πρόκειται, λοιπόν, για κάποιο νέο µέτρο στήρι-
ξης προς τους αγρότες, αλλά για τα γνωστά επικοινωνιακά κόλ-
πα της Κυβέρνησης. 

Για ποια, λοιπόν, στήριξη των αγροτών µιλάµε; Την ώρα µάλι-
στα που ο ΟΠΕΚΕΠΕ βρίσκεται υπό καθεστώς επιτήρησης από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα πρόστιµα πέφτουν βροχή. Και
δεν µιλάµε για µερικές χιλιάδες ευρώ, αλλά για πρόστιµο ύψους
283 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο να θυµίσουµε ότι επιβλήθηκε
εξαιτίας της πλήρους αδιαφάνειας, της κακής διαχείρισης του
συστήµατος υποβολής αιτήσεων για επιδοτήσεις, των ανύπαρ-
κτων και ανεπαρκών ελέγχων και των πληρωµών επιδοτήσεων σε
αγρότες και κτηνοτρόφους που δεν τις δικαιούνταν, για τα οικο-
νοµικά έτη βέβαια 2020-2021-2022 -δεν αφορά τον κύριο Υπουρ-
γό που πρόσφατα ανέλαβε τα καθήκοντά του- δηλαδή για τις αι-
τήσεις στον ΟΣΔΕ των ετών 2019-2020-2021.

Στο µεταξύ ήρθε -έρχεται;- νέο πρόστιµο από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ύψους 63 εκατοµµυρίων ευρώ αυτή τη φορά που αφορά
σε λανθασµένο υπολογισµό της αξίας των δικαιωµάτων ενίσχυ-
σης και σε µη ορθή επαλήθευση των κριτηρίων επιλεξιµότητας.
Οι κοινοτικές αρχές έχουν ήδη αποφανθεί ότι το ποσό είναι αχρε-
ωστήτως καταβληθέν και ότι η Ελλάδα θα πρέπει να επιστρέψει
αυτά τα χρήµατα, ενώ ένας αγρότης-φάντασµα φαίνεται να ει-
σέπραξε 14 εκατοµµύρια ευρώ το έτος 2023 για βιολογικές καλ-
λιέργειες.

Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα να θυµίσουµε πάλι, µόλις έγινε
γνωστή αυτή η υπόθεση ξεκίνησαν στον ΟΠΕΚΕΠΕ αγώνα δρό-
µου ώστε να σβήσουν τα ίχνη του αγρότη. Έτσι το συγκεκριµένο
ποσό ξαφνικά εµφανίστηκε ως αχρεωστήτως καταβληθέν, ενώ
στη σχετική λίστα αντί του συγκεκριµένου ονόµατος εµφανίζεται
πλέον το όνοµα του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Θα µας απαντήσει κανείς γι’ αυτά; Πού πήγαν τα χρήµατα από
τις παράνοµες επιδοτήσεις µε βοσκοτόπια ανύπαρκτα και χωρίς
ζώα; Θα ζητηθούν πίσω τα λεφτά από τους επιτήδειους; Θα
υπάρξουν ποινικές ευθύνες; Με το να αποδεχόµαστε ότι όντως
υπάρχει πρόβληµα νοµίζω ότι δεν κάνουµε και τίποτα ιδιαίτερο.
Θα πρέπει να µας τα απαντήσει αυτά ο κύριος Υπουργός. Εν πολ-
λοίς αναφέρθηκε, αλλά θα θέλαµε να ακούσουµε πιο ουσιαστικά
µέτρα.

Παρ’ όλα αυτά δεν φαίνεται να άλλαξε και τίποτα, αφού και
φέτος η πληρωµή της προκαταβολής της ενιαίας ενίσχυσης βρί-
σκεται και πάλι υπό αµφισβήτηση, µε τα προβλήµατα να µην

έχουν λυθεί και να δίνονται παρατάσεις για την υποβολή των δη-
λώσεων. Αυτή η κατάσταση αποτελεί τεκµήριο της κακής διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και της ανικανότητάς της να
διαχειριστεί τα προβλήµατα των αγροτών. 

Ενδεικτικό της κατάστασης αυτής είναι και το γεγονός ότι
έχουν αλλάξει πέντε Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και άλλοι
τόσοι Πρόεδροι του ΟΠΕΚΕΠΕ. Και ενώ αναµέναµε να έρθει ένα
νοµοσχέδιο που θα στήριζε πραγµατικά τα ελληνικά προϊόντα,
έρχεστε και µας απογοητεύετε για άλλη µια φορά µε νοµοσχέδια
γενικά και αόριστα που παραπέµπουν σε εξουσιοδοτικές διατά-
ξεις, όπως συνηθίζετε να κάνετε εσείς στην Κυβέρνηση. 

Μας λέτε, λοιπόν, για δήθεν προστασία και ανάδειξη των ελ-
ληνικών προϊόντων µε προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης,
µε προστατευόµενη γεωγραφική ένδειξη και των εγγυηµένων πα-
ραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων. Και λέω δήθεν, διότι στο
παρόν νοµοσχέδιο δεν διαφαίνεται κάτι τέτοιο.

Αντίθετα, είναι προφανές ότι θα δηµιουργηθεί µεγαλύτερη
γραφειοκρατία και ατιµωρησία, αφού για τις περισσότερες πα-
ραβάσεις προβλέπονται απλές συστάσεις και όχι επιβολή προ-
στίµων. Ουσιαστικά δηλαδή πρόκειται για αναποτελεσµατικές
κυρώσεις που σε καµµία περίπτωση δεν θα λειτουργήσουν απο-
τρεπτικά. 

Ενδεικτική είναι η περίπτωση της πληµµελούς τήρησης της
ιχνηλασιµότητας για την οποία στο άρθρο 24 όχι µόνο δεν προ-
βλέπεται πρόστιµο, αλλά η πρώτη επίπληξη προβλέπεται για
απλή έγγραφη σύσταση. Κι όλα αυτά την στιγµή που οι εισαγω-
γές νωπών φρούτων και λαχανικών συνέχισαν να έχουν ανοδική
πορεία το οκτάµηνο του 2024, σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. 

Συγκεκριµένα, οι εισαγωγές ανήλθαν σε πεντακόσιες τέσσερις
χιλιάδες τόνους έναντι τετρακοσίων πενήντα πέντε χιλιάδων
τόνων τους οκτώ πρώτους µήνες του 2023, καταγράφοντας
άνοδο σε ποσοστό 10,8% εκατό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ θα χρειαστώ.
Ενδεικτικώς να αναφέρω ότι έγινε εισαγωγή τριών χιλιάδων

τόνων πορτοκαλιών έναντι δύο χιλιάδων τόνων πέρσι, προερχό-
µενα κυρίως από Αίγυπτο, Ρουµανία και Ιταλία και δώδεκα χιλιά-
δων τόνων µήλων έναντι πέντε χιλιάδων τόνων πέρσι, ποσοστό
αύξησης 148%, προερχόµενα από Βόρεια Μακεδονία, Πολωνία
και Ιταλία. 

Πώς λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, τα προϊόντα µας θα αν-
ταγωνιστούν τις εισαγωγές, όταν αυτές κινούνται σε τέτοιους
ρυθµούς; Με αυτό το νοµοσχέδιο; Μήπως θα πρέπει να το ξανα-
δείτε έστω και την τελευταία στιγµή;

Όπως επεσήµαναν οι φορείς, τα πρόστιµα θα πρέπει να είναι
µεγάλα και βέβαια θα πρέπει να υπάρχει ένας ενιαίος ελεγκτικός
µηχανισµός. Ένας φορέας ο οποίος θα διενεργεί ελέγχους στο
100% και όχι δειγµατοληπτικά και που θα επιβάλλει ο ίδιος τις
ποινές και τα πρόστιµα. Διαφορετικά είναι βέβαιο ότι θα οδηγη-
θούµε σε ατιµωρησία. Ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, όπως και
ο Υφυπουργός κατά τη συνεδρίαση των επιτροπών, µάς είπαν
ότι στην επιτροπή επιβολής προστίµων δεν υπάρχει πολιτική ηγε-
σία και ότι αυτή συγκροτείται από µέλη από το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους που δεν αµφισβητείται η εγκυρότητά τους ούτε η
αξιοπιστία τους. Απ’ ό,τι φαίνεται όµως τους διέφυγε ότι στο
άρθρο 15 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 2 ορίζεται ότι τα
µέλη της επιτροπής καθώς και ο γραµµατέας της επιτροπής µε
τον αναπληρωτή του ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Τέλος -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- δεν θα µπορούσα να µην
αναφερθώ κι εγώ στα όσα µας είπε ο πρόεδρος του διοικητικού
συµβουλίου του Συλλόγου Εργαζοµένων στον Ελληνικό Γεωρ-
γικό Οργανισµό «ΔΗΜΗΤΡΑ» και συγκεκριµένα στο απαράδεκτο
γεγονός ότι ούτε ο ίδιος ούτε και οι εργαζόµενοι που κάνουν
τους ελέγχους και έχουν γνώση πάνω στα προϊόντα ενηµερώθη-
καν από τη διοίκηση ή από το Υπουργείο για το νοµοσχέδιο. Αν-
τίθετα ενηµερώθηκαν από την Αντιπολίτευση. Επίσης, οι ελεγ-
κτές που καλούνται να κάνουν τους ελέγχους είναι στην ουσία
είκοσι άτοµα στην κεντρική υπηρεσία την στιγµή που επιχειρή-
σεις µε προϊόντα ΠΟΠ είναι περίπου δύο χιλιάδες. Το χειρότερο
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βέβαια όλων όσων ακούστηκαν στην επιτροπή είναι τα πρόστιµα
τα οποία όπως ειπώθηκε χαρακτηριστικά επί χρόνια λιµνάζουν
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Εύχοµαι ο κύριος Υπουρ-
γός να προβληµατιστεί σοβαρά µετά από όλα αυτά και να λάβει
τα κατάλληλα µέτρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελβερούδη. Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
νοµίζω ότι υπάρχει κανένας σε αυτήν την Αίθουσα που να δια-
φωνεί µε την νοµοθετική έστω προσπάθεια της Κυβέρνησης να
θωρακίσει διά αυτού του τρόπου την πιστοποίηση σηµαντικών
αγροτικών µας προϊόντων, εµβληµατικών αγροτικών µας προϊόν-
των, που έχουν λάβει τις ονοµασίες ΠΟΠ, ΠΓΕ ή ΕΠΙΠ. Όλοι σε
αυτήν την Αίθουσα πιστεύουµε ότι τα αγροτικά προϊόντα, ναυαρ-
χίδα των οποίων είναι τα κλασικά µεσογειακά ελληνικά προϊόντα,
δικαιούνται να έχουν αυτήν τη θωράκιση την οποία αξίζουν και
την οποία µε διάφορους τρόπους αυτή η Κυβέρνηση από την
ανάληψη της εξουσίας, µε την έγκριση του ελληνικού λαού πέντε
χρόνια τώρα και πλέον, κάνει.

Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία πάνω σε αυτή τη νοµοθετική
πρωτοβουλία θα ήθελα να τα θέσω πέραν των κανόνων ελέγχου
που θέτει το νοµοσχέδιο σε όλη τη γραµµή παραγωγής, διακίνη-
σης, αποθήκευσης και εµπορίας και άλλα ζητήµατα, όπως εκείνο
που θέτει -και είναι πολύ σηµαντικό αυτό- την υποχρέωση ενη-
µέρωσης και άλλων υπηρεσιών σε περίπτωση διαπίστωσης πα-
ραβάσεων που εµπίπτουν στην αρµοδιότητά τους, όπως είναι η
περίπτωση της ΑΑΔΕ.

Θα πρότεινα δε, κύριε Υπουργέ, σε αυτή τη φάση ότι πέραν
των θετικών ζητηµάτων που πραγµατεύεται το νοµοσχέδιο και
εισάγει µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβερνήσεως, να γί-
νουν και κάποιες νοµοθετικές παρεµβάσεις που θα δηµιουργούν
άρση των διαφορών αποτρεπτικών λόγων και παραγόντων στην
επέκταση ή επικαιροποίηση του ΠΟΠ ή των ΕΠΙΠ. Έχει να κάνει
µε την ελιά Καλαµών, έχει να κάνει µε ζητήµατα οµοειδή µε διά-
φορες περιοχές όπως η Πελοπόννησος ευρύτερα, όπως ο τόπος
µου, η Λακωνία και όπως εκείνα τα θέµατα τα οποία κατά καιρούς
µας έχουν απασχολήσει µε αποφάσεις προκατόχων σας που
έχουν δηµιουργήσει ένταση, προβλήµατα και διαφορές ενστά-
σεις. 

Υπάρχουν όµως ζητήµατα -και το λέω αυτό στην απαρχή της
ανάληψης των καθηκόντων σας γιατί η εµπειρία σας ως συνα-
δέλφου της ελληνικής περιφέρειας και ιδιαίτερα της ναυαρχίδας
της αγροτικής παραγωγής της Θεσσαλίας αποτελεί µία ασφά-
λεια- όπως το κόστος της ενέργειας, το τεράστιο ζήτηµα που
αναφύεται µέρα µε την ηµέρα και είναι το ζήτηµα της έλλειψης
αρδευτικού νερού, της υφαλµύρωσης των εδαφών, όλα εκείνα
που συνθέτουν ένα εκρηκτικό µίγµα του κόστους παραγωγής -
το ακούω όσα χρόνια βρίσκοµαι σε αυτήν την Αίθουσα µε διάφο-
ρες παρεµβάσεις ή µη παρεµβάσεις Κυβερνήσεων- και όλα αυτά
τα οποία συνθέτουν µία κατάσταση που ο αγροτικός κόσµος της
χώρας, οι τετρακόσιοι εξήντα µία χιλιάδες αγρότες, κωδικοί του
ΟΣΔΕ, που ανέφερε προηγουµένως ο εκλεκτός συνάδελφος, κ.
Οικονόµου, απασχολούνται κάθε µέρα.

Θέµατα τα οποία αντιµετωπίζουµε νοµοθετούντες µεν σε
αυτήν την Αίθουσα, στη µεγάλη αρένα του ελληνικού καφενείου,
του χωριού, της πλατείας, τα αντιµετωπίζουµε από τους ανθρώ-
πους οι οποίοι µας έκαναν την τιµή για πολλές φορές να µας φέ-
ρουν σε αυτήν την Αίθουσα. Πώς, δηλαδή, τα θέµατα τα οποία
εδώ νοµοθετούµε, εισάγουµε και έχοντες τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία των Βουλευτών αυτής της παράταξης που στηρίζουν
αυτήν την Κυβέρνηση έρχονται µετουσιώνονται σε πράξη και γί-
νονται αισθητά στον Έλληνα αγρότη, στην περίπτωση που συζη-
τάµε. 

Στη Λακωνία, στον τόπο µου, έχουµε δύο αρδευτικά έργα, µε-
γάλα αρδευτικά έργα, τα οποία έχουν σχεδιαστεί από το 2008
επί Κυβερνήσεως Κώστα Καραµανλή στο πρόγραµµα «Αλέξαν-
δρος Μπαλτατζής» και ακόµα βρίσκονται σε φάση µελετών, υλο-
ποίησης, εγκρίσεων των µελετών και προκηρύξεων. Ακόµα δεν
έχουµε προκήρυξη για το ένα. Θέλω να πω ότι έχουν γίνει ση-

µαντικά βήµατα την τελευταία πενταετία ιδιαίτερα από τη Γενική
Γραµµατεία του Υπουργείου σας. Ιδιαίτερα θέλω να αποδώσω
τα εύσηµα και να εξάρω την προσπάθεια του Γενικού Γραµµατέα
κ. Παπαγιαννίδη. Έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα για το εµβληµα-
τικό έργο της Κελεφίνας, του µεγάλου ταµιευτήρα της Κελεφί-
νας, καθώς επίσης και για το κλειστό δίκτυο Τρινάσου το οποίο
θα αρδεύσει περίπου είκοσι πέντε χιλιάδες στρέµµατα στην πε-
ριοχή του Δήµου Ευρώτα στη Σκάλα. Αλλά, όπως έχουµε απο-
σπάσει, θα έλεγα, τη δέσµευση από τον γενικό γραµµατέα, µετά
την Έκθεση Θεσσαλονίκης περιµένουµε να ενταχθεί. Ποιος ο
λόγος που ακόµη δεν είχε ενταχθεί; Διότι ασχολούνται ακόµη τα
στελέχη της γενικής γραµµατείας µε την επεξεργασία των ΟΣΔΕ.
Κι αυτά έχουν πάρει συγκεκριµένες παρατάσεις.

Κι έρχοµαι, λοιπόν, τώρα σε ένα άλλο αγκάθι, αφού συναι-
νούµε στο πρώτο, στη νοµοθετική πρωτοβουλία, που είναι οι εµ-
βληµατικοί οργανισµοί σας. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ που αναφέρατε προη-
γουµένως και αναγκαστήκατε να τον θέσετε υπό επιτήρηση, παρ’
ότι ανεξάρτητος διαχειριζόµενος τα ευρωπαϊκά κονδύλια… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ακριβώς αυτό εξήγησα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Βεβαίως. Και θέλω να εξάρω αυτή
την πολιτική πρωτοβουλία.

Δεύτερον, για τον ΕΛΓΑ κατά την πρόσφατη επίσκεψη, άµα τη
αναλήψει των καθηκόντων σας, του κυρίου Πρωθυπουργού στο
Υπουργείο Γεωργίας και στις σχετικές ανακοινώσεις που γίνανε
πληροφορηθήκαµε ότι προ του τέλους του καλοκαιριού θα έρθει
ο νέος κανονισµός του ΕΛΓΑ.

Τώρα έχουµε να κάνουµε µε ένα ακανθώδες ζήτηµα. Δεν θα
ξεχάσουµε βέβαια την εξαγγελία του κ. Βορίδη στις προγραµµα-
τικές δηλώσεις του 2019 περί ιδιωτικοποίησης του ΕΛΓΑ. Νοµίζω
ότι δεν είναι εφικτό και γι’ αυτό συνεχίζεται κατ’ αυτόν τον τρόπο.
Απευθύνοµαι σε έναν άνθρωπο -επαναλαµβάνω χωρίς να θέλω
να σας κολακεύσω- που έχει εµπειρία του τι σηµαίνει αγρότης,
χωριό, καλλιέργειες, προβλήµατα, χαλάζια, αγροτική παραγωγή,
ασφαλίσιµοι κίνδυνοι. Πιστεύω ότι πρέπει να γίνει µια σηµαντική
συζήτηση µε τον αγροτικό κόσµο, να δούµε εάν προτίθεται στα
διάφορα προβλήµατα και σοβαρά προβλήµατα που ο έχει ο Έλ-
ληνας αγρότης. Να αυξηθεί το ασφάλιστρο και από κει και µπρος
και λόγω της κλιµατικής αλλαγής και όλων αυτών που συνθέτουν,
όπως προείπα, ένα δύσκολο ασφαλιστικό περιβάλλον µε τις συ-
νεχείς χαλαζοπτώσεις, καταρρακτώδεις βροχές, ασθένειες της
ηρτηµένης παραγωγής να δούµε πώς µπορεί να αρθρωθεί κάτι
καινούργιο στον νέο κανονισµό. Διαφορετικά φοβάµαι ότι θα
έχουµε µία επανάληψη των φιλοτίµων προσπαθειών, αλλά δυ-
στυχώς επανάληψη ατελεσφόρων προσπαθειών. 

Νοµίζω ότι ήρθε η στιγµή. Με τον πρόεδρο του ΕΛΓΑ έχουµε
µια εξαιρετική συνεργασία. Και αυτός διέπεται τελικά από την
ίδια πολιτική εµπειρία του Βουλευτή της ελληνικής περιφέρειας
και καταλαβαίνει και γνωρίζει τα ζητήµατα. Πιστεύω ότι υπάρχει
µία ευοίωνη προοπτική στοιχιζόµενη µε την πραγµατικότητα που
υπάρχει σήµερα -και λόγω της κλιµατικής αλλαγής- για την κα-
τάσταση στον ΕΛΓΑ.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ακόµα ότι υπάρχουν και ζητήµατα
που έχουν να κάνουν µε αύξηση άγριων ζώων. Είναι κάτι πολύ
σοβαρό, πολύ σηµαντικό. Σε κάποιους συναδέλφους ίσως φανεί
περίεργο αυτό που λέω, αλλά τα τσακάλια, όπως και τα αγριο-
γούρουνα πρέπει να αποτελέσουν ασφαλίσιµο κίνδυνο. Κατα-
στρέφονται καλλιέργειες, καταστρέφονται υποδοµές, καταστρέ-
φονται εγκαταστάσεις και µε τα τσακάλια. Η κτηνοτροφική πα-
ραγωγή αυτήν την στιγµή στενάζει εξαιτίας του µεγάλου αριθ-
µού, της αύξησης του πληθυσµού του ζώου αυτού.

Όλα αυτά συνθέτουν µια πρόκληση προς εµάς, διαθέτοντες
και την Κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, να αλλάξουµε επί τα βελ-
τίω και σε µια σύγχρονη βάση -µε τη συναίνεση πάντα και του
αγροτικού κόσµου της χώρας- τον κανονισµό του ΕΛΓΑ.

Ψηφίζω, φυσικά, το νοµοσχέδιο αυτό και συνεχίζω να στηρίζω
την Κυβέρνησή µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δαβάκη.
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Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Κουκουλόπουλος, ο κ. Καρασµά-
νης, ο κ. Παναγιωτόπουλος, ο κ. Κατσαφάδος, ο κ. Χρηστίδης
και ο κ. Χήτας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε εδώ να
συζητήσουµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, το οποίο δυστυχώς δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες
και τις προκλήσεις που αντιµετωπίζει ο πρωτογενής τοµέας στη
χώρα µας. Δεν απαντάει απολύτως πουθενά και σε κανένα από
τα αιτήµατα και τις κραυγές των αγροτών µας. Η αγροτική πα-
ραγωγή και η κτηνοτροφία βρίσκονται σε κρίση εξαιτίας της
δικής σας αδιαφορίας και της αποσπασµατικής πολιτικής που
ακολουθεί η Κυβέρνησή σας.

Και αναρωτιέµαι: Σε καµµία πολιτική σας δεν υπάρχει συνεκτι-
κός και ολοκληρωµένος µακροπρόθεσµος στρατηγικός σχεδια-
σµός; Και θα το πω ξανά: Η Κυβέρνησή σας είναι στείρα οράµα-
τος και αυτό είναι θλιβερό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προβλήµατα είναι γνωστά
και αφορούν στο δυσβάστακτο κόστος παραγωγής, την κλιµα-
τική κρίση, τις εξευτελιστικές τιµές των αγροτικών προϊόντων,
τις ελληνοποιήσεις προϊόντων, τις καθυστερήσεις στην καλύτερη
των περιπτώσεων των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ, τη λειψυδρία,
την έλλειψη των εργατών γης.

Όλα αυτά τα προβλήµατα θα έπρεπε να τα αντιµετωπίσετε µε
ολοκληρωµένες πολιτικές. Όµως, η Κυβέρνησή σας επιλέγει να
τα αντιµετωπίσει και να πορεύεται µε ηµίµετρα, αποσπασµατικές
λύσεις και επικοινωνιακά τρικ.

Οι φορείς µίλησαν και ήταν ξεκάθαροι, κύριε Υπουργέ. Το νο-
µοσχέδιο χαρακτηρίζεται από κατακερµατισµό, έλλειψη επανα-
στατικών αλλαγών, έλλειψη ενός ενιαίου αποτελεσµατικού ελεγ-
κτικού µηχανισµού, ανεπαρκή µέτρα αποτροπής, ανεπαρκή ιχνη-
λασιµότητα, µεγάλες ασάφειες µε τις προθεσµίες, που θα οδη-
γήσουν σε καθυστερήσεις στην επιβολή κυρώσεων, αν όχι µία
ακόµη φορά σε ατιµωρησία.

Και επιτρέψτε µου να κάνω µια σύντοµη αναφορά για τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, κύριε Υπουργέ. Τι σηµαίνει ότι παίρνετε τον ΟΠΕΚΕΠΕ
υπό την εποπτεία σας; Άρα, οµολογείτε ότι δεν υπήρχε κανένας
έλεγχος από το Υπουργείο;

Δεν χρειάζεται, όµως, να ανησυχείτε, γιατί, όπως ξέρουµε
όλοι, έχει εποπτεία ο ΟΠΕΚΕΠΕ και αυτή πλέον είναι ευρωπαϊκή.

Αναρωτιέµαι, όµως, το εξής: Αφού ο ΟΠΕΚΕΠΕ εκτελούσε
αποφάσεις σας τόσα χρόνια, τις πταίει; Σίγουρα, όχι ο παραγω-
γός.

Να σας δώσω µια µικρή εικόνα από την τραγελαφική πραγµα-
τικότητα που επικρατεί. Οι παραγωγοί περιµένουν ακόµα τις ενι-
σχύσεις που δικαιούνται, τα κέντρα υποδοχής δηλώσεων λει-
τουργούν µε επαχθείς όρους, οι αγρότες παραµένουν απλήρω-
τοι, ενώ ο κίνδυνος οι παραγωγοί να µείνουν εκτός ενισχύσεων
είναι υπαρκτός.

Αυτή είναι η εικόνα του ΟΠΕΚΕΠΕ και των υπηρεσιών σας:
Ένα χάος, χωρίς διαφάνεια, χωρίς λογοδοσία.

Βλέπουµε, άλλωστε, τι γίνεται και µε τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ».
Αντί να ενισχύσετε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και να δώσετε
λύσεις, τους φορτώνετε µε νέες αρµοδιότητες, χωρίς να παρέ-
χετε εργαλεία και προσωπικό, για να µπορέσει να επιτελέσει το
έργο του. Πώς περιµένετε να γίνουν έλεγχοι, όταν είκοσι µόνο
ελεγκτές καλούνται να διαχειριστούν πάνω από δύο χιλιάδες επι-
χειρήσεις;

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιό σας, όµως, είναι εκτός πραγ-
µατικότητας όσον αφορά στον νοµό µου, το Λασίθι. Οι παραγω-
γοί µας βρίσκονται αντιµέτωποι µε προβλήµατα που απαιτούν
άµεσα λύσεις και εσείς συνεχίζετε να προωθείτε πολιτικές που
όχι µόνο δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες, αλλά εντείνουν πε-
ρισσότερο τα προβλήµατα.

Και θα ξεκινήσω µε τις θερµοκηπιακές καλλιέργειες. Ο Πρω-
θυπουργός ανακοίνωσε στη ΔΕΘ µε στόµφο ένα πρόγραµµα επι-
δότησης 600 εκατοµµυρίων ευρώ για τη δηµιουργία µεγάλων
θερµοκηπιακών εγκαταστάσεων εξαγωγικού χαρακτήρα, µέσω
της παραχώρησης αδρανών δηµόσιων εκτάσεων σε επενδυτές.

Όµως, κύριε Υπουργέ, ας µη γελιόµαστε! Πιστεύετε ότι αυτό
το µέτρο αφορά στην Κρήτη και ειδικότερα, το Λασίθι, µια πε-
ριοχή µε πάνω από εικοσιπέντε χιλιάδες στρέµµατα θερµοκηπια-
κών εγκαταστάσεων και µε µακροχρόνια εµπειρία;

Και τα ερωτήµατα είναι δύο: Ποια περιοχή αφορά το εν λόγω
µέτρο, όταν η ελάχιστη απαίτηση είναι στα εκατό στρέµµατα και
ποιους ευνοεί;

Μιλάτε για επενδυτές και µεγάλα σχήµατα την ίδια στιγµή που
οι µικροί παραγωγοί, που έχουν αποδείξει την ικανότητά τους µε
τις θερµοκηπιακές εγκαταστάσεις τους, µένουν εκτός. Γιατί δεν
επιδοτείτε και τους υφιστάµενους παραγωγούς που αντιµετωπί-
ζουν τεράστιες δυσκολίες; Γιατί συνεχίζετε να ευνοείτε τους µε-
γάλους παίκτες, αφήνοντας τους µικρούς στο περιθώριο;

Και ας περάσουµε στο µεταφορικό ισοδύναµο, ένα µέτρο που
θα µπορούσε να βοηθήσει τον πρωτογενή τοµέα. Στην Κρήτη
από το 2020 εφαρµόζεται µόνο σε συγκεκριµένες επαγγελµατι-
κές δραστηριότητες, χωρίς να επεκτείνεται στη µεταφορά επι-
βατών ή καυσίµων. Είστε γνώστες της ιδιαιτερότητας της Κρή-
της, αλλά επιλέγετε να αγνοείτε την ανάγκη για πλήρη εφαρµογή
του µέτρου στο νησί. Ως πότε η Κρήτη θα αντιµετωπίζεται δια-
φορετικά από τα υπόλοιπα νησιά;

Σαν να µην φτάνει αυτό, έχουµε τις καθυστερήσεις στην κατα-
βολή των πιστώσεων, ήδη από το 2022, που επιβαρύνουν ακόµα
περισσότερο την υπάρχουσα κατάσταση. Πόσο χρόνο πιστεύετε
ότι χρειάζεται ακόµα για να λύσετε τα διοικητικά σας προβλή-
µατα και να αποδεσµευτούν τα ποσά αυτά; Ο αγροτικός κόσµος
δεν έχει την πολυτέλεια χρόνου, ειδικά όταν το κόστος παραγω-
γής αυξάνεται κατακόρυφα και δεν υπάρχει στάλα ρευστότητας.

Και τι να πούµε για τον ΕΛΓΑ; Η Κρήτη είναι ένας από τους µε-
γαλύτερους δωρητές ασφαλιστικών εισφορών, αλλά οι ελαιοπα-
ραγωγοί µας, που πλήττονται από τη λειψυδρία και την ακαρπία,
δεν έχουν πάρει ούτε ένα σεντ αποζηµίωσης.

Παρ’ όλες τις ερωτήσεις που κάνουµε, παρά τον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συνεχίζετε να µιλάτε για παλαιότερες ενισχύσεις,
να µας περιγράφετε το πλαίσιο. Όµως, δεν έχετε δώσει ακόµα
ξεκάθαρη απάντηση για το τι θα γίνει στο τώρα, πόσος καιρός
πρέπει να περάσει για να δούµε µια ουσιαστική βοήθεια. Οι πα-
ραγωγοί δεν είναι επαίτες. Και όλα αυτά να τονίσω ότι ως τελικό
αποδέκτη θα έχουν τον Έλληνα καταναλωτή.

Κύριε Υπουργέ, ένα ακόµα φλέγον ζήτηµα που αντιµετωπίζουν
οι παραγωγοί στο Λασίθι είναι η έλλειψη των εργατών γης. Για
αυτήν τη χρονιά, από ό,τι φαίνεται, θα ξεπεράσουν τους τρεις χι-
λιάδες, ενώ πέρυσι µόλις το 65% δεν καλύφθηκε. Μόλις το 35%
καλύφθηκε, για να το πω πιο σωστά!

Η µόνη αλλαγή που επιφέρατε στα πέντε χρόνια διακυβέρνη-
σης ήταν η δυνατότητα αποστολής των φακέλων από την απο-
κεντρωµένη διοίκηση στην πρεσβεία µε mail αντί για courier.
Αυτό ήταν το πρόβληµα; Η ακυβερνησία των εκάστοτε υπαλλή-
λων της πρεσβείας δεν είναι πρόβληµα;

Συνεχίζω µε το ζήτηµα των παράνοµων ελληνοποιήσεων, όπου
και εκεί επιδεικνύετε µια στάση αδιαφορίας. Επικρατεί ένα καθε-
στώς ατιµωρησίας µπροστά στην επέλαση των ελληνοποιηµένων
προϊόντων. Και σας ρωτώ: Πόσες υποθέσεις έχουν εξεταστεί;
Πόσα πρόστιµα έχουν καταβληθεί; Ποιο είναι το τελικό ποσό που
εισπράξαµε από αυτούς τους ελέγχους; Οι παραγωγοί του Λα-
σιθίου, δυστυχώς, πληρώνουν το τίµηµα της δικής σας ανεπάρ-
κειας. Βλέπουν τις τιµές των προϊόντων τους να καταρρέουν και
τις προσπάθειές τους να απαξιώνονται εξαιτίας των στρεβλώ-
σεων που προκαλεί ο αθέµιτος ανταγωνισµός. Πότε, επιτέλους,
θα προχωρήσετε στη θέσπιση αυστηρών ελέγχων που θα προ-
στατεύουν τόσο τους παραγωγούς όσο και τους καταναλωτές;
Οι παραγωγοί ζητούν άµεσα ισότιµη µεταχείριση µε ελέγχους
στις εισαγωγές αντίστοιχους µε αυτούς που εφαρµόζονται στην
εγχώρια παραγωγή. Δεν γίνεται, όταν εξάγουµε να εξάγουµε
στην Ευρώπη και όταν εισάγουµε να εισάγουµε σαν να µην είµα-
στε Ευρώπη.

Κύριε Υπουργέ, οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι και οι παραγωγοί
έχουν κουραστεί από λόγια και κενές δεσµεύσεις. Περιµένουν
πράξεις, αλλά η Κυβέρνησή σας συνεχίζει να τους αγνοεί. Το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι µια ακόµα χαµένη ευκαιρία για
να δώσετε λύσεις. Είναι γεµάτο ασάφειες, εξουσιοδοτικές δια-
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τάξεις που µετατρέπουν τη λήψη αποφάσεων και τη µεταφέρουν
από το τώρα στο µέλλον και αντί να δίνετε άµεσες λύσεις, δηµι-
ουργείτε ένα ακόµα δυσλειτουργικό πλαίσιο, µε γραφειοκρατι-
κούς λαβυρίνθους.

Το µέλλον της αγροτικής παραγωγής δεν µπορεί να περιµένει.
Και το ερώτηµα είναι ένα: Θα δράσετε επιτέλους ή θα µείνετε
άλλη µια φορά παρατηρητές ακόµα µιας κατάρρευσης;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σπυριδάκη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Πάρις Κουκουλόπουλος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ, να σας επισηµάνω κάτι. Το

Σαββατοκύριακο ή την Παρασκευή έγινε µια αναβάθµιση από το
Εθνικό Τυπογραφείο στο ΦΕΚ και για την ώρα, µέχρι αυτή τη
στιγµή που µιλάµε, Τρίτη βράδυ, επικρατεί ένας δαίδαλος. Εάν
µπούµε στην «Ελληνική Κυβέρνηση» και πατήσουµε τον σύνδε-
σµο να δούµε τις αρµοδιότητες των Υφυπουργών σας, θα µας
βγάλει λάθος. Και όχι µόνο.

Πρόκειται για έναν ιστότοπο ο οποίος δούλευε εξαιρετικά
καλά, για να ενηµερώνονται οι πολίτες. Είναι, όπως καταλαβαί-
νετε και θέµα διαύγειας και διαφάνειας αυτό. Ελπίζω και δεν
αφορά εσάς, αλλά είναι υπαρκτό πρόβληµα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν το ξέρω, γι’ αυτό.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τουλάχιστον, το νοµοσχέδιο,
όταν θα γίνει νόµος του κράτους σε µια-δυο µέρες, θα αναρτηθεί
για να µπορεί κάποιος να το αναζητήσει στην πλήρη του µορφή.
Ελπίζω να είναι πρόσκαιρο το πρόβληµα. 

Σας το θέτω και για έναν ακόµα λόγο. Γιατί γενικότερα µε τα
ψηφιακά, παρά τους υψηλούς τόνους µε τους οποίους η Κυβέρ-
νηση και προσωπικά ο Πρωθυπουργός τονίζουν και διαφηµίζουν
τις επιδόσεις σε ό,τι έχει να κάνει µε τη νέα τεχνολογία, µε τις
τεχνολογίες γενικότερα, εκεί που τα πήγε «καλά» η Κυβέρνηση
τα προηγούµενα χρόνια ήταν µόνο µε το θέµα των παρακολου-
θήσεων και µάλιστα µε κακόβουλα λογισµικά. 

Κι αναφέροµαι σε αυτό το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, γιατί σήµερα το πρωί είδαµε όλοι µας ότι στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες της Αµερικής οι δικαστές έκαναν αυτό που δεν έκανε ο
ανακριτής Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου για την υπόθεση στις
υποκλοπές «Predator». Επιβλήθηκαν σοβαρές ποινές στον κ. Μπί-
τζιο της «INTELLEXA» και σε άλλα τέσσερα φυσικά πρόσωπα που
φτάνουν µάλιστα µέχρι και σε δήµευση περιουσιακών στοιχείων.
Εν αντιθέσει µε τη δική µας διαδικασία, όπου από τη µια είχαµε
αλλαγή επιπέδου, δήθεν, παραµονές που θα δηµοσιευόταν το
πόρισµα του εισαγγελέα-ανακριτή, σε ανώτερο βαθµό δικαστι-
κού λειτουργού, άλλαξε χέρια η δικογραφία και µε βοηθό εκπλη-
ρώσεως, βέβαια, την Ελληνική Λύση. Είχαµε και όλη την υπόθεση
που αφορούσε το πρόσωπο της ΑΔΑΕ στην ΕΥΠ για τη συγκε-
κριµένη υπόθεση, που από τότε βέβαια δεν έχει προχωρήσει. 

Είναι µια υπόθεση που δεν τιµά τη χώρα. Βλέπετε ότι οι θεσµοί
λειτουργούν αλλού και γενικότερα σε όλη αυτήν την δυσώδη για
τη δηµοκρατία µας υπόθεση των υποκλοπών όλα τα νέα και όλες
οι αποτιµήσεις έρχονται απ’ έξω. Ενώ θα έπρεπε στη χώρα που
γεννήθηκε η δηµοκρατία, όπως µας αρέσει να λέµε όλοι µας -και
εµείς θέλουµε να το λέµε αυτό, ότι εδώ γεννήθηκε η δηµοκρα-
τία- θα έπρεπε αν µη τι άλλο σε τέτοια ζητήµατα να έχουµε µια
ιερή πραγµατικά προσήλωση που την Κυβέρνηση διακρίνει ακρι-
βώς το αντίθετο. 

Έρχοµαι στο αγροτικό ζήτηµα το οποίο είναι και η περιβάλ-
λουσα αν θέλετε νοµοσχεδίου. Θέλω να απαντήσω, κύριε Υπουρ-
γέ, σε αυτά που είπατε. Κάνατε µία περιγραφή για την σηµασία
που έχει το ζήτηµα της υπαίθρου, το αγροτικό ζήτηµα στην πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, στην επίδρασή του στο δηµογραφικό.
Συµφωνούµε σε όλα αυτά που είπατε. Να πω µάλιστα ότι δεν
χρειάζεται να τα επαναλάβω. Κάνατε µια πολύ καλή εισαγωγή
για να µας πείτε µετά γι’ αυτούς τους λόγους -λέει- η Κυβέρνηση
έχει προτεραιότητα το αγροτικό. Εσείς πιθανόν, ναι. Όχι λόγω

καταγωγής, αλλά και λόγω αντίληψης και λόγω καθηκόντων σή-
µερα. Δεν έχω λόγους, γιατί έχετε αναλάβει πρόσφατα, να αµφι-
σβητήσω τις προθέσεις και την καλή πίστη.

Ωστόσο, η Κυβέρνηση έχει µπει ήδη στον έκτο χρόνο που κυ-
βερνάει τη χώρα. Εγώ δεν θα φορτώσω στην Κυβέρνηση τη δια-
χρονική σταδιακή αποµείωση του πληθυσµού στην ύπαιθρο, την
αστυφιλία και µια σειρά φαινόµενα, τα οποία ουσιαστικά είναι
φαινόµενα των τελευταίων πενήντα ή και περισσοτέρων ετών κι
έχουν κι έναν διεθνή χαρακτήρα. Όχι, άδικοι δεν θέλουµε να εί-
µαστε. Όµως, η χώρα σήµερα παρουσιάζει ένα φαινόµενο έντο-
νου διχασµού ο οποίος έχει ανοίξει διάπλατα τα τελευταία πέντε
χρόνια και θα πω γιατί. Ό,τι δεν αγγίζει ο τουρισµός συρρικνώ-
νεται και παρακµάζει. Η δε ψυχολογία των συµπολιτών µας οπου-
δήποτε στην Ελλάδα σε περιοχές που -ξανατονίζω- δεν αγγίζει
ο τουρισµός είναι εντελώς διαφορετική από των υπολοίπων Ελ-
λήνων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Εδώ πέρα µπαίνει σε αυστηρή κριτική το µοντέλο ανάπτυξης
το οποίο υιοθετήσατε ως Κυβέρνηση επί πέντε χρόνια συστηµα-
τικά επειδή ήταν µονοσήµαντο. Real estate, κατανάλωση, τουρι-
σµός. Τελεία. Τίποτε άλλο. Η χώρα δεν στερείται βιοµηχανικής
πολιτικής. Δεν είναι τυχαίο ότι η ΕΒΙΚΕΝ, δηλαδή η ένωση των
µεγάλων καταναλωτών ενέργειας στη βιοµηχανία -όση µας έχει
αποµείνει- έσπευσε να χαιρετίσει την Έκθεση Ντράγκι που µιλάει
για επενδύσεις που αφορούν και τη βιοµηχανία και αφορούν
πολύ λίγο εµάς γιατί έχουµε ελάχιστη βιοµηχανία και τις προτά-
σεις της για τον ενεργειακό, το κόστος, δηλαδή, το ενεργειακό
των βιοµηχανιών. 

Η χώρα δεν έχει αγροτική πολιτική -είναι σαφές, θα αναφερθώ
αναλυτικά στη συνέχεια- δεν έχει περιφερειακή πολιτική. Το γε-
γονός ότι ο Πρωθυπουργός στην έκτη παρουσία του ως πρωθυ-
πουργός -η πρώτη ήταν το 2019- στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλο-
νίκης και µίλησε για την εκπόνηση δεκατριών περιφερειακών σχε-
δίων ανάπτυξης δεν αλλάζει τίποτα. Τι έγινε τα προηγούµενα
πέντε χρόνια; Δεν ήταν προτεραιότητα η περιφερειακή ανάπτυξη
τα προηγούµενα χρόνια και τη θυµηθήκαµε τώρα; Αν µάλιστα
υπάρχει και η εµπειρία. Τι έχει γίνει στη Θεσσαλία ένα χρόνο
µετά τον «Ντάνιελ»; Ο απολογισµός δεν είναι ιδιαίτερα ενθαρ-
ρυντικός. 

Τι έχει γίνει στη δυτική Μακεδονία πέντε χρόνια µετά την εξαγ-
γελία της βίαιης απολιγνιτοποίησης; Το σχέδιο δίκαιης µετάβα-
σης δεν έχει οδηγήσει µέχρι τώρα ούτε σε µία επένδυση. Από 1
δισεκατοµµύριο ευρώ πόρους που υπάρχουν για ανάπτυξη στη
δυτική Μακεδονία έχουν ξοδευτεί µέχρι τώρα –προσέξτε!- 67.000
ευρώ. Ο µόνος τοµέας που κινείται είναι κάποια σεµινάρια που
γίνονται όλα αποκλειστικά από την Αθήνα διαδικτυακά. Κι έχουµε
µπει στον έκτο χρόνο από τότε που έχει µπει µπροστά η βίαιη
απολιγνιτοποίηση. Είναι ένα πολύ κακό παράδειγµα, µια πολύ
κακή πρακτική.

Αν θέλετε να σας πάω και στα αγροτικά. Πρόσφατα δηµοσι-
εύθηκε το νέο χωροταξικό που αντικατέστησε το χωροταξικό του
2003, από όπου ως διά µαγείας εξαφανίστηκαν όλα τα µεγάλα
αρδευτικά σε µια περιφέρεια που εναγωνίως αναζητά ένα νέο
µοντέλο ανάπτυξης, όταν της αφαιρείτε αυτό που της έδινε το
55% περίπου του εισοδήµατος που ήταν η εξόρυξη και η ενερ-
γειακή αξιοποίηση του λιγνίτη. Είναι ένας πυλώνας ο πρωτογε-
νής τοµέας που έπρεπε να στηριχθεί κι έχουν εξαφανιστεί στο
νέο χωροταξικό ως προτεραιότητα όλα τα αρδευτικά, που µέχρι
τώρα ήταν προτεραιότητες περιφερειακές και κατ’ επέκταση
εθνικές. 

Όπως έχουν κάνει φτερά πενήντα χιλιάδες στρέµµατα τα
οποία θα αποδίδονταν για καλλιεργήσιµη γη από τις εκατόν
εξήντα χιλιάδες στρέµµατα που επρόκειτο να αποκατασταθούν
από τη ΔΕΗ, έργο 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε συγκεκριµένο
όφελος για την τοπική κοινωνία. Έχει κάνει φτερά αυτό µε ενέρ-
γειες του κ. Χατζηδάκη ως Υπουργού Ενέργειας. Και σήµερα
όλες αυτές οι εκτάσεις που προορίζονταν για καλλιεργήσιµες,
προορίζονται για φωτοβολταϊκά τα οποία θα εγκαταστήσει η κοι-
νοπραξία ΔΕΗ-RVE. 

Και δεν είναι µόνο η Θεσσαλία και η δυτική Μακεδονία που σας
είπα. Στην Ηλεία, µιας και µιλάµε για νερό, για να µπούµε στα θέ-
µατα αγροτικής πολιτικής για τα οποία σας είπα ότι στερείστε
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πολιτικής συνολικά τα πέντε χρόνια. Ο πρώην Βουλευτής και
Υφυπουργός και Διευθυντής της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας
κ. Κουτσούκος έκανε µια ανακοίνωση. Την καταθέτω για τα Πρα-
κτικά. Να τη δείτε, κύριε Υπουργέ. Αξίζει της προσοχής σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένα αρδευτικό µε έτοιµη µελέτη από το 2012, αφού πέρασε
µια τεράστια περιπέτεια στην Ηλεία, στην περιοχή Αµαλιάδας-
Γαστούνης, το οποίο αφορά την υπογειοποίηση -κλειστό αγωγό
µε λίγα λόγια- ενός ανοιχτού αρδευτικού, από το οποίο το νερό
που δεν πάει στις καλλιέργειες φεύγει άφθονο στη θάλασσα,
όταν έχουµε θέµατα λειψυδρίας και έχουµε ανάγκη νερού. Αυτό
το έργο είχε ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και απεντάχθηκε.
Δεν πήρε ιδιαίτερη δηµοσιότητα γι’ αυτό και το καταθέτω γιατί
αξίζει την προσοχή σας. 

Εµείς δεν θέλουµε να αδικούµε κανέναν. Άκουσα µε ενδιαφέ-
ρον, κύριε Υπουργέ, αυτά που είπατε για την υδροπονία και τα
θερµοκήπια, όπως φυσικά και για τα χρέη των αγροτών. Είναι
σαφώς θετικές εξαγγελίες που έγιναν και από τον Πρωθυπουργό
στην έκθεση. Συµφωνώ. Μάλιστα, σπεύδω να πω ότι εάν υπήρξε
και προσωπική σας συµβολή ιδιαίτερα για τα θερµοκήπια και την
υδροπονία, πραγµατικά να σας συγχαρώ και να πω ότι θα είµα-
στε εδώ να σταθούµε δίπλα αν προχωρήσει ή να ελέγχουµε και
να κάνουµε κριτική αν δεν προχωρήσει. Σας το είπαν και οι ειση-
γητές από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Να σας πω, όµως, ότι ήδη από την κρίση το 2009-2012, έγινε
το εξής στα θερµοκήπια: Λόγω της δραµατικής συρρίκνωσης των
εισοδηµάτων, είχαµε φυσικά βελτίωση του ισοζυγίου εξωτερικών
συναλλαγών της χώρας και του εµπορικού ελλείµµατος, αφού
δεν υπήρχαν λεφτά, όπως συµβαίνει πάντοτε όταν υπάρχει µε-
γάλη συρρίκνωση εισοδηµάτων. Το µόνο θετικό που υπήρχε τότε
στο ισοζύγιο ήταν τα θερµοκήπια, τα οποία είχαν κάνει την έκ-
πληξη µέσα στην κρίση του 2010-2011, κυρίως της Κρήτης, που
είχαν οδηγήσει σε µια έκρηξη εξαγωγών που αποτιµήθηκε τον
πρώτο χρόνο 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, µετά 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, τέτοια νούµερα. Είναι πολύ κοντά σε αυτά που είπατε ως
προγραµµατισµό το πρωί. Πράγµατι είναι απορίας άξιο τι περι-
µένουµε επί µια δεκαετία για να προχωρήσουµε σε αυτό και τι
περίµενε η Κυβέρνηση.

Γιατί σήµερα, κύριε Υπουργέ, όταν κάνουµε µια κριτική στην
Κυβέρνηση, προσέξτε, δεν έχουµε προγραµµατικές δηλώσεις.
Είµαστε στον τρίτο χρόνο. Δεν γίνονται οι προγραµµατικές δη-
λώσεις της Κυβέρνησης σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω χρήση της δευτερολογίας σε ένα µέρος, κύριε Πρό-
εδρε και ολοκληρώνω.

Η αναγέννηση της υπαίθρου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι µια εθνική προτεραιότητα την οποία η Ελλάδα επιβάλλεται
να υπηρετήσει για πολλαπλούς λόγους που έχουν να κάνουν µε
τη συνοχή της ελληνικής κοινωνίας µε την εθνική απειλή του δη-
µογραφικού και µε τη θετική επίδραση που θα έχει µια τέτοια
συγκροτηµένη πολιτική σε όλα τα επίπεδα, από τη δηµοσιονο-
µική µας εικόνα µέχρι την κοινωνική συνοχή, όπως ήδη είπα.

Μια εθνική πολιτική πρέπει να περιλαµβάνει µια σειρά µέτρων.
Ενδεικτικά αναφέρω µε τίτλους: Νέο ΕΚΑΣ. Σταθείτε στο πλευρό
µας µε τον τρόπο σας, κύριε Υπουργέ, να πείσετε τον Πρωθυ-
πουργό. Ξέρετε πολύ καλά -γιατί κατάγεστε από την περιφέρεια-
ότι η πρότασή µας για νέα ΕΚΑΣ που αφορά τριακόσιους ογδό-
ντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους αφορά αποκλειστικά χαµη-
λοσυνταξιούχους ΟΓΑ που ζουν στην ελληνική περιφέρεια. Τε-
λεία. Δεν αφορά γενικά και αόριστα κόσµο. 

Δεύτερον, σοβαρή ενίσχυση σε πόρους και αρµοδιότητες των
δύο βαθµών αυτοδιοίκησης και να σκεφτείτε ξανά -το ξέρω καλά
ότι συµφωνείτε κατά βάθος- την ξεχωριστή κάλπη στα χωριά για
τον πρόεδρο, για να δώσουµε µια ανάσα, µια πνοή στους κατοί-
κους όλης της υπαίθρου.

Σοβαρά φορολογικά κίνητρα, ξεκινώντας από την κατάργηση
των τεκµηρίων από δύο χιλιάδες κατοίκους και κάτω. Διαφορε-

τικά δεν θα µείνει καφενείο ανοιχτό. Περιµένουµε µε ενδιαφέρον
την πρωτοβουλία διόρθωσης που πρόκειται να έρθει του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Είχαµε αντιδράσει έντονα. Το επισηµάναµε
πέρσι και δυστυχώς µας δικαιώνει η εξέλιξη.

Προσδιορισµός των ελάχιστων δηµόσιων πολιτικών γενικού
συµφέροντος, όπως λέµε, τις οποίες απολαµβάνουν στο 100%,
στο ακέραιο δηλαδή, οι κάτοικοι της υπαίθρου. Πρέπει να τις ορί-
σουµε ξανά επιτέλους. Γρήγορο ίντερνετ, µε προτεραιότητα
στους βιώσιµους οικισµούς, πολύ πριν τις πόλεις, για να προκα-
λέσουµε νέα ζευγάρια να µετοικήσουν. Σήµερα οι ψηφιακοί νο-
µάδες είναι µια πραγµατικότητα σε όλον τον κόσµο. Γιατί σε ένα
κεφαλοχώρι, που διατηρεί ακόµα µια ελάχιστη ζωή, να µην υπάρ-
χει αυτή η δυνατότητα σε ένα νέο ζευγάρι; Έτσι µπορούµε να
δηµιουργήσουµε µαζί µε τα κίνητρα που έλεγα µια σοβαρή κινη-
τικότητα, για να µιλήσουµε διαφορετικά για την ύπαιθρο.

Κυρίως, όµως και πάνω απ’ όλα, αν θέλουµε να µιλήσουµε για
µια άλλη πραγµατικότητα, πρέπει να στηριχθεί συστηµατικά,
συγκροτηµένα και στρατηγικά το εισόδηµα του αγρότη. Αυτό
είναι το «α» και το «ω» της πολιτικής για την ύπαιθρο και την ελ-
ληνική περιφέρεια. Πρέπει να µιλήσουµε σοβαρά για συνεταιρι-
σµούς, οµάδες παραγωγών ή άλλες µορφές συνεργατισµού,
αλλά να µιλήσουµε σοβαρά. Γιατί αυτό είναι το παρόν, αυτό είναι
το µέλλον και πρέπει να µιλήσουµε πάρα πολύ σοβαρά για αυτόν
τον τοµέα.

Πρέπει να µιλήσουµε σοβαρά για µια πολιτική γης. Πρέπει να
µιλήσουµε σοβαρά για µια πολιτική νερού. Πρέπει να µιλήσουµε
για κατάρτιση και καινοτοµία. Δείτε τι γίνεται από την Ολλανδία
µέχρι το Ισραήλ, όπου αντί να συρρικνώνεται, γιγαντώνεται
χρόνο µε τον χρόνο η αγροτική παραγωγή, σε δύο χώρες µε τε-
λείως διαφορετικό προφίλ και γεωκλιµατικές συνθήκες. Αλλά
γιατί και οι δύο αυτές χώρες στην καινοτοµία και την κατάρτιση
των αγροτών έχουν κάνει πραγµατικά άλµατα και δεν σταµατούν
να κάνουν ποτέ.

Κυρίως και πάνω απ’ όλα να βάλουµε επιτέλους χέρι στο ενερ-
γειακό κόστος. Αυτή είναι και η παρατήρηση µου για τα θερµο-
κήπια, κύριε Υπουργέ. Αν είχα κάτι να συµπληρώσω για τα θερ-
µοκήπια, θα έλεγα «και µε ενεργειακή αυτονοµία των εγκαταστά-
σεων». Τότε ναι, µιλάµε για κάτι πραγµατικά ολοκληρωµένο, για
κάτι πραγµατικά επαναστατικό. Και τέλος, το ενεργειακό κόστος,
επειδή θέλει ενεργειακές κοινότητες -δεν καλύπτεται από το σχέ-
διο «ΑΠΟΛΛΩΝ» η παραγωγή-, θέλουν ενεργειακό χώρο για
δικές τους ενεργειακές κοινότητες.

Και για να συνεννοηθούµε, θα απευθυνθώ και στους συναδέλ-
φους µου του ΣΥΡΙΖΑ και σε εσάς, κύριε Υπουργέ, οµάδες πα-
ραγωγών δεν είναι πέντε παραγωγοί και ενεργειακές κοινότητες
δεν είναι φυσικά πρόσωπα. Αυτά είναι παρέα, είναι οικογένεια,
πάντως δεν είναι ούτε οµάδα παραγωγών, ούτε ενεργειακή κοι-
νότητα.

Τέλος, χρειάζεται συγκεκριµένους µηχανισµούς που λειτουρ-
γούν και είναι δίπλα στον αγρότη για να στηρίζουν την παρα-
γωγή. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ µε το ΟΣΔΕ που δηµιουργήσαµε µε την
κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου του ΠΑΣΟΚ το 2011, ο
ΕΛΓΑ που επίσης την ίδια χρονιά, τη διετία 2010 -2011, µέσα στην
κρίση, τον απαλλάξαµε εντελώς από όλα τα βάρη των προστίµων
λόγω κρατικών ενισχύσεων, όπως τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» στον
οποίο συνενώθηκαν όλα τα ερευνητικά και άλλα καινοτόµα ερ-
γαλεία που ήταν διάσπαρτα σε έντεκα σηµεία και συνενώθηκαν
το 2011 πάλι στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ».

Πέντε χρόνια, πέντε Υπουργοί, πέντε διοικήσεις στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ για να καταλήξουµε τελικά σε επιτήρηση και σε απειλή
προστίµου. Πέντε χρόνια Κυβέρνηση, πέντε Υπουργοί, ένας δι-
οικητής στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος έχει διακριθεί ιδιαιτέ-
ρως για τις απευθείας αναθέσεις και έχει δεχθεί σωρεία καταγγε-
λιών γι’ αυτό. Πέντε χρόνια στον ΕΛΓΑ µε έναν διοικητικό και
πέντε Υπουργούς βέβαια και το µεγαλύτερο µέρος των ζηµιών
σιγά-σιγά µένει ακάλυπτο και δεν προβλέπεται από τον κανονι-
σµό.

Θα ακολουθήσει στο Βήµα ο κ. Καρασµάνης, κύριε Πρόεδρε,
µε τον οποίο µαζί παραδώσαµε -τυπικά εγώ, γιατί εγώ επόπτευα
τον ΕΛΓΑ τότε, τον Γενάρη του 2015- τις πέντε αναλογιστικές µε-
λέτες που είχε κάνει το 2014 ο ΕΛΓΑ, κύριε Υπουργέ. Πέντε µε-
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λέτες είχε κάνει ο ΕΛΓΑ το 2014, αναλογιστικές, που παραδόθη-
καν. Έκτοτε έγιναν άλλες πέντε µελέτες, οι οποίες βασίζονται σε
εκείνες τις αναλογιστικές µελέτες, αλλά νέο κανονισµό ακούµε
και δεν βλέπουµε. Πέρασαν δέκα ολόκληρα χρόνια και οι αγρό-
τες σήµερα είναι σε απόγνωση. Περιµένουν να δουν αποζηµιώ-
σεις για µια σειρά προβλήµατα στην αγροτική παραγωγή, τα
οποία δεν καλύπτονται από τον υφιστάµενο οργανισµό του ΕΛΓΑ
και περιµένουν στο ακουστικό τους.

Βάλτε ένα τέλος σε αυτά. Όπου προχωράτε φυσικά εµείς θα
είµαστε δίπλα, µε σοβαρές προτάσεις, βελτιώσεις. Αλλά να έχετε
συναίσθηση ότι έχετε µπει ήδη ως Κυβέρνηση στον έκτο χρόνο
διακυβέρνησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουκουλόπουλο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος Βουλευτής

του ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που µπορεί να

ακούγεται ως περιττή επανάληψη, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι
αυτό µε τις τροπολογίες έτσι όπως έρχονται µέσα στη νύχτα νο-
µίζω ότι κάποτε πρέπει να το σταµατήσουµε, γιατί δεν υπάρχει
διαβούλευση. Πρέπει να το επαναλαµβάνουµε, κύριε Δαβάκη, για
να το θυµόµαστε, γιατί τα ξεχνάµε µου φαίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην
αρχίσουµε. Δεν κάνουµε διάλογο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Λοιπόν, συζητάµε ένα µεί-
ζονος σηµασίας νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά την πρωτογενή πα-
ραγωγή. Ουσιαστικά αφορά τη βαριά βιοµηχανία της χώρας,
πάνω στην οποία στηρίχθηκε και αναπτύχθηκε. Η κατάσταση
στον αγροτικό τοµέα και την κοινή αγροτική πολιτική, όπως βλέ-
πετε, αποτελεί µια αποτυχηµένη διαχείριση από την Κυβέρνηση,
αφού στον εθνικό στρατηγικό σχεδιασµό υπήρξε µια σειρά από
χαµένες ευκαιρίες, όπως η µεταφορά πόρων από τον πρώτο πυ-
λώνα σε άλλους τοµείς και η µη αξιοποίηση εργαλείων διαχείρι-
σης κινδύνου σε µία εποχή έντονων καιρικών συνθηκών και
φαινοµένων και η οποία δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στη θω-
ράκιση και την ανθεκτικότητα της αγροτικής παραγωγής. Η αύ-
ξηση του κόστους παραγωγής σε εφόδια, καύσιµα των αγροτών,
η κερδοσκοπία των µεσαζόντων, η απουσία µέτρων προστασίας
του αγρότη από την Κυβέρνηση -ας µην ξεχνάµε ότι στη ΔΕΘ ο
αγροτικός τοµέας ουσιαστικά ήταν ο χαµένος της ιστορίας-, σε
συνδυασµό µε συστηµατικές καθυστερήσεις σε αποζηµιώσεις
για πληµµύρες και πυρκαγιές, οι καθυστερήσεις φτάνουν ακόµη
και τα δύο µε τρία χρόνια και οδηγούν έτσι σε έναν εκρηκτικό
σκληρό για το εισόδηµα των αγροτών και τη µείωση του αριθµού
του αγροτικού κόσµου. Υποβάθµιση, έλλειψη προσωπικού, ελλι-
πείς ψηφιακές υποδοµές και εκτεταµένη γραφειοκρατία στις
υπηρεσίες υποστήριξης των αγροτών όπως στον ΕΛΓΑ και τον
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», οι οποίοι λειτουργούν µε ελάχιστο προσω-
πικό και µε περιορισµένα ταµειακά αποθέµατα. Καθυστερήσεις
µε τις δηλώσεις του ΟΣΔΕ. Για πρώτη φορά στα χρονικά ερχό-
µαστε να δηλώνεται το ΟΣΔΕ από τον Αύγουστο και µετά, κύριε
Υπουργέ. Λίγος σεβασµός πρώτα στους ωφελούµενους αγρότες
και µετά σε όλους τους εµπλεκόµενους εργαζόµενους σε αυτές
τις διαδικασίες είτε των κέντρων υποδοχής είτε των µεµονωµέ-
νων. Ουσιαστικά αυτοί οι άνθρωποι δεν θα πάνε διακοπές; Δεν
ζούνε; Δεν έχουν οικογένειες; Δεν έχουν τίποτα άλλο; Γι’ αυτό,
λοιπόν, θα πρέπει να είστε λίγο περισσότερο προσεκτικοί.

Τώρα να µιλήσουµε για τον ΟΠΕΚΕΠΕ και τα σκάνδαλα; Ότι η
Κοµισιόν επέβαλε στον ΟΠΕΚΕΠΕ το πρόστιµο µαµούθ των 283
εκατοµµυρίων ευρώ, για επιδοτήσεις αγροτών προηγούµενων
ετών, για κάτι στη λειτουργία του συστήµατος υποβολής των αι-
τήσεων, για προβληµατικούς ελέγχους και τελικά για επιδότηση
αγροτών και κτηνοτρόφων που δεν την δικαιούνταν; Και το πρό-
βληµα θα γίνει ακόµη µεγαλύτερο και για τις µελλοντικές πλη-
ρωµές των αγροτών από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, καθ’ ότι αφ’ ενός είναι
σε επιτροπεία και αφ’ ετέρου η δυσλειτουργία τους συνεχίζεται.
Και αποδεικνύεται για ακόµη µία φορά η αποτυχία της κυβερνη-

τικής πολιτικής, αλλάζοντας πέντε Υπουργούς στο Υπουργείο
Υγείας και πέντε, έξι πάλι προέδρους στον ΟΠΕΚΕΠΕ λες και δεν
ήταν δικοί σας ή δεν ξέρω αν είχαν και σχέση µε το είδος ή είχαν
διοικητική ανεπάρκεια ή άλλες διασυνδέσεις. 

Το νοµοσχέδιο τώρα για το οποίο συζητάµε και καλούµαστε
να ψηφίσουµε και αφορά το θεσµικό πλαίσιο για τις διαδικασίες
ελέγχου, τα διοικητικά µέτρα και τις κυρώσεις στον τοµέα των
γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε προστατευόµενες ονοµα-
σίες προέλευσης, προστατευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις και
εγγυηµένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων πρόκειται για
το χρονικό µιας ακόµη προαναγγελθείσης αποτυχίας µε ολίγον
από πολιτική πελατειακών σχέσεων και οσµή ευνοιοκρατίας.
Γιατί αυτό που πρόκειται να συµβεί µε τον κατακερµατισµό των
ελέγχων και τη συµµετοχή διαφορετικών φορέων όπως και ο
ΕΛΓΟ και ο ΕΦΕΤ που οι καθυστερήσεις στη σύνταξη ενός πορί-
σµατος ελέγχου, κύριε Υπουργέ, θα φτάνει τους τέσσερις µήνες
και τελικά η απόφαση η τελική για κυρώσεις θα βρίσκεται στα
χέρια του Υπουργού, ο οποίος θα καθίσταται ευάλωτος στις εξυ-
πηρετήσεις ηµετέρων του, ακόµη και αν αυτοί είναι παραβάτες
που θέτουν σε κίνδυνο τη δηµόσια υγεία, αλλά και δηµιουργούν
έναν αθέµιτο ανταγωνισµό στους άλλους αγρότες. Πιστεύω βέ-
βαια ότι δεν θα είστε εσείς που θα τα κάνετε όλα αυτά, αλλά πρέ-
πει θεσµικά να το κατοχυρώνουµε όµως γιατί θα βρεθεί και
εκείνος που θα τα κάνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ποιος;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω. Έχετε αλλάξει

πέντε Υπουργούς. Αν αλλάξετε και τον Τσιάρα, πείτε µου ποιος
θα είναι ο επόµενος να σας πω τι θα κάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, µην κά-
νετε διάλογο!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσα τέτοια περιστατικά
δεν είδαµε µε τις ελληνοποιήσεις, υπενθυµίζοντάς µας ότι το
ρουσφετολογικό κράτος της Δεξιάς είναι παρόν; Αντί, λοιπόν, για
γενναία πρόστιµα και αυστηρούς ολοκληρωµένους ελέγχους
από το χωράφι στο ράφι, κάτω από µια ενιαία αρχή ελέγχου µε
τις ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου θα έχουµε πληµµελή
έλεγχο, µείωση των ποινικών κυρώσεων για τους παραβάτες, µη
δηµοσίευση των παραβατών και έναν υποστελεχωµένο ΕΛΓΟ, ο
οποίος αυτήν την στιγµή διαθέτει µόνο είκοσι ελεγκτές οδηγών-
τας τελικά στην ατιµωρησία. Γιατί η υποστελέχωση φέρνει την
απαξίωση και ουσιαστικά τη δυσλειτουργία και το περιθώριο
εκείνο για να γίνουν οι παρανοµίες. 

Εποµένως, αν και το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει µέτρα του πρό-
σφατου κανονισµού 1143 της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ελλάδα
των σκανδάλων, της κακοδιοίκησης και των πελατειακών σχέ-
σεων, θα µετατραπεί σε ένα αντιαγροτικό και αντιαναπτυξιακό
νόµο αναπαράγοντας το ισχύον καθεστώς της παραβατικότητας
και της αναποτελεσµατικότητας.

Και κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω και κάτι για την
Αχαΐα, έναν νόµο διαχρονικά αγροτικό, µε ενδιαφέρον αυξηµένο
όπως και εσείς γνωρίζετε. Το ένα µεγάλο πρόβληµα είναι το θέµα
του νερού, όπου η επέκταση της διώρυγας βορειοδυτικά του
φράγµατος του Πηνειού στη δυτική Αχαΐα είναι ένα έργο που
προβλέπεται από το 1970, έχει εξαγγελθεί από δύο ή τρεις Πρω-
θυπουργούς και έχουµε µείνει εκεί, στις εξαγγελίες. Ερώτηση
κάνω εδώ, ο Υπουργός τότε µου λέει δεν είναι του Αγροτικής
Ανάπτυξης, είναι του Υποδοµών. Πάω στο Υποδοµών, µου λένε
είναι του Αγροτικής Ανάπτυξης. Πηγαινοέρχεται και βήµα δεν
έχουµε κάνει. Να προγραµµατίσουµε λιµνοδεξαµενές, ευκολό-
τερα, µικρότερα τοπικά έργα που θα κρατήσουν τον αγρότη στην
περιοχή του; Ερηµοποιείται η ύπαιθρος, κύριε Υπουργέ. Ρήµαξαν
τα χωριά. Στήστε και σηκώστε δηµογραφικό ανάχωµα αν θέ-
λουµε να κρατήσουµε την ελληνική ύπαιθρο και αν θέλουµε να
στηρίξουµε τον κόσµο µας για να µην πω ότι αυτό έχει σχέση και
µε την εκπαίδευση και µε την υγεία στην ύπαιθρο, αλλά και τις
ταχύτατες και γρήγορες αποκαταστάσεις από τις φυσικές κατα-
στροφές. Έχουµε το Δήµο Ερυµάνθου που τον επισκέφτηκα κιό-
λας πολλάκις, κάηκαν ολόκληρα ποιµνιοστάσια, κτηνοτρόφοι
που ζουν µόνο από αυτό µε οικογένειες ολόκληρες. Πότε θα απο-
κατασταθούν αυτά; Πότε θα στηριχτούν αυτοί οι άνθρωποι; Πότε
θα αποκτήσουν ξανά τα πρόβατα στέγη; Πότε ζωικό κεφάλαιο;
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Πότε φυτικό για να τα ταΐσουν και άλλα προϊόντα; Οπότε δείτε
τα µε την ανάλογη ευαισθησία που τους πρέπει, που τους αξίζει
και τους οφείλουµε ως ελληνική πολιτεία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος, Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 
Θα ακολουθήσει ο κ. Κυριαζίδης και µετά ο κ. Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν η γεωργία

ευηµερεί, ευηµερεί και ένα κράτος. Και όταν η γεωργία έχει δυ-
σκολίες ή έχει προβλήµατα, αντιµετωπίζει προβλήµατα και ένα
κράτος. Αυτό το έχει πει το 1951 ο Πρόεδρος της Αµερικανικής
Δηµοκρατίας ο Χάρυ Τρούµαν. Δεν µπορούσε να πιστέψει κά-
ποιος ότι ο Πρόεδρος µιας χώρας, µιας υπερδύναµης, µιας βιο-
µηχανικής υπερδύναµης όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής θα έδινε τέτοια βαρύτητα και τέτοια σηµασία στον πρω-
τογενή τοµέα. Αν, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ηνω-
µένες Πολιτείες δίνουν τέτοια βαρύτητα στον πρωτογενή τοµέα,
καταλαβαίνετε µε τις ιδιαιτερότητες τις οποίες έχει η Ελλάδα
πόσο σηµαντικό είναι για την πατρίδα µας να στηρίξουµε τον
πρωτογενή τοµέα και τους αγρότες. Νοµίζω ότι ο κύριος Υπουρ-
γός ανέλυσε όσο το δυνατόν πιο εµπεριστατωµένα για ποιον
λόγο οφείλουµε και πρέπει να στηρίξουµε την πρωτογενή παρα-
γωγή στη χώρα µας για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε την πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, για να µπορέσουµε να κρατήσουµε τους
συµπατριώτες µας στον τόπο τους, για να µπορέσουµε να ενι-
σχύσουµε την αγροτική µας παραγωγή, για να µπορέσουµε να
έχουµε επάρκεια σε ό,τι έχει να κάνει µε τη διατροφική αλυσίδα
της χώρας, αλλά και φυσικά για να µπορέσουµε να στηρίξουµε
και την οικονοµία.

Γιατί η Νέα Δηµοκρατία το αγροτικό ισοζύγιο το παρέλαβε ελ-
λειµµατικό και µια χώρα και µια Κυβέρνηση η οποία δεν έχει κάνει
τίποτα, δεν µπορεί σήµερα, πέντε χρόνια µετά, το αγροτικό ισο-
ζύγιο να είναι πλεονασµατικό και να φτάνει σχεδόν το µισό δισε-
κατοµµύριο ευρώ. Κάτι πρέπει να έχει γίνει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για να υπάρχουν αυτά τα οικονοµικά αποτελέσµατα.

Επιτρέψτε µου όµως να πάω στο νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό
και µετά να κάνω και µια γενικότερη τοποθέτηση σε σχέση µε
αυτά τα οποία άκουσα από τους υπόλοιπους εκπροσώπους των
κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο σχέδιο το
οποίο συζητάµε σήµερα είναι κάτι πάρα πολύ απλό. Εναρµονί-
ζουµε µια ευρωπαϊκή οδηγία και την κάνουµε νόµο του κράτους,
κάτι που επίσης έχει µια προστιθέµενη αξία γιατί δείχνει τη ση-
µασία την οποία δίνουµε στους αγρότες και στην πρωτογενή πα-
ραγωγή. Θα µπορούσαν να έρθουν υπουργικές τροπολογίες, θα
µπορούσαν να υπήρχαν υπουργικές κανονιστικές διατάξεις, αλλά
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων επέλεξε, και
ορθώς, να δώσουµε µια ιδιαίτερη βαρύτητα, γιατί µιλάµε για ένα
νέο σύστηµα ελέγχου, πιστοποίησης και προστασίας ιδιαίτερων
προϊόντων τα οποία ανεβάζουν την ποιότητα της χώρας µας, ανε-
βάζουν την εξαγωγική φήµη της χώρας µας, βοηθάµε τους πα-
ραγωγούς, βοηθάµε τους καταναλωτές. Γι’ αυτόν τον λόγο λοι-
πόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέραµε αυτόν τον νόµο.

Επίσης, επιτρέψτε µου να σας πω, γιατί επί της ουσίας δεν
άκουσα τίποτα για το νοµοσχέδιο, επί της ουσίας δεν άκουσα
διαφωνίες για το νοµοσχέδιο. Μια διαφωνία η οποία υπήρχε ήταν
σε σχέση µε τον ν.4691/2020 και το αν θα ισχύουν οι ποινές.
Ήταν ξεκάθαρος ο Υπουργός. Θα ισχύουν αυτές οι ποινές. Αυτό
το οποίο ισχύει µε τον προηγούµενο νόµο του 2020, αυτές οι ποι-
νές θα συνεχίσουν να ισχύουν. Οπότε, προς τι τέτοια συζήτηση;
Προς τι όλος αυτός ο ντόρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Οι
ίδιες ποινές οι οποίες ίσχυαν µε τον νόµο Βορίδη, όπως είπατε
το 2020, οι ίδιες ποινές θα συνεχίσουν να ισχύουν. Υπάρχει µια
µεγάλη διαφορά όµως ότι ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος ανα-
λαµβάνει και αποκτά και τα εργαλεία για να µπορέσει να κάνει
όλη αυτή τη διαδικασία σχετικά µε τα προϊόντα για τα οποία µι-
λάµε, τα οποία είναι αυξηµένης αξίας, αποκτά και µια άλλη δυ-

νατότητα. Και ποια είναι αυτή; Ότι αν σε κάποιον έλεγχο διαπι-
στωθεί κάποια άλλη παράβαση, κάποια άλλη παρατυπία έξω από
το αντικείµενο για το οποίο ελέγχει, εκείνη την στιγµή καταγρά-
φεται, δεσµεύεται το προϊόν και αναλαµβάνει κάποια άλλη υπη-
ρεσία. Τι γινόταν µέχρι τώρα; Τίποτα, χάος. Πήγαινε µια υπη-
ρεσία έβλεπε ότι υπάρχει µια παρανοµία ή µια παρατυπία η οποία
ήταν έξω από τις αρµοδιότητές της, στις καλένδες. Αυτό γινό-
ταν.

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα µε αυτόν τον νόµο και αποκτά τις
εξουσίες και τις δυνατότητες και το πλαίσιο λειτουργίας ο ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» ούτως ώστε να κάνει ουσιαστικούς ελέγχους και ου-
σιαστικές παρεµβάσεις µέσα στη διαδικασία παραγωγής αγρο-
τικών προϊόντων και σας ξαναλέω, όχι κάποιων τυχαίων αγροτι-
κών προϊόντων, αλλά αυτών τα οποία αποτελούν -αν θέλετε- την
κορωνίδα της αγροτικής παραγωγής, αυτών τα οποία έχουν µια
υπεραξία, αυτών τα οποία, όπως µας έδειξε και η πρόσφατη πε-
ρίοδος του κορωνοϊού, µπορούν να αποτελέσουν την εξαγωγική
µας προµετωπίδα. Έτσι, να ενισχύσουµε και να βοηθήσουµε
µέσα από αυτούς, µέσα από αυτό το αδιάβλητο σύστηµα το
οποίο θα µπορεί και θα έχει µια ξεκάθαρη αντιµετώπιση γύρω
από όλα αυτά τα προϊόντα και να ενισχύσει τη φήµη τους και την
υπεραξία τους. Αυτό κάνουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σήµερα.

Άκουσα βέβαια και κάτι άλλο. Ότι ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» έχει
µόνο είκοσι ελεγκτές. Το µητρώο έχει ενενήντα δύο. Μπορεί να
είναι είκοσι στην κεντρική διοίκηση, αλλά και ο αντιπρόεδρος,
όπως ακούσατε κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων,
είπε ότι υπάρχουν ενενήντα δύο ελεγκτές, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, οι οποίοι θα επιφορτιστούν µε αυτή τη διαδικασία και
θα υπάρξουν και άλλοι. Δεν µπορεί να καθόµαστε και να λέµε τέ-
τοιες ανακρίβειες, όµως.

Ας πάµε όµως και σε µια γενικότερη συζήτηση, να προεκταθώ
και σε όλα αυτά τα οποία άκουσα γενικότερα γύρω από την
αγροτική πολιτική. Σας είπα ότι δεν µπορεί το αγροτικό ισοζύγιο
να είναι πλεονασµατικό και κοντά στο µισό δισεκατοµµύριο και
να κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι δεν έχει κάνει κάτι.

Την περασµένη εβδοµάδα ήµασταν εδώ κι έτυχε να είµαι και
τότε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, όταν ήρθε το νοµοσχέδιο
για την κατάργηση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στα αγρο-
τικά καύσιµα. Τότε, κανένας από την Αντιπολίτευση δεν συζήτησε
γι’ αυτό το θέµα. Και κανένας δεν είπε ένα µπράβο. Ήταν µια δι-
καίωση στους αγρότες για ένα δίκαιο αίτηµά τους. 

Τότε συζητάγαµε πάλι µισή µέρα, όπως και σήµερα, και κανέ-
νας δεν είπε ότι αυτό το µέτρο το οποίο παίρνει η Κυβέρνηση
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Κανένας δεν επιβράβευσε την
προσπάθεια την οποία έκανε η Κυβέρνηση απέναντι σε ένα δί-
καιο αίτηµα των αγροτών, προσπαθώντας µε τη δηµοσιονοµική
πολιτική την οποία ακολουθεί, να βρει αυτόν τον δηµοσιονοµικό
χώρο για να µπορέσει να το ικανοποιήσει. Φυσικά δεν είπαµε ότι
λύσαµε τα προβλήµατα των αγροτών, σε καµµία περίπτωση. 

Ακούω τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ να λέει: «Θέλουµε η νέα ρύθ-
µιση δανείων, που θα κάνετε για τους αγρότες, να έχει ως βάση
τη δική µας». Πόσο χρόνο διήρκησε η δική τους; Και σε ποιους
αναφερόταν; Δεν λέµε ότι ήταν κακή. Το είπε ο και ο κύριος
Υπουργός. Αυτή είναι η διαφορά µας. Δεν λέµε ότι ήταν κακή.
Μπορείτε να µας πείτε όµως πόσο χρόνο διήρκησε; Και ήταν για
όλους τους αγρότες ή µόνο για τους συνεταιρισµούς; 

Γιατί η δική µας ρύθµιση η οποία έρχεται, που θα την κρίνετε
όταν έρθει, που µιλάµε για γενναίες περικοπές, ακόµα και στο
αρχικό κεφάλαιο, για µειώσεις των τόκων, δεν είναι µόνο για τους
συνεταιρισµούς. Είναι και για τον κάθε αγρότη ξεχωριστά.

Οπότε µαζί µε την κατάργηση του ειδικού φόρου για τα καύ-
σιµα, για το αγροτικό πετρέλαιο, µαζί µε το Πρόγραµµα «ΓΑΙΑ»,
για να έχουν φθηνή ηλεκτρική ενέργεια, προσπαθούµε, όπως
είπε ο κύριος Υπουργός, να µειώσουµε, κάτω από αυτές τις δύ-
σκολες συνθήκες, το κόστος παραγωγής των αγροτών. Είναι ση-
µαντικές κινήσεις αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Προχωρήσαµε και σε άλλα όµως δεν είναι µόνο αυτά. Εκτός
από την εξαγγελία του κυρίου Πρωθυπουργού ότι έρχεται σύν-
τοµα µια ρύθµιση για τα δάνεια, γυρίσαµε και µιλήσαµε για τα
θερµοκήπια. 
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Κι εδώ, επιτρέψτε µου, κύριε Κουκουλόπουλε, αλλά κάποια
στιγµή και στο ΠΑΣΟΚ θα πρέπει να αποφασίσετε αν είστε υπέρ
ή κατά των θερµοκηπίων. Υπήρχαν συνάδελφοι από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ οι οποίοι µας κατηγόρησαν εµ-
µέσως, πλην σαφώς -πριν, εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα- ότι
κάνουµε υπερβολική κατάτµηση και είµαστε φανατικά υπέρ των
θερµοκηπίων.

Ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε ένα πρόγραµµα το οποίο θα αγ-
γίξει τα 600 εκατοµµύρια µε τη συνδροµή του ιδιωτικού τοµέα
και του τραπεζικού συστήµατος, για να µπορέσουµε να φτιά-
ξουµε σύγχρονα θερµοκήπια, γιατί, όπως σας είπε ο κύριος
Υπουργός, ένα θερµοκήπιο πενταπλασιάζει την παραγωγή σε
σχέση µε το συµβατικό τρόπο παραγωγής. Πόσο θα αυξήσει την
αγροτική παραγωγή στη χώρα µας; 

Όλοι γνωρίζουµε από την ίδρυση του νεοελληνικού κράτους,
από την ίδρυση του κράτους µας, ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα
του αγροτικού τοµέα είναι οι µικρές γαίες, είναι ο κατακερµατι-
σµός ο οποίος υπάρχει γύρω από την αγροτική γη. 

Τι ερχόµαστε να κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Κάτι
που δεν άκουσα να το λέτε όµως. Ερχόµαστε και δίνουµε τη δυ-
νατότητα σε όσους αγρότες συµµετέχουν σε συνεργατικά σχή-
µατα -όχι σε συνεταιρισµούς, σε συνεργατικά σχήµατα- να έχουν
µείωση των φορολογικών τους υποχρεώσεων πάνω από 50%.
Αυτό δεν είναι µια σηµαντική βοήθεια για τους αγρότες για να
µπορέσουν να συνεχίσουν να κάνουν τη δουλειά τους; Δεν είναι
ένα µήνυµα -αν θέλετε- στους νέους της υπαίθρου και δεν είναι
ένα «σινιάλο» για να µείνουν στα χωριά τους, να µείνουν στις πα-
τρογονικές τους εστίες και να προσπαθήσουν; Δεν είναι πάρα
πολύ σηµαντικό; Ή µήπως δεν είναι σηµαντικό αυτό το οποίο
είπε ο Πρωθυπουργός για τις αδρανείς δηµόσιες γαίες όπου κι
εκεί µπορούµε να προσπαθήσουµε και να κάνουµε θερµοκήπια; 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έχω ξαναπεί από
αυτό εδώ το Βήµα, δεν λέµε ότι τα λύσαµε όλα ούτε ότι έχουµε
ένα «µαγικό ραβδάκι» µε το οποίο µπορούµε να τα λύσουµε όλα.
Λέµε ότι προσπαθούµε µε βάση τις αντικειµενικές δυνατότητες
τις οποίες έχει η χώρα, τα περιθώρια τα οποία έχουµε για να δρά-
σουµε πολιτικά και προσπαθούµε να έχουµε το βέλτιστο δυνατό,
το καλύτερο αποτέλεσµα σε όλους τους τοµείς.

Και ναι για εµάς ο πρωτογενής τοµέας είναι σηµαντικός. Σας
ανέλυσα και σας είπα όχι µόνο για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
το οποίο µιλάµε, αλλά και για µια σειρά από πράγµατα που έχουν
γίνει και που δροµολογούνται να γίνουν, τα οποία είναι πάρα
πολύ σηµαντικά για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε την αγρο-
τική µας παραγωγή, για να µπορέσουµε να στηρίξουµε τους
αγρότες οι οποίοι πράγµατι κάνουν µια πάρα πολύ σηµαντική
προσπάθεια και είναι πάρα πολύ σηµαντική η δουλειά τους για
όλους τους ανθρώπους της πόλης, όπως είµαστε εµείς.

Σε αυτήν την προσπάθεια, το µόνο το οποίο, δυστυχώς, ακού-
µε είναι να δώσουµε περισσότερα λεφτά. Πέρασε αυτή η εποχή
του «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά». Αυτήν τη στιγµή χρειάζονται
συγκεκριµένες προτάσεις µε βάση τις εξελίξεις, µε βάση την τε-
χνολογία, οι οποίες µπορούν να αναβαθµίσουν τον πρωτογενή
τοµέα στη χώρα µας. Αυτές τις προτάσεις είµαστε ανοικτοί να
τις ακούσουµε και να τις συζητήσουµε. Μέχρι, όµως, να ακού-
σουµε τέτοιες προτάσεις, οι οποίες είναι ρεαλιστικές, εµείς θα
συνεχίσουµε να κάνουµε τη δουλειά µας προς όφελος της ελλη-
νικής παραγωγής, προς όφελος των Ελλήνων αγροτών, προς
όφελος της ελληνικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσαφάδο. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Δηµήτρης Κυριαζίδης, βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Ακολουθεί ο κ. Χήτας, µετά η κ. Δεληκάρη
και µετά η κ. Αντωνίου. 

Ορίστε, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχηθώ χρόνια πολλά στις εορτάζουσες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ορθά ο Κοινοβουλευτικός µας

Εκπρόσωπος αναφέρθηκε ότι η βαριά βιοµηχανία του τόπου µας
είναι ο πρωτογενής τοµέας. Θα έλεγα ότι εδώ θα έπρεπε να

υπάρχει µια σύµπραξη για τη διασφάλιση του σε κάθε επίπεδο.
Όµως και κατά τη συζήτηση του συζητούµενου νοµοσχεδίου στις
επιτροπές αλλά και σήµερα ελάχιστα ασχοληθήκαµε µε το πε-
ριεχόµενο του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο ευθυγραµµίζει την εθνική µας νο-
µοθεσία µε τον κανονισµό 1143/2024 της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και εναρµονίζει το νοµικό πλαίσιο της χώρας µας σύµφωνα µε
τον κανονισµό 625/2017 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Βεβαίως, θα µπορούσε να υπάρξει διαδικασία µε απλή κύρωση
του αναφερθέντα κανονισµού, όµως θα ήταν αναγκαία η έκδοση
σχετικών υπουργικών αποφάσεων για την εφαρµογή του κανο-
νισµού. Έτσι, ορθώς κατά την άποψή µου η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης επέλεξε κοινοβουλευτική διαδικασία
προκειµένου να υπάρξει ανάλογη συζήτηση και τοποθέτηση από
κάθε κοινοβουλευτική πτέρυγα αλλά και ακρόαση εξωκοινοβου-
λευτικών προσώπων και φορέων, που βεβαίως εξέφρασαν θετική
άποψη για το νοµοσχέδιο ζητώντας µάλιστα να υπάρξει και µε-
γαλύτερη αυστηροποίηση. 

Κοινός τόπος και αποδοχή από κάθε πλευρά, όπως προέκυψε
κατά τις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής, ήταν -και πι-
στεύω συνεχίζει να είναι, µολονότι δεν οµολογείται σήµερα στην
Ολοµέλεια- να υπάρξουν οι επιβαλλόµενοι και αποτελεσµατικοί
έλεγχοι και βεβαίως κυρώσεις. 

Το νοµοσχέδιο σκοπεί στην προστασία και ανάδειξη των ελλη-
νικών προϊόντων µε απαραίτητα εργαλεία, διασφαλίζοντας την
προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης, την προστατευόµενη
γεωγραφική ένδειξη, τα εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιότυπα προ-
ϊόντα, δηλαδή για προϊόντα που συνδέονται άµεσα µε την ταυ-
τότητα της χώρας µας, την ιστορία, την παράδοση και αφορούν
χιλιάδες αγρότες και παραγωγούς µας. Επίσης, οι οµάδες πα-
ραγωγών προϊόντων, όπως αναφέρθηκε προηγουµένως, υποστη-
ρίζονται επιπλέον καθόσον θεσπίζεται ειδικό σήµα αναγνώρισης.
Προς δε παρέχεται νοµική κάλυψη για την προστασία των προ-
ϊόντων τους από αθέµιτες πρακτικές.

Το νοµοσχέδιο διασφαλίζει την αυθεντικότητα των προϊόντων
αυτών, προστατεύει τους καταναλωτές από απάτες και παραγω-
γούς από τον αθέµιτο ανταγωνισµό. Το ζούµε έντονα στην περιοχή
µου, ειδικότερα µε τη συγκεκριµένη ΠΟΠ παραγωγή -την πατάτα
εννοώ- από τον αθέµιτο ανταγωνισµό, καθότι παρατηρείται διπλά-
σια κατανάλωση πανελλαδικά, πατάτα Νευροκοπίου, παράγονται
ογδόντα τόνοι και εσωτερικά πωλούνται εκατόν πενήντα. 

Βεβαίως, φέτος λόγω της λειψυδρίας, όπως τόνισα και στην
επιτροπή, υπάρχει µία µείωση 20% σε αυτή την παραγωγή. Και,
βεβαίως, κύριε Υπουργέ, σας ενηµέρωσα ότι είναι αναγκαίο να
υπάρξει η κατασκευή ενός φράγµατος να καλύψει αυτή την
ανοµβρία στην περιοχή αυτή, διότι είναι µια ιδιαίτερη παραµεθό-
ρια περιοχή και το έχει ανάγκη.

Το νοµοσχέδιο ενισχύει το σύστηµα ελέγχου ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», το οποίο το καθιστά πιο ευλύγιστο, ταχύτερο, διαφανές
και αποτελεσµατικό τελικά, προβλέποντας µια ενιαία επιτροπή
για όλες τις παραβάσεις, η οποία είναι υπεύθυνη για την εκτί-
µηση και την επιβολή των προστίµων. Με αυτόν τον τρόπο το όλο
πλαίσιο γίνεται πιο αποτελεσµατικό, πιο αυστηρό και λειτουργεί
αποτρεπτικά για επίδοξους παραβάτες. 

Το νοµοσχέδιο, επίσης, προχωρά σε µία πιο οργανωµένη και
σοβαρή αναγνώριση των οµάδων παραγωγών. Έτσι ενισχύεται
και ενθαρρύνεται ταυτοχρόνως η συλλογικότητα και η αναγκαιό-
τητα. Και, βεβαίως, όπως προαναφέρθηκε, ενισχύεται η προστα-
σία των ενδείξεων µε αυτόν τον τρόπο και διασφαλίζονται εκείνα
τα προϊόντα που µόνο πληρούν τα κριτήρια ποιότητας και προ-
έλευσης. 

Βεβαίως, κατατέθηκε και µία τροπολογία, η οποία περιέχει θε-
τικά και για τον τόπο µου στοιχεία, που αναφέρονται στις ρυθµί-
σεις που αφορούν κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, όπως επίσης
και παραχώρηση χρήσης αγροτικών ακινήτων σε κατ’ επάγγελµα
αγρότες, που το έχει ιδιαίτερα ανάγκη ο τόπος µας, διότι υπάρ-
χουν ακίνητα αγροτικής παρουσίας και κατάστασης που θα εγεί-
ρουν και ζητήµατα έλλειψης νέων αγροτών, που πράγµατι
ενισχύουν την τοπική παραγωγή, διότι ο τόπος µας ο Νοµός Δρά-
µας κατ’ εξοχήν είναι ένας τόπος πρωτογενούς τοµέα και παρα-
γωγής. 
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Ευχαριστώ, συνάδελφοι και συναδέλφισσες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριαζίδη. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μπλέξατε, κύριε Τσιάρα. Πού µπλέξατε; Πού πήγατε και µπλέ-

ξατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Γι’ αυτό έµπλεξα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μπλέξατε και δεν βλέπω να ξεµπλέ-

κετε όχι εσείς, η πατρίδα µας. Ξέρετε θέλει, τουλάχιστον, πολι-
τικό θράσος. Εννοείται ότι δεν απευθύνοµαι προσωπικά σε εσάς
αλλά στην Κυβέρνησή σας. Και είναι και ακόµα νωπές οι δηλώ-
σεις του Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώπου τις οποίες όταν τις
ακούς µπορεί να εξοργιστείς κιόλας. Εγώ εξοργίζοµαι, δηλαδή,
µε αυτά που άκουσα πριν από λίγο. Πόσο πολύ η Νέα Δηµοκρα-
τία νοιάζεται για τον πρωτογενή τοµέα, αυτή η Κυβέρνηση. Θέλει
πολιτικό θράσος να ακούς τα στελέχη της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, µιλώντας στον ελληνικό λαό, να λένε ότι ενδιαφέ-
ρονται και δίνουν µεγάλο βάρος στον πρωτογενή τοµέα όταν ο
ίδιος ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης έθεσε σε επιτήρηση τον
ΟΠΕΚΕΠΕ. Προφανώς ο άνθρωπος συνειδητοποίησε ότι ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ χρεοκόπησε. Όπως, επίσης, κύριε Υπουργέ χρεοκόπησε
και ο ΕΛΓΑ, την ίδια ώρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Υπουρ-
γέ, επιβάλλει τεράστια πρόστιµα και κάνει λόγο για διαφθορά.
Αυτή είναι η εικόνα του πρωτογενούς τοµέα. Αυτή είναι η εικόνα
της αγροτικής ανάπτυξης στην Ελλάδα. Για αυτήν επαίρεστε
εσείς και λέτε ότι νοιάζεστε µε χρεοκοπηµένο ΟΠΕΚΕΠΕ, χρεο-
κοπηµένο ΕΛΓΑ και Ευρωπαϊκή Ένωση να µας έχει ταράξει στα
πρόστιµα για διαφθορά. 

Σε αυτά να απαντήσετε, αφήστε τα επικοινωνιακά τρικ. Όλα
τα υπόλοιπα είναι, τουλάχιστον, πολιτικό θράσος να βγαίνει αυτή
η Κυβέρνηση και να λέει ότι νοιάζεται. Μπήκε λουκέτο ουσια-
στικά στο ίδιο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, κύριε Τσιάρα.
Μιλάµε για την πλήρη διάλυση του πρωτογενούς τοµέα. Εγώ θα
συµφωνήσω σε κάτι.

Κύριε Τσιάρα, εγώ θα συµφωνήσω σε κάτι µαζί σας. Παραλά-
βατε καµένη γη. Συµφωνώ. Όµως, εσείς δεν κυβερνούσατε και
πριν; Από ποιον παραλάβατε καµένη γη; Από τον «Χουντίνι της
αγροτιάς» τον Αυγενάκη που δεν ξέρει να ξεχωρίζει το φτυάρι;
Από τον «κορυφαίο νοµικό» Βορίδη; Από ποιον παραλάβατε κα-
µένη γη; Δικοί σας Υπουργοί ήταν όλοι αυτοί που δεν ξέρουν να
ξεχωρίζουν το ραπανάκι από το δαµάσκηνο! Και αυτοί είχαν την
τύχη του πρωτογενούς τοµέα της χώρας µας -που θα έπρεπε να
είµαστε η πιο πλούσια χώρα στον τοµέα αυτό- στα χέρια τους.
Λέτε ότι παραλάβατε καµένη γη.

Ξέρετε ποιοι, πραγµατικά, νοιάζονται για τον πρωτογενή τοµέα
και όχι εσείς; Οι Ολλανδοί. Και το αποδεικνύουν όπως θα κά-
νουµε και εµείς όταν θα πάρουµε την διακυβέρνηση της χώρας
στα χέρια µας. Είναι πράγµατα τα οποία τα υποστηρίζουµε εδώ
µέσα πολύ έντονα από το 2019. Και σε όλα, φυσικά, δικαιωνόµα-
στε. Ναι οι Ολλανδοί που η χώρα τους σε έκταση είναι όσο η Πε-
λοπόννησος και είναι το θερµοκήπιο της Ευρώπης, αυτοί οι
άνθρωποι, πραγµατικά, νοιάζονται για τον πρωτογενή τοµέα. Οι
Ολλανδοί οι οποίοι έχουν πάνω από ενενήντα χιλιάδες στρέµ-
µατα θερµοκηπιακές καλλιέργειες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εκατόν είκοσι χιλιάδες στρέµµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ακόµη καλύτερα, να αγιάσει το στό-
µα σας. Εκατόν είκοσι!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μα, σας λέω την πραγµατικότητα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είπα επάνω από ενενήντα εγώ,
εσείς λέτε εκατόν είκοσι. Αυτοί, λοιπόν, νοιάζονται. Εσείς δεν νοι-
άζεστε. Δεν σας νοιάζει! Δεν σας ενδιαφέρει! 

Οι Ισπανοί, ναι, ενδιαφέρονται οι άνθρωποι. Το Ισραήλ ενδια-
φέρεται στην πράξη, όχι στα λόγια.  

Σας είπε και το πρωί ο Πρόεδρός µας ότι στην Αλµερία έχουν
τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα θερµοκηπίων και παράγουν

δυόµισι µε τρία δισεκατοµµύρια τόνους φρούτων και λαχανικών.
Τι να πούµε τώρα εµείς εδώ που είµαστε ο παγκόσµιος παράδει-
σος, τα ευλογηµένα αυτά χώµατα, τα ευλογηµένα νερά, ο ευλο-
γηµένος ήλιος και µπλέξαµε µε αυτές εδώ τις κυβερνήσεις τόσα
χρόνια και µας φτάσατε εδώ που µας φτάσατε; 

Μιλώντας πάντα µε βάση την ΕΛΣΤΑΤ και όχι την Ελληνική
Λύση, η καλλιεργούµενη γεωργική γη µειώνεται συνεχώς αντί να
αναπτύσσεται και θα έρθει η ώρα που θα πεινάσουµε. Το 2022
ήταν 28,9 εκατοµµύρια στρέµµατα, ενώ το 2016 ήταν στα 32 εκα-
τοµµύρια στρέµµατα. Αντιλαµβάνεσθε ότι τίποτα, µα τίποτα δεν
πάει καλά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα «τρέξω» για να µην καθυστερήσω τη διαδικασία και θα πάω
στην τροπολογία. Εδώ έχει ενδιαφέρον. Πρώτο άρθρο: τοπικός
οίνος, παρατάσεις λειτουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.
Άλλο άρθρο: αποζηµιώσεις ζωικού κεφαλαίου που έπαθαν ζηµιά.
Θα τα ψηφίσουµε γιατί οι άνθρωποι έχουν ανάγκη και δίνετε απο-
ζηµιώσεις. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 6 της τροπολογίας. Οι «καλοπλευρά-
κηδες» είναι αυτοί της ιστορίας. Οι «σωστοπλευράκηδες» της
ιστορίας. Εσείς είστε µε τη σωστή πλευρά της ιστορίας και παίρ-
νετε µέτρα κατά της Ρωσίας, κάνετε εµπάργκο κατά της Ρωσίας
αλλά ο φουκαράς ο ροδακινάς, ο καλλιεργητής από την Ηµαθία,
δεν µπορεί να κάνει εξαγωγή ροδάκινα. Ξυπνάτε, όµως, σιγά-
σιγά τώρα και κάνετε µερική άρση του εµπάργκο και ας βάλουµε
τις εταιρείες που ανήκουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έχουν
υποκαταστήµατα στη Ρωσία. Και λέτε: «Εντάξει, ας πάρουν µία
άδεια οι άνθρωποι. Φτάνει µε το εµπάργκο».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δηλαδή είστε και µε τη σωστή πλευρά της ιστορίας µε µέτρα
και αντίποινα κατά της Ρωσίας και εµπάργκο, τώρα, όµως, θέλετε
να πάρετε κάποιες εταιρείες στη Ρωσία. Σοβαρά; Και αφήνετε
τον απλό κόσµο, τον λαό, τον Έλληνα, τον µεροκαµατιάρη, τον
γεωργό, τον κτηνοτρόφο, τον γουναρά να µην µπορεί να κάνει
εξαγωγές στη Ρωσία; Κάντε το για όλα! Γιατί η σωστή πλευρά
της ιστορίας είναι να είσαι µε το καλό της Ελλάδος, µε το καλό
των Ελλήνων πολιτών, µε το καλό του επιχειρείν του ελληνικού
και όχι µε το καλό της Ευρώπης που τώρα ξαφνικά λέει «ας βγά-
λουµε και κάποιους από το εµπάργκο να µπορούν να πηγαίνουν». 

Εν πάση περιπτώσει, θα ψηφίσουµε ναι στην τροπολογία γιατί
στηρίζονται κάποιοι άνθρωποι που έχουν πληγεί. Δεν µπορούµε
να πούµε όχι σε αυτό. 

Πάµε παρακάτω. Ακούστε, κύριε Τσιάρα, καµµιά φορά νο-
σταλγώ τις πολιτικές µας µάχες όταν ήσασταν κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος, πριν αναλάβετε αυτό το υπέροχο Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης, που µπλέξατε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Υπέροχο ή έµπλεξε τελικά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ειρωνικό ήταν το «υπέροχο».
Τι διαβάζουµε σήµερα; Έντεκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-

τίας καταθέσανε –λέει- ερώτηση στον Υπουργό Οικονοµικών, τον
κ. Χατζηδάκη, για τα κόκκινα δάνεια των πολιτών. Βρε, πρεµούρα
τώρα! Έντεκα Βουλευτές, θα σας πω ποιοι είναι αυτοί. Έχουν
πρεµούρα οι έντεκα Βουλευτές αυτοί οι οποίοι άµα τους αναλύ-
σεις έναν-έναν τους βλέπεις σε κάτι γωνίες πίσω αλλά λειτουρ-
γούν...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εµείς κάνουµε και την αντιπολίτευση, γιατί δεν
υπάρχει αντιπολίτευση!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μ’ αρέσει αυτή η διαδραστικότητα
στο Κοινοβούλιο γιατί είχαµε αποκοιµηθεί πριν από λίγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Μας παρασύρει η θεατρικότητά σου!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εµένα µε παρασύρει η δική σας θε-

ατρικότητα ως Κυβέρνηση, γιατί βάλατε έντεκα «αποσυµπιε-
στές», «βαλβίδες αποσυµπίεσης». Τώρα που καταρρέετε ως
χάρτινος πύργος, τώρα που βλέπετε το 20% των δηµοσκοπή-
σεων και έχει πιάσει κρύος ιδρώτας, τώρα που τραγουδάτε Πα-
πακωνσταντίνου «Κατα… κατα… καταρρέω», τώρα βάλατε έντε-
κα Βουλευτές να κάνουν ερώτηση, να νοιαστούν για τους Έλλη-
νες πολίτες που αυτή η Κυβέρνηση του έχει γδάρει, τους έχει
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ρουφήξει το µεδούλι, τους έχει πάρει τα σπίτια, που χαϊδεύει τις
τράπεζες και έχει αφήσει απροστάτευτο τον πολίτη. Και τώρα
θυµήθηκαν έντεκα Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος να κά-
νουν ερώτηση στον Υπουργό Οικονοµικών για τα κόκκινα δάνεια.
Τι λέτε, µωρέ; Παραιτηθείτε, αφού διαφωνείτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω. 
Εκατόν πενήντα οκτώ µείον έντεκα, εκατόν σαράντα επτά, άρα

πάµε σε εκλογές να αλλάξει Κυβέρνηση! Γιατί αυτό είναι «τζάµπα
µάγκας». Δεν στηρίζω την Κυβέρνηση σε όλα, ψηφίζω «ναι» σε
όλα αλλά κάνω αντιπολίτευση για να δείξω ότι εγώ είµαι και
λίγο… Δεν είναι έτσι. Αυτά είναι τακτικές Σαµαρά. «Το παίζω αν-
τάρτης αλλά τα ψηφίζω όλα, κύριε Μητσοτάκη», προσδοκώντας
σε κάτι στο µέλλον. Αυτοί λέγονται «τζάµπα µάγκες» και στη ζωή
και στην πολιτική. Οι έντεκα Βουλευτές. 

Κλείνω. Τα υπόλοιπα αύριο και µεθαύριο. Έχουµε νοµοσχέδια
κάθε µέρα. Εδώ θα είµαστε.

Θυµίζω την πρόταση νόµου που κατέθεσε σήµερα το πρωί η
Ελληνική Λύση και ο Πρόεδρός µας Κυριάκος Βελόπουλος. Κα-
ταθέσαµε µία πρόταση νόµου και περιµένουµε απ’ όλα τα κόµ-
µατα να συµφωνήσουν, να τη συνυπογράψουν και να γίνει νόµος
του κράτους, για σύνταξη σε γονείς παιδιών ΑΜΕΑ. Δεν χωράνε
εδώ πολιτικά. Δεν χωράει τίποτε. Γιατί, όπως είναι αυτή τη στιγµή
η κατάσταση µε τον ισχύοντα νόµο, υπάρχουν πάρα πολλές προ-
ϋποθέσεις και µένει πολύς κόσµος έξω. Να ξηλωθούν, λοιπόν, οι
όροι της ντροπής που υπάρχουν αυτή τη στιγµή, που είχαν βάλει
η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και να υπερψηφιστεί
και να µπει υπογραφή από όλα τα κόµµατα στην πρόταση νόµου
της Ελληνικής Λύσης για σύνταξη σε όλους τους γονείς των παι-
διών ΑΜΕΑ. Υπάρχει κάποιος που δεν θα υπογράψει αυτή την
πρόταση νόµου;’

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χήτα.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αγγελική Δεληκάρη, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας, και ακολουθεί η κ. Μαρία Αντωνίου και ο κ.
Γεώργιος Καρασµάνης. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε και καλούµαστε σήµερα να υπερψηφίσουµε στην
Ολοµέλεια ένα ιδιαίτερα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων που αφορά στο ζωτικό κοµ-
µάτι του ελέγχου πολύ συγκεκριµένων γεωργικών προϊόντων και
τροφίµων που εµπίπτουν στις κατηγορίες προστατευόµενης ονο-
µασίας προέλευσης, προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης,
καθώς και των εγγυηµένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων. 

Τις προηγούµενες ηµέρες έγινε αρκετή συζήτηση στην αρµό-
δια επιτροπή µε τοποθετήσεις που κατέστησαν σαφή τη στό-
χευση, τις προβλέψεις και τα θετικά στοιχεία του υπό ψήφιση
νοµοσχεδίου. Είχαµε την ευκαιρία να παρακολουθήσουµε µε εν-
διαφέρον, όχι µόνο τα όσα είπε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο
αγαπητός συνάδελφος Γιώργος Στύλιος, αλλά και οι συνάδελφοι
των υπόλοιπων κοµµάτων. Επιπλέον, ακούσαµε τα σχόλια των
εκπροσώπων, των φορέων, δηλαδή των κατ’ εξοχήν ειδικών και
άµεσα ενδιαφεροµένων.

Το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει να θεραπεύσει µια σειρά ζητη-
µάτων που άπτονται του ελέγχου και του πλαισίου πιστοποίησης
των προϊόντων προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης, προ-
στατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης, καθώς και των εγγυηµέ-
νων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων.

Ζούµε σε µια χώρα κατά βάση αγροτική. Ο πρωτογενής το-
µέας διαδραµατίζει καίριο ρόλο στην οικονοµική ζωή της κάθε
κοινωνίας, σε κάθε περιφέρεια της πατρίδας µας. Τα παραπάνω
προϊόντα αποτελούν την ταυτότητα συγκεκριµένων περιοχών, τις
αναδεικνύουν, τις ενισχύουν και διαφηµίζουν παράλληλα τη
χώρα µας στο εξωτερικό. 

Κατάγοµαι από τη Χρυσούπολη του Δήµου Νέστου και εκλέ-
γοµαι στην Περιφερειακή Ενότητα Καβάλας. Στον τόπο µας πα-
ράγονται αρκετά προϊόντα που εµπίπτουν στις παραπάνω
κατηγορίες. Να αναφέρω ενδεικτικά το ελαιόλαδο της Θάσου,

τις ελιές θρούµπες της Θάσου, τυριά -φέτα, κασέρι- καθώς και
τον οίνο της περιοχής µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο η χώρα
µας εναρµονίζει τη νοµοθεσία της µε τις απαιτήσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και ειδικότερα µε τον κανονισµό 1143/2024.
Όπως τόνισε και στις τοποθετήσεις του στην Επιτροπή Παραγω-
γής και Εµπορίου ο εισηγητής µας, όσο και ο Αντιπρόεδρος του
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», είναι αυτονόητη η εναρµόνιση των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τους κανονισµούς που ψηφί-
ζονται και αυτή η υποχρέωση αποτελεί ένα σηµαντικό µέρος των
νοµοθετικών πρωτοβουλιών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων διαχρονικά. 

Ως προς τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», τον κατ’ εξοχήν φορέα που
σηκώνει το βάρος των ελέγχων και της πιστοποίησης των προ-
ϊόντων ονοµασίας προέλευσης και γεωγραφικής ένδειξης, είναι
σαφές πως το νοµοσχέδιο ενισχύει τον θεσµικό του ρόλο, τις αρ-
µοδιότητες και τις δυνατότητές του. Άλλωστε µετά την αναγνώ-
ριση ενός προϊόντος ως προϊόν προστατευόµενης ονοµασίας
προέλευσης ή προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης, ο
ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» πιστοποιεί τις ενδιαφερόµενες επιχειρήσεις
µετά από αίτησή τους για την παραγωγή και συσκευασία ή και
διακίνηση µε ιδιωτική ετικέτα του εν λόγω προϊόντος ΠΟΠ ή ΠΓΕ. 

Αξίζει να σηµειωθεί πως η διαδικασία επιβολής διοικητικών
προστίµων, ελέγχου και πιστοποίησης είναι ζωτικής σηµασίας
για τη διατήρηση της υψηλής ποιότητας των γεωργικών προϊόν-
των και τροφίµων που φέρουν τις ενδείξεις ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ,
τόσο για να προστατεύουν τους αγρότες και παραγωγούς µας
από πρακτικές αθέµιτου ανταγωνισµού, όσο και τους καταναλω-
τές, φυσικά σε επόµενο στάδιο, αφού οι τελευταίοι θα πρέπει να
γνωρίζουν πως το προϊόν το οποίο αγοράζουν είναι ακριβώς
εκείνο που περιγράφεται στη συσκευασία του και όχι κάτι άλλο
σε υψηλότερη ενδεχοµένως τιµή. 

Τα προϊόντα αυτά τα οποία είναι εξαγώγιµα αποτελούν πρε-
σβευτές της πολύ ποιοτικής αγροτικής και κτηνοτροφικής παρα-
γωγής της χώρας µας στο εξωτερικό. Μέσα από διαρκείς
ελέγχους και διαδικασίες πιστοποίησης διασφαλίζεται πως αυτά
τα προϊόντα θα φτάνουν στην ευρωπαϊκή και παγκόσµια αγορά
δίχως την παραµικρή σκιά ως προς την ταυτότητά τους. Όλα
αυτά καλύπτονται από τις διατάξεις του δεύτερου µέρους του
νοµοσχεδίου, ενώ στο τέταρτο µέρος ρυθµίζονται περαιτέρω οι
διαδικασίες ελέγχου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στήριξη της γεωργίας, της
κτηνοτροφίας, η πιστοποίηση, η ανάδειξη και η προώθηση των
ποιοτικών προϊόντων της ελληνικής γης οφείλει να είναι στην
προµετωπίδα της πολιτικής µας, στο επίκεντρο των προσπαθειών
µας για την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα µε πρόνοια για
τους ανθρώπους του µόχθου, τους αγρότες και τους κτηνοτρό-
φους µας της επαρχίας, των πιο αποµακρυσµένων περιοχών και
λιγότερο ενδεχοµένως προνοµιούχων, που παρά τις αντιξοότη-
τες σε ένα περιβάλλον που διαρκώς γίνεται πιο απαιτητικό και
ανταγωνιστικό συνεχίζουν µε µεράκι να προσφέρουν προϊόντα
που ικανοποιούν τα πιο αυστηρά ποιοτικά κριτήρια. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνουµε ένα βήµα για τον εκσυγ-
χρονισµό του θεσµικού πλαισίου που εγγυάται τη συνέχιση της
παραγωγής αυτών των ποιοτικών προϊόντων και γι’ αυτόν το
λόγο σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ την
κ. Δεληκάρη.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μαρία Αντωνίου, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, γνωρίζουµε όλοι και όλες πολύ καλά ότι ο τοµέας της γεωρ-
γίας και η πρωτογενής παραγωγή αποτελούν µία από τις βασικές
µηχανές κίνησης του οχήµατος της εθνικής µας οικονοµίας. Είναι
µια µηχανή που ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιδιώκουν µε συντονισµένο
σχεδιασµό να αναβαθµίζουν διαρκώς, ώστε να επιταχύνεται η
πορεία της εθνικής µας οικονοµίας. 
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Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα είναι το καύσιµο
αυτής της µηχανής που θα της δώσει την απαιτούµενη ώθηση
καθώς ενσωµατώνει τον κυβερνητικό σχεδιασµό για την ενί-
σχυση των ελληνικών αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων,
ώστε να έχουν κυρίαρχη θέση στις διεθνείς αγορές και να τα κα-
ταστήσει άκρως ανταγωνιστικά. 

Ο βασικός, λοιπόν, στόχος του νοµοσχεδίου είναι η προστασία
και ανάδειξη των ελληνικών προϊόντων µε προστατευόµενη ονο-
µασία προέλευσης, τα γνωστά ΠΟΠ, προστατευόµενη γεωγρα-
φική ένδειξη, τα γνωστά ΠΓΕ και τα εγγυηµένα παραδοσιακά
ιδιότυπα προϊόντα τα γνωστά ΕΠΙΠ. Και δεν αναφερόµαστε
απλώς σε προϊόντα της ελληνικής γης αλλά σε προϊόντα που
συνδέονται άµεσα µε την ταυτότητα της χώρας µας, την ιστορία,
την παράδοση και τη γαστρονοµία µας, προϊόντα εµβληµατικά,
που η ετικέτα τους είναι σήµα κατατεθέν, παραπέµπει αυτόµατα
στην Ελλάδα, όπως για παράδειγµα η φέτα. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι, που ενι-
σχύει τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» µε εργαλεία για πιο αποτελεσµατι-
κούς ελέγχους και ταχύτερη επιβολή κυρώσεων, προστατεύο-
ντας τα ελληνικά προϊόντα προέλευσης από τον αθέµιτο αντα-
γωνισµό. Ενισχύει τη θέση των ελληνικών γεωργικών προϊόντων
ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ στις απαιτητικές και ιδιαίτερα ανταγωνιστι-
κές ευρωπαϊκές αγορές, εξασφαλίζοντας την ποιότητα και την
αυθεντικότητα των προϊόντων. Εναρµονίζει και συµµορφώνεται
την εθνική νοµοθεσία µε τις νέες απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Υποστηρίζει τις οµάδες παραγωγών ΠΟΠ και ΠΓΕ θε-
σπίζοντας ειδικό σύστηµα αναγνώρισης. Τους παρέχει νοµική κά-
λυψη για την προστασία των προϊόντων τους από αθέµιτες
πρακτικές. 

Μας εγκαλεί η Αντιπολίτευση ότι φέραµε για ψήφιση στην
Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο αποσπασµατικό που προβλέπει µια
ενιαία αρχή ελέγχου τροφίµων, ότι άλλος ελέγχει και άλλος επι-
βάλλει το πρόστιµο µε αυτό το νοµοσχέδιο. Μάλλον εκεί στον
ΣΥΡΙΖΑ και γενικά στην Αντιπολίτευση λειτουργείτε αποσπασµα-
τικά το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Προφανώς δεν έχετε πολύ
χρόνο στη διάθεσή σας και διαβάζετε τα προς ψήφιση νοµοσχέ-
διο αποσπασµατικά. 

Ο ΕΦΕΤ διενεργεί τους υποχρεωτικούς ελέγχους, δηλαδή
ελέγχει την υγιεινή και την ασφάλεια των τροφίµων. Αν κάνει
έλεγχο ιχνηλασιµότητας το κάνει για όλο το σύστηµα που παρά-
γει. Από την άλλη πλευρά, ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» ελέγχει την ιχνη-
λασιµότητα των ειδικών όρων των ΠΟΠ, ενώ εξετάζει αν τηρού-
νται όσα αναγράφονται στις ενδείξεις. Είναι σε δύο διαφορετικά
πεδία και κατά συνέπεια δεν πρέπει να συνδέονται και συγχέον-
ται αυτές οι δύο διαδικασίες. 

Μιλάτε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, για ένα νο-
µοσχέδιο ανούσιο. Είναι ανούσιο να διασφαλίζεται η αυθεντικό-
τητα των προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ, ΕΠΙΠ, προστατεύοντας έτσι τους
καταναλωτές από απάτες και τους παραγωγούς από τον αθέµιτο
ανταγωνισµό; Είναι ανούσια η αποτροπή παραβάσεων που υπο-
νοµεύουν την εµπιστοσύνη των Ελλήνων και Ευρωπαίων κατανα-
λωτών στα ελληνικά προϊόντα; Είναι ανούσιο να απλοποιείται η
διαδικασία επιβολής κυρώσεων µε την εισαγωγή αντικειµενικών
και µετρήσιµων κριτηρίων για τον υπολογισµό των προστίµων; 

Και η ουσία πού βρίσκεται κατά τη γνώµη σας; Στο να λέµε
«όχι» σε ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να θεραπεύσει ουσιαστικά
ζητήµατα, που έχουν ανακύψει στους τοµείς της παραγωγής και
της διακίνησης των προϊόντων αυτών, που αποτελούν τη βιτρίνα
της χώρας µας σε ευρωπαϊκές και διεθνείς αγορές. 

Έχω την τιµή να εκπροσωπώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο µια
ακριτική περιοχή την Καστοριά, που η οικονοµία της στηρίζεται
σε ένα µεγάλο κοµµάτι κατά κανόνα στην πρωτογενή παραγωγή
στην οποία περιλαµβάνονται και προϊόντα αντίστοιχων ενδεί-
ξεων, ΠΟΠ-ΠΓΕ. Και γνωρίζω από πρώτο χέρι τις αγωνίες των
παραγωγών, οι οποίοι εκτός των επιπτώσεων των ακραίων καιρι-
κών φαινοµένων στην παραγωγή τους έρχονται αντιµέτωποι µε
τις παράνοµες ελληνοποιήσεις προϊόντων. Έχετε ακούσει, φαν-
τάζοµαι, για τις παράνοµες ελληνοποιήσεις φασολιών. 

Λέτε ότι το νοµοσχέδιο είναι αναποτελεσµατικό γιατί δεν απο-
σαφηνίζονται οι αρµοδιότητες της κάθε αρχής ελέγχου, ώστε οι
έλεγχοι να καταστούν αποτελεσµατικότεροι και αποδοτικότεροι

για την αντιµετώπιση τυχόν παρανοµιών στη διαδικασία παρα-
γωγής, συσκευασίας και εµπορίας προστατευόµενων προϊόντων.
Εδώ απαντούµε ότι πρόκειται για µια σταδιακή διαδικασία που
χρειάζεται χρόνο και τις κατάλληλες συνεργασίες. Και, επίσης,
χρειάζεται να ρυθµίσουµε τα απαραίτητα εκείνα σηµεία της νο-
µοθεσίας, ώστε το θεσµικό πλαίσιο να είναι αυτό που να δίνει τον
τόνο σε αυτή τη φιλόδοξη προσπάθεια.

Να θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το 2020 η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και η τότε ηγεσία του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης ήταν αυτοί που εισήγαγαν και ψήφισαν το νόµο
για την αυστηροποίηση των ελληνοποιήσεων, θέλοντας µε αυτή
την πρωτοβουλία να πατάξουµε τις παράνοµες ελληνοποιήσεις,
τις αθέµιτες πρακτικές και τις παράνοµες ενέργειες στη µετα-
ποίηση της πρώτης ύλης, θέλοντας έτσι να προστατεύσουµε τα
προϊόντα ΠΟΠ-ΠΓΕ και τα υπόλοιπα, τους καταναλωτές επίσης,
να προστατεύσουµε το εισόδηµα των παραγωγών αλλά και να
αυξήσουµε την ανταγωνιστικότητα των προϊόντων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αγροτική παραγωγή αποτελεί
έναν από τους βασικούς πυλώνες ανάπτυξης της χώρας µας. Ο
Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας εργάζονται για την εφαρµογή στοχευµένων
µέτρων προς την κατεύθυνση της στήριξης της αγροτικής παρα-
γωγής και της υιοθέτησης ενός νέου προτύπου οργάνωσης και
λειτουργίας της το οποίο να ικανοποιεί τις σύγχρονες κοινωνικές
και οικονοµικές απαιτήσεις και ταυτόχρονα να ανταποκρίνεται
στον ευρωπαϊκό και διεθνή ανταγωνισµό. Και το παρόν νοµοσχέ-
διο είναι µέρος αυτής της συνολικής κυβερνητικής στρατηγικής
για τη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής. 

Γι’ αυτό σας καλώ να το στηρίξετε. Η ψήφος σας θα είναι
ψήφος εµπιστοσύνης στην ίδια τη χώρα µας, που επαναπροσ-
διορίζει τη θέση της στην ευρωπαϊκή οικονοµική σκακιέρα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αντωνίου. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης, Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Μαντάς, η κ.
Λιακούλη και ο κ. Καππάτος. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός, κ. Τσιάρας, πολύ

σωστά είπε ότι το νοµοσχέδιο αυτό ενσωµατώνει µια κοινοτική
οδηγία στο Εθνικό µας Δίκαιο µε βασικό σκοπό τον εκσυγχρονι-
σµό και την αναµόρφωση του συστήµατος ελέγχου του Ελληνι-
κού Γεωργικού Οργανισµού «ΔΗΜΗΤΡΑ» για τα προϊόντα προ-
στατευόµενης ονοµασίας προέλευσης και γεωγραφικής ένδει-
ξης, όπως επίσης και τα εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιότυπα προ-
ϊόντα. 

Ο εισηγητής µας έχει αναφερθεί λεπτοµερώς και εµπεριστα-
τωµένα και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια. Γι’ αυτό θα πε-
ριοριστώ σε δύο, τρεις επισηµάνσεις και το ερέθισµα µου το
έδωσε ο οργανισµός τον οποίο έχω παρακολουθήσει από τη δη-
µιουργία του και την εξέλιξη στη συνέχεια. Διαθέτει ένα πολύ
καλό επιστηµονικό προσωπικό και θα µπορέσει να συµβάλει σε
αυτές τις επισηµάνσεις που θα κάνω. 

Βρισκόµαστε, πραγµατικά, µπροστά σε αθρόες εισαγωγές
αγροτικών προϊόντων από τρίτες χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µε ιδιαιτέρως χαµηλές τιµές, µε ελάχιστους ή και καθόλου
δασµούς, προϊόντα που στις περισσότερες περιπτώσεις δεν πλη-
ρούν τις ποιοτικές προδιαγραφές, τις καλλιεργητικές µεθόδους
και τα περιβαλλοντικά µέτρα που η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει
θεσπίσει για τους αγρότες της, µε αποτέλεσµα να στρεβλώνεται
η αγορά αγροτικών προϊόντων και τροφίµων και να πλήττεται ευ-
θέως το εισόδηµα του Ευρωπαίου αγρότη, το οποίο ήδη έχει
υποστεί τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης για την οποία η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δεν έχει κάνει σχεδόν τίποτα. Έδωσε τρισεκα-
τοµµύρια στην πανδηµία και πολύ σωστά στην Ουκρανία κ.λπ.,
αλλά ήταν φειδωλή στην αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης.
Αλλά δεν είναι αυτό το θέµα συζήτησης σήµερα στην Αίθουσα.

Με αυτές τις αθρόες εισαγωγές των προϊόντων από τις τρίτες
χώρες έγινε µεγάλη ζηµία πέρυσι στα µήλα. Έµειναν στις απο-
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θήκες, στα ψυγεία των εµπόρων και συνεταιριστικών οργανώ-
σεων δεκάδες τόνοι από εισαγωγές από τρίτες χώρες και µάλι-
στα από βαλκανικές χώρες αγνώστου ποιότητας. Θα µπορούσε,
λοιπόν, το επιστηµονικό αυτό προσωπικό να βοηθήσει τα µέγιστα
στον έλεγχο και στη ιχνηλασιµότητα αυτών των προϊόντων.

Και το λέω αυτό γιατί είµαι αυτός ο οποίος υπέγραψε το ορ-
γανόγραµµα αυτού του οργανισµού όπως επίσης και την προκή-
ρυξη εκατό θέσεων ερευνητών για να πλαισιώσουν τις δοµές του
οργανισµού και µάλιστα µε αυξηµένα προσόντα, διδακτορικά,
εµπειρία ερευνητική κ.λπ.. 

Όλα αυτά αποσκοπούσαν στο να δώσουµε µια νέα πνοή στον
τοµέα της έρευνας και της ανάπτυξης της καινοτοµίας σε όλους
τους τοµείς της πρωτογενούς παραγωγής της χώρας µας. Και η
πρόθεσή µας ήταν να δηµιουργήσουµε έναν από τους µεγαλύ-
τερους ερευνητικούς οργανισµούς του αγροτικού τοµέα στη µε-
σόγειο, δίνοντας µια νέα δυναµική στην ελληνική γεωργία και
συµβάλλοντας στην ανάδειξη και αξιοποίηση των συγκριτικών
πλεονεκτηµάτων. Και µάλιστα είχαµε καταρτίσει ένα νοµοσχέδιο
µε την διοίκηση του οργανισµού -είχαµε άριστη συνεργασία- για
να φτιάξουµε το νοµοθετικό πλαίσιο λειτουργίας του οργανι-
σµού. 

Και για τη βέλτιστη κατάρτισή του κάλεσα όλο το επιστηµονικό
και ερευνητικό προσωπικό της χώρας καθώς και τους παραγω-
γικούς και συλλογικούς φορείς αλλά και φορείς του δηµοσίου,
του οποίου το έργο ήταν συνυφασµένο µε τους τοµείς δράσης
του οργανισµού, να συµµετάσχουν στη διαδικασία της δηµόσιας
διαβούλευσης για να δηµιουργηθούν οι τελικές διατάξεις του
προτεινόµενου σχεδίου νόµου. Δεν ήταν νοµοσχέδιο «κονσέρ-
βα». Στη διαβούλευση δώσαµε τη δυνατότητα επίσηµα να κατα-
θέσουν αυτές τις καινοτόµες προτάσεις το επιστηµονικό-ερευ-
νητικό προσωπικό προκειµένου να τις βάλουµε µέσα στο νοµο-
σχέδιο. Έγιναν όµως οι εκλογές και είναι γνωστό από εκεί και
πέρα τι επακολούθησε. 

Ταυτόχρονα για να κατοχυρώσουµε τα προϊόντα ΠΟΠ και ΠΓΕ
στο περιθώριο του συµβουλίου των Υπουργών Γεωργίας στο
Λουξεµβούργο -το 2014 ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων- είχα συνάντηση µε τον οµόλογό µου Υπουργό Γεωρ-
γίας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. Βασικό αντικείµενο
της συζήτησής µας ήταν η συµφωνία µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής για την διατλαντική
εταιρική σχέση εµπορίου και επενδύσεων, τη λεγόµενη TTIP.

Είχα επισηµάνει ότι θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν σοβαρά η
σηµασία των προϊόντων ονοµασίας προέλευσης ΠΟΠ και γεω-
γραφικών ενδείξεων ΠΓΕ για την ευρωπαϊκή γεωργία, ότι το ευ-
ρωπαϊκό αγροδιατροφικό µοντέλο βασίζεται στα υψηλής ποιό-
τητας προϊόντα µε γεωγραφικές ενδείξεις, ενώ το αντίστοιχο
αµερικανικό µοντέλο στα εµπορικά σχήµατα. Ζήτησα, δηλαδή,
να µπει ένα φρένο στις αποµιµήσεις αυτών των προϊόντων. Ως
χαρακτηριστικό παράδειγµα ανέφερα την περίπτωση της ελλη-
νικής φέτας, τονίζοντας την αναγκαιότητα της πλήρους προστα-
σίας της και σε ευρωπαϊκό αλλά και σε κάθε συµφωνία µε χώρες
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης λόγω της ιδιαιτερότητας και µονα-
δικότητας του προϊόντος τόσο από οικονοµικής πλευράς όσο και
από κοινωνικής για την ελληνική ύπαιθρο.

Προσκάλεσα µάλιστα τον κύριο Υπουργό των Ηνωµένων Πο-
λιτειών να επιλέξει την Ελλάδα ως µία από τις τέσσερις ευρω-
παϊκές χώρες τις οποίες σχεδίαζε να επισκεφτεί συνοδευόµενος
από Αµερικανούς τεχνικούς εµπειρογνώµονες ώστε να διαπιστώ-
σει εκ του σύνεγγυς τον ιδιαίτερο τρόπο παρασκευής της φέτας
στις περιοχές παραγωγής της που την είχαν αναδείξει ως προϊόν
ονοµασίας προέλευσης. 

Χάθηκε αυτή η µεγάλη ευκαιρία λόγω των εκλογών, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για τα προϊόντα αυτά για την εθνική µας οικο-
νοµία. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει πλέον ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα µε
τα παραµορφωµένα ροδάκινα και αυτό θα δηµιουργήσει µεγάλο
πρόβληµα στη ροδακινοπαραγωγή. Ένας ιός έχει χτυπήσει πριν
από δυόµισι χρόνια ένα κτήµα σε ένα χωριό του Νοµού Πέλλας
και αυτή η πανδηµία εξαπλώθηκε σε χιλιάδες στρέµµατα. 

Δυστυχώς, φέτος την άνοιξη θα έπρεπε να συγκροτηθούν επι-
τροπές από πλευράς του Υπουργείου και µε τους επιστήµονες

του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» για να καταγράφουν τα κτήµατα αυτά και
να δώσουν τις σχετικές συµβουλές. Δεν έγινε τίποτα. Απλώς, δη-
µιουργήθηκε µια ηλεκτρονική πλατφόρµα από πλευράς ιδιωτών
της ΕΘΕΑΣ και της αντιπεριφέρειας που έστειλε δείγµατα στα
ερευνητικά κέντρα αλλά χωρίς κανένα αποτέλεσµα. 

Είναι ο ιός, είναι οι κλιµατολογικές συνθήκες που επιβάλλουν
τα νέα δεδοµένα; Κανείς δεν ξέρει. Είναι µεγάλο το πρόβληµα.
Έχουν πληγεί δεκάδες χιλιάδες στρέµµατα µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται για τον βιοπορισµό των παραγωγών. Και θα πρέπει να το
δούµε και αυτό το θέµα. 

Θα ήθελα να σας πω το εξής. Εκσυγχρονισµός του ΕΛΓΑ µε
το τρισέλιδο που είδα να ανεβαίνει πριν από τις εκλογές του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου καλώντας τους αγρότες να καταθέσουν
προτάσεις για το πώς θέλουν τον ΕΛΓΑ, δεν γίνεται. 

Κατ’ αρχάς, Υπουργέ µου, θα πρέπει να εφαρµόσουµε τον κα-
νονισµό. Ο κανονισµός καλύπτει πάρα πολλά αίτια ζηµιών. Κα-
λύπτει τις υπερβολικές βροχοπτώσεις από τον Μάιο µέχρι τον
Νοέµβριο, όπως προβλέπεται στο άρθρο του κανονισµού 3, πα-
ράγραφος ΣΤ, άρθρο 5 παράγραφος 4. Δυστυχώς όµως µέχρι
στιγµής δεν έχει γίνει, υπάρχει πρόβληµα. Θα πρέπει να το δού-
µε. 

Κύριε Υπουργέ, είναι θέµατα που θα τα συζητήσουµε κατ’
ιδίαν. Δεν µπόρεσε να γίνει αυτή τη συνάντηση γιατί έχω µια βα-
σική αρχή, να δίνω τη δυνατότητα στον νέο Υπουργό, στον νέο
πρόεδρο του οργανισµού, να εγκλιµατιστεί, να γνωρίσει το αντι-
κείµενό του και στη συνέχεια να συναντηθούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχω απόλυτη εµπιστοσύνη. Γνωριζόµαστε χρόνια. Παρακο-

λούθησα το έργο σας στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Αφήσατε
ισχυρό µεταρρυθµιστικό αποτύπωµα. Και σε αυτόν τον τοµέα…

Ξέρω ότι έχετε γνώση του πρωτογενούς τοµέα καλύτερα από
οποιονδήποτε. Μάλιστα, µε διαδεχθήκατε στη γραµµατεία αγρο-
τικού για ένα διάστηµα το 2012. Και είµαι αισιόδοξος ότι πάρα
πολλά πράγµατα…

Τα υπόλοιπα θα τα συζητήσουµε κατ’ ιδίαν. 
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για την ανοχή του χρόνου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καρασµάνη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Καλείται στο Βήµα ο κ. Περικλής Μαντάς Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι

από τον Νοµό Μεσσηνίας, έναν νοµό που έχει άρρηκτα συνδέσει
το όνοµά του και την ιστορία του µε τις ελιές, το ελαιόλαδο, τα
σύκα, τη σταφίδα, θερµοκηπιακές καλλιέργειες, τα κηπευτικά και
τα καρπούζια αλλά και µε µια σειρά άλλων αγροτικών προϊόντων
που η εύφορη µεσσηνιακή γη παράγει απλόχερα κάθε χρονιά.
Γι’ αυτό όσοι γνωρίζουν τη Μεσσηνία γνωρίζουν ότι ο αγροτικός
τοµέας στην περιοχή µας αποτελεί έναν από τους βασικότερους
πυλώνες ευηµερίας, ανάπτυξης και προκοπής για χιλιάδες κα-
τοίκους και τις οικογένειές τους. 

Όταν, λοιπόν, συζητείται στο ελληνικό Κοινοβούλιο ένα σχέδιο
νόµου όπως το σηµερινό, ένα σχέδιο νόµου που σχετίζεται
άµεσα όχι µόνο µε τα αγροτικά προϊόντα που παράγει η περιοχή
µας αλλά και µε την ανάγκη αυτά να προστατεύονται ουσιαστικά
και αποτελεσµατικά µέσα από τη διαφύλαξη της ονοµασίας τους
και µέσα από τη διασφάλιση υψηλών στάνταρ για την παραγωγή
τους, νοµίζω ότι είναι σαφές πως έχουµε πολλά να πούµε, γνω-
ρίζοντας σε βάθος τόσο τα προβλήµατα όσο και τις πραγµατικές
ανάγκες που έχουν οι παραγωγοί µας. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο νοµίζω είναι ξεκάθαρο ότι επιχει-
ρείται µια συνολική αναµόρφωση των διαδικασιών και των βηµά-
των που ακολουθούνται προκειµένου να οδηγηθούµε σε ένα
αυστηρότερο αλλά και ταυτόχρονα σαφέστερο και λειτουργικό-
τερο πλαίσιο ελέγχων και λογοδοσίας αναφορικά µε τις προστα-
τευόµενες ονοµασίες των αγροτικών προϊόντων τα οποία
διακινούνται τόσο εντός συνόρων όσο και εντός της ενιαίας ευ-
ρωπαϊκής αγοράς. 
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Επιτρέψτε µου να τονίσω ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, ότι πρό-
κειται για µια κυβερνητική πρωτοβουλία η οποία κινείται αναµφί-
βολα προς την ορθή κατεύθυνση, απαντώντας µε πλήρη και
δοµηµένο τρόπο στην ανάγκη για επικαιροποίηση των κανόνων
που εφαρµόζονται όσον αφορά στην πιστοποίηση της ποιότητας
τόσο των γεωργικών προϊόντων όσο και των τροφίµων. 

Στο επίκεντρο της µεταρρύθµισης βρίσκεται ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ», ο αρµόδιος κρατικός οργανισµός, που έχει επιφορτιστεί
µε έναν διπλό ρόλο: Αφ’ ενός την παρακολούθηση της συµµόρ-
φωσης των παραγόµενων προϊόντων ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ, µε
βάση τις προδιαγραφές που έχουν οριστεί για κάθε περίπτωση
και αφ’ ετέρου, την ορθή χρήση των προστατευόµενων ονοµα-
σιών στο ράφι, αλλά και στην αγορά γενικότερα. 

Ειδικές ρυθµίσεις εισάγονται επίσης αναφορικά µε το κόστος
των ελέγχων και της δειγµατοληψίας, ενώ πραγµατοποιείται µια
σηµαντική αναµόρφωση όσον αφορά στη διαχείριση των παρα-
βάσεων. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα ιδιαίτερα να σταθώ, διότι αποτελεί
διαχρονικό πρόβληµα τόσο της εγχώριας αγοράς όσο και της
ευρωπαϊκής η παραποίηση και η εκµετάλλευση των προστατευό-
µενων ενδείξεων και ονοµασιών προς όφελος κάποιων επιτή-
δειων και εις βάρος όχι µόνο των απλών καταναλωτών, αλλά
κυρίως εις βάρος των παραγωγών που βρίσκονται αντιµέτωποι
µε έναν ανηλεή και αθέµιτο ανταγωνισµό στον βωµό της απλη-
στίας και του κέρδους. 

Γιατί τι νόηµα έχει, κύριε Υπουργέ, να καθορίζουµε, να περι-
γράφουµε και να υλοποιούµε αυστηρές διαδικασίες και κανόνες
για την προστασία ονοµασίας προέλευσης, να θεσπίζουµε πρώ-
τες ύλες, διαδικασίες παραγωγής και εγγυήσεις ποιότητας µόνο
και µόνο για να τα παρακάµπτουµε όλα αυτά όταν το αποτέλε-
σµα πρόσκαιρα δεν βολεύει κάποιους εµπορικά; 

Ειδικά εµείς στη Μεσσηνία είχαµε τη δυνατότητα να αντιλη-
φθούµε από πρώτο χέρι τι σηµαίνει να υπάρχει κατοχυρωµένο
ΠΟΠ από το 1996 µε την ονοµασία «ΠΟΠ Ελιά Καλαµάτας», το
οποίο να παρασκευάζεται και να τυποποιείται µε βάση τις αυστη-
ρές προδιαγραφές που το ΠΟΠ ορίζει, και από την άλλη πλευρά
να βλέπουµε µέσα από µια συντονισµένη και παρασκηνιακή, θα
έλεγα, προσπάθεια τα τελευταία χρόνια ο όρος «Καλαµάτα», η
πιστοποιηµένη ονοµασία προέλευσης, να σταµατά πλέον να
αφορά αποκλειστικά το ΠΟΠ, να καταργείται η προστασία ονο-
µασίας του προϊόντος και κάθε ελιά ποικιλίας Καλαµών όπου κι
αν αυτή παράγεται µε όποια διαδικασία και να ακολουθείται, να
µπορεί πλέον να λέγεται «Ελιά Καλαµάτας».

«Ελιά Καλαµάτας», λοιπόν, από την Τουρκία! «Ελιά Καλαµά-
τας» από την Τυνήσια!  «Ελιά Καλαµάτας» από την Αίγυπτο! Τα
είδαµε όλα αυτά να συµβαίνουν στις εκθέσεις, στα ράφια των κα-
ταστηµάτων, σε κάθε µέρος του πλανήτη. Και όλο αυτό µε τις
δικές µας ενέργειες. Κάθε παραγωγός και κάθε µεταποιητής
µπορεί πλέον νόµιµα να πουλά «Ελιά Καλαµάτας», την ώρα που
µόνο οι Έλληνες παραγωγοί του ΠΟΠ µπορούσαν µέχρι πριν από
λίγο καιρό. 

Καλό, λοιπόν, είναι να αυστηροποιούνται τα διοικητικά µέτρα
και τα πρόστιµα. Καλό είναι να αποτυπώνονται αναλυτικά τα κρι-
τήρια και οι συντελεστές επιµέτρησης που λαµβάνονται υπ’ όψιν.
Καλό είναι να καθορίζονται κλιµακωτά πρόστιµα για όσους πα-
ραβιάζουν τους κανόνες. Και καλό επίσης είναι να έχουµε µια λει-
τουργική επιτροπή επιβολής κυρώσεων για κάθε παραβάτη. Και
όλα αυτά τα κάνει πράξη αυτό το νοµοσχέδιο όπως και τα µη-
τρώα και το σύστηµα αναγνώρισης οµάδων παραγωγών για ΠΟΠ
και ΠΓΕ προϊόντα. Και για αυτά πρέπει να έχει τη στήριξή µας.
Αλλά όλα αυτά χάνουν το νόηµά τους όταν χωρίς ειλικρινή διά-
λογο και ανοικτή διαβούλευση εκδίδονται υπουργικές αποφάσεις
αµφίβολης αξιοπιστίας, κατά τη γνώµη µας, που ανοίγουν τον
«ασκό του Αιόλου» και βάζουν τον Έλληνα παραγωγό σε µεγά-
λες περιπέτειες. 

Κύριε Υπουργέ, όταν εκχωρούµε δωρεάν και αµαχητί µια κα-
τοχυρωµένη και προστατευόµενη ονοµασία προϊόντος, όπως το
«ΠΟΠ Ελιά Καλαµάτας», και το χαρίζουµε χωρίς αντάλλαγµα σε
ολόκληρο τον πλανήτη, δεν µπορώ να πιστέψω ότι έτσι προστα-
τεύουµε τον Έλληνα παραγωγό και θέτουµε τις βάσεις για την
αποτελεσµατική θωράκιση των προστατευόµενων προϊόντων

προς όφελος τόσο των αγροτών που µοχθούν στο χωράφι όσο
και των καταναλωτών που θέλουν να γνωρίζουν τι πραγµατικά
αγοράζουν. 

Είναι πολύ καλές οι ρυθµίσεις για την αυστηροποίηση των
ελέγχων, αλλά στη δεδοµένη στιγµή και στην προκειµένη περί-
πτωση που σας περιγράφω τι γίνεται µε τους ελέγχους στις επι-
χειρήσεις που δεν είναι ενταγµένες στις ζώνες ΠΟΠ και ΠΓΕ; Τι
έλεγχοι γίνονται εκεί; Γιατί αυτή τη στιγµή θα δηµιουργήσουµε
ειδικά για το συγκεκριµένο προϊόν επιχειρήσεις δυο ταχυτήτων:
Επιχειρήσεις που είναι ενταγµένες στην τυποποίηση του ΠΟΠ, µε
όλους αυτούς τους αυστηρούς ελέγχους που ορθά γίνονται. Και
στις υπόλοιπες επιχειρήσεις που θα χρησιµοποιούν το ίδιο όνοµα,
θα ανταγωνίζονται τις αγορές και προφανώς δεν θα έχουν τον
«πέλεκυ» του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» πάνω από το κεφάλι τους µε όλα
αυτά τα στοιχεία που κατά καιρούς έχουµε για τις ελληνοποι-
ήσεις, για τις εισαγωγές και για όλα αυτά που συµβαίνουν. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφέρω, κύριε Υπουργέ, ότι η αλή-
θεια είναι ότι πέρα από τις ευρωπαϊκές οδηγίες, τους νόµους, τις
διαδικασίες, τα πρωτόκολλα και τους κανόνες, χρειαζόµαστε και
κάτι ακόµα και είµαι βέβαιος ότι, τουλάχιστον, από τα πρώτα
δείγµατα που έχετε δείξει, θα το κάνετε πράξη.

Χρειαζόµαστε µια κατάλληλη αγροτική πολιτική, µια πολιτική
η οποία µε ολοκληρωµένο και συµπεριληπτικό τρόπο, χωρίς αιφ-
νιδιασµούς, µε ειλικρινή διάλογο και διαβούλευση, θα διαµορ-
φώσει τον οδικό χάρτη που απαιτείται για την αποτελεσµατική
προστασία κάθε ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ προϊόντος που παράγεται
στη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαντά.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Καππάτος και η κ. Τζάκρη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος πια πως ο πρωτογενής τοµέας
βρίσκεται σε µια βαθιά κρίση µε τους αγρότες και κτηνοτρόφους
να είναι ευάλωτοι, να είναι προβληµατισµένοι, να είναι απεγνω-
σµένοι, να έχουν να αντιµετωπίσουν εκτός από το κόστος παρα-
γωγής που βρίσκεται σε δυσθεώρητα επίπεδα πλέον και την
κλιµατική κρίση που τους παίρνει στο έτοιµο, όπως λένε οι ίδιοι,
τη σοδειά. 

Στη Θεσσαλία να φανταστείτε ότι εµείς είµαστε µε µια ανοιχτή
πληγή, οι δύο Υπουργοί είναι από τη Θεσσαλία και εγώ αναγνω-
ρίζω εκ των προτέρων τις καλές προθέσεις που υπάρχουν, του-
λάχιστον σε σχέση µε την προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης που µας είχε γεµίσει δυσάρεστες εκπλή-
ξεις κι όχι µόνο το δικό µας κόµµα και όχι µόνο τη δική µας πα-
ράταξη, αλλά όλον τον ελληνικό λαό. 

Όµως όσο καλές προθέσεις και να έχετε τις οποίες εγώ εκ των
προτέρων αναγνωρίζω, είναι σαν να έχετε να αντιµετωπίσετε
έναν πολυτραυµατία που µετά από µια µετωπική σύγκρουση αι-
µορραγεί από παντού και εσείς του βάζετε έναν όρο. Ποιος να
πιστέψει ότι µπορείτε να κάνετε καλά ή να κάνετε έστω κάτι στον
πρωτογενή τοµέα που αυτήν τη στιγµή καταρρέει; 

Αυτή είναι η αλήθεια. Καταρρέει στην κυριολεξία και την κα-
τάρρευση αυτή τη βλέπουµε, την ακούµε, περνάει από µπροστά
µας, την πιάνουµε, την ψηλαφούµε κάθε µέρα στους αγροτικούς
δρόµους που περπατάµε στα µέρη µας ο καθένας. Τι να πω; Να
πω ότι δεν έχετε ευθύνη; Δεν είναι προσωπική, είναι συλλογική
η ευθύνη του κόµµατός σας. 

Καταρρέει η αγροτική οικονοµία και εσείς κυβερνάτε πέντε
χρόνια και κάθε χρόνο και ένας Υπουργός, πέντε Υπουργοί στα
πέντε χρόνια ρεκόρ. Σιδεροκέφαλοι να είστε. Τι να σας πω; Ίσως
καλό είναι να µετακινηθείτε για εσάς προσωπικά. Πάντως εκεί
που είστε φαίνεται πως είναι ένα πραγµατικό αδιέξοδο η κατά-
σταση. 

Να πω για το ΟΣΔΕ; Έχετε ξαναδεί εσείς Σεπτέµβρη µήνα να
τελειώνει και να µην έχουν γίνει αιτήσεις ΟΣΔΕ και να το πάτε
παράταση στην παράταση και η αγωνία των παραγωγών να έχει
κορυφωθεί; Δεν είναι δική σας ευθύνη; Τίνος είναι; Δική µου; Εγώ
κυβερνώ;
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Χάος στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Προχθές βγάλατε ανακοίνωση ότι βά-
ζετε σε εποπτεία τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Τι άλλο να κάνετε; Αφού ο ει-
σαγγελέας έρχεται -ακούµε τα βήµατά του- να ελέγξει πού πήγαν
οι αποζηµιώσεις, σκάνδαλα επί σκανδάλων και δεν ξέρουµε και
αυτό πού θα µας βγάλει στο τέλος. 

Τι να πω; Να πω για την πανώλη των αιγοπροβάτων; Περιµένω
να ακούσω ανακοίνωση από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.
Απλά είχαµε πανώλη; Πώς την είχαµε την πανώλη; Από τον ου-
ρανό έπεσε η πανώλη; Από κάποια σύνορα ήρθε η πανώλη. Από
ποια σύνορα ήρθε η πανώλη; Για ποιον λόγο δεν ελέγχθηκαν
αυτοί οι οποίοι εισήγαγαν τον ιό και τα µολυσµένα ζώα στη χώρα
µας; Τους βρήκατε; Τους αναζητήσατε; Τους ψάξατε; Τι σηµαίνει
«Πάει καλά η πανώλη»; Καθόλου καλά δεν πάει η πανώλη. 

Γνωρίζω ότι η πανώλη βρίσκεται, κύριε Υπουργέ, σε όλη τη
χώρα. Δεν απαξιώνω κανέναν, αλλά όχι ότι σταµάτησε η πανώλη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν ακούσατε, κυρία Λιακούλη. Απουσιάζατε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μα, µη µας λέτε παραµύθια. Η πα-
νώλη δεν σταµατάει έτσι. Διαβάζουµε κι εµείς. Μπορεί να µην εί-
µαστε Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης αλλά γκουγκλάρουµε,
γράµµατα τουλάχιστον τόσα ξέρουµε. Μη µας κοροϊδεύετε.

Φωτοβολταϊκά. Δεν είχαµε την τιµή προχθές να σας έχουµε
στην παρέα µας που µας κάλεσε η Περιφέρεια Θεσσαλίας για να
ενηµερωθούµε αρµόδια από τον περιφερειάρχη και τις υπηρε-
σίες ότι εκεί έχουµε το «colpo grosso». 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι γίνεται. Έχουµε κά-
λυψη της αγροτικής γης, της πληµµυρισµένης, της πνιγµένης,
της τελειωµένης Θεσσαλίας όχι µε το 1% που σύµφωνα µε τη νο-
µοθεσία µπορεί να καλύπτεται µε φωτοβολταϊκά, αλλά ακούστε
µε πάνω από 10%. Και πώς γίνεται αυτό; Γίνεται µε τα µικρά «ερ-
γάκια» και που δεν ξεπερνάνε τις κιλοβατώρες που µπορούν και
επιτρέπεται και έτσι περνάει κάτω από το χαλί σαν το νερό. 

Κι έχει φτάσει η Κυβέρνησή σας µε τη συναίνεσή σας χωρίς
κανένα σχέδιο και προγραµµατισµό να καλύπτεται σε περιοχές
της Θεσσαλίας πάνω από το 20% καλλιεργήσιµης γης υψηλής
απόδοσης µε φωτοβολταϊκά, όπως στον Άγιο Κωνσταντίνο Φαρ-
σάλων, για το οποίο σας κατέθεσα ερώτηση, όπως σύσσωµη η
κοινοβουλευτική παράταξη του ΠΑΣΟΚ σας κατέθεσε ερώτηση
από τις 4 Μάρτη του 2024, κύριε Υπουργέ, και περιµένουµε να
απαντήσετε σε ποιες περιοχές καλύπτονται, σε ποιες όχι και
ούτω καθεξής. 

Μήπως κάνατε κάτι για τη λειψυδρία και δεν το ξέρω; Γιατί κά-
ναµε πάλι τέτοια εκτεταµένη συζήτηση µε δική µου πρωτοβουλία
στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, πάλι δεν ήρθατε. Από τη µία είµα-
στε πνιγµένοι και από την άλλη λέµε το νερό νεράκι. Αλλά το
νερό νεράκι το λέµε ούτως ή άλλως και θα το πούµε όπως το
ρεύµα. Κρατήστε το και αυτό, συνάδελφοι. Όπως το ρεύµα έτσι
και το νερό. Καρµπόν κατάσταση πάτε να κάνετε. Το φωτοτυπή-
σατε και το εκδίδετε.

Και γιατί; Και γιατί φτιάξατε τον «ΟΔΥΘ Α.Ε.»; Βία, βία, ήρθατε
εδώ και είπατε «γρήγορα πρέπει να το φτιάξουµε, δεν πειράζει
που δεν έχουµε διαβούλευση, θα τα µαζέψουµε όλα και ΤΟΕΒ
και ΓΟΕΒ και διαχείριση των νερών, για να µην ξαναπληµµυρί-
σουµε» και πολλά. Στο τέλος δεν τον έχετε συστήσει ακόµα. Και
στο τέλος δεν λειτουργεί ακόµα. 

Και στο τέλος, ποιος έλεγξε τα νερά του Παγασητικού που γέ-
µισαν νεκρά ψάρια, αλήθεια; Για πείτε µας ποιος ήταν αρµόδιος.
Γιατί εγώ ψάχνω νοµικά για την αρµοδιότητα. Για πείτε µας για
τους παραπόταµους που δηµιουργήθηκαν από τις πληµµύρες
και γέµισαν ψάρια που έγιναν µετά νεκρά; Ποιος ήταν αρµόδιος;
Εσείς; Το Υπουργείο σας; Η Διεύθυνση Αλιείας; Ο «ΟΔΥΘ Α.Ε.»;
Ποιος; Αφού ξέρετε ότι υπάρχουν παράλληλες αρµοδιότητες
γιατί δεν ξεκαθαρίζετε τα πράγµατα;

Για τη γήρανση του αγροτικού πληθυσµού µήπως κάνατε κάτι
και δεν το κατάλαβα; Μήπως για το µικρό µέγεθος των αγροκτη-
µάτων, την έλλειψη των επενδύσεων ή την «Αβερώφειο» Σχολή -
το επισηµαίνω αυτό, γιατί είστε νέοι Υπουργοί- και τη διά βίου
µάθηση που λέµε ότι έχουµε αµόρφωτους αγρότες πενήντα
πέντε και πάνω; Τόσος είναι ο µέσος όρος ηλικίας των αγροτών
µας, είναι πενήντα πέντε και πάνω. Δεν έχουµε νέα παιδιά που
να µένουν. Πού να µένουν; Κολίγοι είναι δεν είναι τσιφλικάδες.

Να µείνουν πού; Σε µια πληµµυρισµένη Θεσσαλία µε πέντε και
δέκα στρέµµατα χωράφια; 

Γιατί δεν δίνετε την «Αβερώφειο» Σχολή που πήγα προχθές σε
µια εκδήλωση και γκρεµίζεται; Δώστε την επιτέλους στη Λάρισα
να τη φτιάξουµε τη σχολή να ανθίσει και να ακµάσει ξανά. 

Όλα αυτά δεν τα βλέπετε; Τα βλέπετε, λοιπόν, αλλά δεν κάνετε
τίποτα. Γιατί δεν κάνετε τίποτα; Γιατί δεν έχετε όραµα, γιατί δεν
βλέπετε µπροστά σας τι θέλετε να κάνετε, δεν έχετε σχέδιο. Δεν
οραµατίζεστε κάπως διαφορετικά την αγροτική οικονοµία. Είστε
πνιγµένοι και αλυσοδεµένοι οι ίδιοι από τα µεγάλα συµφέροντα,
τα τραστ των συµφερόντων των ολιγαρχών που σας κρατάνε από
τον λαιµό. Διότι αν µειώσετε το κόστος παραγωγής πώς εκείνοι
θα πλουτίζουν;

Αν ενισχύσετε τα µικρά αγροκτήµατα πώς οι µεγάλες εταιρείες
θα µπορέσουν να συγκεντρώσουν και να κάνουν τεράστια φω-
τοβολταϊκά σε γη υψηλής απόδοσης; Θα χαλάσει το σχέδιο της
Κυβέρνησης της ολιγαρχίας.

Τέλος, µία κουβέντα για το σηµερινό νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Και κλείνετε, κυρία

συνάδελφε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ

για την ανοχή.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κύριοι Υπουργοί, είναι κατώτερο των

περιστάσεων. Το ονόµασαν οι εισηγητές µας, µε επάρκεια η κ.
Σταρακά αναφέρθηκε σε αυτό και λεπτοµέρεια. Εγώ θα πω ένα
πράγµα. 

Είκοσι ελεγκτές, κύριε Υπουργέ µου, θα ελέγξουν δύο χιλιάδες
επιχειρήσεις, µε ποινές µάλιστα τις οποίες βάζετε στη διάρκεια
ενός τετραµήνου, τριάντα µέρες συν τριάντα µέρες από τη µία
υπηρεσία, γιατί άλλος ελέγχει και άλλος εδώ βάζει τις ποινές; 

Δηλαδή συνολικά ένα τετράµηνο µέχρι να επιβληθεί στο τέλος
η ποινή µε επιεικέστερους νόµους. Ποιον κοροϊδεύετε; Κοιτάξτε.
Εγώ το µόνο που θέλω να πω είναι ότι η αγροτική οικονοµία, ο
χώρος της αγροτικής παραγωγής κατά τη γνώµη µου και τη
γνώµη της παράταξής µου, θέλει εκ βάθρων αναδιάρθρωση.
Απαιτεί όραµα αλλά κυρίως απαιτεί καθαρά χέρια. Να ανασκουµ-
πώσετε τα µανίκια σας και να βάλετε τάξη στα µικρά και στα µε-
γάλα. Αλλά τι να κάνετε τώρα; Να ζητήσω από εσάς να ανασύ-
ρετε το ναυάγιο; Θα το βάλετε στην επιφάνεια να κάνετε δηµο-
κρατική ανατροπή στην ίδια την Κυβέρνησή σας; Διότι εδώ δεν
πρόκειται περί ναυαγίου. Πρόκειται περί Τιτανικού. Σε αυτό το
σηµείο βρίσκεται η αγροτική παραγωγή. Να σας ζητήσω να κά-
νετε ανάσυρση του Τιτανικού; Ε, νοµίζω ότι δεν µπορείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
είστε πολύ παραστατική. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Λιακούλη. Επόµενος οµιλητής ο κ. Παναγής Καππάτος,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε ένα σχέδιο νόµου που έρχεται να εισαγάγει σηµαντικές µε-
ταρρυθµίσεις στον τοµέα των αγροτικών προϊόντων και τροφί-
µων δίνοντας ιδιαίτερη έµφαση στην προστασία των προστα-
τευόµενων ονοµασιών προέλευσης ΠΟΠ, των προστατευόµενων
γεωγραφικών ενδείξεων ΠΓΕ και των εγγυηµένων παραδοσιακών
ιδιότυπων προϊόντων ΕΠΙΠ. Το σύστηµα που επιβλέπει αυτά τα
προϊόντα έχει κρίσιµη σηµασία για τη διαφύλαξη της ποιότητας
και της ταυτότητας των τοπικών παραγωγών µας και ταυτόχρονα
εξασφαλίζει ότι οι καταναλωτές γνωρίζουν µε ακρίβεια την προ-
έλευση και τα χαρακτηριστικά αυτών των προϊόντων. Το προτει-
νόµενο νοµοσχέδιο ενισχύει το πλαίσιο ελέγχου και διαχείρισης
αυτών των ενδείξεων διασφαλίζοντας ότι η χρήση των προστα-
τευόµενων τίτλων ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ γίνεται µε αυστηρότητα
και διαφάνεια. Αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό καθώς η παγκό-
σµια ζήτηση για προϊόντα υψηλής ποιότητας αυξάνεται συνεχώς,
και εµείς ως χώρα έχουµε χρέος να προστατέψουµε τα προϊόντα
µας από αθέµιτες πρακτικές και πλαστογραφίες. 

Τα προϊόντα ΠΟΠ είναι αποτέλεσµα όχι µόνο των ιδιαίτερων
τοπικών συνθηκών καλλιέργειας και παραγωγής αλλά και της πο-
λιτιστικής µας κληρονοµιάς. Αυτά τα προϊόντα συνδέονται άµεσα
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µε τις περιοχές από τις οποίες προέρχονται και τα χαρακτηρι-
στικά τους είναι άρρηκτα συνδεδεµένα µε το κλίµα τη γεωγραφία
και την παράδοση κάθε περιοχής. Το νοµοσχέδιο αυτό µε τις
ρυθµίσεις του στοχεύει στο να εξασφαλίσει ότι αυτές οι συνθή-
κες θα συνεχίσουν να φυλάσσονται αποφεύγοντας οποιαδήποτε
υποβάθµιση της ποιότητας ή της ταυτότητάς τους. Η ενίσχυση
του συστήµατος ελέγχου και η αναµόρφωση του θεσµικού πλαι-
σίου για τα προϊόντα µε ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ είναι µια ανάγκη που
η πολιτεία οφείλει να αντιµετωπίσει µε αποφασιστικότητα. 

Μέσα από αυτό το νοµοσχέδιο επιδιώκεται η βελτίωση της
αποτελεσµατικότητας του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» του οργανισµού
που είναι υπεύθυνος για τους ελέγχους και τη διασφάλιση της
σωστής χρήσης των ενδείξεων αυτών. Στόχος είναι οι έλεγχοι να
γίνονται µε µεγαλύτερη ταχύτητα, διαφάνεια και σαφήνεια ώστε
να επιτυγχάνεται άµεση αντιµετώπιση των παραβάσεων και να
διασφαλίζεται η ποιότητα των προϊόντων που φέρουν αυτές τις
σηµαντικές ενδείξεις. 

Ένα από τα σηµαντικότερα σηµεία της νοµοθεσίας είναι η
προστασία των µικρών παραγωγών ιδιαίτερα εκείνων που βρί-
σκονται σε αποµακρυσµένες και µειονεκτικές περιοχές. Αυτοί οι
παραγωγοί συχνά δυσκολεύονται να ανταγωνιστούν σε αγορές
όπου τα προϊόντα διατίθενται χωρίς την απαραίτητη σήµανση ή
όπου υπάρχει παραπλάνηση των καταναλωτών. Με το παρόν
σχέδιο νόµου δίνεται στους παραγωγούς η δυνατότητα να επω-
φεληθούν από την προστασία της γεωγραφικής ένδειξης εξα-
σφαλίζοντας ότι τα προϊόντα τους θα φτάσουν στην αγορά µε
την εγγύηση της προέλευσής τους. Έτσι οι παραγωγοί αυτοί θα
έχουν τη δυνατότητα να αυξήσουν την αξία των προϊόντων τους
βελτιώνοντας ταυτόχρονα το εισόδηµά τους και αναδεικνύοντας
την τοπική ταυτότητα της παραγωγής τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα διαθέτει έναν πλούτο
µοναδικών προϊόντων που αξίζουν να αναγνωριστούν και να προ-
στατευθούν µε ένδειξη ΠΟΠ και ΠΓΕ. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα είναι η Ροµπόλα Κεφαλλονιάς, ένα από τα διασηµότερα
λευκά κρασιά της χώρας µας. Η Ροµπόλα η οποία έχει ήδη κα-
τακτήσει την ένδειξη ΠΟΠ, είναι ένα προϊόν που προέρχεται απο-
κλειστικά από το νησί της Κεφαλλονιάς και αποτελεί το αποτέ-
λεσµα της τοπικής αµπελουργικής παράδοσης και του µοναδι-
κού κλίµατος του νησιού. Η αναγνώριση αυτή προσφέρει στους
παραγωγούς της Ροµπόλας τη δυνατότητα να ανταγωνίζονται σε
διεθνές επίπεδο προβάλλοντας την ποιότητα και την αυθεντικό-
τητα του προϊόντος τους. 

Πέρα από τη Ροµπόλα υπάρχουν πολλά άλλα προϊόντα από
την Κεφαλλονιά και την Ιθάκη που αξίζουν να λάβουν την ένδειξη
ΠΟΠ. Για παράδειγµα το µέλι της Κεφαλλονιάς και της Ιθάκης
το οποίο παράγεται από θυµάρι και άλλα αρωµατικά φυτά είναι
ένα προϊόν µε ισχυρή τοπική ταυτότητα. Η ποιότητά του συνδέ-
εται άµεσα µε το µικροκλίµα και τη µοναδική χλωρίδα των νησιών
µας. Μέσα από το σύστηµα γεωγραφικών ενδείξεων αυτό το µέλι
θα µπορούσε να προστατευθεί και να αναδειχθεί δίνοντας ώθηση
στη τοπική οικονοµία και προωθώντας τα µοναδικά χαρακτηρι-
στικά του σε ευρύτερες αγορές. 

Ένα άλλο προϊόν που θα µπορούσε να προταθεί για την έν-
δειξη ΠΟΠ είναι το κεφαλλονίτικο βαρελίσιο τυρί. Πρόκειται για
ένα παραδοσιακό κατσικίσιο τυρί το οποίο φτιάχνεται µε ιδιαί-
τερη µέθοδο και φέρει τη µοναδική γεύση που προέρχεται από
τις τοπικές πρακτικές παραγωγής και τη χρήση εξαιρετικών πρώ-
των υλών. Η πιστοποίηση ως ΠΟΠ θα ενίσχυε την τοπική γαστρο-
νοµία και θα προσέλκυε µεγαλύτερο ενδιαφέρον για το προϊόν
αυτό σε εθνικό αλλά και διεθνές επίπεδο. 

Τέλος, δεν πρέπει να παραλείψουµε και το ελαιόλαδο της Ιθά-
κης το οποίο διαθέτει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά λόγω των κλιµα-
τικών συνθηκών και των παραδοσιακών µεθόδων παραγωγής. Το
ελαιόλαδο αυτό είχε τη δυνατότητα να αναγνωριστεί ως ΠΟΠ δί-
νοντας µια νέα ώθηση στην τοπική παραγωγή και αναδεικνύον-
τας την ποιότητα του ελαιολάδου µας σε διεθνείς αγορές. 

Με αυτές τις µεταρρυθµίσεις που προωθούνται µέσω του νο-
µοσχεδίου η Ελλάδα έχει την ευκαιρία να ενισχύσει την παρουσία
της στις διεθνείς αγορές προστατεύοντας παράλληλα την πολι-
τιστική και γαστρονοµική της κληρονοµιά. Οι καταναλωτές θα
έχουν µεγαλύτερη διαφάνεια ως προς την προέλευση των προ-

ϊόντων που καταναλώνουν ενώ οι παραγωγοί θα απολαµβάνουν
τα οφέλη της αναγνώρισης και της προστασίας των προϊόντων
τους. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το νοµοσχέδιο αυτό
προσφέρει µια µεγάλη ευκαιρία για τα προϊόντα της Κεφαλλο-
νιάς και της Ιθάκης αλλά και για ολόκληρη την Ελλάδα. Μέσα
από τις προτεινόµενες ρυθµίσεις µπορούµε να εξασφαλίσουµε
ότι οι µοναδικές, γεωργικές και γαστρονοµικές µας παραδόσεις
θα προστατευθούν και θα προβληθούν διεθνώς. Ας εκµεταλλευ-
τούµε αυτή την ευκαιρία για να στηρίξουµε τους τοπικούς παρα-
γωγούς και να αναδείξουµε τα προϊόντα µας στον κόσµο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καππάτο. Πράγµατι η Ροµπόλα είναι πολύ καλό κρασί και
µάλιστα µε µία ευρηµατική συσκευασία.

Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη. Θα ακολουθήσουν
οι δευτερολογίες αντίστροφα. Θα προηγηθεί µόνο ο Υπουργός
για µία παρέµβαση. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκι-
νήσω από τη µεγάλη εικόνα που παρουσιάζει το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων το οποίο καλείται να διαχει-
ριστεί τις υποθέσεις εκατοντάδων χιλιάδων αγροτών και κτηνο-
τρόφων. Αυτή την ώρα, βεβαίως, παρουσιάζει µια άκρως δυσοίω-
νη και ανησυχητική εικόνα. 

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ, κύριε Υπουργέ, βρίσκεται την τελευταία περίοδο
σε µια διαρκή λειτουργική και οργανωτική αποδιάρθρωση απο-
τέλεσµα της οποίας είναι η επιτήρηση του από την DG AGRI για
χρονικό διάστηµα ενός έτους προκειµένου να υλοποιηθούν µια
σειρά διορθωτικών µέτρων και για να αντιµετωπιστούν ελλείψεις
που έχουν διαπιστωθεί στα κριτήρια διαπίστευσης και έχουν ως
άµεσο αντίκτυπο στη λειτουργία του. Πληροφορίες αναφέρουν
ότι για άλλα ζητήµατα µάλιστα έχει εµπλακεί ακόµη και η Ευρω-
παία οικονοµική εισαγγελέας. 

Από το 2019 που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας
υπήρχαν πάντα προβλήµατα στον ΟΠΕΚΕΠΕ όσον αφορά στην
καταβολή των άµεσων ενισχύσεων της ΚΑΠ για λόγους, βεβαίως,
που δεν εξηγήθηκαν ποτέ. Βέβαια µάλλον έφταιγαν οι πέντε
απερχόµενοι πρόεδροι του οργανισµού. Η σκληρή πραγµατικό-
τητα αποτυπώνει και την προβληµατική των φετινών δηλώσεων
ΟΣΔΕ του 2024. Χιλιάδες αγρότες που υποβάλλουν τις δηλώσεις
τους για το 2024 βρίσκονται σε σύγχυση διαπιστώνοντας πως
στην πλατφόρµα του ΟΠΕΚΕΠΕ οι χάρτες αλλάζουν από τη µια
στιγµή στην άλλη. Ας µη πω ότι αναρτήσατε χάρτες του 2017 µε
διαβαθµισµένες περιοχές, τους οποίους χάρτες στη συνέχεια κα-
τεβάσατε. Αληθεύει, κύριε Υπουργέ, ότι φέτος δεν φαίνονται κα-
θόλου στο ΟΣΔΕ τα βοσκοτόπια για τους κτηνοτρόφους, ενώ
µέχρι πέρυσι φαινόταν, τουλάχιστον, ο προηγούµενος χάρτης
και γίνονταν διορθώσεις της τελευταίας στιγµής ανάλογα, βέ-
βαια, µε τις ανάγκες; Φέτος δεν εµφανίστηκε ούτε καν ο προ-
ηγούµενος χάρτης. Τι θα γίνει µε τα βοσκοτόπια, κύριε Υπουργέ;
Επεξεργάζεστε την τεχνική λύση της εθνικής λύσης; Σε τι φάση
βρίσκεται η ολοκλήρωση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης
που θεωρητικά συντελούσαν στην επίλυση µιας σειράς προβλη-
µάτων που ταλαιπωρούσαν τους κτηνοτρόφους µας και στερούν
βεβαίως και πολύτιµες ενισχύσεις. 

Κύριε Υπουργέ, η παράταση υποβολής των φετινών δηλώσεων
ΟΣΔΕ µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου πέρα από το γεγονός ότι συνιστά
οµολογία αποτυχίας του επιτελικού σας κράτους εγείρει και ερω-
τηµατικά για το αν ο ΟΠΕΚΕΠΕ θα µπορέσει, τελικά, να προβεί
σε όλες τις προβλεπόµενες διοικητικές και τεχνικές ενέργειες
προκειµένου να καταβληθούν έγκαιρα, έγκυρα και µε διαφάνεια
οι πληρωµές στους αγρότες και κτηνοτρόφους της χώρας που
διαχρονικά γίνονται βεβαίως το τρίτο δεκαήµερο του Οκτωβρίου. 

Μέχρι τώρα τουλάχιστον γινόταν αυτό.
Σε κίνδυνο, βεβαίως, βρίσκονται και όλα τα προγράµµατα που

συνδέονται µε τη σωστή και έγκαιρη υποβολή των δηλώσεων
ΟΣΔΕ, όπως είναι η βιολογική γεωργία, οι νέοι αγρότες, τα σχέ-
δια βελτίωσης, η απονιτροποίηση. Θα µπορέσουν, άραγε, να γί-
νουν όλοι οι διασταυρωτικοί έλεγχοι για να πληρωθούν οι αγρό-
τες; Όσο δε περνούν οι µέρες και τα χρονικά περιθώρια στε-
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νεύουν τίθεται σε σοβαρό κίνδυνο η επερχόµενη πληρωµή των
προκαταβολών της νέας ΚΑΠ. Ελπίζω να πάνε όλα κατ’ ευχήν
γιατί είναι κάτι βέβαια που εγώ προσωπικά απεύχοµαι.

Όσον αφορά στον ΕΛΓΑ, ο Οκτώβριος κρίνεται από πολλούς
ως ιδιαίτερα κρίσιµος µήνας για τη βιωσιµότητα του οργανισµού.
Αυτή τη στιγµή ο οργανισµός είναι ουσιαστικά χρεοκοπηµένος,
γεγονός που διαπιστώνεται από την καθυστέρηση καταβολής
των αποζηµιώσεων, την αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην ολο-
κλήρωση των πορισµάτων, τη µείωση στα ποσοστά των αποζη-
µιώσεων και πολλές άλλες δυσλειτουργίες και ενώ όλοι γνω-
ρίζουµε πόσο εξαιρετικά σηµαντικές είναι οι αποζηµιώσεις του
ΕΛΓΑ για τη ρευστότητα στον αγροτικό τοµέα προκειµένου να
καλυφθούν τόσο οι δαπάνες επιβίωσης των αγροτών όσο και οι
δαπάνες υποστήριξης της νέας καλλιεργητικές περιόδου.

Και θα περάσω, βεβαίως, στον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», έναν οργα-
νισµό που εµπλέκεται άµεσα µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, αφού
είναι επιφορτισµένος µε τους ελέγχους και την πιστοποίηση
αυτών των προϊόντων, όπως λέγονται ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ και µε
πολλές δυσλειτουργίες, πέραν βεβαίως των απευθείας αναθέ-
σεων για τις οποίες σας είχε καταγγείλει ο επερχόµενος Πρό-
εδρος του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο κ. Χαρουτουνιάν.

Ωστόσο, ακούστε τι γίνεται εδώ. Αυτοί που πραγµατοποιούν
τους σχετικούς ελέγχους ούτε καν που ρωτήθηκαν για το νοµο-
σχέδιο. Επί της ουσίας, ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» είναι ένας υποστε-
λεχωµένος οργανισµός και το προσωπικό που υπάρχει αυτή τη
στιγµή δεν επαρκεί για τους εξονυχιστικούς και µε την επιδιωκό-
µενη αποτελεσµατικότητα ελέγχους που απαιτούνται. Στο δε
Υπουργείο για τα ΠΟΠ, ΠΓΕ προϊόντα υπάρχουν όλοι και όλοι
δύο υπάλληλοι.

Αντ’ αυτού, ΕΦΕΤ και ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» πραγµατοποιούν πα-
ράλληλους ίδιους ελέγχους, ωσάν να είχαµε προσωπικό που πε-
ρισσεύει και δεν ξέρουµε τι να το κάνουµε. Ευτυχώς πήρατε
πίσω τους ελεγκτές, όπως σας είχε πει ο εκπρόσωπος της ΠΟ-
ΓΕΔΥ, και βεβαίως, προληπτικοί έλεγχοι δεν γίνονται, τα πρό-
στιµα λιµνάζουν χρόνια στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
απαιτούνται αρκετές στον αριθµό κοινές υπουργικές αποφάσεις
για να µπορέσει να γίνει λειτουργικός αυτός ο νόµος.

Το ίδιο, βεβαίως, είχε γίνει και πέρυσι µε το νοµοσχέδιο για
τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ», ο οποίος απαιτούσε καµµιά δεκαριά κοι-
νές υπουργικές αποφάσεις και δεν έχει εκδοθεί ακόµη ούτε µία.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα λογότυπα ΠΟΠ, ΠΓΕ
τα οποία φέρουν τα ελληνικά αγροτικά προϊόντα, είναι βαρύνου-
σας σηµασίας. Είναι η προστιθέµενη αξία για κάποια προϊόντα
της ελληνικής γης που προέρχονται από συγκεκριµένες περιοχές
και έχουν ειδικά χαρακτηριστικά ή χαίρουν φήµης που συνδέεται
µε την περιοχή παραγωγής. Η φέτα είναι ένα από τα πλέον ανα-
γνωρίσιµα αγροτικά προϊόντα τόσο στην εσωτερική όσο και στη
διεθνή αγορά, µε ολοένα αυξανόµενη ζήτηση, ένα προϊόν µε πολ-
λαπλή συµβολή στην αγροτική οικονοµία. Στηρίζει το εισόδηµα
χιλιάδων κτηνοτρόφων αλλά και τυροκόµων. Συµβάλλει στην
απασχόληση, στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, στην ανά-
πτυξη µικροµεσαίων επιχειρήσεων και γενικότερα στην ανάπτυξη
της υπαίθρου.

Η έλλειψη εθνικής στρατηγικής για τη φέτα, οι κακές συµφω-
νίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τρίτες χώρες και η ανεξέλεγκτη
χρήση λευκών τυριών ως φέτα, ακόµη και στις δικές µας τουρι-
στικές περιοχές, έχουν αφήσει εντελώς απροστάτευτη την αυ-
θεντική ελληνική φέτα ΠΟΠ, µε αποτέλεσµα να αντιµετωπίζει
σοβαρά προβλήµατα τόσο στην εσωτερική όσο και στη διεθνή
αγορά.

Ο κίνδυνος για τα παραδοσιακά µας τυροκοµεία και για τις ελ-
ληνικές επιχειρήσεις παραγωγής ΠΟΠ φέτας είναι υπαρκτός
υποθηκεύοντας, βεβαίως, και το µέλλον της ελληνικής κτηνοτρο-
φίας.

Και ενώ η στήριξη της κτηνοτροφίας και δη της αιγοπροβατο-
τροφίας είναι χρέος µας, αντ’ αυτού ζήσαµε ακόµα ένα εξαιρε-
τικά αρνητικό γεγονός, την πανώλη των µικρών µηρυκαστικών
από την οποία η χώρα ήταν απαλλαγµένη, και που µέχρι σήµερα
έχει φέρει τη θανάτωση σε πάνω από τριάντα χιλιάδες ζώα. Και
να πω ότι µεταξύ αυτών χάθηκαν κάποια και ζωντανά.

Πανηγυρίζετε δήθεν για την επιτυχηµένη διαχείριση της ασθέ-

νειας, αλλά τα κρούσµατα ακόµη και σήµερα συνεχίζουν να αυ-
ξάνονται και αν η ασθένεια ξεφύγει, θα προκαλέσει σηµαντικές
απώλειες στο ζωικό κεφάλαιο, οδηγώντας σε οικονοµική κατα-
στροφή τους κτηνοτρόφους και θα βάλει, βεβαίως, σε κίνδυνο
όχι µόνο την παραγωγή αλλά και τη µεταποίηση και όλα τα προ-
ϊόντα της ελληνικής αγροκτηνοτροφίας.

Η ασθένεια εµφανίστηκε για πρώτη φορά στη χώρα µας στις
11-7-2024. Από πού; Κανείς δεν ξέρει. Η Πρόεδρος του ΕΒΕΑ,
όµως, µας είπε ότι η µετάδοση της νόσου των µικρών µηρυκα-
στικών οφείλεται στις εισαγωγές που έγιναν χωρίς τα απαραί-
τητα υγειονοµικά πρωτόκολλα ως συνέπεια της χαλαρής πολιτι-
κής που ασκείται.

Από τον Υπουργό ακούσαµε κάτι µισόλογα για ελληνικό έδα-
φος στον Έβρο που µπαίνει στην Τουρκία και το αντίθετο. Δη-
λαδή, σε αυτά τα µικρά τµήµατα εδάφους οι κτηνοτρόφοι του
Έβρου βόσκουν τα πρόβατά τους; Αυτό µας λέτε; Τα πρώτα
κρούσµατα έχουν, βεβαίως, επιβεβαιωθεί στην περιοχή της Θεσ-
σαλίας. Κάτι δεν πάει καλά µε τις διαπιστώσεις σας ή κάτι θέλετε
να µας κρύψετε.

Ακόµη, βέβαια, µετά από δύο περίπου µήνες περιµένουµε την
επίσηµη ανακοίνωση για το πώς ξεκίνησαν όλα αυτά, πώς και
γιατί επεκτάθηκε η ασθένεια. Τα ρωτάω όλα αυτά γιατί η αιγο-
προβατοτροφία, όπως είπα, συνδέεται άµεσα µε την παραγωγή
γαλακτοκοµικών προϊόντων ΠΟΠ.

Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι πολύ γιατί για µια ακόµη φορά έ-
χουµε ένα νοµοσχέδιο που ασχολείται αποσπασµατικά µε κά-
ποιες διαδικασίες ελέγχου ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ προϊόντων, που
δεν απέχει ούτε διαφοροποιείται από το υφιστάµενο καθεστώς.
Καµµιά προσπάθεια δεν έγινε για ενιαίο σύστηµα ελέγχου που
το ζητούν όλοι, καµµία ή ελλιπή προστασία για τα ελληνικά ΠΟΠ,
ΠΓΕ προϊόντα που έχουν φτάσει µέχρι σήµερα τα εκατόν δε-
καέξι, από την εµβληµατική φέτα, στην οποία ήδη αναφέρθηκα,
τον κρόκο Κοζάνης, τη µαστίχα Χίου, τα ελαιόλαδα, τα κρασιά
µας, το ούζο και τα άλλα προϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ, όταν ο ελεγκτικός
µηχανισµός είναι υποστελεχωµένος και κατακερµατισµένος µε
πολλές επικαλύψεις µεταξύ των υπηρεσιών,αλλά και µε θολά ση-
µεία που ευνοούν την παραβατικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τζάκρη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση και

µετά θα αρχίσουν οι δευτερολογίες αντίστροφα. Σας δίνω δέκα
λεπτά για την παρέµβασή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ, κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ολοκλήρωση µιας µεγάλης
κοινοβουλευτικά µέρας -εννοώ σε ό,τι αφορά τον χρόνο- και ευ-
ρισκόµενος στο Βήµα για άλλη µια φορά, οφείλω να διαπιστώσω
ότι η προτροπή µου να δει κανείς το νοµοσχέδιο µέσα από µια
άλλη οπτική και για το αν, πραγµατικά, συµβάλλει σε αυτό το
σχέδιο που προσπάθησα να σας παρουσιάσω, µάλλον δεν βρήκε
χώρο και δεν είχε κανένα απολύτως αποτέλεσµα. Και το λέω όχι
γιατί πολλοί εκ των συναδέλφων αναφέρθηκαν ελάχιστα ή στο
τέλος της οµιλίας τους στο νοµοσχέδιο, αλλά γιατί απλούστατα
η προσέγγιση η οποία υπήρξε ήταν µια προσέγγιση κατά κάποιον
τρόπο επαναλαµβανοµένων -επιτρέψτε µου τη λέξη- κλισέ: Απο-
σπασµατικό, ελλιπές, χωρίς αποτέλεσµα, δεν υπάρχει σε µια γε-
νικότερη πολιτική άποψη.

Μάλιστα. Σεβαστά όλα αυτά. Αντιλαµβάνοµαι ότι ο τρόπος µε
τον οποίο µπορεί κανείς να αντιπολιτεύεται ένα προτεινόµενο
από την κυβερνητική πλειοψηφία νοµοσχέδιο µπορεί να έχει ως
λόγο οτιδήποτε ο καθένας µπορεί να βρίσκει ως λόγο ή ως αιτία.
Είναι απολύτως λογικό.

Όταν, όµως, όλα αυτά έχουν εξηγηθεί και όταν εγώ ο ίδιος επι-
χείρησα πριν αρκετές ώρες από το ίδιο Βήµα να σας «πείσω» -
εντός εισαγωγικών η λέξη- ότι αυτό περιλαµβάνεται µέσα σε ένα
συγκεκριµένο σχέδιο που υπάρχει στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, να µπορέσουµε σιγά-σιγά να αφή-
σουµε πίσω τις παθογένειες του παρελθόντος, να αυξήσουµε την
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πραγµατική παραγωγή, να επενδύσουµε στα συγκριτικά µας πλε-
ονεκτήµατα, στα προϊόντα τα οποία φέρνουν προστιθέµενη αξία
στον ελληνικό πρωτογενή τοµέα αλλά ταυτόχρονα να πρέπει να
λάβουµε και όλα εκείνα τα µέτρα τα οποία θα µας δώσουν τη δυ-
νατότητα να προστατεύσουµε αυτά τα προϊόντα, προφανώς, το
να ισχυρίζεται κανείς ότι το νοµοσχέδιο που προτείνεται στην
Εθνική Αντιπροσωπεία είναι εκτός αυτού του σχεδίου ή εκτός
αυτής της στόχευσης, µάλλον σηµαίνει ότι κάποιος δεν κατάλαβε
ακριβώς τι προτείνουµε.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, επαναλαµβάνω επειδή όλα είναι
θεµιτά, ότι αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει ο λόγος κάθε φορά για
να αρθρώνει κανείς ένα συγκεκριµένο πολιτικό επιχείρηµα και να
στηρίζεται σε αυτό.

Θέλετε, όµως, να µιλήσουµε µε κάποια συγκεκριµένα δεδο-
µένα µιας και απέφυγα νωρίτερα να τα κάνω, εν πάση περιπτώ-
σει, γνωστά ή να τα αναφέρω ενώπιόν σας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πού βρισκόταν το ισο-
ζύγιο των αγροτικών προϊόντων το 2017; Θέλετε νούµερα. Θα
πούµε νούµερα. Ξέρετε πού βρισκόταν; Υπήρχε ένα έλλειµµα πε-
ρίπου 731 εκατοµµυρίων ευρώ. Ξέρετε πού βρίσκεται σήµερα το
συγκεκριµένο ισοζύγιο; Σε ένα πλεόνασµα 452 εκατοµµυρίων.
Αυτό έγινε µόνο του; Έγινε συµπτωµατικά; Έγινε γιατί κάτι άλ-
λαξε ή γιατί υπήρξε ένα συγκροτηµένο σχέδιο από την κυβερνη-
τική παράταξη -από την Κυβέρνηση, για να ακριβολογώ- η οποία
επιχείρησε µε µια δέσµη µέτρων -αναφέρθηκαν ακόµη και από
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης νωρίτερα- όπου προβλεπόταν
µείωση του ΦΠΑ για τα λιπάσµατα, µείωση ουσιαστικά της φο-
ρολογίας.

Θυµάστε ποια ήταν η φορολογία πριν το 2019 για τον αγροτικό
κόσµο; Προβλεπόταν η προώθηση των συνεργατικών σχηµάτων
µε σηµαντική µείωση της φορολογίας κατά 50%.

Όλα αυτά στην πραγµατικότητα υπηρετούσαν ένα στόχο.
Ακόµη και το γεγονός ότι τα τρία τελευταία χρόνια, το επαναλαµ-
βάνω για άλλη µια φορά, δόθηκαν 240 εκατοµµύρια ευρώ για την
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο,
ήταν κι αυτό ένας τρόπος ούτως ώστε να µειωθεί το κόστος πα-
ραγωγής και να ενισχυθεί συγκεκριµένα ο αγροτικός κόσµος. 

Το 2020, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταγεγραµµένοι απα-
σχολούµενοι στον πρωτογενή τοµέα ήταν τετρακόσιες δώδεκα
χιλιάδες άνθρωποι. Το 2023, αυτοί είναι τετρακόσιες ογδόντα χι-
λιάδες εννιακόσιοι, τετρακόσιες ογδόντα µία χιλιάδες περίπου.
Μάλιστα θα σας πω ότι ειδικά αυτό το χρονικό διάστηµα οι είκοσι
πέντε χιλιάδες νέες θέσεις αφορούν στη φυτική και ζωική παρα-
γωγή. Έγινε ένα βήµα. Δεν είναι αυτό που ενδεχοµένως επιθυ-
µούµε για τον πρωτογενή τοµέα αλλά το βήµα το οποίο απο-
δεικνύει ότι η Κυβέρνηση είχε προτεραιοποιήσει ουσιαστικά στις
δικές της πολιτικές επιλογές τον πρωτογενή τοµέα φαντάζοµαι
ότι µόνο µέσα από αυτούς τους αριθµούς µπορεί εύκολα κανείς
να το διαπιστώσει. 

Κι επειδή σας είπα και νωρίτερα ότι ήθελα να αποφύγω τους
αριθµούς αλλά δυστυχώς αναγκάζοµαι να επιστρέψω σε αυτούς,
οι συνολικές εξαγωγές για τα φρούτα, τα οπωροκηπευτικά, τα
λαχανικά το 2019 ήταν 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 2023 έφτα-
σαν στα 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν διαπιστώνετε ότι υπάρχει
µια σηµαντική αύξηση, άρα κάπου εκεί βρίσκεται το δικό µας
συγκριτικό πλεονέκτηµα, άρα κάπου εκεί είναι τα προϊόντα µε
την πραγµατική προστιθέµενη αξία για τον ελληνικό πρωτογενή
τοµέα;

Το να αναλωθεί κανείς σε µία λογική δαιµονοποίησης όλων
αυτών των πραγµατικά κακών πρακτικών που µπορεί να έρχονται
από το παρελθόν ή των παθογενειών ακόµη, είναι µια επιλογή.
Όµως, είναι και µια επιλογή το να εντοπίζει κανείς τα προβλή-
µατα και να προσπαθεί να τα λύσει. Κι αυτό επιχειρεί η Κυβέρ-
νηση αυτό το χρονικό διάστηµα. 

Διότι αν όντως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα σας
είναι να βρίσκεστε στο Βήµα και να ρίχνετε όποια αµαρτία υπάρ-
χει ή δεν υπάρχει στον ΟΠΕΚΕΠΕ, σας διαβεβαιώνω ότι δεν
πράττετε σωστά. Και το λέω αυτό διότι χρειάζεται πάρα πολύ µε-
γάλη προσοχή. Βεβαίως θα γίνει έρευνα, βεβαίως ό,τι υπάρχει
ως ευθύνη θα αποδοθεί αλλά για µια περίοδο η οποία ξεκινάει
από το βαθύ παρελθόν, πριν το 2010, κατά την οποία τουλάχι-

στον άλλα δύο πολιτικά κόµµατα ήταν στην κυβέρνηση και κατά
την περίοδο των οποίων δικών τους κυβερνήσεων έχουν επιβλη-
θεί πρόστιµα, δεν χρειάζεται να ποιούµε -εν πάση περιπτώσει-
αυτόν ο οποίος δεν γνωρίζει, δεν είδε και δεν κατάλαβε τίποτα. 

Το λέω αυτό διότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ, ξαναλέω για άλλη µια φορά,
έχει έναν πραγµατικά κρίσιµο ρόλο. Είναι ο ανεξάρτητος πιστο-
ποιηµένος οργανισµός ο οποίος δέχεται και διανέµει τους κοινο-
τικούς πόρους κι αυτό είναι πολύ κρίσιµο για τη λειτουργία της
αγροτικής οικονοµίας, της οικονοµίας του πρωτογενούς τοµέα.
Εκτός αν κάποιοι από εσάς πιστεύετε ότι δεν έπρεπε να ήµασταν
-δεν θέλω να κάνω κάποιο σχόλιο για το ΚΚΕ, ξέρω τη στάση του,
τη σέβοµαι αλλά είναι εντελώς διαφορετική προσέγγιση- στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ή αν πιστεύετε ότι πρέπει να θέσουµε σε δια-
κινδύνευση αυτούς πόρους. Χρειάζεται πολύ µεγάλη προσοχή
από όλους µας σε σχέση µε όλα αυτά τα οποία µπορεί να λέµε
και τα οποία, βεβαίως, δηµιουργούν µια πραγµατική ανάγκη να
καθαρίσουµε αυτό το τοπίο. 

Αυτό ακριβώς προσπαθούµε αυτή την περίοδο. Τι προσπα-
θούµε αυτή την περίοδο; Προσπαθούµε να υλοποιήσουµε ένα
σχέδιο δράσης, µε τη σύµφωνη γνώµη της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής και της DG AGRI, µέσα από το οποίο επιχειρούµε τον πραγ-
µατικό εκσυγχρονισµό του ΟΠΕΚΕΠΕ, τη στελέχωσή του, την
ακόµη µεγαλύτερη διαφάνεια, την έγκαιρη πληρωµή, όλα τα ζη-
τήµατα τα οποία στο παρελθόν ήταν τα προβλήµατα. 

Μιλάτε για τις δηλώσεις του ΟΣΔΕ. Καλά, δεν έχετε ακούσει
για ποιον λόγο καθυστέρησε όλη αυτή η διαδικασία; Δεν ξέρετε
ότι υπάρχουν κάποιες διαγωνιστικές διαδικασίες µέσα από τις
οποίες υπήρξε µια καθυστέρηση, η οποία προφανώς δεν οφει-
λόταν ούτε στον ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλά ούτε και στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και αυτό έπρεπε να το σεβαστεί κανείς
σεβόµενος τη νοµιµότητα; Αν θέλετε να µιλήσουµε γι’ αυτό, να
µιλήσουµε και γι’ αυτό. Το γεγονός, όµως, να µιλάµε για το αν
δόθηκε παράταση είκοσι ηµερών για να ολοκληρωθεί η κατά-
θεση των δηλώσεών του ΟΣΔΕ, προφανώς θα έπρεπε να έχει ως
ανταπάντηση το να καταβληθούν έγκαιρα οι συνδεδεµένες στον
αγροτικό κόσµο και στον κτηνοτροφικό κόσµο. Αυτό είναι το µε-
γάλο ζητούµενο. Αυτό επιθυµούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και γι’ αυτό πιέζουµε και γι’ αυτό προσπαθούµε, στον βαθµό
βεβαίως που υπάρχει η όποια δυνατότητα παρέµβασης από την
πλευρά του Υπουργείου σε έναν ανεξάρτητο πιστοποιηµένο ορ-
γανισµό. 

Το γεγονός, όµως, ότι αυτή τη στιγµή ο ΟΠΕΚΕΠΕ βρίσκεται
σε ένα καθεστώς επιτήρησης από το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων είναι στην πραγµατικότητα το εχέγγυο για
να γίνουν τα αναγκαία βήµατα και να υλοποιηθεί βήµα-βήµα το
σχέδιο δράσης στο οποίο έχουµε συµφωνήσει µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Και την επιτήρηση την έχει αναλάβει το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης. Είναι ο φορέας που δίνει την πιστοποίηση
στον ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Σας τα λέω όλα αυτά διότι το να έρχεται ο καθένας από εσάς
-και σας το λέω µε µεγάλο σεβασµό στα πρόσωπά σας- και να
λέει πράγµατα τα οποία δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα,
είναι ένα µεγάλο ζήτηµα και σε σχέση µε το µήνυµα που εκπέµ-
πουµε, αλλά πολύ περισσότερο µε την ένταση που µπορεί να δη-
µιουργείται σε ένα πεδίο που δεν χρειάζεται να υπάρχει τέτοια
ένταση. Προσπαθούµε να λύσουµε προβλήµατα. Εδώ βρισκόµα-
στε αυτή τη στιγµή. Αν θέλετε να κοιτάξουµε για τη ρίζα του προ-
βλήµατος, είναι εύκολο. 

Όµως, πραγµατικά ποιο είναι το συµφέρον του αγροτικού, του
κτηνοτροφικού, του παραγωγικού κόσµου; Δεν είναι να δηµιουρ-
γήσουµε µια άλλη προοπτική για τον πρωτογενή τοµέα; Δεν είναι
αυτό το ζητούµενό µας; Δεν ξέρουµε αυτή τη στιγµή ότι αν δεν
επενδύσουµε στα προϊόντα που έχουµε συγκριτικό πλεονέκτηµα
και φέρνουν προστιθέµενη αξία στην οικονοµία του πρωτογε-
νούς τοµέα και στην εθνική οικονοµία, στην πραγµατικότητα δεν
θα έχουµε πετύχει ποτέ τον στόχο µας; Αυτό είναι το µεγάλο ζη-
τούµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Βεβαίως, οι όποιες αλλαγές, οι όποιες επιλογές, τουλάχιστον
από τη δική µου πλευρά, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι θα γίνουν
µε διάλογο, µε συνεννόηση, µε τους θεσµικούς φορείς του πα-
ραγωγικού κόσµου και βεβαίως, σε µία λογική που υπαγορεύει
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µια σύγχρονη κοινωνική πραγµατικότητα. Δεν θα µπορούσαµε
ποτέ να λειτουργήσουµε ερήµην του αγροτικού κόσµου, ούτε
χωρίς να συνεννοηθούµε για βασικά ζητήµατα και για βασικά βή-
µατα. Νοµίζω ότι εκεί είναι το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Τέλος, θέλω να σας πω ότι όλα αυτά τα οποία ακούστηκαν νω-
ρίτερα δεν υπέχουν τη θέση προγραµµατικών δηλώσεων. Νοµίζω
το είπε ο κ. Κουκουλόπουλος και θέλω να το απαντήσω αυτό. Αν-
τίθετα, είναι µια στιγµή επαναδιαπίστωσης µιας πραγµατικότητας
που λίγο ή πολύ όλοι συζητάµε µεταξύ µας και νοµίζω ξέρετε
πολύ καλά από τις κατ’ ιδίαν συζητήσεις µας λίγο ή πολύ θα συµ-
φωνήσουµε σε πολλά πράγµατα. Όµως, βήµατα προς αυτή την
κατεύθυνση δεν έχουν γίνει άλλη φορά. Είναι η στιγµή που πρέ-
πει να τα κάνουµε και είµαι ο πρώτος ο οποίος ουσιαστικά απευ-
θύνοµαι σε όλους τους συναδέλφους ζητώντας αυτά τα βήµατα
να τα κάνουµε µαζί, διότι δεν αφορούν ουσιαστικά ούτε στον βίο,
ούτε στην επιτυχία µιας κυβέρνησης. Αφορούν σε µια γενικότερη
προσέγγιση που οφείλει να έχει η ελληνική πολιτεία απέναντι σε
όλον τον κόσµο του πρωτογενούς τοµέα, σε όλους αυτούς τους
ανθρώπους που πέρα από τη συνεισφορά τους στο Ακαθάριστο
Εγχώριο Προϊόν, έχουν έναν πολύ κρίσιµο ρόλο -το λέω για δεύ-
τερη φορά- και στην ίδια την κοινωνική συνοχή της πατρίδας µας.
Αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο. 

Το να γίνεται, όµως, ένας διαγωνισµός ατάκας ή επανάληψης
στερεότυπων φράσεων σε σχέση µε το τι φέρνει ή τι δεν φέρνει
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, δεν νοµίζω ότι είναι µια «προσέγ-
γιση» που µας βοηθάει προς αυτή την κατεύθυνση. 

Τέλος, θέλω να σας πω ότι µέσα στις επιλογές της επόµενης
περιόδου θα είναι να αναδείξουµε και βεβαίως να κάνουµε πραγ-
µατικότητα ένα ζήτηµα το οποίο εγώ προσωπικά θεωρώ ότι βρί-
σκεται σε εκκρεµότητα για όλους τους ανθρώπους του
πρωτογενούς τοµέα εδώ και πολλά χρόνια και αφορά στην ίδια
τη δική τους την εκπαίδευση. Είναι ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα το
οποίο πρέπει να το δούµε συνολικά, µέσα από µια στρατηγική
που θα δώσει το πραγµατικό συγκριτικό πλεονέκτηµα στους
αγρότες, στους κτηνοτρόφους και στους αλιείς της πατρίδας
µας, που θα τους βοηθήσει να στηρίξουν σε ένα πολύ µεγάλο
βάθος χρόνου και την επαγγελµατική τους δραστηριότητα, αλλά
και την οικονοµική τους επιβίωση. 

Αυτό φαντάζοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καταλα-
βαίνετε ότι είναι µια αδήριτη θα έλεγα ανάγκη, µια δεδοµένη δική
µας υποχρέωση να στηρίξουµε αυτούς τους ανθρώπους και θα
το κάνουµε. Είναι ανάγκη που αφορά στους ίδιους τους ανθρώ-
πους αυτούς, στις οικογένειές τους, στις τοπικές κοινωνίες στις
οποίες ζουν και εργάζονται, στην ίδια την πατρίδα µας, στην ίδια
την εθνική µας οικονοµία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Η συνεδρίαση θα ολοκληρωθεί µε τις δευτερολογίες των ειδι-
κών αγορητών και εισηγητών. Θα ξεκινήσουµε µε τον ειδικό αγο-
ρητή των Σπαρτιατών κ. Πέτρο Δηµητριάδη. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρωί στην ει-

σήγησή µου είχα αναφερθεί για ποιον λόγο είµαστε κατά του νο-
µοσχεδίου. Είχαµε πει πως ουσιαστικά, στην πράξη το νοµο-
σχέδιο προσεγγίζει εντελώς επιφανειακά και επιδερµικά το θέµα
του ελέγχου ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ και κατά την άποψή µας η υπο-
στελέχωση του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» δεν θα µπορέσει να βοηθήσει
τον οργανισµό να επιτελέσει το καθήκον του, ειδικά δε όταν επι-
φορτίζεται και µε πάρα πολλές αρµοδιότητες και έχει πάρα πολύ
µεγάλο φάσµα ελέγχου. 

Επίσης, είχαµε πει ότι δεν υπάρχουν -κατά την άποψή µας-
προληπτικοί έλεγχοι, παρά µόνο επιτόπιοι δειγµατοληπτικοί,
πράγµα το οποίο είναι λάθος και θα µπορούσε να υπάρξει ένα
τέτοιος µηχανισµός.

Όσον αφορά τον ΟΠΕΚΕΠΕ το έθιξαν πάρα πολλοί συνάδελ-
φοι, διότι ξέρετε όταν σε έναν οργανισµό επιβάλλεται πρόστιµο
283 εκατοµµυρίων ευρώ από την ευρωπαϊκή εισαγγελία και όταν

επίσης έχουν καθυστερήσει τόσο πολύ οι αιτήσεις ΟΣΔΕ, µε απο-
τέλεσµα διακόσιες χιλιάδες αιτήσεις να κινδυνεύουν να µείνουν
στον αέρα, θα πρέπει να το δείξουµε. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό
θέµα και αφορά ένα µεγάλο µέρος του αγροτικού κόσµου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Όσον αφορά την τροπολογία, αν και σπανίζει για εµένα προ-
σωπικά, θα ψηφίσω «υπέρ» της τροπολογίας. Θα ψηφίσω «υπέρ»
διότι έχει κάποιες διατάξεις που είναι θετικές, όπως για παρά-
δειγµα οι ρυθµίσεις για το δικαίωµα χρήσης του ορίου στους το-
πικούς οίνους. Είναι κάτι το οποίο θα βοηθήσει τους τοπικούς
οινοπαραγωγούς, ειδικά για τους οινοπαραγωγούς της Μακεδο-
νίας που έχουν µεγάλα προβλήµατα και ενδεχοµένως θα τους
βοηθήσει να µεγιστοποιήσουν την απόδοσή τους και τα προϊόντα
τους βασικά.

Επίσης, θεωρώ θετικό το γεγονός ότι παραχωρείται χρήση γης
αγροτικών ακινήτων σε ανέργους εγγεγραµµένους στη ΔΥΠΑ,
όπως επίσης και σε κατ’ επάγγελµα αγρότες και µάλιστα παρα-
τείνεται η χρήση τους. Είναι κάτι το οποίο το θεωρώ θετικό. Ελ-
πίζω, όµως, στην πράξη αυτοί οι αγρότες οι οποίοι υποφέρουν
από την ακρίβεια και το ενεργειακό κόστους, να βοηθηθούν από
την Κυβέρνηση. Έως και σήµερα δεν το βλέπουµε.

Επίσης να πω ότι είµαστε «υπέρ» των αποζηµιώσεων ζωικού
κεφαλαίου από τον ΕΛΓΑ, βέβαια ειδικά δε γι’ αυτούς που έχουν
πληγεί από πληµµύρες, πυρκαγιές κατά το 2023, κάτι το οποίο
άργησε. Βέβαια να πω ότι κατά την άποψή µας δεν έπρεπε να
υπάρχει προαπαιτούµενο να έχει καταβληθεί η ειδική ασφαλι-
στική εισφορά, το άρθρο 8 του νόµου του 2010. Δεν θα πρέπει
να έχει προαπαιτούµενα, ειδικά όταν κάποιος αποζηµιώνεται για
φυσικές καταστροφές. Η φυσική καταστροφή σε χτυπάει, είτε
έχεις πληρώσει εισφορά είτε όχι. Γι’ αυτό για εµάς είναι ένας
αστερίσκος.

Τέλος, θα ήθελα να πω για το άρθρο 5 όπου προσπαθούµε να
καλύψουµε για ακόµη µια φορά τα κενά της ΔΥΠΑ η οποία είναι
υποστελεχωµένη µε προσλήψεις εποχιακών, ωροµίσθιων και γε-
νικότερα προσωρινό απασχολούµενων. Για µας προσωπικά η
ΔΥΠΑ, επειδή επιτελεί ένα πολύ σηµαντικό έργο και είναι υπο-
στελεχωµένη, το έχουν πει και πολλές φορές στις ακροάσεις των
φορέων οι εργαζόµενοι της, θεωρούµε ότι πρέπει να στελεχωθεί
µε µόνιµο προσωπικό και όχι να προσπαθούµε να καλύψουµε
πρόχειρα τα κενά µε προσωρινά απασχολούµενους, µε εποχι-
κούς και µε ωροµίσθιους. Θα έπρεπε να υπάρξει µια γενναία
τοµή, να υπάρξει µόνιµο προσωπικό.

Τέλος, δε, να πω πως στο άρθρο 6 ουσιαστικά προσπαθούµε
να δηµιουργήσουµε ένα παραθυράκι για κάποιες εταιρείες που
ναι µεν έχουν υποκαταστήµατα στη Ρωσία, εδρεύουν, όµως, σε
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην Ελβετία. Ουσιαστικά προ-
σπαθούµε κατά µια έννοια να κάνουµε µια µικρή παράκαµψη των
εµπάργκο που έχουν επιβληθεί στις εµπορικές σχέσεις µε τη ρω-
σική οµοσπονδία. Εδώ µάλιστα να πω ότι κατά την άποψή µου
αυτό είναι άδικο και θα έπρεπε να υπάρξει ρύθµιση να αρθεί το
εµπάργκο και για άλλους κλάδους, ειδικά για τους φρουτοπαρα-
γωγούς. Επειδή είµαι βοριοελλαδίτης πάρα πολλοί φρουτοπα-
ραγωγοί που έκαναν εξαγωγές πριν από τον πόλεµο στη ρωσική
οµοσπονδία, όπως για παράδειγµα παραγωγοί ροδάκινων, κερα-
σιών, χτυπήθηκαν ανελέητα και έχουν υποστεί µεγάλη οικονο-
µική ζηµιά. Κατά την άποψή µου είναι άδικο για αυτούς τους
ανθρώπους να βλέπουµε σήµερα να υπάρχει κάποια παράκαµψη
για κάποιες εταιρείες συγκεκριµένες που έχουν υποκαταστήµατα
στη Ρωσία και εδρεύουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την ίδια
στιγµή να µην αίρουµε το εµπάργκο και για αυτούς τους ανθρώ-
πους, οι οποίοι κάνουν εξαγωγές και ζούσαν από αυτό, από την
εξαγωγή των προϊόντων τους. Για εµένα είναι άδικο.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι η πρωτογενής παραγωγή
στην Ελλάδα αντιµετωπίζει πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα.
Ακούσαµε για παθογένειες, όµως η Κυβέρνηση τελευταία πέντε
χρόνια δεν τις έχει επιλύσει. Έχουν περάσει πέντε χρόνια. Υπήρ-
ξε αρκετός χρόνος. Περιµένουµε να δούµε τα βήµατα. Όµως,
µέχρι στιγµής, τα έως τώρα δεδοµένα είναι απογοητευτικά. Το
σκάνδαλο στο ΟΠΕΚΕΠΕ, το υψηλό κόστος στο ενεργειακό, η
πανώλη ουσιαστικά που έχει χτυπήσει πάρα πολύ την κτηνοτρο-
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φία, η καταστροφή στη Θεσσαλία που δεν έχουν ενισχυθεί απο-
τελεσµατικά ακόµα και σήµερα οι αγρότες, για εµάς λειτουργούν
αποθαρρυντικά και µας γεµίζουν µε δυσπιστία για το κατά πόσον
η Κυβέρνηση έχει την ειλικρινή πρόθεση -που εµείς δεν θεω-
ρούµε ότι την έχει- να ενισχύσει τον αγροτικό τοµέα.

Αυτά ήθελα να πω, ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Δηµητριάδη.
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας, η κ. Γεωργία Κεφαλά.
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Θα ήθελα να απευθυνθώ

στον κ. Τσιάρα, που αυτή τη στιγµή δεν είναι εδώ, αλλά είµαι σί-
γουρη ότι θα είναι σύντοµα κοντά µας. Μίλησε για κλισέ της Αν-
τιπολίτευσης. Είναι κάτι που δυστυχώς δεν µπορούµε να το
αποφύγουµε, ούτε εµείς, αλλά ούτε και εσείς, γιατί χρησιµοποι-
ήσατε αρκετά από αυτά, λέγοντας ότι καταλαβαίνετε τα κενά στο
νοµοσχέδιο που συζητάµε, ότι έχετε όλες τις καλές προθέσεις
να κάνετε κάποια πράγµατα γι’ αυτό στο µέλλον.

Το θέµα είναι, όµως, κύριε Τσιάρα ότι επιτέλους κάνουµε µια
συζήτηση για το νερό, η οποία συζήτηση είναι µουδιασµένη και
τελικά -θα χρησιµοποιήσω την κλισέ έκφραση- είναι αποσπασµα-
τική, δηλαδή δεν υπάρχει σχέδιο. Μιλάτε για µεγάλα σχέδια που
θα γίνουν στο µέλλον, µεγάλα έργα τα οποία θα φέρουν κάποιες
λύσεις στις τοπικές κοινωνίες, αλλά σε µεγάλο διάστηµα, µετά
από πάρα πολλά χρόνια. Ξέρετε ότι το πρόβληµα είναι τωρινό
και συγκεκριµένο.

Η κλιµατική κρίση καλπάζει και σίγουρα θα µας προσπεράσουν
οι εξελίξεις. Τα µεγάλα έργα είναι δυσκολοσυντήρητα, είναι κο-
στοβόρα, είναι προβληµατικά και ευπαθή και κάπου εκεί θα ση-
κώσουµε ξανά ψηλά τα χέρια. Να φέρουµε για παράδειγµα το
φράγµα του Χαβριά στη Χαλκιδική, το οποίο θα γίνει µε ιδιωτική
πρωτοβουλία, το κόστος θα καλυφθεί 100% από ιδιωτική πρω-
τοβουλία και θα είναι ετοιµοπαράδοτο σε τριάντα χρόνια. Δη-
λαδή µας λέτε ότι θα γίνουν έργα τα οποία θα µας δώσουν
κάποιες λύσεις σε τριάντα χρόνια, από τη στιγµή που ξέρουµε
ότι έχουµε ένα δίκτυο ογδόντα οκτώ χιλιοµέτρων παντορροϊκού
συστήµατος που σηµαίνει ότι τα νερά της βροχής, καθαρό νερό
που µπορεί να χρησιµοποιηθεί άµεσα, το ανακατεύουµε µε το
βρώµικο νερό των αποχετεύσεων και όλο αυτό το περνάµε από
τον βιολογικό καθαρισµό χωρίς λόγο και αιτία. Δηλαδή, καθαρί-
ζουµε µια µεγάλη ποσότητα νερού όπου το µισό και παραπάνω
είναι ήδη καθαρό.

Υπάρχουν διάφορα που µπορούµε να αναφέρουµε, αλλά δεν
υπάρχει λόγος να τα αναφέρουµε, γιατί πραγµατικά δεν είναι
σκοπός σας και δεν είναι στο ενδιαφέρον σας να φέρουµε τις λύ-
σεις που θα µπορέσουν να ανακουφίσουν έστω και προσωρινά
τη λειψυδρία, η οποία είναι ένα τεράστιο πρόβληµα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, είπατε και µόνος σας ότι είναι ελ-
λιπές. Δεν είπατε αυτή ακριβώς τη λέξη, αλλά είπατε ότι θα
φροντίσετε να συµπληρωθεί µε υπουργικές αποφάσεις και να
γίνει λειτουργικό και ότι είναι ένα πρώτο βήµα. Τα δεχόµαστε.
Δεχόµαστε ότι έχετε καλές προθέσεις και περιµένουµε να δούµε
την πράξη.

Ευχαριστούµε πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Κεφαλά.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Νίκης, ο κ. Νικό-

λαος Βρεττός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με συµπάθεια ακούσαµε τον Υπουργό να λέει ότι η προτροπή

του να δούµε θετικά το νοµοσχέδιο που καταθέτει, δεν βρήκε αν-
ταπόκριση. Και συγκινητικά είπε ότι µετά από έξι χρόνια η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, θα κάνει αυτά που δεν έκαναν
οι προηγούµενοι συνάδελφοι Υπουργοί του. Γιατί; Γιατί έφταιγαν
οι προ-προηγούµενοι. Και το λέει αυτό φέρνοντας στη Βουλή µια
ενσωµάτωση οδηγίας που µπορούσε να την κάνει και µε υπουρ-
γικές διατάξεις. Για ποιον λόγο; Γιατί ήθελε να δείξει τη σηµασία
που δίνει η Κυβέρνηση στον πρωτογενή τοµέα.

Για να δούµε όµως, πέρα από τα κλισέ της Αντιπολίτευσης, ο
ίδιος ως κυβερνητικός και ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
δεν χρησιµοποιεί κλισέ; Δεν χρησιµοποιεί τσιτάτα; Δηλαδή, η κα-

µένη γη είναι από αυτούς που κυβέρνησαν πριν έξι χρόνια και
εκείνος συµπαθητικά και συγκινητικά µας είπε «εγώ θα κάνω ό,τι
δεν έκαναν οι προηγούµενοι Υπουργοί µου».

Ποια µέτρα πήρε για την κακή απόδοση των προηγούµενων
Υπουργών που ήταν µέλη της ίδιας Κυβέρνησης; Ποια θέση πήρε
για τη διαφθορά στον ΟΠΕΚΕΠΕ; Ποια θέση πήρε για τα πρό-
στιµα που µας δίνει συνεχώς η Ευρωπαϊκή Ένωση;

Εποµένως, είναι υποκρισία για µια κυβέρνηση, η οποία αντί να
διοικεί τη χώρα, τους Έλληνες πολίτες στην ευρωπαϊκή σύγ-
κλιση, την οδηγεί κάθε µέρα, παρά τα νοµοσχέδια που φέρνει,
στην περαιτέρω απόκλιση από τον µέσο όρο του βιοτικού επιπέ-
δου των Ευρωπαίων πολιτών. Μόνο υποκριτικό φαίνεται ως αι-
τιολόγηση, γιατί στην ουσία µας φέρνει ένα νοµοσχέδιο το οποίο
έχει να κάνει µε την προστασία, µε διατάξεις, διαδικασίες ελέγ-
χου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις σχετικά µε τον τοµέα γεωρ-
γικών προϊόντων και τροφίµων για τα ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ,
δηλαδή για τα προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης, για να
µας καταλαβαίνουν και όσοι πολίτες µας ακούν, για τις προστα-
τευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις και εγγυηµένων παραδοσια-
κών ιδιότυπων προϊόντων. 

Και µάλιστα, είναι τόσο η πίστη στον εαυτό του ότι θα καταφέ-
ρει αυτά που δεν κατάφεραν οι προηγούµενοι συνάδελφοί του
που αντί να κάνει ένα νοµοσχέδιο λεκτικό σύµφωνα µε τον τίτλο
-οι ποινές και ο τρόπος παρακολούθησης και ελέγχων όλων
αυτών οι οποίοι θέλουν να πλουτίζουν σε βάρος της δηµόσιας
υγείας µε ενδεχόµενη παρασκευή αλλοιωµένων προϊόντων ή να
πλουτίζουν σε βάρος των Ελλήνων πολιτών δίνοντας προϊόντα
που είναι νοθευµένα-, αντί να είναι πιο ασφυκτικός και διοικητικός
ο τρόπος ελέγχου για όλους αυτούς τους παράνοµους εµπό-
ρους και επιχειρηµατίες κάνει ένα νοµοσχέδιο αόριστο, ασαφές
και µάλιστα, είπε ότι θα έλθουν µελλοντικές υπουργικές ρυθµί-
σεις για να τα τακτοποιήσουµε.

Έχουµε χορτάσει υποσχέσεις. Και έχουµε χορτάσει εµείς ως
καινούργιοι στο πολιτικό στερέωµα του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Δεν έχει σηµασία όµως, τι χορταίνουµε εµείς, αλλά το πώς αδει-
άζει το στοµάχι των Ελλήνων πολιτών, πώς οι µικροί αγρότες δεν
µπορούν να ανταγωνιστούν τους µεγάλους εµπόρους. Γιατί αυτό
το νοµοσχέδιο στην ουσία δίνει πλάτη µόνο στους µεγάλους εµ-
πόρους, αυτούς που µπορούν σε συνεργασία µε τους µεσάζον-
τες να παίρνουν φτηνά τα προϊόντα και να τα πουλάνε ακριβά
στο ράφι. 

Εποµένως, λέγοντας και δύο κουβέντες σχετικά µε τις τροπο-
λογίες, προφανώς µια κυβέρνηση πρέπει να κάνει το αυτονόητο,
δηλαδή να αποκαθιστά πρόνοιες τις οποίες δεν είχε ρυθµίσει σε
προγενέστερο χρόνο. 

Εποµένως, τι σηµαίνει όταν έρχεται σήµερα, στο τέλος σχεδόν
του 2024 να ρυθµίσει αποζηµιώσεις για ζηµιές που έγιναν λόγω
κατακλυσµών και ακραίων καιρικών συνθηκών του 2023; Σηµαίνει
ότι θα πρέπει να την επικροτήσουµε; Θα πρέπει να την συγχα-
ρούµε που έκανε το αυτονόητο µετά από ενάµιση χρόνο; Προ-
φανώς εµείς δεν νοµιµοποιούµε αυτό τον τρόπο των τροπολο-
γιών που φέρνετε εδώ για τα αυτονόητα και γι’ αυτό δεν θα συ-
ναινέσουµε και θα καταψηφίσουµε σε όλα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Βρεττό.
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

«Νέα Αριστερά» ο ειδικός αγορητής ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν. 
ΖΕΪΜΠΕΚ ΧΟΥΣΕΪΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκ µέρους της Νέας Αριστεράς

εξηγήσαµε τους λόγους για τους οποίους καταψηφίζουµε αυτό
το νοµοσχέδιο. Βέβαια, σύσσωµη και η Αντιπολίτευση έχει εκ-
φράσει την άποψή της, ότι αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε είναι
ελλιπές, δεν λύνει τα προβλήµατα του αγροτικού κόσµου. Βε-
βαίως, κατανοούµε ότι το έργο του Υπουργού είναι πολύ δύ-
σκολο. Υπάρχουν πολλά προβλήµατα. Όµως βεβαίως υπάρχει
και η διάθεση από την πλευρά του Υπουργού. Το είδαµε και σή-
µερα. Όµως, δεν φτάνει µόνο αυτό. Χρειάζονται άµεσες λύσεις
ώστε οι αγρότες µας να µπορούν να είναι σε παραγωγή. Βλέ-
πουµε ότι οι µικροί και µεσαίοι αγρότες καθηµερινά σταµατούν
την παραγωγή και αυτό είναι πολύ επικίνδυνο, θα φέρει την κα-
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θετοποίηση στην αγροτιά και θα έχει σοβαρές συνέπειες το ότι
ο κόσµος θα φεύγει από την ύπαιθρο και θα υπάρχει σοβαρό
πρόβληµα υποσίτισης στη χώρα µας. Πρέπει να στελεχωθούν οι
ελεγκτικοί µηχανισµοί ώστε να υπάρχει ουσία στα προϊόντα. Δια-
φορετικά τι διαφορά έχει ένα ΠΟΠ προϊόν από το προϊόν που δεν
είναι ΠΟΠ; Πρέπει να υπάρχει και αυτή η υψηλή ποιότητα για να
µπορέσουν αυτά τα προϊόντα να βγουν και στις διεθνείς αγορές. 

Εµείς, είµαστε δίπλα στα προβλήµατα του αγροτικού κόσµου.
Θα συνεχίσουµε να είµαστε η φωνή των αγροτών. Βεβαίως, βλέ-
πουµε ότι οι αγρότες έχουν πρόβληµα και µε την ενέργεια. Το
υψηλό κόστος της ενέργειας έχει και αυτό ως συνέπεια οι παρα-
γωγοί να µην είναι ανταγωνιστικοί. Και βεβαίως, το ΟΠΕΚΕΠΕ
είναι το µεγάλο πρόβληµα, το είπε και ο Υπουργός, στο οποίο
πρέπει να ριχθεί άπλετο φως.

Για όλα αυτά καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και ελπίζουµε ότι
το Υπουργείο της Αγροτικής Ανάπτυξης θα φέρει νοµοσχέδια µε
τα οποία θα µπορέσει να λύσει τα προβλήµατα των αγροτών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,

ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε για λίγα δευτερόλεπτα απλά να εκφράσω

την αγωνία των αποδήµων, διότι την ψήφο τους ξέραµε µε την
επιστολική να την πάρουµε, αλλά αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια
επιστολή από τον Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Ιδρύµατος Απόδη-
µου Ελληνισµού που έχω στα χέρια µου και θα την ενεχειρίσει
και στον πολιτικό κόσµο, όπου η χρηµατοδότηση είναι µόλις
0,47% σε ό,τι αφορά τους εκπαιδευτικούς και τα ελληνόγλωσσα
βιβλία.

Οι άνθρωποι λοιπόν αυτοί εκφράζουν µια αγωνία, κύριε Πρό-
εδρε -και εσείς εκπαιδευτικός είστε, φυσικός- ότι η χρηµατοδό-
τηση πρέπει τουλάχιστον να πάει 1% και σταδιακά να φτάσει
µέχρι το 3% για να µπορέσουν οι άνθρωποι να αισθανθούν Έλ-
ληνες, σε ό,τι αφορά την ελληνική παιδεία του Απόδηµου Ελλη-
νισµού. Αυτή η έκφραση αγωνίας είναι σε πόλεις της Γερµανίας,
αλλά και απανταχού της Γης όπου υπάρχουν Έλληνες. Αυτό λέει
ο κ. Ντόνας αλλά και όλα τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου.
Ο κ. Αλέξης Ντόνας είναι ο Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Ιδρύµα-
τος Απόδηµου Ελληνισµού και όλο, σύσσωµο το διοικητικό συµ-
βούλιο µε επιστολή εκφράζει αυτή την αγωνία του σε ό,τι αφορά
την ελληνόγλωσση παιδεία-εκπαίδευση αλλά και τους καθηγητές
που πρέπει να πληρώσουν αυτές τις θέσεις. 

Πάµε τώρα λίγο στο νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ,
κύριε Κέλλα, ψηφίζουµε την τροπολογία, διότι είµαστε υπέρ και
της αποζηµίωσης του ζωικού κεφαλαίου. Και µάλιστα, είχαµε και
µια ερώτηση ως Ελληνική Λύση και εγώ προσωπικά απέναντι σε
εσάς την Παρασκευή για την παράταση λειτουργίας κτηνοτρο-
φικών µονάδων. Εµείς βέβαια, ζητούσαµε µέχρι το 2027 αφουγ-
κραζόµενοι την αγωνία αυτών των ανθρώπων. Δίνετε µία παρά-
ταση όµως µε βάση την τροπολογία µέχρι το 2025. Δεν είναι πα-
νάκεια, αλλά αυτό τουλάχιστον είναι ευχάριστο για τη λειτουργία
των κτηνοτροφικών µονάδων. Στα υπόλοιπα της τροπολογίας
συµφωνούµε, σε ό,τι αφορά και τον γεωγραφικό προσδιορισµό
για τον τοπικό οίνο, έστω και αν η περιοχή είναι ευρύτερη για να
γίνει ταυτοποίηση του τοπικού οίνου. Και για το θέµα των ιχθυο-
καλλιεργειών. Ακόµη όµως και για το θέµα των επιχειρήσεων στη
Ρωσία αν και η Ελλάδα έχασε πάρα πολλά από το εµπάργκο της
Ρωσίας σε ό,τι αφορά τα αγροτικά της προϊόντα και κυρίως τα
ροδάκινα από την Ηµαθία και την Πέλλα. Τουλάχιστον, να σπάσει
αυτό το εµπάργκο διότι το πληρώσαµε και το πληρώνουµε πολύ
ακριβά. Δεν µπορεί δηλαδή από τη µια εφοπλιστές µας, µε το
κόκκινο αφορολόγητο λιµανίσιο πετρέλαιο να µεταφέρουν φυ-
σικό αέριο και άλλες ύλες από τη Ρωσία και δήθεν να έχουµε
αυτό το εµπάργκο για τον άµαχο πληθυσµό και δη τον αγρότη. 

Τώρα είναι λίγος ο χρόνος. Απλά θα σας στεναχωρήσω διότι
και εσείς και οι οµοϊδεάτες σας προέρχεστε από εύφορες περιο-
χές. Θεσσαλός είστε εσείς από την Καρδίτσα, αναισθησιολόγος
στο επάγγελµα, έχετε εξειδίκευση και στην εντατική αναισθησιο-

λογία αν θυµάµαι καλά στην Κολωνία της Γερµανίας. Αλλά πρέ-
πει να σας πω ως αναισθησιολόγος δώσατε πολύ αναισθητικό
στους αγρότες και αγωνιούν ότι δεν θα συνέλθουν. Και ο βιοπα-
θολόγος-µικροβιολόγος, κ. Τσιάρας. Έχουµε πολλά εκτός από
µικρόβια και πολλά παράσιτα εκεί µέσα και πολλούς µύκητες και
ενδεχοµένως και µεταλλαγµένους ιούς. Οπότε έχουµε και τον κ.
Σταµενίτη που έχει κάνει ένα µεταπτυχιακό στην ανάπτυξη την
ενεργειακή, µε βάση πέρα από πολιτικός µηχανικός και στο γε-
ωπονικό. Μελέτησα τα βιογραφικά για να δω τι καταβολές έχετε.
Αλλά και οι τρεις θα αντιµετωπίσετε τη µεγάλη αµαρτία του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. 

Κατ’ αρχάς, είναι φύσει αδύνατο να πληρωθούν όλα αυτά µε
καταληκτική ηµεροµηνία µέχρι τέλη Οκτωβρίου. Θέλω να ρω-
τήσω, και ρωτήστε τους οµοϊδεάτες σας προκατόχους, τι ήταν
αυτό που έκανε τον Οκτώβριο του 2022 να πληρωθεί η κοινοτική
επένδυση και οι µεταβιβάσεις δικαιωµάτων µετά βαΐων και κλά-
δων και τι µεσολάβησε στα δύο χρόνια κι είναι σισύφειος η προ-
σπάθεια και επανερχόµαστε από το αρχικό σηµείο; Δηλαδή «στο
σηµείο που είσαι, την αρχή δεν µπορείς να την αλλάξεις…» –έτσι
λέει ένα ρητό, ένα γνωµικό, ένα απόφθεγµα- «… αλλά µπορείς
να αλλάξεις το τέλος». Αλλάξτε το τουλάχιστον.

Είναι φύσει αδύνατο να διορθωθούν οι αµαρτίες του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Δείτε τι λένε τα στατιστικά στοιχεία. Πρέπει να καλύψετε
552 εκατοµµύρια για το τσεκ του 2024, 81 εκατοµµύρια ευρώ
είναι τα υπόλοιπα προηγούµενων ετών από δειγµατοληπτικούς
ελέγχους, έχετε 40 εκατοµµύρια από τη θεοµηνία «Ντάνιελ» και
άλλα 21 εκατοµµύρια ευρώ που είναι κάποια υπόλοιπα. Πλησιά-
ζουµε το ένα δισεκατοµµύριο. Καήκαµε.

Και έχεις τώρα και την αγωνία -και θέλω να το δείτε αυτό και
συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για λίγα λεπτά- από το Γεωτεχνικό
Επιµελητήριο Ανατολικής Μακεδονίας. Παραδόξως είναι και οι
Σέρρες. Γιατί η εκλογική µου περιφέρεια, οι Σέρρες, επαγγελµα-
τικά ανήκει στη Θεσσαλονίκη στο Εµποροβιοµηχανικό Επιµελη-
τήριο και αγροτοκτηνοτροφικά ανήκει στο ΓΕΩΤΕΕ ανατολικής
Μακεδονίας και αυτό δεν έχει ξεκαθαριστεί. Τι λένε οι άνθρωποι;
Λόγω της ανοµβρίας και της ξηρασίας δεν µπορεί να έχει µέχρι
εννιακόσια κιλά το στρέµµα ο αραβόσιτος και να µην είναι πλέον
συνδεδεµένοι γιατί δεν µπορούν να τα πιάσουν αυτά λόγω της
ξηρασίας. Και αν φύγει η καλλιέργεια του αραβοσίτου από τις
Σέρρες, τη Δράµα και την Καβάλα, που έδιναν µέχρι και χίλια πεν-
τακόσια στρεµµατική απόδοση και είναι πραγµατικά πυλώνας η
ευρύτερη πεδιάδα και των Σερρών και της Καβάλας, στα Τενάγη,
λόγω και της τυρφώδους δοµής του εδάφους, είναι φύσει αδύ-
νατο να γίνει άλλη καλλιέργεια. Όµως, ο αραβόσιτος είναι και για
τα ενσιρώµατα για την κτηνοτροφία αλλά και για ακόµη κάτι
αφρούς που χρησιµοποιούνται, όπως η βιοαιθανόλη κ.λπ. είναι
πάρα πολύ κρίσιµο τώρα µε το ζήτηµα του ουκρανικού.

Άρα δείτε το λίγο γιατί το ΓΕΩΤΕΕ ως επιστηµονικό θεσµικό
όργανο σας έχει ενεχειρίσει µια επιστολή όπου εκεί λέει να µην
µπουν αυτές οι δικλίδες των εννιακοσίων κιλών ανά στρέµµα
διότι, λόγω της ανοµβρίας και της ξηρασίας, δεν µπορούσε να
γίνει άρδευση.

Και ένα τελευταίο για τους νέους αγρότες για τους οποίους
πρέπει να µιλήσουµε κάποια στιγµή, τα στατιστικά στοιχεία που
έχουµε είναι τα εξής: Μόνο το 3,5% είναι ηλικίας µέχρι τριάντα
πέντε ετών, που σηµαίνει ότι το 2010 ήταν διπλάσιος ο αριθµός.
Έχουµε φτάσει το 2020 η ηλικία των τριάντα πέντε ετών σε αντι-
στοιχία µε την ηλικία των πενήντα πέντε ετών των νέων αγροτών
να είναι ένας προς δεκαεννιά.

Αντιλαµβάνεστε ότι τα νούµερα είναι καταστροφικά για τον
αγροτικό τοµέα, για την ύπαιθρο και για τα παιδιά αυτά που θέ-
λουν να επενδύσουν πάνω στον πρωτογενή τοµέα. Και αν δεν
υπήρχαν έστω αυτά τα προγράµµατα των νέων αγροτών θα είχαν
σβήσει. Το 40% λοιπόν εν κατακλείδι των νέων αγροτών κινδυ-
νεύει.

Για την τροπολογία επιχειρηµατολογούµε ως Ελληνική Λύση
γιατί την ψηφίζουµε.

Για το νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά τον έλεγχο που πρέπει να γί-
νεται για τη γεωγραφική ένδειξη τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά ει-
δικών γενικότερα προϊόντων, αλλά συνάµα και για την ονοµασία
προέλευσης λέµε: Ενισχύστε τον ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» για να µπο-
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ρεί να ασκήσει τα καθήκοντά του σε έναν ενδελεχή, ουσιαστικό,
εποικοδοµητικό έλεγχο για να πιάσει τόπο το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, γιατί και ο παραγωγός πρέπει να προστατευθεί και ο
καταναλωτή. Με όλη αυτή την οµιχλώδη κατάσταση ούτε ο ένας
προστατεύεται, ούτε ο άλλος.

Σε ό,τι αφορά τον ΟΠΕΚΕΠΕ και τις αµαρτίες του ΟΠΕΚΕΠΕ
που είναι διαχρονικές θα τα πούµε τη Δευτέρα σε επίκαιρη ερώ-
τηση της Ελληνικής Λύσης, για να δούµε -γιατί δεν φταίτε κι
εσείς, θα την ψάξετε και από τους προηγούµενους, φταίτε όµως
κι εσείς τώρα- τι θα γίνει µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ διότι η επιτήρηση του
δωδεκαµήνου που βάζετε δεν αρκεί απέναντι στις αµαρτίες του
ΟΠΕΚΕΠΕ ο οποίος δεν συνδέεται ούτε µε τον gov.gr, ούτε µε
το Εθνικό Κτηµατολόγιο, ούτε µε την ΑΑΔΕ. Έχει πάρει 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ για εκσυγχρονισµό από το 2003 και επί ΠΑΣΟΚ -
έχουν κι αυτοί ευθύνες- δύο εταιρείες στην ουσία µία, και στην
ουσία δεν έχει γίνει τίποτα. Είναι µια αµαρτωλή ιστορία ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Και φέτος κινδυνεύουν και οι µεταβιβάσεις των δικαιωµά-
των, δεν είναι µόνο οι κοινοτικές επιδοτήσεις και βγαίνει
ανακοίνωση και λέει πως µόνο αν πέσει το σύστηµα θα δεχτούν
κάποιες δηλώσεις, γιατί δεν θα προλάβουν να κάνουν ούτε τους
αγροτικούς ελέγχους.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Βασίλειος Μεταξάς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Τώρα τι να κάνουµε; Πρέπει να αναλύσουµε µια τοποθέτηση

στην τροπολογία, γιατί για άλλη µια φορά, πέρα από το ότι τη
φέρνετε τελευταία στιγµή, φέρνετε και µια τροπολογία µε πολλά
διαφορετικά θέµατα, πολλών διαφορετικών Υπουργείων και µε
ενιαία ψηφοφορία για όλα αυτά.

Τα έξι άρθρα της τροπολογίας αφορούν έντεκα Υπουργεία.
Πρόκειται για άρθρα που ξεκινούν από τις καταστροφές από τις
πληµµύρες, µέχρι και την αντιδραστική αξιολόγησή σας στους
εκπαιδευτικούς και φτάνουν µέχρι και το εµπάργκο στη Ρωσία.
Και όλα αυτά σε µια ενιαία ψηφοφορία. Γι’ αυτό πρέπει να τοπο-
θετηθούµε άρθρο το άρθρο, τουλάχιστον να µείνει στα Πρακτικά
η τοποθέτηση του ΚΚΕ.

Για το άρθρο 1, προϊόντα µε την ένδειξη «τοπικός οίνος». Θε-
ωρούµε ότι ανοίγετε πόρτες και παράθυρα για τη νόθευση τελικά
των προϊόντων µε την ένδειξη «τοπικός οίνος». Την ίδια στιγµή
µάλιστα που µιλάτε για αυστηροποίηση των ελέγχων, πιο αποτε-
λεσµατική προστασία -ενώ δεν υπάρχουν έλεγχοι, δεν υπάρχουν
υπηρεσίες- για να ικανοποιήσετε τις µεταποιητικές επιχειρήσεις.
Αυτό είναι το βασικό, επιβεβαιώνοντας την κριτική που κάναµε
στο νοµοσχέδιο σε σχέση µε τη στρατηγική σας, τη λογική σας
για τα προϊόντα τα οποία έχουν ονοµασία προέλευσης προστα-
τευόµενη κ.ο.κ. ό,τι δεν αφορά δηλαδή ούτε τους παραγωγούς,
ούτε φυσικά τους καταναλωτές. Δηλαδή ανοίγετε τον δρόµο,
ώστε να «βαφτίζονται», από πολλούς δρόµους ως πρώτη ύλη
πρώτη που µπορεί να έρχεται από αλλού. 

Για το δεύτερο άρθρο «µισθώσεις ιχθυοτρόφων υδάτων»: Αν
µας δινόταν η δυνατότητα θα ψηφίζαµε «παρών». Θα υπερψηφί-
ζαµε το άρθρο 3, για την παράταση λειτουργίας κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων» που βέβαια είναι µια από τις πολλές παρατά-
σεις που έχετε δώσει. Υπάρχει πρόβληµα, ιδίως στην Αττική,
αλλά και του χρόνου παράταση θα ζητάτε. Εξάλλου, το είχαµε
θέσει και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου τότε ότι δεν πρόκειται
να εφαρµοστεί αυτό και επιβεβαιωνόµαστε κάθε φορά. 

Επίσης, «παρών» θα ψηφίζαµε και στο άρθρο 4 για τις αποζη-
µιώσεις ζωικού κεφαλαίου από τις περσινές καταστροφές στη
Θεσσαλία. Η αποζηµίωση των µεγαλύτερων σε ηλικία ζώων από
τις πληµµύρες αποτελεί φυσικά αίτηµα των κτηνοτρόφων,
ωστόσο δεν αποζηµιώνεται στο 100%. Κρατάτε πάλι τους «κό-
φτες», µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τους ανθρώπους που έχουν
καταστραφεί. 

Στο άρθρο 6, σε σχέση µε τις επιχειρήσεις που δραστηριοποι-
ούνται στη Ρωσία και το εµπάργκο, γνωρίζετε τη θέση µας, γενι-
κότερα για τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο και τα µέτρα που παίρνετε

στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης -οικονοµικά,
στρατιωτικά, πολιτικά- για τη συνέχιση του πολέµου. Εδώ, εξάλ-
λου, έχετε και την πλήρη στήριξη όλων των άλλων κοµµάτων. 

Άφησα τελευταίο το άρθρο 5, σχετικά µε το Μητρώο Αναπλη-
ρωτών και Ωροµίσθιων Εκπαιδευτικών στη ΔΥΠΑ, πρώην ΟΑΕΔ-
, που ασφαλώς καταψηφίζουµε επίσης. Εδώ «δίνετε τα ρέστα
σας». Δεν φτάνει που προσπαθείτε να διαµορφώσετε κι εδώ επι-
πλέον µηχανισµούς της αντιδραστικής αξιολόγησής σας, που
πλέον έχει αποκαλυφθεί ο στόχος της και έχει καταδικαστεί και
από τους εκπαιδευτικούς και από τους µαθητές και από τους γο-
νείς ακριβώς γιατί καµία σχέση δεν έχει µε τη βελτίωση της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας, αλλά είναι µέσο εξαναγκασµού των
εκπαιδευτικών, ώστε να γίνουν «τελάληδες» της αντιλαϊκής πο-
λιτικής σας στην παιδεία, αλλά το προχωράτε κι ακόµα παρα-
πέρα, ανάγετε µια γνωστή και αµαρτωλή διαδικασία, αυτή της
προσωπικής συνέντευξης, ως όρο, και µάλιστα αποκλειστικό, για
τη συµµετοχή στα µητρώα αναπληρωτών και ωροµισθίων. Προ-
φανώς έχετε άλλες στοχεύσεις, αλλά το τελευταίο διάστηµα
ιδίως έχετε «βρει τον δάσκαλό σας» τις τελευταίες ηµέρες. Και
τρέχετε να µαζέψετε τα ασυµµάζευτα από τις κινητοποιήσεις εκ-
παιδευτικών, γονιών, µαθητών ενάντια στις συγχωνεύσεις τώρα,
που µε το «καληµέρα» σάς δήλωσαν και σάς δηλώνουν ότι δεν
πρόκειται να δεχθούν το τσάκισµα των µορφωτικών δικαιωµάτων
των µαθητών και φυσικά δεν πρόκειται να δεχτούν τη διάλυση
του δηµόσιου σχολείου. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, όταν οι άλλοι ψάχνουν να βρουν
το όχηµα για την ανασυγκρότηση µιας βολικής για το σύστηµα
αντιπολίτευσης, ο κόσµος είναι στον δρόµο. Εκεί είναι η πραγ-
µατική αντιπολίτευση απέναντι στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας κι εκεί βρίσκεται και το ΚΚΕ, στην πρώτη γραµµή. Τι να
κάνουµε; Εκεί είναι. Και στην παιδεία και στους αγρότες είναι
εκεί, στην πρώτη γραµµή, κύριε Κέλλα, και το ξέρετε.

Και στην υγεία είναι στην πρώτη γραµµή. Ο κ. Γεωργιάδης λεί-
πει. Κάπου θα τρέχει να «βγάζει αφρούς», ψάχνοντας να βρει
ποιοι κοµµουνιστές πρωτοστατούν στις κινητοποιήσεις στα νο-
σοκοµεία. Όπως λέει και το τραγούδι: «Κι αν είστε κάποιος άρ-
χοντας και παρεξηγηθείτε …», είµαστε και παραµονές του 50ου

Φεστιβάλ ΚΝΕ-Οδηγητή, ξέρετε, οπότε και αν είναι κάποιοι άρ-
χοντες που παρεξηγούνται, υπάρχουν ωραία τραγουδάκια που
είναι αφιερωµένα σ’ αυτούς. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής κ. Χριστίνα Σταρακά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ήταν εδώ ο Υπουργός. Έπρεπε να ήταν εδώ ο

Υπουργός, γιατί ήταν και το πρώτο του νοµοσχέδιο και θα
έπρεπε να κλείσουµε όλες τις παρατηρήσεις µας και ό,τι επι-
πλέον έχουµε να πούµε, µιας και µαζί του είχαµε τον κύριο διά-
λογο, χωρίς να υποτιµώ κανέναν συνάδελφο.

Σε εκείνο που στάθηκε ιδιαίτερα ο Υπουργός και εµείς οι πα-
ρατάξεις της Αντιπολίτευσης και εγώ προσωπικά σαν εισηγήτρια
του ΠΑΣΟΚ είναι το σηµείο µε τις ποινικές κυρώσεις του
ν.4691/2020. Απόρησε, γιατί στεκόµαστε εκεί και µπήκαµε στη
σύγκριση στοιχείων µε το παρόν νοµοσχέδιο τη στιγµή που επα-
νειληµµένα ρωτούσαµε στις επιτροπές αν ο ένας νόµος καταργεί
τον άλλον. Δεν πήραµε ποτέ απάντηση. Δεν την έκανα µόνο εγώ
αυτή την ερώτηση. Την κάνανε και άλλες παρατάξεις, όλες σχε-
δόν της Αντιπολίτευσης. Δεν πήραµε ποτέ απάντηση.

Σήµερα, έρχεται ο Υπουργός και λέει ότι βεβαίως ισχύει ο
ν.4691/2020 και ότι αυτό είναι αυτονόητο. Με συγχωρείτε, αλλά
το ότι το λέει ο Υπουργός -µε όλο το σεβασµό- ή ο καθένας εδώ
µέσα, δεν µπορούµε να πούµε ότι ισχύει κιόλας από τη στιγµή
που δεν ακολουθείται από νοµοθετικές βελτιώσεις είτε από εξου-
σιοδοτικές διατάξεις. Το είπε ο Υπουργός. Όταν θα πάει το όρ-
γανο να βάλει το πρόστιµο, µε ποιο νόµο θα πάει; Πώς θα
εµπλέξει τους δύο νόµους; Άρα εύλογες ήταν οι παρατηρήσεις
που κάναµε και καλώς τις κάναµε. Νοµίζω ότι εδώ υπάρχει ένα
έλλειµµα, µια ασάφεια, την οποία θα παρακαλούσα να την δείτε. 

Θα ήθελα, επίσης, στη δευτερολογία µου να σταθώ µε ένα

20916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σχόλιο στην έκφραση του Υπουργού στην πρωτοµιλία του που
είπε ότι «µε ένα µαγικό ραβδάκι δεν λύνονται τα προβλήµατα».
Με συγχωρείτε, ο κ. Τσιάρας µπορεί να έχει ένα µήνα, όµως η
Κυβέρνησή σας είναι στον έκτο χρόνο. Την έκφραση αυτή «µα-
γικό ραβδάκι», την χρησιµοποιούµε αν είχατε αναλάβει πριν ένα
µήνα, τότε ναι. Τώρα, στον έκτο χρόνο, επιτρέπεται να λέµε «µα-
γικό ραβδάκι»; Δηλαδή, συγγνώµη, αλλά όταν είµαστε εδώ, νο-
µίζω ότι πρέπει να αναλαµβάνουµε τις ευθύνες µας.

Εγώ είµαι πρώτη αυτή που λέω µπράβο σε ό,τι γίνεται καλό,
αλλά εδώ αγγίζει τα όρια του παραλόγου. Διότι, βγείτε στην κοι-
νωνία να ρωτήσετε τον αγροτικό κόσµο πόσο έχει υποφέρει σε
αυτή εδώ την πενταετία µε όλες τις πολιτικές της παρούσας Κυ-
βέρνησης και τις συγκυρίες που έχουν ακολουθήσει.

Επειδή ειπώθηκε αρκετές φορές δια στόµατος Υπουργού ότι
η Αντιπολίτευση πρέπει να έχει έναν λόγο και κάτι να πει για να
αντιπολιτευτεί, το είπε µία, το είπε δύο, σήµερα, λοιπόν, δεν το
έκανε µόνο η Αντιπολίτευση. Το είπε και ένας πρώην Υπουργός
σας και νυν Βουλευτής της παράταξής σας. Σας παραπέµπω
στην οµιλία του, να την ακούσετε. Νοµίζω ότι είπε κάτι ακόµα πιο
σκληρό από ό,τι λέµε εµείς. Άρα, λοιπόν, δεν είµαστε εµείς οι πα-
ράλογοι ή οι κακοπροαίρετοι πάνω στην όλη αγροτική πολιτική
που γίνεται τον τελευταίο καιρό. Να βάλετε µπροστά σας τον κα-
θρέφτη και να αντικρίσετε άφοβα το είδωλό σας. Δεν είναι κα-
θόλου κακό.

Επίσης, σε αυτόν τον δικό σας όµορφο κόσµο που σήµερα πή-
γατε να παρουσιάσετε και είπατε µέσα σε όλα ότι φέρατε την
επιστροφή φόρου κατανάλωσης, ναι, από το 2016 ξαναήρθε.
Όµως, ήταν 150 εκατοµµύρια το 2016 και τώρα είναι 100 εκατοµ-
µύρια. Η τιµή του πετρελαίου ήταν 1,30 και σήµερα είναι 1,80. 

Παρ’ όλα αυτά ειδικά αυτό το µέτρο το πέτυχαν οι αγρότες
στον δρόµο, το πέτυχαν οι αγρότες µόνοι τους επαίτες στο Μα-
ξίµου και αυτό πρέπει να τους το αναγνωρίσουµε. Και αυτό ήταν
το ελάχιστο που έπρεπε να κάνετε. Τουλάχιστον εµείς το φωνά-
ζουµε πάρα πολλά χρόνια. 

Δεν θα ήθελα να επεκταθώ πιο πολύ σε µία µόνο παρατήρηση
που µου έκανε ο Υπουργός κατά την οµιλία µου ότι είπα «δολο-
φονηµένα ζώα». Του το είπα, αλλά το ξαναλέω και τώρα. Δεν το
είπα εγώ, µετέφερα ακριβώς και ήµουν πολύ σαφής τι µου είπε
ο κτηνοτρόφος της περιοχής µου: «Ένιωσα ότι µου δολοφονούν
τα ζώα µου». Και µετά µου είπε: «Ένιωσα ότι δολοφονούν την οι-
κογένειά µου». Δεν ήταν δική µου έκφραση η έκφραση «δολοφο-
νία». Τι να κάνουµε έτσι αισθάνεται αυτός ο κόσµος, έτσι έχει
δεθεί µε το ζωικό του κεφάλαιο. Αυτοί είναι, έτσι εκφραστήκαν.
Άρα, λοιπόν, άστοχη η παρατήρηση που µου έκανε προσωπικά
ο Υπουργός.

Όσον αφορά τώρα την τροπολογία, παρότι θα την ψηφίσουµε
στο σύνολό της, θα συµφωνήσω µε κάποιους συναδέλφους προ-
λαλήσαντες ότι µας προκαλεί µια αλγεινή εντύπωση το ότι έρχε-
ται µαζί µε άσχετα άρθρα και αναγκαζόµαστε να ψηφίσουµε κάτι
το οποίο σε καµία περίπτωση δεν θα ψηφίζαµε αν ήταν σε ένα
ξεχωριστό άρθρο. Συγκεκριµένα, θα εστιάσω στο άρθρο 5, που
αφορά τη ΔΥΠΑ, που πραγµατικά εάν έρχονταν ξεχωριστά δεν
θα το κάναµε. Αυτή η τακτική να φέρνετε εµβόλιµα άσχετα
άρθρα σε νοµοσχέδια είναι επαναλαµβανόµενο πλέον στοιχείο.
Παρ’ όλα αυτά εµείς την τροπολογία θα την ψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-

µοσχέδιο, το οποίο έχει σκοπό να προστατεύσει τα προϊόντα
ΠΟΠ και ΠΓΕ δεν το ψηφίζουµε, διότι δεν προβλέπει δηµοσιο-
ποίηση αυτού ο οποίος νοθεύει τα τρόφιµα, αυτού ο οποίος πα-
ραβιάζει τη νοµοθεσία των ΠΟΠ. Δεν το ψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο, γιατί το νοµοσχέδιο το οποίο θα ψηφίσετε σε λίγα λεπτά
δεν προβλέπει να έχουν ευθύνη και οι µέτοχοι των εταιρειών
εκτός από την εταιρεία όταν πτωχεύσει. Δεν το ψηφίζουµε, γιατί
αυτό το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει ποινικές κυρώσεις. Δεν το
ψηφίζουµε, γιατί είστε επικίνδυνα ανεπαρκείς που δεν συγκεν-
τρώσατε τα δύο νοµοσχέδια, το ένα το άρθρο σε ένα ενιαίο. Δεν

το ψηφίζουµε, γιατί είστε επικίνδυνα άσχετοι όταν διαβεβαιώνετε
ότι ισχύουν οι ποινικές ρυθµίσεις. Διαβεβαιώστε. Και να µην δια-
βεβαιώνετε το Σώµα, ουδόλως απασχολεί αυτόν ο οποίος θα ερ-
µηνεύσει το νόµο. Να το ξέρετε αυτό, γιατί άκουσα από αυτό το
Βήµα µεγαλοστοµίες ότι ισχύουν οι ποινικές κυρώσεις. Απλού-
στατη ερώτηση, εφόσον ισχύουν, γιατί δεν βάζετε µια µεταβατική
διάταξη και να πείτε ότι ο νόµος του ’20 ισχύει, µεταφέρετε και
να έχετε ένα ενιαίο κωδικοποιηµένο νοµοθετικό κείµενο;

Δεν το ψηφίζουµε, γιατί γνωρίζουµε στον ΕΛΓΟ τι γινόταν µε
τα ΠΟΠ προϊόντα επί Αυγενάκη, το οποίο τα έχουν καταγγείλει
οι εργαζόµενοι. Δεν το ψηφίζουµε, διότι τα πρόστιµα είναι πολύ
πιο µικρά. 

Επειδή, όµως, αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός, ο οποίος λεί-
πει τώρα και στα κόκκινα δάνεια. Εάν ρωτήσουµε έναν κυβερνη-
τικό Βουλευτή τώρα τι περιλαµβάνουν αυτές οι ρυθµίσεις αλή-
θεια που λέτε για τα κόκκινα δάνεια, τι περιλαµβάνουν; Ξέρει κα-
νείς; Για πείτε, κύριε Στύλιο. Συγγνώµη, δεν είναι προσωπικό. Τι
περιλαµβάνουν; Περιλαµβάνουν διαγραφή τόκων; Πόσων τόκων;
Όλων; Πού είναι γραµµένο αυτό; Πείτε. Έχετε πέντε χρόνια και
λέτε ότι ανακοινώνονται οι ρυθµίσεις για τα κόκκινα δάνεια. Πότε
οι ρυθµίσεις αυτές; Σας δείξαµε πριν τι είχαµε το ’18 συγκεκρι-
µένα πράγµατα.

Μια και είπα για δάνεια δέκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας σήµερα κατέθεσαν ερώτηση και λένε ότι πρέπει να προστα-
τευτεί η πρώτη κατοικία, η οποία καταργήθηκε το 2020 µε τον
πτωχευτικό νόµο.

Λένε, επίσης, αυτοί οι Βουλευτές στην ερώτηση ότι απέτυχε ο
εξωδικαστικός συµβιβασµός διευθέτησης οφειλών και εσείς ψά-
χνεστε πέντε χρόνια για να λύσετε το θέµα των κόκκινων δα-
νείων. 

ΟΠΕΚΕΠΕ: Παθογένειες του παρελθόντος, βαρύγδουπες εκ-
φράσεις, σοβαρά προβλήµατα. Πρέπει να δώσουµε λύσεις σε
όλα αυτά τα προβλήµατα. Πόσες φορές το έχουµε ακούσει; Να
τα πούµε όλα µε το όνοµά τους κάποια στιγµή; Εµείς δεν φοβό-
µαστε κάτι. Πότε ήταν τα πρόστιµα; Για ποια περίοδο; Ποιος ήταν
πρόεδρος; Ποιοι είναι τώρα κατηγορούµενοι από την Ευρωπαία
εισαγγελέα για παράνοµες επιδοτήσεις; Πού ανήκουν αυτοί;
Έχουν ονοµατεπώνυµο; Τα πάντα. Ποιοι λυµαίνονται τα βοσκο-
τόπια; Σε ποιες περιοχές συγκεκριµένα υπάρχουν δέκα φορές
πρόβατα αυξηµένα, αλλά το γάλα είναι µειωµένο; Επιτέλους, δεν
πρέπει να τα πούµε; Θα λέµε µόνο θεωρίες από το Βήµα της
Βουλής για να λύσουµε τις παθογένειες; Πέντε χρόνια δεν θα
αναλάβει κάποιος την ευθύνη γι’ αυτό που γινόταν στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ;

Δεν έγιναν λάθη; Και βέβαια έγιναν λάθη. Γιατί, για να λύσεις
ένα πρόβληµα πρέπει να το κατανοήσεις, αλλά βλέπω ότι δεν κα-
τανοείτε το πραγµατικό πρόβληµα. Ναι, να συµβάλλουµε και
εµείς στη λύση των παθογενειών, αλλά πρέπει να υπάρχει πολι-
τική βούληση. 

Την τροπολογία την ψηφίζουµε. Είναι σε θετική κατεύθυνση,
αλλά οι εκκρεµότητες που υπάρχουν από τις αποζηµιώσεις του
«Ντάνιελ» στη Θεσσαλία είναι πάρα πολλές. 

Εδώ φαίνεται ότι, δυστυχώς, δεν υπάρχει σχέδιο και επιτρέψτε
µου, είναι επικίνδυνα ανεπαρκής. Άκουσα ότι το θερµοκήπιο κο-
στίζει 380.000 ευρώ για δέκα στρέµµατα. Αυτοί που ξέρουν και
µας βλέπουν, ξέρουν πως ούτε καν το νάιλον δεν κοστίζει τόσο,
κύριε Στύλιο, και µε χώµα κάτω, χωρίς δάπεδο. «Δέκα στρέµµατα
θερµοκήπιο 380.000 ευρώ» είπε ο κ. Τσιάρας. Τα συµπεράσµατα
δικά σας. 

Πώς θα γίνει η δουλειά έτσι; Τουλάχιστον 500.000 ευρώ. Το
50% είπε ΠΑΑ, το 35% δανεισµός και το 15% ιδία κεφάλαια.
Ποιος αγρότης µπορεί να πάει να δανειστεί και ποιος αγρότης
έχει το 15% από τα διακόσια πενήντα χιλιάρικα για να κάνει θερ-
µοκήπιο και όχι το υδροπονικό;

Ενώ πραγµατικά έχουµε συµβάλει µε προτάσεις, όπως η πρό-
ταση νόµου για τον συνεργατισµό, αλλά για να λυθεί το θέµα
στον πρωτογενή τοµέα, για να λυθούν τα προβλήµατα, επανα-
λαµβάνουµε ότι απαιτείται µια σοβαρή εθνική αγροτική πολιτική,
µε κατανόηση των προβληµάτων σε βάθος τουλάχιστον εικοσα-
ετίας. Διαφορετικά, δυστυχώς, η κατάσταση θα επιδεινώνεται και
για τους αγρότες και για τους κτηνοτρόφους. 
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Δεν θέλουµε να µηδενίσουµε. Είπατε για το αγροτικό πετρέ-
λαιο. Ήταν µια κατάκτηση των αγροτών και ναι, είπατε ότι είναι
σε θετική κατεύθυνση. Επειδή το είπατε, το ξαναείπατε και εί-
πατε ότι το 2016 καταργήθηκε. Φανταστείτε την ένδεια των επι-
χειρηµάτων σας! Γυρνάτε στο 2016 και συγκρίνετε ανόµοιες
χρονικές περιόδους. 

Να σας θυµίσω, όµως, το αφορολόγητο των αγροτικών επιδο-
τήσεων; Σας προλαβαίνω, διότι το 2014 δεκαπέντε Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας κάνανε ερώτηση να υπάρχει το αφορο-
λόγητο των αγροτικών επιδοτήσεων. Να σας θυµίσω το ακατά-
σχετο των αγροτικών επιδοτήσεων; Όταν κάποιος δεν έχει
επιχειρήµατα για το µέλλον, όπως εσείς, αναγκαστικά γυρνάει
στο παρελθόν και προσπαθεί να συγκρίνει ανώµαλες περιόδους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Γεώρ-

γιος Στύλιος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πολύ γρήγορα, πολύ σύντοµα, πολύ συγκεκριµένα θα απαν-

τήσω. Κατ’ αρχάς, τι συζητάµε σήµερα και τι περιλαµβάνει το νο-
µοσχέδιο; Σήµερα συζητάµε το νοµοσχέδιο για τον ΕΛΓΟ-«ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ», του δίνουµε αυξηµένες αρµοδιότητες, του δίνουµε τη
δυνατότητα να επιβάλλει διοικητικά πρόστιµα, να κάνει συστη-
µατικούς και οργανωµένους ελέγχους όσον αφορά το ΠΟΠ, το
ΠΓΕ και το ΕΠΙ. Τι είναι το ΠΟΠ; Το ΠΟΠ είναι συγκεκριµένες
προδιαγραφές οι οποίες έχουν συµφωνηθεί από όλες τις χώρες
κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για να πάρεις την έγκριση
υποβάλλει φάκελο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εγκρίνεται από εκεί
και µπορείς και έχεις αυτές τις συγκεκριµένες ενδείξεις να κυ-
κλοφορήσεις τα προϊόντα σου στη χώρα σου και σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Οι άλλες χώρες, οι τρίτες χώρες, είναι διακρα-
τικές συµφωνίες και είναι άλλο πράγµα. 

Το ΠΟΠ, λοιπόν, είναι καθολική νοµοθεσία για όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Σου δίνει τη δυνατότητα να έχεις ποιοτικά προ-
ϊόντα. Και τι σηµαίνει ποιοτικά προϊόντα; Σηµαίνει καλύτερο
προϊόν, πιο καλή τιµή, πιο ανταγωνιστική στην αγορά και σηµαίνει
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ένας από τους µεγαλύτερους εξα-
γωγείς γεωργικών και αγροτικών προϊόντων. Άρα τι σηµαίνει; Ει-
σόδηµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εισόδηµα στην Ελλάδα και στη
χώρα µας. 

Γιατί ήρθε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Το είπε και ο Υπουρ-
γός. Είναι Ευρωπαϊκός Κανονισµός, άρα καθολική νοµοθεσία.
Έχει άµεση εφαρµογή σε όλες τις χώρες. Αυτό δίνει έναν µεγα-
λύτερο συµβολισµό, διότι µε το φέρνει στο ελληνικό Κοινοβούλιο
για να δείξει την αξία που έχουν τα συγκεκριµένα προϊόντα στη
χώρα µας και την αξία που έχουν για την Κυβέρνηση και για τον
πρωτογενή τοµέα και για τη µεταποίηση συνολικά της χώρας
µας. 

Τι καταφέρνουµε, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο; Να κάνουµε
ελέγχους και αν χρειάζεται, ο ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ» να µπορεί να
παίρνει πίσω το σήµα. Άρα να λύνουµε όλα τα προβλήµατα που
παρουσιάζονται και έτσι να µην έχουµε και το ζήτηµα που ανα-
φέρει ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι δεν δη-
µοσιοποιούνται και χρησιµοποιεί υψηλούς τόνους και µε µεγάλες
εκφράσεις. 

Επιπλέον τι άλλο γίνεται; Το είπε και ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος και ο Υπουργός. Κοινή ενιαίοι έλεγχοι και µία επι-
τροπή. Τα ξεκαθαρίζω αυτά σε σχέση µε το νοµοσχέδιο. 

Επίσης, καλοπροαίρετα, ο Υπουργός ήρθε και σας είπε ότι δεν
λύνονται όλα τα προβλήµατα µε µια και έξω, διότι είµαστε εδώ
για να έρθει να κάνει βελτιώσεις και διορθώσεις, αρκεί να κάνετε
και εσείς τις δικές σας παρατηρήσεις και τις δικές σας προτά-
σεις. 

Πάµε τώρα στα γενικότερα. Σας κατηγορώ ότι δεν έχετε επι-
χειρήµατα. Δεν άκουσα κάποιο συγκεκριµένο επιχείρηµα. Δεν
άκουσα έναν τεκµηριωµένο αντίλογο, παρά µόνο γενικότητες.
Δυστυχώς, δεν είναι εικόνα αυτή για το ελληνικό Κοινοβούλιο και
για τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Καθίστε να ακούσετε, κύριε Κόκκαλη, γιατί για εσάς µιλάω, για
σας τα λέω.

Χωρίς να έχετε στοιχεία, έρχεστε και διατυπώνετε και λέτε εκ-
φράσεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όπως;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Όλοι στο το σύνολο της Αντιπολίτευσης

σήµερα µίλησαν για τα σκάνδαλα στον ΟΠΕΚΕΠΕ και για τα πρό-
στιµα, τα 280 εκατοµµύρια στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Υπάρχει απόφαση
δικαστηρίου; Υπάρχει απόφαση; Σας ρωτώ και σας προκαλώ να
κάνετε Κοινοβουλευτικό Έλεγχο, να φέρετε τα στοιχεία εδώ και
τις αποφάσεις. Υπάρχει παραποµπή; Δεν υπάρχει απόφαση! 

Και εσείς που ήσασταν και Υπουργός στο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, ξέρετε πολύ καλά ότι τα συγκεκριµένα πρόστιµα συνήθως,
όταν πάµε, καταπίπτουν και δεν µπαίνουν αυτά τα πρόστιµα στην
Ελλάδα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Κόκκαλη. Είπατε τα δικά σας, να ακούσετε και τα άλλα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Αλλά εσείς τι θέλετε; Θέλετε να πείτε ότι

υπάρχει σκάνδαλο. 
Και κάτι άλλο. Υπερβολές και µεγάλα λόγια. Υψηλοί τόνοι. Αν-

τιπολίτευση για την Αντιπολίτευση.
Αυτό σας το απέδειξε ο ελληνικός λαός όµως διότι ο ελληνικός

λαός έχει ανοιχτά τα αυτιά του και έχει και κρίση και γνώµη και
αντιλαµβάνεται και καταλαβαίνει. Άρα λοιπόν επειδή ακούστηκε
πολλές φορές το «είστε πέντε χρόνια Κυβέρνηση, είστε έξι χρό-
νια Κυβέρνηση», σας θυµίζω ότι τον Ιούνιο του 2023 έγιναν εκλο-
γές. Επίσης, έγιναν εκλογές και το Μάιο του 2023. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτές τις εκλογές το 42% των Ελλήνων αγροτών, σύµφωνα
µε τις επίσηµες µετρήσεις που κυκλοφορούν, υπερψήφισαν τη
Νέα Δηµοκρατία. Γιατί; Γιατί υπερψήφισαν τη Νέα Δηµοκρατία;
επειδή έκανε µία πολιτική η οποία ήταν άθλια, ήταν εναντίον των
αγροτών ή επειδή ήταν υπέρ τους και αντιλήφθηκαν στην κυριο-
λεξία ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι δίπλα στους αγρότες; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Υπέρ τους; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Για ποιον λόγο; Για ποιον λόγο ήρθαν

και τους ψήφισαν; Για τον δεύτερο λόγο. Διότι ο κόσµος έχει
κρίση και αντιλαµβάνεται και όταν τον δικαιώνεις και τον στηρί-
ζεις και ξέρει ότι αγωνίζεσαι γι’ αυτόν, έρχεται και σε υπερψηφί-
ζει. 

Αυτό κάνει και η Νέα Δηµοκρατία. Ξέρουµε ότι η παραγωγή
είναι ζωντανή. Είναι σε εξέλιξη. Δηµιουργούνται συνεχώς θέµατα
και συνεχώς δηµιουργούνται προβλήµατα και κάθε τόσο αποδει-
κνύει ότι έρχεται και τα επιλύει τα προβλήµατα αυτά. 

Όχι όµως να ακούσουµε και κριτική για το αγροτικό πετρέλαιο,
όταν τα τρία τελευταία χρόνια, κάθε χρόνο η Νέα Δηµοκρατία
δίνει, χρηµατοδοτεί για να µειώσει το κόστος του στους παρα-
γωγούς τη µια χρονιά 68 εκατοµµύρια ευρώ, την επόµενη χρονιά
75 εκατοµµύρια ευρώ και τώρα έχουµε φτάσει στην πλήρη κα-
τάργηση του φόρου στο αγροτικό πετρέλαιο, οικονοµίες κλίµα-
κος για τους αγρότες. 

Δεν άκουσα επίσης, µιας που λέτε όλα αυτά τα λόγια εδώ πέρα
και την καταστροφή, να πείτε µια κουβέντα για την ενέργεια. Δεν
άκουσα να πείτε µια κουβέντα! Έχουµε σταθερές τιµές στην
ενέργεια µε το πρόγραµµα ΓΑΙΑ, 0,9 την κιλοβατώρα όταν στην
αγορά είναι 0,15. Οι αγρότες έχουν 0,9 και θα το έχουν για τα
επόµενα δύο χρόνια συν τα επόµενα οκτώ, δηλαδή για τα επό-
µενα δέκα χρόνια. Γι’ αυτό ο κόσµος σας έχει γυρίσει την πλάτη.
Σας το λένε και στις µετρήσεις και στις δηµοσκοπήσεις. Πρέπει
να πείτε πράγµατα που να τους αφορούν. Πρέπει να δώσετε
απαντήσεις στα προβλήµατά τους τα πραγµατικά που υπάρχουν. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κοιτάξτε τα χάλια σας! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Έρχεται η Κυβέρνηση λοιπόν και λέει

«εγώ αναγνωρίζω»…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Κόκκαλη, αναγνωρίζω ότι η κυβέρ-

νησή σας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κόκκαλη, µη

διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Να γυρίζουµε στο παρελθόν για να µι-

λήσουµε και για το µέλλον. Διότι για να κρίνεις το σήµερα, πρέπει
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να δεις τι λάθη έκανες στο παρελθόν, να τα παραδεχθείς. Περι-
µένω να παραδεχτείτε τα λάθη σας, κύριε Κόκκαλη, όχι µόνο για
το αγροτικό πετρέλαιο. Να παραδεχτείτε τα λάθη σας και για τις
ελληνοποιήσεις. 

Ο ίδιος προσωπικά έχω κάνει συστηµατικά ερωτήσεις στην
προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για τις ελληνοποιήσεις
που είχαν ανοίξει τα σύνορα και δεν υπήρχε όχι φυτοϋγειονοµι-
κός έλεγχος, όχι έλεγχος στο ζωικό κεφάλαιο. Κανένας έλεγχος.
Έµπαιναν συνεχώς µέσα στη χώρα. Δεν δόθηκε ποτέ καµία απάν-
τηση. Και βέβαια -αυτό το γνωρίζουν οι Έλληνες παραγωγοί και
κτηνοτρόφοι- δεν δόθηκε απάντηση όταν η τιµή του γάλακτος
είχε κατρακυλήσει στα 0,58 λεπτά και στα 0,75 λεπτά του ευρώ. 

Ήταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τον νόµο που
εσείς επικαλείστε, ο οποίος είναι στην ελληνική νοµοθεσία και
υπάρχει εδώ και ισχύει από το 2020, που επέβαλε τις ποινικές
κυρώσεις, που αυστηροποίησε τα πρόστιµα. Όταν κάνουµε µια
σύγκριση στα µεγέθη, να µας φέρετε πόσα πρόστιµα έπεσαν µε
εσάς, µε τη δικιά σας κυβέρνηση στο παρελθόν.

Τι άλλο κάναµε εµείς, αυτή η Κυβέρνηση αυτά τα πέντε χρόνια
και τι άλλο προετοιµάζεται να κάνει από εδώ και στο εξής; Δι-
πλασίασε την απορρόφηση των πόρων από τα ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα. Από τα 600.000.000 κάθε χρόνο -έχω ίδια αντίληψη ο
ίδιος προσωπικά- πήγαµε στο 1.200.000.000. Πώς το κάναµε
αυτό; Με τον ηλεκτρονικό φάκελο. Βγάζουµε γρήγορα τα απο-
τελέσµατα από τα προγράµµατα. Ποια προγράµµατα; Τους
νέους αγρότες. Δεκαπέντε χιλιάδες νέοι αγρότες εντάχθηκαν.
Τώρα έχει βγάλει την προδηµοσίευση το Υπουργείο –ορθώς- για
το επόµενο πρόγραµµα των νέων αγροτών. Γιατί κάποιοι εδώ
ήρθαν να φωνάξουν για να µας πουν ότι έχουν δίκιο, αλλά δεν
είναι έτσι. Και κρίση έχουµε και ξέρουµε και έχουµε και επιχει-
ρήµατα και καταλαβαίνουµε. 

Πάµε λοιπόν να δούµε τι κάνουµε από εδώ και στο εξής. Το
Υπουργείο προχώρησε σε συγκεκριµένες εξαγγελίες για το πώς
θα κινηθεί το επόµενο διάστηµα. Ο Πρωθυπουργός έκανε πολύ
συγκεκριµένες εξαγγελίες στη Θεσσαλονίκη. 

Για το αγροτικό πετρέλαιο το είπαµε. Εξήγγειλε την κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…και τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά 1%. Ξέρετε

πολύ καλά ότι αυτό αφορά πάρα πολλούς αγρότες, οι οποίοι
κρατούν βιβλία και οι οποίοι αγωνίζονται για να προκόψουν και
οι ίδιοι, αλλά και η χώρα. 

Επιπλέον ανακοίνωσε τη µείωση κατά 50% του τεκµαρτού ει-
σοδήµατος για τους κατοίκους χωριών µε πληθυσµό έως χίλιους
πεντακόσιους κατοίκους. Τι σηµαίνει αυτό; Για τους αγρότες που
είναι ειδικού καθεστώτος µέχρι 15.000 ευρώ εισόδηµα, ότι το
τεκµαρτό τους µειώθηκε κατά 50%. Θα το δουν άµεσα. Επίσης
ανακοινώθηκε και είναι η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος
που είχε µπει τα προηγούµενα χρόνια. 

Άρα συγκεκριµένα µέτρα, άµεσα ανακοινώθηκαν από τον Πρω-
θυπουργό και από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και έ-
χουµε για τη συνέχεια την υλοποίηση του προγράµµατος του Τα-
µείου Ανάκαµψης στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης που είναι
πάνω από 2 δισεκατοµµύρια. 

Είναι και το ΠΑΑ, όπου έχουµε 19 δισεκατοµµύρια ευρώ για
την επόµενη περίοδο µέχρι το 2027, όπου η σηµερινή πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µπορεί να εγγυηθεί ότι τα χρήµατα των αγροτών θα δίνονται µε
διαφάνεια, διότι η τεχνική λύση λειτουργούσε, κύριε Κόκκαλη,
στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Θα δίνονται δίκαια, µε διαφάνεια στους πραγ-
µατικούς αγρότες και όπου υπάρχουν θύλακες παρανοµίας,
αυτοί οι θύλακες και τα αποστήµατα και θα σπάσουν και πρό-
στιµα θα πληρώσουν και θα οδηγηθούν και στη φυλακή και το
ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Άρα προχωρούµε στη δηµιουργία ενός ανθεκτικού βιώσιµου
ανταγωνιστικού ψηφιακού καινοτόµου αγροτικού τοµέα στη
χώρα µας. Προχωρούµε µε σιγουριά και γι’ αυτόν τον λόγο σας
ζητούµε να ψηφίσετε, έστω και την τελευταία στιγµή, το νοµο-
σχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε και θα κλείσουµε τη συζήτηση µε τον Υφυπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, τον κ. Κέλλα. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μπούµπα, δεν

έχετε τον λόγο ούτε ακούγεστε ούτε καταγράφεστε. Δεν γράφε-
ται τίποτα από όσα είπατε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ολοκληρώνεται η συζήτηση αφού ακούστηκαν διεξοδικά οι

απόψεις όλων των πλευρών, όλων των παρατάξεων, αλλά και των
Βουλευτών στο νοµοσχέδιο που αφορά στην ουσία την ενίσχυση
του συστήµατος ελέγχου, της διαδικασίας δηλαδή ελέγχου για
τα προϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ και ΕΠΙΠ. Ήταν νοµίζω διεξοδική. Ακού-
στηκαν όλες οι πλευρές. 

Από εκεί και πέρα το θέµα του πόσο στέκεται η Κυβέρνηση
στον αγροτικό τοµέα, του πόσο στηρίζει τους αγρότες, την αγρο-
τική πολιτική και πόσο βαρύτητα δίνει, είναι ορατό νοµίζω σε
όλους και δεν θα ξεκινήσω µε λεπτοµέρειες ούτε θα επαναλάβω
αυτά τα οποία έχουν ήδη ακουστεί. 

Όµως το γεγονός ότι µόνο η Ελλάδα στο νέο πενταετές πρό-
γραµµα διατήρησε το ίδιο ποσοστό, τα 19,5 δισεκατοµµύρια, από
όλες τις ευρωπαϊκές χώρες νοµίζω ότι είναι ένα σηµαντικό επί-
τευγµα. Το γεγονός επίσης είναι ότι επανήλθε το αγροτικό πε-
τρέλαιο, το οποίο είχε καταργηθεί το 2016 και ότι σήµερα
νοµοθετείται και µονιµοποιείται η επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο είναι αλήθεια, είτε θέλουν
κάποιοι να την αποδεχτούν είτε όχι. 

Άκουσα από κάποιους εκλεκτούς συναδέλφους ότι αυτό ήταν
κατάκτηση των αγροτών. Δεν θα διαφωνήσω, ναι, ήταν κατά-
κτηση των αγροτών, αλλά ήταν και βούληση της Κυβέρνησης να
στηρίξει τους αγρότες, γιατί και άλλες φορές το διεκδίκησαν
αλλά κάποιοι άλλοι το έκοψαν, όχι δεν το επανέφεραν, το έκο-
ψαν. Άρα υπήρξε και βούληση της Κυβέρνησης να στηριχθεί ο
αγροτικός τοµέας. 

Να αναφέρω τώρα, µετά από τόσες ώρες συζήτηση, το τι κάνει
η Κυβέρνηση για τους αγρότες νοµίζω ότι δεν είναι του παρόν-
τος. Και βεβαίως και στο θέµα της ενέργειας τους στήριξε κατά
τη διάρκεια της κρίσης και µε το Ταµείο Ανάκαµψης διατίθενται
2,5 δισεκατοµµύρια για τον αγροτικό τοµέα.

Ακούστηκαν πολλά για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Υπάρχει πρόβληµα. Δεν
το αµφισβητεί κανένας. Όµως, εάν δεν υπήρχε πρόβληµα, δεν
θα το έπαιρνε µε απόφασή του το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης υπό την εποπτεία του. Σαφώς και υπάρχει πρόβληµα. Όµως
είµαστε διατεθειµένοι να θέσουµε νέες βάσεις στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
ο οποίος οργανισµός -όπως είπε και ο Υπουργός ο κ. Τσιάρας-
στην ουσία δεν θα έπρεπε να χρειάζεται κανέναν άλλο, να είναι
αυτόνοµος για να δίνει τις επιδοτήσεις όπως ακριβώς προβλέ-
πεται. Τον πήρε λοιπόν το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης υπό
την εποπτεία του. 

Εµείς αυτό το οποίο είµαστε αποφασισµένοι να κάνουµε, είναι
να τηρήσουµε αυτό που υποσχέθηκε ο Πρωθυπουργός, να παίρ-
νουν τις επιδοτήσεις, να παίρνουν τις ενισχύσεις αυτοί οι οποίοι
παράγουν, αυτοί οι οποίοι τις δικαιούνται. Και είµαστε αποφασι-
σµένοι να το κάνουµε. Κάντε υποµονή. Το δικαίωµα στην κριτική
δεν το χάνετε. Έχουµε χρόνο µπροστά µας για να ακούσουµε
την κριτική σας, αλλά νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ νωρίς για να
λέτε οτιδήποτε. 

Τώρα για τα θέµατα της πανώλης που ακούστηκαν, µία λέξη
θα πω. Δεν χρειάζεται να πούµε πολλά. Ακούστηκαν και σήµερα
και από τον Υπουργό. Είναι πρωτοεµφανιζόµενη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στη χώρα µας. Έγινε η µεγαλύτερη κτηνιατρική επι-
χείρηση που έγινε ποτέ στη χώρα. Είµαστε σήµερα –ελπίζω- στην
ευχάριστη θέση να έχουµε µια συγκρατηµένη αισιοδοξία ότι γρή-
γορα θα λήξει το θέµα της πανώλης. Πήραµε όλα τα µέτρα
εκείνα τα οποία προβλέπονταν. Και βεβαίως -αυτό θα το πω µε
υπερηφάνεια για τους εργαζόµενους του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, την κτηνιατρική υπηρεσία- οι Ευρωπαίοι οι οποίοι
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επέβλεπαν την όλη υπόθεση της πανώλης, η task force για την
πανώλη της Ευρώπης, έδωσε συγχαρητήρια στους κτηνιάτρους,
στην κτηνιατρική υπηρεσία του Υπουργείου για τα µέτρα τα
οποία πρότειναν, έλαβαν και τα οποία, όπως φαίνεται, απέδωσαν.
Και βεβαίως τα µέτρα αυτά θα αποτελούν και τον µπούσουλα για
πιθανή εµφάνιση πανώλης στο µέλλον σε οποιοδήποτε ευρω-
παϊκό κράτος. 

Εδώ σταµατάω, διότι νοµίζω είναι κουρασµένοι και οι Βουλευ-
τές. Το θέµα δεν είναι θέµα πανηγυρισµών, δεν είναι θέµα προ-
σωπικό, δεν είναι θέµα πολιτικό. Είναι θέµα κτηνοτροφίας, την
οποία η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός ο ίδιος θα στηρίξουµε,
γιατί βεβαίως το πρόβειο το γάλα, η φέτα είναι εθνικά προϊόντα.
Θα σας πω ότι η φέτα υπερβαίνει τις εξαγωγές το 1,5 δισεκατοµ-
µύριο. Ακούστηκαν για ελληνοποιήσεις, νοµίζω ότι δεν είναι η
ώρα. 

Αλλά αγαπητοί συνάδελφοι να σας πω δύο πράγµατα, δύο
νούµερα τα οποία δεν µπορεί να τα αµφισβητήσει κανένας. Όταν
έγινε Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη
Πρωθυπουργό το 2019 η τιµή του πρόβειου γάλακτος ήταν 0,75
λεπτά και δεν αµφισβητείται από κανέναν. Η τιµή του πρόβειου
γάλακτος µε πέντε χρόνια Νέα Δηµοκρατία πέρυσι, το 2023, ήταν
1,70 ευρώ. Και αυτή τη στιγµή είναι στο 1,50. Έγινε ξαφνικά;
Έγινε από θαύµα; Ανέβηκαν ξαφνικά οι τιµές; Υπερδιπλασιάστη-
καν; Όχι βέβαια. Κάτι έκανε αυτή η Κυβέρνηση και για τις ελλη-
νοποιήσεις και για τους ελέγχους και, και, και! Και γι’ αυτό και
ανέβηκε η τιµή του γάλακτος. Μην ακούσω ότι -ξέρετε- ανέβηκαν
οι ζωοτροφές. Μην µου πείτε ότι ανέβηκε το άλλο! 

Η κτηνοτροφία µας είναι πυλώνας της οικονοµίας, θα στηριχ-
θεί από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και θα το κάνουµε

όσο και αν κάποιοι δεν τους αρέσει ή έχουν αντίρρηση. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διαδικασίες
ελέγχου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις στον τοµέα των γεωργι-
κών προϊόντων και τροφίµων µε Προστατευόµενες Ονοµασίες
Προέλευσης, Προστατευόµενες Γεωγραφικές Ενδείξεις και Εγ-
γυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, είκοσι τέσσερα άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Διαδικασίες ελέγχου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις στον
τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε Προστατευό-
µενες Ονοµασίες Προέλευσης, Προστατευόµενες Γεωγραφικές
Ενδείξεις και Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
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ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Υπ. τροπ. 232/10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Διαδικασίες ελέγχου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις στον τοµέα
των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε Προστατευόµενες
Ονοµασίες Προέλευσης, Προστατευόµενες Γεωγραφικές Ενδεί-
ξεις και Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Διαδικασίες ελέγχου, διοικητικά µέτρα και κυρώσεις στον
τοµέα των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων µε Προστατευό-
µενες Ονοµασίες Προέλευσης, Προστατευόµενες Γεωγραφι-
κές Ενδείξεις και Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊό-
ντων

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ - ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Πεδίο εφαρµογής
ΜΕΡΟΣ Β’: ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΜΕ ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟ-

ΜΕΝΗ ΟΝΟΜΑΣΙΑ ΠΡΟΕΛΕΥΣΗΣ, ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΗ ΓΕΩ-
ΓΡΑΦΙΚΗ ΕΝΔΕΙΞΗ ΚΑΙ ΤΩΝ ΕΓΓΥΗΜΕΝΩΝ ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΩΝ
ΙΔΙΟΤΥΠΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΑΡΜΟΔΙΕΣ ΑΡΧΕΣ - ΣΥΣΤΗΜΑ ΕΛΕΓΧΟΥ  
Άρθρο 4 Αρµόδιες αρχές και αρµοδιότητες
Άρθρο 5 Ένταξη στο σύστηµα ελέγχου
Άρθρο 6  Υποχρεώσεις επιχειρήσεων παραγωγής, συσκευα-

σίας και εµπορίας που έχουν ενταχθεί στο Μητρώο
Άρθρο 7 Μητρώο Εγκεκριµένων Επιχειρήσεων και Δικαιούχων

Χρήσης Ενδείξεων Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης,
Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδειξης και Εγγυηµένων Πα-
ραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΛΕΓΧΟΙ 
Άρθρο 8  Επιτόπιοι έλεγχοι
Άρθρο 9  Διοικητικοί έλεγχοι
Άρθρο 10 Κανονισµός Ελέγχου και Πιστοποίησης
Άρθρο 11 Κόστος των παρεχόµενων υπηρεσιών ελέγχου
Άρθρο 12 Παρακολούθηση των συστηµάτων ποιότητας 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΜΕΤΡΑ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΠΡΟΣΤΙΜΑ
Άρθρο 13 Διοικητικά µέτρα συµµόρφωσης και διοικητικά πρό-

στιµα
Άρθρο 14 Κριτήρια επιµέτρησης
Άρθρο 15 Διαδικασία επιβολής προστίµων
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟ-

ΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΗ ΟΝΟΜΑΣΙΑ ΠΡΟΕΛΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑ-
ΤΕΥΟΜΕΝΗ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΗ ΕΝΔΕΙΞΗ

Άρθρο 16 Αναγνώριση οµάδων παραγωγών προϊόντων µε
Προστατευόµενη Ονοµασία Προέλευσης και Προστατευόµενη
Γεωγραφική Ένδειξη

Άρθρο 17 Τρόφιµα στα οποία χρησιµοποιούνται ως συστατικά
προϊόντα µε Προστατευόµενη Ονοµασία Προέλευσης και Προ-
στατευόµενη Γεωγραφική Ένδειξη

Άρθρο 18 Παραβάσεις από επιχειρήσεις που παράγουν τρό-
φιµα στα οποία χρησιµοποιούνται ως συστατικά, προϊόντα Προ-
στατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης και Προστατευόµενης
Γεωγραφικής Ένδειξης

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΛΛΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ
ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 19 Ελεγκτικές ενέργειες για λογαριασµό άλλων αρχών
Άρθρο 20 Μισθολογικά θέµατα και αµοιβές της Υπηρεσίας

Διαχείρισης Έργων Ταµείου Ανάκαµψης του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

ΜΕΡΟΣ Ε’:  ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΚΑΤΑΡΓΟΥ-
ΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ  

Άρθρο 21 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 22 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 23 Καταργούµενες διατάξεις
Άρθρο 24 Παράρτηµα
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 25 Ρυθµίσεις για το δικαίωµα χρήσης του όρου «Τοπι-

κός Οίνος» - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3 υπ’ αρ. 392169/
20.10.1999 κοινής υπουργικής απόφασης, η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 53 του ν. 4036/2012

Άρθρο 26 Μισθώσεις ιχθυοτρόφων υδάτων - Προσθήκη παρ.
6 στο άρθρο 38 και τροποποίηση άρθρου 45 ν.δ. 420/1970

Άρθρο 27 Παρατάσεις λειτουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστά-
σεων και παραχώρησης χρήσης αγροτικών ακινήτων - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 14 και παρ. 3 άρθρου 17α ν. 4056/2012 και
παρ. 2 άρθρου 141 ν. 4537/2018

Άρθρο 28 Αποζηµιώσεις ζωικού κεφαλαίου από τον Οργανισµό
Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων µε ζηµιογόνο αίτιο τα ακραία
καιρικά φαινόµενα έτους 2023

Άρθρο 29 Μητρώο προσωρινών αναπληρωτών και ωροµίσθιων
εκπαιδευτικών της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης - Τροπο-
ποίηση παρ. 3 και παρ. 12 στο άρθρο 169 του ν. 5078/202

Άρθρο 30 Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής
Υπουργείου Εξωτερικών στον τοµέα την Υπηρεσιών και Επενδύ-
σεων - Προσθήκη περ. ζ) στο άρθρο 192 toy ν. 4781/2021

ΜΕΡΟΣ Ζ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 31 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ - ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι: α) ο εκσυγχρονισµός και η ανα-
µόρφωση του συστήµατος ελέγχου του Ελληνικού Γεωργικού
Οργανισµού «ΔΗΜΗΤΡΑ» (εφεξής «ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ») για τα
προϊόντα µε Προστατευόµενη Ονοµασία Προέλευσης, Προστα-
τευόµενη Γεωγραφική Ένδειξη και τα Εγγυηµένα Παραδοσιακά
Ιδιότυπα Προϊόντα (εφεξής «Π.Ο.Π.», «Π.Γ.Ε.» και «Ε.Π.Ι.Π.» αν-
τίστοιχα), β) η ενίσχυση και επιτάχυνση του συστήµατος επιβο-
λής διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης και προστίµων για
παραβιάσεις της εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας των προϊόν-
των µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. και γ) η εν γένει αντιµετώπιση
των ζητηµάτων που αφορούν στην παρακολούθηση της εφαρ-
µογής του εθνικού και του ενωσιακού πλαισίου στον τοµέα των
προϊόντων µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., για την ενίσχυση της κα-
τοχύρωσης και αναγνώρισης των προϊόντων αυτών, µέσω και της
προσαρµογής της υφιστάµενης νοµοθεσίας για την εφαρµογή
του Κανονισµού (ΕΕ) 2024/1143, του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 11ης Απριλίου 2024, σχετικά µε τις γε-
ωγραφικές ενδείξεις για τον οίνο, τα αλκοολούχα ποτά και τα γε-
ωργικά προϊόντα, καθώς και σχετικά µε τα εγγυηµένα παρα-
δοσιακά ιδιότυπα προϊόντα και τις προαιρετικές ενδείξεις ποι-
ότητας για τα γεωργικά προϊόντα, ο οποίος τροποποιεί τους Κα-
νονισµούς (ΕΕ) 1308/2013, (ΕΕ) 2019/787 και (ΕΕ) 2019/1753 και
καταργεί τον Κανονισµό (ΕΕ) 1151/2012 (L της 23.4.2024, εφεξής
«Βασικός Κανονισµός»). 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι: 
α) ο ορισµός της Διεύθυνσης Συστηµάτων Ποιότητας και Βιο-

λογικής Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων ως αρµόδιας αρχής και σηµείου επαφής µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για την προστασία ελληνικών γεωγραφικών εν-
δείξεων (Π.Ο.Π. και Π.Γ.Ε.) στο πλαίσιο της Πράξης της Γενεύης
της Συµφωνίας της Λισσαβόνας για τις ονοµασίες προέλευσης
και τις γεωγραφικές ενδείξεις της 24ης.10.2019 (L 271),

β) ο ορισµός του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ ως αρµόδιας αρχής για
τη λήψη των κατάλληλων διοικητικών και δικαστικών µέτρων για
την απενεργοποίηση της πρόσβασης σε ονόµατα τοµέα από την
επικράτεια, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 42 του Βασικού
Κανονισµού,

γ) η θέσπιση συστήµατος παρακολούθησης των συστηµάτων
ποιότητας από τη Διεύθυνση Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολο-
γικής Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
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φίµων, κατόπιν ενηµέρωσης από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ,
δ) η ενίσχυση του συστήµατος ελέγχου των προϊόντων µε

Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. µε:
δα) τη συγκέντρωση των διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης

και προστίµων σε ενιαίο πίνακα, καθώς και τον ορισµό κριτηρίων
επιµέτρησης για κάθε µη συµµόρφωση, τα οποία αξιολογούνται
και βαθµολογούνται, µε σκοπό οι κυρώσεις να επιβάλλονται µε
βάση τις αρχές της αποτελεσµατικότητας, της αποτρεπτικότητας
και της αναλογικότητας,

δβ) τη θεσµοθέτηση επιβολής εκ µέρους του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ διοικητικών µέτρων συµµόρφωσης, 

δγ) την πρόβλεψη εισήγησης εκ µέρους του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ για την επιβολή προστίµου και το εύρος του, σε αντικατά-
σταση της απλής παραποµπής της υπόθεσης για επιβολή
προστίµου,

δδ) την επιτάχυνση της διαδικασίας επιβολής των προστίµων
µε την πρόβλεψη µιας µόνο επιτροπής για την εξέταση των µη
συµµορφώσεων και την ενηµέρωση των επιχειρήσεων από τον
ίδιο τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ,

δε) την πρόβλεψη της δυνατότητας του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ
να υποβάλλει µηνύσεις στις αρµόδιες εισαγγελικές αρχές για
αξιόποινες πράξεις που διαπιστώνει στο πλαίσιο άσκησης των
καθηκόντων του και να παρίσταται κατά την ποινική προδικασία
και δίκη προς υποστήριξη της κατηγορίας,

ε) η θέσπιση συστήµατος αναγνώρισης οµάδων παραγωγών
για κάθε προϊόν µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε., για την ενδυνάµωση της δια-
χείρισης και προστασίας τους,

στ) η ρύθµιση θεµάτων που αφορούν στην επισήµανση των
τροφίµων στα οποία χρησιµοποιούνται ως συστατικά προϊόντα
µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε. και τα διοικητικά µέτρα και πρόστιµα για τις
παραβάσεις σε αυτόν τον τοµέα, για την ενίσχυση της προστα-
σίας τους, και

ζ) η διαµόρφωση πλαισίου για τις περιπτώσεις που η αρχή που
διενεργεί τον έλεγχο διαπιστώσει µη συµµόρφωση σε τοµέα αρ-
µοδιότητας άλλης ελεγκτικής αρχής, για τον αποτελεσµατικό-
τερο έλεγχο της αγοράς των προϊόντων που υπάγονται στην
αρµοδιότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων.

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

1. Ο παρών εφαρµόζεται στα γεωργικά προϊόντα, συµπεριλαµ-
βανοµένων των τροφίµων, όπως αυτά ορίζονται στην περ. γ) της
παρ. 1 του άρθρου 5 και στο άρθρο 51 του Βασικού Κανονισµού. 

2. Ο παρών δεν εφαρµόζεται στα αλκοολούχα ποτά και τον
οίνο, µε εξαίρεση το ξύδι οίνου.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΜΕ 

ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΗ ΟΝΟΜΑΣΙΑ ΠΡΟΕΛΕΥΣΗΣ,
ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΗ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΗ ΕΝΔΕΙΞΗ

ΚΑΙ ΤΩΝ  ΕΓΓΥΗΜΕΝΩΝ ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΩΝ 
ΙΔΙΟΤΥΠΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΑΡΜΟΔΙΕΣ ΑΡΧΕΣ - ΣΥΣΤΗΜΑ ΕΛΕΓΧΟΥ 

Άρθρο 4
Αρµόδιες αρχές και αρµοδιότητες

1. Η Διεύθυνση Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολογικής Γεωρ-
γίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ορίζε-
ται ως: 

α) κεντρική αρµόδια αρχή, η οποία συντονίζει και παρακολου-
θεί την εφαρµογή του συστήµατος ελέγχου που ισχύει στον
τοµέα των προϊόντων µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., καθώς και των
προαιρετικών ενδείξεων ποιότητας και εισηγείται στον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων τη λήψη συµπληρωµατικών
µέτρων για την εφαρµογή του,

β) αρµόδια αρχή για την αναγνώριση των οµάδων παραγωγών

του άρθρου 16,
γ) αρµόδια αρχή και σηµείο επαφής µε την Ευρωπαϊκή Επι-

τροπή για την προστασία ελληνικών γεωγραφικών ενδείξεων
(Π.Ο.Π. και Π.Γ.Ε.) στο πλαίσιο της Πράξης της Γενεύης της Συµ-
φωνίας της Λισσαβόνας για τις ονοµασίες προέλευσης και τις
γεωγραφικές ενδείξεις της 24ης.10.2019 (L 271).

2. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ ορίζεται ως αρµόδια αρχή για την
επαλήθευση της συµµόρφωσης των προϊόντων της παρ. 1 του
άρθρου 3 µε τις προδιαγραφές Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. και για
τους σχετικούς ελέγχους. 

Ειδικότερα ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ:
α) παραλαµβάνει, αξιολογεί και εγκρίνει τις αιτήσεις ένταξης

στο σύστηµα ελέγχου σύµφωνα µε τις παρ. 3 και 4 του άρθρου
5,

β) χορηγεί πιστοποιητικό καταχώρισης στο Μητρώο Εγκεκρι-
µένων Επιχειρήσεων και Δικαιούχων Χρήσης των Ενδείξεων
Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. και Ε.Π.Ι.Π. του άρθρου 7 (εφεξής «Μητρώο») σε
επιχειρήσεις, σύµφωνα µε την περ. β)  της παρ. 1 του άρθρου 45
και την περ. β)  της παρ. 1 του άρθρου 77 του Βασικού Κανονι-
σµού, εγκρίνει τη χρήση των καταχωρισµένων ονοµασιών, των
ενδείξεων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε ή Ε.Π.Ι.Π., του ενωσιακού συµβόλου,
καθώς και του σήµατος πιστοποίησης του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ
(σύµβολο/σήµα AGROCERT) και χορηγεί τον κωδικό πιστοποί-
ησης,  

γ) καταρτίζει, τηρεί και δηµοσιοποιεί το Μητρώο, σύµφωνα µε
την περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 45 και την περ. β) της παρ. 1
του άρθρου 77 του Βασικού Κανονισµού,

δ) ελέγχει την τήρηση και τη διασφάλιση των προδιαγραφών
των γεωργικών προϊόντων ή τροφίµων µε τις προδιαγραφές
Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., σύµφωνα µε τα άρθρα 39 και 72 του
Βασικού Κανονισµού, σε οποιαδήποτε επιχείρηση εµπλέκεται
στην αλυσίδα από την παραγωγή έως τη διακίνηση και την εµπο-
ρία τους, ενώ πραγµατοποιεί δειγµατοληπτικούς ελέγχους για
την εξακρίβωση της τήρησης των προδιαγραφών στο στάδιο της
πρωτογενούς παραγωγής. Κατά τη διενέργεια των ελέγχων
αυτών, ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ µπορεί να συνεπικουρείται από τις
Διευθύνσεις Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (Δ.Α.Ο.Κ.)
των οικείων Περιφερειών και Περιφερειακών Ενοτήτων, 

ε) διεξάγει ελέγχους στα σηµεία χονδρικής και λιανικής πώλη-
σης και διάθεσης, συµπεριλαµβανοµένου του ηλεκτρονικού εµ-
πορίου, για την ορθή χρήση της καταχωρισµένης ονοµασίας, των
ενδείξεων, σηµάτων και συµβόλων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. και Ε.Π.Ι.Π.,
του ενωσιακού συµβόλου, της επισήµανσης πιστοποίησης και
κάθε επισήµανσης, σηµείου και απεικόνισης που φέρουν τα προ-
ϊόντα, το διαφηµιστικό υλικό, τα συνοδευτικά παραστατικά, τη
διάθεση στην αγορά προϊόντων που φέρουν καταχρηστικά εν-
δείξεις, σήµατα ή σύµβολα που παραπέµπουν σε προϊόντα
Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., σύµφωνα µε τα άρθρα 42 και 74 του
Βασικού Κανονισµού, καθώς και την επισήµανση των προϊόντων
µε Π.Ο.Π. και Π.Γ.Ε. που χρησιµοποιούνται ως συστατικό, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 27 του Βασικού Κανονισµού,

στ) επιβάλλει τα διοικητικά µέτρα συµµόρφωσης του άρθρου
13,

ζ) υποβάλλει ετήσια απολογιστική έκθεση στη Διεύθυνση Συ-
στηµάτων Ποιότητας και Βιολογικής Γεωργίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τα αποτελέσµατα των
ελέγχων του, 

η) εισηγείται την επιβολή προστίµων και το εύρος αυτών, 
θ) συνεργάζεται µε τον Ενιαίο Φορέα Ελέγχου Τροφίµων, τις

Δ.Α.Ο.Κ. των Περιφερειών και Περιφερειακών Ενοτήτων και οποι-
αδήποτε άλλη υπηρεσία στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του,

ι) προβαίνει σε επιτόπιους ελέγχους σε περιπτώσεις καταγγε-
λιών που περιέρχονται µε οποιονδήποτε τρόπο σε αυτόν προκει-
µένου να εξακριβώσει τη βασιµότητά τους,

ια) υποβάλλει µηνύσεις στις αρµόδιες εισαγγελικές αρχές για
αξιόποινες πράξεις που διαπιστώνει, στο πλαίσιο άσκησης των
καθηκόντων του, και παρίσταται κατά την ποινική προδικασία και
δίκη προς υποστήριξη της κατηγορίας,

ιβ) καταρτίζει, τηρεί και επικαιροποιεί τον Κανονισµό Ελέγχου
και Πιστοποίησης Προϊόντων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. του άρ-
θρου 10,
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ιγ) εισηγείται προς τη Διεύθυνση Συστηµάτων Ποιότητας και
Βιολογικής Γεωργίας σχετικά µε την τήρηση ή µη των προϋπο-
θέσεων αναγνώρισης των οµάδων παραγωγών του άρθρου 16,

ιδ) λαµβάνει τα κατάλληλα διοικητικά και δικαστικά µέτρα για
την απενεργοποίηση της πρόσβασης σε ονόµατα τοµέα από την
επικράτεια, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 42 του Βασικού
Κανονισµού.

3. Οι Δ.Α.Ο.Κ. των Περιφερειών και Περιφερειακών Ενοτήτων
της χώρας:

α) δύνανται, όπως ορίζεται στην παρ. 6 του άρθρου 8, να συµ-
µετέχουν στα κλιµάκια ελέγχου για την εξακρίβωση της συµµόρ-
φωσης µε τις προδιαγραφές προϊόντων µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή
Ε.Π.Ι.Π., κατόπιν αιτήµατος του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ, µε υπαλλή-
λους που ορίζονται µε απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη,

β) συνεργάζονται µε τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ µε σκοπό την
εξακρίβωση της συµµόρφωσης µε τις προδιαγραφές προϊόντων
Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. στην περιοχή αρµοδιότητάς τους και
παρέχουν τη συνδροµή τους στους διενεργούµενους ελέγχους.

Άρθρο 5
Ένταξη στο σύστηµα ελέγχου

1. Κάθε ενδιαφερόµενος προκειµένου να χρησιµοποιήσει κα-
ταχωρισµένες ονοµασίες, ενδείξεις, το ενωσιακό σύµβολο,
καθώς και το σήµα του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ (σύµβολο/σήµα
AGROCERT) για γεωργικά προϊόντα ή τρόφιµα µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε.
ή Ε.Π.Ι.Π., υποβάλλει προς τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ αίτηση για
ένταξη στο σύστηµα ελέγχου (εφεξής «αίτηση»), ανάλογα µε την
αιτούµενη δραστηριότητα, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές για το
αντίστοιχο προϊόν, εφόσον: α) παράγει και διακινεί µη προσυ-
σκευασµένα προϊόντα, β) συσκευάζει προϊόντα µε σκοπό την εµ-
πορία, γ) διακινεί προϊόντα, προσυσκευασµένα ή µη, δικής του
ετικέτας ή για λογαριασµό του ή για λογαριασµό τρίτου, χωρίς
να εµπλέκεται σε καµία διεργασία παραγωγής ή συσκευασίας,
δ) αποθηκεύει και διακινεί µη προσυσκευασµένα τρόφιµα.   

2. Οι κάτοχοι γεωργικών εκµεταλλεύσεων ή επιχειρήσεων που
δραστηριοποιούνται στην πρωτογενή παραγωγή γεωργικών προ-
ϊόντων, χωρίς να εµπλέκονται σε καµία περαιτέρω δραστηριό-
τητα µεταποίησης, επεξεργασίας, συσκευασίας, υποσυσκευα-
σίας ή επισήµανσης αυτών µε ενδείξεις Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. και
Ε.Π.Ι.Π., εξαιρούνται από την υποχρέωση υποβολής της αίτησης
της παρ. 1. Τα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου εντάσσονται στο
σύστηµα ελέγχου του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ σε ό,τι αφορά στη
συµµόρφωση των προϊόντων τους µε την εθνική και ενωσιακή νο-
µοθεσία για τα προϊόντα µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. και Ε.Π.Ι.Π.. 

3. Οι αιτήσεις από επιχειρήσεις που ενδιαφέρονται να παρά-
γουν προϊόντα µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. υποβάλλονται τρεις
(3) τουλάχιστον µήνες πριν από την έναρξη της παραγωγικής πε-
ριόδου. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ αξιολογεί την αίτηση και τα δι-
καιολογητικά που υποβάλλονται µε αυτή και, αν διαπιστωθούν
ελλείψεις, τις γνωστοποιεί στον αιτούντα, παρέχοντάς του ταυ-
τόχρονα προθεσµία προς συµπλήρωσή τους. Εάν οι ελλείψεις
δεν συµπληρωθούν εντός της ταχθείσας προθεσµίας, η αίτηση
απορρίπτεται. Εφόσον ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ διαπιστώσει την
πληρότητα της αίτησης και των σχετικών δικαιολογητικών, πραγ-
µατοποιεί επιτόπιο έλεγχο στις εγκαταστάσεις του ενδιαφερό-
µενου εντός τριών (3) µηνών από την υποβολή της αίτησης και
εντός της παραγωγικής περιόδου και στη συνέχεια δέχεται ή
απορρίπτει την αίτηση. Εάν προηγουµένως είχε ανασταλεί ή ανα-
κληθεί το πιστοποιητικό της αιτούσας ή είχε απορριφθεί αίτησή
της, ελέγχεται η άρση των λόγων αναστολής ή ανάκλησης του
πιστοποιητικού ή της απόρριψης της αίτησης πριν από την απο-
δοχή ή απόρριψη νέας αίτησης. 

4. Οι αιτήσεις που αφορούν σε δραστηριότητα συσκευασίας
ή εµπορίας προϊόντων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. υποβάλλονται
έναν (1) µήνα πριν από την έναρξη της σχετικής δραστηριότητας.
Οι αιτήσεις των επιχειρήσεων που αφορούν αποκλειστικά στη
δραστηριότητα εµπορίας προϊόντων µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π.
γίνονται αποδεκτές µετά από τη διεξαγωγή διοικητικού ελέγχου
σύµφωνα µε το άρθρο 9. Στις περιπτώσεις αυτές ακολουθεί επι-
τόπιος έλεγχος στην επιχείρηση εντός έξι (6) µηνών από την έν-

ταξή της στο Μητρώο. 
5. Εάν η αίτηση γίνει δεκτή σύµφωνα µε τις παρ. 3 και 4:
α) Yπογράφεται σύµβαση ένταξης στο σύστηµα ελέγχου (εφε-

ξής «σύµβαση») µεταξύ του ενδιαφεροµένου και του ΕΛ.Γ.Ο. -
ΔΗΜΗΤΡΑ. 

β) Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ καταχωρίζει την επιχείρηση στο Μη-
τρώο, ανάλογα µε το είδος του προϊόντος και τη δραστηριότητα
της επιχείρησης και χορηγεί σχετικό πιστοποιητικό (εφεξής «πι-
στοποιητικό»). 

6. Ο ενδιαφερόµενος του οποίου η αίτηση απορρίπτεται σύµ-
φωνα µε τις παρ. 3 και 4, µπορεί να υποβάλει νέα αίτηση, µετά
από έξι (6) µήνες από την ηµεροµηνία της απόφασης απόρριψης
και εφόσον έχουν αρθεί οι λόγοι απόρριψής της.

7. Για την ανανέωση της εγγραφής στο Μητρώο εφαρµόζονται
αναλογικά οι παρ. 1 έως 5. Η αίτηση ανανέωσης υποβάλλεται
τρεις (3) τουλάχιστον µήνες πριν από τη λήξη του πιστοποιητι-
κού.

8. Αν το πιστοποιητικό λήξει χωρίς την υποβολή αίτησης ανα-
νέωσης της παρ. 7 ή ανακληθεί, η επιχείρηση διαγράφεται από
το Μητρώο.

9. Το πιστοποιητικό ανακαλείται ή δεν ανανεώνεται στις επι-
χειρήσεις οι οποίες είναι ενταγµένες στο Μητρώο του άρθρου 7
και παρουσιάζουν µηδενική δραστηριότητα για τρία (3) συνεχό-
µενα έτη. Αν η επιχείρηση επιθυµεί να ενταχθεί ξανά στο σύ-
στηµα ελέγχου, υποβάλλει νέα αίτηση σύµφωνα µε το παρόν, έξι
(6) τουλάχιστον µήνες µετά την ανάκληση ή τη µη ανανέωση του
πιστοποιητικού.

10. Οι αποφάσεις που λαµβάνονται από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ σύµφωνα µε το παρόν άρθρο προσβάλλονται ενώπιον του
κατά τόπον αρµόδιου Διοικητικού Εφετείου µε προσφυγή ου-
σίας. 

Άρθρο 6
Υποχρεώσεις επιχειρήσεων παραγωγής, συσκευασίας και

εµπορίας που έχουν ενταχθεί στο Μητρώο

1. Οι επιχειρήσεις που έχουν καταχωριστεί στο Μητρώο, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 5, τηρούν αρχεία σχετικά µε τους προµηθευ-
τές πρώτης ύλης, τις εισερχόµενες ποσότητες και την προέ-
λευση των πρώτων υλών, την κίνηση της παραγωγής, της συ-
σκευασίας και ανασυσκευασίας των τελικών προϊόντων τους,
τους αποδέκτες και τον προορισµό των εξερχόµενων ποσοτή-
των, καθώς και τη σχέση µεταξύ κάθε παρτίδας εισροών πρώτων
υλών και κάθε παρτίδας εκροών τελικού προϊόντος. 

2. Κατά τη διακίνηση γεωργικών προϊόντων ή τροφίµων µε
Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., µη προσυσκευασµένων ή συσκευασµέ-
νων, αυτά συνοδεύονται από τα καθορισµένα από τη φορολογική
νοµοθεσία έγγραφα, στα οποία αναγράφονται η καταχωρισµένη
ονοµασία και η ένδειξη Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π..

3. Οι επιχειρήσεις υποβάλλουν ηλεκτρονικά στον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ, µέσω του πληροφοριακού συστήµατος που χρησιµο-
ποιεί, αρχεία µε δηλώσεις παραγωγής και αποθεµάτων, στοιχεία
για τις ποσότητες ανά Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. που διακίνησαν
στην εσωτερική αγορά, στα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και τις ποσότητες που εξήγαγαν σε τρίτα κράτη, τον κύκλο
εργασιών της προηγούµενης οικονοµικής χρήσης τους, καθώς
και οποιοδήποτε άλλο στοιχείο τους ζητηθεί σχετικά µε το αντι-
κείµενο των δραστηριοτήτων τους στον τοµέα των Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε.
ή Ε.Π.Ι.Π.. 

4. Οι επιχειρήσεις ενηµερώνουν άµεσα εγγράφως τον ΕΛ.Γ.Ο.
- ΔΗΜΗΤΡΑ για κάθε µεταβολή που δύναται να επηρεάσει την
καταχώρισή τους στο Μητρώο, συµπεριλαµβανοµένης της αλλα-
γής ή τροποποίησης της νοµικής τους µορφής, της επωνυµίας,
της ετικέτας, αλλαγές στον µηχανολογικό εξοπλισµό, στο διά-
γραµµα ροής της παραγωγής, στους αποθηκευτικούς χώρους
που διαθέτουν, ιδίως δεξαµενές ή ψυγεία, καθώς και οποιαδή-
ποτε τροποποίηση της διαδικασίας και των µέσων παραγωγής
που χρησιµοποιούν.

Άρθρο 7
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Μητρώο Εγκεκριµένων Επιχειρήσεων και Δικαιούχων Χρή-
σης Ενδείξεων Προστατευόµενης Ονοµασίας 
Προέλευσης, Προστατευόµενης Γεωγραφικής 

Ένδειξης και Εγγυηµένων Παραδοσιακών
Ιδιότυπων Προϊόντων 

1. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ καταρτίζει και τηρεί επικαιροποι-
ηµένο Μητρώο Εγκεκριµένων Επιχειρήσεων και Δικαιούχων Χρή-
σης Ενδείξεων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. και Ε.Π.Ι.Π., σύµφωνα µε το
δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 39 και το δεύτερο εδάφιο
της παρ. 4 του άρθρου 72 του Βασικού Κανονισµού. Η πρόσβαση
στα στοιχεία του Μητρώου είναι ελεύθερη σε κάθε ενδιαφερό-
µενο, χωρίς να απαιτείται η επίκληση εννόµου συµφέροντος. Το
Μητρώο αναρτάται στην ιστοσελίδα του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ.

2. Στο Μητρώο καταχωρίζονται οι επιχειρήσεις που εντάσσον-
ται στο σύστηµα ελέγχου. Στις επιχειρήσεις αυτές χορηγείται
σχετικό πιστοποιητικό. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΛΕΓΧΟΙ

Άρθρο 8
Επιτόπιοι έλεγχοι

1. Μετά την καταχώριση στο Μητρώο, ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ
διενεργεί ελέγχους στις εγγεγραµµένες επιχειρήσεις, σύµφωνα
µε τα άρθρα 38, 39, 42, 72 και 74 του Βασικού Κανονισµού, οι
οποίοι αφορούν τόσο στην εξακρίβωση της συµµόρφωσης µε τις
προδιαγραφές κάθε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., πριν από τη θέση
των προϊόντων στην αγορά, όσο και στην ορθή χρήση των κατα-
χωρισµένων ονοµασιών στην αγορά. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ κα-
ταρτίζει πλάνο ελέγχου για κάθε προϊόν µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή
Ε.Π.Ι.Π..

2. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ προβαίνει σε επιτόπιους, τακτικούς
και έκτακτους ελέγχους. Οι έκτακτοι έλεγχοι πραγµατοποιούνται
ιδίως κατόπιν καταγγελιών, υπονοιών τέλεσης παραβάσεων και
µετά από ενηµέρωση από άλλες αρχές. Οι έλεγχοι εκτείνονται
από το στάδιο της πρωτογενούς παραγωγής, µε διενέργεια επι-
τόπιων δειγµατοληπτικών ελέγχων σε γεωργικές ή κτηνοτροφι-
κές εκµεταλλεύσεις, έως και την παραγωγή, επεξεργασία,
αποθήκευση, συσκευασία, διακίνηση και εµπορία των εν λόγω
γεωργικών προϊόντων ή τροφίµων. Οι επιτόπιοι έλεγχοι αφορούν
και στην ορθή χρήση της επισήµανσης, παρουσίασης και διαφή-
µισης των γεωργικών προϊόντων και τροφίµων.

3. Επιτόπιοι έλεγχοι πραγµατοποιούνται και σε επιχειρήσεις
που δεν έχουν καταχωριστεί στο Μητρώο σύµφωνα µε το άρθρο
5. Οι εν λόγω έλεγχοι αφορούν ιδίως στη χρήση καταχωρισµένων
ονοµασιών ως Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. για προϊόντα που δεν κα-
λύπτονται από την καταχώριση ή άλλης ένδειξης ή επισήµανσης
κατά παράβαση του άρθρου 26 του Βασικού Κανονισµού για
Π.Ο.Π. και Π.Γ.Ε. και του άρθρου 68 του ίδιου Κανονισµού για τα
Ε.Π.Ι.Π..

4. Επιτόπιοι έλεγχοι διενεργούνται και σε σηµεία χονδρικής και
λιανικής πώλησης, συµπεριλαµβανοµένου και του ηλεκτρονικού
εµπορίου, ήτοι σε κάθε είδους κατάστηµα φυσικό ή ηλεκτρονικό,
χώρο πώλησης και διάθεσης γεωργικών προϊόντων και τροφί-
µων, ιδίως για την εξακρίβωση της συµµόρφωσης ενός γεωργι-
κού προϊόντος ή τροφίµου µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. προς τις
αντίστοιχες προδιαγραφές και την παρακολούθηση της χρήσης
των καταχωρισµένων ονοµασιών για την περιγραφή προϊόντων
που διατίθενται στην αγορά, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 4 του άρ-
θρου 26 και τις παρ. 1 έως 3 του άρθρου 68 του Βασικού Κανο-
νισµού, αντίστοιχα.  

5. Έλεγχοι διενεργούνται και σε πάσης φύσεως διαφηµιστικό
υλικό, έντυπο ή ηλεκτρονικό, που περιέρχεται σε γνώση των
ελεγκτικών οργάνων.

6. Οι έλεγχοι των παρ. 2 και 3 διενεργούνται από κλιµάκιο ελεγ-
κτών, το οποίο συγκροτείται από δύο (2) υπαλλήλους του
ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ ή έναν (1) υπάλληλο του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ και έναν (1) υπάλληλο της Δ.Α.Ο.Κ. της οικείας Περιφέρειας
ή Περιφερειακής Ενότητας , ο οποίος ανήκει στον κλάδο ΠΕ Γε-

ωτεχνικών ειδικότητας ΠΕ Γεωπόνων ή ΠΕ Κτηνιάτρων. Τα κλι-
µάκια ελεγκτών ορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου
του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ.

7. Οι έλεγχοι των παρ. 4 και 5 διενεργούνται από ελεγκτές του
ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ, οι οποίοι ορίζονται µε απόφαση του αρµό-
διου οργάνου του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµφωνα µε τον ν.
5035/2023 (Α’ 76).

8. Οι επιτόπιοι έλεγχοι διενεργούνται µε βάση το πρόγραµµα
ελέγχων που καταρτίζει ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµφωνα µε ανά-
λυση επικινδυνότητας που πραγµατοποιεί. Η ανάλυση επικινδυ-
νότητας για τους ελέγχους της παρ. 2 διενεργείται για κάθε ένα
προϊόν µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., λαµβάνοντας υπόψη ιδίως τα
αποτελέσµατα προηγούµενων ελέγχων, τις διαπιστωθείσες µη
συµµορφώσεις, την ποσότητα του παραγόµενου προϊόντος µε
Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., το µέγεθος της επιχείρησης, την εξα-
γωγική της δραστηριότητα, τον κίνδυνο ανάµειξης µε συµβατικά
προϊόντα, τον αριθµό των παραγόµενων προϊόντων µε Π.Ο.Π.,
Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., την ηµεροµηνία διεξαγωγής του τελευταίου
ελέγχου, την ηµεροµηνία λήξης του πιστοποιητικού, καθώς και
την παραγωγική περίοδο του προϊόντος. Η ανάλυση επικινδυνό-
τητας για τους ελέγχους της παρ. 4 διενεργείται λαµβάνοντας
υπόψη το µέγεθος της επιχείρησης, την κατανοµή του πληθυ-
σµού, τον όγκο παραγωγής του προϊόντος και την εµπορευσιµό-
τητά του, καθώς και προηγούµενες διαπιστωθείσες µη συµµορ-
φώσεις. 

9. Οι ελεγχόµενες επιχειρήσεις επιτρέπουν στα εντεταλµένα
ελεγκτικά όργανα την απρόσκοπτη είσοδο στις εγκαταστάσεις
τους, τη δειγµατοληψία πρώτων υλών, τελικών προϊόντων, υλι-
κών συσκευασίας, σήµανσης, καθώς και άλλων υλικών και προ-
ϊόντων και παρέχουν οποιαδήποτε λογιστικά, φορολογικά και
οικονοµικά στοιχεία ή στοιχεία ιχνηλασιµότητας, καθώς και κάθε
άλλη πληροφορία, έγγραφο, αρχείο, πιστοποιητικά και συµβά-
σεις, σχετικά µε το αντικείµενο των εργασιών τους όσον αφορά
στα προϊόντα µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. και οποιαδήποτε άλλα
προϊόντα τους.

10. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ λαµβάνει κατάλληλα µέτρα, ώστε
να αποφεύγεται το ενδεχόµενο σύγκρουσης συµφερόντων του
ελεγκτικού και λοιπού προσωπικού του, το οποίο χειρίζεται µε
οποιονδήποτε τρόπο υποθέσεις ελέγχων, λαµβάνοντας υπόψη
περιστάσεις που ενδέχεται να επηρεάσουν άµεσα ή έµµεσα την
αµεροληψία του κατά την άσκηση των καθηκόντων του. Οι ελεγ-
κτές δηλώνουν πριν από την ανάληψη οποιωνδήποτε ελεγκτικών
καθηκόντων τους τη συνδροµή τέτοιων περιστάσεων. 

11. Οι ελεγκτές εφοδιάζονται από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ µε
ειδικά έγγραφα ταυτοπροσωπίας, τα οποία επιδεικνύουν στους
ελεγχόµενους προ του ελέγχου. 

12. Μετά το πέρας κάθε ελέγχου ή δειγµατοληψίας, οι ελεγκτές
συντάσσουν και υπογράφουν πρακτικό ελέγχου ή πρακτικό δειγ-
µατοληψίας, εφόσον προβαίνουν σε δειγµατοληψία προϊόντος µε
Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., είτε διαπιστωθεί παράβαση είτε όχι.  

Άρθρο 9
Διοικητικοί έλεγχοι

Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ διενεργεί διοικητικούς (µη επιτόπιους)
ελέγχους στο σύνολο των καταχωρισµένων στο Μητρώο επιχει-
ρήσεων. Οι διοικητικοί έλεγχοι είναι τουλάχιστον ετήσιοι, και
αφορούν στη διασταύρωση των εµπορικών εγγράφων, αρχείων
και στοιχείων που οι επιχειρήσεις υποχρεούνται να τηρούν και
να αποστέλλουν στον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ. 

Άρθρο 10
Κανονισµός Ελέγχου και Πιστοποίησης

1. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ καταρτίζει και επικαιροποιεί τον Κα-
νονισµό Ελέγχου και Πιστοποίησης Προϊόντων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή
Ε.Π.Ι.Π. και ενηµερώνει σχετικά τη Διεύθυνση Συστηµάτων Ποι-
ότητας και Βιολογικής Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων. 

2. Στον Κανονισµό Ελέγχου και Πιστοποίησης προβλέπονται
ιδίως: 
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α) θέµατα σχετικά µε τη διαδικασία ένταξης στο σύστηµα
ελέγχου του άρθρου 5, ιδίως τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, ο
τύπος της αίτησης, οι διαδικασίες για την εκ νέου υποβολή αίτη-
σης, ο τύπος και οι όροι της σύµβασης, καθώς και ο τύπος και ο
χρόνος ισχύος του πιστοποιητικού καταχώρισης στο Μητρώο, 

β) οι προϋποθέσεις και η διαδικασία καταχώρισης, τροποποί-
ησης, ανανέωσης ή διαγραφής της εγγραφής επιχειρήσεων στο
Μητρώο, ο χρόνος αξιολόγησης των αιτήσεων από τον ΕΛ.Γ.Ο. -
ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και οι λοιπές υποχρεώσεις του, οι υποχρεώ-
σεις των εγγεγραµµένων στο Μητρώο, συµπεριλαµβανοµένης
της µορφής των εντύπων και των αρχείων που τηρούν, οι πλη-
ροφορίες που καταχωρίζονται στο Μητρώο και οι αναγκαίοι όροι
και προϋποθέσεις για την ανάπτυξη και τη λειτουργία του,

γ) η ύπαρξη πλάνου ελέγχου για κάθε προϊόν και τα κριτήρια
ανάλυσης επικινδυνότητας για τον προγραµµατισµό των ελέγ-
χων, τα σχετικά έντυπα και ο τύπος των πρακτικών ελέγχου, οι
οδηγίες για το προσωπικό που διενεργεί τους ελέγχους και τις
δειγµατοληψίες και οι διαδικασίες εκπαίδευσης υπαλλήλων,

δ) η σήµανση πιστοποίησης.

Άρθρο 11
Κόστος των παρεχόµενων υπηρεσιών ελέγχου

1. Το κόστος των ελέγχων, καθώς και το κόστος των αναλύ-
σεων σε περίπτωση δειγµατοληψίας προϊόντων µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε.
ή Ε.Π.Ι.Π. µπορεί να βαρύνει την ελεγχόµενη επιχείρηση, σύµ-
φωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 39 και τα δύο τελευταία εδάφια
της παρ. 7 του άρθρου 72 του Βασικού Κανονισµού.

2. Οι δαπάνες µετακίνησης, καθώς και υπερωριακής απασχό-
λησης και άλλες δαπάνες των ελεγκτών καλύπτονται από τον
ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ, σύµφωνα µε τον Οργανισµό του. 

Άρθρο 12
Παρακολούθηση των συστηµάτων ποιότητας

Η αρµόδια κεντρική αρχή ενηµερώνεται εγγράφως από τον
ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ µε πληροφορίες για τον προγραµµατισµό
και τη διενέργεια ελέγχων, απολογιστική έκθεση για το προηγού-
µενο έτος, στατιστικά στοιχεία παραγωγής και διακίνησης, στοι-
χεία εξαγωγών, στοιχεία για το προσωπικό που διεξάγει τους
ελέγχους, τους καταλόγους και το πλάνο ελέγχου για κάθε προ-
ϊόν µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., την ανάλυση επικινδυνότητας,
τις εσωτερικές διαδικασίες που τηρεί και τα στοιχεία που απαι-
τούνται για τη συµπλήρωση του Πολυετούς Εθνικού Σχεδίου
Ελέγχων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΜΕΤΡΑ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΑ ΠΡΟΣΤΙΜΑ

Άρθρο 13
Διοικητικά µέτρα συµµόρφωσης 

και διοικητικά πρόστιµα 

1. Όταν κατά τη διενέργεια των ελέγχων των άρθρων 5 και 8,
διαπιστώνονται παραβάσεις που αφορούν στις καταχωρισµένες
προστατευόµενες ονοµασίες προέλευσης και γεωγραφικές εν-
δείξεις γεωργικών προϊόντων ή τροφίµων, επιβάλλονται διοικη-
τικά µέτρα συµµόρφωσης από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ και
διοικητικά πρόστιµα σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 15.
Τα διοικητικά µέτρα συµµόρφωσης και τα διοικητικά πρόστιµα
που επιβάλλονται ανά κατηγορία και είδος παράβασης, καθώς
και οι περιπτώσεις υποτροπής καθορίζονται στον πίνακα του Πα-
ραρτήµατος του άρθρου 24. Τα διοικητικά µέτρα συµµόρφωσης
του πίνακα επιβάλλονται σωρευτικά. 

2. Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ δύναται να επιβάλλονται τα εξής διοικητικά µέτρα συµµόρ-
φωσης: 

α) έγγραφη σύσταση για συµµόρφωση εντός καθορισµένης
προθεσµίας,

β) περιορισµός ή απαγόρευση διάθεσης στην αγορά γεωργι-
κών προϊόντων ή τροφίµων, κατόπιν αιτιολογηµένου πρακτικού

ελέγχου, έως ότου διαπιστωθεί από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ ή
την αρµόδια Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής
(Δ.Α.Ο.Κ.) η συµµόρφωση µε τη σύσταση της περ. α), 

γ) διόρθωση ή αντικατάσταση της επισήµανσης σε τηρούµενα
έγγραφα, αρχεία, συνοδευτικά έγγραφα, συσκευασίες προϊόν-
των, σε κάθε είδους ηλεκτρονικές καταχωρίσεις στο διαδίκτυο,
ιδίως σε ιστοσελίδες, µέσα κοινωνικής δικτύωσης και διαφηµι-
στικό υλικό, στα οποία διαπιστώθηκε η µη συµµόρφωση, 

δ) απόσυρση του προϊόντος από την αγορά µε ευθύνη και
έξοδα του παραβάτη, υπό την επίβλεψη του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ
ή της αρµόδιας Δ.Α.Ο.Κ.,

ε) ανάκληση διαφηµιστικού υλικού, έντυπου και ηλεκτρονικού,
από την αγορά, µε ευθύνη και έξοδα του παραβάτη, µε απόφαση
του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ και υπό την επίβλεψή του ή της αρµό-
διας Δ.Α.Ο.Κ.,

στ) αναστολή του πιστοποιητικού της επιχείρησης για συγκε-
κριµένο χρονικό διάστηµα, 

ζ) οριστική ανάκληση του πιστοποιητικού της επιχείρησης.
3. Για τις επιχειρήσεις στις οποίες επιβάλλεται αναστολή του

πιστοποιητικού για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, η απόρριψη
της αίτησης για ένταξη στο σύστηµα ελέγχου ισχύει για το χρο-
νικό διάστηµα της αναστολής του πιστοποιητικού. Για τις επιχει-
ρήσεις στις οποίες επιβάλλεται οριστική ανάκληση του
πιστοποιητικού, η απόρριψη της αίτησης για ένταξη στο σύστηµα
ελέγχου ισχύει για ένα (1) έτος από την έκδοση της σχετικής
απόφασης.

Άρθρο 14
Κριτήρια επιµέτρησης 

Τα κριτήρια επιµέτρησης που λαµβάνονται υπόψη, συνδυα-
στικά, για την επιβολή και την κλιµάκωση των διοικητικών µέτρων
συµµόρφωσης και των προστίµων του άρθρου 13, είναι τα εξής: 

α) ο βαθµός επικινδυνότητας, δηλαδή η αποτίµηση της σοβα-
ρότητας της παράβασης και των επιπτώσεών της σε σχέση µε
τις προδιαγραφές κάθε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π., ως αποτέλεσµα
αξιολόγησης: 

αα) της φύσης, του είδους και των χαρακτηριστικών της µη
συµµόρφωσης,

αβ) του µεγέθους, του εύρους και της έκτασης της µη συµ-
µόρφωσης,

β) η πολλαπλότητα των παραβάσεων της επιχείρησης, ήτοι η
διαπίστωση παραβάσεων που εµπίπτουν σε διαφορετική περί-
πτωση παράβασης του πίνακα του Παραρτήµατος του άρθρου
24,

γ) το µέγεθος της επιχείρησης, το οποίο προκύπτει από τον
ετήσιο κύκλο εργασιών της επιχείρησης της προηγούµενης χρή-
σης σε σχέση µε το έτος διαπίστωσης της παράβασης, ο οποίος
αποδεικνύεται από επίσηµα οικονοµικά στοιχεία. Το µέγεθος της
επιχείρησης προκύπτει από τα δηλούµενα έσοδα, όπως αυτά
αποδεικνύονται από τα εκκαθαριστικά σηµειώµατα των φορολο-
γικών δηλώσεων της επιχείρησης της προηγούµενης χρήσης σε
σχέση µε το έτος διαπίστωσης της παράβασης. 

Ο υπεύθυνος της επιχείρησης ή ο εκπρόσωπός του καλείται
να προσκοµίσει τα στοιχεία που αποδεικνύουν το µέγεθος της
επιχείρησης. Σε περίπτωση µη προσκόµισης των στοιχείων
αυτών, η επιχείρηση κατατάσσεται σε κατηγορία µεγέθους κατά
την κρίση των αρµόδιων αρχών.

δ) Η υποτροπή ως προς την ίδια κατηγορία παράβασης στη
διάρκεια των πέντε (5) τελευταίων ετών. Για την επιµέτρηση του
κριτηρίου της υποτροπής, ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ τηρεί αρχείο µε
τα διοικητικά µέτρα και τα πρόστιµα που έχουν επιβληθεί σε κάθε
επιχείρηση. 

Άρθρο 15
Διαδικασία επιβολής προστίµων

1. Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων συστή-
νεται Επιτροπή Προστίµων. 

2. Η Επιτροπή είναι τριµελής και αποτελείται από: 
α) ένα (1) µέλος του Ειδικού Γραφείου Ενωσιακού Δικαίου του
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Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, το οποίο λειτουργεί στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε τον βαθµό
Παρέδρου ή Δικαστικού Πληρεξουσίου, ως Πρόεδρο, µε τον ανα-
πληρωτή του,

β) τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Συστηµάτων Ποιότητας
και Βιολογικής Γεωργίας του Υπουργείου µε τον αναπληρωτή
του,

γ) έναν (1) προϊστάµενο Διεύθυνσης ή Τµήµατος της Γενικής
Διεύθυνσης Τροφίµων του Υπουργείου µε τον αναπληρωτή του.

Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής παρίσταται εκπρόσωπος του
ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ ως εισηγητής χωρίς δικαίωµα ψήφου.

Χρέη γραµµατέα ασκεί υπάλληλος της Γενικής Διεύθυνσης
Τροφίµων του Υπουργείου. 

Τα µέλη της Επιτροπής, καθώς και ο γραµµατέας της Επιτρο-
πής µε τον αναπληρωτή του ορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

3. Η Επιτροπή συνεδριάζει εντός του κανονικού ωραρίου λει-
τουργίας των δηµοσίων υπηρεσιών και είναι µη αµειβόµενη.

4. Εντός προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την περάτωση
του ελέγχου, o ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ συντάσσει έκθεση ελέγχου,
η οποία περιλαµβάνει το πρακτικό ελέγχου µε τις παραβάσεις
που εντοπίστηκαν κατά τον έλεγχο, τα διοικητικά µέτρα που επι-
βλήθηκαν από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ, τις διορθωτικές ενέρ-
γειες που προτάθηκαν, καθώς και τον βαθµό υλοποίησης αυτών
από την ελεγχόµενη επιχείρηση. Στην έκθεση περιλαµβάνεται και
οποιοδήποτε στοιχείο είναι απαραίτητο για τη βεβαίωση της πα-
ράβασης, την επιβολή κυρώσεων και τον υπολογισµό τους. Πε-
ριλαµβάνεται επίσης εισήγηση επί της παράβασης και των
διοικητικών προστίµων που επιβάλλονται, βάσει του πίνακα του
Παραρτήµατος του άρθρου 24.

5. Η έκθεση κοινοποιείται µε απόδειξη από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ εντός δέκα (10) ηµερών από την ολοκλήρωσή της, στην
ελεγχόµενη επιχείρηση. Εντός δέκα (10) ηµερών από την κοινο-
ποίηση αυτή, αντίγραφο της έκθεσης, µαζί µε την απόδειξη κοι-
νοποίησής της, διαβιβάζεται από τον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ στην
Επιτροπή.

6. Η Επιτροπή συγκαλείται από τον Πρόεδρό της εντός εξήντα
(60) ηµερών από την παραλαβή της έκθεσης.

7. Δεκαπέντε (15) τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση
της Επιτροπής, καλείται ο εκπρόσωπος της επιχείρησης, ο ο-
ποίος δύναται να εκθέσει τις απόψεις του αυτοπροσώπως ή µε
πληρεξούσιό του προφορικά ή µε έγγραφο υπόµνηµα.

8. Η Επιτροπή εξετάζει αρχικά το εµπρόθεσµο της πρόσκλη-
σης της ελεγχόµενης επιχείρησης. Εάν η πρόσκληση δεν είναι
εµπρόθεσµη, ο Πρόεδρος της Επιτροπής ορίζει νέα ηµεροµηνία
συνεδρίασης. 

9. Η Επιτροπή, αφού λάβει υπόψη της το σύνολο των στοι-
χείων του φακέλου της υπόθεσης, εκδίδει γνώµη για την επιβολή
ή µη προστίµου. 

10. Κατόπιν της γνώµης της παρ. 9, εκδίδεται απόφαση από
τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Τροφίµων. Η απόφαση
του πρώτου εδαφίου κοινοποιείται άµεσα από τη Διεύθυνση Συ-
στηµάτων Ποιότητας και Βιολογικής Γεωργίας, µε κάθε πρό-
σφορο µέσο και µε απόδειξη, στην ενδιαφερόµενη επιχείρηση,
στον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ, καθώς και στις αρµόδιες υπηρεσίες
για την εκτέλεσή της. 

11. Κατά της απόφασης της παρ. 10 η ενδιαφερόµενη επιχεί-
ρηση µπορεί να ασκήσει ειδική διοικητική προσφυγή ενώπιον του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων εντός προθε-
σµίας ενός (1) µήνα από την κοινοποίηση σε αυτήν της εν λόγω
απόφασης. Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
αποφαίνεται επί της ανωτέρω προσφυγής, σύµφωνα µε την παρ.
2 του άρθρου 25 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας
(ν. 2690/1999, Α’ 45). Η απόφαση επί της ανωτέρω προσφυγής
προσβάλλεται ενώπιον του κατά τόπον αρµόδιου Διοικητικού
Εφετείου.

12. Τα πρόστιµα του Παραρτήµατος του άρθρου 24 βεβαι-
ώνονται ως έσοδα του Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας. 

13. Η παρακολούθηση της διαδικασίας υλοποίησης των απο-
φάσεων επιβολής διοικητικών προστίµων και της πορείας απο-
πληρωµής και είσπραξής τους διενεργείται από τη Γενική Διεύ-

θυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΗ ΟΝΟΜΑΣΙΑ ΠΡΟΕΛΕΥΣΗΣ 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΤΕΥΟΜΕΝΗ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΗ ΕΝΔΕΙΞΗ

Άρθρο 16
Αναγνώριση οµάδων παραγωγών προϊόντων 
µε Προστατευόµενη Ονοµασία Προέλευσης 
και Προστατευόµενη Γεωγραφική Ένδειξη

1. Θεσπίζεται σύστηµα αναγνώρισης οµάδων παραγωγών προ-
ϊόντων µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε., σύµφωνα µε το άρθρο 33 του Βασικού
Κανονισµού. Το σύστηµα αναγνώρισης µπορεί να εφαρµόζεται
σε όλες τις οµάδες παραγωγών των οποίων τα µέλη παράγουν
προϊόν που προσδιορίζεται από µια Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε. ή σε οµάδες
παραγωγών που παράγουν συγκεκριµένες κατηγορίες προϊόν-
των που προσδιορίζονται µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε.. 

2. Οµάδα παραγωγών που επιθυµεί να αναγνωριστεί, υποβάλ-
λει αίτηση προς τη Διεύθυνση Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολο-
γικής Γεωργίας της Γενικής Διεύθυνσης Τροφίµων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η Διεύθυνση
Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολογικής Γεωργίας αποστέλλει την
ανωτέρω αίτηση µε όλα τα στοιχεία στον ΕΛ.Γ.Ο - ΔΗΜΗΤΡΑ,
προκειµένου ο τελευταίος, µε βάση τα αρχεία που τηρεί και διε-
νεργώντας διοικητικό ή επιτόπιο έλεγχο, να αξιολογήσει το αί-
τηµα και να διαπιστώσει την τήρηση ή µη των προϋποθέσεων
αναγνώρισης. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ εισηγείται προς τη Διεύ-
θυνση Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολογικής Γεωργίας σχετικά
µε την τήρηση ή µη των ανωτέρω προϋποθέσεων.

3. Η Διεύθυνση Συστηµάτων Ποιότητας και Βιολογικής Γεωρ-
γίας, λαµβάνοντας υπόψη την εισήγηση του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ,
εισηγείται προς τον Γενικό Διευθυντή Τροφίµων την έγκριση ή
την απόρριψη της αίτησης για την αναγνώριση της οµάδας πα-
ραγωγών.

4. Αν µια οµάδα παραγωγών προϊόντος που προσδιορίζεται
από µια Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε., αναγνωριστεί, απολαµβάνει αποκλει-
στικά δικαιώµατα και ασκεί τα καθήκοντά της εξ ονόµατος όλων
των παραγωγών προϊόντος µε την ίδια Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε..

5. Η αναγνωρισµένη οµάδα παραγωγών µιας Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε.
δύναται να προβαίνει σε ελέγχους αγοράς και σε εσωτερικούς
ελέγχους των µελών της και να γνωστοποιεί τα αποτελέσµατα
αυτά στον ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ. 

6. Κατ' εξαίρεση, οι αναγκαστικές συνεταιριστικές οργανώσεις
του άρθρου 47 του ν. 2169/1993 (Α’ 149) απολαµβάνουν αποκλει-
στικά δικαιώµατα και ασκούν τα καθήκοντά τους ως µοναδικές
αναγνωρισµένες οµάδες παραγωγών προϊόντων µε Π.Ο.Π. ή
Π.Γ.Ε..

Άρθρο 17
Τρόφιµα στα οποία χρησιµοποιούνται ως συστατικά προ-

ϊόντα µε Προστατευόµενη Ονοµασία Προέλευσης και Προ-
στατευόµενη Γεωγραφική Ένδειξη

1. Μια καταχωρισµένη ονοµασία Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε. µπορεί να
αναγράφεται στον κατάλογο των συστατικών ενός τροφίµου, το
οποίο περιέχει το αντίστοιχο προϊόν µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε., εντός ή
πλησίον της εµπορικής του ονοµασίας, καθώς και στην επισή-
µανση, την παρουσίαση και τη διαφήµιση αυτού, εφόσον τηρείται
η παρ. 1 του άρθρου 27 του Βασικού Κανονισµού, περί προϋπο-
θέσεων χρήσης γεωγραφικής ένδειξης στην ονοµασία µεταποι-
ηµένων προϊόντων. 

2. Οι επιχειρήσεις που παράγουν τρόφιµα στα οποία χρησιµο-
ποιούνται ως συστατικά προϊόντα µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε. και αναγρά-
φουν σύµφωνα µε την παρ. 1 την καταχωρισµένη ονοµασία στην
επισήµανσή τους, γνωστοποιούν το ενδιαφέρον τους στην ανα-
γνωρισµένη οµάδα παραγωγών, όπου αυτή υπάρχει, σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 27 του Βασικού Κανονισµού. 

3. Οι επιχειρήσεις που παράγουν τρόφιµα στα οποία χρησιµο-
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ποιούνται ως συστατικό προϊόντα µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε. και για τα
οποία δεν υπάρχει αναγνωρισµένη οµάδα παραγωγών, καταχω-
ρίζουν οι ίδιες τα στοιχεία της παρ. 2 του άρθρου 27 του Βασικού
Κανονισµού, στο πληροφοριακό σύστηµα του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ.  

4. Ο ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ συνεργάζεται µε άλλες αρχές ελέγ-
χου προς τον σκοπό εξακρίβωσης της ορθής χρήσης των προ-
στατευόµενων ονοµασιών, ενδείξεων και συµβόλων Π.Ο.Π. και
Π.Γ.Ε..

5. Δεν εµπίπτουν στο παρόν επιχειρήσεις οι οποίες παράγουν
τρόφιµα των οποίων τα συστατικά αποτελούνται κατά πλειοψη-
φία από προϊόντα µε Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π.. Οι επιχειρήσεις
αυτές εντάσσονται στο σύστηµα ελέγχου του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗ-
ΤΡΑ.

Άρθρο 18
Παραβάσεις από επιχειρήσεις που παράγουν τρόφιµα στα

οποία χρησιµοποιούνται ως συστατικά προϊόντα Προστα-
τευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης

και Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδειξης

Σε περίπτωση παράβασης των παρ. 1 και 4 του άρθρου 26 του
Βασικού Κανονισµού, των εκτελεστικών και κατ’ εξουσιοδότησή
του Κανονισµών, του άρθρου 17 και των κατ’ εξουσιοδότηση της
παρ. 8 του άρθρου 21 του παρόντος κανονιστικών πράξεων, από
επιχειρήσεις που παράγουν τρόφιµα στα οποία χρησιµοποιούν-
ται ως συστατικά προϊόντα µε Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε., επιβάλλονται ανα-
λόγως τα διοικητικά µέτρα συµµόρφωσης και τα πρόστιµα του
πίνακα του Παραρτήµατος του άρθρου 24. 

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΛΛΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 19
Ελεγκτικές ενέργειες για λογαριασµό άλλων αρχών

Αν κατά τη διενέργεια ελέγχων για την εξακρίβωση της συµ-
µόρφωσης µε τους κανόνες που θεσπίζονται για τους τοµείς της
παρ. 2 του άρθρου 1 του Κανονισµού (EE) 2017/625 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 15ης Μαρτίου
2017, για τους επίσηµους ελέγχους και τις άλλες επίσηµες δρα-
στηριότητες που διενεργούνται µε σκοπό την εξασφάλιση της
εφαρµογής της νοµοθεσίας για τα τρόφιµα και τις ζωοτροφές
και των κανόνων για την υγεία και την καλή µεταχείριση των
ζώων, την υγεία των φυτών και τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα,
για την τροποποίηση των Κανονισµών του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου (ΕΚ) 999/2001, (ΕΚ) 396/2005, (ΕΚ)
1069/2009, (ΕΚ) 1107/2009, (ΕΕ) 1151/2012, (EE) 652/2014, (ΕΕ)
2016/429 και (ΕΕ) 2016/2031, των Κανονισµών του Συµβουλίου
(ΕΚ) 1/2005 και (ΕΚ) 1099/2009 και των Οδηγιών του Συµβουλίου
98/58/ΕΚ, 1999/74/ΕΚ, 2007/43/ΕΚ, 2008/119/ΕΚ και 2008/120/ΕΚ
και για την κατάργηση των Κανονισµών του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου  (ΕΚ) 854/2004 και (ΕΚ) 882/2004,
των Οδηγιών του Συµβουλίου 89/608/ΕΟΚ, 89/662/ΕΟΚ, 90/425/
ΕΟΚ, 91/496/ΕΟΚ, 96/23/ΕΚ, 96/93/ΕΚ και 97/78/ΕΚ και της Από-
φασης 92/438/ΕΟΚ του Συµβουλίου (κανονισµός για τους επίση-
µους ελέγχους) (L 95), διαπιστωθούν µη συµµορφώσεις που
αφορούν σε τοµέα αρµοδιότητας άλλης ελεγκτικής αρχής:

α) Η ελέγχουσα αρχή ενηµερώνει άµεσα µε ηλεκτρονικό µή-
νυµα την αρµόδια αρχή, καθώς και τις αντίστοιχες κεντρικές αρ-
µόδιες αρχές των παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 23 του ν. 4691/2020
(Α’ 108).

β) Η αρµόδια αρχή προβαίνει σε διοικητικό ή επιτόπιο έλεγχο
εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από τη λήψη του ηλεκτρονικού µη-
νύµατος της περ. α).

γ) Εάν η ελέγχουσα αρχή διαπιστώσει ενδεχόµενες µη συµ-
µορφώσεις των προϊόντων της ελεγχόµενης επιχείρησης, τα
οποία βρίσκονται στον τόπο του ελέγχου, δικαιούται να τα δε-
σµεύσει προσωρινά για λογαριασµό της αρµόδιας αρχής, µε
πρακτικό δέσµευσης. Το πρακτικό παραδίδεται ή επιδίδεται στην

ελεγχόµενη επιχείρηση η οποία βεβαιώνει την παραλαβή και στη
συνέχεια αποστέλλεται άµεσα υπηρεσιακά στην αρµόδια αρχή.
Το πρακτικό δέσµευσης: γα) περιγράφει τα δεσµευµένα προ-
ϊόντα, γβ) φέρει τη µνεία «προσωρινή δέσµευση προϊόντων» µε
αναφορά στον παρόντα, γγ) προσδιορίζει την αρµόδια αρχή
υπέρ της οποίας πραγµατοποιείται η προσωρινή δέσµευση και
γδ) φέρει τη µνεία «ενδεχόµενη παράβαση» συµπληρωµένη µε
τον αριθµό του νοµοθετήµατος του οποίου πιθανολογείται η πα-
ράβαση.

Η δέσµευση των προϊόντων ισχύει χωρίς να είναι αναγκαία
οποιαδήποτε περαιτέρω διατύπωση, έως ότου η αρµόδια αρχή
αποστείλει ελεγκτικό κλιµάκιο σύµφωνα µε την περ. β). Σε κάθε
περίπτωση η δέσµευση δεν διαρκεί περισσότερο από είκοσι (20)
ηµέρες, από την ηµεροµηνία επίδοσης της πράξης δέσµευσης
στην ελεγχόµενη επιχείρηση, µε την πάροδο των οποίων αίρεται
αυτοδίκαια.

δ) Η ελέγχουσα αρχή διαβιβάζει µε κάθε πρόσφορο µέσο προς
την αρµόδια αρχή την έκθεση ή το πρακτικό ελέγχου της αµέσως
µετά την ολοκλήρωσή του. Εφόσον η αρµόδια αρχή το ζητήσει,
η ελέγχουσα αρχή διαβιβάζει και αντίγραφα του υλικού που έχει
συλλέξει από την ελεγχόµενη επιχείρηση, ιδίως παραστατικά, έγ-
γραφα, ηλεκτρονικά αρχεία, καθώς και αποτελέσµατα εργαστη-
ριακών ελέγχων. 

Άρθρο 20
Μισθολογικά θέµατα και αµοιβές της Υπηρεσίας

Διαχείρισης Έργων Ταµείου Ανάκαµψης 
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων 

1. Στους υπαλλήλους της Υπηρεσίας Διαχείρισης Έργων Τα-
µείου Ανάκαµψης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, που διενεργούν διοικητικές ή επιτόπιες επαληθεύσεις στα
έργα που χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, καταβάλλεται από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος και έως την ολοκλήρωση του έργου τους και πάντως όχι
πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2026, αποζηµίωση ύψους διακοσίων
(200) ευρώ µηνιαίως.

2. Τα µηνιαία όρια αποζηµιώσεων που καταβάλλονται στα µέλη
των οργάνων αξιολόγησης, ελέγχου, επαλήθευσης και παρακο-
λούθησης των επενδυτικών σχεδίων για τα έργα και τις δράσεις
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, τα οποία
χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας, δύνανται να ανέρχονται µέχρι του ποσού των χιλίων διακο-
σίων (1.200) ευρώ και όχι πέραν του ποσού των έξι χιλιάδων
οκτακοσίων (6.800) ευρώ, σωρευτικά σε ετήσια βάση και πάντως
όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2025, κατά παρέκκλιση του άρ-
θρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), περί αµοιβής συλλογικών ορ-
γάνων.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

Άρθρο 21
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να εξειδικεύονται και να καταµερίζονται περαι-
τέρω οι αρµοδιότητες του άρθρου 4. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων εγκρίνεται ο Κανονισµός Ελέγχου και Πιστοποίησης Προ-
ϊόντων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. ή Ε.Π.Ι.Π. του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ της παρ.
1 του άρθρου 10.

3. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων προσδιορίζεται ο τρόπος υπολογισµού του ύψους του επι-
βαλλόµενου για κάθε παράβαση προστίµου και ειδικότερα
καθορίζονται οι συντελεστές για την αξιολόγηση και βαθµολό-
γηση των κριτηρίων επιµέτρησης του άρθρου 14, ο τρόπος
προσδιορισµού και οι τιµές του εύρους του προστίµου για κάθε
κατηγορία παράβασης βάσει της συνολικής βαθµολογίας της, η
αντιστοίχιση των παραβάσεων του πίνακα του Παραρτήµατος
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του άρθρου 24 µε τον βαθµό επικινδυνότητας που τους αναλογεί
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των άρθρων 13, 14
και 15. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται η προσαύξηση και ο
τρόπος υπολογισµού των προστίµων αν συντρέχουν περισσότε-
ρες παραβάσεις.

4. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να καθορίζονται τα αναγκαία µέτρα για την εφαρ-
µογή των άρθρων 39, 42, 72 και 74 του Βασικού Κανονισµού και
ιδίως οι λεπτοµέρειες για τη διεξαγωγή των ελέγχων και των
δειγµατοληψιών του άρθρου 8 του παρόντος, τη συγκρότηση και
τον τρόπο λειτουργίας των κλιµακίων ελέγχου, τα κριτήρια ανά-
λυσης επικινδυνότητας και θέµατα σχετικά µε τη δυνατότητα και
τον τρόπο σύναψης µνηµονίων συνεργασίας ανάµεσα στον
ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ και τις πλατφόρµες ηλεκτρονικού εµπορίου,
προς τον σκοπό διευκόλυνσης των ελέγχων και προστασίας των
Π.Ο.Π. και Π.Γ.Ε.. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να καθορίζονται οι περιπτώσεις του άρθρου 11,
κατά τις οποίες µπορεί το κόστος των ελέγχων και των αναλύ-
σεων, σε περίπτωση δειγµατοληψίας, να βαρύνει την ελεγχόµενη
επιχείρηση, καθώς και το ύψος του κόστους των δραστηριοτή-
των αυτών.

6. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να εξειδικεύονται οι υποχρεώσεις του ΕΛ.Γ.Ο. -
ΔΗΜΗΤΡΑ, ο τρόπος και ο χρόνος εκπλήρωσής τους και κάθε
άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου 12.

7. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να καθορίζονται τα κριτήρια, οι προϋποθέσεις και
η διαδικασία αναγνώρισης και ανάκλησης της αναγνώρισης των
οµάδων παραγωγών των Π.Ο.Π. ή Π.Γ.Ε. του άρθρου 16, τα δι-
καιώµατα, οι υποχρεώσεις και οι αρµοδιότητές τους, οι έλεγχοι
που διενεργούνται σε αυτές, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό
µε τη λειτουργία τους, σύµφωνα µε τα άρθρα 32 και 33 του Βα-
σικού Κανονισµού. 

8. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να προσδιορίζονται οι υποχρεώσεις των επιχειρή-
σεων των παρ. 2 και 3 του άρθρου 17, να εξειδικεύονται οι

παραβάσεις και οι αντίστοιχες κυρώσεις που επιβάλλονται στις
επιχειρήσεις αυτές, σύµφωνα µε το άρθρο 18, καθώς και τεχνικά
ζητήµατα και λεπτοµέρειες για την εφαρµογή των εν λόγω άρ-
θρων.

9. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να τροποποιείται ο πίνακας του Παραρτήµατος
του άρθρου 24.

Άρθρο 22
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η υπ’ αρ. 261611/7.3.2007 κοινή απόφαση των Υπουργών
Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονο-
µίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’
406) εξακολουθεί να εφαρµόζεται για παραβάσεις που τελέσθη-
καν πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

2. Ο Κανονισµός Ελέγχου και Πιστοποίησης Προϊόντων Π.Ο.Π.
και Π.Γ.Ε. του ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ εναρµονίζεται µε τον παρόντα
και τις αποφάσεις που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότησή του, εντός
τριών (3) µηνών από την έναρξη της ισχύος τους. 

Άρθρο 23
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται: 
α) Το άρθρο 38 του ν. 4384/2016 (Α’ 78), περί οµάδων προστα-

σίας και διαχείρισης προϊόντων Π.Ο.Π., Π.Γ.Ε. και Ε.Π.Ι.Π.,
β) τα άρθρα 6 έως 10, 12 και 13 της υπ’ αρ. 261611/7.3.2007

κοινής απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκη-
σης και Αποκέντρωσης, Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 406). 

Άρθρο 24
Παράρτηµα

Προσαρτάται στον παρόντα και αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα
του το εξής Παράρτηµα:

20930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 25
Ρυθµίσεις για το δικαίωµα χρήσης του όρου «Τοπικός

Οίνος» - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3 υπ’ αρ.
392169/20.10.1999 κοινής υπουργικής απόφασης,
η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 53 του ν. 4036/2012

Στην παρ. 2 του άρθρου 3 της υπ’ αρ. 392169/20.10.1999 κοι-
νής απόφασης των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, Οικονοµικών
και Γεωργίας «Γενικοί κανόνες χρήσης του όρου «Τοπικός Οίνος»
ως περιγραφικού στοιχείου επιτραπέζιου οίνου» (Β’ 1985), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 53 του ν. 4036/2012 (Α’ 8), επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. δ: αα) η λέξη
«Συνοινοποίηση» αντικαθίσταται από τις λέξεις «Οινοποίηση ή
συνοινοποίηση», αβ) µετά τις λέξεις «καταγωγής τοπικών οίνων»
προστίθενται οι λέξεις «(οίνων µε Προστατευόµενη Γεωγραφική
Ένδειξη ΠΓΕ) ή/», αγ) µετά τις λέξεις «Ονοµασίας Προελεύσεως»
προστίθενται οι λέξεις «(οίνων µε Προστατευόµενη Ονοµασία
Προελεύσεως ΠΟΠ)» , β) η περ. ε) καταργείται, και η παρ. 2 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«2. Το δικαίωµα χρήσης του όρου «Τοπικός Οίνος« σε συνδυα-
σµό µε γεωγραφική ένδειξη αµπελουργικού διαµερίσµατος ανα-
γνωρίζεται για οίνο που προέρχεται από:

α) «Τοπικό οίνο» της παρ. 1 του άρθρου αυτού.
β) Ανάµιξη Τοπικών οίνων µε γεωγραφική ένδειξη νοµού, ή πε-

ριοχής µεγαλύτερης ή µικρότερης νοµού µεταξύ τους και
γ) Ανάµιξη Τοπικών οίνων µε γεωγραφική ένδειξη νοµού ή πε-

ριοχής µεγαλύτερης ή µικρότερης νοµού µε οίνους από ποικιλίες
αµπέλου και περιοχές που µπορούν να δώσουν οίνους της κατη-
γορίας «Ονοµασίας Προελεύσεως».

Απαραίτητη προϋπόθεση για τις περιπτώσεις β) και γ) είναι, οι
οίνοι που αναµιγνύονται να έχουν κοινή προέλευση το υπόψη αµ-
πελουργικό διαµέρισµα και η ανάµιξή τους να γίνεται εντός
αυτού είτε στο στάδιο της παραγωγής είτε στο στάδιο της εµ-
πορίας.

δ) Οινοποίηση ή συνοινοποίηση σταφυλιών ή/και γλευκών προ-
ερχοµένων από αµπελουργικές περιοχές καταγωγής τοπικών
οίνων (οίνων µε Προστατευόµενη Γεωγραφική Ένδειξη ΠΓΕ)
ή/και από αµπελουργικές ζώνες παραγωγής οίνων «Ονοµασίας
Προελεύσεως» (οίνων µε Προστατευόµενη Ονοµασία Προελεύ-
σεως ΠΟΠ), εφόσον αυτές υπάγονται στο υπόψη αµπελουργικό
διαµέρισµα.

ε) Καταργείται.»

Άρθρο 26
Μισθώσεις ιχθυοτρόφων υδάτων - Προσθήκη παρ. 6 στο
άρθρο 38 και τροποποίηση άρθρου 45 ν.δ. 420/1970

1. Στο άρθρο 38 του Αλιευτικού Κώδικα (ν.δ. 420/1970, Α’ 27),
περί εκµίσθωσης µέσω δηµοπρασίας ιχθυοτρόφων υδάτων, προ-
στίθεται παρ. 6 ως εξής:

«6. Ο µισθωτής µέσω δηµοπρασίας του παρόντος, µπορεί να
υποβάλλει αίτηση αναµίσθωσης, εφόσον έχει εντάξει το µίσθιο
σε συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα και διατηρεί επιτυχηµένη
εκµετάλλευση. Ως επιτυχηµένη εκµετάλλευση ορίζεται η επί-
τευξη των στόχων της µίσθωσης, όπως οι στόχοι προσδιορίζον-
ται στις εκθέσεις της παρ. 5 του άρθρου 35 και η επίτευξή τους
ελέγχεται µε τη διαδικασία του άρθρου 53 κατά τη διάρκεια της
µίσθωσης. Αν πρόκειται για µισθωτή αλιευτικό συνεταιρισµό, για
την υποβολή αίτησης αναµίσθωσης απαιτείται επιπλέον ο συνε-
ταιρισµός να πληροί τις προϋποθέσεις του ν. 4673/2020 (Α’ 52).
Η αίτηση αναµίσθωσης υποβάλλεται από τον ενδιαφερόµενο µι-
σθωτή πριν από τη λήξη της µίσθωσης και συνοδεύεται από τε-
χνική έκθεση τεκµηρίωσης της επιτυχίας της εκµετάλλευσης. Η
αναµίσθωση έχει χρονική διάρκεια έως δέκα (10) ετών. Μετά τη,
µε οποιονδήποτε τρόπο, λύση της µίσθωσης, τα ιχθυοτρόφα
ύδατα µπορούν εκ νέου να εκµισθωθούν σύµφωνα µε το άρθρο
35.»

2. Στο άρθρο 45 του Αλιευτικού Κώδικα, περί αναπροσαρµο-

γής µισθώµατος, επέρχονται οι ακόλουθες αλλαγές: α) η µονα-
δική παράγραφος αριθµείται ως παρ. 1, β) προστίθεται παρ. 2,
και το άρθρο 45 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 45
Αναπροσαρµογή µισθώµατος

1. Οι συµβατικές δόσεις των µισθωµάτων των δηµοσίων ιχθυο-
τροφείων, θυννείων, λιµνών, ποταµών, αυξοµειώνονται σε ποσο-
στό που αντιστοιχεί στη µεταβολή της αξίας της παραγωγής εάν
αυτή παρουσιάζει αύξηση ή µείωση τουλάχιστον κατά είκοσι τοις
εκατό (20%), συγκριτικά µε την υπολογιζόµενη αξία συνολικής
παραγωγής του συγκεκριµένου αλιευτικού έτους, µε βάση τις
τιµές χονδρικής πώλησης, όπως αυτές έχουν καταχωρηθεί στο
«Πρακτικό Καταχώρησης Μέσων Τιµών Χονδρικής Πώλησης»,
που υπογράφεται µαζί µε τη σύµβαση µίσθωσης και δύναται να
επικαιροποιείται ανά έτος.

2. Το µίσθωµα για την εκµίσθωση µέσω δηµοπρασίας των ιχ-
θυοτρόφων εν γένει υδάτων µπορεί να αναθεωρείται σύµφωνα
µε την παρ. 5 του άρθρου 35 µετά από τεκµηριωµένη εισήγηση
της επιτροπής του άρθρου 53, η οποία πιστοποιεί ότι συνέτρεξαν
κλιµατολογικές ή περιβαλλοντικές κρίσεις µεγάλης κλίµακας και
εξαιτίας αυτών η παραγωγή µειώθηκε πέραν της ελαχίστης.»

Άρθρο 27 
Παρατάσεις λειτουργίας κτηνοτροφικών 

εγκαταστάσεων και παραχώρησης χρήσης αγροτικών ακι-
νήτων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 και παρ. 3 άρθρου

17α ν. 4056/2012 και παρ. 2 άρθρου 141 
ν. 4537/2018

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4056/2012 (Α’ 52), περί υποχρέωσης λήψης έγκρισης ίδρυσης
και λειτουργίας και έγκρισης ίδρυσης και γνωστοποίησης λει-
τουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων η ηµεροµηνία
«30.9.2024» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «31.12.2025» και
η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, οι οποίες λειτουργούν
χωρίς άδεια λειτουργίας ή άδεια εγκατάστασης κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, υποχρεούνται µέχρι τις 31.12.2025 να λά-
βουν έγκριση ίδρυσης και έγκριση λειτουργίας ή να λάβουν έγ-
κριση ίδρυσης και να προβούν σε γνωστοποίηση λειτουργίας,
κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μέχρι τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων, κατε-
δάφισης, που τυχόν έχουν εκδοθεί, και αυτές ανακαλούνται ορι-
στικά, εφόσον εκδοθεί η έγκριση λειτουργίας ή ο φορέας της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης προβεί σε γνωστοποίηση λειτουρ-
γίας, µετά από τη συγκέντρωση όλων των απαραίτητων δικαιο-
λογητικών σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μετά από την παρέλευση της προθεσµίας της παρούσας, η
κτηνοτροφική εγκατάσταση µπορεί να λάβει έγκριση λειτουργίας
ή να προβεί σε γνωστοποίηση λειτουργίας, κατά περίπτωση,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ, αφού κατα-
βληθεί οποιοδήποτε χρηµατικό πρόστιµο έχει επιβληθεί.

Οι διατάξεις της παρούσας δεν εφαρµόζονται σε κτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις, στις οποίες έχουν καταγραφεί από τις αρµό-
διες αρχές παραβάσεις της περιβαλλοντικής, υγειονοµικής,
λατοµικής και µεταλλευτικής νοµοθεσίας.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 17α του ν. 4056/
2012, περί υποβολής αιτήµατος για συνέχιση λειτουργίας κτηνο-
τροφικών εγκαταστάσεων, η ηµεροµηνία «30.9.2024» αντικαθί-
σταται από την ηµεροµηνία «31.12.2025» και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Όσες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις λειτουργούσαν εντός
ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, σύµφωνα µε τις προϋποθέ-
σεις της παρ. 2 και εφόσον επιθυµούν να συνεχίσουν τη λειτουρ-
γία τους, υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηµα στην οικεία Διεύ-
θυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ) µέχρι τις
31.12.2025. Έως την ηµεροµηνία αυτή αναστέλλεται η ισχύς των
διοικητικών πράξεων που εκδόθηκαν αλλά δεν εκτελέστηκαν και
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διατάσσουν τη διακοπή λειτουργίας, την αποβολή, την κατεδά-
φιση ή την επιβολή προστίµου. Οι διοικητικές πράξεις του προ-
ηγούµενου εδαφίου ανακαλούνται οριστικά εφόσον εκδοθεί η
άδεια διατήρησης της παρ. 2.»

3. Στην παρ. 2 του άρθρου 141 του ν. 4537/2018  (Α’ 84), περί
παραχώρησης χρήσης αγροτικών ακινήτων, επέρχονται οι ακό-
λουθες αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο της περ. α), η ηµεροµηνία
«31 Δεκεµβρίου 2023» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «31
Δεκεµβρίου 2024», β) στο πρώτο εδάφιο της περ. β), η ηµεροµη-
νία «31 Δεκεµβρίου 2023» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία
«31 Δεκεµβρίου 2024» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. α) Το χρονικό διάστηµα παραχώρησης χρήσης αγροτικών
ακινήτων σε κατά κύριο επάγγελµα αγρότες ή άνεργους εγγε-
γραµµένους στο µητρώο ανέργων της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απα-
σχόλησης, που προβλέπεται στις σχετικές αποφάσεις που
εκδόθηκαν σε εφαρµογή της παρ. 13 του άρθρου 36 του ν.
4061/2012 (Α’ 66), παρατείνεται µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2024. Η πα-
ράταση του προηγούµενου εδαφίου δεν ισχύει για τα ακίνητα
που από 1ης Ιανουαρίου 2023 έως την έναρξη ισχύος της πα-
ρούσας διάταξης έχουν αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή της οικείας
Περιφέρειας για να παραχωρηθούν κατά χρήση σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 4, 7 και 10 του ν. 4061/2012.

β) Με απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη, η οποία εκδίδεται
σύµφωνα µε την περ. β) της παρ. 13 του άρθρου 36 του ν.
4061/2012, αγροτικά ακίνητα της περ. α) της παρ. 13 του άρθρου
36 του ν. 4061/2012, τα οποία έµειναν αδιάθετα, µπορούν να πα-
ραχωρηθούν µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2024 σε νέους αγρότες και
επαγγελµατίες αγρότες. Τα ακίνητα παραχωρούνται µε σειρά
προτεραιότητας σύµφωνα µε τον αριθµό πρωτοκόλλου υποβο-
λής των σχετικών αιτήσεων προς τη Διεύθυνση Αγροτικής Οικο-
νοµίας και Κτηνιατρικής της οικείας Περιφερειακής Ενότητας της
χώρας.»

Άρθρο 28
Αποζηµιώσεις ζωικού κεφαλαίου από τον Οργανισµό Ελλη-

νικών Γεωργικών Ασφαλίσεων µε ζηµιογόνο
αίτιο τα ακραία καιρικά φαινόµενα έτους 2023

Στις περιπτώσεις απώλειας ζωικού κεφαλαίου, εξαιτίας
ακραίων καιρικών φαινοµένων, πληµµυρών και πυρκαγιών από
φυσικά αίτια εντός του έτους 2023, οι ζηµίες στο ζωικό κεφάλαιο
αποζηµιώνονται, κατά παρέκκλιση του ισχύοντος Κανονισµού
Ασφάλισης Ζωικού Κεφαλαίου του Οργανισµού Ελληνικών Γε-
ωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.), για άρρενα βοοειδή µε ηλικία
έως δέκα (10) έτη και για αίγες και αιγοπρόβατα µε ηλικία έως
οκτώ (8) έτη, υπό την προϋπόθεση ότι έχει καταβληθεί η ειδική
ασφαλιστική εισφορά του άρθρου 8 του ν. 3877/2010        (Α’
160) για τα αποζηµιούµενα ζώα. Η αποζηµίωση χορηγείται µε
βάση τις τιµές που καθορίστηκαν µε την     υπ’ αρ. 146/8.11.2023
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΛ.Γ.Α.. 

Άρθρο 29
Μητρώο προσωρινών αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκ-

παιδευτικών της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης - Τρο-
ποποίηση παρ. 3 και παρ. 12 στο άρθρο 169 

του ν. 5078/2023

Στο άρθρο 169 του ν. 5078/2023 (Α’ 211), περί του µητρώου
προσωρινών αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών της
Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην παρ. 3 προστίθεται τελευταίο εδάφιο, β)
στην παρ. 12 προστίθενται δύο τελευταία εδάφια και το άρθρο
169 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 169
Μητρώο προσωρινών αναπληρωτών

και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών της Δ.ΥΠ.Α.

1. Για την κάλυψη λειτουργικών αναγκών των µονάδων επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης της Δ.ΥΠ.Α. σε έκτακτο

προσωπικό, είτε επειδή για οποιαδήποτε αιτία απουσιάζουν από
τις ανωτέρω µονάδες εκπαιδευτικοί, είτε επειδή δηµιουργούνται
έκτακτα λειτουργικά κενά κατά τη διάρκεια του διδακτικού έτους,
η Δ.ΥΠ.Α. δύναται να προσλαµβάνει προσωρινούς αναπληρωτές
πλήρους ή µειωµένου ωραρίου ή ωροµισθίους µε σχέση εργα-
σίας Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου, διάρκειας έως ενός
(1) διδακτικού έτους. Για την πρόσληψη του ανωτέρω έκτακτου
προσωπικού συγκροτείται στη Δ.ΥΠ.Α. «Μητρώο Προσωρινών
Αναπληρωτών και Ωροµίσθιων Εκπαιδευτικών» (εφεξής Μη-
τρώο), στο οποίο δύνανται να εντάσσονται όσοι εκπαιδευτικοί
διαθέτουν τα προσόντα και πληρούν τα κριτήρια των άρθρων 160
και 162.

2. Για την εγγραφή του έκτακτου προσωπικού στο Μητρώο, οι
ενδιαφερόµενοι υποβάλλουν, κατόπιν σχετικής πρόσκλησης της
Δ.ΥΠ.Α., αίτηση ένταξης συνοδευόµενη από τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά. Ο ενδιαφερόµενος, µε την αίτηση, η οποία υπο-
βάλλεται µία (1) φορά και επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης του
άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (Α’ 75) για τα στοιχεία που διαλαµ-
βάνονται σε αυτήν, συναινεί για τη συλλογή και επεξεργασία
προσωπικών δεδοµένων. Παράλληλα, µε την αίτησή του ο υπο-
ψήφιος δηλώνει και τη σειρά των προτιµήσεών του για τις θέσεις
κατά κλάδο ή ειδικότητα και Περιφερειακή Ενότητα ή Περιφερει-
ακή Διεύθυνση της Δ.ΥΠ.Α. ή άλλη ειδικότερη περιοχή σύµφωνα
µε την πρόσκληση, στις οποίες επιθυµεί να απορροφηθεί. Με την
πρόσκληση του πρώτου εδαφίου είναι δυνατόν να ζητούνται, για
κλάδους και ειδικότητες, πρόσθετα ειδικά προσόντα, µοριοδο-
τούµενα ή µη.

3. Οι ενδιαφερόµενοι µπορούν να υποβάλουν αίτηση ένταξης
στο Μητρώο οποιαδήποτε χρονική στιγµή. Οι αιτήσεις συλλέγον-
ται και προωθούνται µε µέριµνα της αρµόδιας οργανικής µονά-
δας της Δ.ΥΠ.Α. προς τριµελή Επιτροπή αξιολόγησης, η οποία
συγκροτείται, εντός του µηνός Φεβρουαρίου εκάστου έτους, µε
απόφαση του Διοικητή της Δ.ΥΠ.Α. και αποτελείται από έναν (1)
Πρόεδρο και δύο (2) µέλη από το προσωπικό της Δ.ΥΠ.Α. µε την
απαιτούµενη γνώση και εµπειρία. Με την ίδια απόφαση ορίζονται
και οι αναπληρωτές τους. Η λειτουργία της Επιτροπής διέπεται
από τον Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45). Η
Επιτροπή αξιολόγησης εξετάζει τις αιτήσεις και τα σχετικά δι-
καιολογητικά και έχει τη δυνατότητα να ζητά από τους ενδιαφε-
ρόµενους περαιτέρω διευκρινίσεις και δικαιολογητικά για την
τεκµηρίωση της αίτησης. 

Η Δ.ΥΠ.Α. διατηρεί τη δυνατότητα να συγκροτεί, σύµφωνα µε
την παρούσα, και επιπρόσθετες επιτροπές αξιολόγησης, οι
οποίες ασκούν τις αρµοδιότητες του προηγούµενου εδαφίου. 

4. Ακολούθως, όσοι εκ των αιτούντων διαθέτουν τα απαιτού-
µενα προσόντα και πληρούν τα κριτήρια που τίθενται µε το
παρόν, καλούνται σε ατοµική δοµηµένη συνέντευξη από την Επι-
τροπή αξιολόγησης, ώστε να κριθεί η καταλληλότητα των υπο-
ψηφίων για την ένταξή τους στο Μητρώο. Για τη δοµηµένη
συνέντευξη του παρόντος εφαρµόζονται αναλογικά οι παρ. 3
έως 6 του άρθρου 164. Κατόπιν της διενέργειας της συνέντευ-
ξης, η Επιτροπή κατατάσσει τους υποψηφίους σε πίνακες κατά
κατηγορία, κλάδο, ειδικότητα και κατά σειρά βαθµολογίας καθώς
και Περιφερειακή Ενότητα ή Περιφερειακή Διεύθυνση της
Δ.ΥΠ.Α., στη βάση του συνολικού αριθµού µονάδων που συλλέ-
γουν. 

5. Κατόπιν τούτων, η Επιτροπή εισηγείται την ένταξη ή µη των
ενδιαφερόµενων στο Μητρώο στο Διοικητικό Συµβούλιο της
Δ.ΥΠ.Α., το οποίο και λαµβάνει τη σχετική απόφαση. Επιπλέον,
στο Μητρώο εντάσσονται, κατόπιν αίτησής τους, και οι υποψή-
φιοι κατηγορίας ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ, για τους οποίους ισχύει η παρ. 1
του άρθρου 3 της υπ’ αρ. 76/15.6.1989 Πράξης Υπουργικού Συµ-
βουλίου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 27 του ν. 2190/1994 (Α’
28). Τα ενταγµένα στο Μητρώο µέλη λαµβάνουν έναν µοναδικό
αριθµό µητρώου, µε τον οποίο µπορούν να παρακολουθούν τη
σειρά κατάταξης την οποία κατέχουν, καθώς και να ενηµερώνουν
για τη διαθεσιµότητά τους για τις προς πλήρωση κάθε φορά θέ-
σεις. Οι ενδιαφερόµενοι των οποίων οι αιτήσεις απορρίπτονται,
έχουν τη δυνατότητα να υποβάλλουν εκ νέου αίτηση ένταξης στο
Μητρώο.

6. Με αποφάσεις του Διοικητή της Δ.ΥΠ.Α. ορίζεται για κάθε
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διδακτικό έτος ο αριθµός ανά µονάδα επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης των απασχολούµενων αναπληρωτών ή ωρο-
µίσθιων εκπαιδευτικών. Το πρώτο δεκαπενθήµερο του µήνα
Μαρτίου εκάστου έτους, καθώς και όποτε κρίνεται αναγκαίο για
τη διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας των µονάδων επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης, η Δ.ΥΠ.Α. αντλεί από το
Μητρώο, τόσα µέλη όσα και οι προς κάλυψη θέσεις, αντίστοιχων
κατηγοριών, κλάδων και ειδικοτήτων µε τις αυτές που απαιτούν-
ται για την εκάστοτε θέση, και τους καλεί να παρουσιαστούν
εντός ταχθείσας προθεσµίας, η οποία δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερη από δέκα (10) ηµέρες από την ηµεροµηνία κοινοποίησης
της πρόσκλησης στους ενδιαφερόµενους. Στην περίπτωση κω-
λύµατος ή µη αποδοχής της θέσης ή παραίτησης ή θανάτου υπο-
ψηφίου, αποστέλλεται πρόσκληση στον επόµενο κατά σειρά
κατάταξης υποψήφιο που πληροί τις προϋποθέσεις για την προς
πλήρωση θέση. Αν ο αριθµός των υποψηφίων αυτών έχει εξαντ-
ληθεί, δηµοσιοποιείται εκ νέου σχετική πρόσκληση για ένταξη
στο Μητρώο και επαναλαµβάνεται η σχετική διαδικασία.

7. Οι προσωρινοί αναπληρωτές και οι ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί
προσλαµβάνονται µε σύµβαση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Ορι-
σµένου Χρόνου, η οποία διαρκεί από την ηµεροµηνία πρόσληψής
τους µέχρι τη λήξη του διδακτικού έτους.

8. Τα µέλη που είναι ενταγµένα στο Μητρώο, έχουν τη δυνα-
τότητα καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους: α) να επικαιροποιούν τα
στοιχεία που λαµβάνονται υπόψη για την κατάταξή τους στο Μη-
τρώο, β) να επικαιροποιούν τα λοιπά προσωπικά στοιχεία. Η αρ-
µόδια οργανική µονάδα της Δ.ΥΠ.Α. επικυρώνει τα υποβληθέντα
στοιχεία και εισηγείται προς το Δ.Σ. την επικαιροποιηµένη κατά-
ταξη των µελών του Μητρώου. Με την απόφαση του Δ.Σ. της
Δ.ΥΠ.Α. οριστικοποιούνται οι αλλαγές στο Μητρώο.

9. Για την αξιοποίηση των εκπαιδευτικών που είναι ενταγµένοι
στο Μητρώο και έχουν ήδη επιλεγεί µία (1) τουλάχιστον φορά,
δύναται να λαµβάνεται υπόψη η αρχική και συνεχής αξιολόγησή
τους από την υπηρεσία. Η αξιολόγηση πραγµατοποιείται µετά το
πέρας της ανάθεσης έργου και τα αποτελέσµατα αυτής λαµβά-
νονται υπόψη τόσο για την εκ νέου επιλογή τους, όσο και για την
παραµονή τους στο Μητρώο.

10. Η υπηρεσία που προσφέρθηκε µε την ιδιότητα του ανα-
πληρωτή ή του ωροµισθίου λογίζεται ως πραγµατική δηµόσια εκ-
παιδευτική υπηρεσία και λαµβάνεται υπόψη µετά τον µόνιµο
διορισµό στη δηµόσια εκπαίδευση για κάθε συνέπεια.

11. Το ωράριο διδασκαλίας των αναπληρωτών πλήρους ωρα-
ρίου ορίζεται ίδιο µε αυτό του πρωτοδιόριστου εκπαιδευτικού.
Το ωράριο διδασκαλίας των αναπληρωτών µειωµένου ωραρίου
ορίζεται από εννέα (9) έως δεκαπέντε (15) ώρες την εβδοµάδα.

12. Η απασχόληση των προσωρινών αναπληρωτών και ωροµι-
σθίων εκπαιδευτικών που εντάσσονται στο Μητρώο εκκινεί από
το διδακτικό έτος 2024-2025. Κατά την πρώτη εφαρµογή του Μη-
τρώου, η ένταξη των ενδιαφερόµενων εκπαιδευτικών, πραγµα-
τοποιείται βάσει της συνολικής βαθµολογίας που συλλέγουν,
εξαιρουµένης της συνέντευξης της παρ. 4. Η συνέντευξη όσων
εκπαιδευτικών εντάχθηκαν κατά την πρώτη εφαρµογή του Μη-
τρώου, σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, πραγµατοποιείται κατά τη
διάρκεια του διδακτικού έτους 2024-2025 και η µοριοδότησή της
λαµβάνεται υπόψη για την κατάταξη των εκπαιδευτικών του Μη-
τρώου από το επόµενο διδακτικό έτος.»

Άρθρο 30
Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής

Υπουργείου Εξωτερικών στον τοµέα την Υπηρεσιών και
Επενδύσεων -  Προσθήκη περ. ζ) στο άρθρο 192 

του ν. 4781/2021

1. Στο άρθρο 192 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), περί των αρµοδιο-
τήτων του Τµήµατος ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής του Υπουργείου
Εξωτερικών στον τοµέα Υπηρεσιών και Επενδύσεων, προστίθεται
περ. ζ) και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις το άρθρο 192 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 192

Αρµοδιότητες Τµήµατος ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής 
στον τοµέα Υπηρεσιών και Επενδύσεων

Το Τµήµα ΙΙ Εµπορικής Πολιτικής στον τοµέα Υπηρεσιών και
Επενδύσεων είναι αρµόδιο για:

α) τη διαµόρφωση των θέσεων της χώρας σε θέµατα Κοινής
Εµπορικής Πολιτικής σύµφωνα µε το άρθρο 207 της Συνθήκης
για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ) στον τοµέα
των υπηρεσιών και των επενδύσεων,

β) τη συµµετοχή και τον συντονισµό σε Συµβούλια, Επιτροπές
και Οµάδες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε την Κοινή Εµ-
πορική Πολιτική στον τοµέα των υπηρεσιών και επενδύσεων,
όπως, ενδεικτικά, η Επιτροπή Εµπορικής Πολιτικής Υπηρεσιών
και Επενδύσεων (Trade Policy Committee S&I) και οι αρµόδιες
Επιτροπές και Οµάδες Εργασίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η
Επιτροπή για τις Επενδυτικές Συµφωνίες (Committee on Invest-
ment Agreements) και η Οµάδα Εµπειρογνωµόνων για το επεν-
δυτικό περιβάλλον εντός Ε.Ε. (intra EU Investment Environment),

γ) τη συµµετοχή στις εργασίες και στις διαπραγµατεύσεις του
Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπορίου (WTO/ Π.Ο.Ε.), καθώς και
των πολυµερών και πλειονοµερών συµφωνιών και πρωτοβουλιών
του, στους τοµείς του διεθνούς εµπορίου υπηρεσιών και επεν-
δύσεων,

δ) την παρακολούθηση κανόνων επενδύσεων στον Π.Ο.Ε. και
σε άλλους διεθνείς ή περιφερειακούς οργανισµούς, όπως ο Ευ-
ρωπαϊκός Χάρτης Ενέργειας, καθώς και τη σχετική προετοιµασία
των ελληνικών θέσεων,

ε) την παρακολούθηση της Διάσκεψης των Ηνωµένων Εθνών
για το Εµπόριο και την Ανάπτυξη (UNCTAD) και της Επιτροπής
των Ηνωµένων Εθνών για το Διεθνές Εµπορικό Δίκαιο (UNCI-
TRAL),

στ) την ευθύνη της διαπραγµάτευσης διµερών Συµφωνιών
Προστασίας και Προώθησης Επενδύσεων,

ζ) τη χορήγηση αδειών δυνάµει των οποίων επιτρέπεται η πα-
ροχή των υπηρεσιών που περιγράφονται στις παρ. 1, 2, 2α, 2β
και 3α του άρθρου 5ιδ του Κανονισµού (ΕΕ) 833/2014 του Συµ-
βουλίου της 31ης Ιουλίου 2014, σχετικά µε περιοριστικά µέτρα
λόγω ενεργειών της Ρωσίας που αποσταθεροποιούν την κατά-
σταση στην Ουκρανία, κατά παρέκκλιση των τιθέµενων εκεί απα-
γορεύσεων και σύµφωνα µε την περ. η) της παρ. 10 του ίδιου
άρθρου. Η άδεια χορηγείται σε κάθε περίπτωση, εφόσον προ-
σκοµιστούν νοµιµοποιητικά έγγραφα των νοµικών προσώπων,
οντοτήτων ή φορέων από τα οποία προκύπτει ότι το νοµικό πρό-
σωπο, οντότητα ή φορέας, µε έδρα στη Ρωσία, ανήκει ή ελέγχε-
ται αποκλειστικά ή από κοινού από νοµικό πρόσωπο, οντότητα ή
φορέα που έχει ιδρυθεί ή συσταθεί σύµφωνα µε το δίκαιο κρά-
τους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χώρας µέλους του Ευ-
ρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου, της Ελβετίας ή χώρας εταίρου,
όπως αυτές απαριθµούνται στο παράρτηµα VIII του Κανονισµού
(ΕΕ) 833/2014.»

2. Για αιτήσεις χορήγησης αδειών της περ. ζ) της     παρ. 1 του
άρθρου 192 του ν. 4781/2021, οι οποίες έχουν κατατεθεί µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος, λογίζεται ότι έχει χορηγηθεί
σχετική άδεια µε ισχύ µέχρι την 31.12.2024.

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.  

Αθήνα,                                 2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
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3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 6. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ 8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 10. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

11. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ             13. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                             ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΥΓΕΙΑΣ         

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ                        
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ ΣΤΟΝ 
ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.42’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 18 Σεπτεµβρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Ιαπωνίας για την αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφο-
ρικά µε τους φόρους εισοδήµατος και την αποτροπή της φορο-
διαφυγής και της φοροαποφυγής και του Πρωτοκόλλου αυτής». 

20940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


